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Αθήνα, σήµερα την 1η Αυγούστου 2018, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.18’, συνήλθε στην Αίθουσα της Γερουσίας του Βουλευ-
τηρίου το Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής (Α’ σύνθεση)
για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής
κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη νοµοθετικής εργα-
σίας επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Τµήµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Πέµπτης 2 Αυγούστου 2018.

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 29 παράγραφοι 1 και 130 του
Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 25/26-7-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Θεσπρωτίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασιλείου Γιόγιακα προς
την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Απεµπλοκή και επιτάχυνση της επεξερ-
γασίας αιτήσεων συνταξιοδότησης στις κατά τόπους υπηρεσίες
του ΕΦΚΑ Αγροτών». 

2. Η µε αριθµό 27/27-7-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού
προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Ταλαι-
πωρία των επιβατών στο Αεροδρόµιο “ΔΙΑΓΟΡΑΣ” της Ρόδου». 

3. Η µε αριθµό 28/27-7-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Καζάνι
έτοιµο να εκραγεί το κρατίδιο των Σκοπίων».

4. Η µε αριθµό 29/30-7-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τη συ-
νεχιζόµενη ανασφάλεια – οµηρεία του επικουρικού προσωπικού
στο ΠΑΓΝΗ». 

5. Η µε αριθµό 26/26-7-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη, προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Περί της
νοµιµότητας αδειοδότησης του µεταλλείου Σκουριών». 

6. Η µε αριθµό 23/25-7-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά, προς την
Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρότησης, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση
καλύπτει τους τέσσερις Υπουργούς που έλαβαν τα στοιχεία των
φακέλων των υποψηφίων γραµµατέων». 

7. Η µε αριθµό 19/24-7-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Παππά, προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Περί των διώ-
ξεων που υφίσταται από τις σκοπιανές αρχές ο Αρχιεπίσκοπος
Αχρίδος κ. Ιωάννης». 

8 Η µε αριθµό 24/26-7-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Μωραΐτη, προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προβλή-
µατα στη λειτουργία του Κέντρου Φυσικής Ιατρικής και Απο-
κατάστασης Αµφιλοχίας (ΚΕΦΙΑΠ)».

9. Η µε αριθµό 1/12-7-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ανεξέλεγ-
κτη η κατάσταση στο κέντρο φιλοξενίας προσφύγων στο Σκαρα-
µαγκά.» 

10. Η µε αριθµό 21/25-7-2018 επίκαιρη ερώτηση της Ανεξάρ-
τητης Βουλευτού Β’ Αθηνών κ. Αικατερίνης Παπακώστα - Σιδη-
ροπούλου, προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Ίδρυση Ακαδηµίας Τεχνών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Τµήµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων «Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων,
Ιόνιο Πανεπιστήµιο και άλλες διατάξεις». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων: «Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, Ιόνιο Πανεπιστή-
µιο και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 25 Ιουλίου του 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
έως δύο συνεδριάσεις, ενιαία, επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου. 

Το Τµήµα συµφωνεί; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το Τµήµα συνεφώ-

νησε. 
Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι επειδή δεν υπάρχει σε αυτή την

Αίθουσα το σύστηµα της αυτόµατης εγγραφής, όσοι εκ των Βου-
λευτών θέλουν να µιλήσουν, να το δηλώσουν στη Γραµµατεία. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννης Στέφος για
δεκαπέντε λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου, επιτρέψτε µου και από αυτό το Βήµα να εκ-
φράσω για άλλη µια φορά τα συλλυπητήριά µου, τη λύπη και την
οδύνη, αισθήµατα που είµαι απολύτως βέβαιος ότι όλοι τα έχου-
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µε ζήσει αυτές τις µέρες εξαιτίας µιας τραγωδίας που βρήκε τον
τόπο µας. 

Θέλω, επίσης, να ευχαριστήσω και να εκφράσω πραγµατικά
την αµέριστη ευγνωµοσύνη µου στους άνδρες και τις γυναίκες,
της Αστυνοµίας, της Πυροσβεστικής και του Λιµενικού Σώµατος
για ό,τι έκαναν και κάνουν. Είναι η ώρα, µέσα σε ένα πνεύµα εθνι-
κής οµοψυχίας, να θεραπεύσουµε αυτές τις πληγές. 

Επί του νοµοσχεδίου, τώρα. 
Συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο: «Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων,

Ιόνιο Πανεπιστήµιο και άλλες διατάξεις» που κατατέθηκε από το
Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Πρόκειται για
ένα νοµοσχέδιο που αποτυπώνει το κυβερνητικό όραµα για τον
ενιαίο χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης. Αποτελεί συνέχεια προ-
ηγούµενων νοµοθετηµάτων που έχουν στόχο την αναβάθµιση
των ΑΕΙ, την ανάπτυξη της έρευνας και αποτελεί ψηφίδα σε µια
σειρά από ενοποιήσεις που θα λάβουν χώρα το επόµενο χρονικό
διάστηµα, όπου αυτό είναι αναγκαίο και εφικτό. 

Η Κυβέρνηση δίνει το στίγµα της για το πώς βλέπει την ανώ-
τατη εκπαίδευση στη χώρα. Σε µια εποχή γενικότερων ανακατα-
τάξεων, ρευστότητας και δηµιουργίας νέων συνεργασιών στο
επίπεδο της ακαδηµαϊκής κοινότητας, καλούµαστε να απαντή-
σουµε στο ερώτηµα: Τι είδους ανώτατη εκπαίδευση θέλουµε; 

Η φιλοσοφία της Κυβέρνησης είναι ότι χρειαζόµαστε ισχυρά
ανώτατα ιδρύµατα που θα προάγουν την έρευνα, θα εξασφαλί-
ζουν τη µέγιστη ποιότητα διδασκαλίας στους φοιτητές και θα κα-
ταστούν ιδρύµατα παγκόσµιας ακτινοβολίας και εµβέλειας. Οι
τρεις πυλώνες, πάνω στους οποίους θα πρέπει να βασιστεί µια
τέτοια συζήτηση, είναι η αρµονική καλλιέργεια ανθρωπιστικών
και θετικών επιστηµών, ποιες ενέργειες θα καταστήσουν τα ελ-
ληνικά ΑΕΙ διεθνώς αναγνωρίσιµα, συµβάλλοντας στην κοινωνική
και οικονοµική ανάπτυξη της χώρας και πώς τα ΑΕΙ θα σχεδιά-
σουν το παρόν και το µέλλον της χώρας µας.

Για αυτά τα ζητήµατα, επειδή είναι θέµατα ουσίας που αφο-
ρούν στην ίδια την ύπαρξη και την δεοντολογία των ΑΕΙ, οι κατ’
εξοχήν υπεύθυνοι να συζητήσουν και να απαντήσουν είναι τα ίδια
τα ιδρύµατα.

Ας δούµε µερικά από τα µέτρα που πήρε η Κυβέρνηση µέχρι
τώρα συνέχεια των οποίων είναι και το παρόν νοµοσχέδιο. Επι-
χείρησε να φέρει πιο κοντά τα Ιδρύµατα ΑΕΙ, ΤΕΙ και ερευνητικά
κέντρα µε τη δηµιουργία συνεργειών. Έδωσε ιδιαίτερο βάρος
στη βελτίωση των ΕΠΑΛ που υπήρξαν για τα µεγάλα θύµατα της
κρίσης και των πολιτικών που ακολουθήθηκαν, θυµίζω την εποχή
Αρβανιτόπουλου. Αυξήθηκε το ποσοστό των αποφοίτων των
ΕΠΑΛ στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Δόθηκαν πάνω από χίλιες
θέσεις ΔΕΠ σε ΑΕΙ και ΤΕΙ. Αυξήθηκε 45% η χρηµατοδότηση στα
ΑΕΙ µετά το 2015. Θεσπίστηκαν υποτροφίες για προπτυχιακούς
και µεταπτυχιακούς φοιτητές και αυξήθηκε για πρώτη φορά η
χρηµατοδότηση της έρευνας σε πάνω από το 1% του ΑΕΠ φτά-
νοντας στο 1.750.000 ευρώ για την περσινή χρονιά.

Στη συνέχεια των παραπάνω µέτρων επιχειρείται η  δηµιουργία
του ενιαίου χώρου ανώτατης εκπαίδευσης. Σε αυτό το πλαίσιο
µε το παρόν νοµοσχέδιο επιτυγχάνεται η δηµιουργία δύο ισχυ-
ρών Ιδρυµάτων, τα οποία θα γίνουν σηµεία αναφοράς και µοχλοί
ανάπτυξης στην περιφέρειά τους, αλλά και στην ευρύτερη πε-
ριοχή των Βαλκανίων.

Το νοµοσχέδιο αποτελεί προϊόν ενός ευρύτατου δηµόσιου δια-
λόγου, ο οποίος αναπτύχθηκε όλο το προηγούµενο διάστηµα και
καταδείχθηκε και στις συζητήσεις της Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων µε τους φορείς. Ιδρύει νέα Τµήµατα και Σχολές λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν και τις ανάγκες των τοπικών κοινοτήτων και
τις ιδιαίτερες αναπτυξιακές προοπτικές της κάθε περιοχής.

Μιλάµε για τµήµατα και σχολές που η ίδρυσή τους ήταν ήδη
αιτήµατα της πανεπιστηµιακής κοινότητας, αλλά και των τοπικών
κοινωνιών και της χώρας ολόκληρης από τη δεκαετία του 1990.
Άρα δεν είναι ένα νοµοσχέδιο που επιχειρεί µια κατ’ επίφαση
ανωτατοποίηση των ΑΕΙ όπως έγινε στο παρελθόν, ούτε µια αυ-
θαίρετη πανεπιστηµιοποίησή τους. 

Οι νέες σχολές που δηµιουργούνται στο Πανεπιστήµιο Ιωαν-
νίνων είναι η Σχολή Εφαρµογών Πληροφορικής και Τηλεπικοινω-
νιών στην Άρτα, η Σχολή Γεωπονίας στην Άρτα, η Σχολή Κοινω-
νικών Επιστηµών στα Γιάννενα και η Σχολή Μουσικών Σπουδών

στην Άρτα, ενώ η Σχολή Οικονοµικών και Κοινωνικών Επιστηµών
µετονοµάζεται σε Σχολή Οικονοµικών και Διοικητικών Επιστηµών. 

Στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο ιδρύονται η Σχολή Περιβάλλοντος στη
Ζάκυνθο και η Σχολή Κοινωνικών Επιστηµών στην Κέρκυρα.

Επίσης το νοµοσχέδιο προβλέπει την ίδρυση των εξής Τµηµά-
των στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων: Νοσηλευτικής, Λογοθερα-
πείας, Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία, Λογι-
στικής και Χρηµατοοικονοµικής, Μουσικών Σπουδών, Εφαρµο-
γών Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών, Γεωπονίας, Ψυχολο-
γίας, Μετάφρασης και Διερµηνείας, Επιστηµών Τροφίµων και
Διατροφής και Μηχανολόγων Μηχανικών.

Στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο προβλέπεται η ίδρυση των εξής Τµη-
µάτων: Εθνοµουσικολογίας, Επιστήµης και Τεχνολογίας Τροφί-
µων, Περιβάλλοντος, Περιφερειακής Ανάπτυξης, Τουρισµού και
Ψηφιακών Μέσων και Επικοινωνίας.

Θυµίζω πάλι ότι πολλές από αυτές τις σχολές και τα τµήµατα
ήταν απαίτηση όχι µόνο των κοινωνιών και των πανεπιστηµίων
από το 1990, αλλά και ανάγκη για να αναπτυχθούν αυτές οι πε-
ριοχές ακόµη περισσότερο.

Επιπλέον το νοµοσχέδιο προβλέπει την ίδρυση δύο πανεπιστη-
µιακών ερευνητικών κέντρων ένα για κάθε πανεπιστήµιο. Πρό-
κειται για εµβληµατική νοµοθετική πρωτοβουλία που θεσµοθετεί
ένα πάγιο αίτηµα της πανεπιστηµιακής κοινότητας. Η συγκεκρι-
µένη διάταξη έρχεται ως φυσική συνέχεια της κυβερνητικής επι-
λογής να στηριχθεί για πρώτη φορά ο τοµέας της έρευνας στη
χώρα. Αυτό αποδεικνύεται από τη δηµιουργία θέσεων εργασίας
σε πανεπιστήµια και ερευνητικά κέντρα της χώρας κάτι που είχε
εκλείψει τα τελευταία επτά χρόνια, γι’ αυτό εγκρίθηκαν άλλωστε
από το Υπουργείο χίλιες νέες θέσεις µελών ΔΕΠ και εκατό νέες
θέσεις ερευνητών για τη διετία 2017 - 2018.

Σκοπός του κάθε κέντρου θα είναι η διεξαγωγή βασικής και
εφαρµοσµένης έρευνας προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας
συνολικά. Η εξειδίκευση νέων επιστηµόνων, η παροχή υπηρεσιών
σε δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς, η προβολή της ελληνικής
γλώσσας και του πολιτισµού στο εξωτερικό και η διαµεσολάβηση
ανάµεσα στο δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα θα είναι από τις µέρι-
µνες και τις φροντίδες αυτών των κέντρων.

Το Ερευνητικό Κέντρο του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων προβλέ-
πεται να λειτουργήσει µε τα εξής πέντε ινστιτούτα: Βιοεπιστη-
µών, Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανάπτυξης, Επιστηµών Υλικών
και Υπολογισµών, Ανθρωπιστικών και Κοινωνικών Σπουδών, Οι-
κονοµικής Ανάλυσης και Αλληλέγγυας Οικονοµίας. 

Το Ερευνητικό Κέντρο του Ιονίου Πανεπιστηµίου προβλέπεται
να λειτουργήσει µε δύο ινστιτούτα: το Ινστιτούτο Βιοεπιστηµών,
Βιοτεχνολογίας, Επιστήµης Τροφίµων και Περιβάλλοντος και το
Ινστιτούτο Μουσικής και Καλλιτεχνικής Δηµιουργίας. 

Στην Άρτα, επιπροσθέτως, ιδρύεται το Πρότυπο Αγροτοδια-
τροφικό Τεχνολογικό Πάρκο Ηπείρου, το ΠΑΤΕΠΗ, το οποίο σε
συνεργασία µε τη Γεωπονική Σχολή θα σχεδιάζει και θα πραγµα-
τοποιεί παραγωγικές δραστηριότητες αγροτικής και οικολογικής
κατεύθυνσης, µια πρωτοβουλία η οποία βασιζόµενη στην αγρο-
τική οικονοµία της Περιφέρειας Ηπείρου θα εξασφαλίσει τη βελ-
τίωση, τον εκσυγχρονισµό και την ανάπτυξη της αγροτικής πα-
ραγωγής της περιοχής, βοηθώντας στην ενίσχυση της τοπικής
κοινωνίας και εξασφαλίζοντας θέσεις εργασίας σε µια περίοδο
ιδιαίτερα κρίσιµη για την ανεργία στη χώρα. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σταθώ στη µεθοδολογία που
ακολουθήθηκε για την κατάρτιση του σηµερινού νοµοσχεδίου.
Σε κάθε ίδρυµα συγκροτήθηκαν επιτροπές αποτελούµενες από
µέλη των πρυτανικών αρχών και µελών ΔΕΠ των ιδρυµάτων µε
έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου. Το αυστηρό πλαίσιο για το
οποίο κλήθηκαν οι επιτροπές να βγάλουν τα πορίσµατά τους πε-
ριλάµβανε κυρίως τα ποιοτικά και ποσοτικά χαρακτηριστικά των
ιδρυµάτων: υποδοµές, ιστορικό ανταγωνιστικών χρηµατοδοτή-
σεων, προσφερόµενο εκπαιδευτικό ερευνητικό έργο, απήχηση
στην ελληνική και διεθνή επιστηµονική κοινότητα, προοπτική για
το µέλλον και τον στρατηγικό σχεδιασµό των ιδρυµάτων. 

Τα πορίσµατα των επιτροπών συζητήθηκαν από τις συγκλή-
τους και την πανεπιστηµιακή κοινότητα κάθε ιδρύµατος. Στη συ-
νέχεια το νοµοσχέδιο τέθηκε στη δηµόσια διαβούλευση, για να
πάρει τη σηµερινή του µορφή για χρόνο επαρκέστατο. 
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Γίνεται προφανές ότι η διαδικασία που ακολουθήθηκε δεν έχει
καµµία σχέση µε τις αυταρχικές διαδικασίες που ακολουθούσε
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ όταν µε λογιστικούς όρους και
χωρίς ακαδηµαϊκά κριτήρια έκαναν εκατόν είκοσι εννέα καταρ-
γήσεις και συγχωνεύσεις σχολών και τµηµάτων σε µια διαδικασία
που αποτέλεσε ντροπή για την τριτοβάθµια εκπαίδευση και το
δηµοκρατικό πολίτευµα. 

Θέλω να θυµίσω εδώ ότι το 2014 ο κ. Σταϊκούρας κατήγγειλε
το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» -γιατί γι’ αυτό ακριβώς µιλάω- λέγοντας ότι
δεν πέτυχε απολύτως τίποτα και δεν υπήρχε κανένας λόγος να
πληρωθούν και οι εξήντα χιλιάδες που πληρώθηκαν τότε για να
γίνει η µελέτη. 

Στον αντίποδα, λοιπόν, του σχεδίου «ΑΘΗΝΑ», εµείς επιλέξαµε
τον δύσκολο δρόµο, τον ανηφορικό, όπως θα µας προέτρεπε και
ο Καζαντζάκης, έναν δρόµο που τελικά εκ του αποτελέσµατος
άξιζε να διασχίσουµε διότι αποδείχθηκε ότι µέσα από θέσεις, αν-
τιθέσεις και εν τέλει συνθέσεις µπορούµε να βρούµε έναν κοινό
τόπο και τον βρήκαµε. Με αυτή την από κάτω διαδικασία δηµι-
ουργήθηκαν οι µεγαλύτερες δυνατές συναινέσεις και βρέθηκαν
οι ευρύτερες κοινωνικές συµµαχίες οι οποίες οδηγούν, κατά τη
γνώµη µας, στο βέλτιστο αποτέλεσµα. 

Τα δύο ιδρύµατα λοιπόν που συστήνονται προκύπτουν µε
βάση τις ανάγκες, τις συνθήκες, τα δεδοµένα και τους σχεδια-
σµούς της κάθε πανεπιστηµιακής κοινότητας και της κάθε περι-
φέρειας. Άρα υπάρχει και η µελέτη σκοπιµότητας για την οποία
έγινε τόσος λόγος στις επιτροπές. 

Τέλος, όπως προανέφερα, το νοµοσχέδιο δίνει το στίγµα και
τη φιλοσοφία της Κυβέρνησης. Με άλλα λόγια το νοµοσχέδιο
έχει ένα υπόβαθρο, ένα σκεπτικό και κάνει µια πρόταση για την
ανώτερη εκπαίδευση στη χώρα. Τι προέκυψε τώρα κατά τη διάρ-
κεια των συζητήσεων στις επιτροπές τις προηγούµενες µέρες; 

Η συζήτηση των τελευταίων ηµερών ανέδειξε τη γύµνια των
θέσεων και την ανυπαρξία των προτάσεων από την πλευρά της
Αντιπολίτευσης. Η Αντιπολίτευση δεν είδε τον διάλογο, δεν ά-
κουσε τίποτα. Οι τοποθετήσεις των συναδέλφων της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης αλλά και τη Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
έδειξαν ακριβώς αυτό, την έλλειψη θέσης και πρότασης. Αµφι-
σβήτησαν τον διάλογο που αναπτύχθηκε, χαρακτηρίζοντάς τον
προσχηµατικό, σε κάποιες περιπτώσεις µάλιστα επιτέθηκαν και
στους πρυτάνεις των ιδρυµάτων στην Επιτροπή Μορφωτικών
γιατί περιέγραψαν οι άνθρωποι µια άλλη πραγµατικότητα απ’
αυτή που δεν τους άρεσε. 

Έφθασαν µάλιστα να ισχυριστούν κάποιοι ότι οι φοιτητές των
ΤΕΙ θα πρέπει να γίνουν φοιτητές δεύτερης κατηγορίας, αποστε-
ρώντας τους το δικαίωµα να συνεχίσουν τις σπουδές τους στα
αναβαθµιζόµενα µε αυτό τρόπο ιδρύµατα, αναβαθµίζοντας έτσι
και το πτυχίο τους, κάτι που προβλέπεται από τη διαδικασία. 

Είναι προφανές ότι οι αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας και της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης δεν είναι συνηθι-
σµένοι σε τέτοιου είδους διαδικασίες και προφανώς, δεν µπο-
ρούν να αναγνωρίσουν πώς κατακτάται η δηµοκρατία στην πρά-
ξη, πώς δηµιουργούνται οι συναινέσεις και πώς εξασφαλίζεται η
επιτυχία ενός εγχειρήµατος µε τη συµφωνία των εµπλεκόµενων
φορέων, πράγµα που καταδείχθηκε σαφέστατα κατά τη διάρκεια
της ακρόασης των φορέων. 

Είναι συνηθισµένοι στον αυταρχισµό των προεδρικών διαταγ-
µάτων που συγχωνεύουν και καταργούν σχολές, όπως µε το σχέ-
διο «ΑΘΗΝΑ» που προείπα, στην πελατειακή µετάθεση και µετά-
ταξη εκπαιδευτικών χωρίς καµµία άλλη σκοπιµότητα, όπως έγινε
επί υπουργίας Αρβανιτόπουλου στο γραφείο του και επί υπουρ-
γίας Λοβέρδου στο γραφείο του, το 2014, στις απολύσεις των
εκπαιδευτικών των ΕΠΑΛ. 

Εδώ θέλω να χαιρετίσω την ξεκάθαρη στάση του Υπουργού
σε ό,τι αφορά τους αµετάθετους εκπαιδευτικούς της πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης, που είναι µία συµβολική πράξη απονοµής δι-
καιοσύνης της πολιτείας απέναντι σε ανθρώπους που αδικήθη-
καν, όχι µόνο µε πολιτικό τρόπο, αλλά θα έλεγα ενέχοντας και
ποινικές ευθύνες µε τον τρόπο που έγιναν τότε οι µετατάξεις. Και
σταµατώ. 

Είναι συνηθισµένοι στην ίδρυση τµηµάτων ανάλογα µε την
εκλογική τους πελατεία και σήµερα κόπτονται, δήθεν, για την

εξασφάλιση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των αποφοίτων,
χωρίς να λογαριάζουν το χάος που έχει δηµιουργηθεί από το
φταίξιµο των προηγούµενων δεκαετιών και την αλόγιστη ίδρυση
τµηµάτων. 

Στη συζήτηση των προηγούµενων ηµερών αναδείχθηκε η γύ-
µνια της Αντιπολίτευσης, η υπαρξιακή τους µοναξιά. Βρέθηκαν
να εκπροσωπούν, πραγµατικά, στην ακρόαση των φορέων, µόνο
τον εαυτό τους και κανέναν άλλον. 

Είναι η πρώτη φορά, τουλάχιστον στα τέσσερα, περίπου, χρό-
νια που εγώ συµµετέχω στις διαδικασίες αυτής της Βουλής, που
κατά την ακρόαση των φορέων υπήρξε η µεγαλύτερη δυνατή συ-
ναίνεση σε νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε. Άλλωστε, πώς αλ-
λιώς εξηγείται ότι όλη η ακαδηµαϊκή κοινότητα και οι τοπικές
κοινωνίες συµφωνούν και θέλουν την ενοποίηση των ιδρυµάτων
και η αντιπολίτευση λέει «όχι»; 

Το ερώτηµα είναι ρητορικό. Γιατί δεν έχει σηµασία για την Αν-
τιπολίτευση το τι ζητάει η ακαδηµαϊκή κοινότητα, τι έχει ανάγκη
η χώρα. Η σύµπνοια µεταξύ της Νέα Δηµοκρατίας και της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης υπήρξε αγαστή αυτές τις µέρες. Ταυτί-
ζονται απόλυτα στο αντιπολιτεύοµαι για να αντιπολιτεύοµαι. Δεν
ενδιαφέρονται να αρθρώσουν άποψη πάνω στο νοµοσχέδιο και
τι προτείνουν. Για το µόνο που ενδιαφέρονται είναι πώς θα έρ-
θουν στην εξουσία για να συνεχίσουν την ίδια τακτική. Τόσα χρό-
νια τώρα έµαθαν να τη µοιράζονται και θεωρούν δεδοµένο και
δικό τους κράτος τη δηµόσια περιουσία και την εξουσία. Εκεί
υπάρχει η πλήρης ταύτιση.      

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας την εισήγηση θέλω
να κάνω µία αναφορά σε ό,τι αρχικά τοποθετήθηκα, στις δύσκο-
λες µέρες που περνάει η χώρα µας. Αν πράγµατι θέλουµε και πι-
στεύουµε όλοι στην ανάγκη εθνικής οµοψυχίας, η κατάλληλη
στιγµή να το επιδείξουµε είναι αυτές οι µέρες, καταθέτοντας τις
προτάσεις µας και συνεργαζόµενοι, έτσι ώστε ποτέ άλλη φορά
να µην έχουµε τραγωδίες σε αυτόν το τόπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα Καραµανλή έχει

τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µου επιτρέψετε, πριν εισέλθω στην εισήγηση επί του σχε-

δίου νόµου, να σταθώ στην πρωτόγνωρη εθνική τραγωδία που
βιώνει η πατρίδα µας από την προηγούµενη Δευτέρα.

Έχουν περάσει δέκα µέρες και η κατάσταση παραµένει χαο-
τική για πληγέντες και συγγενείς αγνοουµένων, χωρίς να µπορεί
να δοθεί µία σαφής απάντηση στα βασανιστικά ερωτήµατα για
την ολιγωρία και ανικανότητα των αρµοδίων, ερωτήµατα που θέ-
τουν άνθρωποι οι οποίοι έχασαν τους δικούς τους ή τις περιου-
σίες τους, άνθρωποι που ένιωσαν εντελώς απροστάτευτοι και
µόνοι µπροστά στον όλεθρο. 

Ο δε Πρωθυπουργός έπρεπε να περάσει µία εβδοµάδα για να
επισκεφτεί το Μάτι. Το έκανε, βέβαια, ουσιαστικά εν κρυπτώ, σε
ένα αποστειρωµένο περιβάλλον, µακριά από τους ανθρώπους
που θρηνούν κα µαζεύουν τα συντρίµµια τους, ίσα ίσα για να βγει
η υποχρέωση, φοβούµενος την κατακραυγή της κοινωνίας. 

Χρειάστηκε να αποκαλυφθεί το θλιβερό σόου το βράδυ της
πυρκαγιάς, µε τον Πρωθυπουργό να συζητάει για τον αέρα που
φυσά, την ώρα που αποδεδειγµένα, πλέον, υπήρχαν νεκροί και
άνθρωποι που θαλασσοπνίγονταν.    

Χρειάστηκαν έξι ηµέρες για να ψελλίσει ο κ. Τσίπρας ότι ανα-
λαµβάνει την πολιτική ευθύνη, χωρίς κανένα αντίκρισµα βέβαια.
Και να σκεφτεί κανείς ότι ο ίδιος άνθρωπος κάποτε ζητούσε την
παραίτηση της κυβέρνησης για το δήθεν ρεκόρ αυτοκτονιών –
που αποδείχθηκε ψέµα- και αποκαλούσε Υπουργούς «εκτελεστές
συµβολαίων θανάτου». Τώρα που βρίσκεται ο ίδιος αντιµέτωπος
µε τον θάνατο αθώων, πραγµατικά θύµατα µιας ανείπωτης κατα-
στροφής, κρύβεται πίσω από µισόλογα κενά περιεχοµένου. 

Την ώρα, λοιπόν, που η φονική πυρκαγιά έχει συγκλονίσει την
ελληνική κοινωνία αλλά και τη διεθνή κοινότητα, η Κυβέρνηση
φέρνει στην Βουλή το νοµοσχέδιο για την απορρόφηση του ΤΕΙ
Ηπείρου και του ΤΕΙ Ιονίων Νήσων από το Πανεπιστήµιο Ιωαννί-
νων και το Ιόνιο Πανεπιστήµιο αντίστοιχα. Είναι µία πρωτοβουλία
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που αντανακλά µε ακρίβεια τη βασική προτεραιότητα αυτής της
Κυβέρνησης, που δεν είναι άλλη από την υπηρέτηση µικροπολι-
τικών σκοπιµοτήτων και την αφοσίωση στον κοµµατικό σχεδια-
σµό.

Για τη Νέα Δηµοκρατία η ενίσχυση της τεχνολογικής εκπαί-
δευσης αποτελεί πρόταγµα και κεντρικό πυλώνα των θέσεων µας
για την παιδεία. Σε µία χώρα µε δυσθεώρητα ποσοστά νεανικής
ανεργίας, σε µία χώρα που αιµορραγεί υποχρεώνοντας το πιο
δυναµικό και παραγωγικό της κοµµάτι να αναζητήσει την τύχη
του στο εξωτερικό, είναι επιβεβληµένη η ανάγκη η ανώτατη εκ-
παίδευση να συνδεθεί µε την αγορά εργασίας και την παραγωγή,
να αναχαιτίσει αυτό το ρεύµα µέσα από το οποίο χάνουµε εθνικό
κεφάλαιο. Αυτό συνιστά για εµάς εθνικό στόχο και η τεχνολογική
εκπαίδευση αποτελεί ένα πολύτιµο εργαλείο για την επίτευξή
του. Και θέλουµε η τεχνολογική εκπαίδευση να καταστεί πρω-
ταρχική και συνειδητή επιλογή για τα νέα παιδιά και όχι έσχατη
λύση ανάγκης.

Πώς υπηρετεί, όµως, την αρχή της αναβάθµισης και της ενί-
σχυσης της τεχνολογικής εκπαίδευσης το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου; Δυστυχώς κατά τη δική µας άποψη δεν εντάσσεται σε µία
ενιαία πολιτική στρατηγική για την ανάπτυξη της ανώτατης εκ-
παίδευσης και δεν τέµνεται σε κανένα σηµείο µε τις ανάγκες της
ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας. Αντιθέτως αντί να δίνει λύση
σε υπαρκτά προβλήµατα, ανοίγει νέα µέτωπα.

Όλη η αναδιάταξη του ακαδηµαϊκού χάρτη µε αιχµή του δό-
ρατος την πολιτική των συγχωνεύσεων των ΤΕΙ µε τα πανεπιστή-
µια γίνεται αποσπασµατικά και υπακούει στην τοπική και συντεχ-
νιακή λογική, στην πελατειακή εξυπηρέτηση και την κυνική ψη-
φοθηρία.

Σας ρωτήσαµε, κύριε Υπουργέ, και στην επιτροπή και δεν λά-
βαµε απαντήσεις. Υπάρχει κάποιος συνολικός σχεδιασµός για
την αναµόρφωση του χάρτη της ανώτατης εκπαίδευσης ή όλα
εξετάζονται κατά περίπτωση; Υπάρχουν ξεκάθαροι, διαφανείς
και αντικειµενικοί κανόνες που να διέπουν τη διαδικασία της
απορρόφησης των ΤΕΙ από τα πανεπιστήµια; Ακούσαµε για διά-
λογο µεταξύ των ενδιαφεροµένων. Δεν ακούσαµε, όµως, τίποτα
για αυστηρά, προκαθορισµένα και ενιαία ακαδηµαϊκά κριτήρια. 

Σε έκθεση της υποεπιτροπής του περίφηµου εθνικού διαλόγου
του 2016 –την οποία συνυπογράφει ο κύριος Υπουργός- αναφέ-
ρεται σχετικά µε τον ρόλο των τεχνολογικών ιδρυµάτων ότι τα
ΤΕΙ είτε θα πρέπει να µετεξελιχθούν σε πανεπιστήµια εφαρµο-
σµένων επιστηµών είτε θα ενσωµατωθούν σε πανεπιστηµιακές
σχολές. Και υπογραµµίζεται στην έκθεση –που συνυπογράφει ο
κ. Γαβρόγλου- ότι αυτού του τύπου η διαλογή δεν θα µπορούσε
να γίνει πριν την επεξεργασία των στοιχείων και την υιοθέτηση
συγκεκριµένων αξιολογικών κριτηρίων.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελικά ποια στοιχεία επεξεργαστήκατε και ποια κριτήρια υιο-
θετήσατε; Το όραµά σας για την τεχνολογική εκπαίδευση εξαντ-
λείται στη συλλήβδην κατάργηση των ΤΕΙ και την απορρόφησή
τους από τα πανεπιστήµια. Όλο το εγχείρηµα χαρακτηρίζεται
από προχειρότητα, η οποία αποτυπώνεται και στην ίδρυση των
νέων τµηµάτων. Δηµιουργούνται νέες σχολές και τµήµατα µέσα
από διαδικασίες fast track χωρίς η ίδρυσή τους να συνοδεύεται
από τις αναγκαίες µελέτες σκοπιµότητας και χωρίς να απαιτείται
η απόφαση της συγκλήτου. Δηµιουργούνται σχολές µε µόνο ένα
τµήµα, όπως στην περίπτωση της Σχολής Εφαρµογών Πληροφο-
ρικής και Τηλεπικοινωνιών στα Ιωάννινα. 

Τµήµατα µε συναφές επιστηµονικό πεδίο εντάσσονται σε δια-
φορετικές σχολές χωρίς καµµία επιστηµονική λογική και χωρίς
καµµία εµπεριστατωµένη αιτιολόγηση, όπως τα Τµήµατα Λογο-
θεραπείας και Ψυχολογίας. Τµήµατα τεχνολογικού προσανατο-
λισµού µε θετικότατες αξιολογήσεις και υψηλή απορροφητι-
κότητα στην αγορά εργασίας αντικαθίσταται από τµήµατα θεω-
ρητικού χαρακτήρα. Αναφέροµαι στο ΤΕΙ Τεχνολογίας και Ήχου
που καταργείται για να ιδρυθεί το Τµήµα Εθνοµουσικολογίας.

Επίσης ο τρόπος που αποφασίζετε να καταργήσετε κάποια και

να ιδρύσετε άλλα τµήµατα, σε πολλές περιπτώσεις γεννά ερω-
τηµατικά, όπως για παράδειγµα στην περίπτωση του νέου Τµή-
µατος Λογιστικής και Χρηµατοοικονοµικής µε έδρα την πόλη της
Πρέβεζας, το οποίο εντάσσεται στη Σχολή Οικονοµικών και Διοι-
κητικών Επιστηµών. 

Αναπόφευκτα µας περνάει από το µυαλό µήπως η εν λόγω επι-
λογή συνδέεται µε την αναγόρευση του Υπουργού των Οικονο-
µικών ως επίτιµου διδάκτορα στις 29 Μαΐου 2018. Σηµειώνεται
δε ότι ο κ. Τσακαλώτος κατάγεται από την Πρέβεζα. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το δελτίο τύπου που βγήκε από το ΤΕΙ
την επόµενη µέρα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή  καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κάτι ακόµα που αναδεικνύει κατά τη γνώµη µας την προχειρό-
τητα του εγχειρήµατος. Στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων ιδρύεται
νέο τµήµα Λογοθεραπείας µε έδρα την πόλη των Ιωαννίνων, το
οποίο εντάσσεται σε σχολή επιστηµών υγείας. Στο ΤΕΙ Δυτικής
Ελλάδας λειτουργεί από το 1996 Τµήµα Λογοθεραπείας. Οι από-
φοιτοι των δύο τµηµάτων θα έχουν τα ίδια επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα; 

Επίσης από όσο µαθαίνουµε, το εν λόγω ΤΕΙ αντιτίθεται στην
απορρόφησή του από το Πανεπιστήµιο Πάτρας. Σε αυτή την πε-
ρίπτωση, όπως και στην περίπτωση της Κρήτης, τι θα κάνετε;
Ποια είναι τελικά αυτά τα ενιαία ακαδηµαϊκά κριτήρια που τάχα
ακολουθείτε; 

Άλλο παράδειγµα: Μέλη ΔΕΠ, όπως αυτά του Τµήµατος Διοί-
κησης Επιχειρήσεων, εντάσσονται σε τµήµατα µε µη συγγενικό
επιστηµονικό πεδίο -Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας. Ας µη
σχολιάσω βέβαια την αλληλοεπικάλυψη αντικειµένων.

Βέβαια στην επιτροπή, µας συµβουλεύσατε, κύριε Υπουργέ,
ότι ως Βουλευτές δεν είµαστε ειδικοί για να οµιλούµε γι’ αυτά.
Λυπάµαι αλλά αυτό είναι το έργο µας εδώ, να ασκούµε έλεγχο
στα λάθη και στις παραλείψεις σας. Αφήστε δε, που υπάρχουν
και ειδικοί ανάµεσά µας, καθηγητές και καθηγήτριες, που όσο
να ‘ναι έχουν πιο εµπεριστατωµένη άποψη, όπως η βουλεύτρια
του ΣΥΡΙΖΑ, όπως συνηθίζετε να λέτε, που µίλησε εκτενώς για
το Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό απόσπασµα.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή  καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά, λοιπόν, δεν καταδεικνύουν προγραµµατισµό και
συγκροτηµένο πλάνο, αλλά κοπτοραπτική, µε στόχο τη διατή-
ρηση πολιτικών ισορροπιών. Το ξέρω ότι δεν σας αρέσει ο όρος,
αλλά για εµάς περιγράφει ακριβώς την ακολουθούµενη  διαδι-
κασία. Και να σας πω επιπλέον ότι ενοχλεί πολύ περισσότερο
όταν εφαρµόζεται ως τακτική και όχι όταν αναδεικνύεται.

Στη διατήρηση ισορροπιών, λοιπόν, παραπέµπτει και η άρον-
άρον οµογενοποίηση του διδακτικού προσωπικού ΤΕΙ και πανε-
πιστηµίων, κατά παρέκκλιση κάθε ισχύουσας διάταξης. 

Σας θέσαµε επίσης µετ’ επιτάσεως το θέµα των επαγγελµατι-
κών δικαιωµάτων. Δεν θα έπρεπε σε µια τέτοια προσπάθεια, που
όπως λέτε, θα αναβαθµίσει την τεχνολογική εκπαίδευση, να µε-
ριµνήσετε για µια σαφή αναφορά στα επαγγελµατικά δικαιώµατα
των αποφοίτων, αλλά και σε ουσιαστική λύση ενός χρόνιου ζη-
τήµατος; Και σταµατήστε να αναφέρεστε σε προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Κυβερνάτε τέσσερα χρόνια, έχετε την απόλυτη ευθύ-
νη. Σταµατήστε αυτή την καραµέλα που έχει λιώσει. 

Τµήµατα καταργούνται και άλλα τµήµατα έρχονται και είναι
λογικό να δηµιουργείται σύγχυση και αµφιβολία, ενδεχοµένως
και αντιδικίες για κατοχυρωµένα επαγγελµατικά δικαιώµατα.
Προβλήµατα µπορεί να ανακύψουν και στην αντιστοίχιση των
νέων τµηµάτων µε τη διεθνή εκπαιδευτική πραγµατικότητα. Τι εί-
δους αναβάθµιση είναι αυτή όταν τα επαγγελµατικά δικαιώµατα
µπαίνουν κάτω από το χαλί και αναπέµπονται αορίστως στο µέλ-
λον; 

Σας τονίσαµε την παράκαµψη θεσµικών γνωµοδοτικών οργά-
νων στη διαδικασία της απορρόφησης, όπως προκύπτει από την

268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



απουσία της ΑΔΙΠ. Είναι προφανές ότι την έχετε θέσει σε καραν-
τίνα και χθες στην επιτροπή επιχειρήσατε και πάλι να την απα-
ξιώσετε.

Σας θυµίζω µια ακόµη φορά ότι εσείς νοµοθετήσατε να κατα-
τίθεται η άποψή της για την κατάργηση ανώτατου εκπαιδευτικού
ιδρύµατος. Άρα, υποθέτω ότι έχει ιδιαίτερη βαρύτητα η άποψή
της. Μόνο, όµως, όπως αποδεικνύεται, όταν συµφωνεί µαζί σας.
Για αυτό και δεν είδαµε στην αιτιολογική έκθεση καµία αναφορά
στις αξιολογήσεις ΑΔΙΠ για τα υπό απορρόφηση ιδρύµατα, ούτε
και ακούσαµε ποτέ τη γνώµη της αρχής για το όλο εγχείρηµα. 

Σε ό,τι αφορά τα ερευνητικά κέντρα των άρθρων 7 και 14, κα-
νείς δεν αµφισβητεί την καθοριστική σηµασία της έρευνας στην
αναπτυξιακή προσπάθεια της χώρας µας και στην έµφαση που
πρέπει να δοθεί σε αυτή, αρκεί να είναι ξεκάθαρος ο σκοπός των
ερευνητικών δοµών και να αποτελούν κοµµάτι του εθνικού σχε-
διασµού. Οι συγκεκριµένες πρωτοβουλίες βέβαια δεν προκύπτει
ότι έρχονται να καλύψουν κάποιο ερευνητικό κενό, ούτε γίνεται
σαφής η προστιθέµενη αξία που θα προσφέρουν στην υφιστά-
µενη ερευνητική δραστηριότητα. 

Η Ένωση Ελλήνων Ερευνητών στη συζήτηση µε τους φορείς
στην επιτροπή υποστήριξε ότι η ίδρυση των νέων ερευνητικών
κέντρων δεν υπηρετεί µια εθνική στρατηγική για την έρευνα. Δη-
µιουργούν επικαλύψεις στα θεµατικά αντικείµενα, ενισχύουν τον
κατακερµατισµό αντί για τη συνέργεια και απαιτούν νέους πό-
ρους. 

Και µιλώντας για πόρους, δεν προκύπτει µε ποιον τρόπο δια-
σφαλίζεται η χρηµατοδότηση και η βιωσιµότητα αυτών των κέν-
τρων. Προβλέπεται η επιχορήγησή τους από τον τακτικό προϋ-
πολογισµό, όταν τα ήδη λειτουργούντα ερευνητικά κέντρα λαµ-
βάνουν επιχορήγηση µόνο για τη µισθοδοσία του τακτικού προ-
σωπικού και καλύπτουν όλες τις δαπάνες τους από ερευνητικά
προγράµµατα. 

Πώς θα κατορθώσει το πανεπιστήµιο σε εποχές υποχρηµατο-
δότησης να διασφαλίσει τα απαραίτητα κονδύλια για τον εξοπλι-
σµό και τη λειτουργία των ερευνητικών κέντρων, παραµένει ένα
αναπάντητο ερώτηµα. 

Το νοµοσχέδιο, πέρα από τις διατάξεις που αφορούν στην κα-
τάργηση των δύο ΤΕΙ, περιλαµβάνει µια σειρά από άρθρα, τα
οποία ουδέποτε τέθηκαν σε διαβούλευση και ούτε αντιλήφθηκε
κανείς την ανάγκη να ψηφισθούν µέσα στα Θερινά Τµήµατα. 

Καταθέσαµε τη διαφωνία µας µε αυτή την προβληµατική κοι-
νοβουλευτική πρακτική, για να µας απαντήσει ο κύριος Υφυπουρ-
γός, ούτε λίγο ούτε πολύ, ότι δεν έγινε και τίποτα, όπως είπε,
γιατί τα συγκεκριµένα άρθρα κινούνται σε θετική κατεύθυνση και
έχουν τη συναίνεση της µεγάλης πλειοψηφίας της Βουλής. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι η αντίληψη της Κυβέρνη-
σης για τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες και τον δηµόσιο
διάλογο. 

Θα αναφερθώ ενδεικτικά στο άρθρο 23, που είναι χαρακτηρι-
στικό της προχειρότητας µε την οποία νοµοθετείτε. Δεν έχει κλεί-
σει ούτε χρόνο το προεδρικό σας διάταγµα για την οργάνωση
και λειτουργία νηπιαγωγείων και δηµοτικών σχολείων και έρχε-
στε να τροποποιήσετε σχεδόν όλα τα άρθρα του, µε στόχο να
εξοβελισθεί η φράση «σχολικός σύµβουλος» και να αντικαταστα-
θεί µε τη φράση «συντονιστής εκπαιδευτικού έργου». 

Ο θεσµός του σχολικού συµβούλου έπεσε θύµα της ιδεολη-
ψίας σας για να κτυπήσετε τάχα τον συγκεντρωτισµό. Και τώρα
µεταφέρετε όλες τις αρµοδιότητές του στους υπερ-υπεύθυνους
εκπαιδευτικών θεµάτων των διευθύνσεων εκπαίδευσης. Δοµές
υδροκέφαλες, µη λειτουργικές, µακριά από τη σχολική πραγµα-
τικότητα και τις ανάγκες των εκπαιδευτικών!

Στο ίδιο µοτίβο και το άρθρο 24, που προβλέπει ότι ο Υπουρ-
γός θα µπορεί να ρυθµίζει κατά το δοκούν τα διδασκόµενα µα-
θήµατα και τις ώρες ανά τάξη στο γενικό λύκειο. Υπερσυγκέντ-
ρωση εξουσιών ακόµη και για αµιγώς παιδαγωγικά ζητήµατα! 

Έρχοµαι στα άρθρα 31 ως 33, που προβλέπουν τη διάσπαση
της Γενικής Γραµµατείας Δια Βίου Μάθησης, µε άµεσο αποτέλε-
σµα να δηµιουργείται µια ακόµα θέση γενικού γραµµατέα, µαζί
φυσικά µε την κουστωδία συµβούλων, συνεργατών και µετακλη-
τών. 

Αλλά και πιστοί στην πελατειακή σας λογική στη δηµόσια διοί-

κηση, δηµιουργείτε στη νεοσύστατη Γενική Γραµµατεία Νέας Γε-
νιάς δύο διευθύνσεις και ένα αυτοτελές τµήµα στη θέση της µίας
διεύθυνσης που υπήρχε στην ενιαία γραµµατεία. 

Σ’ αυτή την περίπτωση, οι συγχωνεύσεις και οι απορροφήσεις,
προφανώς, δεν βολεύουν. Είναι άλλη µια απόδειξη ότι αντιµετω-
πίζετε το δηµόσιο ως κοµµατικό λάφυρο, ως τη «χρυσή αγελάδα»
που µπορεί να θρέφει το κοµµατικό σας πελατολόγιο. Μόνο που,
ξέρετε, αυτή σας η γενναιοδωρία δεν είναι τζάµπα. Το βόλεµα
των ηµετέρων το πληρώνει ο ταλαιπωρηµένος και εξουθενωµέ-
νος Έλληνας φορολογούµενος, οι αντοχές του οποίου έχουν
εξαντληθεί προ πολλού. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο σηµατοδοτεί το ξήλωµα της τε-
χνολογικής εκπαίδευσης κλωστή-κλωστή. Βασική σας έγνοια
είναι να προλάβετε να εγκαινιάσετε άρον-άρον τα νέα πανεπι-
στηµιακά τµήµατα και να κόψετε κορδέλες, προσδοκώντας µι-
κροπολιτικά οφέλη. Με το βλέµµα στην κάλπη, έχετε βγάλει στο
σφυρί την προεκλογική σας πραµάτεια. 

Η χώρα, όµως, δεν χρωστά ούτε σε τοπικούς κοµµατάρχες
ούτε σε συντεχνίες, που προσπαθείτε να κολακεύσετε και να κα-
λοπιάσετε. Η χώρα χρωστά στα νέα παιδιά, στους µαθητές της
και στους φοιτητές της. Κι αυτό που οφείλει να τους προσφέρει
στην προκειµένη περίπτωση είναι δυνατά εκπαιδευτικά ιδρύµατα
µε έµφαση στην τεχνολογική εκπαίδευση και όχι πανεπιστήµια
σουπερµάρκετ µε αβέβαιες προοπτικές. Γιατί µπορεί σήµερα να
χαϊδεύετε τα αφτιά και να γίνεστε φαινοµενικά αρεστοί σε κάποι-
ους, αλλά οδηγείτε αυτά τα παιδιά σε πτυχία, που στην πράξη
µπορεί να αποδειχθούν πουκάµισο αδειανό. 

Ολοκληρώνω, βεβαίως, µε µια τροπολογία που αφορά στον
Υφυπουργό Αθλητισµού. Δεν προκαλεί πλέον καµµία εντύπωση
ακόµα µια τροπολογία για τον αθλητισµό, αποσπασµατική, πρό-
χειρη, φωτογραφική. Ο κ. Βασιλειάδης, αφού ξόδεψε ανεπιτυχώς
ένα ολόκληρο καλοκαίρι ως διαµεσολαβητής για τα τηλεοπτικά
δικαιώµατα µεταξύ των άστεγων τηλεοπτικά ΠΑΕ και αφού απέ-
τυχε στην προσπάθειά του για µείωση των οµάδων της Super
League, αρχές Αυγούστου θυµήθηκε να νοµοθετήσει.

Δεν νοµοθετεί για τη βία στα γήπεδα. Ως προς αυτή, περιµένει
ακόµη το πόρισµα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Δεν νοµοθετεί
για να φέρει επιτέλους έναν ολοκληρωµένο αθλητικό νόµο.
Αυτός µπορεί να περιµένει, από τον Γενάρη του 2015, και ας
εξαγγέλλεται κάθε τόσο, έχοντας καταντήσει ανέκδοτο. Ήρθε
πάλι να περάσει τροπολογίες-φωτογραφίες. 

Ήρθε µια ακόµη τροπολογία, που αποδοµεί το νοµοθετικό
έργο του προκατόχου του, του κ. Κοντονή, καθώς τροποποιεί
νόµο που έφερε η δική του κυβέρνηση, τον ν.4326/2015. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πρόκειται για µία ακόµη τροπολογία κόντρα σε όσα µε φανα-

τισµό πρέσβευε ως ιδεολογία για το ελληνικό ποδόσφαιρο το
ίδιο του το κόµµα, ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Όταν ο προκάτοχος του κ. Βασιλειάδη, ο κ. Κοντονής, περ-
νούσε από τη Βουλή τη διάταξη του άρθρου 5, σύµφωνα µε την
οποία οι δικαστές της ΕΠΟ θα ήταν τακτικοί, τριετούς θητείας
µη ανανεώσιµης και µε επιλογή µόνο από τον κατάλογο δικαστών
από τους προϊστάµενους του πρωτοδικείου και της εισαγγελίας,
ανέφερε επί λέξει ο κ. Κοντονής: «Οι ρυθµίσεις του άρθρου
αυτού σκοπούν στην εδραίωση της ουδετερότητας, της αµερο-
ληψίας, της διαφάνειας και της ευθυκρισίας, καθώς και στην εµ-
πέδωση της αναγκαίας εµπιστοσύνης της κοινωνίας στον θεσµό
της δικαιοσύνης και στον τοµέα του αθλητισµού». Και αυτό το
αλλάζει ο κ. Βασιλειάδης. 

Θέλω να ζητήσω για την εν λόγω τροπολογία του κ. Βασιλει-
άδη, επειδή έχει και ρυθµίσεις στις οποίες είµαστε θετικοί, να τη
χωρίσετε σε δύο άρθρα. Σε κάποια άρθρα είµαστε θετικά προ-
σκείµενοι και σε κάποια όχι. Για τον λόγο αυτό, παρακαλούµε να
µην έρθει ως ενιαία τροπολογία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θα το συνεννοηθώ µε τον κ. Βασιλει-
άδη και µε εσάς. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ωραία. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εµείς σας ευχα-

ριστούµε. 
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια της Δηµοκρατικής Συµπαρά-

ταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Χαρά Κεφαλίδου. 
Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ενηµερώσω ότι σύµφωνα µε

τον Κανονισµό, έκλεισε ο κατάλογος εγγραφής των οµιλητών
µετά τους δύο εισηγητές. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ο κύριος Υπουργός θα µιλήσει
µετά τους εισηγητές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνήθως αυτό
συµβαίνει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θα µιλήσω µετά το σύνολο των ειση-
γητών και των ειδικών αγορητών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Κεφαλίδου,
έχετε τον λόγο. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συχνά ο ένο-

χος είναι αυτός που πάνω στη µεγάλη καταστροφή, το πρώτο
που σκέφτεται είναι να κατασκευάσει ένα άλλοθι. Όταν γύρω του
ο κόσµος καίγεται, όταν η ύπαρξη δίνει τη θέση της στην ανυ-
παρξία, ο ένοχος, µη αντέχοντας το βάρος αυτού που ο ίδιος
προκάλεσε, κρύβεται πρώτα από τον ίδιο του τον εαυτό. Είναι η
στιγµιαία αυτόµατη αντίδραση της αυτοσυντήρησης που τον
οδηγεί σε κάτι τέτοιο. 

Αµέσως µετά, έρχεται η συνείδηση, η παιδεία του, όλα αυτά
που έµαθε µεγαλώνοντας µέσα σε µια οργανωµένη κοινωνία.
Αυτή είναι η κρίσιµη στιγµή που διαχωρίζεται ο ένοχος από τον
εγκληµατία στη σκληρή µάχη ανάµεσα στο εγώ και στο εµείς.
Είναι εκεί ακριβώς που το κράτος δικαίου θέτει τη διαχωριστική
γραµµή που διακρίνει το αδίκηµα από το έγκληµα. Είναι εκεί που
φανερώνεται από το άτοµο η πρόθεση, το ποιόν, η αποδοχή του
βάρους της πράξης του. 

Όταν όλη η χώρα θρηνεί τόσες αδικοχαµένες ψυχές και ο
Πρωθυπουργός της χώρας, µε αυτή την ανεκδιήγητη Κυβέρνηση
δυστυχώς που έχουµε, στήνει σκηνικό προσωπικού απεγκλωβι-
σµού του από την ευθύνη, όταν του φταίνε οι νεκροί, οι άνθρωποι
που κλαίνε πάνω από τα αποκαΐδια µιας ζωής και ο ίδιος δεν
φταίει σε τίποτα, όταν το µόνο που ενδιαφέρει είναι η επικοινω-
νιακή διαχείριση που θα τους κρατήσει στην εξουσία, όταν αυτή
τη δύσκολη ώρα κύριο µέληµα της Κυβέρνησης είναι η αναζή-
τηση ή –αν θέλετε- η κατασκευή στην ανάγκη εχθρών, ασύµµε-
τρων απειλών και άλλων τέτοιων, όταν ο αγώνας δίνεται όχι για
να σώσει ό,τι σώζεται, όχι για να ενώσει, όχι για να διορθώσει,
αλλά µόνο για να κρύψει ανικανότητες, ευθύνες, κυρίως αδιαφο-
ρία και να περισώσει καρέκλες µε κάθε κόστος, τότε µιλάµε για
έγκληµα διαρκές, µε τους ενόχους αµετανόητους. 

Υπάρχουν διλήµµατα. Ο αριθµός των θυµάτων αυξάνει καθη-
µερινά. Η καταστροφή είναι ανυπολόγιστη και οι απώλειες τρα-
γικές. Τι να πείτε σε αυτόν τον κόσµο; Κι επειδή η έκφραση λύ-
πης και της συµπαράστασης στον πόνο τους σας φοβίζει, γιατί
είναι οµολογία ευθύνης, είναι οµολογία λαθών, είναι οµολογία
ανικανότητας και φαντάζει ανεπαρκής και τόσο λίγη, επιλέγετε
το ψέµα, το στηµένο σκηνικό, την άρνηση της πραγµατικότητας,
τη διαβεβαίωση ότι η Πολιτεία είναι εδώ που καθόλου δεν φταίει
σε τίποτα, όλα τα έκανε σωστά, όλα δούλεψαν ρολόι. Φταίει το
κακό µας ριζικό, η κλιµατική αλλαγή, οι εµπρησµοί. 

Εδώ, Υπουργοί της Κυβέρνησης ψάχνουν να βρουν κάποιο
λάθος. Ένα όµως είναι σίγουρο: Η ευθύνη είναι στο πουθενά.
Μόνο στους κατοίκους που µένουν στο Μάτι βρήκαν τραγική
λάθη στη δόµηση. Αλλά ούτε µία συγγνώµη! 

Η συγγνώµη είναι ηττοπάθεια. Η συγγνώµη δείχνει παραδοχή.
Η συγγνώµη είναι παραίτηση από τον αγώνα της καρέκλας. Η
συγγνώµη στον ΣΥΡΙΖΑ δεν συγχωρείται. 

Και αφού δεν µπορούν να ζητήσουν συγγνώµη, ανέλαβε ο
Πρωθυπουργός πολιτική ευθύνη κενή περιεχοµένου και περιµέ-
νει να ξεχαστούν όλα. Είναι τουλάχιστον ντροπή, αλλά κάπως
έτσι προσπαθούν να κρύψουν τις ευθύνες τους, απαλύνοντας τις
ευθύνες των λαθών µε σωρεία νέων.

Η Κυβέρνηση ενηµέρωσε ότι θα συνδράµει τους πληγέντες.

Και τους δρόµους θα φτιάξει για να µην καταλήγουν σε αδιέξοδο
και γίνονται τάφοι και θα τους ελαφρύνει τον πόνο µε ένα πεντο-
χίλιαρο για αρχή και παράταση φορολογικών δηλώσεων έδωσε
και 20% πριµοδότηση στη βαθµολογία των πανελληνίων. Κι
επειδή δεν είναι ανάλγητη, αλλά υπάρχει µεγάλη κοινωνική ευαι-
σθησία, θα ανακουφίσει τους οικείους των θυµάτων µε µια θέση
στο δηµόσιο. 

Και προχωράµε, κοιτάµε µπροστά. Πρώτη Αυγούστου σήµερα.
Επιστρέφουµε στην καθηµερινότητα µε ένα άλλο σχέδιο νόµου
που αυτή τη φορά αφορά συνένωση των ΤΕΙ Ηπείρου και Ιονίου
µε τα αντίστοιχα Πανεπιστήµια. Σε αυτό το πλαίσιο, µε οσµή κα-
µένου, έρχεται το παρόν σχέδιο νόµου της κατασκευής µιας ανύ-
παρκτης, µιας fake κανονικότητας στη θέση αυτής που καταστ-
ρέφεται από το 2015 µέχρι και σήµερα. Κάπως έτσι µόνοι σας
περάσατε τη διαχωριστική γραµµή του ενόχου από τον εγκληµα-
τία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σ’ αυτή τη ανείπωτη εθ-
νική τραγωδία, το Υπουργείο Παιδείας εν µέσω θέρους και χωρίς
να υπάρχει κανένας λόγος επείγοντος, επιλέγει να συζητήσει το
νοµοσχέδιο «Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, Ιόνιο Πανεπιστήµιο και
άλλες διατάξεις». Από την Παρασκευή δουλεύουµε χωρίς να έ-
χουµε σταµατήσει λεπτό. Δεν προλαβαίνουµε καν να καταλά-
βουµε τι έχει ειπωθεί στις συνεδριάσεις. 

Είναι επείγον φαίνεται, αλλά εγώ πρέπει να σας πω ότι ντρέ-
ποµαι. Ντρέποµαι γιατί τέτοιες ηµέρες θα έπρεπε να υπάρχουν
άλλες προτεραιότητες στη Βουλή, να ξηµεροβραδιαζόµαστε ναι,
να δουλεύουµε, αλλά για άλλους σκοπούς. Ντρέποµαι, γιατί
αυτό το θέατρο του παραλόγου στήνει κανονικότητες στα απο-
καΐδια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ρώτησα και στην επιτροπή και
απάντηση δεν έλαβα: Γιατί τόση βιάση; Μόλις πρόσφατα νοµο-
θετήσαµε τη συγχώνευση των ΤΕΙ Αθήνας και Πειραιά και δηµι-
ουργήθηκε το νέο Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής. Φέτος για πρώ-
τη φορά τα παιδιά θα µπουν µε τα µηχανογραφικά τους σε αυτό
το νέο πανεπιστήµιο. Εσείς πότε προλάβατε και βγάλατε µετρή-
σιµα συµπεράσµατα; Πότε αξιολογήσατε θετικά και αρνητικά
που αφορούν τη λειτουργία του νέου εγχειρήµατος και βιάζεστε
να το εφαρµόσετε και αλλού; 

Για το Υπουργείο Παιδείας φυσικά όλα αυτά είναι ασήµαντες
λεπτοµέρειες. Συνεχίζει τους πειραµατισµούς στον χώρο της τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης µε λαϊκίστικες πολιτικές που υποσκά-
πτουν την ποιότητα του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Πάνω απ’ όλα
είναι η διατήρηση της fake πραγµατικότητας, της fake κανονικό-
τητας, µε βαπτισµένα εµβληµατικά νοµοσχέδια για την τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση που έχουν κύριο χαρακτηριστικό τους την
προχειρότητα, αδιαφορώντας εάν στη φάση που βρίσκεται η
χώρα όλα αυτά είναι εξόφθαλµα άκαιρα. 

Για τον σκοπό αυτό είναι ίσως από τις λίγες φορές που ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ διαθέτει και στρατηγικό σχέδιο κανονικότητας, που επιβάλει
πάνω στην τούρλα του Σαββάτου να περάσει και αυτό, να εξυ-
πηρετήσει κάποιους άλλους σκοπούς, παντελώς άσχετους µε
την εκπαιδευτική διαδικασία και την αναβάθµιση της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης. Είναι εξαιρετικά ευφυές: µε έναν σµπάρο, δύο
τρυγόνια. Και τους ευεργετούµενους µε το σχέδιο νόµου βολεύει
η Κυβέρνηση και προβάλει τη συνέχεια της πολιτείας. Είναι εκεί
παρούσα, έτοιµη να υπηρετήσει µία εικονική κανονικότητα.

Κύριε Υπουργέ, η αγωνία της Κυβέρνησης θα έπρεπε σήµερα
να εκφράζεται µε ουσιαστικά νοµοσχέδια, δείχνοντας ότι η πολι-
τεία µαθαίνει από τα λάθη της, που έτσι κι αλλιώς τα πλήρωσαν
µε τις ζωές τους και τις περιουσίες τους χιλιάδες συµπολίτες
µας. Εκεί θα είχε νόηµα η βιασύνη, εκεί θα συγχωρούνταν ακόµη
και η προχειρότητα.

Η όλη διαδικασία κατάργησης των ΤΕΙ, αντί να αποτελεί αντι-
κείµενο εθνικού διαλόγου, γίνεται για άλλη µία φορά παρασκη-
νιακά, ανάµεσα στις ηγεσίες των πανεπιστηµίων και του Υπουρ-
γείου Παιδείας, στη λογική των αλληλοεξυπηρετήσεων όπου το
Υπουργείο υπόσχεται τα πάντα, αφειδώς κονδύλια, αφειδώς θέ-
σεις διδασκόντων.

Με τέτοια υλικά, κύριοι της Κυβέρνησης, χτίζετε ένα µέλλον
που νοµίζετε ότι θα σας εξυπηρετήσει, γιατί η Κυβέρνηση βλέπει
µπροστά, βλέπει πολύ µπροστά. Προσπερνά την προσεχή ήττα
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και κοιτάζει αγέρωχη το µέλλον, τη µεθεπόµενη εκλογή.
Δυστυχώς δεν µαθαίνουµε τίποτα. Η ανώτατη εκπαίδευση της

χώρας, επί Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, σχεδιάζεται µε γνώ-
µονα τοπικιστικά ρουσφέτια σε δήµους για να εξασφαλιστεί η
κοµµατική επιρροή στις τοπικές κοινωνίες, η επανεκλογή των δη-
µάρχων και µια κάποια απασχόληση και κίνηση της τοπικής αγο-
ράς. Σ’ αυτό τον βωµό προσφέρεται ως θυσία το αύριο της
ανώτατη εκπαίδευσης. 

Το παρόν σχέδιο νόµου δεν χρειάστηκε ούτε επιστηµονική µε-
λέτη για το πώς θα συγχωνευθούν τα ΤΕΙ Ηπείρου και Ιονίων µε
τα αντίστοιχα Πανεπιστήµια Ιωαννίνων και Ιονίων ούτε ενιαία κρι-
τήρια για τη συγχώνευση χρειάστηκε. Η µέθοδος είναι γνωστή.
Είναι αλά καρτ, αποφάσεις κατά περίπτωση ανάλογα µε τα αν-
ταλλάγµατα, ανάλογα µε τις συµφωνίες του Υπουργείου και των
πρυτανικών αρχών κάθε πανεπιστηµίου. Το αποτέλεσµα είναι
κάθε κατάργηση ΤΕΙ και ξεχωριστός νόµος. Τελικά, έτσι φαίνεται
πως εξυπηρετείται ο στρατηγικός σχεδιασµός που έχει το Υ-
πουργείο.

Θα σας έλεγα ότι σας βγάζω το καπέλο. Είναι εξαιρετικό
δείγµα για κοµµατικά εύσηµα: διάχυση, επιρροή, επιβολή. Αυτό
είναι το τρίπτυχο της συνταγής επιτυχίας.

Η κρυµµένη λογική που βρίσκεται στο παρόν σχέδιο νόµου
είναι πώς να κουτσοβολέψουµε –δεν σας άρεσε ο όρος, αλλά
αυτή είναι η αλήθεια- όσους περισσότερους γίνεται -διδάσκοντες
φοιτητές, τοπικούς άρχοντες και παράγοντες- και να βαφτιστεί
ο νόµος αυτός «εµβληµατικός», να βαπτιστούν οι εξυπηρετήσεις
«κοινωνική πολιτική» µιας Κυβέρνησης που εµφανίζεται ότι τάχα
µου δήθεν στέκεται δίπλα στον πολίτη και στις ανάγκες του. Το
λέω ξανά. Τίποτα δεν µάθατε από τα προηγούµενα χρόνια; Είναι
και ένα σχόλιο αυτοκριτικής αυτό που κάνω, κύριοι συνάδελφοι.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Εσείς τι µάθατε; Από αυτά που βλέ-

πουµε δεν µάθατε τίποτα.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Προφανώς µάθαµε, κύριοι

συνάδελφοι. Από την εισήγησή µου θα έπρεπε να έχετε στοιχει-
ώδη λογική να καταλάβατε ότι υπάρχει πολύ µεγάλη αυτοκριτική
σε όσα λέω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μη µε διακόπτετε, παρακαλώ.
Όλα τα υπόλοιπα για εσάς είναι για σήµερα περιττά, ασχέτως

αν αυτά θα τα βρούµε µπροστά µας στις προσεχείς διεθνείς κα-
τατάξεις των πανεπιστηµίων µας, στην απορρόφηση των πτυχι-
ούχων µας από την αγορά εργασίας.

Βλέπετε ότι η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ εξαντλείται σε δύο χρό-
νους, στο σήµερα, στο τώρα µε όριο τις προσεχείς εκλογές και
στο µεθαύριο, στις µεθεπόµενες εκλογές. Ο ενδιάµεσος χρόνος
δεν υπάρχει. Άλλωστε, ο κ. Τσίπρας –µας το θυµίσατε κι αυτό-
είναι µόλις σαράντα τεσσάρων ετών. 

Για εµάς στο Κίνηµα Αλλαγής ο ενιαίος χώρος τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης και έρευνας σηµαίνει συνέργειες και σηµαίνει δι-
κτύωση µεταξύ πανεπιστηµίων και ερευνητικών κέντρων µε το
βλέµµα στο µέλλον, στο αύριο, στο µεθαύριο, στο που θα βρί-
σκεται η χώρα µετά από δέκα χρόνια. Αυτό, λοιπόν, το µέλλον
απαιτεί όλα µα όλα τα ερευνητικά κέντρα να εποπτεύονται από
µία αρχή και να διέπονται από το ίδιο θεσµικό πλαίσιο.

Για παράδειγµα, γιατί πρέπει να δηµιουργηθούν δύο ερευνη-
τικά κέντρα στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων; Μην ψάχνετε. Η απάν-
τηση εµπεριέχεται σε αυτούς που εξυπηρετεί. Γιατί ιδρύεται
πανεπιστηµιακό ερευνητικό κέντρο στα Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων
και στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο; Εδώ οι απαντήσεις έχουν ονοµατε-
πώνυµα. Ποιες ανάγκες είναι αυτές που δεν µπορούν να καλυ-
φθούν από τα υπάρχοντα ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα ή,
πιο σωστά, ποιων οι ανάγκες δεν χωράνε να εξυπηρετηθούν από
τα υπάρχοντα;

Κύριε Υπουργέ, επειδή µέσα στα τόσα που είπατε στις επιτρο-
πές επαναλάβατε µε έναν στοµφώδη τρόπο «πού είναι η δική σας
πρόταση, πού είναι η πρόταση της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης;», λυπάµαι που σας λέω ότι, παρά το επίµονο φλερτ που µας
κάνετε, δεν παρακολουθείτε καθόλου τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη και το Κίνηµα Αλλαγής.

Εδώ είναι οι θέσεις µας, κατατεθειµένες στον εθνικό διάλογο,

στα φόρα, στο συνέδριό µας, σε κάθε δυνατότητα που µας δί-
νετε να τοποθετούµαστε και τις έχετε ήδη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ  (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μπορείτε να µου τις δώσετε;

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι, δεν θα σας τις δώσω.
Τις έχετε ήδη. Αν δεν τις έχετε, να µου τις ζητήσετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ  (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Γιατί δεν µου τις δίνετε;

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Γιατί αυτό το επίπλαστο «δεν
έχω ποτέ τις θέσεις και παρακαλώ να µου τις δώσετε» µε αιφνι-
διάζει για το πόσο ενηµερωµένος είστε και πόσο παρακολουθείτε
το αντικείµενό σας, κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ας πούµε ότι δεν το παρακολουθώ. Θα
µου τις δώσετε;

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Σας τις δίνω αυτή τη στιγµή.
Ορίστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Κεφαλίδου
καταθέτει και για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Εξαντλείτε, λοιπόν, σε υφο-
λογικές παρατηρήσεις όλη σας την τοποθέτηση, γιατί επί της ου-
σίας δεν έχετε απαντήσεις. 

Οι θέσεις είναι εδώ. Σας τις κατέθεσα και σήµερα. Είναι όλα
γνωστά, όλα τεκµηριωµένα. 

Το παρόν σχέδιο νόµου -το γνωρίζετε καλύτερα από τον καθέ-
να, είστε ακαδηµαϊκοί, οι περισσότεροι συνάδελφοι σε αυτή την
Αίθουσα έχουµε τη µεγάλη τύχη να είναι ακαδηµαϊκοί- ξέρουµε
ότι δεν φέρνει πιο κοντά τα ΤΕΙ µε τα πανεπιστήµια. Αυτό που
κάνει είναι τα πανεπιστήµια να «καταπίνουν» τα ΤΕΙ «αµάσητα»,
καταργώντας τα, χωρίς κανένα σχέδιο, πέρα από διευθετήσεις
και βολέµατα. 

Δεν υπάρχει καµµία πρόνοια για την τεχνική εκπαίδευση. Σας
ενόχλησε πάρα πολύ που σας το επεσήµανε το σύνολο της Αν-
τιπολίτευσης. Δεν υπάρχει καµµία πρόνοια, λοιπόν, για την τε-
χνική εκπαίδευση, αλλά και για τον ρόλο που πρέπει να έχουν
στην οικονοµία και στην ανάπτυξη της χώρας. 

Και όσον αφορά τα περίφηµα διετή προγράµµατα επαγγελµα-
τικής κατάρτισης, σας το επεσήµανα, σας το λέω και τώρα ότι
αυτά είναι προαιρετικά. Δεν δεσµεύουν τα ΑΕΙ, για να τα δηµι-
ουργήσουν και άρα η τεχνική µεταλυκειακή εκπαίδευση περιορί-
ζεται στα δηµόσια ΙΕΚ, που, δυστυχώς, λόγω µικρής συµµετοχής
παιδιών, δεν θα λειτουργήσουν και φυσικά, θα στραφούν οι άν-
θρωποι στα ιδιωτικά ΙΕΚ. 

Και αυτή είναι η πρόνοια, κατά ΣΥΡΙΖΑ, προς τους αδύναµους,
γιατί κυρίως παιδιά λαϊκών στρωµάτων θα αναγκαστούν να κά-
νουν αυτές τις επιλογές, για να µάθουν µία τέχνη, για να πληρώ-
σουν τελικά µε τα ψίχουλα που δίνετε ως επίδοµα, ενώ θα έπ-
ρεπε σε µία φυσιολογική χώρα µε κοινωνικές ευαισθησίες να
είναι δωρεάν, για να µην πω ότι θα έπρεπε να τα επιδοτούµε κιό-
λας, γιατί είναι καταγεγραµµένες οι ανάγκες. Έχει ήδη καταγρα-
φεί ότι έχουµε ανάγκη από καταρτισµένο τεχνικό δυναµικό και
αυτές οι ανάγκες είναι τεράστιες και σήµερα δεν καλύπτονται. 

Η πολιτική των συγχωνεύσεων των ΤΕΙ µε τα πανεπιστήµια,
όπως στο προκείµενο σχέδιο νόµου, προωθείται, χωρίς να εν-
τάσσεται σε έναν γενικό µακροπρόθεσµο εκπαιδευτικό και ανα-
πτυξιακό σχεδιασµό, µε ανυπαρξία έγκυρων και αξιόπιστων,
σύµφωνα µε τη διεθνή πρακτική, µελετών, µε µυστικές διαβου-
λεύσεις µόνο µε τους άµεσα ενδιαφερόµενους, τοπικούς, κοινο-
βουλευτικούς και αυτοδιοικητικούς άρχοντες, παρακάµπτοντας
όλα τα θεσµικά γνωµοδοτικά όργανα και χωρίς να αποσαφηνίζε-
ται αν η ένταξη του προσωπικού των ΤΕΙ στα πανεπιστήµια θα
βασίζεται σε ανοιχτές κρίσεις, ώστε να µην αποκλείονται νέοι
πολύ αξιόλογοι επιστήµονες, όταν έχουµε και τέτοιο δραµατικό
φαινόµενο brain drain -και ξέρετε πόσο αξιόλογο είναι και το
έργο τους και πόσο αξιόλογοι είναι και οι αναδυόµενοι κλάδοι
της επιστήµης µε τους οποίους ασχολούνται- και φυσικά, µε σα-
φείς αντιακαδηµαϊκές έως και αντισυνταγµατικές ρυθµίσεις. 
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Εσάς σας αρκεί άλλη µια ονοµαστική αναβάθµιση, χωρίς κα-
νένα αντίκρισµα. Εµάς πάλι δεν µας φθάνει, γιατί πέραν όλων
των άλλων, θεωρούµε ότι είναι κοροϊδία, άλλη µία κοροϊδία των
πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι, η ίδια η αρχή της συγχώνευσης φαίνεται να
αµφισβητεί τη χρησιµότητα της τεχνικής εκπαίδευσης και του
ρόλου στην οικονοµία και την ανάπτυξη της χώρας. 

Η διασπορά και η χωροταξική κατανοµή που προβλέπονται µε
αυτό το σχέδιο νόµου µπορεί να δυσχεραίνουν, παρά να διευκο-
λύνουν, τις αναγκαίες σήµερα συγκλίσεις και συνέργειες ανά-
µεσα σε επιστηµονικούς κλάδους και ειδικότητες, ενώ σίγουρο
είναι ότι πολλαπλασιάζουν τη διοικητική πολυπλοκότητα, χωρίς
τους αναγκαίους πόρους. 

Θέλω να σας πω ότι έχω εδώ το πόρισµα της Επιστηµονικής
Επιτροπής της Βουλής -και θα παρακαλούσα τους συναδέλφους
να µπουν στον κόπο να του ρίξουν µια µατιά- που λέει ούτε λίγο
ούτε πολύ ότι η µετατροπή υφιστάµενου ιδρύµατος του τεχνο-
λογικού τοµέα σε αντίστοιχο ίδρυµα του πανεπιστηµιακού τοµέα
αποτελεί εξαιρετική ρύθµιση, η οποία ευνοήτως χρήζει επαρκούς
θεµελίωσης. 

Η αυτόµατη µετατροπή των ΤΕΙ σε πανεπιστήµια, από την άλλη
πλευρά, µπορεί να δηµιουργήσει πλείστα άλλα προβλήµατα, να
αυξήσει αχρείαστα τον αριθµό των πανεπιστηµίων, να δηµιουρ-
γήσει γνωστικές και άλλες αλληλοκαλύψεις, να οδηγήσει σε δευ-
τεροκλασάτα ιδρύµατα, που δεν θα µπορέσουν να ανταποκρι-
θούν στις ανάγκες των φοιτητών, στις κοινωνικές και παραγωγι-
κές ανάγκες της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.  
«Η ένταξη των ΤΕΙ» –διαβάζω από το πόρισµα της Επιστηµονι-

κής Επιτροπής- «σε πανεπιστηµιακό ίδρυµα εξισώνεται µε τη µε-
τατροπή του σε πανεπιστήµιο». «Μια τέτοια ένταξη» -λένε- «χρή-
ζει τεκµηρίωσης, θέσπισης κανόνων, αξιολόγησης των υφιστά-
µενων δοµών και προσωπικού του ιδρύµατος, ρυθµίσεων ως
προς τον απαιτούµενο χρόνο και τις ειδικότερες διαδικασίες µε-
τάβασης, ώστε να µην µαταιώνεται η τεχνολογική ανώτατη εκ-
παίδευση».

Και φυσικά -σας το είπαµε από την αρχή- τίποτα στο νοµοσχέ-
διο δεν είναι κοστολογηµένο σε ό,τι αφορά την ίδρυση αυτών
των δύο πανεπιστηµιακών τµηµάτων, πέρα από τα επιδόµατα
θέσης ευθύνης. Αυτή όµως –το λέω µετά λύπης µου- είναι η λο-
γική σας, γιατί πιστεύετε ότι έτσι εξασφαλίζονται ψήφοι.

Αυτό µπορεί να εξυπηρετεί εσάς. Δεν εξυπηρετεί, όµως, την
ακαδηµαϊκή κοινότητα, δεν εξυπηρετεί τους φοιτητές, δεν εξυ-
πηρετεί τους γονείς που πληρώνουν, δεν εξυπηρετεί τους ίδιους
τους αυριανούς επαγγελµατίες, που θα αντιληφθούν αργά ή
γρήγορα ότι έφαγαν τζάµπα τα πιο δηµιουργικά τους χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα ένα λεπτό επιπλέον.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το έχετε ήδη ξε-

περάσει. Παρακαλώ ολοκληρώστε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ. Είναι µεγάλο το

νοµοσχέδιο. Δεν ξέρω πώς θα πάει η διαδικασία.
Τελειώνοντας, επιµένω στη φιλοσοφία, τη λογική και τη σκο-

πιµότητα αυτού του νοµοσχεδίου, γιατί, όσο και αν θέλετε να µας
πείσετε ότι είναι εµβληµατικό, πάντα ξεφεύγουν παρακλάδια
συντεχνιακής µικροπολιτικής.

Κύριοι συνάδελφοι, εδώ ο κόσµος καίγεται και η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ κοιτάει να βολέψει παλιούς και νεόκοπους φί-
λους. Φοβούµαι ότι ούτε αυτό το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα ξεφεύγει από αυτή τη λογική. Ντρέποµαι γιατί επιλέξατε
µια τέτοια συγκυρία για να το φέρετε. Ντρέποµαι γιατί εργαλει-
οποιείτε την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ντρέποµαι για τις θνησι-
γενείς ελπίδες που µοιράζετε αφειδώς σε χιλιάδες υποψήφιους
σπουδαστές, µε ένα πτυχίο, που φοβάµαι ότι στο άµεσο µέλλον
δεν θα έχει κανένα απολύτως αντίκρισµα.

Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κυρία Κεφαλίδου.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Χρή-
στος Παππάς, για δεκαπέντε λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έρχονται συνεχώς τρο-
πολογίες και θα χρειαστεί να υπάρξει έστω και ένας τρίλεπτος
κύκλος δευτερολογιών των εισηγητών, έτσι ώστε να τοποθετη-
θούµε. Μόλις τώρα ήρθε τροπολογία για την οποία πρέπει να το-
ποθετηθούµε.

Δεν θα ξεφύγω από αυτό που έκαναν οι προηγούµενοι οµιλη-
τές, γιατί η σηµερινή συνεδρίαση είναι η δεύτερη συνεδρίαση
µετά τις πυρκαγιές, και ιδιαίτερα τη φονική πυρκαγιά στο Μάτι.

Πέρασε σχεδόν µία εβδοµάδα και υπάρχουν πλέον ιδιαίτερες
πολιτικές εξελίξεις αλλά και αποκαλύψεις για τις αβλεψίες, τις
παραλείψεις, τις ευθύνες των κυβερνητικών παραγόντων, της
Κυβέρνησης αλλά και των υπηρεσιακών παραγόντων, και πάνω
απ’ όλα υπάρχει αυτό το διογκούµενο κύµα οργής του ελληνικού
λαού, το οποίο, πιστέψτε µε –το βλέπετε ακόµα και εσείς, οι κυ-
βερνητικοί- δεν είναι διαχειρίσιµο.

Ο Πρωθυπουργός βρίσκεται υπό το βάρος αυτού του κλίµα-
τος, υπό το βάρος της οργής του λαού αλλά και των ευθυνών
του και θα έλεγα και της εντελώς λανθασµένης επικοινωνιακής
διαχείρισης εκ µέρους των µελών της Κυβέρνησης. Ο καθένας
αυτόν τον καιρό έλεγε ό,τι ήθελε, ό,τι του κατέβαινε στο κεφάλι.
Αυτό έκανε και ο ανεκδιήγητος Υπουργός Άµυνας, ο οποίος πήγε
στο Μάτι µε την απαστράπτουσα µερσεντές του των εκατοντά-
δων χιλιάδων ευρώ, για να κουνήσει το δάχτυλο στον κάτοικο και
να του πει: «Δεν ξέρεις τι λες. Λες ψέµατα. Ξέρω εγώ».

Δεν θα σταθούµε µόνο σε αυτό. Θα σταθούµε στο ότι κρύψατε
τις δικές σας ευθύνες και συγχρόνως και τα τραγικά αποτελέ-
σµατα της φονικής φωτιάς τις πρώτες ώρες.

Με παντελή έλλειψη ήθους, θα έλεγα, και συναίσθησης των
δραµατικών ωρών της τραγωδίας, ο Πρωθυπουργός σύρθηκε
την περασµένη Παρασκευή, υπό αυτό το βάρος, σε έναν µονό-
λογο δεκαεννέα ολόκληρων λεπτών, χωρίς να πει ούτε µία συγ-
γνώµη για τους νεκρούς, τους τραυµατίες, τους δεκάδες αγνο-
ούµενους, τις ανυπολόγιστες ζηµιές και καταστροφές σε περι-
ουσίες, σπίτια και στο φυσικό περιβάλλον.

Σύρθηκε, λοιπόν, ο κύριος Πρωθυπουργός στο να αναλάβει
την πολιτική ευθύνη. Είπε ο Τσίπρας: «Αναλαµβάνω την πολιτική
ευθύνη». Ε, και; Τι έγινε; Παραιτήθηκες; Οµολόγησες αυτό που
έπρεπε να οµολογήσεις «ναι, είµαστε άχρηστοι, δεν µπορούµε
να διαχειριστούµε φυσικές καταστροφές»;

Είναι πασιφανές. Το βλέπει όλος ο ελληνικός λαός. Η Κυβέρ-
νηση δεν µπορεί να διαχειριστεί κρίσεις και φυσικές καταστρο-
φές. Δεν θα ήθελα να γίνω µάντης άλλων δεινών για την πατρίδα
µας, αλλά σας λέω µε βεβαιότητα τούτο, ότι η Κυβέρνηση δεν
µπορεί να διαχειριστεί οποιαδήποτε κρίση και ο νοών νοείτω.

Σήµερα έχουµε 1η Αυγούστου. Έχουν περάσει πέντε ολόκλη-
ροι µήνες και οι δύο Έλληνες στρατιωτικοί παραµένουν αιχµά-
λωτοι, όµηροι στις τουρκικές φυλακές. Θέλετε κάτι άλλο επ’ αυ-
τού; Και µε αυτό αλλά και µε τη φονική πυρκαγιά στο Μάτι φά-
νηκε στον καθένα µας, ξεκάθαρα πλέον, µε βαρύ κόστος δυστυ-
χώς, η ανύπαρκτη αποτελεσµατικότητα στην προστασία του
Έλληνα πολίτη.

Εντάξει, η Κυβέρνηση δεν λέει να παραιτηθεί, δεν παραιτείται.
Να σας πω την αλήθεια και εγώ δεν βλέπω καµµία παραίτηση
στον ορίζοντα. Αν είχατε πει ευθαρσώς «ναι, κάναµε λάθη» ή να
πει το άλλο «ήµασταν απροετοίµαστοι» ή να πει «δεν προλάβαµε
σε τρία ολόκληρα χρόνια να κάνουµε κάτι καλύτερο από αυτό
που παραλάβαµε, αλλά από εδώ και πέρα θα προσπαθήσουµε
και πριν απ’ όλα και πάνω απ’ όλα ζητάµε συγγνώµη», θα είχατε
καταπραΰνει -δεν θα την είχατε εξαλείψει- την οργή του ελληνι-
κού λαού.

Αντί να δούµε αυτό, βλέπουµε να ξεχειλίζει το ψεύδος από
πλευράς σας, οι κυβερνητικοί να παίζουν κυριολεκτικά την κολο-
κυθιά πάνω στις αποτεφρωµένες σορούς των αθώων θυµάτων,
να διερευνώνται όλα τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε το κρί-
σιµο δίωρο από την έναρξη της πυρκαγιάς και πέρα από την πο-
λιτική ευθύνη, να είναι ορατό πλέον ότι υπάρχει και ποινική
ευθύνη και αυτή θα πρέπει να διερευνηθεί.

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να κάνει όλα αυτά που προείπα,
στήνει επικοινωνιακά σόου. Ο Τσίπρας από τη Βοσνία σπεύδει
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επειγόντως στο συντονιστικό στο Χαλάνδρι, µε όλους τους πα-
ρατρεχάµενους Υπουργούς, Αρχηγούς Αστυνοµίας, Πυροσβε-
στικής κ.λπ.. Και ενώ αυτό το συντονιστικό στο Χαλάνδρι είχε
ειδοποιηθεί στις 20.40’ από το ΕΚΑΒ να παραλάβει νεκρούς, τους
οποίους είχαν βρει επιτόπου –κάτι που οµολόγησαν επωνύµως
άνδρες της Πυροσβεστικής- οι συριζαίοι µε τον Τσίπρα έκαναν
ακριβώς το ίδιο που έκαναν οι Σοβιετικοί µε το Τσερνοµπίλ. Απέ-
κρυπταν τις πρώτες ώρες την ύπαρξη των νεκρών. Ύβρις!

Γνωστή σε όλους η ανάρτηση του Υπουργού Υγείας κ. Πο-
λάκη, η θρασεία ανάρτηση εναντίον όλων όσων διέδιδαν τις πλη-
ροφορίες -και δηµοσιογραφικές, αν θέλετε, πληροφορίες- πως
έχουµε νεκρούς, όπως και η ανάρτηση του κ. Τόσκα…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ήταν περυσινή αυτή η ανάρτηση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν σας διέκοψα, κύριε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Να λέµε αλήθεια…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα ήθελα να διακό-

πτοµαι όταν οµιλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,

κύριε Στέφο, µη διακόπτετε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είναι υποχρέωσή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, βεβαίως.
Σας παρακαλώ, µη διακόπτετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ανάρτηση του κ. Τόσκα, «δεν υπήρχε

χρόνος για εντολή εκκένωσης. Δεν παραιτούµαι». Μετά µας είπε
ότι παραιτήθηκε, αλλά ότι ο Πρωθυπουργός δεν έκανε δεκτή την
παραίτηση. «Δεν παραιτούµαι. Το Μάτι ήταν ένα τεράστιο αυθαί-
ρετο»!

Τι µας λέει λοιπόν; Ο πλέον ανίκανος, ο πλέον -λαϊκά να το πω,
όπως το λέει ο κόσµος;- άχρηστος Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη ρίχνει τις ευθύνες στα αυθαίρετα.

Λέει, λοιπόν, ότι αυτοί είναι οι αυθαίρετοι, ότι οι κάτοικοι στο
Μάτι φταίνε που κάηκαν, ότι η ελληνική πολιτεία δεν σε προστα-
τεύει, αν έχεις αυθαίρετο. Και η ελληνική πολιτεία λίγους µήνες
πριν, δηλαδή η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, φέρνει ρύθµιση για να νοµι-
µοποιήσει όλα τα αυθαίρετα και ο κ. Σπίρτζης διά της τηλεορά-
σεως δίνει και οδηγίες πώς θα νοµιµοποιηθούν τα αυθαίρετα
–ξέρετε πού;- στο Μάτι.

Ο πραγµατικός, λοιπόν, «εµπρηστής» -εντός εισαγωγικών η
λέξη- δεν είναι ο ηλίθιος που έκαιγε ξύλα και χόρτα µε τέτοιον
άνεµο στην Καλλιτεχνούπολη. Ο πραγµατικός «εµπρηστής» είναι
ο ΣΥΡΙΖΑ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας πονάει. Ακούστε και αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, µην

κάνετε διάλογο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο Τσίπρας φτάνει στο συντονιστικό στις

23 Ιουλίου και ρωτά κυριολεκτικά αν πετούν οι πάπιες. Στήνεται
ένα σόου -ας µου επιτραπεί αυτή η έκφραση- γιατί αυτό ήταν το
συµπέρασµα που βγήκε στα µάτια του ελληνικού λαού. Βγήκε το
συµπέρασµα ότι είχαµε έναν τροµοκρατηµένο Πρωθυπουργό.
Φαινόταν στο πρόσωπό του. Και δεν έφτανε µόνο αυτό, αλλά εί-
χαµε στη συνέχεια τη θάλασσα στο Κόκκινο Λιµανάκι, αλλά και
εδώ κοντά µας, στη Γλυφάδα να ξεβράζει σορούς. Είχαµε τους
τραυµατίες να καταλήγουν στα νοσοκοµεία, είχαµε τους πυρο-
σβέστες να βρίσκουν και άλλες απανθρακωµένες σορούς στα
κατεστραµµένα σπίτια στο καµένο Μάτι και η Κυβέρνηση να
κάνει το δεύτερο επικοινωνιακό σώου, να «συνεντευξιάζεται» ο
κ. Τζανακόπουλος, ο Υπουργός Επικρατείας, µαζί µε τους Αρχη-
γούς της Αστυνοµίας, Πυροσβεστικής κ.λπ., µαζί και µε τον κ.
Τόσκα και να λένε «τα κάναµε όλα καλά».

Όποιος είδε αυτή τη συνέντευξη όχι µόνο οργίσθηκε, αλλά
έβγαλε και τα εξής συµπεράσµατα: Πρώτον, δεν µπορούσαν να
σβήσουν τις φωτιές, αλλά δεν έχουν ευθύνη. Δεν εκκένωσαν την
περιοχή, αλλά δεν έχουν ευθύνη. Είχαν τα στοιχεία για τη µέγι-
στη επικινδυνότητα εκείνη την ηµέρα, αλλά δεν έχουν ευθύνη. Ε,
αυτό επιτρέψτε µου να σας πω ότι δεν είναι Κυβέρνηση. Αυτό
είναι µια εταιρεία περιορισµένης ευθύνης, µια εταιρεία πραγµα-
τικών δολοφόνων του ελληνικού λαού!

Και µετά από όλα αυτά, αυτό που ξεχείλισε πλέον τη λαϊκή
οργή και αγανάκτηση, αυτό το τσουνάµι που θα παρασύρει την
Κυβέρνηση και τον ΣΥΡΙΖΑ στην προβλεπόµενη πολιτική ανυπαρ-

ξία όποτε και αν γίνουν εκλογές, είναι η επίσκεψη του Τσίπρα στο
Μάτι. Έγινε πρωί-πρωί και αντί να ζητήσει, αν θέλετε, σε προσω-
πικό επίπεδο, συνειδησιακά εκεί, επιτόπου συγγνώµη -αλλά πρέ-
πει να έχεις τύψεις συνειδήσεως για να ζητήσεις συγγνώµη- έδω-
σε µια παράσταση. Πήγε πρωί-πρωί, ξηµερώµατα -φαίνεται και
από τις φωτογραφίες στο Μάτι- χωρίς να έχει προειδοποιήσει
κανάλια κ.λπ., έχοντας αποκλειστικά τους δικούς του και αναρτά
µετά από λίγες ώρες στο Twitter αυτή τη φωτογραφία, το οποίο
είναι το µεγαλείο του αίσχους της Αριστεράς, το µεγαλείο του
αίσχους του ΣΥΡΙΖΑ.

Είναι η φωτογραφία -να τη βρω εδώ στα χαρτιά µου- η οποία
θα έλεγα ότι είναι και η καλύτερη φωτογραφία που έβγαλε ο Τσί-
πρας για να την αναρτήσει στο Twitter. Είναι η φωτογραφία όπου
είναι µε πέντε-έξι παρατρεχάµενους. Λέει ο Τσίπρας: «Επισκέ-
φθηκα σήµερα το πρωί τον τόπο της τραγωδίας, συνοµίλησα µε
πολίτες, µηχανικούς, στρατιώτες, πυροσβέστες και εθελοντές.
Ανείπωτη θλίψη, µα και απέραντος σεβασµός σε όσους έδωσαν
τη ζωή τους και µπλα-µπλα-µπλα».

Ποιοι είναι οι πολίτες; Ελευθερία Χατζηγεωργίου, Διευθύντρια
του Γραφείου του Κυβερνητικού Εκπροσώπου κ. Τζανακόπου-
λου. Γιάννα Πέππε ή Πεππέ, Διευθύντρια του Γραφείου του Τσί-
πρα. Παρακάτω, άνδρες ασφαλείας του Τσίπρα. Σε ένα αποστει-
ρωµένο περιβάλλον, µε έντεκα αυτοκίνητα συνοδείας πήγε στο
Μάτι ο Τσίπρας. Φοβήθηκε να πάει στο Μάτι, ενώ πέρυσι, περι-
χαρής, πήγαινε στην ανατολική Αττική, φωτογραφιζόταν, πήγαινε
µε ελικόπτερο, έδινε συγχαρητήρια, γιατί δεν είχαν ούτε έναν
νεκρό.

Γι’ αυτό κρύβετε τους νεκρούς. Γι’ αυτό κρύβετε τους τραυ-
µατίες. Γι’ αυτό κρύβετε τους αγνοούµενους.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά, ώστε να υπάρχει για όσους θέ-
λουν να το δουν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μετά από όλα αυτά, βλέπουµε κυβερνητικούς να έχουν λου-
φάξει και ο ΣΥΡΙΖΑ να δείχνει µια εικόνα καταρρέοντος κόµµατος
σαν βυθιζόµενο καράβι. Όλοι εγκαταλείπουν και «Ο σώζων εαυ-
τόν σωθήτω».

Στη Σάµο, µόλις προχθές, χάσατε χίλιους οκτακόσιους επι-
πλέον. Είναι η σελίδα στο Facebook µε χίλιους οκτακόσιους ακο-
λούθους, η σελίδα «Φίλοι ΣΥΡΙΖΑ Σάµου». Γράφουν ότι «σήµερα
µετράµε ώρες λειτουργίας της σελίδας µας. Από αύριο θα βλέ-
πετε µία λιγότερη σελίδα του ΣΥΡΙΖΑ». 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Η σελίδα αυτή είναι ψεύτικη! Δεν είναι σε-
λίδα του ΣΥΡΙΖΑ! Το ξέρω καλά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, για σας είναι όλα ψέµατα. Είναι οι
φίλοι σας.

Συνεχίζουν «Επειδή µετά από όλα αυτά τα χρόνια επιτέλους
καταλάβαµε ότι δεν έχουµε άλλο λόγο ύπαρξης, θα σας αδει-
άσουµε τη γωνιά. Εκ µέρους αυτών των ιδεών που εκπροσω-
πούµε, αναλαµβάνουµε την όποια πολιτική ευθύνη έχουµε από
δω να παραιτηθούµε! Ελπίζουµε το βάρος που κουβαλάµε όλοι
οι Συριζαίοι να το καταλάβουν και άλλοι. Γι’ αυτό, λοιπόν, σας
λέµε εν πλήρει γνώσει της κατάστασης που συνειδητοποιήσαµε
σήµερα, είµαστε άχρηστοι! Γεια σας!».

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μια σελίδα στο Facebook και δύο αντι-

δήµαρχοι είχαν την ευθιξία η µεν σελίδα να κλείσει, οι δε αντιδή-
µαρχοι να παραιτηθούν. Και όλοι εσείς είστε παχύδερµα πολιτι-
κού θράσους!

Είναι αλήθεια, λοιπόν, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ βρίσκεται σε µια απόλυτη
σήψη. Τόσο οι ψηφοφόροι, όσο και τα ποσοστά του, καταρρέ-
ουν. Όµως, είναι η πραγµατικότητα αυτή; Παρ’ όλο που δείχνει
αυτή την κατάσταση ο ΣΥΡΙΖΑ, τα πράγµατα ενδεχοµένως να
είναι εντελώς διαφορετικά και ενδεχοµένως ο ΣΥΡΙΖΑ να αντέξει.
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Θα αντέξει, γιατί έχουν έναν πάρα πολύ καλό σύµµαχο, ένα πο-
λιτικό δεκανίκι. Και δεν εννοώ τους ΑΝΕΛ και τον γραφικό Πρό-
εδρό τους. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ένα πολιτικό δεκανίκι. Έχει την έµµεση
στήριξη –και το λέω µε απόλυτη γνώση και το καταλαβαίνουν
όσοι το καταλαβαίνουν και ας το καταλάβουν αυτοί που δεν το
καταλαβαίνουν- έχει ένα πολιτικό δεκανίκι, γιατί την πρώτη εβδο-
µάδα που ήταν ζεστό το πράγµα, καυτό θα έλεγα κυριολεκτικά,
ο κ. Μητσοτάκης τήρησε χαµηλούς τόνους, στηρίζοντας κατ’
αυτόν τον τρόπο τον κ. Τσίπρα και την κυβερνητική παρέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξύπνησε χθες ο κ. Μητσοτάκης µε τη συνέντευξή του. Όταν
είδε, δηλαδή, αυτή την πρόκριση, το κύµα οργής και όταν ως πο-
λιτικός γύπας ο κ. Μητσοτάκης, ως τυµβωρύχος, είδε ότι θα έχει
κοµµατικά οφέλη από αυτό το κύµα της οργής, προκλητικά χθες
–και από σήµερα αρχίζουν και λαλούν οι δικοί του- προσπάθησε
να εκµεταλλευτεί το κλίµα, δηλαδή για «ψηφαλάκια».

Ο κ. Μητσοτάκης µε τη στάση τη δική του και των Βουλευτών
του από την περασµένη Δευτέρα έως σήµερα απέδειξε για άλλη
µία φορά πως Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ είναι κόµµατα σια-
µαία. Είναι η τερατογένεση της Μεταπολίτευσης. Θρέφεται το
ένα από το άλλο, η Νέα Δηµοκρατία από τον ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ο ελληνικός λαός, όπως και το 2007, έτσι και το 2018, δυστυ-

χώς βρίσκεται στο ίδιο έργο θεατής. Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ
είναι ανήµποροι να προστατέψουν τη ζωή, την περιουσία και την
ασφάλεια του ελληνικού λαού. Είναι ανήµποροι και ανεύθυνοι.
Κανείς δεν αναλαµβάνει τις ευθύνες του. Κανείς δεν παίρνει το
βάρος των λανθασµένων χειρισµών του. Πέρασαν έντεκα χρόνια
από το 2007 για να πει εχθές ο κ. Μητσοτάκης «Ναι, τα κάναµε
λάθος το 2007». Το είπε σήµερα.

Υποκριτές! Τότε έφταιγε ο άνεµος. Τώρα φταίει η άναρχη δό-
µηση, η πολεοδοµία, τα αυθαίρετα. Ξέρουµε ποιοι είναι αυθαί-
ρετοι. Πραγµατικοί αυθαίρετοι είναι οι νεαροί µόλις σαράντα
τεσσάρων ετών που από καταληψίες σχολείων και πρόεδροι δε-
καπενταµελούς εξελίχθηκαν σε καταληψίες εξουσίας και πρω-
θυπουργοί. Πραγµατικοί αυθαίρετοι είναι οι έξι µηνών πολιτικοί
κρατούµενοι, οι καταλληλότεροι, οι γεννηθέντες µε το χρυσό
κουταλάκι της εξουσίας στο στόµα, µε Γερµανίδες νταντάδες,
κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώνετε,
σας παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτό το βλέπει ο λαός και ο λαός θα
κάνει πράξη αυτό που βλέπει. Η οργή του δεν είναι µόνο οργή,
αλλά είναι και ελπίδα για το µέλλον.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω λέγοντας τούτο, γιατί το θεωρώ
υποχρέωσή µου. Μπροστά στο κύµα λάσπης των διαφόρων µίν-
τια, των διαφόρων εφηµερίδων, το οποίο υπάρχει εναντίον του
Κινήµατός µας, έχω την υποχρέωση να πω τα λόγια τούτα για
όλους αυτούς τους χρυσαυγίτες, τους Έλληνες εθνικιστές που
έτρεξαν από την πρώτη στιγµή στην Ανατολική και στη δυτική
Αττική και στη φωτιά και σε έργο κοινωνικής προσφοράς.

Κλείνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Όταν δεν
έχεις να περάσεις τον µήνα και το τελευταίο πεντάευρω το βά-
ζεις βενζίνη για να πας να µοιράσεις τρόφιµα στη Νέα Μάκρη και
στο Μάτι, αυτό λέει κάτι. Όταν βλέπεις δίπλα σου παιδιά της Χρυ-
σής Αυγής, που στο σπίτι τους δεν έχουν να φάνε, δεν έχουν
ούτε ένα κιλό µακαρόνια, να µοιράζουν τρόφιµα σε συνανθρώ-
πους µας και φεύγοντας να µην κρατάνε µια σακούλα, ένα κιλό
πατάτες να πάρουν για την οικογένειά τους, αυτό λέει ακόµα πε-
ρισσότερα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μουρµουράτε, λέτε τα δικά σας. 
Κι αυτό, κυρίες και κύριοι, το έχω δει εγώ µε τα µάτια µου σε

κάθε διανοµή, σε κάθε συνοικία. Αυτά είναι τα παιδιά της Χρυσής
Αυγής και είναι τιµή µου που ακριβώς είµαστε το µέλλον και το
ξέρετε. Το µέλλον µας ανήκει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Να τα πείτε στο δικαστήριο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δικαστήρια θα έχετε εσείς πολύ σύντοµα,

και ειδικά και ποινικά.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παππά, σας

παρακαλώ, ολοκληρώνετε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Πες τα για να αποκαλύπτεσαι!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και εάν επιτρέπει ο κύριος Πρόεδρος

διάλογο, να γίνει διάλογος τώρα. Έτσι; Εγώ δεν σας διέκοψα ού-
τε δυναµίτισα το κλίµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι διάλογος. Σας
παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Εσείς …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παυλίδη,

σας παρακαλώ! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είπα αυτά που ήθελα να πω, τα είπα και

δεν θα µε φιµώσετε ποτέ για να τα λέω, ούτε συριζαίοι ούτε δε-
ξιοί ούτε αριστεροί. Γιατί ίδιοι είστε, είστε το κόµµα των πολιτι-
κών κοµµάτων. Ίδιοι είστε, το κατάλαβε ο ελληνικός λαός. Είναι
το κόµµα των πολιτικών κοµµάτων και η Χρυσή Αυγή, το λαϊκό
κίνηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Και φιλεύσπλαχνος! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παυλίδη! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Για ποιο θέµα θέ-

λετε τον λόγο, κύριε Στέφο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Επιτρέψτε µου για ένα λεπτό, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, τον έχετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να αξιολογήσουµε

την αξιοπιστία αυτής της οµιλίας, θα παραθέσω δύο µεγάλα
ψεύδη. Το πρώτο έχει να κάνει µε το ότι παρουσίασε ανάρτηση
του κ. Πολάκη η οποία αφορά περυσινή φωτιά στην οποία δεν
είχαµε θύµατα. Είµαι απολύτως βέβαιος γι’ αυτό που λέω.

Και επίσης, όσον αφορά την ΟΜ της Σάµου στην οποία ανα-
φέρθηκε και για την οποία είπε ότι αποχωρούν µέλη του ΣΥΡΙΖΑ
είναι µια κατασκευασµένη σελίδα, φασιστών, σαν τις πολλές που
υπάρχουν στη χώρα µας. Είναι σελίδα φασιστών…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εµείς την κάναµε! Φαντασία έχεις!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Στέφο, σας

παρακαλώ! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Εν πάση περιπτώσει, για την αποκατά-

σταση της αλήθειας και µόνον αυτή είναι η πραγµατικότητα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτό να το πάρεις πίσω. Και θα πας για

συκοφαντική δυσφήµιση, όπως πήγε το «INDEPENDENT» και το
«ΠΟΝΤΙΚΙ». Αυτό να το πάρεις πίσω... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Παππά. Σας παρακαλώ! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, να

διαγραφούν οι ύβρεις από τα Πρακτικά…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί προ-

σωπικού. Δεν µπορεί εδώ, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με συγχωρείτε.

Θα σας παρακαλέσω να µην κάνετε διαξιφισµούς. Είπε ότι η ιστο-
σελίδα αυτή δεν είναι πραγµατική. Είναι η άποψή του.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, αλλά προσέθεσε και κάτι άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να µην κάνουµε

τώρα συζήτηση πάνω σε αυτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Προσέθεσε, όµως, και κάτι άλλο, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είπα να διαγρα-

φούν οι φράσεις που απευθύνονται προσωπικά σε σας και εκα-
τέρωθεν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Απευθύνθηκε προσωπικά σε µένα, κύριε
Πρόεδρε. Θίγει εµένα προσωπικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να διαγραφούν.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θίγει εµένα προσωπικά. Θα διαγραφεί

αυτό που είπε. Δεν το δέχοµαι!
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σχολίασα δύο πράγµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Νοµίζω, κύριε

Στέφο, ότι δεν είχατε πρόθεση…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα µου δώσετε κι εµένα τον λόγο, κύριε

Πρόεδρε, για ένα λεπτό. Το δικαιούµαι και εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα σας τον δώσω,

κύριε Παππά.
Όµως, κύριε Στέφο, νοµίζω ότι δεν έχετε πρόθεση να θίξετε

τον κ. Παππά. Είπατε αυτά που είπατε. Τα υπόλοιπα…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σχολίασα επί της οµιλίας

του δύο πράγµατα τα οποία είναι ψέµατα. Εάν ο κ. Παππάς δεν
το γνωρίζει, να πει «δεν το γνωρίζω». Αυτά ακριβώς είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Οτιδήποτε άλλο
προσωπικό, να διαγραφεί.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αποδείξατε, λοιπόν, σήµερα για άλλη µια
φορά -το «αποδείξατε» µε «ε», γιατί θα σου έλεγα «απέδειξες»-
όλοι σας -κι εσύ µαζί- ότι είστε µεγάλοι µάστορες του ψεύδους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παππά, πα-
ρακαλώ, µην κάνετε αναφορές προσωπικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κάνεις λάθος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι αναφορά προ-

σωπικά, δεν µπορούµε να κάνουµε συζήτηση έτσι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας είπα, λοιπόν, ότι επικρατεί ένα κύµα

λάσπης, ένα κύµα συκοφαντίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Λες… (δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ηρέµησε! Είσαι και σε κρίσιµη ηλικία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παππά, σας

παρακαλώ. Μην απευθύνεστε προσωπικά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Είµαι ο πιο ήρεµος άνθρωπος εδώ µέσα.

Είµαι πιο µικρός από εσένα έτσι κι αλλιώς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είπες και επανέλαβες, λοιπόν, τα λόγια

της συκοφαντίας που διακινείται µέσω του διαδικτύου και µέσω
κάποιων εφηµερίδων αλλά και διεθνών ειδησεογραφικών πρα-
κτορείων, ότι η Χρυσή Αυγή κάνει πλιάτσικο στα καµµένα. Αυτό
είπες! Και σου ζητώ, λοιπόν…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Παραδέχοµαι ότι είπα αυτό, αλλά µιλάω
για δηµοσιεύµατα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σου ζητώ, λοιπόν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Στέφο. Δεν σας έδωσα τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτό δεν το παίρνεις πίσω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: …και µιλάω για δηµοσιεύµατα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ε, λοιπόν κι εγώ, Στέφο, µιλάω για δηµο-

σιεύµατα. Κι εγώ µιλάω για αυτά που διακινούνται και αναφέρουν
ότι είστε ελεεινοί ψεύτες και θα πληρώσετε γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παππά, πα-
ρακαλώ. Εδώ δεν είναι τηλεοπτική εκποµπή. Πρέπει να ζητάµε
τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Εγώ σταµατώ, κύριε Πρόεδρε, µε συγχω-
ρείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ζητάµε τον λόγο
επί του Κανονισµού και µας δίνουν τον λόγο. Όµως, δεν επιτρέ-
πονται τηλεοπτικές µονοµαχίες εδώ, στη Βουλή. Το λέω για ό-
λους αυτό. Δεν το λέω για εσάς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Έπρεπε να αποκατασταθεί η αλήθεια,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όταν γίνεται διά-
λογος αυτής της µορφής, δεν το επιτρέπει ο Κανονισµός. Ο διά-
λογος γίνεται µέσω του Προεδρείου. Δηλαδή, απευθύνεστε στο
Προεδρείο αποκλειστικά, όχι στον τάδε Βουλευτή, να µην λέω
ονόµατα.

Ο επόµενος οµιλητής είναι ο εισηγητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννης Δελής. 

Παρακαλώ, κύριε Δελή, µε ηρεµία, να πέσουν οι τόνοι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο το

ΤΕΙ Ηπείρου και το ΤΕΙ Ιονίου καταργούνται και εντάσσονται στο
Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο αντίστοιχα,
ενώ περιλαµβάνει και αρκετές ρυθµίσεις στο δεύτερό του µέρος
για όλη την εκπαίδευση καθώς και για την έρευνα. 

Για το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και το Ιόνιο Πανεπιστήµιο τώ-

ρα, πρόκειται για τη δεύτερη στάση στον δρόµο που εγκαινίασε
το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής. Πρόκειται, δηλαδή, για ένα
ακόµη βήµα στη διαµόρφωση του νέου χάρτη της ανώτατης εκ-
παίδευσης, της νέας χωροταξίας της, όπως την αποκαλούν. Ακο-
λουθούν, βεβαίως, και τα επόµενα βήµατα των συγχωνεύσεων
στα ΑΕΙ και στην υπόλοιπη χώρα.

Όλες αυτές οι εξελισσόµενες απορροφήσεις των ΤΕΙ από τα
πανεπιστήµια, εκτός από την προφανή περιστολή κρατικών δα-
πανών που είναι βασικός στόχος όλων των µνηµονίων, έρχονται
να υπηρετήσουν κυρίως τις ανάγκες της στενότερης σύνδεσης
των ΑΕΙ µε τις επιχειρήσεις στο πλαίσιο του περιφερειακού και
κλαδικού καπιταλιστικού σχεδιασµού, κάτι που αποτελεί βασικό
στρατηγικό στόχο και του ΟΟΣΑ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αυτό είναι και το πραγµατικό νόηµα του όρου «ενιαίος χώρος
ανώτατης εκπαίδευσης», όπως ονοµάζεται πια σε όλη την Ευρω-
παϊκή Ένωση η στρατηγική εκείνη για την ακόµα πιο αποτελε-
σµατική συµβολή της ανώτατης εκπαίδευσης στην καπιταλιστική
ανάπτυξη, στην αύξηση, δηλαδή, της κερδοφορίας των επιχει-
ρηµατικών οµίλων.

Το εγχείρηµα αυτής της αναδιάταξης της ανώτατης εκπαίδευ-
σης στη χώρα µας ξεκίνησε από την κ. Διαµαντοπούλου του
ΠΑΣΟΚ, για να πάρει µετά την σκυτάλη ο κ. Αρβανιτόπουλος της
Νέας Δηµοκρατίας µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». Οι σχεδιασµοί αυτοί
τότε δεν προχώρησαν αφού συνάντησαν µεγάλες αντιδράσεις,
για να έρθει τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ να καταφέρει και στην ανώτατη εκ-
παίδευση όσα προσπάθησαν και απέτυχαν να υλοποιήσουν οι
προκάτοχοί του, αποδεικνύοντας ότι γνωρίζει και να µαγειρεύει
και να σερβίρει καλύτερα τα αντιλαϊκά µέτρα στην εκπαίδευση
και παντού.

Εδώ θα µπορούσε κάποιος να πει: «Και γιατί να µην γίνουν
αυτές οι αναδιαρθρώσεις των ιδρυµάτων της ανώτατης εκπαί-
δευσης; Πού είναι το κακό;». Το ΚΚΕ απαντά: Εξαρτάται από το
κριτήριο, από το οποίο αυτές υπαγορεύονται. Το κριτήριο και το
κίνητρο είναι τα συµφέροντα των φοιτητών, του λαού και της κοι-
νωνίας ευρύτερα; Ή µήπως το βασικό κριτήριο των κυβερνητι-
κών νοµοθετηµάτων σαν το σηµερινό είναι τα συµφέροντα των
επιχειρηµατικών οµίλων και της δικής τους ανάπτυξης; Η Κυβέρ-
νηση ισχυρίζεται ότι το Ιόνιο Πανεπιστήµιο και το Πανεπιστήµιο
Ιωαννίνων γίνονται έτσι ισχυρά και οι απόφοιτοί τους ανταγωνι-
στικοί, ότι θα ωφεληθούν όλοι από τις αλλαγές, θα ενισχυθεί η
ανάπτυξη της τοπικής κοινωνίας. Για να δούµε, όµως, τι λέει το
ίδιο το νοµοσχέδιο: Απορροφάται το ΤΕΙ Ηπείρου από το Πανε-
πιστήµιο Ιωαννίνων -το ίδιο και µε το Ιόνιο Πανεπιστήµιο- και
ιδρύονται σχολές νέες, όπως η Γεωπονική Σχολή, ή συνεχίζουν
µε νέα µορφή παλιότερες καθώς και πανεπιστηµιακά τµήµατα.

Κι όµως, όσο κι αν ψάξει κανείς το νοµοσχέδιο δεν θα βρει
ούτε λέξη για τη χρηµατοδότησή τους, για τις αναγκαίες υποδο-
µές που χρειάζονται, αφού αναβαθµίζονται, όπως µας λέει η Κυ-
βέρνηση. Και πόσο πειστικές είναι οι δηλώσεις του Υπουργού για
τη χρηµατοδότησή τους, µε δεδοµένη και για τα επόµενα χρόνια
την υποχρηµατοδότηση της εκπαίδευσης, σύµφωνα µε το µεσο-
πρόθεσµο που ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ πρόσφατα, προκειµένου να πιά-
νονται τα τερατώδη πλεονάσµατα του κρατικού προϋπολογι-
σµού;

Και για το προσωπικό του νέου ιδρύµατος, εκπαιδευτικό και
λοιπό, στα Γιάννενα και στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο προβλέπεται
µήπως στο νοµοσχέδιο κάποια ενίσχυσή του; Απολύτως καµµία.
Απλώς το υπάρχον θα ανακυκλωθεί και θα αναδιαταχθεί. Και όχι
µόνο αυτό, αλλά επεκτείνονται περαιτέρω οι ελαστικές εργασια-
κές σχέσεις των διδασκόντων και του λοιπού προσωπικού, βα-
θαίνει η κατηγοριοποίηση όλου του προσωπικού και διαφορο-
ποιούνται τα εργασιακά και µισθολογικά του δικαιώµατα. Και
εµείς ρωτάµε: Πώς θα στηριχτούν τα νέα προγράµµατα σπου-
δών; Με τι διδάσκοντες; Τι αίθουσες; Τι εργαστήρια; Με τι ειδικό
επιστηµονικό και βοηθητικό προσωπικό;

Ας πάµε στους φοιτητές τώρα. Μήπως µε το νοµοσχέδιο θα
µειωθεί το κόστος σπουδών ή θα ενισχυθεί η φοιτητική µέριµνα;
Μα, το νοµοσχέδιο δεν αναφέρεται καν σε αυτά. Μήπως θα µει-
ωθεί η ανεργία των αποφοίτων και θα βρίσκει κανείς δουλειά στο
αντικείµενο των σπουδών του µε δικαιώµατα; Μήπως θα αρκεί
το πτυχίο για να βρίσκει κανείς δουλειά ή θα συνεχίσουν να απαι-
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τούνται µεταπτυχιακά, πιστοποιητικά, κατάρτιση πανάκριβη και
τόσα άλλα;

Το κυβερνητικό νοµοσχέδιο για το οποίο συζητάµε ούτε µπο-
ρεί ούτε και θέλει να απαντήσει σε όλα αυτά. Κι όχι µόνο αυτό.
Όχι µόνο δεν προβλέπει τίποτα το συγκεκριµένο για το µέλλον
των σηµερινών σπουδαστών και των ΤΕΙ που καταργούνται, ούτε
και των παλαιότερων βέβαια αποφοίτων τους, αλλά κατηγοριο-
ποιεί ακόµα περισσότερα πτυχία, αποφοίτους και τµήµατα, δη-
µιουργώντας πτυχία και αποφοίτους πολλών ταχυτήτων, πεντα-
ετούς, τετραετούς, παλαιών ΤΕΙ, κολλεγίων, καθώς και των νέων
διετών κέντρων επαγγελµατικής εκπαίδευσης που ξεκινούν για
τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ. Η χαρά του µεγαλοεργοδότη, δη-
λαδή, ώστε να διαλέγει φτηνούς εργαζόµενους µε κατάλληλες
δεξιότητες από µια ευρεία, ευρύτατη γκάµα αποφοίτων και όχι
από αποφοίτους που έχουν όλοι ολοκληρωµένες σπουδές και
ίδια συγκροτηµένα εργασιακά δικαιώµατα. Άλλωστε, αυτός είναι
για τους µεγαλοεπιχειρηµατίες και για τις κυβερνήσεις τους ο
ανταγωνιστικός απόφοιτος, αυτός δηλαδή που είναι φθηνός ερ-
γαζόµενος, προσαρµόσιµος, ευέλικτος, αυτός που σκέφτεται για
την εταιρεία και όχι για τα δικαιώµατά του. Και για αυτό ανταγω-
νιστικό τµήµα θεωρείται εκείνο που έχει το πρόγραµµα σπουδών
του κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα της αγοράς.

Αξίζει να σταθούµε λίγο περισσότερο, νοµίζω, στα ερευνητικά
κέντρα που ιδρύονται στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και στο Ιόνιο
Πανεπιστήµιο. Μήπως η έρευνα σε αυτά τα κέντρα των δύο ιδρυ-
µάτων θα αφορά τις λαϊκές ανάγκες και η απασχόληση των ερευ-
νητών θα γίνεται µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα; Ας διαβάσουµε -δεν θα το πω εγώ- τι λέει το ίδιο το νοµο-
σχέδιο επί λέξει και µάλιστα, µε την ίδια ακριβώς διατύπωση και
για το Ερευνητικό Κέντρο των Ιωαννίνων και της Κέρκυρας σε
δύο διαφορετικά άρθρα. Σκοπός τους, ανάµεσα σε άλλες περι-
κοκλάδες, είναι η διαµεσολάβηση ανάµεσα στον δηµόσιο και τον
ιδιωτικό τοµέα για την ανάπτυξη ερευνητικών µονάδων στις επι-
χειρήσεις και ότι αυτά τα ερευνητικά κέντρα για την επίτευξη
αυτού του σκοπού συνεργάζονται µε παραγωγικούς φορείς της
Ελλάδας ή της αλλοδαπής και προωθούν την οικονοµική αξιο-
ποίηση των ερευνητικών τους αποτελεσµάτων. Και αλίµονο, ένας
από τους πόρους τους είναι και οι χορηγίες από ιδιωτικές επιχει-
ρήσεις και ιδιώτες, µε το αζηµίωτο φυσικά.

Πόσο πιο καθαρά να το γράψετε; Πόσο πιο καθαρά να δείξετε
ότι δηµιουργείτε πανεπιστηµιακά ερευνητικά κέντρα και τεχνο-
λογικά πάρκα ως πραγµατικές εταιρείες, που σκοπό έχουν να
συνδέσουν τα πανεπιστήµια µε την αγορά, να διευκολύνουν δη-
λαδή τις επενδύσεις των µεγαλοεπιχειρηµατιών σε τοµείς µεγά-
λης κερδοφορίας; Πόσο πιο καθαρά να πείτε ότι αυτή η έρευνα
δεν αφορά στις επιστηµονικές, τις κοινωνικές, τις λαϊκές ανάγ-
κες, αλλά γίνεται για τη διάχυση των ερευνητικών αποτελεσµά-
των, των πατεντών και των πιστοποιηµένων ερευνητικών προϊό-
ντων, τη διάχυσή τους στην αγορά. Υπηρετεί δηλαδή, την κερ-
δοφορία και την ανταγωνιστικότητα των µονοπωλιακών οµίλων;

Ύστερα, απορείτε κύριε Υπουργέ, όταν σας λέµε ότι η δηµι-
ουργία σχολών και τµηµάτων, όπως η Γεωπονική ή το Τµήµα Δια-
τροφής και τα ερευνητικά κέντρα, προορίζονται να εξυπηρε-
τήσουν τις ανάγκες των µεγάλων αγροδιατροφικών επιχειρή-
σεων της περιοχής, των µεγαλοεπιχειρηµατιών στον χώρο της
ενέργειας, του τουρισµού και λοιπών.

Το δε κερασάκι στην τούρτα όλων αυτών είναι ότι σε αυτά τα
ερευνητικά κέντρα, πάλι διαβάζω επί λέξει «…απασχολείται και
προσωπικό µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου ή έργου ή µε συµ-
βάσεις παροχής υπηρεσιών». Το µπλοκάκι δηλαδή, το οποίο πα-
λαιότερα καταγγέλλατε και τώρα έρχεται και το επεκτείνει και το
νοµοθετεί ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ.

Μετά από όλα αυτά νοµίζω πως γίνεται φανερό γιατί το ΚΚΕ
καταψηφίζει το νοµοσχέδιο και τα σχετικά του άρθρα για τα δύο
πανεπιστήµια. Όπως αντίστοιχα, γίνεται φανερό γιατί τελικά µε
το νοµοσχέδιο συµφωνούν επί της ουσίας όλα τα αστικά κόµ-
µατα, όσο κι αν ψάχνουν ψύλλους στα άχυρα ή καταφεύγουν σε
γενικόλογα σλόγκαν, περί αποσπασµατικότητας και προχειρότη-
τας για να διαφωνήσουν. Γίνεται φανερό γιατί συµφωνούν οι
πρυτάνεις στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ, γιατί συµφωνεί η τοπική
διοίκηση, οι περιφερειάρχες και οι δήµαρχοι, αφού όλοι αυτοί

µαζί και ο καθένας χωριστά, στηρίζουν την επιχειρηµατικότητα
και την ανταγωνιστικότητα των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων.

Τις απαντήσεις στις αγωνίες τους και στις ανάγκες τους οι
σπουδαστές, οι εκπαιδευτικοί και όλοι οι εργαζόµενοι θα τις
βρουν στην πρόταση του ΚΚΕ που είναι στον αντίποδα των κυ-
βερνητικών σχεδιασµών. Στην πρόταση του ΚΚΕ, η ανώτατη εκ-
παίδευση είναι αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν και όλα τα
ιδρύµατα έχουν σύγχρονες υποδοµές και εξοπλισµό, εστίες και
λέσχες µε ευθύνη του κράτους. Η ανάγκη του αποφοίτου να πα-
ρακολουθεί τις εξελίξεις της επιστήµης του, τις νέες εφαρµογές
και τεχνολογίες εξασφαλίζεται µε ευθύνη των ιδρυµάτων και δεν
αποτελεί ατοµική υπόθεση µε κυνήγι των πανάκριβων πιστοποι-
ητικών, όπως τώρα. Το δε εκπαιδευτικό και διοικητικό προσωπικό
ασφαλώς και είναι µόνιµο.

Στην πρόταση του ΚΚΕ η ανώτατη εκπαίδευση είναι πραγµα-
τικά ενιαία, γιατί σταµατά η πολυδιάσπαση και η κατηγοριοποί-
ηση ιδρυµάτων, πτυχίων και αποφοίτων µε τη διαµόρφωση ενός
µόνο πτυχίου, αναγνωστικό αντικείµενο ανώτατου πανεπιστηµια-
κού επιπέδου. Στην πρόταση του ΚΚΕ το πτυχίο είναι η µοναδική
προϋπόθεση για την πρόσβαση στο επάγγελµα, αφού εµπεριέ-
χεται σε αυτό όλη η απαραίτητη γνώση για την κατανόηση του
επιστηµονικού αντικειµένου και την άσκηση του αντίστοιχου
επαγγέλµατος. Τα δε ερευνητικά αποτελέσµατα αξιοποιούνται
άµεσα στην παραγωγή, µε σκοπό όχι τα κέρδη βέβαια των επι-
χειρηµατιών, αλλά την κάλυψη των διευρυνόµενων κοινωνικών
αναγκών.

Η πρόταση αυτή βεβαίως, προϋποθέτει µια άλλη οικονοµία.
Μια νέα κοινωνική οργάνωση και εξουσία µε πραγµατικά φιλο-
λαϊκό χαρακτήρα και µε γνώµονα πάντα τις ανάγκες του λαού
και όχι τα κέρδη των µονοπωλίων. Με αυτόν τον όρο µπορεί να
υπάρξει κεντρικός πανεθνικός σχεδιασµός και έλεγχος, στη
βάση του οποίου θα προσδιορίζονται και οι ανάγκες του πλήθους
των αποφοίτων ανά κλάδο και γεωγραφική περιοχή, ώστε να
λυθεί το πρόβληµα της ανεργίας. Μόνο µε αυτόν τον όρο θεω-
ρούµε ότι µπορούν πραγµατικά να ξεδιπλωθούν οι πραγµατικές
δυνατότητες της επιστήµης, που αναπτύσσεται διαρκώς και αυτή
έτσι να τεθεί στην υπηρεσία της λαϊκής πλειονότητας.

Και δύο λόγια µονάχα για τις λοιπές διατάξεις. Στεκόµαστε στο
άρθρο 24, το οποίο και καταψηφίζουµε φυσικά, γιατί αποτελεί
τον προποµπό για την οριστική αποµάκρυνση των µαθητών από
την όποια γενική µόρφωση µετά την Α’ λυκείου, αφού η Β’ και Γ’
λυκείου µετατρέπονται σε εξεταστικό και φροντιστηριακό προ-
θάλαµο για την εισαγωγή τους στην ανώτατη εκπαίδευση.

Κι όλη αυτή η συρρίκνωση της γενικής παιδείας παρουσιάζεται
ανερυθρίαστα ως αναβάθµιση του αυτοτελούς µορφωτικού
ρόλου του λυκείου.

Υπάρχει το άρθρο 28, το οποίο θα ψηφίσουµε. Βεβαίως, στη
θέση αυτού του άρθρου ήταν ένα άλλο, το οποίο αποσύρθηκε.
Και εκείνο το άρθρο είχε κάποια θετικά ψήγµατα για τους ΕΕΠ
και τους ΕΔΙΠ. Το τωρινό άρθρο 28 -το οποίο επαναλαµβάνω ότι
θα ψηφίσουµε- εξασφαλίζει µεν ένα ποσό από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων για τις φετινές προσλήψεις αναπληρω-
τών, αλλά σε κάθε περίπτωση δίνει απλώς µια προσωρινή διέ-
ξοδο σε ένα ζήτηµα που νοµίζουµε πια, κύριε Υπουργέ, ότι δεν
σηκώνει ούτε άλλες αναβολές ούτε κοροϊδίες. Μαζικοί, µόνιµοι
διορισµοί απαιτούνται τώρα όλων των αναπληρωτών και όχι υπο-
σχέσεις επί υποσχέσεων χωρίς αντίκρισµα.

Κράτησα για το τέλος το ζήτηµα της τεχνικής εκπαίδευσης,
όχι για να ασχοληθώ µε τις χθεσινές συκοφαντίες του κυρίου
Υφυπουργού, αλλά για να απαντήσω στο ερώτηµα που µας απη-
ύθυνε ο κ. Γαβρόγλου για το αν το ΚΚΕ επιθυµεί την αναβάθµιση
των ΕΠΑΛ. Θα µπορούσα βέβαια να του θυµίσω τις ερωτήσεις
του κόµµατός µας στη Βουλή για το ζήτηµα αυτό ή τους αγώνες
στους οποίους πρωτοστατούν οι νέοι κοµµουνιστές για να λει-
τουργούν τα ΕΠΑΛ µε όρους σύγχρονους και ίσως αυτά να ήταν
αρκετά. Θα του πω, όµως, ευθέως ότι το ΚΚΕ είναι υπέρ της ανα-
βάθµισης των ΕΠΑΛ εδώ και τώρα, στο πλαίσιο αυτού του συ-
στήµατος. Ξέρετε, οι αγώνες µας µπορεί να στοχεύουν στο αύ-
ριο -και στοχεύουν- όµως πατάνε και απαντάνε στις ανάγκες του
σήµερα.

Ξέρετε γιατί µας ενδιαφέρει τόσο πολύ η αναβάθµιση των
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ΕΠΑΛ; Διότι εµείς απορρίπτουµε τις αντιεπιστηµονικές θεωρίες
για ανθρώπους που παίρνουν και ανθρώπους που δεν παίρνουν
τα γράµµατα, τα ιδεολογήµατα περί φυσικών χαρισµάτων και
επαγγελµάτων του χεριού που διακινούνται από την αστική ιδε-
ολογία, ώστε να παραιτούνται τα παιδιά από την προσπάθεια και
το δικαίωµα που έχουν στη ζωή και τη µόρφωση.

Να γιατί θεωρούµε ότι είναι ώριµο και σύγχρονο σήµερα οι µα-
θητές των ΕΠΑΛ να µορφώνονται ολόπλευρα, να µη στερούνται
τη γενική παιδεία, να µη στερούνται ούτε ένα γνωστικό αντικεί-
µενο απ’ αυτά που έχει ανάγκη ο νέος άνθρωπος προκειµένου
να κατανοεί τις εξελίξεις γύρω του και να µπορεί δηµιουργικά να
εντάσσεται στην κοινωνία. Έτσι αντιµετωπίζουµε και την επαγ-
γελµατική µόρφωση που παρέχεται στα ΕΠΑΛ, γιατί η σύγχρονη
τεχνολογία που εισάγεται πια σε όλα τα επαγγέλµατα απαιτεί αν-
τικειµενικά υψηλότερο επίπεδο γνώσεων απ’ ό,τι στο παρελθόν,
για να µπορέσει να ανταποκριθεί κάποιος στις απαιτήσεις του
επαγγέλµατος.

Σήµερα ο τεχνικός χρειάζεται να δουλεύει περισσότερο µε το
µυαλό του και λιγότερο µε τα χέρια του. Αυτό, όµως, προϋποθέ-
τει να γνωρίζει καλά τη γλώσσα του, να έχει καλές βάσεις στα
µαθηµατικά, στη φυσική και σε άλλες επιστήµες. Δεν µπορούµε
όλους αυτούς να τους αντιµετωπίζουµε µε τη λογική της «µαστο-
ράτζας» του ’50 και του ’60. Άρα υπάρχει ανάγκη σήµερα για µέ-
τρα που θα ενισχύσουν τον µορφωτικό ρόλο των ΕΠΑΛ. 

Σήµερα, λοιπόν, πρέπει να υπάρξουν µέτρα αντιµετώπισης της
µαθητικής διαρροής που είναι σηµαντική, να δίνονται έγκαιρα
όλα τα βιβλία και αυτά να είναι σύγχρονα, να βρίσκονται στη
θέση τους από την αρχή της χρονιάς όλοι οι εκπαιδευτικοί, να
πάψει το «βιολί» κάθε χρόνο να κλείνουν τµήµατα και να χαρα-
κτηρίζονται ολιγοµελή, ώστε να µπορεί ο κάθε µαθητής να έχει
πρόσβαση στην ειδικότητα που επιλέγει και να την ολοκληρώνει
χωρίς εµπόδια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνω σε µισό λεπτό.
Σήµερα να υπάρξει µέριµνα για τον εργαστηριακό εξοπλισµό

αυτών των σχολείων, που σε πολλές περιπτώσεις είναι από απαρ-
χαιωµένος έως ανύπαρκτος. Να στηριχθούν τα εργαστηριακά
κέντρα και η υποδοµή τους, για να γίνεται ουσιαστικά η σύνδεση
θεωρίας και πράξης για όλους τους µαθητές των ΕΠΑΛ. Να πα-
ρέχεται δωρεάν ο εξοπλισµός που απαιτείται και να µην τον αγο-
ράζουν οι µαθητές. Αναβάθµιση θα ήταν, επίσης, και η µείωση
των µαθητών ανά τάξη και εργαστήριο και η διαρκής επιµόρ-
φωση των εκπαιδευτικών µε ευθύνη του κράτους.

Κάντε τα όλα αυτά που σας ζητάµε για τα ΕΠΑΛ σήµερα και
συζητάµε µετά για την αναβάθµισή τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωράµε µε

τον ειδικό αγορητή των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Κατσίκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, να λάβει τον λόγο η
κυρία Υπουργός που θέλει να αναπτύξει µία τροπολογία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σύµφωνοι, αλλά
συνήθως αυτό γίνεται µετά τις οµιλίες των αγορητών. Αν έχετε
κάποιον λόγο, µπορείτε να προηγηθείτε, κυρία Υπουργέ. Αν βιά-
ζεστε, θα σας δώσω τον λόγο µετά τον κ. Κατσίκη.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν έχω αντίρρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τότε αµέσως µετά
θα λάβετε τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούω προλόγους από συνα-

δέλφους εισηγητές µε αντικείµενο την εθνική τραγωδία που βιώ-
σαµε όλοι πριν από λίγες µέρες. Μάλιστα υπήρξε και εισηγητής
ο οποίος δεν αναφέρθηκε καθόλου, µα καθόλου στο νοµοσχέδιο
µιλώντας για δεκαεπτά λεπτά της ώρας. Εστιάζετε ο καθένας κυ-
ρίως στο ποιος έφταιξε για να συντελεστεί αυτή η εθνική κατα-
στροφή. Δεν άκουσα όµως κανέναν να µιλήσει για την επόµενη

µέρα. Φαίνεται ότι δεν βολεύει τον αντιπολιτευτικό λόγο τον ο-
ποίον εκφράζουν εκείνοι που δεν κάνουν την αυτοκριτική τους,
αποποιούνται τις οποιεσδήποτε δικές τους ευθύνες, επιρρίπτον-
τάς τες στους άλλους.

Ξέρετε κάτι; Κατά την προσωπική µου άποψη, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, υπάρχει συνευθύνη όλων. Όµως, πιστεύω ότι η
Βουλή των Ελλήνων σε ειδική ηµερήσια διάταξη θα συγκαλέσει
το Σώµα για να γίνει συζήτηση για το θέµα αυτό και τότε θα έρ-
θουµε όλοι προ των ευθυνών µας. Ωστόσο θέλω να καταθέσω
από αυτό το Βήµα πως θλίβοµαι ως Βουλευτής και συνάδελφός
σας, όταν κάποιοι από σας εκµεταλλεύεστε το γεγονός, τον πό-
νο, τον θρήνο που προκαλεί το σύνολο των αδικοχαµένων συµ-
πολιτών µας και των πυρόπληκτων συγγενών τους, για να εκφρά-
σετε στείρα πολιτική αντιπαράθεση στην άσκηση του κοινο-
βουλευτικού διαλόγου, προκειµένου να προωθήσετε πολιτικά φι-
λόδοξα σχέδιά σας. Ειλικρινά µε θλίβει. Και ενώ δόθηκε η ευκαι-
ρία να γίνει συζήτηση κοντά σε εκείνες τις µέρες που βιώναµε
αυτόν τον θρήνο των συµπολιτών µας και η κάθε πολιτική παρά-
ταξη διά του εκπροσώπου της εξέφρασε και κατέθεσε αυτά που
ήθελε να πει, εντούτοις αυτό συνεχίζεται ως και σήµερα, προκα-
λώντας µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο -θέλω να πιστεύω- και την
οργή του λαού που ακούει, όσους ακούει, µέσα από τη διαδικα-
σία αυτού του νοµοθετήµατος να εκτοξεύουν πυρά και βολές
κατά της Κυβέρνησης.

Ευθύνες υπάρχουν, κύριοι συνάδελφοι. Θα αναζητηθούν και
θα καταλογιστούν κι ως ο ελάχιστος θα είµαι αυτός µέσα από το
Κοινοβούλιο που θα υπερασπιστώ τη δικαίωση στη µνήµη των
αδικοχαµένων συµπολιτών µας, ο κάθε ένας που φέρει την ευ-
θύνη να έχει και την ανάλογη τιµωρία.

Ξέρετε, σήµερα εκεί, σε αυτό το µαυρισµένο τοπίο υπάρχει
ένα σύνολο Ελλήνων που προσφέρει εθελοντικά τις υπηρεσίες
του. Ξέρετε, εκεί είναι ο Στρατός και οι Ένοπλες Δυνάµεις για να
συνδράµουν µε παροχή κάθε δυνατής βοήθειας στους συµπολί-
τες µας. Ξέρετε, ήδη σήµερα η Κυβέρνηση και τα αρµόδια Υ-
πουργεία, ανιχνεύοντας τα αίτια αυτής της καταστροφής, εκπο-
νούν νέες µελέτες αναθεώρησης του πολεοδοµικού και του ρυ-
µοτοµικού σχεδιασµού. Ξέρετε, υπάρχει µια προσπάθεια, η
προσπάθεια της δεύτερης µέρας, για την οποίαν κανένας δεν µί-
λησε, κανένας δεν αναφέρθηκε. Είναι µια προσπάθεια που αντι-
µετωπίζει τη δεύτερη µέρα επιτυχώς, αφού την πρώτη µέρα, ανε-
πιτυχώς, δεν κατέστη δυνατόν δυστυχώς να µη θρηνήσουµε θύ-
µατα και να µην απολέσουµε τις περιουσίες, η απώλεια των ο-
ποίων, µαζί µε την απώλεια των θυµάτων, συνθέτει τη σηµερινή
αρνητική εικόνα για τις περιοχές του Μαραθώνα και της Ραφή-
νας που τυχαίνει να είναι περιοχές της εκλογικής µου περιφέ-
ρειας.

Τελειώνω, όµως, αυτόν τον άχαρο πρόλογο ερχόµενος στο νο-
µοσχέδιο του οποίου την ψήφιση πιστεύω να έχουµε σήµερα και
να τελειώσουµε, κύριε Πρόεδρε.

Θα ξεκινήσω λέγοντας πως µετά τη Μεταπολίτευση υλοποι-
ήθηκαν πολλές µεταρρυθµιστικές προσπάθειες στον χώρο της
ανώτατης εκπαίδευσης που συνέβαλαν στην αναδιάρθρωση των
ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, στον εκσυγχρονισµό και
στην εξωστρέφειά τους, στην ενίσχυση της αυτοδιοίκησής τους
και στον εξορθολογισµό των οργανωτικών δοµών τους. Ένα σύ-
νολο νόµων, προεδρικών διαταγµάτων και κανονιστικών πράξεων
αντανακλά την προσπάθεια της πολιτείας να αντιµετωπίσει τα
δυσεπίλυτα προβλήµατα στη λειτουργία των ΑΕΙ και να τους
προσδώσει έναν πιο λειτουργικό, σύγχρονο και ανοικτό προς την
κοινωνία χαρακτήρα.

Οι επιδιωκόµενοι στόχοι ωστόσο δεν επιτυγχάνονται πάντα,
είτε λόγω αποσπασµατικών ρυθµίσεων εφαρµογής είτε λόγω της
αδυναµίας εφαρµογής των διατάξεων αυτών, µε συνέπεια να δι-
αιωνίζεται ένα ανεπαρκές και αναποτελεσµατικό θεσµικό πλαί-
σιο.

Την πρόβλεψη για ανωτατοποίηση των τεχνολογικών εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων από το 2011 δεν ακολούθησε ανάλογη ε-
φαρµογή µέτρων, αφού ο αριθµός των τµηµάτων σε αυτά τα
ιδρύµατα αυξήθηκε µε γεωµετρική πρόοδο. Υπήρξε δε η γεω-
γραφική τους διασπορά. Παράλληλα δηµιουργήθηκαν τµήµατα
µη τεχνολογικά, ακυρώνοντας την αποστολή της συµπληρωµα-
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τικότητας που είχε σχεδιαστεί να επιτελέσουν.
Το σηµερινό σχέδιο νόµου συνιστά µια ολοκληρωµένη, κατά

τη γνώµη µας, θεσµική παρέµβαση στην οργάνωση των ανωτά-
των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων αξιοποιώντας προηγούµενες νο-
µοθετικές επεξεργασίες, καθώς επίσης και κάθε ουσιαστικό
στοιχείο που προέκυψε από τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες
αλλά και από τον δηµόσιο διάλογο. Δεν αποτελεί µονοµερή πρό-
ταση, αλλά είναι προϊόν εισηγήσεων και πορισµάτων που προ-
έκυψαν από σύσταση επιτροπών ακαδηµαϊκών δασκάλων, δη-
λαδή των άµεσα εµπλεκοµένων ανθρώπων, αυτών που καταγρά-
φουν καθηµερινά τις ανάγκες της πανεπιστηµιακής κοινότητας
από τη µια µεριά κι αυτών που χαράσσουν την πολιτική του αύριο
των πανεπιστηµίων από την άλλη.

Οι προτεινόµενες διατάξεις του αποσκοπούν στην θεραπεία
προβληµάτων και δυσλειτουργιών προκειµένου να ενδυναµω-
θούν δοµές και να καταστούν πιο αποτελεσµατικές, να αποκτή-
σουν επάρκεια και αξιοπιστία και να συµβάλουν στην ποιοτική
αναβάθµιση της εκπαιδευτικής διαδικασίας σε όλους τους τοµείς
της, µε απώτερο στόχο την αποτελεσµατική αντιµετώπιση των
πολιτισµικών, κοινωνικών και οικονοµικών προκλήσεων που αντι-
µετωπίζει η χώρα.

Η προωθούµενη αναµόρφωση του προγράµµατος σπουδών
επικεντρώνεται σε γνωστικά αντικείµενα που θα είναι συµβατά
µε τις επιστηµονικές εξελίξεις διεθνώς, ενώ παράλληλα το ικα-
νότατο προσωπικό των ΤΕΙ θα υποστηριχθεί και θα καταστεί βιώ-
σιµο και αποδοτικό στα νεοσυσταθέντα τµήµατα των πανεπιστη-
µίων.

Σε κάθε περίπτωση µέσα από το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου το
αντικείµενο των ακαδηµαϊκών πεδίων που θα καλύπτει το Πανε-
πιστήµιο Ιωαννίνων και το Ιόνιο Πανεπιστήµιο εµπλουτίζεται, οι
τίτλοι των αποφοίτων αποκτούν µια προστιθέµενη αξία, ενώ πολ-
λαπλά χαρακτηρίζονται τα οφέλη και από την εγκατάσταση ανώ-
τατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων σε ένα διευρυµένο δίκτυο πό-
λεων και περιφερειών.

Η γενικότερη στρατηγική που εφαρµόζεται µέσα από τις προ-
τεινόµενες διατάξεις επιδιώκει να καταστήσει ελκυστικότερα τα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα τόσο σε όρους ακαδηµαϊκούς, όπως η
προσέλκυση φοιτητών, µελών ΔΕΠ και επιστηµονικών συνεργα-
τών, όσο και σε όρους ανάπτυξης συνεργασιών µε την τοπική
αυτοδιοίκηση, µε τις ΔΕΚΟ, µε τα επιµελητήρια και µε άλλους
επιχειρηµατικούς φορείς σε τοπικό, εθνικό και διεθνές επίπεδο.

Στο παρελθόν η παράλληλη, συχνά απρογραµµάτιστη, και πε-
λατειακή, θα έλεγα, ίδρυση τµηµάτων σε πανεπιστήµια και ΤΕΙ
είχε ως αποτέλεσµα την αλληλοεπικάλυψη γνωστικών αντικειµέ-
νων και τη δηµιουργία σύγχυσης στους αποφοίτους σχετικά µε
τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα.

Συνέπεια του γεγονότος αυτού ήταν ότι εκατοντάδες τµήµατα
ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων σε πανεπιστήµια και κυρίως
σε ΤΕΙ δεν είχαν επαγγελµατικά δικαιώµατα, µε αποτέλεσµα σε
αρκετές περιπτώσεις οι φοιτητές να µην επενδύουν όσο θα
έπρεπε στη γνώση και στις σπουδές.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό βάζει µια άνω τελεία στη διαιώ-
νιση αυτής της κατάστασης και αποτελεί την αφετηρία µιας µε-
ταβατικής περιόδου αναβάθµισης της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης.

Ειδικότερα, όσον αφορά τους φοιτητές διασφαλίζεται η ενί-
σχυση και η κατοχύρωση των επαγγελµατικών τους δικαιωµά-
των, ενώ παράλληλα εδραιώνεται η δυνατότητα αναγνώρισης
πτυχίων σε όσους αποφοίτους επιθυµούν να συνεχίσουν τις
σπουδές τους σε ανώτερο επίπεδο.

Τα νέα τµήµατα και οι σχολές που θα δηµιουργηθούν αναµέ-
νεται να αναβαθµίσουν το παραγόµενο εκπαιδευτικό, επιστηµο-
νικό και ερευνητικό έργο των δύο πανεπιστηµίων, τόσο του
Ιονίου Πανεπιστηµίου όσο και του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, δη-
µιουργώντας τις προϋποθέσεις για την καλύτερη οργάνωση των
µεταπτυχιακών σπουδών αλλά και την οργάνωση διδακτορικών
σπουδών. Οι νέοι κλάδοι που θα δηµιουργηθούν στα εν λόγω πα-
νεπιστήµια βασίζονται στη διασύνδεση των σπουδών µε την απα-
σχόληση και επιδιώκουν τη µεγαλύτερη κατά το δυνατόν απορ-
ρόφηση των αποφοίτων από την αγορά εργασίας. Δίνεται έτσι η
δυνατότητα στους νέους να παραµείνουν στην Ελλάδα, να απα-

σχοληθούν µε το αντικείµενο σπουδών τους και να διαδραµατί-
σουν ενεργό ρόλο στην παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας.

Οµολογουµένως η παροχή υψηλής ποιότητας εκπαίδευσης
αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση και ταυτόχρονα καταλύτη για
οικονοµική ανάπτυξη, ευηµερία και κοινωνική δικαιοσύνη. Είναι
κοινά αποδεκτό ότι η έρευνα έχει ουσιαστικά αποτελέσµατα
µόνο όταν συνδέεται µε την πραγµατική οικονοµία, συντελώντας
στην αποτελεσµατική µεταφορά γνώσης προς αυτήν, προκειµέ-
νου να µεταφραστεί σε αύξηση της παραγωγικότητας και της οι-
κονοµικής µεγέθυνσης.

Η αναβάθµιση των σπουδών και η εξωστρέφεια των ανωτάτων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, που ενισχύεται µέσα από τις προτει-
νόµενες ρυθµίσεις, η ενσωµάτωση των ΤΕΙ Ηπείρου και Ιονίων
Νήσων σε αντίστοιχα πανεπιστήµια θα οδηγήσει στην περαιτέρω
αξιοποίηση της τεχνολογικής γνώσης τόσο στον τοµέα της εκ-
παίδευσης όσο και της έρευνας και αναµένεται να αποδώσει
αξιοσηµείωτα αποτελέσµατα, όπως έχουν καταδείξει παρόµοιες
προσπάθειες που έχουν εφαρµοστεί και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Μέσα από µια συντονισµένη συνεργασία της επιχειρηµατικής
κοινότητας και των νέων πανεπιστηµίων θα διευρυνθεί η βάση
εφαρµογής των ερευνητικών αποτελεσµάτων και των καινοτό-
µων προτάσεων προς όφελος ενίσχυσης της ανταγωνιστικότη-
τας των επιχειρήσεων. Όφελος θα υπάρχει και για τα ίδια τα
πανεπιστήµια καθώς θα βελτιωθούν οι συνθήκες για την προσέλ-
κυση περισσότερων επενδύσεων από τον ιδιωτικό τοµέα προς
την έρευνα και την καινοτοµία, γεφυρώνοντας το χάσµα µεταξύ
επιστήµης και αγοράς καθώς η νέα επιστηµονική γνώση θα µπο-
ρεί να µετατρέπεται απρόσκοπτα σε νέα προϊόντα και υπηρεσίες.

Το παρόν νοµοσχέδιο εισάγεται προς ψήφιση σε συνέχεια της
µεταρρυθµιστικής πολιτικής που εφαρµόζεται και σηµατοδοτεί
τη δυνατότητα του κράτους και παρέχει στους Έλληνες πολίτες
ένα δηµόσιο αγαθό µε υψηλού επιπέδου ποιότητα, µε πλήρη
αξιοποίηση και λογοδοσία των πόρων που διατίθενται στην παι-
δεία καθώς η αντικειµενικότητα και η αξιοκρατία οδηγούν στην
εµπέδωση του αισθήµατος δικαίου και αξιοπιστίας στον Έλληνα
πολίτη, καθηγητή, φοιτητή και γονέα.

Υπερψηφίζουµε, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, το προτεινόµενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων προσβλέποντας στην
ολοκλήρωση της µεταρρυθµιστικής πολιτικής που δροµολογεί η
Κυβέρνηση για όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Η Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης κ. Αχτσιόγλου έχει τον λόγο για να υποστηρίξει την
υπ’ αριθµόν 1728/187 τροπολογία για την επιδότηση ανεργίας
εργαζοµένων σε επιχειρήσεις που καταστράφηκαν από τις πυρ-
καγιές στις 23 και 24 Ιουλίου 2018.

Παρακαλώ, κυρία Αχτσιόγλου, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Εργασίας ανακοίνωσαν άµε-
σα µέτρα ανακούφισης και υποστήριξης των πληγέντων από τις
καταστροφικές πυρκαγιές στην περιφέρεια της Αττικής. Μεταξύ
άλλων προβλέφθηκαν µέτρα για την οικονοµική ενίσχυση µε το
ποσό δύο διπλών συντάξεων στους ανθρώπους που επλήγησαν
στις περιοχές εκείνες από τις πυρκαγιές, µια σειρά από ασφαλι-
στικές και φορολογικές ρυθµίσεις από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών, την οικονοµική ενίσχυση µε 10.000 ευρώ στις οικογένειες
των θανόντων αλλά και των 1.000 ευρώ τον µήνα µέχρι την ενη-
λικίωση των παιδιών ή µέχρι το τέλος των σπουδών τους, σε αυτά
τα παιδιά που µπορεί να έχουν χάσει κάποιον γονέα στις κατα-
στροφικές πυρκαγιές. 

Μεταξύ των ρυθµίσεων και των µέτρων αυτών ανακούφισης
των πληγέντων προβλέπεται και η δυνατότητα χορήγησης επι-
δόµατος ανεργίας από τον ΟΑΕΔ και ενός εφάπαξ ποσού 650
ευρώ σε όσους έχασαν τη δουλειά τους επειδή ανεστάλη η λει-
τουργία της επιχείρησης, η οποία µπορεί να υπέστη µερική ή
ολική καταστροφή από τις πυρκαγιές. Εκεί από τον ΟΑΕΔ δίνεται
το επίδοµα ανεργίας.
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Υπάρχει, όµως, το εξής πρόβληµα και γι’ αυτό καταθέτουµε τη
συγκεκριµένη τροπολογία. Προκειµένου κάποιος να µπορέσει να
λάβει το επίδοµα ανεργίας, ένας εργαζόµενος θα πρέπει να έχει
συµπληρώσει έναν ελάχιστο αριθµό ηµερών εργασίας. Το ελά-
χιστο είναι εκατόν είκοσι πέντε ηµέρες εργασίας τους τελευταί-
ους δεκατέσσερις µήνες πριν τη λύση της εργασιακής του
σχέσης. Επειδή οι επιχειρήσεις που λειτουργούν στις περιοχές
είναι κυρίως εποχικές επιχειρήσεις υπάρχει πιθανότητα οι εργα-
ζόµενοι, οι οποίοι έχασαν τη δουλειά τους λόγω της αναστολής
λειτουργίας των επιχειρήσεων αυτών, να µην έχουν µπορέσει να
συµπληρώσουν αυτόν τον ελάχιστο αριθµό ηµερών προκειµένου
να λάβουν το επίδοµα ανεργίας. Προβλέπουµε, λοιπόν, στην τρο-
πολογία αυτή, την οποία καταθέτουµε στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Παιδείας ότι για τις συγκεκριµένες περιπτώσεις, για
τους εργαζόµενους στις επιχειρήσεις που επλήγησαν από τις κα-
ταστροφικές πυρκαγιές θα µπορεί ο ΟΑΕΔ να χορηγεί επίδοµα
ανεργίας στην ελάχιστη διάρκεια της τακτικής επιδότησης ανερ-
γίας των κοινών ανέργων, ακόµα και αν δεν έχουν συµπληρώσει
αυτόν τον ελάχιστο αριθµό ηµερών εργασίας.

Νοµίζω πως είναι µια εύλογη τροπολογία για την ενίσχυση
αυτών των ανθρώπων που έχασαν αιφνιδίως τη δουλειά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Ο επόµενος οµιλητής είναι ο ειδικός αγορητής του Ποταµιού

κ. Μαυρωτάς, ο οποίος έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µπω κατευθείαν στο νοµοσχέδιο. Για τις τροπολογίες θα

µιλήσουµε στη δευτερολογία, γιατί ακόµα έρχονται. 
Το έχει η µοίρα µας µέσα στον Αύγουστο να συζητάµε νοµο-

σχέδιο για την παιδεία και ειδικά για την τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Το ίδιο είχε γίνει και πέρσι την 1η και 2α Αυγούστου. Τείνει να
γίνει, λοιπόν, µια παράδοση!

Αυτή τη φορά συζητάµε τη συγχώνευση, την απορρόφηση, τη
συσσωµάτωση, την αµαλγαµατοποίηση -ή όπως αλλιώς πρέπει
να την πούµε στο «newspeak» του ΣΥΡΙΖΑ- του Πανεπιστηµίου
Ιωαννίνων µε το ΤΕΙ Ηπείρου και του Ιονίου Πανεπιστηµίου µε το
ΤΕΙ Ιόνιων Νήσων.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που είχε µόνο τα δεκαεπτά από
τα τριάντα έξι άρθρα στη διαβούλευση και µε το παρόν ουσια-
στικά συνεχίζεται η πολιτική του Υπουργείου για την πανεπιστη-
µιοποίηση των ΤΕΙ. 

Τα ΤΕΙ εξαφανίζονται, λοιπόν, σταδιακά από τον ακαδηµαϊκό
χάρτη, χωρίς να έχει γίνει ποτέ κουβέντα για τον ρόλο τους.

Κι επειδή ο κύριος Υπουργός µάς ρωτάει «εσείς τι προτείνετε»,
ας δούµε τι πρότεινε ο ίδιος πριν δύο χρόνια, όταν η συζήτηση
αυτή γινόταν στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων µε πρό-
εδρο τον ίδιο. Είχε εκδοθεί µάλιστα κι ένα δεκατετρασέλιδο πό-
ρισµα τότε µε τίτλο «Ο Ενιαίος Χώρος της Τριτοβάθµιας Εκπαί-
δευσης και Έρευνας», το οποίο καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μαυρωτάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν πόρισµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το κεφάλαιο 7 στη σελίδα 10 του πορίσµατος είχε τίτλο «Δια-
δικασίες Αναβάθµισης των Πανεπιστήµιων και των ΤΕΙ στην Πο-
ρεία Διαµόρφωσης του Ενιαίου Χώρου». Στις 7 Ιουνίου, µάλιστα,
είχαµε κάνει και ειδική συνεδρίαση στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων επί υπουργίας κ. Φίλη, αν θυµάστε. 

Στη σελίδα, λοιπόν, 9 και 10 λέει για τα ΤΕΙ: «Ύστερα από την
εξέταση µιας σειράς στοιχείων από ολιγοµελή επιτροπή θα
υπάρξει διαβούλευση για το ενδεχόµενο της ένταξης των ΤΕΙ σε
µια από τις εξής κατηγορίες. Πρώτον, αυτά που είναι ήδη ακα-
δηµαϊκώς ισοδύναµα µε αντίστοιχα πανεπιστηµιακά τµήµατα,
δεύτερον, αυτά που δεν πληρούν τις παραπάνω προϋποθέσεις,
αλλά θα µπορούσαν να τις καλύψουν στη διάρκεια µιας τριετίας
όχι απαραίτητα στο τέλος της και, τρίτον, αυτά που θα µπορού-
σαν να συνεχίσουν να υπάρχουν στα ΤΕΙ ως τµήµατα που παρέ-
χουν τεχνολογική εκπαίδευση περισσότερο συµβατή µε τον
αρχικό σκοπό ίδρυσης των ΤΕΙ». 

Και συνεχίζει το πόρισµα: «Τα τµήµατα που εντάσσονται στην
πρώτη κατηγορία και αυτά της δεύτερης που θα ενταχθούν στη
διάρκεια της τριετίας θα έχουν άµεσα το δικαίωµα να οργανώ-

σουν σπουδές τρίτου κύκλου, δηλαδή διδακτορικά και να διερευ-
νήσουν, επίσης άµεσα, τις δυνατότητες µελλοντικής ένταξης σε
ένα οµόλογο πανεπιστηµιακό τµήµα ή να αποτελέσουν ένα αυ-
τοτελές τµήµα σε ένα πανεπιστήµιο». 

Τι από όλα αυτά γίνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο; Όλα τα τµή-
µατα αναβαθµίζονται άµεσα σε πανεπιστηµιακά και αν υπάρχουν
κάποια που δεν αναβαθµίζονται, αυτά εξαφανίζονται µαζί µε τα
ΤΕΙ. Η στρατηγική που είχαµε συζητήσει υπήρχε από τότε, από
το 2016 και συµφωνούσαµε σε γενικές γραµµές -υπάρχουν και
τα Πρακτικά άλλωστε- και µάλιστα µέσα από µια θεσµική διαδι-
κασία στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. 

Το σχέδιο αυτό, όµως, το πέταξε η Κυβέρνηση στον κάλαθο
των αχρήστων, γιατί ανακάλυψε το γαϊτανάκι των συγχωνεύσεων
ξεκινώντας από το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής. Και, βέβαια, η
στρατηγική αυτή δεν πέρασε από καµµία Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων, ώστε να εκφράσουµε συµφωνίες ή διαφωνίες. 

Όσον αφορά την κριτική µας για την πολυδιάσπαση, διαβάζω
πάλι από το πόρισµα του 2016 τι έλεγε τότε ο κύριος Υπουργός
και η επιτροπή στη σελίδα 8. Το έχω καταθέσει στα Πρακτικά,
µπορείτε να τα βρείτε αυτά. «Εξωακαδηµαϊκές προτεραιότητες
και πιέσεις παραγόντων της τοπικής αυτοδιοίκησης οδήγησαν
στη διασπορά πολλών νέων τµηµάτων σε διάφορες πόλεις και
κωµοπόλεις της Ελλάδας. Τις περισσότερες φορές -συνεχίζει το
πόρισµα- αρωγοί σε αυτή τη διαδικασία ήταν και οι διοικήσεις
των ιδρυµάτων καθώς και µέλη ΔΕΠ που ανέλαβαν την υλοποί-
ηση της διεύρυνσης». Και δεν σας κρύβω ότι όταν το ξαναδιά-
βασα αυτό µε έπιασαν και λίγο τα γέλια, γιατί αυτά ακριβώς, που
έλεγε και ο κ. Γαβρόγλου το 2016, αυτά ακριβώς του λέω κι εγώ
τώρα, µιας και ακολουθεί την ίδια πρακτική που κατέκρινε πριν
δύο χρόνια, δηλαδή κάθε πόλη και σχολή, κάθε χωριό και τµήµα! 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, δεν είναι η ελπίδα που έρχεται αλλά το έργο
που επαναλαµβάνεται µε άλλο σκηνοθέτη. Κι επειδή εµείς στο
Ποτάµι δεν έχουµε λερωµένη τη φωλιά µας, µπορούµε να λέµε
τα πράγµατα µε το όνοµά τους χωρίς φόβο και χωρίς πάθος. 

Τι άλλαξε, όµως, από τον Ιούνιο του 2016; Πρώτον, ο κ. Γα-
βρόγλου έγινε Υπουργός στη θέση του κ. Φίλη και, δεύτερον, οι
εκλογές πλησίασαν και κάποιον λαγό έπρεπε να βγάλετε από το
καπέλο σας στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και ο λαγός αυτός
είναι η πανεπιστηµιοποίηση των ΤΕΙ. 

Πέρα απ’ αυτά, να πω λίγο εν τάχει και κάποια που είπαµε στις
επιτροπές, τα προβληµατικά σηµεία της απορρόφησης του ΤΕΙ
Ηπείρου από το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων. Ιδρύεται µια µονοτµη-
µατική Σχολή Εφαρµογών Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών
µε έδρα την Άρτα, όταν υπάρχει ήδη στο Πανεπιστήµιο Ιωαννί-
νων πολυτεχνική σχολή µε τµήµα Μηχανικών Ηλεκτρονικών Υπο-
λογιστών και Πληροφορικής και το αστείο είναι ότι στο πόρισµα
του 2016, σελίδα 9, κατακρίνει ο Υπουργός τον πληθωρισµό σχο-
λών µε αντικείµενο την Πληροφορική. Το θεωρεί παρενέργεια. 

Ένα άλλο ζήτηµα είναι το θέµα του νέου τµήµατος που θα
ιδρυθεί, των Μηχανολόγων Μηχανικών της Πολυτεχνικής Σχο-
λής. Αν κρίνω από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, οι µηχανο-
λόγοι είναι µια σχολή µε βαριά εργαστήρια δηλαδή απαιτητικές
υποδοµές. Υπάρχουν; Θα γίνουν; Δεν γίνονται αυτά, όπως ξέ-
ρετε, από τη µια µέρα στην άλλη. 

Για το Τµήµα Ειδικής Αγωγής, αυτό που µπήκε και βγήκε από
το νοµοσχέδιο, συµφωνούσε η σύγκλητος –ακούσαµε και τον
πρύτανη κ. Καψάλη- διαφωνίες υπήρχαν στη διαβούλευση από
τον Πανελλήνιο Επιστηµονικό Σύλλογο Ειδικής Αγωγής που υιο-
θετήθηκε τελικά η δική του γνώµη. 

Μας ήρθε µια καταγγελία από τον Σύλλογο Αποφοίτων Τµη-
µάτων Ειδικής Αγωγής, τον ΣΑΤΕΑ, που ήταν στη διαβούλευση,
ότι δεν συµπεριελήφθη στην έκθεση της διαβούλευσης η άποψή
του, κι αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να το δείτε.

Δεν είναι ο τίτλος του τµήµατος, κατά τη γνώµη µας, το πρό-
βληµα. Το πρόγραµµα σπουδών, το περιεχόµενο, είναι που πρέ-
πει να συµβαδίζει µε τη σύγχρονη εποχή. Αυτό είναι που πρέπει
να σκεφτόµαστε.

Να πάµε και στα πανεπιστηµιακά ερευνητικά κέντρα. Είναι
ένας νέος θεσµός, εκτός του πλαισίου για την έρευνα, που δίνε-
ται σαν προίκα στα νέα πανεπιστήµια. Εξήγησε και ο κ. Φωτάκης
και ο κ. Γαβρόγλου πού διαφέρουν από τα ερευνητικά κέντρα.
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Εγώ, όµως, τουλάχιστον, δεν πείστηκα ότι χρειαζόµαστε έναν
ακόµα νέο θεσµό για την έρευνα, όταν τα πανεπιστήµια έχουν τα
ερευνητικά πανεπιστηµιακά ινστιτούτα, δηλαδή τα ΕΠΙ.

Στο πόρισµα, µάλιστα, του 2016, στο οποίο έχω αναφερθεί
πολλές φορές σήµερα, στη σελίδα 5, υπάρχει η έννοια των virtual
institutes, δηλαδή εικονικά ινστιτούτα, για να παίξουν αυτόν τον
ρόλο. Όπως φαίνεται, όµως, εγκαταλείφθηκε και αυτή η ιδέα. Η
εντύπωση, πάντως, ότι µπορούν να ξεπεράσουν την απίστευτη
γραφειοκρατία της έρευνας επειδή είναι νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού δικαίου δεν ευσταθεί, καθότι και αυτά είναι ουσιαστικά
κάτω από το ίδιο καθεστώς.

Επίσης, µε προβληµατίζει πολύ το γεγονός ότι οι επιλογές για
τη διοίκηση των ερευνητικών κέντρων και των ινστιτούτων θα
είναι αποκλειστικά ενδοπανεπιστηµιακές, δηλαδή µόνο µέλη ΔΕΠ
του πανεπιστηµίου, αποκλείοντας από τη διοίκηση αναγνωρισµέ-
νους ερευνητές εκτός του πανεπιστηµίου. Και µε προβληµατίζει
γιατί θεωρώ ότι έτσι δηµιουργούνται ακόµα µεγαλύτερα στεγανά
µεταξύ του πανεπιστηµιακού και του ερευνητικού κόσµου. Κι
όταν µιλάµε για ενιαίο χώρο ανώτατης εκπαίδευσης και έρευνας,
δεν νοµίζω ότι τα στεγανά είναι το ζητούµενο. 

Επίσης, το γεγονός ότι µπορεί να είναι προέδρος του ΠΕΚ, του
πανεπιστηµιακού ερευνητικού κέντρου ή διευθυντής ινστιτούτου
ένας καθηγητής που είναι επίσης, πρύτανης, αντιπρύτανης ή κο-
σµήτορας, δεν ξέρω αν είµαι µόνο εγώ που το βλέπω λίγο κατα-
χρηστικό και αδόκιµο. Και να δούµε αν θα εµφανιστούν πλέον
και άλλα αιτήµατα από υπάρχοντα ΑΕΙ, που θα ζητούν να ιδρύ-
σουν κι αυτά τα δικά τους ΠΕΚ, ως έναν µηχανισµό απορρόφη-
σης κονδυλίων τώρα που ανοίγει η πόρτα. 

Σχετικά µε το προσωπικό, οι προσωποπαγείς θέσεις κατά πα-
ρέκκλιση, στέλνουν αµέσως-αµέσως τα ακαδηµαϊκά κριτήρια να
πάνε περίπατο.

Επίσης, να ξεκαθαρίσουµε ότι εκτός από τις τέχνες, δεν υπάρ-
χουν γνωστικά αντικείµενα εξαιρετικής και αδιαµφισβήτητης ιδι-
αιτερότητας όπου δεν είναι δυνατή η εκπόνηση διδακτορικής
διατριβής. Αυτό µπορούµε να το πούµε µόνο για τις τέχνες. Το
λέω γιατί δεν πρέπει να δηµιουργηθούν οποιαδήποτε παραθυ-
ράκια για άλλες, πλην των τεχνών, ειδικότητες. 

Τέλος, οι µη µετακινήσεις του διοικητικού προσωπικού από τις
πόλεις- έδρες, κάτι που προστέθηκε εκ των υστέρων, στερούν
ουσιαστικά βαθµούς ελευθερίας από τις διοικήσεις των πανεπι-
στηµίων ώστε να κατανείµουν βέλτιστα το προσωπικό τους. Τε-
λικά, έχουν το αυτοδιοίκητο τα ιδρύµατα για να κατανείµουν
όπως νοµίζουν εκείνα το προσωπικό τους ή ο πελάτης έχει πάντα
δίκιο;  

Να πω, όµως, κι ένα θετικό. Η συµπληρωµατικότητα που προ-
σθέτει η Γεωπονική Σχολή στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων µε την
κτηνοτροφική -και όχι µόνο- παράδοση που υπάρχει στην Ήπειρο
και οι προσπάθειες διασύνδεσης των πανεπιστηµίων µε την πα-
ραγωγή του συγκεκριµένου πανεπιστηµίου, µέσω του Πρότυπου
Αγροδιατροφικού Τεχνολογικού Πάρκου Ηπείρου, του ΠΑΤΕΠΗ,
είναι ένα θετικό κοµµάτι. Η διασύνδεση της παραγωγής µε την
τριτοβάθµια εκπαίδευση ήταν για εµάς πάντα το ζητούµενο. Κι
αναρωτιέται κανείς πότε θα κάνει η Αριστερά την αυτοκριτική της
για την καθυστέρηση στη διασύνδεση των πανεπιστηµίων µε την
παραγωγή.

Ας πάµε και στα άλλα άρθρα. Στο άρθρο 24 για τα νηπιαγω-
γεία, σωστά δώσατε την παράταση, µε τη νοµοτεχνική βελτίωση,
25/9 αντί για 10/9. Πρέπει, όµως -ακούσαµε και τον πρόεδρο του
συλλόγου στην ακρόαση των φορέων- να επισπευσθούν οι δια-
δικασίες και να τρέξουν οι εγγραφές µέσω του «Myschool» και
να µην περιµένουν τις αυτοψίες του ΕΟΠΕΠ που µπορεί να κά-
νουν µήνες και θα έχει ξεκινήσει η σεζόν. Αλλιώς, η τροποποίηση
θα είναι κενός νόµος. 

Το άρθρο 28 που εξοµοίωνε τους ΕΔΙΠ των ΤΕΙ και των πανε-
πιστηµίων, τελικά αποσύρθηκε κι, όπως είπατε, θα φέρετε προ-
εδρικό διάταγµα. Θα θέλαµε να µας πείτε αν υπάρχει κάποιο
χρονοδιάγραµµα ή να περιµένουµε µέχρι τις εκλογές.

Θετικές είναι οι διατάξεις για τους ΕΛΚΕ, που µπορεί κάπως
να ανακουφίσουν από το βαρύ γραφειοκρατικό φορτίο. Σήµερα,
για να κάνεις έρευνα σε ελληνικό πανεπιστήµιο ή ερευνητικό κέν-
τρο θέλει γερό στοµάχι, θέλει άπειρη υποµονή και χρόνο για χά-

σιµο, διεκπεραιώνοντας διοικητικές διαδικασίες.
Στο νέο άρθρο 35, που αφορά την τακτοποίηση των οφειλών

των µελών ΔΕΠ, που δεν απέδιδαν στο πανεπιστήµιο τα οφειλό-
µενα από ελεύθερο επάγγελµα, είτε πρόθεση είτε από αµέλεια,
εδώ τιµωρούνται οι συνεπείς, που ήταν εντάξει στις υποχρεώσεις
τους. Και, ναι, βεβαίως να δοθεί µία λύση ρύθµισης αυτών των
οφειλών, αλλά όταν κάποιος συνεπής καθηγητής βλέπει περαί-
ωση µε ένα ποσοστό 20% -εκτός και εάν εγώ δεν έχω καταλάβει
κάτι καλά- µάλλον ο ίδιος θα νιώθει πολύ κορόιδο.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε την τροπολο-
γία που καταθέσαµε, την 1715/174, για τη νοµοθετική θεσµοθέ-
τηση µίας µέρας το χρόνο υποχρεωτικά όπου θα γίνεται εκπαί-
δευση, σεµινάριο και πρακτική άσκηση για την αντιµετώπιση των
φυσικών καταστροφών στις δύο πρώτες βαθµίδες της εκπαίδευ-
σης, δηλαδή, σε δηµοτικά, γυµνάσια και λύκεια. Μας είπε ο Υ-
πουργός –το είπε και ο εισηγητής– ότι γίνεται ήδη. Υποχρεωτικά,
όµως, αυτό που γίνεται, είναι για τους σεισµούς σε συνεργασία
µε τον ΟΑΣΘ. 

Πρέπει να επεκταθεί και για τις άλλες φυσικές καταστροφές,
για πυρκαγιές, πληµµύρες, ακραία καιρικά φαινόµενα, δηλαδή
να µην επαφίονται απλώς στην πρωτοβουλία του κάθε διευθυντή
ή του συλλόγου των διδασκόντων τέτοιες δράσεις –που ευτυχώς
παίρνουν αρκετές τέτοιες πρωτοβουλίες οι διευθυντές και οι
σύλλογοι διδασκόντων- αλλά να είναι υποχρεωτικό για όλα τα
σχολεία για µία ηµέρα τον χρόνο, τουλάχιστον στην αρχή.

Στην εποχή της κλιµατικής µεταβολής πρέπει να ετοιµάσουµε
τις επόµενες γενιές για τέτοια φαινόµενα που όλο και θα αυξά-
νονται. Αντί, λοιπόν, να µένουµε στο «Προσευχήσου για την Ελ-
λάδα», να πάµε στο «Προετοιµάσου Ελλάδα», ξεκινώντας από τις
νέες γενιές. Θα πρέπει, συνεπώς, στα σχολεία να είναι µία ηµέρα
τον χρόνο υποχρεωτικά αφιερωµένη στην αντιµετώπιση των φυ-
σικών καταστροφών µε σεµινάριο και πρακτική άσκηση. Γιατί,
όπως καλά ξέρω από τον αθλητισµό, εάν αποτύχεις να προετοι-
µαστείς, τότε προετοιµάσου να αποτύχεις. Και, δυστυχώς, το εί-
δαµε αυτό να συµβαίνει πρόσφατα.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θεωρώ ότι όλη αυτή η συζήτηση για την πανεπιστηµιοποίηση των
ΤΕΙ και γενικά για τον ενιαίο ανώτατο χώρο εκπαίδευσης και
έρευνας δεν πρέπει να γίνεται µόνο µε τους τοπικά ενδιαφερό-
µενους, να αποφασίσουν πρώτα τι θέλουν και µετά να το νοµο-
θετήσουµε. Αυτό είναι ουσιαστικά ακαδηµαϊκός λαϊκισµός, που
έχει ως κινητήριο δύναµη την ψηφοθηρία και όχι την ακαδηµαϊ-
κότητα. 

Θα έπρεπε η όλη διεργασία να γίνει µε θεσµικό τρόπο. Η Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων είχε βγάλει ένα πόρισµα, αυτό
που σας κατέθεσα. Την κριτική που σας κάνω τώρα, κύριε Υ-
πουργέ, την κάνει και το ίδιο το πόρισµά σας τότε, µε το οποίο
συµφωνούσαµε γενικά. Την κάνατε, δηλαδή, και εσείς το 2016.
Αγνοήθηκε, λοιπόν, αυτό το πόρισµα, όπως αγνοήθηκε και η γνω-
µοδότηση της ΑΔΙΠ, που κατά τον νόµο πρέπει να γνωµοδοτεί
στα θέµατα ανώτατης εκπαίδευσης.

Η ad hoc πανεπιστηµιοποίηση χωρίς κάποιες γενικές αρχές
παρά τα αυτοσύστατα χαρακτηριστικά κάθε ιδρύµατος –που λέει
ο πολύ αγαπητός συνάδελφος κ. Σεβαστάκης- οδηγεί τελικά σε
εκπτώσεις και υποχωρήσεις απέναντι σε τοπικά και συντεχνιακά
συµφέροντα. Και αυτή είναι η κατάσταση, που θα έπρεπε να απο-
φύγετε και δεν το κάνατε.

Και τώρα που έγινε η αρχή, θα αρχίσει να ξηλώνεται το που-
λόβερ των ακαδηµαϊκών κριτηρίων. Και, δυστυχώς, µε την κλω-
στή αυτή θα αρχίσει να ράβεται το λάβαρο των ψηφοθηρικών
παροχών και υποσχέσεων. Οι εκλογές γαρ εγγύς και η προεκλο-
γική κλεψύδρα έχει ήδη γυρίσει!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ.
Η Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Με-

ρόπη Τζούφη θα υποστηρίξει την τροπολογία 1731, που αφορά
τη σύσταση και την οργάνωση των πανεπιστηµιακών κλινικών.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων): Η συµπλήρωση αυτών των διατάξεων είναι α-
πολύτως απαραίτητη διότι υπήρχαν ήδη ελλείψεις από τον ν.
4009, και κυρίως διότι δεν συµπεριλήφθηκε η λειτουργία των πα-
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νεπιστηµιακών κλινικών στον προηγούµενο νόµο, τον ν.4485/
2017, όπου εκεί περιγραφόταν η ίδρυση των πανεπιστηµιακών
εργαστηρίων και η διαδικασία εκλογής.

Εποµένως είναι απολύτως απαραίτητο να συµπληρωθεί αυτή
η διαδικασία και για τις πανεπιστηµιακές κλινικές, όπου µιλούµε
για τη σύσταση, µετονοµασία, συγχώνευση, οργάνωση, για το
πώς γίνεται η διοίκηση αυτών των κλινικών και µάλιστα σε νοσο-
κοµεία του ΕΣΥ. Σε συνεννόηση µε τις διοικήσεις των εν λόγω
νοσοκοµείων καθορίζονται οι βαθµίδες των µελών ΔΕΠ που µπο-
ρούν να αναλάβουν τη ρύθµιση των κλινικών –πώς προκηρύσσε-
ται η θέση του διευθυντή κλινικής- και, τέλος, σε περίπτωση που
υπάρχει προσωρινή έλλειψη µελών ΔΕΠ, πώς εξασφαλίζεται η
συνέχιση της λειτουργίας της κλινικής. 

Την καταθέτουµε προς συζήτηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε

τον τελευταίο εισηγητή του κόµµατος της Ένωσης Κεντρώων κ.
Αναστάσιο Μεγαλοµύστακα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εί-
µαστε στο τελευταίο στάδιο επεξεργασίας αυτού του νοµοσχε-
δίου, έχουµε παρακολουθήσει πολύ προσεκτικά όλες τις επι-
τροπές και σε κάθε µια από αυτές έχουµε τοποθετηθεί µε ένα
πνεύµα συνεργασίας, µε ένα πνεύµα θετικής κριτικής σε όσα
έχουν έρθει, γεγονός µάλιστα που εκµαίευσε και κάποια θετικά
σχόλια από τους Υπουργούς. Ωστόσο αυτό δεν µας φτάνει. Σε
καµµία περίπτωση αυτό δεν είναι αρκετό. 

Πολλοί φορείς τάχθηκαν υπέρ ή τουλάχιστον θετικά γι’ αυτό
το νοµοσχέδιο. Ωστόσο, µαζί µε αυτές τις τοποθετήσεις τους,
είχαν και αρκετές προτάσεις. Δυστυχώς είδαµε ότι µέχρι τώρα –
και νοµίζουµε ότι δεν θα έρθουν µέχρι το τέλος- καµµία από τις
προτάσεις τους δεν υιοθετήθηκε. Δεν ξέρω πώς το βλέπετε
εσείς, αλλά για εµάς αυτό είναι ανεπίτρεπτο. 

Εµείς είµαστε ένα κόµµα που αυτό που λέµε, αυτό κάνουµε
και αυτό εννοούµε στο τέλος. Δεν ακολουθούµε τις πρακτικές
άλλων κοµµάτων, παλαιότερων στην εξουσία, αλλά και των δικών
σας κοµµάτων που αυτή τη στιγµή κυβερνούν, που µπορεί να κά-
νετε κάτι ενώ έχετε πει κάτι διαφορετικό και στο τέλος για να δι-
καιολογηθείτε στους ψηφοφόρους σας λέτε ότι δεν το εννο-
ούσατε έτσι ή είχατε άλλες σκοπιµότητες και υποχρεώσεις και
δεσµεύσεις προς τους δανειστές και τους εταίρους ή όποιους
άλλους θέλετε, που σας οδήγησαν σε τέτοιου είδους αποφάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣT’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Εµείς στην Ένωση Κεντρώων θέλουµε το καλό των νέων και
το δείχνουµε έµπρακτα. Αυτό θα έπρεπε να κάνετε και εσείς,
γιατί αυτοί είναι –τα παιδιά και οι νέοι- που θα έρθουν αύριο να
ζήσουν σ’ αυτή τη χώρα, να δηµιουργήσουν σ’ αυτή τη χώρα και
να διαχειριστούν όλα τα λάθη, που οι προηγούµενοι µαζί µε εσάς
έχετε κάνει. 

Να πάµε τώρα και στο νοµοσχέδιο και στην κριτική του. Έ-
χουµε µιλήσει θετικά για τη δηµιουργία νέων πανεπιστηµίων. Δεν
νοµίζω ότι σε αυτή την Αίθουσα θα έπρεπε να έχουµε αντιρρή-
σεις στο να αναβαθµίζουµε τα εκπαιδευτικά µας ιδρύµατα.
Ωστόσο –για άλλη µια φορά το λέω- δεν λάβατε υπ’ όψιν τα όσα
σας είπα, για να έρθει µε έναν τρόπο πιο ολοκληρωµένο αυτό το
σχέδιο νόµου και να ψηφιστεί.

Από τα πρώτα άρθρα που αφορούν την ίδρυση πανεπιστηµίων
θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στη σηµερινή µου οµιλία, στο άρθρο 8,
που αφορά το πάρκο το οποίο θα µπορούσε να λειτουργήσει θε-
τικά για την ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα, που όλοι ελπίζω
να γνωρίζουµε µέσα σε αυτή την Αίθουσα πόσο σηµαντικός είναι
για την οικονοµία µας αλλά και γενικότερα για τον κοινωνικό ιστό
αυτής της χώρας. 

Θέλουµε να δώσουµε πνοή στην αγροτιά µας, θέλουµε να ανα-
πτύξουµε το εµπόριο, θέλουµε να κάνουµε µια βιώσιµη ανάπτυξη
αυτού του κλάδου και θέλουµε να υποστηρίξουµε µια αειφόρο
αντιµετώπιση των δυνατοτήτων που παρέχει αυτός ο τόπος.

Η χώρα µας µπορεί να είναι µικρή αλλά είναι εφοδιασµένη µε
έναν πλούσιο τρόπο. Γιατί το λέω αυτό; Στη χώρα µας πάνω από
έξι χιλιάδες ήδη φυτών αποτελούν το οικοσύστηµά µας και

πολλά από αυτά είναι ενδηµικά, δηλαδή τα έχουµε µόνο εµείς.
Κάτι τέτοιο συµβαίνει ιδιαίτερα στη περιοχή της Ηπείρου, καθώς
αποτελεί έναν «βοτανολογικό παράδεισο» -αν θα µπορούσαµε να
το πούµε- και αυτό πρέπει να το εκµεταλλευθούµε. 

Εποµένως δεν µπορούµε να είµαστε αντίθετοι σε µία τέτοιου
είδους κίνηση, που πιστεύουµε ότι θα βοηθήσει. Αρκεί να το δια-
χειριστείτε σωστά και να µη δούµε τις παθογένειες του παρελ-
θόντος. 

Από την άλλη πλευρά, όµως, έχω πει ότι τα υπόλοιπα άρθρα
είναι άρθρα που δεν έχουν µπει σε διαβούλευση. Είναι άρθρα,
που θα έπρεπε να έχουµε χρόνο να τα µελετήσουµε, να τα «χτε-
νίσουµε» καλύτερα. Μάλιστα, ακόµα και χθες, αλλά και σήµερα,
έχουµε νέες παρατηρήσεις γι’ αυτά τα άρθρα, καθώς είναι ιδιαί-
τερα δύσκολο να γνωρίζεις τι ακριβώς ήθελε να πει ο νοµοθέτης,
ακόµη και µε πολύ µικρές προτάσεις, ακόµη και στο τέλος κά-
ποιων άρθρων. 

Και θα σας πω τι εννοώ. Αναφέροµαι στο άρθρο 29, όπου µας
λέτε -και εµείς έχουµε δείξει πάρα πολλές φορές τον ανθρωπι-
στικό µας χαρακτήρα- ότι θα µπορούν να φιλοξενούνται ασυνό-
δευτα προσφυγόπουλα σε δοµές του ΙΝΕΔΙΒΙΜ, του Ινστιτούτου
Νεολαίας και Διά Βίου Μάθησης. Μέχρι εδώ είµαστε σύµφωνοι. 

Αλλά γιατί αυτό να έχει ισχύ από την 1η Ιουλίου του 2017; Γιατί
να έχει από πέρυσι ισχύ; Εµείς είµαστε σίγουροι ότι θέλετε να
καλύψετε -και µακάρι να µην επαληθευτούµε- κάποιες οικονοµι-
κές εκκρεµότητες που έχετε. Είναι δική µας άποψη και θα θέλαµε
µία σχετική τοποθέτηση. 

Ενώ µεγάλη απορία µάς προξένησε -όχι µόνο σε εµάς αλλά
και σε όλη την εµπλεκόµενη κοινότητα των εκπαιδευτικών- η εκ
νέου απόσυρση του άρθρου 28. Περιπαίζετε όλους αυτούς τους
ανθρώπους. Είναι η δεύτερη φορά. Και λέω ότι τους περιπαίζετε,
γιατί όχι µόνο το αποσύρατε από αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά µας
λέτε ότι θα έρθει να διευθετηθεί αυτό το τόσο σοβαρό ζήτηµα -
που και εσείς αναγνωρίζετε- µε προεδρικό διάταγµα. 

Πότε; Πώς; Θα καλύψετε µε το προεδρικό διάταγµα άµεσα τις
απαιτήσεις όλων αυτών των ανθρώπων; Θα είστε δίκαιοι; Θυµη-
θείτε τα ζητήµατά σας, τα οποία είχατε σηµαία, για να καταφέ-
ρετε να έρθετε στην κυβέρνηση. 

Από εκεί και ύστερα, θέλουµε να σταθούµε και σε κάποια
άρθρα, που εµείς αντιµετωπίζουµε µε θετικό τρόπο, για να δεί-
ξουµε ότι πραγµατικά εξετάζουµε χωρίς µηδενιστικό χαρακτήρα
όλα τα νοµοσχέδια.

Ένα από αυτά τα άρθρα είναι το άρθρο 22, το οποίο αφορά
στην πρακτική άσκηση φοιτητών και σπουδαστών σε σχολεία ή
δοµές του Υπουργείου. Είµαστε υπέρ αυτής της διάταξης. Είµα-
στε υπέρ αυτού του άρθρου. Μάλιστα, είναι µία από τις θέσεις
που είχαµε διατυπώσει το 2016, αλλά τη φέραµε ξανά στις προ-
τάσεις µας, στις ολοκληρωµένες προτάσεις που δώσαµε για τις
µετεγγραφές το 2018. 

Πολύ χαιρόµαστε που βλέπουµε να γίνεται κάτι τέτοιο, γιατί
έτσι ενδεχοµένως και οι εκπαιδευτικοί να µπορέσουν να απεµ-
πλακούν από το γραφειοκρατικό έργο που έχουν να κάνουν. Και
σε αυτό θα βοηθήσει -και θα το πω άλλη µία φορά µπας και µας
ακούσετε- και η διοικητική οµάδα, που έχω πάρα πολλές φορές
αναλύσει σε επιτροπές πώς µπορεί να λειτουργήσει. 

Θέλω να µιλήσω, επίσης, και για τα άρθρα 25 και 26. Εµείς τα
άρθρα αυτά τα θεωρούµε σαν ένα σκαλοπάτι, για να µπορέ-
σουµε να αναδείξουµε, να βελτιώσουµε και να εξελίξουµε την
επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Ωστόσο, υπάρχουν και άλλα άρθρα, τα οποία µας βάζουν σε
σκέψη, όπως είναι το άρθρο 24, το οποίο δίνει και πάλι –ενώ έχει
έναν θετικό χαρακτήρα το να εξελίξουµε και να αναπτύξουµε την
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια- στον Υπουργό τη δυνατότητα
να αποφασίζει αυτός για τα µαθήµατα, για το πρόγραµµα και για
διάφορα άλλα πράγµατα, για τα οποία κατ’ εµάς θα έπρεπε να
αποφασίζει το ΙΕΠ. 

Από εκεί και πέρα, είµαστε αρνητικοί στα άρθρα 30, 31 και 32,
γιατί έρχεστε να διορθώσετε λάθη, τα οποία κάνατε λίγους µήνες
πριν. Δεν γίνεται να νοµοθετούµε έτσι. Σας έχουµε πει πάρα πολ-
λές φορές ότι όταν φέρνουµε έναν νόµο προς ψήφιση, αυτός
πρέπει να είναι ορθά σχεδιασµένος και σοβαρά µελετηµένος,
έτσι ώστε να µην έχουµε αυτά τα µπρος-πίσω και µπαλώµατα. 
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Επίσης, δεν µπορούµε να δούµε θετικά και τα άρθρα 33 και
34, όχι γιατί δεν είµαστε υπέρ της ανάπτυξης της έρευνας, αλλά
γιατί πολύ απλά, δεν λάβατε υπ’ όψιν καθόλου την εισήγηση των
Ελλήνων ερευνητών. Έτσι, δεν πάµε σωστά. Και αυτό το ξέρετε
κι εσείς. Κάνετε πράγµατα, τα οποία δεν πιστεύετε ή µπορεί να
µην τα γνωρίζετε κιόλας κάποιοι από εσάς. Και το λέµε αυτό γιατί
άλλα λέγατε πριν και άλλα κάνετε τώρα. Δεν νοµοθετούµε και
δεν κυβερνούµε µια χώρα έτσι σε καµµία περίπτωση. 

Θα ήθελα να µιλήσω για ακόµη ένα άρθρο, το άρθρο 35, το
οποίο ήταν και αυτό µια δική µας πρόταση µέσω τροπολογίας,
για να διευθετηθούν και να διακανονιστούν κάποιες οφειλές που
υπήρχαν από καθηγητές. Ωστόσο, έτσι όπως το φέρνετε, δηµι-
ουργείτε αδικίες για αυτούς που είναι επιχειρηµατίες και γι’ αυ-
τούς που συµµετέχουν σε εταιρείες. Επίσης, το όριο των είκοσι
ετών που βάζετε είµαστε σίγουρα ότι θα εκπέσει ως αντισυνταγ-
µατικό. Αυτό δείτε το πολύ καλά, γιατί δεν υπάρχει λόγος να κά-
νετε τέτοιου είδους λάθη, όταν µάλιστα υπάρχουν πτέρυγες
µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο που σας δείχνουν πώς µπορείτε να
βελτιωθείτε, όχι για το καλό του ΣΥΡΙΖΑ αλλά για το καλό της
χώρας µας και της πατρίδας µας. 

Τώρα, θέλω να σταθώ -αν και δεν ήταν µέρος της οµιλίας µου
αυτό, διότι ήταν να µιλήσω αποκλειστικά για το νοµοσχέδιο- σε
κάποιες θέσεις εισηγητών που ανέβηκαν σήµερα σε αυτό εδώ το
Βήµα. Θα µιλήσω σχεδόν για όλους, εκτός από αυτούς από τα
δύο µικρότερα κόµµατα, το δικό µας και το Ποτάµι, οι οποίοι
έχουµε δείξει ότι έχουµε την πιο αξιόλογη και θετική στάση, του-
λάχιστον σε θέµατα παιδείας. Θα σας εξηγήσω γιατί. 

Εδώ µέσα, οι αίθουσες του Κοινοβουλίου δεν είναι καφενεία
για να µαλώνουµε χωρίς ουσία. Διότι η µεγαλύτερη αντιπαρά-
θεση που υπήρξε εδώ σήµερα ήταν για το Facebook και για το
αν µια σελίδα ήταν αληθινή ή για το αν ο κ. Πολάκης τα είχε γρά-
ψει έτσι στην ανάρτησή του. Αυτά δεν γίνονται ούτε στα καφε-
νεία πολλές φορές. Αναλογιστείτε κι εσείς. Είπε τόσα πράγµατα,
τα οποία ήταν αρνητικότατα κι εσείς σταθήκατε στο Facebook.
Γιατί; 

Επίσης, εδώ µέσα δεν είναι θέατρο. Μπορεί να βρισκόµαστε
στην Αίθουσα της Γερουσίας, όπου πριν λίγο καιρό είχε εξελιχθεί
µία θεατρική δράση, ωστόσο δεν είµαστε θέατρο εδώ για να
απευθυνόµαστε στο θυµικό των Ελλήνων πολιτών για να τους
συγκινήσουµε. Αυτό λέγεται λαϊκισµός. Δεν µπορώ να βλέπω
τους εισηγητές των δύο µεγάλων κοµµάτων, των κοµµάτων που
κυβερνούσαν µέχρι σήµερα και µας έφεραν σε αυτή την κατά-
σταση, να ψευτοαναγνωρίζουν τις ευθύνες τους και να λένε ότι
έχουν θέσεις. Πού είναι οι θέσεις τους για τις µετεγγραφές; Γιατί
δεν αξιοποιούν την οργάνωση των τόσων χρόνων; Έτσι εσείς πι-
στεύετε ότι γίνεται σωστή αντιπολίτευση; Για εµάς, αυτό δεν
υπάρχει σε καµµία περίπτωση.

Επίσης, δεν µπορούµε να δεχθούµε τα όσα ακούστηκαν από
τον ειδικό αγορητή του ΚΚΕ. Ε, δεν γίνεται όλοι να είναι κακοί.
Δεν γίνεται όλοι να είναι υπέρ της επιχειρηµατικότητας. Πολλές
φορές, και η επιχειρηµατικότητα δεν βλάπτει τον τόπο µας. Δεν
είµαστε υπέρ των µεγάλων εταιρειών. Ωστόσο, πρέπει να βοη-
θήσουµε την επιχειρηµατικότητα. 

Πρέπει να ενισχύσουµε τους νέους, έτσι ώστε να µη φεύγουν
έξω. Δεν γίνεται όλος ο κόσµος να είναι κακός και αυτό το 4% ή
5% του ΚΚΕ να είναι αυτοί που γνωρίζουν την αλήθεια. Κάτι πάει
στραβά. Εξετάστε το λίγο.

Θέλω να µιλήσω και για όσα είπε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος µας λέει -και πολύ σωστά- ότι το νοµοσχέδιο αυτό ήρθε
µε τον ενδεδειγµένο τρόπο και ότι οι φορείς είχαν θετική στάση.
Ναι, είχαν θετική στάση αρχικά. Αλλά, όπως είπαµε και πριν, δεν
υιοθετήσατε καµµία από τις προτάσεις τους. Αυτό είναι αυταρ-
χικό. Εδώ δεν πρέπει να παίζουµε παιχνίδια εντυπώσεων.

Και θα πάµε κατ’ εµάς στους χειρότερους όλων, στους χρυ-
σαυγίτες, εκεί όπου ο λαϊκισµός δίνει ρεσιτάλ. Θα µιλήσω γι’ αυ-
τούς, αν και κανονικά δεν το κάνω, γιατί πιστεύω ότι πρέπει να
αποκαταστήσουµε κάποια στιγµή και το πολίτευµά µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο. Ίσως πάρω χρόνο κι
από τη δευτερολογία µου. 

Είναι αυτοί οι άνθρωποι που δεν ντρέπονται να εκµεταλλευ-
τούν τον πόνο του ανθρώπου ακόµη και σε τόσο δύσκολες κα-
ταστάσεις. Είναι αυτοί που εκµεταλλεύονται την αγανάκτηση του
κόσµου, ο οποίος γίνεται πιο δεκτικός στο ψέµα, όπως έγινε και
παλαιότερα και είδαµε ποια ήταν τα αποτελέσµατα, να µιλούν για
Γερµανίδες νταντάδες, ενώ βγαίνουν φωτογραφίες δίπλα σε να-
ζιστικές σηµαίες. Ντροπή τους!

Αυτά πρέπει να τα ακούσει ο ελληνικός λαός. Πρέπει να τα δώ-
σουµε στο φως, ώστε να καταλάβει ποιοι είναι αυτοί οι άνθρωποι
που, ενδεχοµένως, να τους στήριξε πάνω στην αγανάκτησή του.
Δεν είναι όλο το ποσοστό ναζιστές, που ψήφισαν αυτό το µόρ-
φωµα. Δείτε το λίγο και µην τους δίνετε βήµα. Μην τους δίνετε
βήµα µε τις τοποθετήσεις και µε ανούσιες, για εµάς, παρατηρή-
σεις προς αυτούς.

Είναι αυτοί οι άνθρωποι που από την πρώτη µέρα προσπαθούν
να έχουν πολιτικό όφελος από τον πόνο, από την καταστροφή
των συνανθρώπων µας από τις πυρκαγιές. Είναι αυτοί που στε-
λέχη τους έσβηναν τις φωτιές κι ένα άλλο στέλεχος τραβούσε
βίντεο για να το δείξουν στο internet. Αν ενδιαφέρονταν πραγµα-
τικά, δεν θα τα ανέβαζαν. Θα έκαναν την καλή πράξη κι από κει
και πέρα ο κόσµος θα έκρινε. Μην µπερδευόµαστε. Το να κά-
νουµε κινήσεις για να προκαλέσουµε το θυµικό του κόσµου, δεν
είναι αυτό που χρειάζεται η χώρα µας σε καµµία περίπτωση. 

Αυτό που χρειάζεται η χώρα µας είναι η νεολαία µας, αυτά τα
παιδιά, οι φοιτητές, οι νέοι άνθρωποι, που αµέσως και ανιδιοτε-
λώς έδειξαν τη συµπαράστασή τους σε όλους τους πληγέντες
όλων εκείνων των περιοχών. Μπορεί να ακούστηκε µέσα στις επι-
τροπές ότι βοήθησαν και οι εκπαιδευτικοί -που βοήθησαν, σωστά
ειπώθηκε- ενώ δεν ήταν τα σχολεία ανοικτά, αλλά έτσι έγινε και
µε τα παιδιά µας. Από την πρώτη στιγµή ήταν εκεί για να βοηθή-
σουν στην οργάνωση, να µοιράσουν όλα τα προϊόντα και τα εφό-
δια που έστειλαν οι υπόλοιποι Έλληνες. 

Αυτά τα παιδιά είναι που πρέπει να στηρίξουµε. Αυτοί είναι οι
άνθρωποι που εµείς πρέπει σαν πολιτικό σύστηµα να ενισχύ-
σουµε. Να µην επιτρέψουµε άλλο το φαινόµενο του brain drain.
Να µην τους υποτιµάµε λέγοντας ότι είναι η γενιά των τάµπλετ
και των κινητών, των κοινωνικών δικτύων. Αυτή η γενιά έχει όνει-
ρα. Μπορεί να είναι διαφορετικά από τα δικά µας ή από τα δικά
σας, γιατί ως ο νεότερος Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου
εγώ θεωρώ ότι σε αυτή τη γενικά ανήκω. 

Είναι διαφορετικά τα όνειρα, διαφορετικές οι προσδοκίες και
διαφορετικές οι δυσκολίες που έχουν να αντιµετωπίσουν. Αυτό
πρέπει να το κατανοήσουν όλοι µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Αυτοί
οι άνθρωποι είναι που θα πρέπει να στηριχθούν και όχι να τους
έχουµε µε καθεστώτα ηµιαπασχόλησης και η ανεργία στους
νέους να είναι στο 42%. 

Ας δείξουµε την απαραίτητη σοβαρότητα µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα. Ας δείξουµε ότι πραγµατικά νοιαζόµαστε για το καλό της
χώρας µας και τότε και η χώρα µας θα δείξει τον απαιτούµενο
σεβασµό στην πολιτική σκηνή της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τον κ. Μεγαλο-
µύστακα ολοκληρώθηκε ο κύκλος των παρεµβάσεων των ειση-
γητών και ειδικών αγορητών των κοµµάτων. 

Πριν δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό κ. Γαβρόγλου, επι-
τρέψτε µου να κάνουµε µια συνεννόηση για τον προγραµµατισµό
της συνέχισης της συζήτησης.

Είναι είκοσι τέσσερις οµιλητές εγγεγραµµένοι. Αυτό σηµαίνει
ενδεχοµένως τουλάχιστον τρεις µε τρεισήµισι ώρες. Είναι οκτώ
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, που σηµαίνει ένα δίωρο. Άρα
πάµε στις πέντε µε πεντέµισι ώρες. Επίσης, έχουµε τις δευτερο-
λογίες και τις παρεµβάσεις άλλων Υπουργών, είτε για τροπολο-
γίες είτε για του Υπουργείου Παιδείας. Οπότε, µε έναν πρόχειρο
υπολογισµό οριοθετούµε τη λήξη της συνεδρίασης µετά τις
21.00’ µε 21.30’, ίσως και λίγο αργότερα.

Θα δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό κ. Γαβρόγλου και µετά
θα έχει τον λόγο ο κ. Σκουρλέτης για την τροπολογία. Στη συνέ-
χεια θα µιλήσει κ. Γρηγοράκος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και µετά θα ξεκινήσουµε
τον κατάλογο των οµιλητών.
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Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ για την υποµονή σας. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Παρακαλώ και σας ευχαριστώ κι εγώ.
Έχουµε κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τις οποίες κατα-

θέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Είµαστε σχεδόν έναν χρόνο µετά -
παρά λίγες µέρες- την ψήφιση του νόµου για την ανώτατη εκ-
παίδευση στη χώρα µας. Πέρσι τέτοια εποχή ψηφίσαµε τον νόµο-
πλαίσιο για την ανώτατη εκπαίδευση και πριν έξι µήνες ψηφίσαµε
έναν νόµο που ιδρύει το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής. Σήµερα
συζητάµε για το µέλλον της ανώτατης εκπαίδευσης στα Ιόνια
Νησιά και την Ήπειρο.

Πριν έναν χρόνο ο νόµος που ψηφίσαµε θεσµοθέτησε κανό-
νες, επανέφερε µια κανονικότητα στα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατά µας, που είχαν κυριολεκτικά ρηµαχτεί µε τον νόµο του
2011.

Σε αυτό το τοπίο της πλήρους απορρύθµισης προσπαθήσαµε
να φέρουµε δηµοκρατικά στοιχεία, προσπαθήσαµε να καθιερώ-
σουµε ακαδηµαϊκότητα, προσπαθήσαµε να κάνουµε ανοίγµατα
προς τα λαϊκά στρώµατα και τα παιδιά των λαϊκών στρωµάτων.

Με αυτόν τον τρόπο θεσµοθετήσαµε µια νέα διαδικασία εκλο-
γής των πρυτάνεων και αντιπρυτάνεων, για την οποία κατηγορη-
θήκαµε και σήµερα δεν άκουσα ίχνος αυτοκριτικής -έναν χρόνο
µετά- από τα ίδια άτοµα που µας κατηγορούσαν για το πόσο
καλά πήγαν αυτές οι διαδικασίες, για το πόσο θετικές είναι για
το µέλλον των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων µας, εκεί ό-
που έγιναν και έγιναν σε πολλά ιδρύµατα.

Το δεύτερο είναι ότι, επιτέλους, µπήκε µια τάξη στα µεταπτυ-
χιακά προγράµµατα σπουδών από ένα χαώδες περιβάλλον, από
χαώδεις ρυθµίσεις. Για πρώτη φορά υπήρξε µία επιτροπή στο
Υπουργείο Παιδείας όχι για να τα εγκρίνει ή να µην τα εγκρίνει,
αλλά για να µπορεί να ελέγχει τις διαδικασίες µε τις οποίες συγ-
κροτούσαν τους προϋπολογισµούς τους.

Εξακόσια πενήντα µεταπτυχιακά εγκρίθηκαν. Ανάµεσα σε αυτά
πολλά περισσότερα από τις άλλες χρονιές είναι δωρεάν και σε
όλα όσα δεν είναι δωρεάν ως το 30% των εγγεγραµµένων φοι-
τητών δεν πληρώνουν δίδακτρα λόγω των οικονοµικών τους κα-
ταστάσεων.

Επίσης, αρχίσαµε τη συµµετοχή στα συλλογικά όργανα και κα-
λούµε τους φοιτητές να το αξιοποιήσουν, να γίνουν εκείνες οι
διαδικασίες που θα τους κάνουν συµµέτοχους σε ένα νοµικό
πλαίσιο που εµείς ψηφίσαµε.

Επίσης, έναν χρόνο µετά αυξήθηκε η χρηµατοδότηση στα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα κατά 45%. Παίρνουν κατά 45%
περισσότερα χρήµατα φέτος από ό,τι τις άλλες χρονιές στον
κρατικό προϋπολογισµό.

Υπήρξε µια δραµατική αύξηση των υποτροφιών από το ΙΚΥ. Χί-
λιοι επτακόσιοι νέοι επιστήµονες έχουν τη δυνατότητα να διορι-
στούν σε θέσεις για απόκτηση εκπαιδευτικής εµπειρίας. 

Περάσαµε τον νόµο για τη µετεγγραφή των αδελφών µε οικο-
νοµικά κριτήρια. Καµµία οικογένεια πια δεν θα έχει να συντηρή-
σει πάνω από ένα σπίτι και τα άτοµα των οποίων οι οικογένειες
έχουν πάρα πολύ χαµηλό εισόδηµα µπορούν να µετεγγράφονται
εκεί που είναι οι γονείς τους. 

Επίσης, φέτος δώσαµε 40 εκατοµµύρια για στεγαστικό δάνειο.
Αυτά είναι πράγµατα που είναι πολύ θετικά για την κοινωνία

µας, για τον τόπο µας, για την ανώτατη εκπαίδευση, για τα λαϊκά
στρώµατα. Τουλάχιστον, ας τα αποδεχθούµε. 

Και είδατε ότι σας είπα πράγµατα τα οποία είναι αναµφισβή-
τητα, δεν είναι από αυτά που µπορεί κανείς να εκτιµήσει διαφο-
ρετικά. Είναι αριθµοί και οι αριθµοί, όπως ξέρετε, είναι τουλάχι-
στον αντικειµενικοί. 

Εκείνο, όµως, που είναι το σηµαντικότερο στοιχείο της πολιτι-
κής µας –και το εννοώ αυτό και θα ήθελα εδώ να συνεννοηθούµε-
είναι ότι εµείς για πρώτη φορά τις τελευταίες δεκαετίες δεν αρ-
κεστήκαµε στην ψήφιση νόµων, που είναι σε τελική ανάλυση δι-
οικητικές µεταρρυθµίσεις. Δεν αρκεστήκαµε σε αυτό. Την επο-
µένη ανοίξαµε τη συζήτηση για το µέλλον της ανώτατης εκπαί-
δευσης. Δεν αρκεστήκαµε, λοιπόν, σε νόµους διοικητικού χαρα-
κτήρα και µετά είπαµε «ας τα φέρει η ζωή, όπως τα φέρνει».
Είπαµε ότι αρχίζουµε συντεταγµένα τη συζήτηση για το µέλλον
της ανώτατης εκπαίδευσης. Και η λέξη-κλειδί είναι το µέλλον. 

Να δούµε, λοιπόν, πώς συζητήθηκε αυτό. Και ζητάω ακόµη,
µετά από τέσσερις συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων, να µου πουν τα υπόλοιπα κόµµατα πώς βλέπουν τα

ίδια τη συζήτηση για το µέλλον. 
Η συζήτηση για το µέλλον σηµαίνει τι διαδικασία θα ακολου-

θήσεις, ποιο θα είναι το πλαίσιο της συζήτησης, ποιες θα είναι οι
προτάσεις και πώς θα πάρει αποφάσεις η πολιτική ηγεσία. Η συ-
ζήτηση έχει αυτά τα τέσσερα σκέλη. 

Όσον αφορά τη διαδικασία, λοιπόν, εµείς αµέσως αρχίσαµε
να συγκροτούµε οµάδες εργασίας από άτοµα που υποδείκνυαν
τα ιδρύµατα, αυτούς που σχεδόν κακολογήσατε, αυτούς, δη-
λαδή, για τους οποίους µας είπατε «κάνουµε ό,τι κάνουµε για να
ικανοποιήσουµε τα αιτήµατά τους». Εγώ θα έλεγα να δείξουµε
λίγο σεµνότητα και λίγο ηρεµία. 

Εµείς, λοιπόν, τι κάναµε; Είπαµε ότι όποιο ίδρυµα θέλει να συ-
ζητήσει για το µέλλον του να καθίσει γύρω από ένα τραπέζι και
να φέρει προτάσεις. Και, βεβαίως, προς τιµήν τους και τα πανε-
πιστήµια και τα ΤΕΙ ανταποκρίθηκαν σε αυτό το κάλεσµα, σε αυτό
το πρωτόγνωρο κάλεσµα και σε αυτή την πρωτόγνωρη διαδικα-
σία. Και το Υπουργείο έβαλε στην επιτροπή ένα µόνο άτοµο, για
να έχει µία επικοινωνία για το τι γίνεται. Κανείς δεν µπορεί να κα-
τηγορήσει, λοιπόν, και να πει ότι όλες αυτές οι επιτροπές ήταν
επιτροπές του Υπουργείου. 

Και συγκροτήθηκαν οµάδες εργασίας –προσέξτε!- ανάµεσα
στο ΤΕΙ Αθηνών και το ΤΕΙ Πειραιά, το Ιόνιο Πανεπιστήµιο και το
ΤΕΙ Ιονίων Νήσων, το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και το ΤΕΙ Ηπεί-
ρου, το Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας και το ΤΕΙ Δυτικής
Μακεδονίας, το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας και το ΤΕΙ Θεσσαλίας
και το ΤΕΙ Στερεάς Ελλάδας, το Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου και
το ΤΕΙ Πελοποννήσου, το Πανεπιστήµιο Πατρών και το ΤΕΙ Δυτι-
κής Ελλάδας, το Διεθνές Πανεπιστήµιο µαζί µε το ΤΕΙ Κεντρικής
Μακεδονίας και το ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας. Και πρόκειται να
συγκροτηθεί οµάδα εργασίας για το ΤΕΙ Κρήτης. 

Έχει ξαναγίνει κάτι τέτοιο; Ρωτάω: Είχατε την ευθύνη της ανώ-
τατης εκπαίδευσης επί δεκαετίες. Από τα χέρια σας πέρασαν δι-
σεκατοµµύρια. Τολµήσατε ποτέ να κάνετε µια τέτοια διεργασία,
η οποία θα ανεδείκνυε τα προβλήµατα της ανώτατης εκπαίδευ-
σης και τις προτάσεις για το µέλλον, ή αυτό που γινόταν ήταν
πάντοτε επιτροπές του Υπουργείου ελεγχόµενες, για να δούµε
τι θα γίνει, που τελικά ούτε και αυτές ακολουθήσατε, αλλά ακο-
λουθήσατε προτάσεις των Υπουργών; 

Εδώ, λοιπόν, λέµε ότι γίνεται µία συζήτηση για το µέλλον. Και
δεν είναι θέµα δηµοκρατικών ευαισθησιών µόνο, γιατί αυτό θα
ήταν λάθος. Διότι θα ήταν λάθος να ταλαιπωρούµε τον κόσµο,
για να δείξουµε πόσο δηµοκράτες είµαστε. Είναι ότι αυτά τα ά-
τοµα αποτελούν τα κατ’ εξοχήν ειδικά άτοµα για να συζητήσουν
αυτά τα προβλήµατα. 

Έχει η πολιτεία υποχρέωση να δεχθεί ό,τι προτείνουν; Η απάν-
τηση είναι «όχι». Ας αρχίσουµε, όµως, µε τη διαδικασία: ποιος
συζητάει τι, ποιος αποφασίζει τι. 

Είπαµε ότι οι άξονες είναι η διαδικασία, το πλαίσιο, οι προτά-
σεις και οι πολιτικές αποφάσεις. Το πλαίσιο είναι ο Ενιαίος Χώ-
ρος Εκπαίδευσης και Έρευνας, ο οποίος συγκροτήθηκε στο
πλαίσιο του εθνικού διαλόγου τη χρονιά που πέρασε, 2016 –
2017. 

Όπως θα αποδείξω µετά, έτσι και στις συζητήσεις που έγιναν
στο πλαίσιο του εθνικού διαλόγου τα πράγµατα είναι δυναµικά.
Αν υπάρχουν επιχειρήµατα, ορισµένοι από εµάς αλλάζουν και θέ-
σεις. Όποιοι δεν αλλάζουν θέσεις, ας κατακρίνουν τον εαυτό
τους για εµµονές, για δογµατισµούς. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, είναι: Υπάρχουν επιχειρήµατα; Υπάρ-
χουν οι υλικές δυνατότητες για να πάµε ένα βήµα παρακάτω ή
δογµατικά µένουµε σε θέσεις για λόγους ιδεολογικούς; Ποια
ερωτήµατα είναι αυτά που πρέπει να απαντηθούν, όταν συζητάµε
για το µέλλον των ιδρυµάτων; 

Θα µου επιτρέψετε, γιατί πραγµατικά σας θεωρώ αξιόλογους
και ιδιαίτερα ευφυείς συναδέλφους -και το λέω αυτό χωρίς ίχνος
σαρκασµού- να σας ζητήσω να µην ξαναπείτε ότι πρόκειται για
πανεπιστηµιοποίηση των ΤΕΙ, µην πείτε ότι είναι συγχώνευση των
ΤΕΙ, µην πείτε ότι υποχωρήσαµε σε τοπικά συµφέροντα. Υποτι-
µάτε και τους ανθρώπους αυτών των ιδρυµάτων, τις ίδιες τις κοι-
νωνίες αλλά και το πολιτικό διακύβευµα για το µέλλον των ανώ-
τατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Πείτε ποια είναι τα ερωτήµατα
που πρέπει να απαντάµε όταν συζητάµε για το µέλλον. Πείτε µας

290 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



το σχέδιό σας που δεν υπάρχει. Θα επανέλθω, όµως, σε αυτό.
Ποια είναι, λοιπόν, τα ερωτήµατα και άρα τα κριτήρια στη συ-

ζήτηση για το µέλλον της ανώτατης εκπαίδευσης;
Πρώτον, πώς αυτές οι οµάδες εργασίας αποτιµούν µε ψυχραι-

µία, αλλά και αυτοκριτική διάθεση την ιστορία κάθε θεσµού. Δεν
µπορείς να κάνεις τίποτα, αν δεν πεις πώς έφτασες εδώ που
έφτασες.

Έγιναν, λοιπόν, γι’ αυτό το θέµα πολύ ενδιαφέρουσες συζη-
τήσεις. Δεν ήταν όλες ψύχραιµες, δεν ήταν όλες µε αυτοκριτική
διάθεση. Δεν πειράζει. Έγιναν συζητήσεις, όµως, και οι περισσό-
τερες ήταν ψύχραιµες και µε αυτοκριτική διάθεση. Μέσα από
αυτές τις συζητήσεις αναδείχθηκαν τα προβλήµατα που έπρεπε
να επιλυθούν, τα οποία δεν είναι όλα εθνικού χαρακτήρα. Πολλές
φορές υπάρχουν τοπικές διαφοροποιήσεις λόγω αυτής της ιστο-
ρίας. Δεν επηρεάζονται όλοι οι θεσµοί µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο.
Πάνω στο πρώτο ερώτηµα, λοιπόν, έγινε συζήτηση.

Το δεύτερο ερώτηµα: ποια είναι τα γνωστικά αντικείµενα που
πρέπει να αναµορφωθούν; Κάθε πανεπιστήµιο έχει ορισµένα
γνωστικά αντικείµενα. Αυτά είναι ανεξαρτήτως τόπου και χρόνου;
Θα ισχύουν για πάντα; Έχουν νόηµα να συνεχίσουν να διδάσκον-
ται ή ορισµένα έχουν κλείσει τον ιστορικό τους ρόλο;

Τρίτο ερώτηµα: Ποια είναι τα νέα γνωστικά πεδία, τα οποία
πρέπει να ενταχθούν στα ιδρύµατά µας; Δεν είναι µόνο τι έχει ξε-
περαστεί από τη ζωή την ίδια και την επιστήµη, αλλά και τι είναι
καινούργιο. 

Παραδείγµατος χάριν, όταν συζητάµε για το Τµήµα Διερµη-
νείας, για το οποίο έχουν ακουστεί απίστευτα πράγµατα, το συ-
ζητάµε στο πλαίσιο της νέας πραγµατικότητας των Βαλκανίων.
Θα είναι ένα τµήµα µε έµφαση στις βαλκανικές γλώσσες. Θέ-
λουµε να το στελεχώσουµε µε έναν εξαιρετικά επιτυχηµένο τρό-
πο. Δεν συζητάµε, λοιπόν, πράγµατα στον αέρα. 

Το ίδιο ισχύει και για την εξαιρετικά τεκµηριωµένη απόφαση
της Πολυτεχνικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, που
προτείνει τη σύσταση Τµήµατος Μηχανολογίας. Πριν αρχίσετε
να το κακολογείτε, διαβάστε την έκθεση. Έτσι βλέπει το µέλλον
της η συγκεκριµένη σχολή, µέσα από αυτό. 

Επίσης, το ίδιο συµβαίνει και µε την ίδρυση γεωπονικής σχο-
λής στην Άρτα. Πρόκειται για µία εξαιρετική κατά τη γνώµη µου
πρωτοβουλία, όπως και η ίδρυση εκεί τµήµατος επιστηµών τρο-
φίµων.

Το ίδιο ισχύει και για την ίδρυση σχολών τουρισµού και της
Περιφερειακής Ανάπτυξης στην Κεφαλονιά, που θα µελετάει θέ-
µατα παράκτιας οικονοµίας και νησιωτικής πολιτικής, νησιωτικό-
τητας. Αυτά είναι καινούργια πράγµατα. Αυτά πρέπει να τα αγκα-
λιάσουµε. Το ίδιο ισχύει και για την εθνοµουσικολογία. 

Προσέξτε, όµως, το εξής. Δεν πρόκειται να χαλαρώσουµε στο
στήσιµο των τµηµάτων. Η µεγάλη πρόκληση είναι µετά την ίδ-
ρυσή τους, πώς θα λειτουργήσουν, όχι τεχνικά, αλλά επιλέγον-
τας το καλύτερο δυνατό επιστηµονικό προσωπικό. Θα είµαστε
αµείλικτοι εκεί όπου θα υποψιαστούµε –όχι θα καταλάβουµε- δια-
πλοκές στη στελέχωση και των παλιών και των καινούργιων τµη-
µάτων.

Τέταρτο ερώτηµα: Ποιοι θα είναι οι νέοι θεσµοί που θα ενι-
σχύουν την έρευνα και την πολλαπλότητά της; Εδώ ο κ. Φωτάκης
µίλησε πολύ αναλυτικά. Θα τοποθετηθεί και σήµερα γύρω από
το θέµα των πανεπιστηµιακών ερευνητικών κέντρων.

Πέµπτο ερώτηµα: Τι ρόλο θα παίξει η ανώτατη εκπαίδευση για
να ενισχύσει και αυτή τη µεταλυκειακή εκπαίδευση; Δεν έχει
ρόλο το πανεπιστήµιο στη µεταλυκειακή εκπαίδευση; Από πότε,
αλήθεια; Εκεί µπαίνουν τα διετή προγράµµατα σπουδών. Εκεί
µπαίνει ένας νέος θεσµός που µόνο καλό θα φέρει.

Τέλος, ποια θα είναι η σχέση των ανώτατων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων µε την κοινωνία, µε άλλους εκπαιδευτικούς και ερευ-
νητικούς αλλά και πολιτισµικούς θεσµούς; Το πανεπιστήµιο ανοί-
γεται προς τα έξω. Το πανεπιστήµιο έχει εξωστρέφεια. Αυτό πρέ-
πει να γίνει µε κανόνες και µε νέους θεσµούς και αυτό καταφέρ-
νουµε. Αυτό θα γίνει µε τα µνηµόνια συνεργασίας που θα υπο-
γράψουµε µε τον ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ». Αυτό θα γίνει µε το θαλάσ-
σιο πάρκο στη Ζάκυνθο. Αυτό θα γίνει µε το αγροδιατροφικό
πάρκο στην Άρτα. 

Η συζήτηση, λοιπόν, δεν αναφέρεται σε συγχωνεύσεις. Η συ-

ζήτηση δεν είναι καν για την πανεπιστηµιοποίηση των ΤΕΙ, είναι
για το µέλλον της ανώτατης εκπαίδευσης. Αυτά ήταν τα ερωτή-
µατα.

Τώρα θα σας κουράσω λίγο αναφορικά µε τη διαδικασία όταν
πήραµε τα πορίσµατα. Οι οµάδες εργασίας υπέβαλαν οµόφωνα
πορίσµατα. Τα πήραµε και τα στείλαµε στις συγκλήτους. Οι σύγ-
κλητοι τα συζήτησαν και µας έστειλαν τις παρατηρήσεις τους.
Λάβαµε τις παρατηρήσεις και διαµορφώσαµε την πρώτη µορφή
του νοµοσχεδίου. Το αναρτήσαµε για δηµόσια διαβούλευση. Στη
συνέχεια λάβαµε υπ’ όψιν παρατηρήσεις της δηµόσιας διαβού-
λευσης. Ξαναφτιάξαµε το κανονικό νοµοσχέδιο, το οποίο στεί-
λαµε στις συγκλήτους. Ξαναπήραµε τις προτάσεις τους. Μη µου
πει κανείς, λοιπόν, ότι δεν συζητήθηκε επαρκώς και το φέρνουµε
το καλοκαίρι σαν κυνηγηµένοι. Έλεος! 

Αυτή η διαδικασία δεν έχει ακολουθηθεί ξανά, αλλά είναι µια
διαδικασία που έδειξε την ωριµότητα των ιδρυµάτων για να µε-
τακινηθούν και εγώ θα έλεγα και την εξαιρετική συνεργασία των
συνεργατών µας στο Υπουργείο Παιδείας σε όλο αυτό το εγχεί-
ρηµα. Είναι αυτό απλή συγχώνευση; Είναι αυτό πανεπιστηµιοποί-
ηση; Αυτά είναι εύκολα πράγµατα. Μάλλον είναι κάτι πολύ πιο
σύνθετο και θα παρακαλούσα να το σεβαστείτε.

Εδώ, λοιπόν, τίθεται το αµείλικτο ερώτηµα. Υπάρχει άλλη πρό-
ταση που µας έχει ξεφύγει; Υπάρχει πρόταση άλλου κόµµατος,
άλλης συλλογικότητας; Υπάρχει άλλος οδικός χάρτης, διαφορε-
τικός, µε τον οποίο µπορείς να συζητήσεις για το µέλλον των ιδ-
ρυµάτων; Υπάρχουν άλλα ερωτήµατα που έπρεπε να συζητη-
θούν; Σε αυτό το πλαίσιο είµαι σίγουρος ότι συζητήθηκαν. Δεν
έχω καταγράψει όλα τα ερωτήµατα. 

Υπάρχει, όµως, µια άλλη άποψη; Σας προκαλώ τέσσερις µέρες
τώρα, στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, να µου πείτε αν
έχετε άποψη. Η απάντηση είναι ευτυχώς πολύ ειλικρινώς –και τη
λέξη ευτυχώς πάλι δεν την λέω σε εισαγωγικά- ότι κανένα κόµµα
δεν έχει άλλη άποψη. Η Νέα Δηµοκρατία πιστεύω ότι ήταν η πιο
έντιµη σε αυτή την υπόθεση. Τι εννοώ µε αυτό; 

Δεν έκαναν κόλπα να σου πουν ότι αυτή είναι η άποψή µας,
γιατί δεν υπάρχει άλλη άποψη. Η µόνη άποψη ήταν η «Αθηνά».
Έγινε, µας στραµπούληξε για διάφορα χρόνια, ακόµη προσπα-
θούµε να βγούµε από κάτω, αλλά δεν βάλατε -και το εκτιµώ ιδι-
αιτέρως- µια άλλη λογική, γιατί σηµαίνει ότι δεν έχετε.

Το Κίνηµα Αλλαγής είχε την καλοσύνη να µου δώσει κάποια
κείµενα, τα οποία κατέθεσε -και ορθά- στα Πρακτικά. Θα σας πα-
ρακαλούσα να πάρετε ένα αντίγραφο από κάθε κείµενο. Θα δείτε
ότι είναι ένα σύνολο αιτηµατολογίας. Όποια συνδικαλιστική πα-
ράταξη τέτοια έχει. Το µόνο…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν ακούσαµε τι είπατε. Είναι
ένα σύνολο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Είναι ένα σύνολο αιτηµάτων, αιτηµα-
τολογίας. Το µόνο, βεβαίως, που υπάρχει και µε σαφήνεια είναι
τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Πέραν τούτου δεν υπάρχει τίποτα ως
προς τη συζήτηση για το µέλλον, πώς φανταζόµαστε το µέλλον
κ.λπ..

Βεβαίως στο τέλος η εισηγήτρια σας διάβασε κάτι από την Επι-
στηµονική Επιτροπή, έτσι δεν είναι; Όλοι θα θεωρήσατε ότι είναι
ένα κείµενο της Επιστηµονικής Επιτροπής. Δεν είναι, όµως, έτσι.
Είναι αυτό που λέει η Επιστηµονική Επιτροπή, που λέµε εµείς
στην αιτιολογική µας έκθεση. Παραλείψατε να το πείτε αυτό,
διότι αυτό που είπατε για να µας κακολογήσετε, είναι αυτό που
λέµε εµείς για το πόσο προσεκτική…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Χαίροµαι που το υιοθετείτε.
Χαίροµαι που το υιοθετείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία συνάδελφε,
παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Όχι, δεν είναι να το υιοθετήσουµε.
Είναι σε εισαγωγικά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Είναι πολύ σηµαντικό να κα-
ταλάβετε, πόσο υψηλού ρίσκου είναι µια τέτοια πρωτοβουλία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κατ’ αρχάς, όταν είναι σε εισαγωγικά,
σηµαίνει ότι κάπου το πήρε αυτός που το λέει. Δεύτερον, το καµ-
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πανάκι αυτό που όλοι θα θεωρήσετε -και ορθά- ότι µας το λέει η
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, είναι αυτό που εµείς είπαµε
για τον εαυτό µας ακριβώς το πόσο δύσκολο είναι το εγχείρηµα.

Ως προς το Ποτάµι, κάνατε κάτι πολύ εύστοχο, κύριε Μαυ-
ρωτά. Είπατε «µια που µας ρωτάτε για το ποια είναι η άποψή µας,
θα σας πω εγώ ποια είναι η άποψή σας». Είναι στα Πρακτικά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Με την οποία συµφωνούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Είναι δυνατόν να µου λέτε, όταν σας
ρωτώ για την άποψή σας, «µια που µε ρωτάς για την άποψή µου,
θα σου πω ποια είναι η δική σου άποψη»; Δεν γίνεται έτσι. Αυτή
είναι η συζήτηση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Με την οποία συµφωνούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Δεν γίνεται έτσι. Δεν διέκοψα κανέναν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Να µη λέτε, όµως, ό,τι θέλετε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Εγώ δεν λέω ό,τι θέλω. Αυτό ακριβώς
δεν είπατε; Είπατε αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-
ρακαλώ, κύριε Μαυρωτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Άρα συµφωνείτε µε τη δική µας
άποψη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι µε αυτό που αλλάξατε µε την αρ-
χική!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µην
κάνετε διάλογο, σας παρακαλώ. Να συντοµεύουµε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Δεν πάει έτσι, διότι να σας πω κάτι,
κύριε Μαυρωτά; Επειδή απέχετε ιδεολογικά και πολιτικά τερά-
στια απόσταση από το ΚΚΕ, µην υιοθετείτε λογικές του ΚΚΕ που
είναι πολύ βολικές. Ο δογµατισµός, η επιµονή σε πράγµατα, κυ-
ρίως, η κειµενολατρία δεν πρέπει να χαρακτηρίζει ένα κόµµα σαν
το δικό σας, διότι τα κείµενα είναι για να αρχίσουν συζητήσεις.
Τα κείµενα δεν είναι πράγµατα τα οποία είναι γραµµένα σε
πέτρα. Λέω, λοιπόν, ότι ένας διαλεκτικός τρόπος να σκεπτόµαστε
κ.λπ. είναι αυτός.

Άρα απίστευτο αλλά αληθινό. Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
δεν έχουν άποψη για το πώς πρέπει να συζητηθεί το µέλλον της
ανώτατης εκπαίδευσης στη χώρα µας. Δεν έχει ξαναγίνει. Δεν
νοµίζω να υπάρχει Κοινοβούλιο, που να µην έχεις έναν αντίπαλο
όχι κριτικής της θέσης που έχεις εσύ, αλλά να σου πει ότι να αν
πηγαίναµε µε αυτόν τον τρόπο, µε αυτά τα ερωτήµατα, µε αυτά
τα κριτήρια, θα φτάναµε σε καλύτερα ή, έστω, διαφορετικά απο-
τελέσµατα για το µέλλον της ανώτατης εκπαίδευσης. Αν θέλετε,
το πιο σοβαρό ζήτηµα είναι αυτό. Το πιο σοβαρό ζήτηµα είναι η
πλήρης έλλειψη µιας τέτοιας πολιτικής και απλώς µια εύκολη κρι-
τική, µια εύκολη αιτηµατολογία και πάει λέγοντας.

Διότι ξέρετε -και αυτό είναι το πιο σοβαρό- ότι όποια πρόταση
για µεταρρύθµιση συνήθως σκαλώνει όχι στο οραµατικό αλλά
στο µεταβατικό. Η πολιτική δεν είναι στο οραµατικό. Είναι για το
πώς θα διασφαλίσεις τη µεταβατική περίοδο για να πας στο ορα-
µατικό.

Είχαµε υποσχεθεί ως Κυβέρνηση, όταν αρχίσαµε αυτή τη δια-
δικασία, ότι κάθε φορά που περνάει ένα νοµοσχέδιο, εµείς θα
δεσµευθούµε για τον αριθµό θέσεων και για τα πρόσθετα χρή-
µατα που θα δίνουµε.

Σήµερα, λοιπόν, µετά από συνεννόηση µε τις πρυτανικές αρ-
χές και των τεσσάρων ιδρυµάτων, για το νέο Πανεπιστήµιο Ιωαν-
νίνων µας ζητούν σαράντα δυο θέσεις, κατανεµηµένες σε τρία
χρόνια, φέτος, του χρόνου και το 2020 - 2021. 

Αποδεχόµαστε το σύνολο του αιτήµατος. Σαράντα δυο θέσεις,
λοιπόν, δίνονται στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων µετά από τεκµη-
ριωµένη άποψη των πρυτανικών αρχών. 

Στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο πάλι µετά από τεκµηριωµένη άποψη,
ζητούν δεκαοκτώ θέσεις και δίνουµε δεκαοκτώ θέσεις. 

Δίνουµε επιπλέον για µεν το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων για ερ-
γαστηριακό εξοπλισµό και ενίσχυση των υποδοµών της φοιτητι-
κής µέριµνας ένα εκατοµµύριο ευρώ και 500.000 ευρώ στο Ιόνιο
Πανεπιστήµιο για την ενίσχυση των υποδοµών ηλεκτρονικής δια-

κυβέρνησης. 
Είναι πεντακάθαρη η δέσµευσή µας και θα υλοποιηθεί. Ευχα-

ριστώ τις πρυτανείες που µας έδωσαν πολύ τεκµηριωµένες προ-
τάσεις. Δεν σηµαίνει πως ό,τι µας ζητάνε το δίνουµε. Το λέω για
να είναι σαφές. Εδώ, πραγµατικά, υπήρξε µια εξαιρετική τεκµη-
ρίωση. 

Τελειώνω µιλώντας για το τι θα γίνει µε τους φοιτητές των ΤΕΙ,
αν είναι άχρηστα τα πτυχία κ.λπ.. Μιλώ για όλη αυτή τη µιζέρια.
Κοιτάξτε, είναι πεντακάθαρο πάλι το µέτρο για τους φοιτητές. Οι
φοιτητές θα ολοκληρώσουν το πρόγραµµά τους που είναι για τα
ΤΕΙ. Μόλις το έχουν ολοκληρώσει, θα έχουν τη δυνατότητα να
πουν «Είτε παίρνω πτυχίο ΤΕΙ είτε θα προχωρήσω να πάρω πτυ-
χίο πανεπιστηµίου στο αντίστοιχο τµήµα», βεβαίως µε βάση αυτά
που θα αποφασίσει το κάθε τµήµα ξεχωριστά. Μάλιστα δώσαµε
και ένα περιθώριο έξι µηνών, αν µετά το µετανιώσουν επειδή τα
πράγµατα είναι δύσκολα, να κάνουν πίσω. 

Ένα πράγµα που λέχθηκε δεν ήταν ευχάριστο και δεν θα του
δώσω πολύ µεγάλη σηµασία. Μιλώ γι’ αυτό που ακούστηκε ότι
όλα αυτά τα κάνουµε, για να πάµε να εγκαινιάσουµε τα νέα τµή-
µατα και να κόψουµε κορδέλες. 

Να ξέρετε ότι από τη δική µου πλευρά τέτοια πράγµατα ως
Υπουργείο δεν υπάρχει περίπτωση να κάνουµε. Όµως θα επισκε-
φθώ ξανά µαζί µε τους συνεργάτες µας του Υπουργείου όλα τα
ιδρύµατα, για να συναντήσουµε ξανά τους υπέροχους ανθρώ-
πους που συναντήσαµε όλο αυτό το διάστηµα. Και θα συναντή-
σουµε εκείνους µε τους οποίους διαφωνούσαµε από την αρχή
και συµφωνούµε τώρα, διότι έδειξαν κι αυτοί τον ακαδηµαϊκό
τους χαρακτήρα. Και θα πάµε ξανά, για να ακούσουµε ξανά τους
φοιτητές να διαµαρτύρονται µε τα πανό, µε τον τρόπο που δια-
µαρτύρονται και να κάνουµε συζητήσεις, όπως κάναµε και στα
Γιάννενα και στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο. Θα πάµε ξανά. Δεν θα πάµε
ξανά για να κόψουµε κορδέλες και να χαϊδέψουµε αφτιά. Θα
πάµε ξανά, για να δούµε το πόσο καλά και το πόσο δυναµικά πάει
αυτό το εγχείρηµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα θα δώσουµε
τον λόγο στον Υπουργό Εσωτερικών κ. Σκουρλέτη, για να υπο-
στηρίξει µία τροπολογία. 

Μετά θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και µετά θα ξεκινήσουµε τον κα-
τάλογο των οµιλητών. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ στην τροπολογία

µε γενικό αριθµό 1729 και ειδικό αριθµό 188. Δυστυχώς η τρο-
πολογία σχετίζεται µε την πρόσφατη εθνική τραγωδία απέναντι
στην οποία σύσσωµη, όπως νοµίζω, η ελληνική κοινωνία στέκεται
µε απόλυτο σεβασµό στα θύµατα, σοκαρισµένη, αλλά και ανα-
ζητώντας πραγµατικές απαντήσεις και για το πώς εξελίχθηκαν
τα γεγονότα αλλά και τις βαθύτερες αιτίες που οδήγησαν σ’
αυτόν τον πολύ µεγάλο αριθµό ανθρώπινων απωλειών. 

Όπως γνωρίζετε, η Κυβέρνηση αµέσως µετά την τραγωδία, τη
µεγάλη πυρκαγιά της Δευτέρας ανακοίνωσε µία σειρά µέτρα
άµεσης ανακούφισης για τους πληγέντες, πέρα από τον υπό-
λοιπο σχεδιασµό πρωτοβουλιών που αναµένεται να εξαγγελθεί
και αφορούν τον επανασχεδιασµό της πολιτικής προστασίας
αλλά και τα όσα σήµερα είχα τη δυνατότητα µε τους συναδέλ-
φους µου στο Υπουργείο Ενέργειας και Περιβάλλοντος, τον κ.
Φάµελο και τον κ. Σταθάκη, να ανακοινώσουµε για συγκεκριµένα
ζητήµατα που αφορούν τον πολεοδοµικό σχεδιασµό. Θα σας τα
παρουσιάσουν και οι ίδιοι αργότερα σε αντίστοιχες τροπολογίες
που θα κατατεθούν.  

Η συγκεκριµένη τροπολογία, λοιπόν, αποσκοπεί στο να κάνει
πιο απλή, πιο αποτελεσµατική, λιγότερο χρονοβόρα τη διαδικα-
σία αποζηµίωσης. Έτσι, λοιπόν, προβλέπει τα εξής: 

Πρώτα απ’ όλα οι αποζηµιώσεις που αφορούν τις οικοσκευές,
τη ζηµιά που έχουν πάθει κατοικίες για την οικοσκευή, µε τη µέχ-
ρι τώρα νοµοθεσία, είχαν να κάνουν µε τις κύριες µονοκατοικίες.
Αντιλαµβάνεστε ότι στη συγκεκριµένη περιοχή ένας πολύ µεγά-
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λος αριθµός κατοικιών, ίσως και περισσότερες, δεν ήταν κύριες,
έτσι, λοιπόν για την τροπολογία δίνουµε τη δυνατότητα να απο-
ζηµιωθούν οι πληγέντες για την οικοσκευή τους, για οποιαδή-
ποτε κατοικία όχι µόνο δηλαδή για την κύρια κατοικία.

Το δεύτερο που περιλαµβάνει η συγκεκριµένη διάταξη είναι η
εξίσωση της αποζηµίωσης, πάλι για την περίπτωση της οικο-
σκευής, στις κατηγορίες των σπιτιών που έχουν χαρακτηριστεί
«κίτρινα» ή «κόκκινα». Υπήρχε ένας συγκεκριµένος συντελεστής,
ο οποίος ήταν διαφορετικός, µιλάµε όµως τώρα για πυρκαγιά,
άρα τα συγκεκριµένα χαρακτηριστικά της αιτίας των καταστρο-
φών αντιλαµβάνεστε ότι δεν αφήνουν περιθώρια να υπάρχει µία
διαφορετική αντιµετώπιση, ένας διαφορετικός συντελεστής ως
προς την αποζηµίωση των οικοσκευών.

Το τρίτο λειτουργικό ζήτηµα το οποίο προωθεί η συγκεκριµένη
διάταξη, είναι να µπορεί στα χαρτιά τα οποία ζητούνται, στα
απαιτούµενα έγγραφα από τις υπηρεσίες και από τα συνεργεία
τα οποία έχουν στηθεί -και οµολογουµένως σε αρκετά σύντοµο
χρονικό διάστηµα και οι υπηρεσίες καταγραφής και τα συνεργεία
καταγραφής έχουν ολοκληρώσει το έργο τους, αλλά και τώρα
και στους τρεις δήµους έχουν αρχίσει και λειτουργούν- να απλο-
ποιηθεί η διαδικασία και να ζητιέται σε ορισµένες περιπτώσεις ή
η βεβαίωση από την Πυροσβεστική ή η βεβαίωση από την κατα-
γραφή και την εκτίµηση που έκαναν τα συνεργεία από τους µη-
χανικούς του δήµου και του ΥΠΟΜΕΔΙ. 

Το τελευταίο –και νοµίζω απολύτως κατανοητό και σηµαντικό-
είναι ότι αυτές οι προβλεπόµενες ενισχύσεις, κάθε είδους ενι-
σχύσεις που θα πάρουν φυσικά πρόσωπα ή νοικοκυριά, προφα-
νώς, να µη συµψηφίζονται µε άλλες υποχρεώσεις των συγκεκρι-
µένων νοικοκυριών προς την εφορία. 

Είναι κάποιες διατάξεις, οι οποίες δεν συµπεριλαµβανόντου-
σαν στις προηγούµενες κοινές υπουργικές αποφάσεις, βάσει των
οποίων προχωρούσε σε όλες τις προηγούµενες περιπτώσεις θε-
οµηνιών η αποζηµίωση των πληγέντων. Θεωρούµε επιβεβληµένο
να ενσωµατωθούν, έτσι ώστε, τουλάχιστον, να απαλύνουν αυτή
τη στιγµή όχι τον πόνο, αλλά να κάνουν πιο εύκολη τη διαδικασία
γι’ αυτούς τους ανθρώπους που δικαιούνται αυτών των αποζη-
µιώσεων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Να δώσουµε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της

Δηµοκρατικής Συµπαράταξης τον κ. Γρηγοράκο. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

αρχίσω από το τελευταίο. Βλέπουµε παρέλαση Υπουργών, οι ο-
ποίοι µάλλον σήµερα δεν πρέπει να είναι στη θέση τους. Έπρεπε
να έχουν παραιτηθεί. Αυτό, βέβαια, είναι µια ατοµική ευθύνη, την
οποία κάποτε ο αείµνηστος Αναστάσιος Πεπονής, όταν είδε ότι
του παραβιάζουν τον νόµο του ΑΣΕΠ –φανταστείτε-, παραιτή-
θηκε, ανέλαβε την πολιτική ευθύνη. Έτσι να τα θυµόµαστε αυτά.

Τώρα ως προς τις τροπολογίες που έχουν σχέση µε την ανα-
τολική Αττική, εµείς όλες αυτές τις τροπολογίες θα τις ψηφί-
σουµε, αλλά η χώρα βρίσκεται µπροστά σε µια µεγάλη τραγωδία.
Ο τραγικός θάνατος των ογδόντα συνανθρώπων µας, σύµφωνα
µε τις επίσηµες ανακοινώσεις, οι αγνοούµενοι, οι καταστροφές
προκαλούν ανείπωτη θλίψη και ταυτόχρονα οργή. Και µε αυτό
που κάνετε, προκαλείτε. Έρχεστε εδώ για να σας βλέπουν. Ορ-
γισµένοι οι πολίτες.

Αν, πράγµατι, έχουµε στοιχειώδη συναίσθηση των προβληµά-
των που βρίσκονται µπροστά µας, οφείλουµε όλοι µας και η Συµ-
πολίτευση και η Αντιπολίτευση να φωτίσουµε τις θεατές και τις
αθέατες πλευρές των γεγονότων. Πρωτίστως, όµως, είµαστε
υποχρεωµένοι να δείξουµε την απαιτούµενη κοινωνική συνεί-
δηση και πολιτική ευθύνη, να είµαστε µαζί µε τις οικογένειες των
ανθρώπων που χάθηκαν, να είµαστε µαζί µε την ανατολική Ατ-
τική. Αν δεν το πράξουµε, οι κυβερνώντες και εµείς οι αντιπολι-
τευόµενοι, θα εµφανιστούµε µόνο µοιραίοι, άβουλοι και δειλοί,
όλοι µας. Το χειρότερο είναι ότι θα αποδειχθούµε ανάλγητοι απέ-
ναντι στις ανθρώπινες ζωές που χάθηκαν, στους συµπολίτες µας
που δίνουν µάχη επιβίωσης στα νοσοκοµεία, σε όλους εκείνους
που είδαν τον χάρο µε τα µάτια τους και τις περιουσίες τους να

καταστρέφονται.
Αντιλαµβάνοµαι απόλυτα τη δύσκολη θέση στην οποία βρίσκε-

ται η Κυβέρνηση αλλά και οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης. Το
καταλαβαίνω, γιατί έχω περάσει κι εγώ από αυτές τις δύσκολες
στιγµές κάποτε. Καταλαβαίνω την προσπάθειά τους να κρυφτούν
πίσω από ανήκουστα επιχειρήµατα. Λες κάτι. Ας έχει τουλάχιστον
µια λογική αυτό το κάτι.

Ξέρετε, συνάδελφοι, η κριτική που κάνουµε είναι καλόπιστη.
Είναι εποικοδοµητική, γιατί έστω και κακή η κριτική άµα είναι κα-
λόπιστη, τότε βοηθάει αυτόν που κάνει τα λάθη να τα διορθώσει.
Όλα τα πράγµατα, όµως, έχουν ένα τέλος και τα ωραιότερα πα-
ραµύθια και οι χειρότεροι εφιάλτες έχουν τέλος.

Για τον Πρωθυπουργό ταιριάζει η φράση του Μανόλη Αναγνω-
στάκη: «Δεν έφταιγε ο ίδιος. Τόσος ήταν». Ήταν λίγος. Τότε µπό-
ρεσε. Είπε χιλιάδες πράγµατα, τα οποία ήρθε µετά να τα ανα-
τρέψει, να µιλήσει για όλες αυτές τις αµπελοφιλοσοφίες ότι δεν
το έχει καταλάβει. Αυτό φαινόταν, όµως, από την αρχή. Δεν το
έβλεπαν, µόνο όσοι δεν ήθελαν να το δουν.

Η αποµόνωση όσο περνάει ο καιρός θα είναι όλο και πιο ασφυ-
κτική. Ο κόσµος θα σας λέει «φύγετε» εκκωφαντικά. Εσείς θα
πρέπει αυτή τη στιγµή όλα αυτά να τα σκεφτείτε, γιατί ο χρόνος
δεν θα είναι υπέρ σας, θα είναι κατά σας όσο µένετε στην εξου-
σία.

Ποιος εξάλλου θα συµπράξει µαζί σας στο παραµικρό, µε µια
Κυβέρνηση εκατόν είκοσι νεκρών, της Μάνδρας και του Ματιού,
µε µια κυβέρνηση που ψεύδεται συστηµατικά και προσπαθεί να
συγκαλύψει παράνοµα τα γεγονότα; Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ σκέφτεται διαφορετικά, λένε κάποιοι. Κι αυτό πια, όµως,
δεν είναι θέµα ανικανότητας ούτε αναλγησίας. Αυτό πια δεν είναι
δηµοκρατία, όπως σκέπτεστε, γιατί η κυβέρνηση και το κράτος
δεν µπορούν να δρουν ανεξέλεγκτα. 

Στις δυτικές δηµοκρατίες υπάρχει το Σύνταγµα, ο Κανονισµός
της Βουλής, υπάρχουν διαδικασίες, υπάρχει το mea culpa, υπάρ-
χει η πολιτική ευθύνη, η οποία έχει συνέπειες. Φτάσατε µέχρι εκεί
«έχουµε πολιτικές ευθύνες». Δεν λέτε σε κανέναν τίποτα.

Το πάθηµα για να γίνει µάθηµα, πρέπει όλοι µας να συνειδη-
τοποιήσουµε ότι στη ζωή και στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν εύ-
κολες λύσεις, µαγικές συνταγές ή κρυµµένοι θησαυροί ούτε
άφθαρτοι ηγέτες ή ανεπίδεκτοι ηθικολόγοι. Γιατί, Αριστερή Κυ-
βέρνηση χωρίς αρετή, όπως η δική σας, είναι µια Κυβέρνηση που
ήλθε για να σκεπάσει όλα τα προηγούµενα εγκλήµατα.

Θέλω να ξέρω πώς κοιµούνται κάποιοι τα βράδια. Θέλω να
ξέρω αυτούς οι οποίοι εµπλέκονται άµεσα και οι οποίοι δεν εµ-
φανίστηκαν καθόλου και κρύβονται. Θέλω να δω µε τι είναι βαµ-
µένη η συνείδηση αυτών των υπευθύνων. Ούτε ο Θεός δεν
µπορεί να συγχωρέσει αυτά που έγιναν στην ανατολική Αττική.
Θα τα συγχωρούσε, αν δεν υπήρχε αυτή η ανηθικότητα και η κυ-
νικότητα µε την οποία αντιµετωπίστηκαν οι συµπολίτες µας.

Η Κυβέρνηση σας είναι µια κυβέρνηση διχασµού. Αντί να ενώ-
νει, αναζητεί εχθρούς παντού. Μόνο οι άλλοι φταίνε, φταίνε οι
πολίτες. Δεν είδαµε και δεν ακούσαµε ούτε µια ειλικρινή συγ-
γνώµη. «Ούτε ένα δάκρυ, νερό» είπε µια κυρία. Ούτε µια έκφρα-
ση συµπόνιας από όλους αυτούς που ενεπλάκησαν στο µεγάλο
έγκληµα. Μετά την ύβρη και την αλαζονεία που έχουν επιδείξει,
θέλουν δεν θέλουν θα ακολουθήσει η κάθαρση, για να αποδοθεί
κοινωνική και πολιτική δικαιοσύνη. Έτσι γίνεται στις τραγωδίες.
Στο τέλος ακολουθεί η κάθαρση.

Δεν δέχοµαι και δεν ανέχοµαι να επιχειρείται η µετακύλιση ευ-
θυνών στους πολίτες ή στην Αντιπολίτευση ούτε να ανακαλύ-
πτουµε σήµερα τις µάντρες, που εµπόδισαν την πρόσβαση των
ανθρώπων στη θάλασσα, όπως δυστυχώς έπραξε εχθές µε την
τηλεοπτικά σκηνοθετηµένη και µονταρισµένη επίσκεψή του ο
Πρωθυπουργός. Διότι τα αντιµνηµονιακά κηρύγµατά σας, αν τα
θυµάστε καλά, δήλωσε µετά τότε ότι ήταν αυταπάτες. Τώρα; Δεν
γνώριζε τις ουσιαστικές πολεοδοµικές, περιβαλλοντικές στρε-
βλώσεις και σε ποια χώρα ζει; Πόσα συλλαλητήρια έχουν γίνει
γι’ αυτά και στα οποία συµµετείχε το κόµµα του; Τώρα το είδε; 

Να σας θυµίσω τι έκανε η κ. Δούρου πριν γίνει περιφερειάρ-
χης, όταν ήταν σε όλα εκείνα τα σηµεία, δηλαδή Γραµµατικό, Μα-
ραθώνα, και τι έλεγε για όλα αυτά; Πού είναι σήµερα; Ξέχασε τις
αντιδράσεις του κοµµατικού χώρου που ηγείται αλλά και την αλ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ζ’ - 1 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ  2018 293



ληλεγγύη, όταν κατά περιόδους επιχειρήθηκε να αντιµετωπι-
στούν όλα αυτά τα προβλήµατα και να µπουν κανόνες; Ήσασταν
απέναντι σε όλα αυτά. Εξάλλου µηχανικός δηλώνει ο Πρωθυ-
πουργός. Το να επικαλείται σήµερα υπαρκτά παρελθόντα προ-
βλήµατα όταν µάλιστα είναι τρία χρόνια στην εξουσία, ένα πράγ-
µα δείχνει µόνο. Έλλειψη ήθους. 

Το έπραξαν κάποιοι άλλοι στο παρελθόν, όταν ανακάλυψαν
τον «στρατηγό άνεµο» και απέδιδαν τις πυρκαγιές σε Τούρκους
πράκτορες. Αντίστοιχα πράττει σήµερα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, κρυπτόµενη πίσω από την κλιµατική αλλαγή και τις ανή-
κουσες θεωρίες περί ασύµµετρου φαινοµένου, όπως το έκανε
και εκείνη. 

Η έλλειψη πολιτικής προστασίας, η απουσία στοιχειώδους δια-
χειριστικής ικανότητας να αντιµετωπιστούν µεγάλα προβλήµατα
που ανακύπτουν, αν και το αποκαλύπτουν σήµερα, δείχνουν την
αµεριµνησία της Κυβέρνησης. Το δε επιχειρησιακό έλλειµµα φα-
νερώνει ένα ακόµα µεγαλύτερο έλλειµµα, το πολιτικό έλλειµµα.
Κανείς από τους εµπλεκόµενους κυβερνητικούς παράγοντες δεν
αισθάνθηκε την ανάγκη της παραίτησης. Και βεβαίως στερούνται
σοβαρότητας για όσα λένε και όσα πράττουν. Έχουν απέναντι
όλη την κοινωνία. 

Ο Πρωθυπουργός οφείλει να αντιληφθεί εδώ και τώρα ότι η
διακυβέρνηση της χώρας δεν είναι παιδική χαρά ούτε ασκείται
µε µοναδικό µέληµα την επικοινωνιακή διαχείριση µιας πρωτο-
φανούς τραγωδίας. Δυστυχώς η πυρκαγιά στην Αττική απέδειξε
µε πολύ δραµατικό τρόπο το µεγάλο πρόβληµα της χώρας. Το
έλλειµµα κυβερνησιµότητας. Δηµοκρατία δεν είναι µόνο η δεδη-
λωµένη. Η Κυβέρνηση οφείλει να παραιτηθεί και να πάει σε εκλο-
γές. Αυτά για την επικαιρότητα.

Και τώρα έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Την ώρα, λοιπόν, που γί-
νονται όλα αυτά, το Υπουργείο Παιδείας βιάζεται να νοµοθετήσει
µια σειρά αλλαγών. Είχε δεκαέξι άρθρα, έχουν φθάσει τριάντα
έξι και θα φθάσουν πενήντα µε τις τροπολογίες. 

Στο Θερινό Τµήµα της Βουλής, κύριε Υπουργέ, θέλετε να πε-
ράσετε –και το κάνετε, θα το περάσετε- άρθρα τα οποία δεν τέ-
θηκαν καθόλου στη διαβούλευση. Σας είπαµε να τα πάρετε πίσω.
Τα δεκαέξι άρθρα τέθηκαν σε διαβούλευση. Έρχεστε, λοιπόν, να
κάνετε διευθετήσεις τόσο σε θέµατα πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης όσο και στα ζητήµατα των µεταπτυχια-
κών προγραµµάτων, σπουδών, αλλά και της Γενικής Γραµµα-
τείας Νέας Γενιάς. 

Βλέπω εδώ και τον Υφυπουργό Αθλητισµού. Τελευταία µέρα
για το πρωτάθληµα άλλη τροπολογία. Το κακό παράδειγµα πρέ-
πει να σταµατήσει κάποτε συνταγµατικά. Δεν µπορεί την ώρα
που συνεδριάζει η Βουλή να έρχονται τροπολογίες. Το κάναµε
κι εµείς και βλέπετε πού είµαστε. 

Αντιµετωπίζοντας καλόπιστα τις κυβερνητικές επιδιώξεις, θα
µπορούσε κάποιος να πει ότι διακρίνονται από ερασιτεχνισµό,
ακόµη και τσαπατσουλιά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τόσο γρήγορα τελείωσε ο χρόνος; Θα πάρω και τη δευτερο-
λογία µου, κύριε Πρόεδρε.

Διερευνώντας µε προσοχή τις κυβερνητικές προθέσεις, εύ-
κολα διαπιστώνουµε ότι οι προτεινόµενες ρυθµίσεις εξυπηρε-
τούν έναν και µοναδικό στόχο, την εγκαθίδρυση ισχυρού πελα-
τειακού–κοµµατικού συστήµατος στον χώρο της εκπαίδευσης.
Χρησιµοποιείτε την παιδεία ως όχηµα, για να αποσπάσετε την
εύνοια των εµπλεκοµένων συντελεστών. Χρησιµοποιείτε την εκ-
παίδευση σαν «λουκουµάκι», για να γλυκάνετε µερίδα του εκπαι-
δευτικού προσωπικού –γιατί είµαστε, κύριε Υπουργέ, εκπαι-
δευτικό προσωπικό- τους γονείς που αγωνιούν για το επαγγελ-
µατικό µέλλον των παιδιών τους, τους σπουδαστές και φοιτητές,
καλλιεργώντας πλείστες προσδοκίες. 

Η πολιτική σας στον ευαίσθητο χώρο της παιδείας συµπυκνώ-
νει µε τον καλύτερο τρόπο τον πραγµατικό σας πολιτικό εαυτό.
Ούτε πρώτη φορά Αριστερά είστε ούτε δύναµη αλλαγής είστε
ούτε ενσαρκώνετε ή εκπροσωπείτε κάτι το καινούργιο. Πολύ
γρήγορα φθαρήκατε. Μέσα σε τρία χρόνια είστε πολύ χειρότεροι
απ’ όλους τους προηγούµενους. 

Είστε ένα αµάγαλµα λαϊκιστών. Οι υποτιθέµενες διαφορές αρι-

στερών και δεξιών και ακροδεξιών είναι ανύπαρκτες, είναι προ-
σχηµατικές. Απόδειξη αυτού είναι το µε ποιον συγκυβερνάτε. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα λαϊκισµού είναι η προσπάθεια να
εντάξετε τα υπάρχοντα ΤΕΙ στα πανεπιστήµια, προκειµένου οι
απόφοιτοί τους να παίρνουν όχι δίπλωµα ανώτερης σχολής αλλά
πανεπιστηµιακό πτυχίο, ενώ οι διδάσκοντες των τεχνολογικών
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, να αναγορεύονται µε γρήγορες δια-
δικασίες σε καθηγητές πανεπιστηµίου, ώστε µε περιορισµένα
επιστηµονικά προσόντα να γίνονται καθηγητές. Δεν µπορείτε να
το αποτρέψετε. Το κάνετε; Θα δείτε τι έχει να γίνει µε την εκπαί-
δευση τα προσεχή χρόνια. 

Θα ήθελα να σας υπενθυµίσω εδώ ότι τα ΤΕΙ ήταν µια πρόταση
του ΠΑΣΟΚ από το 1983.

Δυστυχώς αυτό που κάνετε εσείς µε το παρόν νοµοσχέδιο,
είναι να οδηγήσετε την τριτοβάθµια εκπαίδευση σε «ΤΕΙοποίηση»
και όχι στην ουσιαστική αναβάθµισή της. Το µόνο που θέλετε,
είναι να κατεδαφίσετε την τεχνολογική εκπαίδευση. Δεν σας εν-
διαφέρει ότι οι παλιοί παραγόµενοι θεωρητικοί επιστήµονες θα
στραφούν σε άλλους επαγγελµατικούς χώρους, θα πάρουν ένα
πτυχίο που δεν θα έχει αντίκρισµα και θα οδηγηθούν σίγουρα
στο εξωτερικό µετά από τη µεγάλη κρίση που µαστίζει τη χώρα. 

Η εκπαιδευτική σας πολιτική, πραγµατικά, αποπνέει παρελθόν.
Έχει έντονη οσµή λαϊκισµού. Τι θα γίνουν όλα αυτά τα παιδιά από
το ΤΕΙ που θα πάνε στο Πανεπιστήµιο και θα πάρουν ένα πτυχίο
«µούφα»; 

Μέληµά σας δεν είναι η αναβάθµιση της εκπαίδευσης αλλά η
ποδηγέτησή της. Μέληµά σας δεν είναι η ενίσχυση της δηµόσιας
παιδείας αλλά η χειραγώγησή της. Μέληµά σας δεν είναι η αντι-
µετώπιση των δυσλειτουργιών της υστέρησης των προβληµάτων
του εκπαιδευτικού χώρου αλλά η χρησιµοποίηση των υπαρκτών
προβληµάτων για την εξυπηρέτηση κοντόφθαλµων και µικροπο-
λιτικών επιδιώξεων. Χωρίς κανένα σχέδιο, χωρίς καµµία µελέτη,
χωρίς να συνδέετε τις προωθούµενες αλλαγές µε τις πραγµατι-
κές ανάγκες της χώρας, της οικονοµίας και της κοινωνίας, κατα-
φεύγετε στα παιχνίδια αυτά µε µοναδικό σκοπό τη δηµιουργία
εντυπώσεων και ψευδαισθήσεων. 

Κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, α-
ποτελεί µια τρανή απόδειξη του τρόπου µε τον οποίον νοµοθε-
τείτε, αντιστρατευόµενοι τους βασικούς κανόνες του κοινοβου-
λευτισµού. 

Ας πάµε στην ουσία δύο-τριών άρθρων. Με ποιες µελέτες σκο-
πιµότητας ιδρύονται οι σχολές που ιδρύονται; Για ποιον λόγο δη-
µιουργούνται νέες µονοτµηµατικές σχολές; Με ποια λογική στο
Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων εντάσσετε στην ίδια σχολή, δηλαδή στη
Σχολή Κοινωνικών Επιστηµών, τα Τµήµατα Ανώτατης Αγωγής και
Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία, Ψυχολογίας και Μετά-
φρασης και Διερµηνείας; Απέναντι είναι στην Κέρκυρα. Με τις
τόσες και τόσες σχολές που υπάρχουν στα άλλα λειτουργούντα
πανεπιστήµια της χώρας, θα έπρεπε να προηγηθεί έρευνα, για
το κατά πόσο ανταποκρίνεται ο αριθµός των παρεχόµενων πτυ-
χίων στις θέσεις εργασίας στην ελληνική κοινωνία, γιατί τα πα-
νεπιστήµια δεν είναι για να παράγουν στρατιές ανέργων. Το
Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας µετά την Ηγουµενίτσα τι
εξυπηρετεί τελικά; 

Επιπλέον κοντά στις τόσες νέες σχολές των πανεπιστηµίων και
στους πολλαπλάσιους νέους πανεπιστηµιακούς διδάσκοντες,
τώρα πρόκειται να ιδρυθούν και νέα ερευνητικά κέντρα, µε στόχο
να δηµιουργηθούν πρόσθετες θέσεις εργασίας όπου θα προσ-
ληφθούν «ηµέτεροι», προκειµένου να µας ψηφίσουν. Το κάναµε
κι εµείς και µας ψήφισαν. Πείτε µας ποιο ακριβώς θα είναι το αν-
τικείµενο εργασίας αυτών των ερευνητών και πώς θα αξιοποιούν-
ται τα αποτελέσµατα των εργασιών τους.

Είστε έγκριτος πανεπιστηµιακός. Οι εργασίες µας ξέρετε ότι
δηµοσιεύονται σε όλα τα περιοδικά του κόσµου. Πάµε να φτιά-
ξουµε έναν πρόσθετο µηχανισµό. Τι έχουν προσφέρει οι εργα-
σίες των Ελλήνων επιστηµόνων τόσα χρόνια ; Έχει γίνει ποτέ
αξιολόγηση; 

Η ανώτατη εκπαίδευση είναι συνυφασµένη µε τις επαγγελµα-
τικές προοπτικές που δηµιουργεί. Πώς εννοείτε, λοιπόν, κύριε
Υπουργέ, την αναβάθµιση της τεχνολογικής εκπαίδευσης, όταν
δεν υπάρχει καµµία συνεκτική και εµπεριστατωµένη πρόβλεψη
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για τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα; Αυτό το ζήτηµα που είναι
πραγµατικό, γιατί δεν βιάζεστε να το λύσετε; 

Αναφορικά µε την ίδρυση µεταπτυχιακών εξ αποστάσεως σε
ποσοστό έως 50% στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου και το Ιόνιο Πανε-
πιστήµιο γιατί δεν το κάνουµε για όλους; Γιατί το δίνουµε σε
εκείνα τα πανεπιστήµια και δεν το κάνουµε σε όλους;

Τέλος, δεν µπορώ να µην αναφέρω ότι το νοµοσχέδιο αυτό,
πράγµατι, πρωτοτυπεί όχι βέβαια µε την καλή έννοια. Ενώ είναι
ακοστολόγητο στο σύνολό του, υπάρχει ανάλυση µέρους των
δαπανών που δεν αντιστοιχούν όµως στο κυρίως θέµα του, αφή-
νοντας ακοστολόγητες όλες τις σηµαντικές και βασικές δαπάνες
που θα απαιτηθούν για τη λειτουργία των πανεπιστηµίων. Εξάλ-
λου άλλοι έρχονται, ας το πληρώσουν αυτό! Μάλλον αυτή είναι
η σκέψη. 

Η πολιτική της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στο Υπουργείο Παιδείας συνιστά µνηµείο επιζήµιων
πολιτικών που υποβαθµίζουν την εκπαίδευση. Αδιαφορούν για
τις σύγχρονες ανάγκες και απαιτήσεις. Αντιµετωπίζουν την εκ-
παιδευτική κοινότητα και τους γονείς ως όργανα για την προ-
ώθηση των στενών κοµµατικών της επιδιώξεων. Για όλα αυτά
όλοι εσείς που θα ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο, θα είστε υπό-
λογοι στον ελληνικό λαό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γρηγοράκο. 
Να δώσουµε τον λόγο στον κ. Βασιλειάδη. 
Κύριε Βασιλειάδη, ζητήσατε τον λόγο για να δώσετε κάποιες

διευκρινήσεις σε σχέση µε την τροπολογία που έχετε καταθέσει
και η οποία, βέβαια, συζητήθηκε στην επιτροπή. Την υποστηρί-
ξατε εκεί, αλλά ζητήσατε τον λόγο και θα σας τον δώσω. Θα σας
παρακαλέσω, όµως, να είστε σύντοµος, γιατί ήδη από τώρα ο
χρόνος –ενηµερώνω το Τµήµα- µπαίνει πιεστικά και θα δούµε το
χρονοδιάγραµµα µετά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Θα είµαι όσο πιο σύντοµος γίνεται, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν θα έπαιρνα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, εάν δεν υπήρχε µια
προσωπική επίθεση εκ µέρους της κ. Καραµανλή και µια διαστρέ-
βλωση της συγκεκριµένης διάταξης την οποία φέραµε προς ψή-
φιση. 

Κατ’ αρχάς υπάρχει µια εµµονή µε τη δήθεν αποδόµηση του
νοµικού πλαισίου που φέραµε, που έφερε ο Σταύρος Κοντονής
ο προκάτοχός µου και άλλαξε τα θεσµικά και δικαιοδοτικά όρ-
γανα του ποδοσφαίρου. Δεν υπάρχει καµµία αποδόµηση, αλλά
εµβάθυνση και αλλαγές, διόρθωση εν λειτουργία, βλέποντας
πώς λειτουργεί το θέµα και σε συµφωνία µε τους διεθνείς θε-
σµούς του ποδοσφαίρου, µε τους οποίους έχουµε µια εξαιρετική
συνεργασία.

Η εκπρόσωπος, όµως, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης βρήκε
την ευκαιρία να κάνει µια επίθεση σχετικά µε τα θέµατα του πο-
δοσφαίρου συνολικά, η οποία συνεχίζει σε µια λογική θεάτρου
του παραλόγου χωρίς ειρµό, χωρίς αρχή, µέση και τέλος και
χωρίς για ακόµα µια φορά να πάρει θέση επί των βασικών ζητη-
µάτων τα οποία κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε όλα αυτά τα χρό-
νια και συνεχίζουµε να αντιµετωπίζουµε, δίνοντας µάχες, δίνο-
ντας συγκρούσεις και παίρνοντας πρωτοβουλίες. Δεν θα ήθελα,
πραγµατικά, να απαντήσω, αλλά όπως λέει και ο θυµόσοφος
λαός: «λαγός τη φτέρη έσειε, κακό της κεφαλής του».

Δεν θα την ρωτήσω, λοιπόν, αν έχει ακούσει κάτι ή κάπου σχε-
τικά µε ένα σύστηµα που το λέγανε «παράγκα». Δεν θα ρωτήσω,
αν έχει ακούσει κάτι ή κάπου για ένα σκάνδαλο που το λέγανε
«Κοριόπολις». Δεν θα ρωτήσω, εάν έχει ακούσει κάτι ή κάπου για
ένα παρασύστηµα µε στηµένους αγώνες. Δεν θα ρωτήσω, αν
έχει ακούσει ή κάπου για κάποιες συµπλοκές στη λεωφόρο Λαυ-
ρίου µε νεκρούς. Δεν θα ρωτήσω, εάν έχει ακούσει κάτι ή κάπου
ότι πλέον το ελληνικό ποδόσφαιρο, η Ελληνική Ποδοσφαιρική
Οµοσπονδία, διέπεται από τον ελληνικό αθλητικό νόµο για πρώτη
φορά. 

Δεν θα ρωτήσω, εάν καµώνεται πως έχει ξεχάσει τα ραπίσµατα
διαχρονικά από τις διεθνείς οµοσπονδίες, κάθε φορά που προ-

σπάθησαν να θέσουν κανόνες -ακόµα και σωστούς- οι ελληνικές
κυβερνήσεις. Η ανικανότητα άλλωστε στη διαπραγµάτευση είναι
και γνωστή και παροιµιώδης. Τη βιώσαµε όλοι µας άλλωστε κατά
τα πρώτα χρόνια της κρίσης και τώρα αρχίζουµε και ξεπερνάµε
τα αποτελέσµατά της. 

Δεν θα ρωτήσω, εάν έχει αντιληφθεί ότι οι διεθνείς οµοσπον-
δίες θεωρούν εταίρο και συνοδοιπόρο την ελληνική Κυβέρνηση,
στην προσπάθεια να µπουν κανόνες στο ελληνικό ποδόσφαιρο.
Δεν θα ρωτήσω, εάν αντιλήφθηκε ότι τα θέµατα ασφαλείας για
το συνολικό νέο πλαίσιο δηµιουργείται από κοινού µε τους κο-
ρυφαίους ειδικούς της Ευρωπαϊκής Οµοσπονδίας Ποδοσφαίρου,
της ΟΥΕΦΑ. 

Δεν θα ρωτήσω, γιατί σας έπιασε αφωνία όταν θέσαµε τα ζη-
τήµατα των ευθυνών για το συγκεκριµένο ζήτηµα των ποδοσφαι-
ρικών ανωνύµων εταιρειών. Άλλωστε οι κορυφαίοι εξ αυτών είναι
συνοδοιπόροι σας ή µάλλον καθοδηγητές σας στη χάραξη πολι-
τικής. 

Δεν θα ρωτήσω, αν αντιληφθήκατε ότι σπάσαµε τον δεσµό µε-
ταξύ ΕΠΟ και διαιτησίας, ότι φέτος θα έχουµε µια ανεξάρτητη
ΚΕΔ και ότι µε πρωτοβουλίες µας το VAR θα είναι πραγµατικό-
τητα σε λίγους µήνες. 

Δεν θα ρωτήσω, πού πήγαν τα εκατοντάδες εκατοµµύρια
ευρώ, είτε από τα ταµεία του κράτους είτε από τα ταµεία του
ΟΠΑΠ, που δόθηκαν επί δεκαετίες στον ελληνικό αθλητισµό και
σήµερα δεν έχουµε ούτε µια µεγάλη και σοβαρή υποδοµή και
έχουµε όλες τις οµοσπονδίες µας καταχρεωµένες και τις διοική-
σεις τους στα όρια της ποινικής ευθύνης. 

Θα ζητήσω κάτι απλό. Να πείτε για µια φορά µια απλή τρισύλ-
λαβη λέξη. Είναι εύκολο και νοµίζω ότι δεν θα υπάρχει πρόβληµα
για όποιον δεν έχει ούτε εξαρτήσεις ούτε κρυφή ατζέντα. Θα σας
ζητήσω, λοιπόν, να πείτε τη λέξη «παράγκα». Να την πείτε και να
δούµε πώς θα προχωρήσουµε την επόµενη µέρα. Να συζητή-
σουµε µετά µε ειλικρίνεια και να σχεδιάσουµε την επόµενη µέρα. 

Με ανέξοδη κριτική δεν γίνεται τίποτα. Τις θεσµικές αλλαγές
που έχουν γίνει κατά την τελευταία τριετία ούτε που θα µπορού-
σατε να τις φανταστείτε ούτε που θα µπορούσατε να τις κάνετε.
Σίγουρα δεν θα µπορούσατε να τις εφαρµόσετε, γιατί απαιτού-
σαν συγκρούσεις, συγκρούσεις µε τους συνοµιλητές σας, µε
τους συνδαιτηµόνες σας, µε τους καθοδηγητές σας. 

Είναι όλα καλά; Προφανώς και όχι. Χρειάζεται πολλή δουλειά
ακόµα. Συναινέσεις; Ευρύτατες. Όµως στα κοµβικά ζητήµατα
υπάρχει πάντα µια αφωνία. Κατηγορηθήκαµε για την αναδιάρ-
θρωση των επαγγελµατικών πρωταθληµάτων και τις θέσεις που
έχουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ποια είναι η θέση σας; Πόσες οµάδες αντέχει ο επαγγελµατι-
κός αθλητισµός; Με ποια κριτήρια και µε ποιους όρους; Κληρο-
νοµήσαµε ένα διαλυµένο κράτος το δηµιούργηµά σας. Τραγω-
δίες σαν αυτή που βιώσαµε ό,τι και να λέτε, εµάς µας πεισµώ-
νουν ακόµα περισσότερο για να δουλέψουµε ακόµα πιο σκληρά,
να διορθώσουµε στρεβλώσεις δεκαετιών, για να φτιάξουµε µια
χώρα που θα αξίζει σε µας και τα παιδιά µας. Με τα προβλήµατα
προχωράµε µε το κεφάλι ψηλά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό. 

Περνάµε στον κατάλογο των οµιλητών µε πρώτη οµιλήτρια την
κ. Θεοπεφτάτου Αφροδίτη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ωστόσο, κυρία συ-
νάδελφε, πριν ανεβείτε στο Βήµα, θα πρότεινα στο Τµήµα να µει-
ώσουµε τον χρόνο οµιλητών. Ο χρόνος είναι επτά λεπτά…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Να πάµε
και αύριο αν χρειαστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε, αντικειµε-
νικά υπάρχει ένα ζήτηµα.

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες)
Αφήστε να σας εξηγήσω. Αν θέλετε, δείξτε κατανόηση ή συ-

ναίνεση. 
Από εκεί και πέρα σας λέω ξεκάθαρα ότι θα υπάρξει πρό-

βληµα, διότι οι Αντιπρόεδροι στο Προεδρείο και για τη σηµερινή
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συνεδρίαση είναι τρεις, καθώς αυτό προβλέπεται. Υπάρχει µέρι-
µνα να προεδρεύσουµε δύο φορές. Έτσι όπως είναι οι χρόνοι,
όπως είναι οι οµιλητές, όπως προδιαγράφεται η συζήτηση µε πα-
ρεµβάσεις Υπουργών, κοινοβουλευτικών, που είναι µέσα στο
πλαίσιο, βεβαίως, της διαδικασίας, δεν θα επαρκούν οι Αντιπρό-
εδροι. Αποτελεί έκκληση, λοιπόν, του Προεδρείου προς εσάς,
προς το Τµήµα, να δείξει µια κατανόηση. 

Μια πρώτη, λοιπόν, σκέψη ήταν να περιορίσουµε κατά δύο
λεπτά τον χρόνο. Ε νοµίζω ότι έχει γίνει πάρα πολλές φορές και
δεν συντρέχει κάποιος ιδιαίτερα σοβαρός λόγος να µη γίνει. Στο
κάτω κάτω -επιτρέψτε µου και αυτό- αν κάποιος ξεφύγει από τα
πέντε λεπτά γιατί θέλει να πει όντως κάτι σηµαντικό κατά τον ίδιο,
θα υπάρξει η ανοχή του Προεδρείου. Όµως ας βάλουµε το πεν-
τάλεπτο, να προσπαθήσουµε να το τηρήσουµε, για να διευκολύ-
νετε και το Προεδρείο και τη συνεδρίαση. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο να κάνω µια πρόταση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κυρία Κε-
φαλίδου; 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Στην προσπάθεια, πραγµα-
τικά, να συναινέσουµε όλοι σε αυτό που ζητάτε, έχω να κάνω µια
πρόταση προς τον Υπουργό. Να συζητήσουµε τα άρθρα µέχρι
το 15, που αφορούν την ίδρυση των δύο πανεπιστηµίων, και ό,τι
είναι εκτός διαβούλευσης να το αποσύρει, για να µπορέσουµε
να συζητήσουµε επί της ουσίας. Διότι και fast forward διαδικασία
και στην τούρλα του Σαββάτου να µην ξέρουµε τι ψηφίζουµε και
να πέφτουν τροπολογίες βροχή και για σοβαρά θέµατα -που το
κατανοώ κι έτσι πρέπει να είναι- αλλά και για θέµατα τα οποία
µπορούν να πάνε σε άλλη διαδικασία, θεωρώ ότι είναι απαράδε-
κτο. 

Εάν δεχτεί, λοιπόν, το Υπουργείο, να συνεννοηθούµε και να
κλείσουµε µε το νοµοσχέδιο µέχρι το άρθρο 15 που αφορά την
τριτοβάθµια και να αφήσουµε όλα τα άλλα για µετά, πολύ ευχα-
ρίστως να δούµε πώς µπορούµε να βοηθήσουµε.

Δεν γίνεται, όµως, να τσουβαλιάζονται νοµοσχέδια, διότι εδώ
είναι σαν να είµαστε σε µια διαδικασία όπου έρχονται βροχή οι
τροπολογίες και δεν γίνεται καµµία κουβέντα επί της ουσίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεφαλίδου,
το Προεδρείο κατέθεσε µια συγκεκριµένη πρόταση. Η δική σας
µε συγχωρείτε, αλλά δεν είναι πρόταση σε ό,τι αφορά τη διαχεί-
ριση του χρόνου από τους ίδιους τους οµιλητές. Με συγχωρείτε
πάρα πολύ!

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Είναι πρόταση, κύριε Πρό-
εδρε. Την προτείνω στον κύριο Υπουργό για να µας διευκολύνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δηλαδή ζητάτε από
τον Υπουργό να αποσύρει έναν αριθµό άρθρων, προκειµένου να
αποφασίσουµε για το πεντάλεπτο. Με συγχωρείτε πάρα πολύ
αλλά, τουλάχιστον, εγώ πρώτη φορά βιώνω τέτοια διαδικασία.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κι εµείς
όµως πρώτη φορά ζούµε τέτοιες καταστάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν συµφωνούµε,
ας έχουµε την συναίνεση για το πεντάλεπτο, ώστε να ξεκινή-
σουµε και να µη χάνουµε χρόνο. Θερµή παράκληση να ξεκινή-
σουµε µε την πρώτη οµιλήτρια. 

Ας πάµε, λοιπόν, στο πεντάλεπτο. Συµφωνούµε όλοι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν συµφωνούµε, κύριε Πρό-

εδρε, αλλά το κάνετε κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία κατά πλει-

οψηφία.
Ορίστε, κυρία Θεοπεφτάτου, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως εδώ και δεκαετίες το θέ-

µα της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης κυριαρχεί στον δηµόσιο
λόγο καθώς και στην επίδρασή της στην παραγωγική και κοινω-
νική διαδικασία.

Οµολογουµένως η λέξη µεταρρύθµιση δηµιουργεί σε εµάς
τους Κεφαλλονίτες αρνητικούς συνειρµούς, γιατί η µεταρρύθ-
µιση που έχουµε υπ’ όψιν µας είναι αυτή του σχεδίου «ΑΘΗΝΑ»,
που κατήργησε εν µια νυκτί δύο τµήµατα.

Το σχέδιο νόµου, λοιπόν, που συζητάµε εντάσσεται στο πλαί-
σιο, βέβαια, αναβάθµισης της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και στη

δηµιουργία ενός ενιαίου χώρου για την ανώτατη εκπαίδευση, θέ-
λοντας να διορθώσει, βεβαίως, χρόνιες παθογένειες στον χώρο
και επιχειρεί µια σειρά από µέτρα, ώστε και να αναβαθµιστούν
αλλά και να διεθνοποιηθούν τα ΑΕΙ της χώρας στις σύγχρονες
συνθήκες.

Το Ιόνιο Πανεπιστήµιο, κύριε Υπουργέ -δεν ταιριάζει και µε τις
άλλες περιοχές που αναφέρθηκαν- είναι νησιωτικό και έχει αφ’
ενός µεν την ιδιορρυθµία να είναι στο µεγάλο νησί οργανωµένο
και συγκροτηµένο και αφ’ ετέρου ΤΕΙ να είναι στα τρία µικρότερα
νησιά και από τα είκοσι τρία χρόνια που λειτουργούν, να έχουν
εν µέρει αφεθεί. Επίσης να προσθέσουµε και το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ»
που παρεµβλήθη.

Σε ένα κείµενο θέσεων για τις κατευθύνσεις της Εθνικής Ανα-
πτυξιακής Στρατηγικής 2014 - 2020 για την Περιφέρεια Ιονίων
Νήσων τα επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ και της EUROSTAT δί-
νουν ότι τα Ιόνια έχουν πολύ χαµηλό ποσοστό αποφοίτων της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και αντίθετα πολύ υψηλότερο ποσο-
στό από το µέσο όρο της χώρας σε αποφοίτους της πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης. Μέσα σε αυτό το κείµενο αναφερόταν ότι θα
πρέπει τα δύο ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα των Ιονίων να παί-
ξουν τον βασικό αναπτυξιακό ρόλο τους, τον βασικό µοχλό, δη-
λαδή, και για την οικονοµία και για την κοινωνία των νησιών µας.

Το σηµαντικότερο είναι ότι έχει γίνει ένας ευρύς διάλογος, επι-
τροπές, συζητήσεις µε τους αιρετούς και στις τοπικές κοινωνίες.
Στη διαβούλευση κατατέθηκαν πολύ αξιόλογες απόψεις και, βε-
βαίως, αποτελεί ένα πρωτοποριακό εγχείρηµα, αφού έτσι και αλ-
λιώς το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής προέκυψε µε τη συνέργεια
των δύο ΤΕΙ.

Θα ήθελα, επίσης, να σταθώ στο νέο τµήµα που συστήνεται
στην Κεφαλλονιά, το Τµήµα Εθνοµουσικολογίας, αφού τα δύο
άλλα τµήµατα ήδη υπάρχουν και αναβαθµίζονται. Είναι ένα τµή-
µα που συνδέει για πρώτη φορά την πολιτιστική µας κληρονοµιά,
την ιδιαίτερη µουσική παιδεία των Επτανήσων, την µοναδικότητα
αυτή στον ελλαδικό χώρο.

Βεβαίως επειδή υπάρχει µόνο σαν εξειδίκευση και στο ΕΚΠΑ
και στο Θεσσαλονίκης, αποτελεί µια τελείως πρωτοποριακή προ-
σπάθεια, ούτως ώστε να αναβαθµιστεί µέσα απ’ αυτό το τµήµα
και ο πολιτισµός των Επτανήσων. Και είναι σηµαντικό να πούµε
ότι θα περιβάλει και το υφιστάµενο τµήµα, το Τµήµα Ήχου και
Μουσικών Οργάνων, που έχει πάρα πολύ σπουδαία πορεία στην
Κεφαλλονιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τελειώσω, να είµαι σύντοµη.
Σέβοµαι τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Για εµάς η εκπαίδευση απο-
τελεί δηµόσιο αγαθό και είναι χρέος µας να τη διαφυλάξουµε και
να την αναβαθµίσουµε. Αποτελεί συστατικό στοιχείο ενός κρά-
τους πρόνοιας, πάνω στο οποίο δηµιουργούνται καλύτεροι πο-
λίτες, καλύτερες κοινωνίες και είναι αδιαµφισβήτητη η συµβολή
της στην οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Θεοπεφτάτου για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Λοβέρδος από τη Δηµοκρατική
Συµπαράταξη και µετά ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, κ.
Φωτάκης. Θα πάµε δηλαδή τρεις µε τέσσερις οµιλητές, ένας
Υπουργός Αναπληρωτής ή Υφυπουργός ή κοινοβουλευτικός κατ’
επέκταση. 

Ελάτε, κύριε Γιόγιακα, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω

κι εγώ να εκφράσω τη θλίψη µου για τις τραγικές καταστάσεις
που έζησε η χώρα µας τις τελευταίες µέρες και, φυσικά, θα ήθε-
λα να εκφράσω ιδιαίτερα τη στενοχώρια µας για την απώλεια µε-
γάλου αριθµού συµπατριωτών µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω µε ένα
θέµα που καίει χιλιάδες οικογένειες, µαθητές και γονείς σε όλη
την Ελλάδα. Αν και λείπει ο κύριος Υπουργός, θεωρώ ότι είναι
απαράδεκτο να έχουµε µπει στον Αύγουστο και ακόµα να µην
έχει ανακοινωθεί το νέο σύστηµα εισαγωγής στα πανεπιστήµια
όπως το οραµατίζεται ο κύριος Υπουργός. Υποτίθεται, σύµφωνα
µε τα όσα είπε ο κύριος Υπουργός στις 21 Ιουλίου, ότι µέσα στην
εβδοµάδα µετά από πάρα πολύ καιρό θα ανακοίνωνε το νέο σύ-
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στηµα εισαγωγής στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 
Κύριοι Υπουργοί, για το νέο σύστηµα έχουµε ακούσει διάφορα

κατά καιρούς. Έχετε δηµιουργήσει σύγχυση και αβεβαιότητα.
Σταµατήστε επιτέλους, σας παρακαλούµε, να παίζετε µε την α-
γωνία και τα σχέδια των µαθητών και των οικογενειών τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπρεπε να περιµένουµε τον Αύ-
γουστο όχι µόνο για να µάθουµε για τις πανελλήνιες και αν µά-
θουµε, αλλά και για να έλθει προς ψήφιση το νοµοσχέδιο για τα
δύο πανεπιστήµια. 

Είχαν προηγηθεί αρκετοί µήνες όπου το Υπουργείο έπαιζε
κρυφτό µε καθηγητές, φοιτητές και φορείς των τοπικών κοινω-
νιών σχετικά µε την οριστική τύχη διαφόρων τµηµάτων, ακούγον-
τας από διάφορα αρµόδια και αναρµόδια χείλη πότε το ένα και
πότε το άλλο. 

Σχετικά µε αυτό που αφορά και το Τµήµα Δηµόσιας Διοίκησης
Επιχειρήσεων του ΤΕΙ Ηπείρου στην Ηγουµενίτσα, µάθαµε στην
αρχή ότι θα καταργηθεί, γιατί η επιτροπή έκρινε ότι δεν είναι ακα-
δηµαϊκά βιώσιµο. Στη συνέχεια έγινε δεκτή η πρόταση να λει-
τουργήσει στη θέση του ένα Τµήµα Διαπολιτισµικής Επικοινω-
νίας, το οποίο στη συνέχεια άλλαξε όνοµα και έγινε Τµήµα Με-
τάφρασης και Διερµηνείας, ένα νέο τµήµα που η λειτουργία του
παραπέµφθηκε στις ελληνικές καλένδες, γιατί αρχικά προβλεπό-
ταν να λειτουργήσει κάποια στιγµή µετά το 2020 κι αν και εφόσον
είχε κριθεί ότι υπάρχουν οι υποδοµές και το εκπαιδευτικό προ-
σωπικό κι αφού οι διδάσκοντες του σηµερινού τµήµατος θα είχαν
µεταφερθεί σε άλλα τµήµατα του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων.
Είναι δηλαδή ένα τµήµα που κινδύνευε να µείνει στα χαρτιά. 

Τουλάχιστον καταλάβατε ότι δεν υπήρχε λόγος να αφεθεί στο
αόριστο µέλλον η λειτουργία του νέου τµήµατος στην Ηγουµε-
νίτσα. Πιστεύω όµως ότι η αλλαγή της τελευταίας στιγµής που
κάνατε, δηλαδή να έχει λειτουργήσει το τµήµα αυτό µέχρι το φθι-
νόπωρο του 2021 και αυτή δεν είναι καλή. Γιατί; 

Γιατί υπάρχει δυνατότητα, σύµφωνα µε το ακαδηµαϊκό σκε-
πτικό και όλων των προϋποθέσεων, να λειτουργήσει από τη σχο-
λική χρονιά 2018 - 2019, όπως και για τον ίδιο λόγο λειτουργούν
αντίστοιχα καινούργια τµήµατα στην πόλη των Ιωαννίνων. Όπως
ακριβώς, λοιπόν, προβλέπεται και για τα άλλα οκτώ νέα τµήµατα,
θέλουµε, πιστεύουµε και διεκδικούµε να λειτουργήσει και στην
πόλη της Ηγουµενίτσας τη σχολική περίοδο 2018 - 2019.

Όπως είπε ο κύριος Υπουργός, δέχθηκε να δώσει σαράντα
δύο καινούργιες θέσεις µελών ΔΕΠ στο Πανεπιστήµιο των Ιωαν-
νίνων. Άρα υπάρχει δυνατότητα να πλαισιωθεί το καινούργιο
τµήµα της Ηγουµενίτσας, της Θεσπρωτίας, µε το επιπλέον προ-
σωπικό που χρειάζεται. 

Στο σηµερινό Τµήµα Διοίκησης Επιχειρήσεων στην Ηγουµενί-
τσα υπάρχει το διδακτικό προσωπικό και το επιστηµονικό υπό-
βαθρο, ώστε να µπορεί να διαµορφωθεί µε γρήγορους ρυθµούς
το πρόγραµµα σπουδών και να ολοκληρωθεί η στελέχωση του
νέου τµήµατος. 

Υπάρχει σήµερα, όπως ίσως γνωρίζετε, κατεύθυνση Εφαρµο-
σµένων Ξένων Γλωσσών στη διοίκηση και στην οικονοµία µε δύο
ξένες γλώσσες, σε πολύ καλό επίπεδο, µε µεταφράσεις νοµικών
και οικονοµικών κειµένων και γενικότερα µε γνωστικό αντικείµενο
που συµπίπτει αρκετά µε αυτό του νέου τµήµατος. 

Με λίγα λόγια υπάρχουν και η εµπειρία και η τεχνογνωσία και
οι υποδοµές για να λειτουργήσει το νέο τµήµα. Κάτι ανάλογο γί-
νεται άλλωστε µε το σπάσιµο και τη λειτουργία Τµηµάτων Φιλο-
σοφίας και Ψυχολογίας στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων από το
φθινόπωρο του 2019.

Σας καλώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να πάρετε µία απόφαση που
δεν είναι πολιτική, αλλά στηρίζεται σε ισχυρά ακαδηµαϊκά επιχει-
ρήµατα. Γιατί σε αυτό το σηµείο συµφωνώ µαζί σας, όταν επικα-
λείστε πάνω απ’ όλα τα ακαδηµαϊκά επιχειρήµατα.

Οι όποιες αποφάσεις πρέπει να γίνονται µόνο µε ακαδηµαϊκά
κριτήρια. Αυτά υπερασπιζόµαστε σήµερα εδώ. Υπερασπιζόµαστε
τη συνέχεια και την εξέλιξη µιας εκπαιδευτικής µονάδας, που
έχει να επιδείξει πλούσια επιστηµονική, επιµορφωτική κι αναπτυ-
ξιακή δραστηριότητα, που έχει συνδεθεί και συνεργάζεται µε το-
πικούς φορείς και πανεπιστηµιακά ιδρύµατα στο εξωτερικό.

Εάν, πράγµατι λοιπόν, πιστεύετε ότι µε τη νέα δοµή των δύο
πανεπιστηµίων αναβαθµίζετε την τριτοβάθµια εκπαίδευση, δώ-

στε τη δυνατότητα ώστε το σχέδιό σας να «τρέξει» πιο γρήγορα
όπου αυτό µπορεί να γίνει, και να κριθεί ανάλογα για το αν και
πόσο θα πετύχει. Οποιαδήποτε αναβολή ή καθυστέρηση θα είναι
σε βάρος και των σηµερινών διδασκόντων αλλά και των µελλον-
τικών φοιτητών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Λοβέρδος από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη και µετά, όπως εί-
παµε, ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Φωτάκης. Θα ακολουθήσουν
τρεις οµιλητές Βουλευτές και µετά η κ. Τζούφη.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ είχα ζητήσει τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξέχασα και τον κ.
Φάµελλο ο οποίος θέλει να υποστηρίξει την τροπολογία του. Αν
δεν υπάρχει πρόβληµα και συµφωνεί και ο κ. Φωτάκης, θα σας
δώσω τον λόγο µετά τον κ. Λοβέρδο.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκε η κ. Κε-

φαλίδου στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής
ειδικά στη σελίδα 6 σηµείο γ’ και της απάντησε ο αρµόδιος Υ-
πουργός µε τα επιχειρήµατά του. 

Προφανώς δεν είναι νοµικός και δεν καταλαβαίνει. Έχει, όµως,
νοµικούς συµβούλους. Η σελίδα 6 σηµείο γ’ είναι πάρα πολύ
σαφής. Λέει ότι έννοια µετατροπής δεν υπάρχει. Εννοείται ανα-
βάθµιση εδώ και καιρό. Η αναβάθµιση απαιτεί κριτήρια. Τα κρι-
τήρια πρέπει να θεµελιώνονται. Προαπαιτεί αξιολόγηση. Κι όλα
αυτά, εννοεί, δεν υπάρχουν. Αυτό είναι το επιχείρηµα που άρ-
θρωσε η συνάδελφος. 

Παρακαλώ τον Υπουργό να το δει δεύτερη φορά. Γιατί αν δεν
το δει, εµείς θα λέµε ότι τα πτύελα τα καταλαβαίνει για σταγόνες
βροχής ο αρµόδιος Υπουργός. 

Τώρα σε ό,τι αφορά την τροπολογία που είδαµε τώρα, προ ολί-
γου, µε πάρα πολλά άρθρα και που, κυρίως, αναφέρεται σε θέ-
µατα της Εκκλησίας της Ελλάδος, υπάρχει µία διάταξη, αυτο-
τελές άρθρο, που έχει να κάνει µε το όριο ηλικίας του µουφτή.

Ακούστε. Υπάρχει ένα ερώτηµα εδώ, που πρωτίστως τίθεται
και αφορά τη λεγοµένη αποσπασµατικότητα. Προ επτά µηνών
έφερε τροπολογία ή σχέδιο νόµου –δεν θυµάµαι- ο ίδιος ο Υ-
πουργός και ρύθµισε τα θέµατα που σχετίζονται µε τη δικαιοδο-
σία του µουφτή, η οποία εκκινεί από τη στιγµή που όλα τα ενδια-
φερόµενα µέρη συµφωνούν να είναι αυτός ο δικαστής τους.
Είπαµε ναι.

Φέρνει τώρα, επτά µήνες µετά, -και ενώ ακόµα δεν εξεδόθη το
προεδρικό διάταγµα µε το οποίο θα εφαρµοστεί εκείνη η νοµο-
θετική επιλογή- ρύθµιση και λέει οι µουφτήδες να έχουν το όριο
ηλικίας των υπολοίπων δικαστών. Είναι σωστό. Το στηρίζουµε.
Ωστόσο αναρωτιόµαστε. Αντιλαµβάνεται ότι οι προηγούµενες
δηλώσεις του περί εκλογής µουφτή δεν ισχύουν πια; Διότι όταν
εξοµοιώνεις απολύτως αυτό το δικαιοδοτικό όργανο µε τα υπό-
λοιπα της Ελληνικής Δηµοκρατίας, θα το εξοµοιώσεις και ως
προς την ανάδειξή του. Εκλογή δικαστή στην Ελλάδα δεν έχουµε
και σωστά. Και υπάρχει και συνταγµατικό πρόβληµα ως προς
αυτό.

Σωστά, επίσης, γίνεται και η ρύθµιση που σχετίζεται µε τους
ιεροδιδασκάλους, έναν θεσµό που εµείς είχαµε καθιερώσει και
ο οποίος πέτυχε. Παρ’ ότι τότε ο ΣΥΡΙΖΑ κραύγαζε µαζί µε την
Τουρκία και έλεγε όχι στον θεσµό αυτόν, εµείς τον θεσπίσαµε
και πέτυχε. Και σωστά τώρα λέει να παραταθεί η θητεία τους,
διότι οι άνθρωποι αυτοί πρέπει να φύγουν. 

Και ταυτοχρόνως η κατεύθυνση µουσουλµανικών σπουδών
του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης δεν έχει αναδείξει έναν αριθµό
κοντά στους εκατό αποφοίτους, ούτως ώστε να καταλάβουν
αυτές τις θέσεις. Είναι σωστό. Και αυτή την κατεύθυνση είχα στη-
ρίξει και προσωπικά, χωρίς να είµαι αρµόδιος ως Υπουργός Παι-
δείας τότε να την θεσπίσω, γιατί αυτά τα θέµατα τα ρυθµίζει το
πανεπιστήµιο µε την αυτοτέλειά του, και το ΑΠΘ έτσι ακριβώς
έκανε.

Τώρα σχετικά µε τις τροπολογίες που αφορούν τις πυρκαγιές
και τη συµφορά που έχει πλήξει εκατοντάδες οικογένειες και την
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εκατόµβη των νεκρών, θέλω να πω ορισµένα πράγµατα. Εδώ πα-
ρελαύνουν ένοχοι Υπουργοί -πολιτικώς εννοώ-, µε τροπολογίες.
Και θέλω να πω µε την ευκαιρία αυτή, αποσαφηνίζοντας τους
όρους και χωρίς να κοροϊδεύουµε κανέναν, ότι η υπουργική ευ-
θύνη έχει τρεις και όχι τέσσερις ή δύο εκδοχές.

Η µία είναι η ποινική, όπου προβλέπεται η σχετική ποινική τι-
µωρία. Η δεύτερη είναι η συνυφασµένη µε αυτή αστική, που ση-
µαίνει ότι ο Υπουργός ατοµικώς –εάν ευθύνεται και έχει ποινικά
αποδειχθεί- πρέπει να πληρώσει, να τα βγάλει από την τσέπη του.
Και η τρίτη –που είναι και η ισχυρότερη- είναι η πολιτική, που
οδηγεί σε παραίτηση όταν γίνει αποδεκτή και οµολογηθεί από
τον ίδιο τον πολιτικώς υπεύθυνο. Και εάν αυτός δεν το κάνει, τότε
έχει η Βουλή τη δυνατότητα της πρότασης µοµφής. Στην προ-
κείµενη περίπτωση ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αποδέχθηκε ότι
φέρει ακέραιη την πολιτική ευθύνη και παραιτούµενος -γιατί αυτό
ολοκληρώνει τη φράση του- οι Υπουργοί αυτοί σήµερα δεν έπ-
ρεπε να είναι εδώ. Ακολουθούν την παραίτηση του Πρωθυπουρ-
γού.

Αυτά λένε οι κανόνες που έχουµε περιβάλει µε συνταγµατική
ισχύ στην Ελλάδα, στο Ηνωµένο Βασίλειο, σε όλες τις χώρες του
πλανήτη που έχουν κοινοβουλευτικό πολίτευµα και που οι λαοί
αναδεικνύουν υπεύθυνες δηµοκρατικές εξουσίες και όχι σαν και
αυτές τις σηµερινές εδώ, που λέει ότι έχει πολιτική ευθύνη και
συνεχίζει σαν να µη συµβαίνει τίποτα.

Και, κύριε Πρόεδρε, κλείνω. Δεν είναι η µέρα γι’ αυτή τη συζή-
τηση. Βλέπετε, όµως, ότι παρελαύνουν τόσοι Υπουργοί εδώ -ένο-
χοι, που όφειλαν να µην είναι στις θέσεις τους αυτή τη στιγµή-
και µας λένε πόσα πράγµατα θα κάνουν από εδώ και πέρα, ενώ
είναι τέσσερα χρόνια Υπουργοί. 

Και εµείς τους λέµε -και αυτό αφορά και Υπουργούς και περι-
φερειάρχες- για όλα όσα δεν έγιναν εγκαίρως, όπως η εκκένωση,
η εκτίµηση των πραγµατικών καταστάσεων ενώπιον του ελληνι-
κού λαού, που έγινε µε τρόπο κάλυψης γεγονότων τα οποία ήξε-
ραν. Αναφέροµαι σε αυτή την τραγική σύσκεψη ενός σχηµα-
τισµού του Υπουργικού Συµβουλίου υπό τον Πρωθυπουργό, που
όλοι τους ήξεραν ότι έχουν νεκρούς και έκαναν σαν να µην ξέ-
ρουν τι συµβαίνει, για να µπορέσουν να διευθετήσουν καλύτερα
τις επικοινωνιακές τους λογικές και αναφέροµαι στα όσα είπαν,
ότι φταίνε οι άνθρωποι, όλα όσα είπαν ότι τώρα πια µε τη λογική
της κατεδάφισης των αυθαιρέτων θα τα λύσουν -τα όσα, τα όσα
είπαν!- και κυρίως στην επίθεση στα ΜΜΕ. Ενώ η Αντιπολίτευση
όλη η Αντιπολίτευση, όλα τα κόµµατα, κύριε Πρόεδρε, επί τρεις
ηµέρες δεν είπαν λέξη, πενθούντες, πραγµατικά, όλοι και όλες
για τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε τους ανθρώπους που χά-
θηκαν εκεί, η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή, από το Σερά-
γεβο, πολιτικολογούσε.

Ο Πρωθυπουργός µιλούσε από εκεί για ασύµµετρες απειλές
και γεγονότα που τον προβληµατίζουν, για τις πολλές εστίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το βράδυ συσκέψεις, κύριε Πρόεδρε, οι ψευδοσυσκέψεις, στη

συνέχεια ότι φταίνε τα κανάλια και τώρα πια έχουµε τα λεγόµενα
περί αυθαιρέτων, που φέρνουν οι ένοχοι Υπουργοί. Άκουσα τον
κ. Σταθάκη το πρωί, που και ο ίδιος νοµίζω ότι νοµιµοποίησε αυ-
θαίρετα πριν από λίγους µήνες…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Όχι, δεν έγινε.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι, έγινε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως!
Και ο Υπουργός Ναυτιλίας υπέγραψε επίσης, ο οποίος δεν µας

είπε γιατί- όπως λέει ο καθηγητής Θανάσης Διαµαντόπουλος,
προσωπικός µου φίλος και συνάδελφός µου που ήταν εκεί στο
Κόκκινο Λιµανάκι µέσα στα νερά- µέχρι το βράδυ στις 11.00’ η
ώρα δεν είχε πάει σκάφος του Λιµενικού; 

Όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να απαντηθούν. Με ρητο-
ρείες, κροκοδείλια δάκρυα, µετάθεση ευθυνών και θεωρίες,
πραγµατικά, παράλογες, αντιθεσµικές περί πολιτικής ευθύνης,
οι ευθύνες οι πραγµατικές δεν παραµερίζονται. Θα τις πληρώ-
σουν ακέραιες ενώπιον του ελληνικού λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Φάµελλος, για να υποστηρίξει την τροπολογία του. Πέντε λεπτά,

κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι επαρκούν.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι µεγάλο το

φορτίο µιας τοποθέτησης στην Αντιπροσωπεία των Ελλήνων
µετά από την απώλεια τόσων ανθρώπινων ζωών και προφανώς
και ο σεβασµός στη µνήµη των ανθρώπων αλλά και η συµπαρά-
σταση σε όλους τους υπόλοιπους και τους συγγενείς τους αλλά
και αυτούς που έχουν δει και τις περιουσίες και τη ζωή τους να
είναι σε µεγάλο κίνδυνο, οφείλει να χαρακτηρίζει και την τοπο-
θέτησή µας. Γι’ αυτό και χρειάζεται πολύ µεγάλη προσοχή και
για τη δηµοκρατική, αν θέλετε, προάσπιση αυτής της συζήτησης,
διότι µια πιθανή τυµβωρυχία από πολιτικούς και δηµοσιογραφι-
κούς δρόµους πρέπει να µας βρίσκει προετοιµασµένους και αν-
τίθετους. 

Τι είναι όµως πολιτική ευθύνη; Πολιτική ευθύνη σηµαίνει να αν-
τιµετωπίσουµε και να χρεώσουµε αλλά και να αναστείλουµε τις
αιτίες που οδήγησαν στον χαµό των συνανθρώπων µας, αλλά και
να βεβαιώσουµε ότι κανένας πολίτης ξανά δεν θα εγκλωβιστεί
σε µία µάντρα ή σε ένα ρέµα για να κινδυνεύσει η ζωή του.

Από τη µεριά µας, λοιπόν, θα µου επιτρέψετε κύριε Πρόεδρε,
µόνο σε θέµατα αρµοδιότητάς µου να τοποθετηθώ και να µην
παρασυρθώ σε έναν κατήφορο, κατά την άποψή µου, εκµετάλ-
λευσης του πόνου και της αξίας της ανθρώπινης ζωής και της
απώλειας για πρόσκαιρες πολιτικές εντυπώσεις, που δυστυχώς
διατυπώνονται και εδώ. Τα λόγια, όµως, δεν έχουν ιδιαίτερη αξία
µπροστά στα έργα. Η Κυβέρνησή µας για να αναστείλει τις ου-
σιαστικές αιτίες των προβληµάτων, έχει προχωρήσει σε θεσµικές
µεταρρυθµίσεις, στον τοµέα τουλάχιστον του δικού µου χαρτο-
φυλακίου, όσον αφορά τους δασικούς χάρτες, οι οποίοι καθυ-
στερούσαν τουλάχιστον σαράντα χρόνια και η καθυστέρηση
αυτή που ήταν επιλογή των προηγούµενων κυβερνήσεων, δηµι-
ούργησε σοβαρά προβλήµατα και στην περιοχή της ανατολικής
Αττικής αλλά και συνολικά. Όµως η δική µας Κυβέρνηση έχει
φέρει δύο φορές στη Βουλή τη συζήτηση για τη δασική στρατη-
γική, για να συζητήσουµε για πρόληψη επιτέλους και όχι για να
τρέχουµε εκ των υστέρων µε πολύ µεγάλο κόστος και ζωής και
κοινωνίας και οικονοµικό. 

Βέβαια αυτή η Κυβέρνηση ανακάλυψε στα συρτάρια των
Υπουργείων τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας που το
2012 µπήκαν στα συρτάρια και τα κύρωσε και έχουµε σχέδια δια-
χείρισης κινδύνου πληµµύρας στη χώρα µας, όπως επίσης εµείς
νοµοθετήσαµε µε τον νέο νόµο για τη δόµηση το Παρατηρητήριο
Αυθαιρέτων, για να ξεκολλήσουν οι διαδικασίες αυθαίρετων κα-
τασκευών, που επίσης επί εικοσαετίες υπάρχουν σε εκκρεµό-
τητα. Δυστυχώς ανακαλύψαµε αυτές τις ηµέρες τελεσίδικες
αποφάσεις κατεδαφίσεων στη Ραφήνα και στη Νέα Μάκρη που
έχουν εικοσαετή παραµονή στα γραφεία των υπηρεσιών. Και
ρωτάω. Ποιος ήταν υπεύθυνος γι’ αυτό και ποια είναι η πραγµα-
τική ευθύνη και ποιος την αναλαµβάνει και ποιος τη χρεώνεται;

Εµείς θα αναλάβουµε την ευθύνη για αυτά που µας αναλογούν
και θα προχωρήσουµε σε άµεσα µέτρα, µε τροπολογία που θα
έρθει σε λίγο. 

Όµως, σήµερα, συζητάµε την τροπολογία των δασικών χαρ-
τών, που έχουµε εισάγει εµείς. Γιατί το τιτάνιο έργο των δασικών
χαρτών είναι ένα ουσιαστικό µέτρο πρόληψης, ευνοεί τη χωρο-
ταξική τακτοποίηση, αλλά και την αναγνώριση του πού είναι το
δάσος και πού είναι η αυθαιρεσία. 

Θέλω να θέσω µια ερώτηση. Ποιος διαφωνεί στην Ελλάδα ότι
η µη υλοποίηση του έργου των δασικών χαρτών ήταν µόνο και
µόνο για να αποκρύψουν τις αυθαιρεσίες στη δασική νοµοθεσία
και στη δόµηση; Υπήρχε άλλος λόγος που καθυστερούσαν οι δα-
σικοί χάρτες στην Ελλάδα; Όλη η κοινωνία το γνωρίζει. Ας µην
κρυβόµαστε. 

Αυτό γινόταν και στην ανατολική Αττική. Προφανώς, δεν είναι
ισότιµο µε την ανθρώπινη ζωή. Με τίποτα δεν θα το βάλω σε συ-
ζήτηση και σε αντιπαράθεση µε την αξία της ζωής, αλλά µην υπο-
κύπτουµε σε πολιτικά λάθη, που είναι δηµοκρατικά λάθη. 

Εµείς, λοιπόν, έχουµε προχωρήσει. Έχουµε αναρτήσει για το
35% της χώρας τους δασικούς χάρτες. Κυρώσαµε ήδη το 32%.
Φέτος αναρτήσαµε ήδη 12% επιπλέον και θα φτάσουµε στο 17%
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µέχρι το τέλος. Έχουµε ήδη συµβασιοποιήσει όλο το υπόλοιπο
45%, γιατί δεν υπήρχε καν σε µελέτη. Και αυτό είναι πράξη, δεν
είναι λόγια. 

Όµως, τι έχει γίνει στην Αττική; Δεν σας ενδιαφέρει να µάθετε
τι έχει γίνει στην Αττική µε τους χάρτες, που είχαµε αυτό το σο-
βαρό πρόβληµα και δυτικά και ανατολικά; 

Οι δασικοί χάρτες στην ανατολική Αττική ανατέθηκαν το 2008,
παραλήφθηκαν το 2010, πληρώθηκαν από την τότε κυβέρνηση
και δεν αναρτήθηκαν. Η ερώτηση είναι: γιατί; Ποια ήταν η πολι-
τική ευθύνη των πολιτικών που ανέθεσαν, είχαν το εργαλείο από
τη δασική νοµοθεσία για να καταπολεµήσουν την αυθαιρεσία και
δεν ανήρτησαν ούτε κύρωσαν τους δασικούς χάρτες; 

Μόνο πέντε δήµοι έστειλαν τότε στοιχεία: Πεντέλη, Νέα Πεν-
τέλη, Μαραθώνας, Φυλή, Κηφισιά και Δροσιά. Πρέπει να τους
αναφέρουµε, γιατί ήταν συνεπείς µε το Σύνταγµα. Όλοι οι υπό-
λοιποι δεν ήταν, αλλά οι κυβερνήσεις και οι Υπουργοί δεν έκαναν
τίποτα για όλους τους υπόλοιπους. 

Και ήρθε αυτή η Κυβέρνηση και ολοκλήρωσε το θέµα των δα-
σικών χαρτών. Δεν χρειάζεται πλέον νέος δασικός χάρτης στην
Αττική. Μέσα στο 2018 θα έχουν αναρτηθεί όλοι στην Αττική,
γιατί το 50% έχει αναρτηθεί από πέρυσι. Αυτές είναι οι διαφορές.
Αυτά είναι πρακτικά, συγκεκριµένα και τα βλέπουν οι πολίτες,
είναι αναρτηµένα. 

Γιατί όταν ήρθε η Νέα Δηµοκρατία το 2013, µετέφερε την αρ-
µοδιότητα των δασικών χαρτών στην «ΕΚΧΑ Α.Ε.» και από τότε
δεν έγινε τίποτα. Και έπρεπε να έρθει η δική µας, αν θέλετε, προ-
σπάθεια, για να επαναφέρουµε ξανά τη ροή όπως πρέπει.

Το 2017 αναρτήθηκαν χάρτες στον Βαρνάβα, στο Γραµµατικό,
στο Καπανδρίτι, που είναι δύσκολες περιοχές. Γιατί δεν λέµε τί-
ποτα για αυτό; Όπως και από την άλλη µεριά, στην Πετρούπολη,
στο Χαϊδάρι, στο Καµατερό, στον Ασπρόπυργο, στο Ίλιον, το
2018 «σηκώθηκαν» ήδη χάρτες, στον Ωρωπό, στο Συκάµινο, στον
Κάλαµο, στο Μαρκόπουλο. Και ήδη από την άλλη µεριά, στον Κο-
ρυδαλλό, στην Ελευσίνα. Και τώρα στην Αγία Παρασκευή, στα
Βριλήσσια, στην Ανθούσα, στην Παλλήνη, στον Γέρακα, τώρα εί-
ναι αναρτηµένοι οι χάρτες αυτοί. 

Γιατί δεν αναρτήθηκαν, ενώ παραλήφθηκαν από το Υπουργείο
Περιβάλλοντος το 2010 και αφορούν στην περιοχή που είχαµε
και θύµατα; 

Αυτό, όµως, που θέλω να πω είναι ότι πρέπει να βρεθεί λύση
µε τη συµφωνία όλων µας. Είναι ήδη προς ανάρτηση όλοι οι υπό-
λοιποι χάρτες στην υπόλοιπη Αττική. Με την τροπολογία την
οποία εισάγουµε έχουµε ζητήσει να δοθεί µια παράταση µέχρι
τις 10 Σεπτεµβρίου, γιατί υπάρχουν περιοχές που λόγω του κα-
λοκαιριού επισκέπτεται κόσµος από το εξωτερικό και κάποιες
είχαν και πυρκαγιά αυτές τις µέρες. Πρέπει να δώσουµε χρόνο,
για να γίνουν οι αντιρρήσεις -όχι να σταµατήσουν οι δασικοί χάρ-
τες- µέχρι τις 10 Σεπτεµβρίου. 

Θα δώσουµε και τον χρόνο να έρθουν οι δήµοι να υποβάλουν
τις οικιστικές πυκνώσεις, διότι δυστυχώς από το σύνολο των
δήµων έχουµε δεκαπέντε µε εκκρεµότητα -θα τους καταθέσω αν
χρειαστεί για τα Πρακτικά- και είκοσι εννέα που δεν έχουν κάνει
καµµία προσαρµογή των στοιχείων στις οικιστικές πυκνώσεις. 

Πρέπει να επιταχύνουµε, διότι στην περιοχή που είχαµε, δυ-
στυχώς, αυτή τη µεγάλη τραγωδία, υπάρχουν δήµοι που έχουν
υποβάλει λανθασµένα οικιστικά όρια, δεν έχουν υποβάλει οικι-
στικές πυκνώσεις και έχουν και εκτός σχεδίου δόµηση. Πρέπει
να το λύσουµε αυτό το πρόβληµα στη χώρα µας. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, θα πρέπει να επιταχύνουµε, διότι
δυστυχώς από τον έλεγχο που έχουν κάνει οι επιθεωρητές περι-
βάλλοντος και οι επιθεωρητές δόµησης στην περιοχή, διαπιστώ-
σαµε ότι υπάρχουν και υπόβαθρα δασικής νοµοθεσίας στα τε-
µάχια, στις εκτάσεις όπου έχασαν τη ζωή τους πολλοί συνάνθρω-
ποί µας. 

Ανακοινώσαµε σήµερα -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-
ότι στην έκταση στην οποία βρήκαν τραγικό θάνατο οι είκοσι έξι
συµπολίτες µας, διαπιστώσαµε ότι υπήρχαν αυθαίρετες κατα-
σκευές, οι οποίες ποτέ δεν νοµιµοποιήθηκαν -όλης της έκτασης
αυτής- και ότι η έκταση αυτή είναι διακατεχόµενη δηµόσια δα-
σική και στο πρωτοβάθµιο δικαστήριο έχει δικαιωθεί το δηµόσιο
ως προς τον δασικό της χαρακτήρα. 

Διαπιστώσαµε, δυστυχώς, ότι είναι στο προεδρικό διάταγµα
χρήσεων γης που επιτρέπει µόνο χρήση εξυπηρέτησης λουόµε-
νων και όχι οποιαδήποτε κατασκευή πρώτης ή δεύτερης κατοι-
κίας και επίσης ότι οι περιφράξεις και τα περιτοιχίσµατα είναι
εντός της ζώνης παραλίας-αιγιαλού. Αναφέροµαι στα οκτώ µέ-
τρα που είναι ο δηµόσιος χώρος. Επιπλέον, παραβιάζουν το
άρθρο 23 του νόµου Τρίτση, του ν.1337/1983, που απαγορεύει
την περίφραξη και την περιτοίχιση σε κάποια απόσταση από τον
αιγιαλό και την παραλία. 

Αυτά είναι ζητήµατα που έπρεπε οι υπηρεσίες δόµησης να τα
έχουν βρει. Δεν είναι υπηρεσίες του κράτους, είναι υπηρεσίες
της αυτοδιοίκησης. Υπάρχουν ήδη δικαστήρια. 

Όλα αυτά πρέπει να τα χρησιµοποιούµε ως Αντιπροσωπεία
σαν διδάγµατα για να µην ξανασυµβούν. Γι’ αυτό λοιπόν, ζητάµε
τη στήριξη όλων για να ολοκληρωθεί το έργο των δασικών χαρ-
τών και να επιταχύνουµε τη διαδικασία που θα επιλύσει µια για
πάντα το θέµα της αυθαιρεσίας. 

Ό,τι και να κάνουµε βέβαια –οφείλω να ξαναγυρίσω σε αυτό,
κύριε Πρόεδρε και µε συγχωρείτε- δεν µπορούµε να αποκατα-
στήσουµε την ανθρώπινη ζωή. Γι’ αυτό και είναι τραγικό και συγ-
κλονιστικό να µιλάµε για αυτά τα θέµατα από το Βήµα της
Βουλής. Θα ήθελα, λοιπόν, να έχουµε όλοι µαζί µια ενωµένη στά-
ση και να ξεπεράσουµε την πολιτική εκµετάλλευση, να λύσουµε
το πραγµατικό πρόβληµα της ζωής και της προόδου στη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Σωκράτης Φά-

µελλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο θα λάβει

ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδ-
ρε. 

Κατ’ αρχάς θέλω κι εγώ να πω ότι δεν θα παρακολουθήσω τον
κ. Λοβέρδο σε αυτήν την έξαρση τυµβωρυχίας που χαρακτήρισε
την παρέµβασή του.  

Η Κυβέρνηση αυτή διά στόµατος του Πρωθυπουργού ανέλαβε
την πολιτική ευθύνη για τα τραγικά γεγονότα. Αποµένει να
δούµε, όταν αυτά διερευνηθούν µέχρι τέλους, τι θα κάνουν οι κυ-
βερνήσεις που προηγήθηκαν και που έχουν κι αυτές το µερτικό
τους στην ευθύνη. 

Θα συµφωνήσω απόλυτα µε τον συνάδελφο τον κ. Φάµελλο
σε όσα είπε. Αυτή τη στιγµή δύο πράγµατα προέχουν: πρώτον,
τα έργα και όχι τα λόγια. Δεύτερον, προέχει να σταθούµε κοντά
ο ένας στον άλλον, διότι κανένας δεν περισσεύει. 

Τώρα, θα ήθελα να επικεντρωθώ για λόγους οικονοµίας χρό-
νου σε δύο από τις καινοτοµικές παρεµβάσεις που περιλαµβά-
νονται στο νοµοσχέδιο. Η µία είναι αυτή που αφορά την ένταξη
των ΤΕΙ στα πανεπιστήµια. Η δεύτερη αφορά την ίδρυση πανεπι-
στηµιακών ερευνητικών κέντρων. Πρόκειται για βαθιά µεταρρυθ-
µιστικές παρεµβάσεις που συντελούν στο νέο παραγωγικό πρό-
τυπο που χρειάζεται η χώρα, αυτό που θα βασίζεται στην οικο-
νοµία της γνώσης. Ακόµη περισσότερο, αυτό που νοµίζω ότι κά-
νουν αυτές οι παρεµβάσεις είναι ότι συντελούν στη διαµόρφωση
του τοπίου που διαγράφεται µε την επερχόµενη, λεγόµενη τέ-
ταρτη βιοµηχανική επανάσταση. Κι εδώ, θα πρέπει πολύ σοβαρά
να δούµε -θα το κάνει αυτό η Κυβέρνηση- ποιος θα είναι ο ρόλος
σε αυτό το νέο τοπίο, το οποίο θα χαρακτηρίζεται από την επί-
δραση των νέων τεχνολογιών στα µέσα και στον τρόπο παραγω-
γής. 

Θα ήθελα να σηµειώσω ότι στη Φυσική η αδράνεια είναι µία
δύναµη που αντιτίθεται σε κάθε κίνηση προς τα εµπρός. Η άρ-
νηση της µετακίνησης από ένα ξεπερασµένο status quo είναι ένα
τέτοιο στοιχείο που αντιστέκεται σε κάθε αλλαγή. 

Αυτό, δυστυχώς, αποτυπώνεται πολύ καθαρά σε ορισµένες θέ-
σεις που εξέφρασε η Αντιπολίτευση, όσον αφορά τον νέο χάρτη
για την ανώτατη εκπαίδευση και τον αναβαθµισµένο ρόλο της τε-
χνολογικής εκπαίδευσης, που αυτός είναι ο βασικός στόχος.
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Είναι ένας ρόλος που ενσωµατώνει και εµπλουτίζει εκείνα τα ποι-
οτικά στοιχεία που αδιαµφισβήτητα υπάρχουν στα ΤΕΙ και στα
πανεπιστήµια. Όλα αυτά γίνονται µετά από συζήτηση µεταξύ των
ιδρυµάτων που εµπλέκονται και µεταξύ των ιδρυµάτων και της
Κυβέρνησης. Πρόκειται για µια συζήτηση που διαχρονικά απο-
τελούσε ταµπού για κάθε σοβαρή παρέµβαση στην προσπάθεια
αναβάθµισης της παιδείας σε οποιαδήποτε µεταρρύθµιση. 

Πρόκειται, λοιπόν, για τη σύµπραξη δυνάµεων µεταξύ των ΤΕΙ
και των πανεπιστηµίων. Η Κυβέρνηση, αυτή τη στιγµή, τολµάει
και ανοίγει αυτό το θέµα που -όπως είπα- για δεκαετίες ήταν ταµ-
πού. Για τον λόγο αυτό, η κάθετη άρνηση που έχουν επιδείξει
ορισµένα πανεπιστήµια σε οποιαδήποτε συζήτηση τέτοιου τύπου
ουσιαστικά αποτελεί την πιο ακραία έκφραση αδράνειας και ανα-
χρονισµού. 

Τα τελευταία χρόνια, πριν από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
ακούσαµε τακτικά για συγχωνεύσεις, για διασπάσεις ακαδηµαϊ-
κών και ερευνητικών ιδρυµάτων. Κάποιες, µάλιστα, από αυτές τις
συγχωνεύσεις επιβλήθηκαν στο παρελθόν µε τρόπο καθαρά µη-
χανιστικό και ανορθόδοξο και ήταν ουσιαστικά το αποτέλεσµα
µνηµονιακών επιταγών και συχνά οδήγησαν -θα έλεγα- σε εξαµ-
βλώµατα, σε συγχωνεύσεις χωρίς κανένα ουσιαστικό, πολλαπλα-
σιαστικό αποτέλεσµα. 

Η σηµερινή προσπάθεια ένταξης ποιοτικών τµηµάτων των ΤΕΙ
στα πανεπιστήµια και ο ταυτόχρονος εµπλουτισµός των πανεπι-
στηµιακών σχολών µε θέµατα της σύγχρονης επιστήµης, σαφώς
διαφέρει από αυτήν την προηγούµενη προσέγγιση. Δεν επιβάλ-
λεται από κανέναν. Οι πρωτοβουλίες λαµβάνονται από την ίδια
την ακαδηµαϊκή κοινότητα, πάντα µε γνώµονα την αναβάθµιση
των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ. Η πολιτεία παρέχει, µέσα από τις
θεσµικές παρεµβάσεις, το πλαίσιο και τις προϋποθέσεις ούτως
ώστε να επιτευχθεί αυτό. 

Στο σηµείο αυτό θεωρώ ότι υπάρχει ένα βασικό κεντρικό κρι-
τήριο που θα πρέπει να το λάβουµε υπ’ όψιν. Είναι το κριτήριο
που αφορά την προστιθέµενη αξία που προκύπτει, την προστι-
θέµενη ακαδηµαϊκή, επιστηµονική, οικονοµική και κοινωνική αξία.
Αυτό είναι το κριτήριο, νοµίζω, που θα πρέπει να καθορίζει όλες
αυτές τις ενέργειες και αυτό θα πρέπει να γίνεται µε λεπτοµέ-
ρεια, µε τα µάτια ανοιχτά, όντας έξω από το κουτί. 

Ο συνδυασµός αυτών των τεσσάρων στοιχείων θα πρέπει, λοι-
πόν, να λαµβάνεται υπ’ όψιν σε κάθε τέτοιο εγχείρηµα, έχοντας
µπροστά µας την αναγκαιότητα για τη βέλτιστη αξιοποίηση του
ανθρώπινου δυναµικού και των υποδοµών που υπάρχουν στα
ιδρύµατα. Σε αυτό, λοιπόν, το κριτήριο ανταποκρίθηκε η συζή-
τηση που έγινε στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και στο Ιόνιο Πανε-
πιστήµιο. 

Έχοντας αυτό σαν βάση, θα ήθελα να εξετάσω και κάτι άλλο,
την ίδρυση των Πανεπιστηµιακών Ερευνητικών Κέντρων, δηλαδή
των κέντρων τα οποία θα αρχίσουν να λειτουργούν µέσα στα πα-
νεπιστήµια και πώς αυτά διαφέρουν –γιατί αυτό είναι πολύ ση-
µαντικό- από τα ερευνητικά κέντρα του ν.4310, δηλαδή τα Κέντ-
ρα Εθνικής Εµβέλειας. 

Σε αυτή την περίπτωση το ερώτηµα είναι το εξής: Προκύπτει
προστιθέµενη αξία από την ίδρυση των Πανεπιστηµιακών Ερευ-
νητικών Κέντρων; Γιατί δεν παραµένουµε στο σχήµα των Ερευ-
νητικών Πανεπιστηµιακών Ινστιτούτων; Η απάντηση στο δεύτερο:
Μόνο σε πολύ ελάχιστες, -θα έλεγα- σε µία ή δύο περιπτώσεις,
τα Πανεπιστηµιακά Ερευνητικά Ινστιτούτα λειτούργησαν όπως
θα περίµενε κάποιος και πραγµατικά δηµιούργησαν πολλαπλα-
σιαστικά οφέλη. Στις περισσότερες περιπτώσεις ήταν προσωπι-
κές παρεµβάσεις καθηγητών που οδήγησαν πραγµατικά είτε σε
στρεβλώσεις είτε δεν είχαν καµµία απολύτως επίδραση στο τι
συνέβαινε. 

Ο προσδιορισµός των Πανεπιστηµιακών Ερευνητικών Κέντρων
και οι διαφοροποιήσεις τους από τα ερευνητικά κέντρα που λει-
τουργούν σε εθνική εµβέλεια έχει να κάνει µε το εξής: Τα πανε-
πιστήµια έχουν µια αρχική κεντρική στόχευση που είναι η παροχή
εκπαιδευτικού έργου βάσης και ταυτόχρονα τη δηµιουργία νέας
γνώσης και διάχυση της γνώσης αυτής. Στο πλαίσιο αυτό ένα πα-
νεπιστηµιακό τµήµα καλείται να προσφέρει εκπαίδευση σε όλες
τις βασικές κατευθύνσεις του τοµέα του. Για παράδειγµα ένα
Τµήµα Φυσικής θα πρέπει να περιλαµβάνει όλους τους τοµείς

της φυσικής, ατοµική, µοριακή φυσική, φυσική στοιχειωδών σω-
µατίων κ.λπ., ούτως ώστε να είναι ολοκληρωµένη η εκπαίδευση
των φοιτητών. 

Η ένταξη συγκεκριµένων τµηµάτων των ΤΕΙ στην πανεπιστη-
µιακή αυτή δοµή δεν µπορεί να εµπλουτίσει και να εκσυγχρονίσει
τα γνωστικά αντικείµενα τα οποία προσφέρει το πανεπιστήµιο αν
γίνει µε έναν τρόπο µηχανιστικό, χωρίς µια εξέταση, χωρίς µια
συζήτηση η οποία έχει συζητηθεί. Και αυτό αναµένεται. Προηγή-
θηκαν αυτές οι συζητήσεις και στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και
στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο. 

Ταυτόχρονα το πανεπιστήµιο πρέπει να κάνει έρευνα, ελεύ-
θερη έρευνα για την παραγωγή νέας γνώσης, αλλιώς θα ήταν
ένα απλό φροντιστηριακού τύπου ίδρυµα. 

Από αυτή την άποψη τα Πανεπιστηµιακά Ερευνητικά Κέντρα
αποσκοπούν σε δύο στοχεύσεις. Η πρώτη έχει να κάνει µε τη
σύµπραξη διαφόρων θεµατικών τοµέων του πανεπιστηµίου, ιδι-
αίτερα αν αυτοί οι τοµείς έχουν διεπιστηµονικό χαρακτήρα, ού-
τως ώστε να µεγιστοποιηθεί το αποτέλεσµα και της διεθνούς πα-
ρουσίας του πανεπιστηµίου, αλλά και της ανταγωνιστικότητας
που έχει στο διεθνή χώρο. 

Υπάρχει κι ένα δεύτερο στοιχείο, που αφορά ιδιαίτερα τα πε-
ριφερειακά πανεπιστήµια που καλούνται να παίξουν έναν ρόλο
για την ανάπτυξη της περιφέρειας. Κι όταν λέω ανάπτυξη της πε-
ριφέρειας, εννοώ όχι µονάχα οικονοµική, αλλά και πολιτισµική. 

Σε κάθε περιφέρεια υπάρχουν ιδιαιτερότητες που τα Πανεπι-
στηµιακά Ερευνητικά Κέντρα, που θα λειτουργούν µέσα στα πα-
νεπιστήµια, θα το επιτυγχάνουν αυτό.

Από την άλλη µεριά, η ύπαρξη των Εθνικών Ερευνητικών Κέν-
τρων έχει µια άλλη στόχευση. Πρόκειται για αυτοδύναµα κέντρα
εθνικής εµβέλειας, όπου εκεί οι επιλογές είναι στοχευµένες και
γίνονται από την πολιτεία σε τοµείς που είτε έχουν εθνική σηµα-
σία είτε µπορεί να συνεισφέρουν στην οικονοµική ανάπτυξη της
χώρας είτε σε τοµείς όπου είναι πολύ σηµαντικοί , παραδείγµα-
τος χάριν στην παροχή επιστηµονικών υπηρεσιών προς την πο-
λιτεία.

Χαρακτηριστικά παραδείγµατα είναι το Εθνικό Αστεροσκοπείο
Αθηνών, που λειτουργεί, το Γεωδυναµικό Ινστιτούτο, το Ελληνικό
Κέντρο Θαλασσίων Ερευνών, το ΕΛΚΕΘΕ, για τη µελέτη της θα-
λάσσιας ρύπανσης, κάτι που πρόσφατα αντιµετωπίστηκε και οι
δραστηριότητες του Εθνικού Κέντρου του Δηµόκριτου και του
ΙΤΕ, του Ιδρύµατος Τεχνολογίας και Έρευνας στην Κρήτη, σε το-
µείς αιχµής, όπως είναι τοµείς της µικροηλεκτρονικής και της να-
νοηλεκτρονικής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ ολοκληρώνετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Τελειώνω αµέσως.

Κατά συνέπεια, υπάρχει µια σαφής διαφοροποίηση των Ερευ-
νητικών Κέντρων του ν.4310 και των Πανεπιστηµιακών Ερευνη-
τικών Κέντρων και, βέβαια, υπάρχουν, διαφορετικά κριτήρια σκο-
πιµότητας και βιωσιµότητας που χαρακτηρίζουν την κάθε περί-
πτωση.

Θα ήθελα να τελειώσω τονίζοντας ότι η ισχυρή ώσµωση µε-
ταξύ όλων των ερευνητικών δοµών της χώρας αυξάνει τις πιθα-
νότητες επιτυχίας τους και µε νοµοθετικές παρεµβάσεις που έ-
χουν προϋπάρξει και αυτές που έρχονται στο µέλλον θα τονώ-
σουµε όσο γίνεται τις δυνατότητες για µια τέτοια ώσµωση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με την ευκαιρία,
ώσπου να ανέβει στο Βήµα ο κ. Μηταφίδης, θα παρακαλούσα
τον Υπουργό, επειδή υπάρχουν και οι βουλευτικές τροπολογίες
-αναµένεται και ο κ. Σταθάκης, βεβαίως, να υποστηρίξει µία ή
δύο τροπολογίες, αν δεν κάνω λάθος- να µιλήσει κάποια στιγµή
για τις βουλευτικές. Είστε έτοιµος; 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Είµαι έτοιµος, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Να ακού-
σουµε τον κ. Μηταφίδη και µετά να πάρετε τον λόγο; Υπάρχει ζή-
τηµα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Όχι, δώστε του τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μηταφίδη,
έχετε τον λόγο.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
θα ήθελα να αντιπαρέλθω τα ηθικά αποκαΐδια µιας µηδενιστικής
κριτικής που ασκείται από την Αντιπολίτευση, που εγγίζει τα όρια
της τυµβωρυχίας, µε αφορµή την τραγωδία που ζει αυτός ο
τόπος και που είναι µια τραγωδία µε αιτία.

Βέβαια, να εκφράσω την πλήρη περιφρόνησή µου απέναντι
στην σκύλευση των νεκρών από τη ναζιστική συµµορία της Χρυ-
σής Αυγής, που, δυστυχώς, µε την ψήφο του ελληνικού λαού βρί-
σκεται µέσα σ’ αυτό το Κοινοβούλιο.

Θα ήθελα να πω δύο λόγια, κατ’ αρχάς, για τις κακοφανισµέ-
νες διατάξεις που περιέχει το νοµοσχέδιο για την πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση και ιδιαίτερα για το τµήµα εκείνο
που αφορά στην τεχνική εκπαίδευση.

Οι διατάξεις αυτές κάθε άλλο παρά οδηγούν στην πρόωρη κα-
τάρτιση, όπως στιγµατίστηκαν, ιδιαίτερα από την πλευρά του
ΚΚΕ. Αντίθετα -και µπορώ να σας το πω αυτό µετά λόγου γνώ-
σεως- υλοποιούν πολύχρονα αιτήµατα του εκπαιδευτικού κινή-
µατος.

Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να πω ότι έχω καταθέσει µια
τροπολογία που αφορά στο πρόγραµµα «ΜΙΑ ΝΕΑ ΑΡΧΗ ΣΤΑ
ΕΠΑΛ» και δίνει, βέβαια, τη δυνατότητα στις σχολικές µονάδες
που δεν διαθέτουν Αριθµό Φορολογικού Μητρώου να µπορούν
να διαχειρίζονται τα κονδύλια που αφορούν σε σχέδια δράσης
στο πλαίσιο του προγράµµατος «ΜΙΑ ΝΕΑ ΑΡΧΗ ΣΤΑ ΕΠΑΛ».

Το άλλο που θέλω να πω, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί δεν πρέ-
πει να το ξεχνούµε αυτό, καθώς η µνήµη δεν είναι µια αφηρηµένη
υποχρέωση προς το παρελθόν, αλλά πρέπει να είναι µια συνει-
δητή πράξη, είναι ότι σαν αύριο τρεις χιλιάδες κρατούµενοι στα
ναζιστικά στρατόπεδα θανάτου, συγκεκριµένα στο Άουσβιτς,
Ροµά στην καταγωγή, εξοντώθηκαν στο πλαίσιο της καθαρότη-
τας της Αρίας φυλής. 

Αυτή η ηµέρα έχει αναδειχθεί ως Παγκόσµια Ηµέρα Μνήµης
για την γενοκτονία των Ροµά. Θα υπάρξει και η σχετική εκδή-
λωση αύριο στο Ζάππειο. 

Αναφερόµενος ακριβώς σε αυτό το όχι αφηρηµένο χρέος µνή-
µης -θα το ακούσουµε και από τον αρµόδιο Αναπληρωτή Υ-
πουργό, τον κ. Δηµήτρη Μπαξεβανάκη- θέλω να σας πω ότι η Κυ-
βέρνηση υλοποιεί µία νοµοθετική της πρωτοβουλία που ικανο-
ποιεί το αίτηµα των γυναικών Ροµά στον συνοικισµό του Δεν-
δροπόταµου Θεσσαλονίκης για την ίδρυση Σχολείου Δεύτερης
Ευκαιρίας. Καταθέτω το σχετικό έγγραφο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξέρετε, επίσης, ότι η Κυβέρνηση έχει θέσει ως προϋπόθεση
για τη χορήγηση του Κοινωνικού Επιδόµατος Αλληλεγγύης τους

επόµενους µήνες, την κατοχή απολυτηρίου υποχρεωτικής εκπαί-
δευσης και αυτό είναι ένα κίνητρο για τους Ροµά. Αυτό, ταυτό-
χρονα, είναι και ένα πολύ ισχυρό κοινωνικό µέτρο -για όσους
γνωρίζουν την περιοχή Δενδροποτάµου- στο πλαίσιο της ενδυ-
νάµωσης των Ροµά και της καταπολέµησης των διακρίσεων. 

Έτσι ακριβώς εµείς αντιλαµβανόµαστε το χρέος µας απέναντι
στην ιστορία, απέναντι στο σήµερα, απέναντι στα χειµαζόµενα
στρώµατα της ελληνικής κοινωνίας και όσα εξακολουθούν να
υφίστανται καθεστώς διακρίσεων. 

Και θέλω να ρωτήσω το εξής και δεν είναι ρητορική η ερώ-
τηση: Μέχρι τώρα η Δηµοκρατική Συµπαράταξη µάς κατηγο-
ρούσε ότι ανωτατοποιούµε τα ΤΕΙ. Προηγουµένως άκουσα τον
κ. Γρηγοράκο –αν τον άκουσα καλά- να λέει ότι οδηγούµε σε µία
«ΤΕΙοποίηση» των ΑΕΙ. Αποφασίστε τι από τα δύο γίνεται, να µας
πείτε, για να ξέρουµε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μηταφίδη. 

Στη συνέχεια θα µιλήσει η κ. Δηµήτριος Σεβαστάκης από τον
ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Ένωσης Κεντρώων. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο, για να µας ενηµερώσετε για τις βουλευτικές τρο-
πολογίες, για να µας πείτε ποιες κάνετε δεκτές. Για καθεµία τρο-
πολογία, αν θέλετε, να λέτε και τον ειδικό και τον γενικό αριθµό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Γίνεται αποδεκτή η τροπολογία µε
αριθµό 1715/174. Επίσης, γίνεται δεκτή η τροπολογία µε αριθµό
1716/175. Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε αριθµό 1717/176, η τρο-
πολογία µε αριθµό 1721/180, η τροπολογία µε αριθµό 1722/181.
Επίσης, γίνεται δεκτή η τροπολογία µε αριθµό 1723/182, η τρο-
πολογία µε αριθµό 1724/183. 

Δεν γίνεται δεκτή η τροπολογία µε αριθµό 1725/184. 
Παράλληλα, γίνεται δεκτή η τροπολογία µε αριθµό 1732/191. 
Επίσης, έγιναν δεκτές ήδη στην επιτροπή οι εξής υπουργικές

τροπολογίες: Η τροπολογία µε αριθµό 1718/177, η τροπολογία
µε αριθµό 1719/178 και η τροπολογία µε αριθµό 1720/179. 

Γίνεται τώρα δεκτή η τροπολογία µε αριθµό 1726/185, η τρο-
πολογία µε αριθµό 1728/187, η τροπολογία µε αριθµό 1729/188,
η τροπολογία µε αριθµό 1730/189 και η τροπολογία µε αριθµό
1731/190. 

Οι δικές µας τροπολογίες έχουν σχέση µε µεταπτυχιακά σε-
νάρια που οργανώνονται στα ερευνητικά ιδρύµατα, την αποδοχή
ως ισότιµου master του µεταπτυχιακού του ΜΑΙΧ, του Μητρώου
Θρησκευτικών Λειτουργών. Υπάρχουν θέµατα µουφτείας και ορι-
σµένα θέµατα της Εκκλησίας της Ελλάδας. Αν χρειαστεί, µπορώ
να κάνω ανάλυση. 

Θα ήθελα, επίσης, να καταθέσω τρεις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Σεβα-
στάκη, έχετε τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Μπορεί κανείς να ξεκινήσει από τους ιδιοκτήτες του θρήνου,

οι οποίοι µονοπωλιακά διεκδικούν το δικαίωµα από τη µια να θρη-
νούν και από την άλλη να ενοχοποιούν, χρησιµοποιώντας µάλι-
στα ψευδή στοιχεία, fake ιστοσελίδες. Τι θέλουν να ενισχύσουν
µε αυτόν τον τρόπο;

Αυτά είναι ερωτήµατα που δυστυχώς η κοινοβουλευτική καθη-
µερινότητα δεν τα επιτρέπει.

Επίσης, µε αναγκάζει να απαντήσω µια επιφύλαξη που έχει
διατυπωθεί από πολλούς οµιλητές της Αντιπολίτευσης περί του
άκαιρου ή για ποιο λόγο ένα ερώτηµα παιδείας -κάθε νοµοσχέδιο
απαντάει σε ένα ερώτηµα- να έρχεται σε αυτήν τη συνθήκη. Έρ-
χεται ακριβώς γιατί υπάρχει ανάγκη από κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες που να ενισχύουν τη συνοχή και που να προσπαθούν να
απαντήσουν σε ζητήµατα θεώρησης και αυτοθεώρησης, δηλαδή
σε ζητήµατα και απορίες του λαού µας.

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο προσπαθεί να παρακολουθήσει
αυτό που συµβαίνει στην ακαδηµαϊκή πράξη, τη σύνδεση ιδρυ-
µάτων. Προσπαθεί να απαντήσει, µε τον τρόπο και µε τις κανονι-
στικές πρόνοιες που ενσωµατώνει, σε αυτό που ούτως ή άλλως
συµβαίνει. Η διασύνδεση των ιδρυµάτων συµβαίνει στην πραγ-
µατικότητα, γιατί είναι τέτοια η τεχνολογική συνθήκη.

Επίσης, υπάρχει µία ιδιοτυπία. Όταν τη δεκαετία του ’80 του
ΠΑΣΟΚ συνέλαβε την έννοια της διασποράς των ιδρυµάτων πολ-
λοί την κατήγγειλαν εκ των υστέρων ως απλώς ευνοιοκρατική ή
ότι απαντούσε σε τοπικιστικά αιτήµατα. Εν τούτοις, η διασπορά
ως χαρακτηριστικό, δηλαδή η πολυχωρία των ιδρυµάτων, δεν ση-
µαίνει ότι τα ιδρύµατα δεν επικοινωνούν, ότι δεν διασταυρώνον-
ται τα γνωστικά τους πεδία και ότι δεν αναγκάζονται λόγω αυτής
της δυνατότητας να ανασυγκροτήσουν και να ανακαθορίσουν τα
γνωστικά αντικείµενα. 

Έχουµε, λοιπόν, µία διασπορά των ιδρυµάτων η οποία δεν ση-
µαίνει διάσπαση των ιδρυµάτων, δεν σηµαίνει διάλυση του εκ-
παιδευτικού τους ιστού. Νοµίζω, δηλαδή, ότι η ταυτοχρονία, που
ούτως ή άλλως συµβαίνει, δηλαδή η δυνατότητα να ανακοινώ-
νονται ερευνητικά αποτελέσµατα, εργασίες, ακόµα και να αναρ-
τώνται διπλωµατικές εργασίες, η δυνατότητα, δηλαδή διασταύ-
ρωσης των πληροφοριών που συγκροτούν το διδακτικό γεγονός,
δεν έχει ως απαραίτητη προϋπόθεση και την ταυτοχωρία. Η ταυ-
τοχρονία δεν έχει πια ως απαραίτητη προϋπόθεση την ταυτοχω-
ρία, την εύρεση των ιδρυµάτων στον ίδιο φυσικό γεωµετρικό
χώρο.

Αυτή η ελευθερία ανοίγει τελείως διαφορετικά εκπαιδευτικά
διακυβεύµατα και διεθνώς. Απόδειξη αυτού είναι ότι τα ελληνικά
ιδρύµατα έχουν απόλυτες και αναπτυσσόµενες διεθνείς σχέσεις.
Το Πανεπιστήµιο Αιγαίου, όπως ξέρετε, κύριε Υπουργέ, µε την
ανασφάλεια της διασποράς του, έχει καταφέρει να έχει µια πολύ
ισχυρή διεθνή προβολή και αξιολόγηση, όπως και άλλα ιδρύ-
µατα. Νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο ένα τέτοιο φαινόµενο προσπαθεί
να το εξορθολογίσει. Ελπίζω να υπάρξει και µια αντίστοιχη προ-
σπάθεια και για τις άλλες περιοχές, όχι µόνον τις γνωστικές,
αλλά και τις εκπαιδευτικές. 

Οι ηγεσίες των πανεπιστηµίων είναι οργανικά κοµµάτια των εκ-
παιδευτικών διακυβευµάτων. Δεν είναι εγκαταστάσεις πάνω στα
ιδρύµατα. Εποµένως, η συµφωνία τους και οι βελτιωτικές προ-
τάσεις τους σηµαίνουν ότι οι νοµοθετικές πρόνοιες είναι σε µία
σωστή κατεύθυνση. 

Ένα νοµοσχέδιο –το έχουµε ξαναδεί και το έχουµε ξαναπεί-
δεν λύνει όλα τα ζητήµατα, αλλά ένα πολύ µεγάλο µέρος της χει-
ραφέτησης των εκπαιδευτικών αντικειµένων, της ανασυγκρότη-
σης των αντικειµένων. Εδώ απαντάω και σε αυτήν την απορία και
αγωνία που έχει εκφράσει αρκετός κόσµος για το ότι έχουµε
συγγενή αντικείµενα που γειτνιάζουν.

Δεν υφίσταται αυτό, γιατί τα γνωστικά σύνορα ανακαθορίζον-
ται και επίσης µέσα στη σύγχρονη συνθήκη τα ζητήµατα του ανα-
σχεδιασµού των γνωστικών αντικειµένων είναι πολύ ανοικτά και
υπάρχει µία τεράστια προσαρµοστικότητα. 

Υπό αυτές τις συνθήκες θα πρέπει να κρίνουµε το νοµοσχέδιο
και να προτείνουµε τις συγκεκριµένες διορθώσεις που ενδεχο-

µένως κάποιος µπορεί να εισηγηθεί. Μ’ αυτούς τους όρους νο-
µίζω ότι µπορεί κανείς να προσεγγίσει και το ευρύτερο πρόβληµα
της παιδείας που εξάλλου θα τεθεί ξανά και στα επόµενα βήµατα
των νοµοθετικών πρωτοβουλιών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων κ. Σαρίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία είναι

ένα πεδίο στο οποίο θα έπρεπε να εξαντληθεί η συζήτηση για µία
εθνική πολιτική, η οποία σε βάθος χρόνου θα ξεπερνούσε τον
χρονικό ορίζοντα µιας κυβέρνησης. Τέτοια θέµατα, όπως η παι-
δεία, είναι και το χρέος της χώρας, όπως και το δηµογραφικό.
Σε όλα αυτά τα θέµατα θα έπρεπε οι συζητήσεις να εξαντλούν-
ται.

Όσον αφορά το θέµα της παιδείας, θα έπρεπε να εξαντληθεί
γιατί αφορά το µέλλον της χώρας, το µέλλον της νεολαίας της,
το µέλλον των παιδιών της, αυτής της νεολαίας που δείχνει αυτές
τις µέρες, στο δράµα και την τραγωδία που βιώνουµε, ότι έχει
αξίες και ιδανικά. Αυτή η νεολαία έχει και όνειρα και φιλοδοξίες
και λόγω της οικονοµικής κατάστασης που βιώνουµε στη χώρα
µας, η ίδια αναζητεί το µέλλον της µακριά από αυτήν. 

Ειλικρινά δεν θα έπαιρνα τον λόγο να µιλήσω για το νοµοσχέ-
διο και τις διατάξεις του, µια και µίλησε µε σαφήνεια και ειλικρί-
νεια ο εισηγητής µας, ο κ. Μεγαλοµύστακας. Η Ένωση Κεντ-
ρώων διαχρονικά, τα τρία χρόνια που βρίσκεται στη Βουλή των
Ελλήνων, µε τους λίγους πόρους που διαθέτει, έχει προτάσεις
στον τοµέα της παιδείας, τις οποίες καταθέτει κάθε φορά όταν
συζητούνται, στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια της Βουλής, θέ-
µατα παιδείας. Τις προτάσεις αυτές τις ενισχύει καθηµερινά.

Πήρα τον λόγο για µία τροπολογία που αφορά θέµατα της Εκ-
κλησίας και έχει ρυθµίσεις που αφορούν ουσιαστικά τη συντα-
ξιοδότηση των µουφτήδων. Όταν ήρθε στα χέρια µου η συγκε-
κριµένη τροπολογία, το πρώτο σχόλιο που έκανα, ήταν τοπίο
στην οµίχλη. Θα σας εξηγήσω γιατί πέρασε από το µυαλό µου
αυτή η έκφραση. 

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, όταν πληροφορήθηκα την απέ-
λαση των Ρώσων διπλωµατών, αναζήτησα το σχετικό σχόλιο του
Μαξίµου, το οποίο προς µεγάλη µου έκπληξη έκανε λόγο για την
ευθύνη της προστασίας της εθνικής κυριαρχίας. 

Αργότερα, άκουσα από τον Υπουργό Εξωτερικών, τον κ. Κο-
τζιά να κηρύσσει µε δήλωσή του σε συνέντευξη τον τερµατισµό
της διπλωµατίας της «κότας» και σήµερα έρχεται ο αρµόδιος
Υπουργός Παιδείας και προσθέτει δύο άρθρα σε µία εκπρόθε-
σµη τροπολογία. Με αυτά τα δύο άρθρα ξηλώνονται µε συνοπτι-
κές διαδικασίες οι δύο µουφτήδες. 

Πώς συνδέονται άραγε όλα αυτά, όταν τα κοιτάς από εκείνη
τη γωνιά που σε υποχρεώνουν να στέκεσαι, θες δεν θες, γιατί
έχεις τις ευθύνες σου ως µέλος της Επιτροπής Εθνικής Άµυνας
και Εξωτερικών Υποθέσεων να στέκεσαι και να τα βλέπεις µε την
οπτική γωνιά που πρέπει να τα βλέπεις;

Τι µπορεί να έκαναν, αγαπητοί συνάδελφοι, οι Ρώσοι που δεν
έχουν κάνει οι Τούρκοι του Προξενείου της Κοµοτηνής; Τι παρα-
πάνω έκαναν από τους ανθρώπους του κ. Ερντογάν για την πρα-
κτική των τουρκικών µυστικών υπηρεσιών να προχωρούν σε
απαγωγές πολιτών µέρα µεσηµέρι από τους δρόµους των πό-
λεων ξένων κυρίαρχων κρατών;

Τη δράση του Προξενείου στη Θράκη νοµίζω ότι τη γνωρίζουν
ακόµη και οι πέτρες. Γνωρίζουν τα πολιτικά κόµµατα και µάλιστα,
πάρα πολύ καλά το τι συµβαίνει ακριβώς στη Θράκη, το τι κάνουν
εκεί οι άνθρωποι του προξενείου σε σχέση µε τις µουφτείες, στη-
ρίζοντας εµπράκτως και ξεδιάντροπα τη δράση των ψευτοµου-
φτήδων, εγκλωβίζοντας τη µουσουλµανική κοινότητα και δη-
µιουργώντας πολλά σοβαρά προβλήµατα στην καθηµερινότητά
τους.

Γνωρίζοντας, λοιπόν, την εξαιρετικά µεγάλη ανοχή που για δε-
καετίες συνεχίζει να επιδεικνύει µέχρι και σήµερα η χώρα µας, η
Ελλάδα µας, απέναντι στην επιθετική και κακόβουλη δράση του
προξενείου, σκέφτηκα πως οι Ρώσοι θα έπρεπε να έχουν κάνει
κάτι πολύ χειρότερο, κάτι πολύ πιο σοβαρό από αυτό το οποίο
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ουσιαστικά κάνουν µέχρι σήµερα οι Τούρκοι, αλλιώς ούτε το ελ-
ληνικό Υπουργείο Εξωτερικών θα έκρινε σκόπιµο να προχωρήσει
στη διευκρίνιση ότι δεν ταυτίζει τις πράξεις των απελαθέντων µε
την επίσηµη ρωσική διπλωµατία ούτε και το Μαξίµου θα µίλαγε
για ανάγκη προστασίας της εθνικής κυριαρχίας.

Έρχεται σήµερα ο κύριος Υπουργός χωρίς καµµία προειδο-
ποίηση, χωρίς καµµία ενηµέρωση του Κοινοβουλίου και µας φέρ-
νει σε δύο άρθρα, χωρίς πρόβλεψη για την επόµενη µέρα. Το
λέω αυτό, γιατί εκεί ουσιαστικά βρίσκεται η βασική µας ένσταση,
στη συγκεκριµένη τροπολογία. Είναι η µοναδική από τις τροπο-
λογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί που ακριβώς για αυτόν τον
λόγο η Ένωση Κεντρώων θα τοποθετηθεί αρνητικά. Έρχεται, λοι-
πόν, χωρίς πρόβλεψη για την επόµενη µέρα και τερµατίζει το ήδη
υφιστάµενο πλαίσιο το οποίο υπάρχει στη Θράκη, ένα πλαίσιο
που διαµορφώθηκε σε βάθος πολλών δεκαετιών.

Θα έπρεπε πρώτα να έχουµε στα χέρια µας το προεδρικό διά-
ταγµα που να µας έδινε ποια ήταν η επόµενη µέρα και µετά να
ερχόταν αυτή η τροπολογία στην ελληνική Βουλή, γιατί ουσια-
στικά από σήµερα που θα ψηφιστεί, οι δυο µουφτήδες είναι
πλέον στη διάθεση του Υπουργείου. Το τραγικό, όµως, που συµ-
βαίνει αυτή τη στιγµή είναι ότι προχωράει στην κίνηση αυτή το
Υπουργείο, χωρίς να γνωρίζουµε τι ακριβώς ξηµερώνει για τους
Έλληνες µουσουλµάνους της Θράκης.

Επιχειρείτε να βάλετε ένα τέλος, κύριε Υπουργέ, χωρίς όµως
να µας λέτε τι έχετε αποφασίσει, το τι θα ισχύει από εδώ και πέ-
ρα.

Υπερψηφίζοντας, κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία επικροτείτε ουσιαστικά την πρακτική της
Κυβέρνησης να αιφνιδιάζει το Κοινοβούλιο και να απαξιώνει τις
προβλέψεις του Συντάγµατος, αλλά και τις διατάξεις του Κανο-
νισµού της Βουλής, υπονοµεύοντας έτσι το έργο των αρµοδίων
κοινοβουλευτικών επιτροπών, µε αποτέλεσµα τον ευτελισµό των
δηµοκρατικών διαδικασιών και συνέπεια την απογοήτευση στους
Έλληνες πολίτες πως αυτές οι πρακτικές οδηγούν ουσιαστικά
στην πλήρη απαξίωση από αυτούς, από το τι συµβαίνει στη δη-
µοκρατία µας. Και όπως έχω πει πάρα πολλές φορές -και δεν θα
κουραστώ επίσης να επαναλάβω- η αποχή είναι η µεγαλύτερη
εθνική απειλή, η πιο ύπουλη από όλες, η πιο επικίνδυνη από όλες
που αντιµετωπίζει η χώρα µας σήµερα. Απαξιώνοντας το έργο
του Κοινοβουλίου, καταστρέφετε τη δηµοκρατία, γιατί πλήττετε
την εµπιστοσύνη των πολιτών σε αυτή.

Σχετικά, λοιπόν, µε την άσκηση της εξωτερικής πολιτικής, ως
µέλος της αρµόδιας επιτροπής, έχω την πολιτική ευθύνη να εξη-
γήσω στους Έλληνες πολίτες πως η Βουλή δεν συµµετέχει µε
κανέναν τρόπο στο τι κάνει η Κυβέρνηση στα εθνικά θέµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύς ο λόγος στις µέρες µας
για τις πολιτικές ευθύνες και καλά κάνει και είναι πολύς. Ως
Ένωση Κεντρώων, δεν ξεχάσαµε ούτε µια µέρα ποιες είναι οι ευ-
θύνες που µας αναλογούν και γι’ αυτό σήµερα, στο πλαίσιο αυ-
τών ακριβώς των ευθυνών µας, καταγγέλλουµε πως για τα ζητή-
µατα που αποκαλούµε εθνικά, η ελληνική Βουλή δεν έχει καµµία
απολύτως ενηµέρωση, καµµία κοινοβουλευτική κάλυψη ή νοµι-
µοποίηση.

Οφείλουµε να εξηγήσουµε στους Έλληνες πολίτες και να τους
προειδοποιήσουµε πως η Κυβέρνηση κάνει του κεφαλιού της στα
εθνικά θέµατα, χωρίς να ενηµερώνει τη Βουλή. Δεν µπορούµε να
την υποχρεώσουµε να σέβεται το Σύνταγµα και τις κοινοβουλευ-
τικές διαδικασίες. 

Είχατε τον χρόνο. Σας τον προσφέραµε αυτόν τον χρόνο. Εί-
χατε την ευκαιρία να επιδιώξετε την κοινοβουλευτική συναίνεση.
Ήδη από το 2017 είχαµε υποβάλει µία ερώτηση –την καταθέτω
και στα Πρακτικά- στον κύριο Πρωθυπουργό γι’ αυτό το θέµα και
ζητούσαµε ως Ένωση Κεντρώων να µας ενηµερώσει σχετικά µε
το τι γίνεται τελικά µε τους µουφτήδες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η συγκεκριµένη ερώτηση έχει γίνει πάνω από οκτώ µήνες. Δεν
ρωτάτε και δεν συµβουλεύεστε κανέναν. Όταν το κάνετε αυτό
για τα ζητήµατα γενικής πολιτικής, είστε απλά ιδεοληπτικοί. Ό-

ταν, όµως, το κάνετε για ζητήµατα εθνικής κυριαρχίας, για εθνικά
ζητήµατα, τότε επιτρέψτε µου να σας πω ότι µπορεί να χαρακτη-
ρίζεσθε και επικίνδυνοι. Δεν έχετε καµµία κοινοβουλευτική κά-
λυψη ή νοµιµοποίηση για όσα παιχνίδια ή και ενδεχοµένως –για
ανθρώπους που γνωρίζουν λίγο περισσότερο τα πράγµατα από
όσο ο απλός πολίτης- παζάρια κάνετε στα ζητήµατα εξωτερικής
πολιτικής. 

Θα περάσω και στον σχολιασµό µιας άλλης τροπολογίας, την
οποία θα ψηφίσουµε θετικά. Όπως είπα, σε όλες τις τροπολογίες
θα τοποθετηθούµε θετικά. Θα µιλήσω για την τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 1728, γιατί θέλω να επαναλάβω µερικά πράγµατα –
και χαίροµαι ιδιαίτερα που µέσα στην Αίθουσα της Γερουσίας
βρίσκονται και πολλοί Υπουργοί- σχετικά µε την τροπολογία της
κ. Αχτσιόγλου, όπως και για τις υπόλοιπες αυτού του είδους τις
τροπολογίες, οι οποίες επισήµως έχουν και έναν σκοπό, όπως
την ανακούφιση των πυρόπληκτων της ανατολικής Αττικής. 

Χρειάζονται οι συγκεκριµένες τροπολογίες. Δεν θα γίνει καµ-
µία σπέκουλα από την Ένωση Κεντρώων στο συγκεκριµένο θέµα.
Πολιτικές ευθύνες θα αποδοθούν. Η Ένωση Κεντρώων έχει ζη-
τήσει και συζήτηση στην Ολοµέλεια γι’ αυτές τις ευθύνες. Πριν,
όµως, από αυτό, η ελληνική Κυβέρνηση θα πρέπει να κάνει το
δικό της βήµα, γιατί έχει ευθύνη, έχει υποχρέωση, γιατί οφείλει
µία «συγγνώµη». Δεν λύνει τίποτα. 

Επισήµως, λοιπόν, στη συγκεκριµένη τροπολογία θα ήθελα να
ενηµερώσω τους Υπουργούς, οι οποίοι δεν ξέρουν, ότι τον Αύ-
γουστο του 2015 ψηφίστηκε ο ν.4336. Εκεί, λοιπόν, στην παρά-
γραφο 16, στην υποπαράγραφο δ’12 του νόµου αυτού, η οποία
ψηφίστηκε από τη συντριπτική πλειοψηφία της ελληνικής Βου-
λής, παρακρατείται –το έχω πει και σε προηγούµενη Ολοµέλεια-
χρηµατικό ποσό από τους Έλληνες δανειολήπτες κάθε φορά που
πληρώνουν τις δόσεις τους, µε σκοπό ακριβώς την ανακούφιση
των πληγέντων από φυσικές καταστροφές. 

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε, αυτός ο λογαριασµός έχει µέσα
πάνω από ένα δισεκατοµµύριο ευρώ, κύριοι Υπουργοί, αν δεν το
γνωρίζετε. Επαναλαµβάνω ότι µιλάµε για τον ν.4336, παράγρα-
φος 16 της υποπαραγράφου δ’12. Μέσα εκεί, λοιπόν, είναι κά-
ποια χρήµατα. Οφείλετε να έρθετε σε συνεννόηση µε τον Υπουρ-
γό Οικονοµικών –ο οποίος µάλλον δεν το έχει καταλάβει- και να
του πείτε ότι µέσα εκεί υπάρχει πάνω από ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ ακριβώς γι’ αυτόν το σκοπό, για να τα δώσετε δηλαδή
στους ανθρώπους που έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα )

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
η Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Μερόπη
Τζούφη. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων): Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πράγµατι βρισκόµαστε σήµερα εδώ µε πολύ νωπές τις µνή-
µες από µία ανείπωτη εθνική τραγωδία εκφράζοντας δηµόσια την
οδύνη µας, συνεχίζοντας όµως την προσπάθεια να ανταποκρι-
θούµε στις προσδοκίες νέων ανθρώπων που βλέπουν µπροστά
και αγωνιούν για το µέλλον τους.

Είναι πράγµατι πολύ δύσκολο, όµως, ακόµη και σε τέτοιες
στιγµές συνταρακτικών απωλειών οφείλουµε από τη µια µεριά
να υποστηρίζουµε τους ανθρώπους που έχασαν τα πάντα και
από την άλλη µεριά να ανασυγκροτούµε τις δυνάµεις µας και να
συνεχίζουµε. 

Αυτονόητα, λοιπόν, η Κυβέρνηση λαµβάνει µέτρα -κατατέθη-
καν ήδη και ως τροπολογίες και θα συνεχιστούν- για την όσο το
δυνατόν µεγαλύτερη επούλωση των πληγών, για την ενίσχυση
των οικογενειών των θυµάτων, την αρωγή και την ενίσχυση των
πληγέντων, την αποκατάσταση των υλικών ζηµιών, τόσο των ιδιω-
τών όσο και των δηµόσιων υποδοµών και βεβαίως, στο τέλος και
για τη συντεταγµένη απόδοση των ευθυνών. 

Στην προσπάθεια αυτή συµµετέχει και το δικό µας Υπουργείο.
Ήδη έχουν ανακοινωθεί µέτρα ανακούφισης και υποστήριξης.
Και θέλω από του Βήµατος αυτού να ευχαριστήσω την αλληλέγ-
γυα προσπάθεια της εκπαιδευτικής κοινότητας, µαζί µε πολλούς
άλλους, για το άνοιγµα των σχολείων στην περιοχή µε στόχο τη
δηµιουργική απασχόληση των παιδιών, αλλά και την υποστήριξη
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των οικογενειών τους, όταν και όποτε το έχουν ανάγκη, αλλά και
τον Σύλλογο Εργαζοµένων του Υπουργείου για την παραχώρηση
του χώρου της κατασκήνωσης για χρήση από τους πληγέντες.

Σήµερα, όµως, συζητάµε κάτι άλλο που έχει τη δική του σηµα-
σία. Μιλάµε για ένα στοίχηµα της εποχής µας, την επίτευξη του
ενιαίου χώρου εκπαίδευσης και έρευνας, που είναι ένα νέο πεδίο
εφαρµογής µιας νέας πολιτικής, που καλείται από την άλλη µεριά
να αντιµετωπίσει χρόνια προβλήµατα στο εκπαιδευτικό και ερευ-
νητικό περιβάλλον.

Με την έννοια αυτή καλούµαστε να υπερβούµε ένα πραγµα-
τικό δεδοµένο, συνθήκες όπως: η γεωγραφική αποµόνωση, ο κα-
τακερµατισµός, οι αλληλοεπικαλύψεις, τα ελλείµµατα προσωπι-
κού, η σχετικά περιορισµένη αξιοποίηση των ερευνητικών απο-
τελεσµάτων, η αδυναµία ενσωµάτωσης νέων επιστηµόνων και η
µαζική φυγή τους σε χώρες και ιδρύµατα του εξωτερικού. 

Οι συνθήκες αυτές, λοιπόν, γιατί σε αυτό το πλαίσιο νοµοθε-
τούµε, σε συνδυασµό µε τις σύγχρονες επιστηµονικές, αλλά και
κοινωνικές και τοπικές ανάγκες, µας οδηγούν σήµερα, έπειτα
από µια εξαντλητική και γόνιµη κατά τη γνώµη µου διαδικασία
εκτεταµένου διαλόγου µε τους εµπλεκόµενους φορείς, στην κα-
τάθεση αυτού του σχεδίου νόµου, το οποίο αποτελεί µια προσε-
κτική νοµοθετική πρωτοβουλία.

Στην προηγούµενη περίοδο ειπώθηκαν αυτά. Κατατέθηκαν
προτάσεις από τα ιδρύµατα. Πραγµατοποιήθηκαν αλλεπάλληλες
συναντήσεις µε τα µέλη της επιτροπής, µε τα συλλογικά όργανα.
Εξασφαλίστηκαν ευρύτατες συναινέσεις. Συµµετείχε στο σύνολό
της η πανεπιστηµιακή κοινότητα στη διαδικασία εκλογής νέων
οργάνων διοίκησης και πλειοψηφικά ανέδειξε εκείνους τους υπο-
ψήφιους που κριτικά στήριξαν το εγχείρηµα. Και επιτρέψτε µου
να πω ότι κατά τη γνώµη µου αυτή είναι µια υγιής διαδικασία,
όπου σηµειώθηκαν πολλές µεταβολές. Όλες και όλοι µετακινη-
θήκαµε από τις αρχικές µας θέσεις και απόψεις και µέσω ενός
συνθετικού χαρακτήρα του δηµόσιου και διεπιστηµονικού διαλό-
γου καταλήξαµε σε ευρύτατες συναινέσεις που αντιµετωπίζονται
θετικά και από τις τοπικές κοινωνίες.

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή η νοµοθετική µας πρωτοβουλία
δεν οδηγεί στην ενσωµάτωση, αλλά ούτε στην άνευ όρων πανε-
πιστηµιοποίηση των ΤΕΙ. Ακολουθήσαµε την αντίθετη από τη συ-
νηθισµένη πορεία ξεκινώντας από τα κάτω προς τα πάνω και ο
αντίλογος δυστυχώς, θα µου επιτρέψετε να πω, περιορίζεται σε
αόριστες παρατηρήσεις που απέχουν από την πραγµατικότητα,
αιτιάσεις για ακοστολόγητο, για ανύπαρκτο διάλογο, για ιδιοτέ-
λειες, για εξυπηρετήσεις, για φωτογραφικές διατάξεις και ευερ-
γετούµενους. Τίποτε ψευδέστερο από αυτά που κατατέθηκαν,
δυστυχώς, στον δηµόσιο διάλογο. 

Στη βάση της διαφωνίας των συναδέλφων που το εκφωνούν
είναι δυστυχώς η συνοµολογηµένη κατάρρευση του παλιότερου
σχεδίου «ΑΘΗΝΑ», που ήταν και η µοναδική µέχρι τώρα εφαρ-
µοσµένη αντιπρόταση που προέβλεπε συγχωνεύσεις, καταργή-
σεις τµηµάτων ΤΕΙ και πανεπιστηµίων. Και να θυµηθούµε ότι µε
αυτό το νοµοσχέδιο καταργήθηκαν δεκαοκτώ τµήµατα πανεπι-
στηµίων και τριάντα ΤΕΙ και επιπλέον, άλλα είκοσι είχαν ηµερο-
µηνία λήξης µέχρι το τέλος του 2018.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Οι υπεύθυνοι, όµως, αυτών των πολιτικών προφανώς δεν απο-
λογήθηκαν. Επέλεξαν, όπως είπα και πριν, αφοριστικά, δηλητη-
ριώδη, απαξιωτικά σχόλια κατά πάντων: πρυτανικές αρχές, µέλη
ΔΕΠ, Δηµάρχους, Υπουργούς, χωρίς διατύπωση ουσιαστικής
εναλλακτικής πρότασης, έστω και τώρα, πιθανώς µε µόνη κατά-
θεση την πλήρη ιδιωτικοποίηση του ανώτατου χώρου της εκπαί-
δευσης ή κάποιες επιµέρους κριτικές τοποθετήσεις, όπως από
τη µεριά του Ποταµιού, για τη χωροταξική κατανοµή. Η δια-
σπορά, όµως –και σε αυτό απαντώ- προϋπήρχε σε πλήθος υπαρ-
χόντων πανεπιστηµίων και ΤΕΙ και δεν µπορούσε να αγνοηθεί για
πολλούς λόγους, παραδείγµατος χάριν υπήρχαν υποδοµές ση-
µαντικές και µάλιστα, σε αυτή τη διαδικασία της µετάβασης που
επιχειρείται µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Εµείς θεωρούµε ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό µπορούν τα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, που έχουν αφήσει ανεξίτηλο το
στίγµα τους στην πρόοδο της επιστήµης, να προσφέρουν πολύ

περισσότερο στην ακαδηµαϊκή κοινότητα και στη διεθνή, αλλά
και στην ευρύτερη περιοχή που τα φιλοξενεί.

Σαν οργανικό µέλος του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, όπως έχω
πει και σε προηγούµενη τοποθέτησή µου, νοµίζω ότι έχω τη δυ-
νατότητα να τοποθετηθώ και βιωµατικά. Πολλές από τις αλλαγές
που προτείνονται εντάσσονταν εδώ και πολλά χρόνια στο πλαίσιο
του στρατηγικού σχεδιασµού του πανεπιστηµίου µας. Τέτοιες
προτάσεις, που πέρασε πολύς χρόνος µέχρι να υλοποιηθούν,
ήταν οι ιδρύσεις της Νοσηλευτικής, της Γεωπονικής Σχολής, του
Πολυτεχνείου, του Ερευνητικού Κέντρου, και µάλιστα προτάσεις
που αξιολογήθηκαν θετικά σε εσωτερικές και εξωτερικές αξιο-
λογήσεις.

Εποµένως, επιτρέψτε µου να πω ότι προκύπτει αβίαστα το
συµπέρασµα ότι η παρούσα συνθήκη είναι απολύτως ώριµη για
να προχωρήσουµε σε αυτήν την κατεύθυνση και για αυτό έχουµε
θετικές, έως και οµόφωνες αποφάσεις των Συγκλήτων των πα-
νεπιστηµίων και των ΤΕΙ, µια κατεύθυνση που συνδέεται και µε
την ανάπτυξη της περιοχής, εντάσσεται στον ευρύτερο αναπτυ-
ξιακό σχεδιασµό. Υπήρξαν πολλές µαζικές συζητήσεις και στο
πλαίσιο των αναπτυξιακών συνεδρίων µε εξωστρεφείς και διασυ-
νοριακές δράσεις, κάτι που αποτελεί όραµα της ευρύτερης κοι-
νωνίας, µια κατεύθυνση που ενισχύει περισσότερο την επαγγελ-
µατική εκπαίδευση, αντίθετα µε τα υποκριτικά δάκρυα για την
κατεδάφιση των ΑΕΙ και που η πολιτική ηγεσία προσπαθεί να ανα-
πτύξει µε πολύ συνέπεια και πλήθος σχετικών παρεµβάσεων και
νοµοθετικών πρωτοβουλιών, στις οποίες αναφέρθηκε και νοµίζω
θα αναφερθεί ξανά αναλυτικά ο συνάδελφός µου κ. Μπαξεβανά-
κης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Εγώ θα ήθελα να πω µόνο για αυτά τα διετή προγράµµατα που
βάζουµε στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα -θα χρειαστώ λίγο
περισσότερο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ- να φέ-
ρουν το κύρος και το βάθος της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης
και να δίνουν διπλώµατα επιπέδου 5, µε διεθνή αναγνώριση. Και
έτσι σκοπεύουµε να γίνει, µε προνοµιακή, ίσως και ελεύθερη
προσβασιµότητα στους απόφοιτους των ΕΠΑΛ.

Η ιστορία του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων είναι µακρά. Είναι ήδη
ένα µεγάλο πανεπιστήµιο, ένα πανεπιστήµιο που δίνει αξιόπιστα
και υψηλού κύρους δωρεάν µεταπτυχιακά και θεωρούµε ότι µαζί
µε το ΤΕΙ Ηπείρου, που είχε αντίστοιχη εξέλιξη, αποτελούν µέρος
της βαριάς βιοµηχανίας της περιοχής.

Έτσι, λοιπόν, στον αντίποδα της ισοπεδωτικής πολιτικής των
προηγούµενων χρόνων, αξιοποιούµε το πλήθος των ερευνών,
τον σηµαντικό ρόλο που έπαιξαν αυτά τα ιδρύµατα στην περιφέ-
ρεια και προχωρούµε µε έναν συντεταγµένο τρόπο για να µπο-
ρέσουµε να οδηγήσουµε τον τόπο µας σε καλύτερες µέρες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Ειδικά στην περίοδο που διανύουµε σε περιοχές όπως η Ήπει-
ρος, που αποτελεί τη νοτιότερη -δύο λεπτά θα χρειαστώ ακόµη-
και πιο αραιοκατοικηµένη Περιφέρεια της χώρας, µε ένα από τα
χαµηλότερα κατά κεφαλήν ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το νο-
µοσχέδιο αυτό µπορεί να δηµιουργήσει εκείνες τις συνθήκες που
θα απαντήσουν στις προκλήσεις του άµεσου και του απώτερου
µέλλοντος, αφού προβλέπεται να γίνει ένα σχεδόν πλήρες
ίδρυµα µε τριάντα πέντε χιλιάδες φοιτητές. Ενδεικτικά, ανέφερα
και στις επιτροπές, η ίδρυση της Σχολής Γεωπονίας σε έναν τόπο
µε παράδοση στην αγροτική παραγωγή, η ενσωµάτωση των Τµη-
µάτων Νοσηλευτικής και Λογοθεραπείας στη Σχολή Επιστηµών
Υγείας του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων µε µεγάλα οργανωµένα νο-
σοκοµεία, µπορεί να βοηθήσει στο να προχωρήσει η περιοχή και
να παρέχει πολύ αξιόπιστες υπηρεσίες στον τόπο.

Αυτή η µεταρρύθµιση διατρέχεται και από µια άλλη οπτική, πιο
νευραλγικής σηµασίας: τη διεθνοποίηση των ΑΕΙ. Μπορούν αυτά
τα µεγάλα ιδρύµατα να πρωταγωνιστήσουν στη χώρα µας και
διεθνώς και να καταγραφούν στον διεθνή ακαδηµαϊκό χάρτη. Για
το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων πιστεύω ότι µπορεί να διαδραµατίσει
έναν πολύ σηµαντικό ρόλο όχι µόνο στη Βορειοδυτική Ελλάδα,
αλλά και στην ευρύτερη περιοχή των δυτικών Βαλκανίων και να
παίξει µάλιστα, έναν ηγετικό και πρωτοπόρο ρόλο σε αυτήν την
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κατεύθυνση.
Ακούσαµε επιφυλάξεις για τη δηµιουργία του Επιστηµονικού

Ερευνητικού Ινστιτούτου. Επιτρέψτε µου να πω ότι το θεωρώ
πολύ σηµαντικό αυτό το αντικείµενο, γιατί µπορεί να θεραπεύσει
στην περιοχή µας επιστηµονικά αντικείµενα µε µεγάλη παρά-
δοση και µε µεγάλο δυναµικό παλαιότερο και νεότερο, που έχουν
σχέση µε τον πολιτισµό, την τοπική παράδοση, τις τέχνες, τη νε-
οελληνική γραµµατεία για να ξαναγίνουν τα Γιάννενα πρώτα στα
γράµµατα, όχι όµως ακόµη και στο εγγύς µέλλον και στα γρό-
σια.

Καταλήγοντας θα ήθελα να υπογραµµίσω για µια ακόµη φορά
ότι η τωρινή είναι µια απολύτως ώριµη συνθήκη για να προχω-
ρήσουµε. Φυσικά η επιφύλαξη όλων είναι αν θα υπάρξουν οι απα-
ραίτητοι πόροι και η απαραίτητη ενδυνάµωση µε προσωπικό.
Σήµερα ο Υπουργός δεσµεύτηκε µε συγκεκριµένο τρόπο για τη
στήριξη αυτής της προσπάθειας και έχει δώσει δείγµατα γραφής
και από το προηγούµενο χρονικό διάστηµα µε την κατ’ επιλογήν
ενίσχυση των ανώτατων δηµόσιων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων.

Το στοίχηµα, λοιπόν, είναι τι θα κάνουν τα ιδρύµατα. Να υλο-
ποιήσουν µε τις δικές τους δυνάµεις και την ενδυνάµωσή τους,
να βάλουν προτεραιότητες, να υπάρξει σκληρή δουλειά, ώστε
να προχωρήσει αποτελεσµατικά αυτού του τύπου η µεταρρύθ-
µιση, µε θετικό πρόσηµο.

Θεωρώ -και καταλήγω µε αυτό-, ότι η διαδικασία αυτή που
προχώρησε µέσα από έναν ευρύτατο και, στις περισσότερες πε-
ριπτώσεις, έναν πολύ ανοιχτό διάλογο, µας επιτρέπει να αισιο-
δοξούµε ότι προχωρούµε σε µια κοινή πορεία. Και έχουµε βαθιά
την πεποίθηση ότι αυτό µπορεί να βοηθήσει σε ένα πράγµα πολύ
σηµαντικό, στη δυνατότητα αναστροφής στη µαζική απώλεια του
πνευµατικού κεφαλαίου του τόπου µας, δίνοντας ευκαιρίες απα-
σχόλησης, προόδου και παραγωγής στους νέους επιστήµονες
της χώρας. Οι νέοι και οι νέες αυτού του τόπου να µπορούν να
αξιοποιούν, να θέτουν σε εφαρµογή τις ιδέες, τις ικανότητες και
την υψηλή τους κατάρτιση εδώ, στο ελληνικό δηµόσιο πανεπι-
στήµιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υφυπουργό.

Ο κ. Κάτσης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. Αµέσως µετά η κ.
Βάκη.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κι εγώ να εκφράσω

τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στις οικογένειες των θυµάτων της
πρόσφατης τραγωδίας στην ανατολική Αττική. Η αξία της ανθρώ-
πινης ζωής είναι πάνω από όλα και γι’ αυτό καθήκον της πολι-
τείας είναι να σταθεί στο πλευρό όλων εκείνων που επλήγησαν
από τις πυρκαγιές και να διορθώσει λάθη και στρεβλώσεις δε-
καετιών, που µας οδήγησαν σε αυτόν τον τραγικό απολογισµό.

Αν και η φόρτιση των ηµερών είναι µεγάλη, βρισκόµαστε σή-
µερα εδώ, έχοντας µπροστά µας ένα πάρα πολύ σηµαντικό νο-
µοσχέδιο, που αφορά το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και το Ιόνιο
Πανεπιστήµιο. Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα ακόµα µεγάλο βήµα
του Υπουργείου Παιδείας για τη δηµιουργία ενιαίου χώρου ανώ-
τατης εκπαίδευσης και έρευνας. Η συνολική µεταρρύθµιση που
επιχειρείται στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µέσω της στρατηγικής
του ενιαίου χώρου, είναι κολοσσιαία και από τα κάτω. Αυτό εξη-
γεί και την τµηµατική υλοποίηση της. Έρχεται να θεραπεύσει
διαρθρωτικές αδυναµίες δεκαετιών, που είχαν αρνητικό αντί-
κτυπο, τόσο στα ίδια τα ιδρύµατα και τη λειτουργία τους, αλλά
και να ανοίξει νέους ορίζοντες στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
στην έρευνα και στις τοπικές κοινωνίες.

Τι ήταν όµως αυτό που παραλάβαµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Πανεπιστήµια και ΤΕΙ αλληλεπικαλυπτόµενα σε γνωστικό
αντικείµενο µε πρόσχηµα τον παρωχηµένο διαχωρισµό µεταξύ
της καθαρής επιστήµης και των εφαρµογών της, µεγάλο αριθµό
ιδρυµάτων και κυρίως ΤΕΙ χωρίς επαγγελµατικά δικαιώµατα,
ανωτατοποιηµένα µόνο στα χαρτιά, υποχρηµατοδότηση, υποστε-
λέχωση και άναρχο τοπίο στην έρευνα. Και µέσα σε όλα αυτά
ήλθε και το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» και έδωσε τη χαριστική βολή. Κλεί-
σιµο τµηµάτων µε στυγνό οικονοµισµό, ανορθολογικές συγχω-

νεύσεις µε µικροπολιτικές εξυπηρετήσεις, αναδιάταξη του χώ-
ρου της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, χωρίς στρατηγικό σχεδια-
σµό και µε µηδενική διαβούλευση µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα.
Επί ποδός, απένατι σε νεοφιλελεύθερες εµµονές. Με λίγα λόγια
καταστροφή. 

Όπως και στην υπόλοιπη Ελλάδα εµείς στη Θεσπρωτία, το
βιώσαµε από πρώτο χέρι το 2013, µε τη µεταφορά του Τµήµατος
Ιχθυοκοµίας-Αλιείας από την Ηγουµενίτσα στο Μεσολόγγι και την
κατάργηση του Τµήµατος Τουριστικών Επιχειρήσεων εν µία νυκτί
µε προεδρικό διάταγµα. Η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ τότε,
που δήθεν ήταν υπέρ της σύνδεσης της εκπαιδευτικής αγοράς
και της επιχειρηµατικότητας, µετέφεραν ένα Τµήµα Ιχθυοκοµίας
σε έναν νοµό που είναι ο πρώτος σε παραγωγή ιχθυοκαλλιερ-
γειών στην Ελλάδα στο Μεσολόγγι, επειδή κάποιος πολιτευτής,
ίσως, είχε περισσότερες ψήφους εκεί και βόλευε στη γεωγραφία
κάποιους καθηγητές. Ούτε καν νεοφιλελεύθεροι είστε, είστε για-
λαντζί κατά τη γνώµη µου και µάλιστα, σήµερα έχουν κάποιοι το
θράσος να περιµένουν χαιρέκακα στη γωνία να επαναλάβουµε
εµείς τα ίδια τους τα λάθη, για να ξεπλύνουν εκείνοι τις ντροπές
τους και τις τεράστιες ευθύνες τους. Διαψεύδονται όµως πατα-
γωδώς, όπως τόσες και τόσες φορές, ενώ ακόµα περιµένουµε
να µας πουν τι προτείνουν. Απολύτως τίποτα. Πλήρης πολιτική
ένδεια στα όρια της πολιτικής παρακµής.

Με το παρόν σχέδιο νόµου ανατρέπεται αυτή η θνησιγενής
πρακτική, προωθούνται οι συνέργειες µεταξύ των ιδρυµάτων, µε
στόχο τη συνολική αναβάθµιση τους, ενώ καλλιεργείται µια κουλ-
τούρα διαλόγου και συναίνεσης από τα κάτω στον ευαίσθητο
χώρο της εκπαίδευσης, ώστε να πάψει κάποια στιγµή αυτό το
αέναο ράβε-ξήλωνε. Η ακαδηµαϊκή κοινότητα, έδειξε τη µέγιστη
δυνατή συναίνεση στις επιτροπές, ενώ οι τοπικές κοινωνίες
έχουν αγκαλιάσει και τρέφουν µεγάλες προσδοκίες για το εγχεί-
ρηµα.

Επιτέλους, η ηπειρωτική κοινωνία και οικονοµία αναδεικνύει τα
συγκριτικά της πλεονεκτήµατα, όπως την πρωτογενή της παρα-
γωγή και τη διασυνοριακή στρατηγική της θέση, επενδύοντας
στη γνώση. Δηµιουργείται η Γεωπονική Σχολή στην Άρτα, πάγια
διεκδίκηση όλων των Ηπειρωτών, ενισχύεται η Πολυτεχνική Σχο-
λή στα Ιωάννινα µε νέα δύο τµήµατα, καθώς έχουµε µεγάλη ανά-
γκη από τεχνοκρατική επάρκεια, ενώ ενισχύονται και επιστήµες
υγείας, όπως και οι ανθρωπιστικές σπουδές που έχουν µεγάλη
παράδοση στον τόπο.

Στα καθ’ ηµάς, η Θεσπρωτία βλέπει τον εαυτό της στον νέο
χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και ατενίζει το µέλλον µε
αισιοδοξία. Από την πρώτη Οκτωβρίου του 2018 ιδρύεται το Τµή-
µα Μετάφρασης και Διερµηνείας στην Ηγουµενίτσα, ενώ προ-
βλέπεται ότι τα µέλη ΔΕΠ του υπάρχοντος Τµήµατος Διοίκησης
Επιχειρήσεων και πρώην Εφαρµογών Ξένων Γλωσσών εντάσσον-
ται στον νέο Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας. Διασφαλίζεται
η συνέχιση των σπουδών όσων ήδη φοιτούν και αυτών, που θα
εισαχθούν φέτος στο υπάρχον τµήµα. 

Τέλος, µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που έφερε ο Υπουργός,
ύστερα από οµόφωνη πρόταση των φορέων, η λειτουργία του
έπειτα από τις αποφάσεις των συλλογικών οργάνων του πανεπι-
στηµίου, ως ορίζει το αυτοδιοίκητο, τοποθετείται το αργότερο
το ακαδηµαϊκό έτος 2021-2022, καθώς απαιτείται ένα εύλογο
διάστηµα, για να σχεδιαστεί µε βιώσιµους όρους το νέο τµήµα
και να στελεχωθεί µε το κατάλληλο προσωπικό, πράξεις που
απαιτούν και χρόνο και προσεκτικά βήµατα. 

Η υιοθέτηση ενός άνω ορίου στην ίδρυση αποτελεί και τη
χρυσή τοµή µεταξύ της πολιτικής πρωτοβουλίας και του σεβα-
σµού του συνταγµατικά κατοχυρωµένου αυτοδιοίκητου, το οποίο
αφορά όλα τα νέα τµήµατα, που ιδρύονται και δεν αποτελούν µε-
τεξέλιξη ήδη υπαρχόντων. Υπάρχει σαφής δέσµευση της πολι-
τείας για τη στήριξη του νέου τµήµατος µε όλα τα µέσα, ενώ και
οι πρυτάνεις των ιδρυµάτων τοποθετήθηκαν µε θετικά σχόλια γι’
αυτό στις Επιτροπές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο την ανοχή σας. Τουλάχιστον οι
Ηπειρώτες Βουλευτές και οι Βουλευτές των Ιονίων Νήσων να
έχουν µια µικρή ανοχή.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν το ξεχωρίζουµε
έτσι, κύριε Κάτση. Ένα λεπτό το έχετε, αλλά µην το ξεχωρίζουµε.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω
να ολοκληρώσω.

Πώς, όµως, τοποθετήθηκε η Αντιπολίτευση πάνω σ’ αυτά τα
δεδοµένα; Επιτρέψτε µου ένα λίγο περιπαικτικό σχόλιο, που έχει
πολιτική ουσία. Αλήθεια, δεν βρέθηκε ένας συνάδελφος της
Νέας Δηµοκρατίας από την Ήπειρο ή το Ιόνιο να εισηγηθεί το
νοµοσχέδιο, παρά µόνο η αξιόλογη –κατά τα άλλα- συνάδελφος,
που εκλέγεται στην Αθήνα; Κανείς; Προφανώς, σηµειολογικά δεν
είναι τυχαίο. Δεν µπορείτε να κλείσετε τα µάτια στην πραγµατι-
κότητα ούτε να πάτε κόντρα στα ακαδηµαϊκά ιδρύµατα και τους
φοιτητές προς τέρψιν του αντιπολιτευτικού µένους του Αρχηγού
Κυριάκου. 

Θα ήθελα να απαντήσω στον συνάδελφο και συµπατριώτη µου
κ. Γιόγιακα. Ο κ. Γιόγιακας ζήτησε από το Υπουργείο Παιδείας
να λειτουργήσει άµεσα το νέο τµήµα.

Αλήθεια, κύριε Γιόγιακα, ποιον κοροϊδεύετε; Κατ’αρχήν, έχετε
πείσει το κόµµα σας πριν κάνετε στο Υπουργείο µια τέτοια πρό-
ταση; Πείστε πρώτα το κόµµα σας, εκτός και αν είστε σε µια άλλη
γραµµή, γιατί εισηγήθηκε και η εισηγήτριά σας, αλλά και το
ΠΑΣΟΚ, την κατάργηση ή µάλλον τη µη λειτουργία ενός τµήµα-
τος µόνο µε όρους γεωγραφικούς, ενώ δεν ανέλυσαν καθόλου
το γνωστικό αντικείµενο. Αυτό είναι το πρώτο ερώτηµα.

Δεύτερο ερώτηµα: Πού ήσασταν στις επιτροπές, όταν διαβου-
λευόµασταν το νοµοσχέδιο; Λείπατε. Δεν ήσασταν καν εδώ για
τη συζήτηση για ένα τόσο σηµαντικό για το µέλλον της περιοχής
θέµα. Περιµένω, επίσης, να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο, γιατί
δηµόσια την περίοδο της διαβούλευσης ζητούσατε αλλαγές, οι
οποίες υιοθετήθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και όσον αφο-
ρά τους καθηγητές, αλλά και το χρονικό όριο λειτουργίας του
νέου τµήµατος. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στον αγαπητό κ. Στύλιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε µ’ αυτό,

κύριε Κάτση.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Στύλιο, τι έχετε να πείτε που απο-

κτάτε Γεωπονική Σχολή στην Άρτα που χρόνια διεκδικούσατε,
αλλά ποτέ δεν κάνατε, ενώ οι συνάδελφοί σας -ήσασταν καθη-
γητής κι εσείς του ΤΕΙ Ηπείρου- συντριπτικά τάσσονται –αν όχι
όλοι, οι περισσότεροι- υπέρ του νοµοσχεδίου; Πραγµατικά, τι
έχετε να πείτε; Το ίδιο ισχύει και για όλους τους υπόλοιπους συ-
ναδέλφους της Αντιπολίτευσης στην Ήπειρο και στα Ιόνια νησιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε συνά-
δελφε. Φτάσαµε στα επτά λεπτά.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η πολιτική σας ένδεια είναι προφανής. Δεν έχετε καµµία πρό-

ταση. Το µόνο που µπορείτε να παράγετε ως ιδέα για την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση είναι το σχέδιο «Αθηνά», που µόνο εσείς
επιµένετε να υπερασπίζεστε, κατά πόδας και η Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη.

Πείτε µας, αλήθεια, κύριοι της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης,
τι προτείνετε. Ποιος φορέας σάς υποστήριξε; Δεν έχετε κανένα,
µα κανένα, όραµα αναπτυξιακό, περιφερειακό ή εθνικό για το
πώς ο χάρτης της εκπαίδευσης θα ακολουθεί τις εξελίξεις; 

Η απάντηση είναι απλή: Ποσώς σας ενδιαφέρει η τριτοβάθµια
δωρεάν ανώτατη εκπαίδευση στην Ήπειρο ή στο Ιόνιο ή οπου-
δήποτε στη χώρα. Η στρατηγική σας στόχευση είναι η συρρί-
κνωση και η απαξίωσή της χάριν της ιδιωτικής εκπαίδευσης και
των ιδιωτικών ιδρυµάτων, που δίνουν πτυχία αµφιβόλου ποιότη-
τας µόνο σε όποιον έχει λεφτά, ώστε να βγάλει κέρδη κάποιος
παρασιτικός επιχειρηµατίας. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Εµείς θα προχωρήσουµε µπροστά στον νέο χάρτη εκπαίδευ-
σης, θα προχωρήσουµε και στη µεταδευτεροβάθµια τεχνική εκ-
παίδευση των παιδιών των ΕΠΑΛ µε διετή προγράµµατα ως ανα-
γκαιότητα, καθώς η χώρα σε λίγα χρόνια θα έχει τεράστιο πρό-
βληµα σε µεσαία στελέχη εξειδικευµένων τεχνικών εργασιών. 

Τελευταία πρόταση: Θα ολοκληρώσουµε έτσι µια πολύ πυκνή
και παραγωγική τετραετία στην παιδεία, που περιλαµβάνει πάγια
αιτήµατα του φοιτητικού κινήµατος, αλλά και της ακαδηµαϊκής
κοινότητας: Η κατάργηση των συµβουλίων ιδρυµάτων, τα δω-
ρεάν µεταπτυχιακά, η επαναπρόσληψη των απολυµένων ΙΔΑΧ

των πανεπιστηµίων και των καθηγητών, η αύξηση των κονδυλίων
και των δοµών έρευνας, το έτος µαθητείας των ΕΠΑΛ, η δίχρονη
προσχολική εκπαίδευση, η αναβάθµιση της ειδικής αγωγής µε
νέο προσωπικό και δοµές. Έχουµε πολλά ακόµα να κάνουµε,
αλλά είµαστε στον σωστό δρόµο.

Καλώ την Αντιπολίτευση να το ξανασκεφτεί, σας καλώ να προ-
σαρµοστείτε στην πραγµατικότητα και να υπερψηφίσετε το νο-
µοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μεγάλη πρόταση η τε-
λευταία, κύριε Κάτση. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, έχει γίνει αρκετές φορές παράκληση
από το Προεδρείο να προσέξουµε λίγο τους χρόνους. Ο κ. Κά-
τσης έφτασε στα εννέα λεπτά. Έχετε συµφωνήσει να µειωθεί στα
πέντε λεπτά ο χρόνος. Να υπάρξει µια ανοχή και µια ελαστικό-
τητα για ένα λεπτό, να το καταλάβω. Μην εξαντλείτε την υποµονή
και την ανοχή του Προεδρείου. Θα αναγκαστώ να κλείνω κι εγώ
το µικρόφωνο και δεν θέλω τελευταίες µέρες, που είναι τώρα
πριν τις διακοπές να µπαίνουµε σε αυτήν τη διαδικασία. 

Τον λόγο τώρα έχει η κυρία Βάκη και αµέσως µετά έχει ζητήσει
τον λόγο για λίγο ο Υπουργός κ. Σταθάκης για µια τροπολογία. 

Ελάτε, κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δύσκολο πραγµατικά, να

παίρνω τον λόγο µε τη διττή ιδιότητά µου της Βουλεύτριας Κέρ-
κυρας και της επίκουρης καθηγήτριας του Ιονίου Πανεπιστηµίου,
το οποίο έχω τη χαρά και την τιµή να υπηρετώ από το 2005. Ό-
πως είχα πει και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, δεν
είναι απλώς για µας η εργασιακή µας καθηµερινότητα, αλλά ορί-
ζοντας ζωής µας, πολλώ δε µάλλον, όταν ο πανεπιστηµιακός δεν
είναι απλώς µια δουλειά. Τυχόν κριτικές παρατηρήσεις –για να
ξεκαθαρίσω και τη θέση µου- γίνονται πάντοτε µε πνεύµα θετικό
και σε µε προσπάθεια να βελτιωθεί το ακαδηµαϊκό ίδρυµα στο
οποίο υπηρετώ. Αιρετοί είµαστε εδώ και για κάποιους και κά-
ποιες από εµάς η πολιτική δεν είναι επάγγελµα. 

Ξεκινώ, λοιπόν, από την κατάσταση την οποία παραλάβαµε. Οι
αυθαιρεσίες και τα αυθαίρετα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, τα
οποία νοµιµοποιούσαν και αναπαρήγαγαν τα πονηρά κλεισίµατα
µατιού στους τοπικούς παράγοντες, τα επιµελητήρια, δηµάρ-
χους, εκλογικά πελατολόγια, ξενοδόχοι, Ελλάδα του «rooms to
let», όλα αυτά, δυστυχώς, δεν επιδέχονται µικροδιορθώσεις και
µερεµέτια, αλλά µπουλντόζα. Δυστυχώς, δεν νοµοθετούµε στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση σε κενό αέρος. Το έγκληµα συνετελέ-
σθη µε µια άνιση και άλογη ανάπτυξη και µε µια άναρχη δόµηση.

Δυστυχώς, όσο και να προσπάθησε η εκάστοτε πολιτική ηγε-
σία να λειτουργήσει µε µοναδικό γνώµονα την αµεροληψία του
ακαδηµαϊκού κριτηρίου ανασχεδιασµού του ακαδηµαϊκού χάρτη
έναντι τοπικισµών, δεν τα κατάφερε. Στην Ελλάδα κατίσχυσε το
«κάθε πόλη και σχολή, κάθε χωριό και τµήµα». Αλληλοεπικάλυψη,
λοιπόν, γνωστικών αντικειµένων, χάος µε τα επαγγελµατικά δι-
καιώµατα, τµήµατα που λειτουργούσαν αξιοπρεπώς και µε διε-
θνείς αξιώσεις και άλλα τα οποία έφθιναν, µαράζωναν και έγιναν
ένας απλός τίτλος. Τι θα µπορούσε να γίνει σε αυτό το σκηνικό; 

Η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου υπαγορεύεται από την ανάγκη
υλοποίησης ενός τρίτου δρόµου, που θα παρακάµπτει τόσο τη
«Σκύλλα» ενός βίαιου κλεισίµατος των ΤΕΙ, αλλά και τη «Χάρυ-
βδη» της εξίσου βίαιης και ανορθόλογης ανωτατοποίησής τους,
κάτι που θα παρέπεµπε για όσες και όσους από µας το ζήσαµε
στην Αγγλία των αρχών του 1990, όταν εν µια νυκτί τα «polytech-
nics» έγιναν πανεπιστήµια, προκειµένου η παιδεία, από αγαθό
και αξία καθ’αυτή, να εκφυλιστεί σε ένα εργαλείο και να σχεδιά-
ζεται µε ανάγκες, µόνο της αγοράς, να γίνει εν πολλοίς αγοραία.
Να τα κλείσουµε, λοιπόν; Αυτή είναι η δεύτερη λύση. 

Εδώ, λοιπόν, ο Αρµαγεδδών που θα άκουγε στον οργουελικό
-θα πω εγώ- ευφηµισµό «σχέδιο Αθηνά» δεν θα έλυνε προβλή-
µατα, θα άνοιγε πληγές. Θα υπαγορευόταν αποκλειστικά, όπως
και πήγε να γίνει, από µια εξοικονόµηση κόστους µε αντίτιµο, µε
λίτρα τις ανθρωποθυσίες στο βωµό του. Άρα, µια λύση ορθή
είναι αυτή που προκρίθηκε: αξιοποίηση δοµών, εργαστηρίων και
προσωπικού των ΤΕΙ, για να αιµοδοτήσουν και να ενισχύσουν τα
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περιφερειακά πανεπιστήµια και τη δηµιουργία πανεπιστηµίων συ-
νεργειών, µε τη φιλοσοφία να συνυπάρχει µε το εργαστήριο βιο-
τεχνολογίας και τη λογοτεχνική µετάφραση µε το επιχειρηµατικό
πάρκο.

Κριτικές παρατηρήσεις και προσωπική γνώµη διατύπωσα και
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων µε σκοπό -επαναλαµ-
βάνω- να συµβάλω και εγώ θετικά ως πανεπιστηµιακός και να
αποφευχθούν προβλήµατα τυχόν αλληλοεπικαλύψεων γνωστι-
κών αντικειµένων.

Θέλω να κλείσω µε κάποια θετικά. Θα ήθελα, λοιπόν, να πω ότι
στα θετικά προσµετρώ –το οποίο έγινε µε νοµοτεχνική βελτίωση-
τη δηµιουργία ενός Ινστιτούτου Ιστορικών Σπουδών, το οποίο κα-
λύπτει όλες τις περιόδους της ιστορίας. Και δεν το λέω αυτό για
να κόψουµε την κορδέλα, όπως κάποιος συνάδελφος από την
Αντιπολίτευση είπε. Δεν γίνεται ένα ακαδηµαϊκό κενό, γίνεται µε
µαγιά, µε υποδοµή τριάντα πέντε χρόνια, διεθνούς παρουσίας,
διεθνούς έρευνας, πάρα πολύ αξιόλογων διδακτορικών διατρι-
βών, διεθνών συνεδρίων του µόνου αυτοτελούς τµήµατος στην
Ελλάδα του τµήµατος ιστορίας, ένας εκ των αρχιτεκτόνων ήταν
και ο αείµνηστος Σπύρος Ασδραχάς µε διεπιστηµονικές προσεγ-
γίσεις.

Τέλος, θα ήθελα να πω –προς αποφυγή παρεξηγήσεων- ότι
χαιρετίζουµε, καλωσορίζουµε πραγµατικά τα νέα τµήµατα, που
θα δηµιουργηθούν, µε την ελπίδα και την ευχή ότι αυτά δεν θα
γίνουν ένα κενό περιεχοµένου κέλυφος, ένα αδειανό πουκάµισο.
Και για να γίνει αυτό -είµαι σίγουρη ότι έχουν εξευρεθεί τα µέσα-
θα πρέπει να υπάρξουν βεβαίως πόροι κάλυψης λειτουργικών
εξόδων, εξοπλισµού, ούτως ώστε να µην επαναληφθεί η ιστορία
ως τραγωδία ή ως φάρσα και να µην φτάσουµε πάλι σε σηµείο
να στέλνουµε τους φοιτητές µας σε κάποια ακαδηµαϊκή εξορία
σε κτήρια, τα οποία δεν θα έχουν βιβλιοθήκες, δεν θα έχουν υπο-
λογιστές, εργαστήρια, µε άλλα λόγια δεν θα υπάρχει διασύνδεση
µε το ακαδηµαϊκό γίγνεσθαι.

Θα ήθελα τέλος –για να κλείσω µε αυτό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι- να πω το εξής. Εάν έπρεπε να σχεδιάσουµε ex nihilo
σε µια ακατοίκητη περιοχή τον ακαδηµαϊκό χάρτη –είναι προσω-
πική µου γνώµη και φαντάζοµαι ότι διάφοροι ακαδηµαϊκοί τη
συµµερίζονται- θεωρώ ότι η γεωγραφική διασπορά δεν κάνει
καλό. Δυστυχώς, αυτό δεν καθίσταται εφικτό. Όλα αυτά είχαν
σχεδιαστεί, είναι έτοιµα, βρέθηκαν. Θεωρώ, όµως και είναι βαθιά
πεποίθησή µου ότι ένα πανεπιστήµιο αξίζει το όνοµά του ως τέ-
τοιο, όταν έχει µια κρίσιµη µάζα που το κάνει κοινότητα, µια κοι-
νότητα που δηµιουργεί µια περιρρέουσα πολιτιστική και πνευ-
µατική ατµόσφαιρα και είναι ένα πανεπιστήµιο µε κεντρική βι-
βλιοθήκη, διεπιστηµονικότητα και συνέργεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Βάκη.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Σταθάκης, για µια τροπολογία και αµέσως µετά ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού, ο κ. Αµυράς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, την επαύριον µιας
εθνικής τραγωδίας, της µεγαλύτερης που έχουµε βιώσει την τε-
λευταία δεκαπενταετία, είναι δύσκολο να γίνεται µια συζήτηση,
η οποία όµως θα συνεχιστεί εκ των πραγµάτων και σε πολιτικό
επίπεδο και δικαστικά και ούτω καθεξής.

Εντούτοις, έχει κλείσει ένας κύκλος βραχυπρόθεσµων µέτρων
ανακούφισης των πληγέντων. Σήµερα, φέρνουµε για συζήτηση
µια σειρά από επείγουσες ρυθµίσεις, οι οποίες επιδιώκουν να θε-
ραπεύσουν ή να επιταχύνουν –εάν θέλετε- περισσότερο το ισ-
χύον σύστηµα, που αφορά επιλεκτικές παρεµβάσεις και κατεδα-
φίσεις και αυτό το κάνουµε µε την τροπολογία που φέραµε.

Αυτή η τροπολογία σήµερα κάνει δύο πράγµατα. Πρώτον, ει-
σάγει µια παράλληλη διαδικασία, σε σχέση µε την ισχύουσα,
όσον αφορά την ταυτοποίηση αυθαιρέτων και την κατεδάφιση.
Υπενθυµίζω ότι η κλασική διαδικασία είναι η πολεοδοµία του δή-
µου, το συµβούλιο του δήµου, που κρίνει τις ενστάσεις, ο οριστι-
κός χαρακτηρισµός, η δικαστική διαµάχη και η µεταφορά στην
τελική φάση στην αποκεντρωµένη διοίκηση, η οποία είναι και

υπεύθυνη για αυτή καθ’αυτή την κατεδάφιση.
Απέναντι σε αυτή τη διαδικασία, παράλληλα, και για ένα µετα-

βατικό διάστηµα, µέχρις ότου δηλαδή συγκροτηθεί ο νέος θε-
σµός, που είναι υπεύθυνος για τις οικιστικές παρεκκλίσεις, κατε-
δαφίσεις, τα αυθαίρετα κ.λπ., που είναι ο νόµος που έχουµε ψη-
φίσει ήδη –υπενθυµίζω ότι αυτός ο θεσµός είναι τα Τοπικά Περι-
φερειακά Παρατηρητήρια Δοµηµένου Περιβάλλοντος, άρα σε
επίπεδο αιρετής περιφέρειας µεταφέρεται αυτή η αρµοδιότητα-
εισάγεται, µε την παρούσα τροπολογία, µία διαδικασία, η οποία
επιτρέπει στο Υπουργείο Ενέργειας και Περιβάλλοντος, µε
χρήση των Επιθεωρητών Δοµηµένου Περιβάλλοντος, που έχει το
ΥΠΕΝ, να προχωράει στην ταυτοποίηση αυθαίρετων κατασκευών
και στην κατεδάφισή τους, µε υπουργική απόφαση. 

Η διαδικασία αυτή κάνει µεγάλη σύντµηση στις διοικητικές δια-
δικασίες. Δεν έχει πεδίο διοικητικής ένστασης. Έχει απευθείας
δικαστική προστασία, εντός δηλαδή δεκαπέντε ηµερών µπορεί
κάποιος να προσφύγει στο ΣτΕ και αποκλειστικά στο ΣτΕ, άλλως
η πράξη είναι άµεσα εκτελεστέα. 

Αυτή είναι η µία διαδικασία, η οποία –επαναλαµβάνω- είναι µε-
ταβατική, έως ότου φτιαχτούν τα περιφερειακά και δηµιουργεί
παράλληλη προς τον δήµο, που επιτρέπει στο Υπουργείο, χρη-
σιµοποιώντας τον δικό του µηχανισµό, να επιταχύνει αυτή τη δια-
δικασία. Αυτή είναι η µια παρέµβαση, η οποία γίνεται εδώ. Φυ-
σικά, µόλις τελειώσει η υπουργική απόφαση, το θέµα παραπέµ-
πεται στην αποκεντρωµένη διοίκηση –δεν επεµβαίνουµε σε αυτό
το κοµµάτι- και αυτή προχωράει στις κατεδαφίσεις. 

Το δεύτερο που κάνουµε είναι ότι επιταχύνουµε την ικανότητα
και τη δυνατότητα της αποκεντρωµένης διοίκησης να κάνει τη
δουλειά της. Η δουλειά της εξαρτάται από δύο πράγµατα: τη δια-
θεσιµότητα πόρων και τα µέσα που διαθέτει, προκειµένου να
εκτελεί γρήγορα τις αποφάσεις κατεδάφισης, τις οποίες έχει ήδη
µία αποκεντρωµένη διοίκηση. Υπενθυµίζω ότι η αποκεντρωµένη
διοίκηση της Αττικής έχει αυτή τη στιγµή τελεσίδικες κατεδαφί-
σεις δυόµισι χιλιάδων ακινήτων σε δάση και επτακοσίων σε πα-
ραλίες και αιγιαλούς.

Τι κάνει, λοιπόν, η δεύτερη αυτή διαδικασία; Πρώτον, αυξάνει
τον προϋπολογισµό του Πράσινου Ταµείου –αυτό χρηµατοδοτεί
αυτή τη διαδικασία- δίνοντάς του τη δυνατότητα να παίρνει χρή-
µατα από τον προϋπολογισµό, από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων ή από άλλες πηγές, αποκλειστικά για το κονδύλι των
κατεδαφίσεων. 

Το δεύτερο που κάνει, είναι ότι επιτρέπει στην αποκεντρωµένη
διοίκηση, πέρα από τους διαγωνισµούς για την κατεδάφιση κτη-
ρίων, να αποκτά το δικαίωµα της απευθείας ανάθεσης, όπως
προβλέπεται και µέχρι το όριο που προβλέπεται από τον νόµο
περί δηµοσίων προµηθειών και έργων, δηλαδή µέχρι 135.000
ευρώ, που αποτελεί το όριο που µπορεί να κάνει απευθείας ανά-
θεση. 

Και το τρίτο που εισάγει είναι η δυνατότητα, η υπάρχουσα ερ-
γολαβία για κατεδαφίσεις να µπορεί να επεκταθεί κατά 50%,
εφόσον αυξηθεί κατ’ αναλογίαν το φυσικό αντικείµενο. 

Αυτό είναι ο κύριος κορµός της τροπολογίας. 
Υπενθυµίζω –και το υπογραµµίζω- ότι η παράλληλη διαδικασία,

η οποία εγκαινιάζεται σήµερα, αφορά αποκλειστικά -και το το-
νίζω- περιοχές που έχουν κηρυχθεί αναδασωτέες, κτήρια, που
είναι ετοιµόρροπα, η έκταση που έχουµε αυθαίρετες κατασκευές
από την παραλία σε έκταση πεντακοσίων µέτρων, όπως ρητά
προβλέπει ο ισχύον νόµος Τρίτση του 1983, µαντρότοιχοι, αυθαί-
ρετοι κ.ο.κ. -επαναλαµβάνω πρόκειται για την κείµενη νοµοθε-
σία- και αυστηρά σε ρέµατα, προδιαγεγραµµένα µε βάση τους
κανόνες του Υπουργείου Περιβάλλοντος, τα οποία έχουν ήδη
αποκτήσει προσδιορισµό-µελέτη και την αντιπληµµυρική τους
ζώνη.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, στη ζώνη έως και πεντακόσια µέτρα
από την παραλία, όπως προβλέπει η κείµενη νοµοθεσία, σε πε-
ριοχές όπου έχουν κηρυχθεί αναδασωτέες και σε ετοιµόρροπα
κτήρια. Αυτό πρέπει να αποσαφηνιστεί ευθέως.

Η παράλληλη διαδικασία, η οποία εισάγει µια πιο γρήγορη δια-
δικασία από τον Υπουργό, δεν αφορά όλες τις περιοχές, όλα τα
αυθαίρετα ή οτιδήποτε άλλο. Είναι σαφέστατα προσδιορισµένη
σε περιοχές µε υψηλή ευαισθησία, αναδασωτέες περιοχές, ρέ-
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µατα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, εάν

θέλετε, κλείνετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Θα προσπαθήσω να κλείσω, όσο πιο γρήγορα µπορώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Σε ιστορικά µνηµεία, κύριε

Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Θα φτάσω και εκεί.
Αυτή είναι η γενική τροπολογία για την επιτάχυνση των διαδι-

κασιών κατεδάφισης. 
Η δεύτερη τροπολογία αφορά τη Μακρόνησο. Ρητά αποκτά το

δικαίωµα ο Υπουργός –γιατί έχει κλείσει η διαδικασία της κατε-
δάφισης των αυθαιρέτων της Μακρονήσου- να κάνει και την ερ-
γολαβία της κατεδάφισης. Αυτή είναι η ρύθµιση για την Μακρό-
νησο. Έχει και όλες τις άλλες διαδικασίες. Έχουµε δεσµευτεί ότι
τα αυθαίρετα της Μακρονήσου θα πέσουν και µε την τροπολογία
αυτή ρυθµίζεται αυτό.

Επίσης, υπάρχουν µερικές ακόµα τροπολογίες. Η µία αφορά
την προστασία των υγροτόπων της Αττικής. Αναστέλλονται οι οι-
κοδοµικές δραστηριότητες έως ότου οριοθετηθούν οι υγρότο-
ποι. Είναι ένα αναγκαίο µέτρο αυτή η αναστολή. Επεκτείνεται το
κοιµητήριο της Νέας Μάκρης. Και ο ΔΕΔΔΗΕ, ο οποίος αποκα-
θιστά το δίκτυο στην πληγείσα περιοχή, αποκτά τη δυνατότητα
να πάρει χρήµατα από το σχετικό ταµείο ύψους 1.000.000. ευρώ,
για να µπορεί να κάνει τις συνδέσεις και να µην πληρώνουν οι
καταναλωτές το τελευταίο κοµµάτι, αλλά να µπορούν να το κά-
νουν απευθείας. Αυτή είναι η µία τροπολογία, η µεγάλη και η πιο
σηµαντική.

Η δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1727 και ειδικό 186
µε ηµεροµηνία 31-07-2018 αφορά τον µηχανισµό αποζηµίωσης
ευελιξίας. Εισάγεται µε κατεπείγοντα τρόπο, επειδή είναι ένας
µηχανισµός, ο οποίος εκκρεµούσε για πάρα πολύ καιρό. Είναι
απόλυτα καθοριστικός και εγκρίθηκε σε ευρωπαϊκό επίπεδο πρό-
σφατα. Είναι και αυτός προσωρινός. Είναι για έναν χρόνο περί-
που. Η σηµασία του είναι πάρα πολύ απλή και καθοριστική. 

Είναι ο µηχανισµός, µε τον οποίο διασφαλίζουµε ότι το σύ-
στηµα της παραγωγής είναι έτοιµο να ανταποκριθεί στις διακυ-
µάνσεις, στην ευελιξία, του συστήµατος κατανάλωσης ενέρ-
γειας, αµειβόµενο, φυσικά, µε κάποιο τρόπο. Αυτός ο τρόπος
είναι ο ευέλικτος µηχανισµός αποζηµίωσης. Αυτό σηµαίνει ότι το
παραγωγικό σύστηµα, προκειµένου να καλύπτει τις διακυµάν-
σεις, πρέπει να είναι ανά πάσα στιγµή έτοιµο να προσφέρει την
ενέργεια που χρειάζεται.

Αυτό όλο είναι προσωρινό, διότι υπήρχε. Πήραµε την έγκριση
να λειτουργήσει µε τον τρόπο, που λέγεται εδώ, δηλαδή, µε τον
διαγωνισµό. Και λέω ότι είναι για ένα χρόνο, διότι µετά θα µπει ο
µακροχρόνιος µηχανισµός αποζηµίωσης –ο οποίος θα καλύπτει
µια µεγάλη περίοδο- που θα αφορά το σύνολο πλέον των παρα-
γωγών ενέργειας. Θα είναι µακροχρόνιος και ταυτόχρονα, θα
έχει λειτουργήσει και η αγορά µε διαφορετικό τρόπο, µε το χρη-
µατιστήριο ενέργειας. 

Συνεπώς, ο Μηχανισµός Αποζηµίωσης Ευελιξίας εισάγεται.
Έχει καταλήξει, µετά από πολύ µεγάλη προσπάθεια και θα είναι
προσωρινός µέχρι τα τέλη του 2019, εκτός εάν –όπως προβλέ-
πεται µέσα στη διάταξη- ο µακροχρόνιος µηχανισµός τον αντι-
καταστήσει, όπως προβλέπεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
από το Ποτάµι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ,
για να πούµε για τις τροπολογίες που γίνονται δεκτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θέλετε να πάρετε τον
λόγο µετά τον κ. Αµυρά, για να κυλήσει η διαδικασία, επειδή έχει
ανέβει στο Βήµα; 

Εκτός εάν θέλετε, κύριε Αµυρά, να τοποθετηθείτε και για τις
τροπολογίες του κυρίου Υπουργού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Να ακούσω για να µπορώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Δεχόµαστε την τροπολογία, που µόλις
ανέπτυξε ο κ. Σταθάκης, η οποία είναι η µε γενικό αριθµό 1727
και ειδικό 186 και επίσης κάνουµε αποδεκτή τη βουλευτική τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1734 και ειδικό 193, που κατέθεσαν ο
κ. Μουµουλίδης και ο κ. Σκουρολιάκος, αλλά µόνον το άρθρο Α’
και όχι το άρθρο Β’. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό. 
Ο κ. Αµυράς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να ρωτήσω κι εγώ διευκρινιστικά τους δυο

Υπουργούς επί των τροπολογιών πρώτα και µετά να µπω στην
οµιλία µου. 

Κατ’ αρχάς, Υπουργέ, κύριε Γαβρόγλου, την τροπολογία που
έχουµε καταθέσει το Ποτάµι µε γενικό αριθµό 1715 και ειδικό
174 για τις υποχρεωτικές ασκήσεις ετοιµότητας, την κάνετε
δεκτή;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Έχει γίνει ήδη δεκτή. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Έχει γίνει ήδη δεκτή; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ, ακούγεστε δυνατά. 

Συνεχίστε, κύριε Αµυρά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και πάλι θα στραφώ προς τον κ. Στα-

θάκη διευκρινιστικά γι’ αυτήν την τροπολογία. 
Πρώτα απ’ όλα, σε τι χρόνους υπολογίζετε τη διαδικασία αυ-

τοψίας ελέγχου; Αυτή είναι η πρώτη µου ερώτηση. 
Η δεύτερη είναι σε περίπτωση που οι εκθέσεις κατεδάφισης

προσβληθούν ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας, όπως
θα γίνει, σε τι χρόνους υπολογίζετε να γίνει η κατεδάφιση, αν το
Συµβούλιο της Επικρατείας συναινέσει; 

Η τρίτη µου ερώτηση είναι η εξής. Αν προσφύγουν πολίτες στο
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, όπου εκεί
είναι χρονοβόρες οι διαδικασίες, αντιλαµβανόµαστε ότι αυτή η
διαδικασία της κατεδάφισης µπορεί να πάει εις το διηνεκές, άρα
ποτέ να µη γίνει; 

Θα ήθελα, λοιπόν, απαντήσεις γι’ αυτά τα διευκρινιστικά ζητή-
µατα. 

Έρχοµαι τώρα στην οµιλία µου. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
φυσικά κι εγώ θα ξεκινήσω την οµιλία µου, λέγοντας ότι τα συλ-
λυπητήρια όλων µας και του καθενός ξεχωριστά είναι πολύ λίγα
για την τραγωδία και τις οικογένειες των ενενήντα ανθρώπων,
που κάηκαν ζωντανοί στο Μάτι, καθώς και των εκατοντάδων
άλλων, που έχασαν τα σπίτια τους, των τραυµατιών και των αγνο-
ουµένων. 

Σε ό,τι αφορά το Ποτάµι και εµένα προσωπικά, το λέω και δε-
σµεύοµαι εδώ στο Βήµα της Βουλής ότι θα κάνω τα πάντα για
να µην ξεχαστούν αυτοί οι άνθρωποι και να δούµε τις πραγµατι-
κές αιτίες της καταστροφής και του ολέθρου. Λυπάµαι, όµως,
και για έναν ακόµη λόγο: Γιατί έχουν περάσει δέκα ολόκληρες
ηµέρες και δεν ένιωσε κανείς από την Κυβέρνηση -κανείς από
την Κυβέρνηση, Υπουργός ή κάποιο διορισµένο από την Κυβέρ-
νηση στέλεχος στα ανώτατα κλιµάκια της κρατικής µηχανής- την
ανάγκη να αναλάβει εµπράκτως τις ευθύνες του. Είµαστε δέκα
µέρες µετά τον όλεθρο και δεν έχουµε ακούσει ούτε ένα συγ-
γνώµη απ’ αυτήν την Κυβέρνηση, από κάποιον Υπουργό. Είµαστε
δέκα µέρες µετά την καταστροφή και δεν έχουµε δει ούτε µια
παραίτηση. Είµαστε δέκα µέρες µετά την καταστροφή και δεν
έχουµε ακούσει ούτε για µισή αποποµπή κάποιου στελέχους της
διοίκησης που δεν λειτούργησε σωστά. Κι εγώ πραγµατικά ανα-
ρωτιέµαι: Αν σήµερα δεν συζητούσαµε το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας, αλλά είχε προγραµµατισθεί ένα νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Εσωτερικών για την αναδιοργάνωση, ας
πούµε, των αστυνοµικών τµηµάτων, ο κ. Τόσκας θα ήταν σήµερα
εδώ σαν να µην συµβαίνει τίποτα; 

Σας θυµίζω ότι ο κ. Τσίπρας, όταν βρισκόταν στην Αντιπολί-
τευση, σε ανάλογες και µικρότερης κλίµακας καταστροφές, ζη-
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τούσε παραιτήσεις κυβερνήσεων, κατηγορώντας τους Υπουρ-
γούς ως εκτελεστές συµβολαίων θανάτου. Αυτά έλεγε ο κ. Τσί-
πρας ως Αντιπολίτευση. Τώρα που στάθηκε ανίκανος να προ-
στατεύσει αυτός και η Κυβέρνησή του, τους ανθρώπους στο
Μάτι, µετατράπηκε στον κύριο «δεν ξέρω, δεν είδα, δεν άκουσα». 

Αφήνω στην άκρη εκείνη τη θεατρική σύσκεψη της Δευτέρας
στο Συντονιστικό της Πυροσβεστικής και θέλω να πω το εξής: Οι
παραιτήσεις δεν είναι εργαλείο εκδίκησης ούτε τιµωρίας. Είναι
η έµπρακτη λογοδοσία του πολιτικού απέναντι στον πολίτη και
δεύτερον, για έναν ακόµη πιο πρακτικό λόγο. Διότι οι ίδιοι άν-
θρωποι, που ήταν επικεφαλής των µηχανισµών πριν από δέκα
ηµέρες στην καταστροφή στο Μάτι, οι ίδιοι άνθρωποι και σήµερα
θεωρητικώς είναι οι εγγυητές της ασφάλειας του πολίτη, σε αν-
τίστοιχες τέτοιες περιπτώσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν τα ρίχνουµε όλα στα αυθαί-
ρετα -όπως ακούω σιγά-σιγά να βγαίνει προς τα έξω, κυρίως από
τους κυβερνητικούς Βουλευτές το επιχείρηµα ότι φταίνε τα αυ-
θαίρετα- γι’ αυτό που έγινε στο Μάτι, εάν τα ρίχνουµε όλα στην
κλιµατική αλλαγή, στις ασύµµετρες απειλές, στα κανάλια και στα
µικρά δροµάκια, τότε σηµαίνει ότι δεν έχουµε το θάρρος να
δούµε τι πραγµατικά έφταιξε. Όσοι το λένε αυτό, δεν έχουν το
θάρρος να το δουν και να το παραδεχθούν, έτσι ώστε να µην πε-
ριµένουµε την επόµενη καταστροφή, για να ξαναµαζευτούµε να
δίνουµε συλλυπητήρια. 

Επίσης, κάτι ακόµα. Η Κυβέρνησή σας, ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, είναι
στα πράγµατα σχεδόν τέσσερα χρόνια. Εποµένως, σταµατήστε
να µας λέτε πόσο έφταιγαν οι προηγούµενοι και δείτε πού φταίτε
εσείς. Στη βάρδια σας…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Για πείτε µας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: «Για πείτε µας», λέτε, κύριε συνάδελφε

του ΣΥΡΙΖΑ, πού φταίξατε; «Για πείτε µας»; Είστε από αυτούς
που λέτε, δηλαδή, ότι καλώς τα κάνατε όλα τη Δευτέρα; Δεν
ντρέπεστε λίγο; Λοιπόν, εδώ µέσα όχι αντιπολίτευση καφενείου,
τουλάχιστον όταν είµαι εγώ στο Βήµα, εντάξει; Γιατί εγώ δεν τα
αφήνω αναπάντητα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ηρεµήστε, κύριε Αµυ-
ρά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Συνεχίζω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν χρειάζεται τώρα

να γίνεται διάλογος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Συγκρατήστε, λοιπόν, τους Συριζαίους

Βουλευτές από κάτω, αυτή την ώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει, αλλά µην φω-

νάζετε και εσείς.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Ηρεµήστε, παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Συστάσεις σε αυτόν τον τόνο δεν επιτρέ-

πονται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ηρεµήστε όλοι. Παρα-

καλώ, κύριε Αµυρά, συνεχίστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τώρα να σας απαντήσω, κύριοι συνάδελ-

φοι; Είδατε το «θέατρο» της Δευτέρας στην τηλεόραση; Θα επι-
καλεστείτε εσείς την τηλεόραση, που κάνατε σόου για την τη-
λεόραση; Όταν ανεβαίνω εγώ στο Βήµα, αυτές οι κουβέντες κοµ-
µένες! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παρακαλώ, κύριε Αµυ-

ρά! Ελάτε, κύριοι συνάδελφοι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μία συγγνώµη δεν έχετε πει! Μία συγ-

γνώµη έχετε πει; Βγείτε να πείτε µία συγγνώµη για να αρχίσει η
κουβέντα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Η συγγνώµη λέγεται έµπρακτα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αδυνατείτε να πείτε µία συγγνώµη, που

σηµαίνει ότι δεν τη νιώθετε! Δεν νιώθετε κανένα λόγο να πείτε
συγγνώµη προς τους πολίτες. Αυτό είναι το πρόβληµά σας! Είστε
κυνικοί και εντελώς αµνήµονες όσον αφορά στο τρίπτυχο που
πρέπει, όποιος κατέχει δηµόσιο αξίωµα, να ακολουθεί σαν τη
Βίβλο: «Καθήκον-Ευθύνη-Συγγνώµη». Είναι εξαφανισµένα αυτά
από τη δική σας οπτική, εκ του αποτελέσµατος. 

Τώρα, για το παρόν σχέδιο νόµου εµείς είµαστε αρνητικοί. Όχι

µόνο γιατί δεν είναι κοστολογηµένη αυτή η µετάβαση, αλλά κυ-
ρίως διότι, όπως το λέει και η αιτιολογική έκθεση, µία τέτοια έν-
ταξη και συγχώνευση τµηµάτων χρήζει τεκµηρίωσης και θέσπι-
σης κανόνων, που λείπουν. Συγγνώµη, δεν έχετε βάλει κριτήρια,
δεν έχετε βάλει κανόνες; 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν υπάρχουν καν µελέτες.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Για παράδειγµα: Αξιολόγηση των υφι-

σταµένων δοµών και του διδακτικού προσωπικού του Ιδρύµατος
που πρόκειται να ενταχθούν στο πανεπιστήµιο αλλά και ρύθµιση
ως προς τους ειδικότερους απαιτούµενους χρόνους και τις δια-
δικασίες µετάβασης, ώστε να µην µαταιώνεται η τεχνολογική
ανώτατη εκπαίδευση, περιλαµβανοµένων και των εφαρµοσµένων
επιστηµών. Τι συζητάµε τώρα; 

Το Ποτάµι καταψηφίζει αυτό το σχέδιο νόµου. Το θεωρούµε
εντελώς πρόχειρο, στο πόδι, ακοστολόγητο. Είπε ο κύριος Υ-
πουργός ότι θα δοθεί 1,5 εκατοµµύριο ευρώ. Τι είναι το 1,5 εκα-
τοµµύριο ευρώ; Πώς προκύπτει; Πώς το έβγαλε εκείνος; Με
ποιες διαδικασίες; Σε ποιους χρόνους; Τι συζητάµε τώρα; 

Έχω και το εξής ερώτηµα για τον Υπουργό Παιδείας, που αφο-
ρά τους αποφοίτους των δραµατικών σχολών. Εδώ πέρυσι, µε
το άρθρο 79 του ν.4481/2017, που ήταν ο νόµος για τη διαχείριση
των δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας, δόθηκε η δυνατότητα
από το Υπουργείο Παιδείας σε κατόχους τίτλων σπουδών ανώ-
τερων δηµόσιων και ιδιωτικών σχολών καλλιτεχνικής εκπαίδευ-
σης να καταστήσουν ισότιµα τα πτυχία τους µε αυτά των ΤΕΙ. 

Εκκρεµεί µία κοινή υπουργική απόφαση από τον Ιούλιο του
2017 για να γίνει αυτό. Δύο Υπουργοί όλοι και όλοι πρέπει να
υπογράψουν, ο Υπουργός Παιδείας και η Υπουργός Πολιτισµού.
Η Υπουργός Πολιτισµού σε µία ερώτηση που είχαν καταθέσει κά-
ποιοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ απάντησε ότι, ναι, εγώ πιστεύω ότι
πρέπει να γίνει και το Υπουργείο είναι θετικό και ενεργεί προς
την κατεύθυνση αυτή. Μένει ο Υπουργός Παιδείας. Γιατί δεν υπο-
γράφει, αφού είναι νόµος αυτής της Κυβέρνησης; Γιατί αφήνει
µετέωρους όλους όσοι έως το 2003 είχαν πτυχίο µίας από αυτές
τις σχολές; Και τι γίνονται από το 2003 και µετά οι απόφοιτοι;
Υπάρχει κενό νόµου.

Ρυθµίστε τα αυτά. Ο κ. Μαυρωτάς θα σας πει και για τις υπό-
λοιπες τροπολογίες. 

Βεβαίως, θεωρούµε θετικό ότι έγινε δεκτή η τροπολογία, που
καταθέσαµε µε τον κ. Μαυρωτά ως Ποτάµι για τη σύνταξη ενός
σχεδίου ανάγκης και ασκήσεων ετοιµότητας και εκπαιδευτικών
σεµιναρίων δύο φορές το χρόνο σε όλα τα σχολεία. Πρέπει τα
παιδιά να ξέρουν πώς να προστατεύουν τον εαυτό τους, ποιες
είναι οι συνθήκες που µπορεί να επικρατούν στο κάθε σχολείο
ξεχωριστά σε µια περίπτωση φυσικής καταστροφής ή µεγάλου
κινδύνου. Εάν είχαµε υιοθετήσει και είχαµε κάνει κτήµα µας αυ-
τήν την οπτική της πρόληψης ως οργανωµένη κοινωνία, σήµερα
η κουβέντα µπορεί να ήταν πολύ διαφορετική γι’ αυτά που ζή-
σαµε -και ζούµε δυστυχώς ακόµα- και πάνω απ’ όλα για τους αν-
θρώπους που χάθηκαν και για τις οικογένειες εκείνων των
ανθρώπων που χάθηκαν στο Μάτι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αµυρά και για την οικονοµία στον χρόνο. 
Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι για την οικονοµία του χρό-

νου, αρκετοί συνάδελφοι και σε συνεργασία µε τις Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες έχουν δεχθεί να διαγραφούν. Τους ευχαριστούµε.
Οπότε συνεχίζουµε και θα σας ενηµερώσω πόσοι αποµένουν και
τον χρόνο που υπολείπεται. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως µάρτυρας των αντεγκλή-

σεων που µόλις νωρίτερα άκουσα από τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του Ποταµιού και υµών των συναδέλφων της συµπολί-
τευσης, θα ήθελα να σας πω ότι αυτές τις δύσκολες στιγµές, που
µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο έχει διαµορφωθεί η κοινή
γνώµη απέναντι σε τραγικά γεγονότα, καλό θα ήταν, από τη δική
µας πλευρά, να υπάρχει όσο γίνεται λιγότερη ένταση και όσο γί-
νεται -αν θέλετε- µικρότερη διάθεση για αναζήτηση δικαιολο-
γιών. Πιστέψτε µε, δεν το λέω µε καµµία διάθεση από τη δική µου
πλευρά να κάνω αντιπολίτευση. Είναι, όµως, τόσο µεγάλος ο
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πόνος συµπολιτών µας, µεγάλου κοµµατιού της ελληνικής κοι-
νωνίας, που κάποια στιγµή κι εµείς σ’ αυτόν τον χώρο θα πρέπει
να καταλάβουµε ότι οι ευθύνες που µπορεί να επιµερίζονται στο
πολιτικό σύστηµα, αλλά και στο παιδαγωγικό µήνυµα που εκπέµ-
πουµε προς την κοινωνία, να είναι πολύ µεγάλες. Δεν φτάνει να
λέµε ότι είναι διαχρονικές οι ευθύνες. Ο χρόνος του παρόντος
πάντα διαµορφώνει την ατοµική, προσωπική και συλλογική ευ-
θύνη του καθενός από εµάς. 

Σε ότι αφορά το νοµοσχέδιο, για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση
έρχεται να µας πει ότι φέρνει ένα νοµοσχέδιο -«τοµή» που αλλά-
ζει δεδοµένα και δηµιουργεί διαφορετικές συνθήκες στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. 

Φαντάζοµαι να θυµάστε ότι πριν από µικρό σχετικά χρονικό
διάστηµα η Νέα Δηµοκρατία είχε σταθεί θετικά στην ανωτατο-
ποίηση του ΤΕΙ Δυτικής Αττικής, πιστεύοντας ότι µε αυτόν τον
τρόπο πρέπει όντως να υπάρχει µια αναµόρφωση στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση, η οποία όµως να κρατάει σταθερή την ειδοποιό
διαφορά µεταξύ πανεπιστηµιακής και τεχνολογικής εκπαίδευ-
σης. 

Εδώ, στην πραγµατικότητα, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρ-
χεται να ανατρέψει µια λογική, που θεωρητικά είχε υιοθετήσει
αρχικά και η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. Θα σας έλεγα ότι
αυτός είναι ένας σηµαντικός λόγος, για τον οποίο φαίνεται ότι
απουσιάζει µια σοβαρή πολιτική. Οι πολιτικές επιλογές είναι απο-
λύτως αποσπασµατικές. Δίνουν µια συγκεκριµένη διάσταση κάθε
φορά, την οποία οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ καλούνται να υπερα-
σπιστούν µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο. 

Ενώ, λοιπόν, επαίρεται ο Υπουργός και οι επιτελείς του Υπουρ-
γείου ότι υπάρχει µια δηµοκρατική διαδικασία και ότι όλα αυτά
τα οποία έρχονται κάθε φορά να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε
είναι αντικείµενο διαβούλευσης, για άλλη µια φορά, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, βρίσκεστε -βρισκόµαστε- αντιµέτωποι µε είκοσι άρθρα
του νοµοσχεδίου, τα οποία δεν µπήκαν ποτέ στη διαβούλευση!
Τι λέτε, αλήθεια, για όλα αυτά; Πού βρίσκεται το δηµοκρατικό
αίσθηµα, το οποίο κάθε φορά µας το προβάλλετε ως ιδιαίτερο
χαρακτηριστικό υµών, το οποίο δεν υπήρχε παλαιότερα και σή-
µερα –υποτίθεται- υπάρχει στον µεγαλύτερο δυνατό βαθµό; 

Επίσης, αν θέλουµε να µιλήσουµε για την ουσία, ποια είναι τα
πραγµατικά κριτήρια της αναδιάταξης της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης; Μπορεί κάποιος να τα περιγράψει µε συγκεκριµένο και
σαφή τρόπο; Ποια είναι; Διότι αν θέλετε να σας µεταφέρω εγώ
τη δική µου εµπειρία, τουλάχιστον από τη διαβούλευση που µπο-
ρεί να γίνεται στο επίπεδο του ΤΕΙ Θεσσαλίας, θα σας το πω
πολύ συγκεκριµένα και πολύ απλά και απερίφραστα. Δυστυχώς,
λυπάµαι που θα σας το πω, τα κριτήρια είναι τοπικιστικά, είναι
συντεχνιακά, είναι κριτήρια τακτοποίησης «ηµετέρων». Δεν είναι
κριτήρια ακαδηµαϊκά. Δεν είναι κριτήρια τα οποία έχουν ως βα-
σικό στόχο τη συγκεκριµένη θέσπιση επαγγελµατικών δικαιωµά-
των από τις σχολές που δηµιουργούνται, σχολές µε ένα κυριο-
λεκτικό αλαλούµ! 

Πείτε µου πώς δικαιολογείται, παραδείγµατος χάριν, να παρα-
κάµπτονται οι αποφάσεις της Συγκλήτου, να µην υπάρχει Σύγ-
κλητος όταν µιλάµε για καινούργιες πανεπιστηµιακές σχολές;
Υποτίθεται ότι ως δηµοκράτες υπερασπίζεστε όλες τις διαδικα-
σίες και όλες τις νοµοθετικά θεσπισµένες λειτουργίες της πολι-
τείας. Σύγκλητος εδώ δεν υπάρχει -φαντάζοµαι ότι το ξέρετε- µε
αυτόν τον νόµο. 

Πείτε µου, λοιπόν, πώς, σχολές όπως αυτή της λογοθεραπείας
µπορεί να εντάσσονται στη Σχολή Επιστηµών Υγείας, ενώ παρα-
δείγµατος χάρη, η Σχολή ψυχολογίας να εντάσσεται στη Σχολή
Κοινωνικών Επιστηµών; Ποιο είναι το κριτήριο για να γίνεται από
τη µία πλευρά το ένα και από την άλλη πλευρά το άλλο;

Τα λέω όλα αυτά, διότι υπάρχει µία σοβαρή αντίφαση σε όλα
αυτά τα οποία επιχειρείτε να νοµοθετήσετε το τελευταίο χρονικό
διάστηµα. Επειδή ο χρόνος είναι πολύ λίγος, θα σας πω το εξής.
Υπάρχει προεδρικό διάταγµα από τον Αύγουστο του 2017, το
υπ’αριθµό 79/2017: «Οργάνωση και λειτουργία νηπιαγωγείων και
δηµοτικών σχολείων». Σε λιγότερο από έναν χρόνο, κύριοι συνά-
δελφοι, έρχεστε να τροποποιήσετε όλα τα άρθρα του καινοτό-
µου, όπως µας διαφηµίζατε τότε, και «προοδευτικού» προεδρι-
κού διατάγµατος. Είναι σοβαρή νοµοθέτηση αυτή; Σε λιγότερο

από έναν χρόνο; 
Τέλος, ένα σχόλιο για τις τροπολογίες. Αντιλαµβάνοµαι ότι

είναι η τελευταία ηµέρα πριν κλείσει το πρώτο Θερινό Τµήµα,
αλλά αυτή η «βροχή» τροπολογιών για άλλη µία φορά, που στην
πραγµατικότητα η κάθε µία από αυτές συνιστά ένα καινούργιο
νοµοσχέδιο, αντιλαµβάνεσθε ότι όπως δεν περιποιούσε τιµή στο
πολιτικό σύστηµα του παρελθόντος, δεν περιποιεί τιµή και εις
υµάς πλέον. 

Κάποια στιγµή, επειδή τελικά όλα αυτά, τα οποία λέµε όταν εί-
µαστε στην αντιπολίτευση, πολύ δύσκολα µπορούµε να τα κά-
νουµε πραγµατικότητα όταν είµαστε στην κυβέρνηση, αντιλαµ-
βάνεσθε ότι ο καθένας από εσάς, πρώτα απ’ όλα δεν βρίσκεται
αντιµέτωπος µε την κοµµατική του ιδιότητα, αλλά µε τον ίδιο του
τον εαυτό και µε την ίδια του την αξιοπρέπεια.

Τέλος, θέλω να κάνω ένα µικρό σχόλιο, αν και απουσιάζει ο
κύριος Υπουργός. Υπάρχει µία τροπολογία, που τακτοποιεί ένα
ζήτηµα, που αφορά στους µουφτήδες και που βεβαίως, εγώ θα
σας έλεγα ότι εκ πρώτης όψεως η Νέα Δηµοκρατία θα µπορούσε
να το βλέπει θετικά. Είχαµε, όµως, µία ένσταση η οποία αφο-
ρούσε στην πραγµατική παράταση του χρόνου θητείας των ιε-
ροδιδασκάλων και από την άλλη πλευρά η γνωστή τακτική: «ρυθ-
µίσεις οι οποίες ενδεχοµένως θα µπορούσαν να µας βρίσκουν
σύµφωνους, να εντάσσονται σε µία τροπολογία µε δεκαπέντε
διαφορετικές ρυθµίσεις, που σε πολλές από αυτές είµαστε αντί-
θετοι» αντιλαµβάνεσθε ότι δεν µας δίνει ούτε το δικαίωµα ούτε
τη δυνατότητα να υπερψηφίσουµε και να στηρίξουµε κάποιες
επιλογές.

Κάποια στιγµή, επιτέλους, πρέπει να γίνουµε σοβαροί. Αν
υπάρχουν τόποι συναίνεσης στο ελληνικό πολιτικό σύστηµα,
µπορούµε να τους  βρούµε και µπορούµε, εν πάση περιπτώσει,
να συνταχθούµε. Όταν, όµως, αυτό γίνεται µε τον γνωστό κου-
τοπόνηρο τρόπο που µέσα σε αυτό που κάποιοι µπορεί να συµ-
φωνούν, ας εντάξουµε και κάτι που δεν συµφωνούν είτε για να
τους εξαναγκάσουµε να το ψηφίσουν είτε για να τους εξαναγκά-
σουµε να δηλώσουν την αντίθεσή τους, αντιλαµβάνεσθε ότι για
άλλη µία φορά εκθέτει αυτούς που νοµοθετούν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσιάρα.

Τον λόγο έχει ο κ. Μουσταφά και αµέσως µετά ο κ. Καραθα-
νασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλίνω

ευλαβικά την κεφαλή µπροστά στους συνανθρώπους µας που
χάσαµε σ’ αυτήν τη τραγωδία.

Θέλω να κάνω µερικές επισηµάνσεις για την υπουργική τρο-
πολογία σχετικά µε τους µουφτήδες στη Θράκη και τους ιεροδι-
δασκάλους. Κάθε πρωτοβουλία, µικρή ή µεγάλη, για τα χρόνια,
µικρά ή µεγάλα, προβλήµατα της µειονότητας, γεννά αµέσως αν-
τιδράσεις από τους «θρακολόγους», από τους «θρακοµάχους»,
από τους «µεµετολόγους» της περιοχής, τους ευαίσθητους πο-
λίτες και τους ευαίσθητους πολιτικούς για τη Θράκη.

Δώρο στον Ερντογάν η σαρία και η εκλογή των µουφτήδων. Τι
συζήτησαν ο αντιπρόεδρος της Τουρκικής Κυβέρνησης Τσαβού-
σογλου µε τον κ. Γαβρόγλου σε κατ’ ιδίαν συζήτηση που κράτησε
πολλές ώρες; Μετά την ψήφιση της προαιρετικότητας της σα-
ρίας από τη Βουλή, οι µουφτείες διοργάνωσαν ηµερίδα για το
πόσο καλή είναι η σαρία και κατακεραύνωναν εκεί όσους είχαν
ζητήσει επί χρόνια την κατάργηση της σαρίας και προσωπικά κι
εµένα.

Η Διδασκαλική Οµοσπονδία Ελλάδας, για πρώτη φορά στην
ιστορία της, διοργάνωσε ηµερίδα για την µειονοτική εκπαίδευση
για τη µη εφαρµογή του πιλοτικού προγράµµατος του ΥΕΠ στα
νηπιαγωγεία µε αµιγώς µειονοτικό πληθυσµό –άκουσον, άκου-
σον!- για να εµποδίσει τον εκτουρκισµό των παιδιών.

Θέλω να εκφράσω την άποψή µου και για τα γενικότερα ζητή-
µατα που συµπεριλαµβάνονται στην τροπολογία, αλλά και για τα
ειδικότερα. 

Από τη Μεταπολίτευση κι εντεύθεν, η Αριστερά, οι προοδευτι-
κοί άνθρωποι της µειονότητας και της πλειονότητας έχουν το
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πάγιο αίτηµα της εκκοσµίκευσης της µειονοτικής κοινωνίας, την
αφαίρεση των δικαστικών αρµοδιοτήτων από τις µουφτείες µε
την υπαγωγή όλων των υποθέσεων των πολιτών της µειονότητας
στο υπάρχον δικαιικό σύστηµα της χώρας µε την άσκηση από τις
µουφτείες, µόνο και µόνο του πνευµατικού και θρησκευτικού
τους ρόλου. Αυτή είναι η πάγια θέση της κοινωνίας της Θράκης.
Δεν είναι άποψη περιθωριακών ιδεοληπτικών κύκλων ούτε των
άθεων και των άπιστων ούτε είναι µια επιβληθείσα άποψη από
κάπου αλλού, γιατί αυτή είναι η απαίτηση της ίδιας της ζωής, της
εξέλιξης και της ανάπτυξης της κοινωνίας µας.

Όσοι λέγανε ότι θα υπάρξει ξεσηκωµός, θα υπάρξουν αντιδρά-
σεις για την πρωτοβουλία -ηµιτελή, κατά την άποψη µου- σχετικά
µε τη σαρία διαψευστήκανε. Η πρωτοβουλία έφερε ανακούφιση
και επίλυση σε ένα σωρό χρόνια ανοιχτά ζητήµατα της κοινωνίας.
Αναµένουµε, βέβαια, και την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, που µάλλον θα καταδι-
κάσει τη χώρα µας και ίσως ανοίξει τον δρόµο για την πλήρη
κατάργηση της σαρίας και απαλλαγή της µουφτείας οριστικά
από αυτά τα καθήκοντα.

Ο τρόπος ανάδειξης του θρησκευτικού ηγέτη, του µουφτή,
είναι ένα ζητούµενο. Ο µέχρι τώρα τρόπος απέτυχε. Η αδιαφα-
νής, υπόγεια, χωρίς κριτήρια ή µε κριτήρια υποταγής και υποτέ-
λειας στην εκάστοτε κυβέρνηση και στο εκάστοτε καθεστώς
διαχείριση του µειονοτικού, που υπάρχει στην περιοχή µας, δη-
µιούργησε µουφτήδες έξω από την κοινωνία, φοβισµένους αν-
θρώπους, ξεκοµµένους από τους πιστούς.

Κύριε Υπουργέ, δεν είστε εδώ, αλλά δεν πειράζει. Μπορεί οι
τωρινοί µουφτήδες που θα αποστρατευθούν να σας βρίζουν, να
σας καταριούνται, να σας κριτικάρουν πολιτικά και ηθικά, αλλά
στο βάθος της ψυχής τους σας ευγνωµονούν, γιατί επιτέλους θα
λυτρωθούν από την ανυποληψία, από την αποµόνωση, από την
αποξένωση της ίδιας της κοινωνίας τους και ζωή να τους δίνει ο
Πανάγαθος να ζήσουν ήρεµα, εν ειρήνη µε τον εαυτό τους και
τον περίγυρό τους από εδώ και πέρα, στο υπόλοιπο της ζωής
τους.

Μετά την αποστρατεία των µουφτήδων, θα χρειαστούν τοπο-
τηρητές, που θα αναλάβουν καθήκοντα και µάλλον θα προσπα-
θήσουν να συµβάλουν στο εκσυγχρονισµό της δοµής και της
οργάνωσης της µουφτείας, σύµφωνα µε το προεδρικό διάταγµα
που ετοιµάζεται. Υπάρχει και µια επιτροπή που επεξεργάζεται τη
νέα δοµή. 

Πρέπει να υπάρξει, κύριε Υπουργέ, ένας ειλικρινής διάλογος
µε την κοινωνία, να ληφθεί υπ’ όψιν η γνώµη των εν ενεργεία θρη-
σκευτικών λειτουργών των ενοριών και των χωριών και όλων των
παραγόντων της περιοχής, για να βρεθούν οι κατάλληλοι τοπο-
τηρητές και πρέπει να υπάρχουν, πρώτα απ’ όλα, κριτήρια, όπως
εγνωσµένη θεολογική κατάρτιση, γνώση θεµάτων διαθρησκευτι-
κού διαλόγου, προσωπικότητας, σύνεσης, συνύπαρξης, διαλό-
γου. Χρειάζεται η περιοχή µας σοβαρούς, συνετούς, ήρεµους
ανθρώπους, έξω από πολιτικά παιχνίδια, στην υπηρεσία του
λόγου, της αγάπης και της συνζωής των θρησκειών.

Όσον αφορά την παράγραφο 4 για τους ιεροδασκάλους, κύριε
Υπουργέ, ο θεσµός του ιεροδασκάλου είναι άχρηστος, αχρεί-
αστος. Καθιερώθηκε για να δηµιουργηθεί κοµµατικός στρατός,
ένα ιερατείο του Ισλάµ στην περιοχή, χρήσιµο για τη χειραγώ-
γηση των πιστών, στο πλαίσιο της θεωρίας της θρησκευτικοποί-
ησης της κοινότητας. Δεν προσφέρουν ουσιαστικό έργο θετικό
-δεν µπορούν κιόλας, αρκετοί είναι και ΥΕ- όπως δεν προσφέ-
ρουν θετικό έργο και άλλες παρεµφερείς δραστηριότητες από
άλλους διάφορους κύκλους, όπως σεµινάρια Κορανίου, αποστή-
θιση Κορανίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αντιθέτως, χρειαζόµαστε στήριξη των µειονοτικών σχολείων

πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, αλλά και όλων
των σχολείων της περιοχής, λόγω του µεγάλου αριθµού των παι-
διών της µειονότητας, που φοιτούν πια στις δηµόσιες δοµές εκ-
παίδευσης.

Το Μειονοτικό Γυµνάσιο Ξάνθης χρειάζεται και θεσµική και
κτηριακή υποστήριξη, το ίδιο και το Γυµνάσιο και το Λύκειο της

Κοµοτηνής και είναι απαραίτητες, πολύ χρήσιµες δοµές για τη
µείωση της διαρροής από την υποχρεωτική εκπαίδευση, που εί-
ναι µεγάλη στην περιοχή µας.

Υπάρχει ανάγκη ριζικής αναµόρφωσης των δύο ιεροσπουδα-
στηρίων, που µε τη σηµερινή τους κατάσταση µοιάζουν µε κά-
τεργο, παρά µε σχολείο.

Το Παιδαγωγικό Τµήµα Δηµοτικής Εκπαίδευσης της Μειονοτι-
κής Κατεύθυνσης πρέπει να στηριχθεί στο να αναπτύξει τη διδα-
σκαλία της τουρκικής γλώσσας για την παραγωγή ποιοτικών
δασκάλων για τα µειονοτικά σχολεία.

Αυτά νοµίζουµε ότι είναι οι προτεραιότητες και όχι η σπατάλη
για τους ασκόπως περιφερόµενους ιεροδασκάλους.

Και δεν είµαστε ενάντια στους ιεροδασκάλους, επειδή κατά
τον κ. Λοβέρδο είναι ενάντια και η Τουρκία, γιατί εµείς, η κοινωνία
της Θράκης και τη θρησκεία µας ξέρουµε και τη διακονούµε και
την καταγωγή µας ξέρουµε και τη διαφυλάττουµε. Δεν τα βά-
ζουµε στη ζυγαριά διακρατικών ισορροπιών και υποτιθέµενων
δοσοληψιών, γιατί, όπως το πολύ το «Κύριε ελέησον» το βαριέται
και ο παπάς και την πολλή θρησκευτικότητα, από όπου και αν
προέρχεται, τη βαριέται κάθε πιστός. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μουσταφά. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος από το ΚΚΕ. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ο Υπουργός Παιδείας έκανε την εξής διαπίστωση, ότι όλο

αυτό το διάστηµα που συζητείται το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
δεν ακούστηκε καµµία άλλη γνώµη για το πώς θα οργανωθεί η
ανώτερη εκπαίδευση. Ή επιλεκτικά παρακολουθεί τις τοποθετή-
σεις ο κύριος Υπουργός ή προσπαθεί να συσκοτίσει τα ζητήµατα
και να συγκαλύψει τη διαφορετικότητα. 

Βεβαίως, είναι λογικό ότι από τα άλλα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης δεν µπορούσε να ακούσει καµµία διαφορετική γνώµη για
την οργάνωση της ανώτατης εκπαίδευσης από αυτή που υλο-
ποιεί σήµερα η Κυβέρνηση ή στο παρελθόν υλοποιούσαν οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις. Και είναι φυσιολογικό αυτό, γιατί έχουν
την ίδια στρατηγική και η σηµερινή Κυβέρνηση µε τις προηγού-
µενες και τα κόµµατα, µια ίδια στρατηγική και για την παιδεία και
για την έρευνα και για την τεχνολογία. 

Άλλωστε, τα θέµατα της παιδείας δεν αποτελούν µία ανεξάρ-
τητη µεταβλητή. Δεν είναι σε έναν δοκιµαστικό σωλήνα, δηλαδή
δεν είναι ξεκοµµένα από τις εξελίξεις σε επίπεδο οικονοµίας, από
τις εξελίξεις στο επίπεδο της κοινωνίας. 

Και ακριβώς αυτή την ταύτιση θέλει να συγκαλύψει ο κύριος
Υπουργός ως κατ’ εξοχήν απολογητής του καπιταλιστικού συ-
στήµατος. Και είναι η Κυβέρνηση απολογητής του καπιταλιστι-
κού συστήµατος, γιατί ακριβώς το σύνολο των µέτρων του νο-
µοθετικού πλαισίου είναι αυτό το οποίο εξυπηρετεί σήµερα τις
ανάγκες του κεφαλαίου. 

Έτσι, λοιπόν και όσον αφορά στα ζητήµατα της παιδείας, της
έρευνας, της τεχνολογίας, τα υποτάσσει όλα αυτά στις ανάγκες
των καπιταλιστικών επιχειρήσεων για τη θωράκιση της ανταγω-
νιστικότητάς τους, για τη βελτίωση της κερδοφορίας τους. Απο-
δέχεται και η σηµερινή Κυβέρνηση την πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τα ζητήµατα της παιδείας. 

Έτσι, λοιπόν, το βασικό χαρακτηριστικό και στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο –και δεν θα µπορούσε να γίνει αλλιώς- που αφορά
την αναδιάρθρωση η οποία επιχειρείται στο Πανεπιστήµιο της
Ηπείρου και στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο, δεν είναι τίποτα άλλο παρά
η ενίσχυση, η επιτάχυνση της προσπάθειας να δεθούν ακόµη πε-
ρισσότερο αυτά τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα µε τις ανάγκες των
επιχειρήσεων, οι οποίες φθάνουν σε τέτοιο σηµείο, που όχι µόνο
παρεµβαίνουν στα ζητήµατα της έρευνας, αλλά ακόµη και στα
προγράµµατα των σπουδών, στην κατάτµηση σχολών και παρε-
χόµενων προγραµµάτων σπουδών. 

Αυτή ακριβώς η διασύνδεση των καπιταλιστικών επιχειρήσεων
µε την παιδεία, θεωρεί το ΚΚΕ ότι αποτελεί και τροχοπέδη στην

312 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ανάπτυξη της παιδείας, στην ανάπτυξη νέας γνώσης µέσα από
την έρευνα, αλλά και τη νέα τεχνολογία, διότι ακριβώς οι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι υπονοµεύουν οτιδήποτε µπορεί να αµφισβητή-
σει την κερδοφορία τους. 

Αυτό είναι χαρακτηριστικό γνώρισµα σε µια σειρά τοµέων της
έρευνας που είναι άµεσα συνδεδεµένοι µε τα συµφέροντα των
επιχειρηµατικών οµίλων, όπως για παράδειγµα η έρευνα στο
φάρµακο και τα συµφέροντα των φαρµακοβιοµηχανιών και κατ’
επέκταση οι εξελίξεις, που αφορούν τα ζητήµατα της υγείας. 

Έτσι, λοιπόν, ακριβώς αυτή η διασύνδεση η οποία αποτελεί
τροχοπέδη στην ανάπτυξη της έρευνας και της παιδείας, οδηγεί
στην υποβάθµιση της παρεχόµενης µόρφωσης σε όλα τα επί-
πεδα της παιδείας, στην υποβάθµιση του πτυχίου, µε αποτέλε-
σµα η όποια παρεχόµενη γνώση να µην είναι τίποτα άλλο παρά
ορισµένες αποσπασµατικές δεξιότητες, για να µπορούν ακριβώς
να αντιστοιχούν στη λογική του περιορισµού του κόστους, στη
νέα µορφή εργαζόµενων, δηλαδή στους αναλώσιµους εργαζό-
µενους, στους µερικά απασχολούµενους, στους ευκαιριακά ερ-
γαζόµενους, είτε µιλάµε για εργαζόµενους του πνεύµατος είτε
µιλάµε για χειρώνακτες εργάτες. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο βλέπουµε και την υποβάθµιση της
παρεχόµενης µόρφωσης σε όλα τα επίπεδα, στο δηµοτικό, στο
γυµνάσιο, στο λύκειο, αλλά και στο πανεπιστήµιο. Δεν είναι τυ-
χαίο ότι οι νέες αλλαγές που θα φέρει στη Β’ και Γ’ λυκείου θα
υποβαθµίσουν ακόµα περισσότερο το λύκειο, µετατρέποντάς το
σε φροντιστηριακού τύπου µόρφωµα. 

Από αυτήν, λοιπόν, την άποψη, δεν είναι τυχαίο ότι αυτές ακρι-
βώς οι αλλαγές στις εργασιακές σχέσεις, η ελαστικοποίησή τους
αποτυπώνονται και στο ίδιο το νοµοσχέδιο. Διαµορφώνει πολλα-
πλά επίπεδα εργαζοµένων στα πανεπιστήµια είτε είναι αυτοί το
ερευνητικό προσωπικό είτε το διδακτικό είτε το λοιπό προσω-
πικό, µε ελαστικές εργασιακές σχέσεις, µε συµβάσεις χρόνου και
έργου -τα γνωστά µπλοκάκια- που αποτελούν και χαρακτηριστικό
γνώρισµα του νέου αυτού µορφώµατος που διαµορφώνει η Κυ-
βέρνηση. 

Επίσης, χαρακτηριστικό στοιχείο είναι η υποχρηµατοδότηση
των πανεπιστηµίων και των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, η εµπο-
ρευµατοποίηση της µόρφωσης και η ιδιωτικοποίηση της παιδείας
ακόµη περισσότερο είτε παρέχεται από ιδιωτικά σχολαρχεία είτε
παρέχεται από δηµόσια. 

Το αποτέλεσµα επί της ουσίας -και αυτός είναι ο στρατηγικός
σκοπός- είναι η υποβάθµιση του περιεχοµένου της µόρφωσης,
η ένταση των ταξικών φραγµών στη µόρφωση. Διαµορφώνονται
πολύ σοβαρά, πολύ σηµαντικά εµπόδια για τα παιδιά της εργα-
τικής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων όσον αφορά την προσπά-
θειά τους να εξελιχθούν, ακόµα και να σπουδάσουν. Γι’ αυτό, όχι
µόνο είναι στις καλένδες, αλλά υποβαθµίζεται ακόµη περισσό-
τερο η φοιτητική µέριµνα, η οποία θα µπορούσε βεβαίως, να
αποτελέσει µια µορφή ανακούφισης για τα παιδιά των λαϊκών
στρωµάτων και της εργατικής τάξης. 

Μάλιστα, επειδή ακριβώς δεν προβλέπει και τίποτα, αποτελεί
και πρόκληση η τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού ότι θα δώσει
1 εκατοµµύριο για τη φοιτητική µέριµνα στο Πανεπιστήµιο των
Ιωαννίνων. Το επισηµαίνουµε αυτό, όχι µόνο γιατί βεβαίως δεν
θα λύσει το πρόβληµα, αλλά αποτελεί και «το κερασάκι στην
τούρτα» όλης αυτής της κατάστασης. 

Κύριε Υπουργέ, στη φοιτητική µέριµνα διατηρείτε το ανώµαλο
καθεστώς της προηγούµενης κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ, που οδήγησε στην υποβάθµισή της, µε τη
µεταφορά των φοιτητικών εστιών στα πανεπιστήµια και όλα τα
προβλήµατα που υπάρχουν. Όχι µόνο, δηλαδή, δεν βελτιώθηκε,
αλλά αντίθετα υποβαθµίστηκε. Εσείς διατηρείτε την κατάσταση
αυτή και παίρνετε και µέτρα. 

Παράδειγµα υποβάθµισης, αλλά και κερδοσκοπίας: Από τις 26
Ιουνίου είχαµε καταθέσει µία ερώτηση για τον διαγωνισµό µίσθω-
σης ξενοδοχείου στην Πάτρα από τη Φοιτητική Εστία Πατρών.
Ενώ η πρόταση του προϊσταµένου της Φοιτητικής Εστίας ήταν
για 230 χιλιάδες ευρώ, ξαφνικά το Ίδρυµα ανέβασε τον προϋπο-
λογισµό στις 498 χιλιάδες ευρώ.

Για ποιον λόγο, αλήθεια; Ποιος είναι αυτός που αναδείχθηκε
µειοδότης του διαγωνισµού; Γιατί δεν έχετε απαντήσει µέχρι

τώρα στο συγκεκριµένο ερώτηµα; 
Τι σκοπεύετε να κάνετε, κύριε Υπουργέ, µε τους τριάντα επτά

εργαζόµενους σε εργολάβο στα µαγειρεία της Πάτρας, που
έληξε η σύµβασή τους και παραµένουν απλήρωτοι από τον
Απρίλη; Θα πάρετε κάποιο µέτρο για να καταβληθούν τα δεδου-
λευµένα τους; Αυτά είναι ζητήµατα, τα οποία είναι υπαρκτά και
στα οποία δεν διαφοροποιείστε από τους υπόλοιπους.

Έτσι, λοιπόν, αυτά που προωθείτε και στην παιδεία, αντί να
απελευθερώνει τον εργαζόµενο, τον νέο άνθρωπο, τον σκλαβώ-
νει, καλλιεργεί την ηµιµάθεια και τον σκοταδισµό. 

Στον σύντοµο χρόνο που µου µένει, κύριε Πρόεδρε, θα ανα-
φερθώ και στα ζητήµατα που αφορούν τις τραγικές συνέπειες
από την καταστροφική πυρκαγιά στην Ανατολική Αττική. 

Επί της ουσίας, επιβεβαιώνεται κάθε µέρα όλο και περισσό-
τερο η εκτίµηση του ΚΚΕ ότι πρόκειται για ένα προσχεδιασµένο
έγκληµα, µε διαχρονικές ευθύνες και από τη σηµερινή Κυβέρ-
νηση, αλλά και από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Έγιναν επι-
λογές, οι οποίες οδήγησαν στην υποβάθµιση της προστασίας
από φυσικές καταστροφές είτε πρόκειται για σεισµούς είτε πρό-
κειται για πληµµύρες είτε για πυρκαγιές, στην υποχρηµατοδό-
τηση των µέτρων πρόληψης, αλλά και αντιµετώπισης.

Το αποτέλεσµα είναι να υπάρχουν τεράστιες ελλείψεις σε υπο-
δοµές, σε µέσα και σε προσωπικό,

για να µπορέσουν να εφαρµόσουν ένα σχέδιο πρόληψης, προ-
ληπτικής παρέµβασης, αλλά και αντιµετώπισης, για παράδειγµα,
των πυρκαγιών, έλλειψη οργανωµένου σχεδίου παρεµβάσεων,
πράγµα που φάνηκε καθαρά από τα τραγικά αποτελέσµατα στο
Μάτι και την Ανατολική Αττική, ανυπαρξία εκπαίδευσης, το ότι
δεν γίνονται οι ασκήσεις ετοιµότητας. 

Όλα αυτά τα ζητήµατα βεβαίως, δεν οδηγούν στη λογική
αθώωσης της σηµερινής Κυβέρνησης. Κάθε άλλο. Αναδεικνύουν
ακόµη περισσότερο τις ευθύνες, γιατί ακριβώς συνεχίζει στην
ίδια πεπατηµένη, όσον αφορά τις προτεραιότητες. Για τη σηµε-
ρινή Κυβέρνηση προτεραιότητες είναι οι υποδοµές, τα έργα και
τα µέτρα που ευνοούν το κεφάλαιο και µάλιστα, για αυτά τα
έργα, τις υποδοµές και τους σχεδιασµούς υπάρχουν διαδικασίες
fast track. 

Αντίθετα, για την προστασία της ανθρώπινης ζωής, παρ’ότι
έχουν δαπανηθεί εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ από τα διά-
φορα ευρωπαϊκά προγράµµατα, δεν έχει γίνει τίποτα το συγκε-
κριµένο, αφήνοντας περαιτέρω ότι αυτό που πυροδοτεί τους
εµπρησµούς δεν είναι τίποτα άλλο, παρά η στρατηγική επιλογή
ότι η γη αποτελεί εµπόρευµα, ότι η γη συγκεντρώνεται σε όλο
και λιγότερα χέρια, αλλάζει η χρήση της και διαµορφώνετε και
εσείς, η σηµερινή Κυβέρνηση, ένα τέτοιο χωροταξικό πλαίσιο το
οποίο υπηρετεί, υποτάσσεται στις ανάγκες του κεφαλαίου και
είναι ένα χωροταξικό σχέδιο επικίνδυνο για την προστασία της
ανθρώπινης ζωής. 

Αυτοί είναι οι παράγοντες. Όµως το βασικό δεν είναι απλά και
µόνο να δούµε τους παράγοντες. Το βασικό είναι να βρούµε τι
πρέπει να γίνει. Εδώ λοιπόν εµείς θεωρούµε ότι έχει τεράστιες
ευθύνες η σηµερινή Κυβέρνηση, πρώτον, όσον αφορά τα άµεσα
µέτρα. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι πρέπει να γίνουν µε ευθύνη του κρά-
τους και όχι δίνοντας πάτηµα στο να ιδιωτικοποιηθούν ακόµη πε-
ρισσότερο, όχι µόνο τα ζητήµατα της δασοπροστασίας, µε τις
διάφορες συµφωνίες που θέλετε να υπογράψετε µε διάφορους
επιχειρηµατικούς οµίλους και εκπροσώπους της πλουτοκρατίας. 

Άρα, διαµορφώνετε την κατεύθυνση στο πλαίσιο του λεγόµε-
νου εθελοντισµού και της φιλανθρωπίας, θέλοντας να καλλιερ-
γήσετε την ύπαρξη ενός κοινωνικού προσωπείου από τις επιχει-
ρήσεις, το οποίο δοκιµάζεται καθηµερινά µέσα στους ίδιους τους
εργασιακούς χώρους των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Από αυτή την άποψη, εµείς τι λέµε; Πρώτον, ότι χρειάζεται µε
ευθύνη του κράτους η άµεση αποκατάσταση των συνεπειών και
η ανακούφιση των πυρόπληκτων. Δεύτερον, η άµεση αποκατά-
σταση του συνόλου των ζηµιών στο 100%. Γι’ αυτό ακριβώς τον
λόγο και δεν µπορούµε να αποδεχτούµε την τροπολογία, που
έφερε σήµερα το Υπουργείο σε σχέση µε τις αποζηµιώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα επίπεδα των αποζηµιώσεων θεωρούµε ότι δεν είναι ικανο-
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ποιητικά, δεν καλύπτουν το σύνολο των ζηµιών και αποτελούν,
επί της ουσίας, στάχτη στα µάτια του κόσµου. Επίσης, πρέπει να
υπάρχει προστασία του εισοδήµατος, των απωλειών που έχουν
στο εισόδηµα οι εργαζόµενοι και οι επαγγελµατίες. 

Από αυτή την άποψη, βεβαίως και θα ψηφίσουµε την τροπο-
λογία για την επέκταση του επιδόµατος ανεργίας και σε αυτούς
που δεν έχουν συµπληρώσει τα απαραίτητα ένσηµα. Θεωρούµε
όµως ότι είναι πάρα πολύ µικρό. Συνολικά το επίδοµα ανεργίας
δεν µπορεί να καλύψει τις τεράστιες απώλειες. Παρ’ όλα αυτά,
θα στηρίξουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Το βασικό ζήτηµα, το οποίο συζητιέται στις περιοχές που δεν
επλήγησαν από πυρκαγιές, αλλά που βλέπουν τις συνέπειες από
τις πυρκαγιές της ανατολικής Αττικής, οπουδήποτε κι αν έχουµε
πάει, που απασχολεί τον κόσµο είναι τι θα γίνει αν ξεσπάσει µια
αντίστοιχη πυρκαγιά στην περιοχή τους. 

Από αυτή την άποψη, δεν βλέπουµε απολύτως κανένα µέτρο,
κανένα σχέδιο, καµµία απολύτως προσπάθεια για τη δηµιουργία
υποδοµών πρόβλεψης, πρόληψης αλλά και ενός πραγµατικά
εφαρµόσιµου σχεδίου άµεσης ανάγκης για την προστασία της
ανθρώπινης ζωής.

Το λέµε αυτό σε σύγκριση µε την τροπολογία που κατέθεσαν
πριν από λίγο τα Υπουργεία Υποδοµών και Περιβάλλοντος. Θε-
ωρούµε ότι είναι άνθρακας ο θησαυρός. Το λέµε αυτό γιατί η φι-
λοδοξία της τροπολογίας, ποια είναι; Να υλοποιήσει ένα νοµο-
θετικό πλαίσιο τριακονταετίας, το οποίο µέχρι τώρα δεν έχει υλο-
ποιηθεί. 

Έτσι όπως µπαίνει αυτό είναι γενικό και αόριστο. Δεν υπάρχει
σε κανέναν απολύτως σχεδιασµό και σε καµµία προτεραιότητα
εκεί που υπάρχει µεγαλύτερη ανάγκη. Τι µέτρα θα παρθούν σε
συνέργεια µε τα υπόλοιπα Υπουργεία και την πολιτική προστα-
σία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, αν
θέλετε, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκλη-
ρώνω µε αυτό.

Στο κάτω-κάτω της γραφής, επειδή ακριβώς είναι ένα γενικό-
λογο πράγµα αποτελεί, από την άλλη µεριά και υποκρισία, θα λέ-
γαµε, από τη στιγµή που και η σηµερινή Κυβέρνηση στα βήµατα
των προηγούµενων έχει πάρει µέτρα, έχει ψηφίσει νόµους που
παραχωρούν τους ορεινούς όγκους, τα δάση, τις ακτές και τον
αιγιαλό για την επιχειρηµατική δραστηριότητα και την ανάπτυξή
της. Αυτό, κατά τη γνώµη µας, είναι και αυτό που οπλίζει το χέρι
των εµπρηστών.

Θα πω πολύ σύντοµα για άλλες δύο τροπολογίες. Θα καταψη-
φίσουµε την τροπολογία, που αφορά τον µηχανισµό που δηµι-
ουργείται στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, γιατί εντάσσεται
στο πλαίσιο της ηλεκτρικής ενέργειας, όπως επίσης και αυτή της
µεταφοράς των υποδοµών, του αθλητισµού κατά κύριο λόγο, του
Δήµου Αργυρούπολης και Ελληνικού, γιατί εντάσσεται στο πλαί-
σιο ιδιωτικοποίησης και παραχώρησης του Ελληνικού στα επιχει-
ρηµατικά συµφέροντα, στα επενδυτικά σχέδια. Ταυτόχρονα,
αυτό που είναι τυράκι στη φάκα είναι ότι ο επενδυτής θα διαµορ-
φώσει και θα δηµιουργήσει υποδοµές άθλησης σε άλλους χώ-
ρους, χωρίς να υπάρχει καµµία απολύτως δέσµευση, κανένα
χρονοδιάγραµµα, που αποτελεί, βεβαίως -όπως είπα και πριν- και
το τυράκι στη φάκα, για να γίνει αποδεκτή η αποµάκρυνση αυτών
των υποδοµών που αξιοποιούνται από τη νεολαία της περιοχής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κρεµαστινός. Αποµένουν άλλοι
τρεις συνάδελφοι Βουλευτές για να ολοκληρώσουµε µε τη λίστα
µετά από τις διαγραφές, και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι κ.
Κεφαλογιάννης και κ. Μαντάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε τις δευτερολογίες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παππά, θα δού-

µε τι θα γίνει µε τις δευτερολογίες. Εσείς, έτσι και αλλιώς, έχετε
δικαίωµα δευτερολογίας. Θα δούµε τι θα γίνει µε τις δευτερολο-
γίες για να συµπτύξουµε τους χρόνους όπως µπορούµε. Θα το
συζητήσουµε.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, οµολογώ ότι είχα κατά νου να κάνω µια άλλη
οµιλία, αλλά, όντας στην Έδρα και βλέποντας την εικόνα της
Βουλής, αναγκάζοµαι να πω αυτά που θα πω, ότι, δηλαδή, ενώ
κυµατίζει µεσίστια η σηµαία για το εθνικό πένθος, οι πάντες µι-
λούν παντού εκτός από την Αίθουσα της Βουλής, όπου αποσπα-
σµατικά, εν µέσω νοµοσχεδίων, αν θέλετε, τοποθετούνται συνά-
δελφοι Βουλευτές ή Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ή κόµµατα,
αλλά όχι επισήµως τα κόµµατα -µιλώ διά των Αρχηγών τους- ενώ,
αν δούµε τι γινόταν στις αντίστοιχες καταστροφές στη Βρετανία
και στη Γαλλία, µόλις υπήρχε τέτοια εθνική καταστροφή µε θύ-
µατα -δεν έχει σηµασία αν είναι πυρκαγιά ή βοµβιστική ενέργεια-
η πρώτη προσφυγή του Πρωθυπουργού, αλλά και των κοµµάτων
ήταν στη Βουλή.

Εδώ η ενηµέρωση γίνεται τηλεοπτικά. Είναι σαν να έχουµε τη-
λεοπτική δηµοκρατία. Δηµιουργούν τα θέµατα οι σταθµοί και
ακολουθούν οι πολιτικοί. Απολογούνται οι πολιτικοί στους δηµο-
σιογράφους. Αυτό το πράγµα είναι αφύσικο για µια σύγχρονη
κοινοβουλευτική δηµοκρατία. Οι δηµοσιογράφοι έπρεπε να είναι
εδώ και υπεύθυνα να ακούν τους διαλόγους στη Βουλή.

Βέβαια, ο σεβασµός των νεκρών απαιτεί -την ώρα που οι νε-
κροί ακόµα δεν έχουν ανευρεθεί ή, αν θέλετε, δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί ακόµη η ανεύρεσή τους ή ο ενταφιασµός τους- να πει
κανείς να µη συζητήσουµε σε βάθος το θέµα, να γίνει µια ενηµέ-
ρωση της Βουλής αντί να γίνεται διά των τηλεοράσεων. Το αντι-
λαµβάνοµαι.

Αυτό το πράγµα, όµως, που έχουµε σήµερα δεν ξέρω πόσες
µέρες ακόµη θα συνεχιστεί, δηλαδή ένας-ένας ξεχωριστά και
προσωπικά να εκφράζει τη λύπη του, ενώ στην πραγµατικότητα
υπάρχει µια κατάθλιψη όλου του ελληνικού λαού, η οποία βέβαια
γίνεται διά των τηλεοπτικών µέσων.

Βεβαίως, αυτή η εισαγωγή ήταν αναγκαία από την εικόνα που
εγώ είδα σήµερα στη Βουλή. Έτσι µου ανατρέπει το πρόγραµµα
και ο περιορισµένος χρόνος να ασχοληθώ µε το νοµοσχέδιο επί
της ουσίας.

Όµως, πρέπει να πω ότι το δράµα της ανώτατης παιδείας είναι
µεγάλο. Εγώ έχω -και θα καταθέσω στα Πρακτικά- δύο άρθρα
µου σε µεγάλη εφηµερίδα -«Το δράµα της ανώτατης παιδείας»
και «Οι διεθνείς αξιολογήσεις των ΑΕΙ»- όπου περιγράφεται αυτό
το αλαλούµ. Δηλαδή, συµφώνησαν η Βουλή, τα κόµµατα και δια-
κόσιοι πενήντα πέντε Βουλευτές ψήφισαν τη µεγάλη µεταβολή
στην παιδεία. Εν συνεχεία, οι διακόσιοι πενήντα πέντε Βουλευτές
ανατράπηκαν από εκατό πενήντα τέσσερις Βουλευτές, µεταξύ
των οποίων υπήρχαν άτοµα που ψήφισαν τον προηγούµενο νόµο
µεταξύ των διακοσίων πενήντα πέντε, δηλαδή οι ίδιοι Βουλευτές
ψήφισαν δύο φορές, υπέρ και κατά του νόµου που οι ίδιοι ψήφι-
σαν µηδέ του Αρχηγού των ΑΝΕΛ εξαιρουµένου, που ήταν τότε
στη Νέα Δηµοκρατία.

Αυτό δεν έχει γίνει ξανά ποτέ στην ιστορία της χώρας ούτε και
των άλλων χωρών. Άρα, λοιπόν, αυτό που δίνουµε στον κόσµο
να καταλάβει ότι πάµε να κάνουµε ένα σύστηµα ανώτατης παι-
δείας αποδεκτό από όλους είναι θλιβερό, διότι φαίνεται ότι δεν
κάνουµε τίποτα, γιατί αυτή η πλειοψηφία, όταν γίνει κυβέρνηση,
έχει υποσχεθεί να ανατρέψει αυτά που εµείς κάνουµε σήµερα.
Αυτό θα γίνει. Άρα, µηδέν δια µηδέν ίσον µηδέν. Στο τέλος, δη-
λαδή, µηδέν. 

Κάποια στιγµή δεν πρέπει όλοι εδώ να προβληµατιστούµε σχε-
τικά µε το τι θα γίνει µε την ανώτατη παιδεία; Ήταν διακόσιοι πε-
νήντα πέντε –δεν ήταν τότε ο ΣΥΡΙΖΑ µεταξύ αυτών, το καταλα-
βαίνω- αλλά έστω και τώρα δεν έπρεπε να κάνει έναν διάλογο το
Υπουργείο Παιδείας µε όλους, να φέρει εδώ τους νόµους και να
έχει µεγαλύτερες πλειοψηφίες; Τι θα γίνει, δηλαδή; Θα κάνουµε
ξανά νέα ιστορία και θα συνεχίζεται στο διηνεκές αυτός ο παρα-
λογισµός; Είναι πράγµατα τα οποία ξεφεύγουν από την κοινή λο-
γική.

Βεβαίως, είναι θλιβερό και το φαινόµενο να βλέπει κανείς αλ-
λεπάλληλες τροπολογίες όχι µόνο των άλλων Υπουργείων, αλλά
και του Υπουργείου Παιδείας. Είναι δυνατόν το Υπουργείο Παι-
δείας να κάνει τροπολογίες επί του νόµου που φέρνει το ίδιο σή-
µερα; Είναι, δηλαδή, σαν να λέµε ότι δεν πρόλαβε; Ας το έφερνε
µετά από δυο εβδοµάδες, να το µελετήσουν όλοι, να µελετήσουν
και τις τροπολογίες. Πώς θα γίνει, δηλαδή; Είναι δυνατόν να µου
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πείτε ότι διάβασε κανένας την τελευταία τροπολογία που είδα
εγώ ως Προεδρεύων; Εγώ τουλάχιστον την κοίταζα και προσπα-
θούσα να καταλάβω τι λέει. Έτσι περνάνε τα νοµοσχέδια στη
Βουλή; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Εγώ πραγµατικά εκπλήττοµαι και εκφράζω έτσι –αν θέλετε- και
την ανησυχία µου, γιατί ξέρω ότι αυτά τα πράγµατα τα συµµερί-
ζονται όλοι, αλλά δεν τα λέµε όλοι και, περισσότερο, δεν τα
εφαρµόζουµε. Αν κάνουµε µια συζήτηση ιδιαιτέρως µεταξύ µας
έξω από την Αίθουσα, θα συµφωνήσουµε όλοι σε αυτά. Για ποιο
λόγο δεν συµφωνούµε µέσα στην Αίθουσα; 

Ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ λίγος για να ασχοληθώ
µε το νοµοσχέδιο. Ήθελα απλώς να εκφράσω σκέψεις και ανη-
συχία, αν θέλετε, γιατί ο δρόµος της τηλεοπτικής δηµοκρατίας
δεν είναι ο δρόµος που πρέπει να ακολουθούµε. Πρέπει να ακο-
λουθήσουµε τον δρόµο της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας και
γνωρίζουµε όλοι ποιος είναι αυτός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο. 

Ο κ. Παρασκευόπουλος έχει τον λόγο και αµέσως µετά ο κ.
Κεφαλογιάννης, για να συνεχίσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεύτερη φορά παίρνω τον λόγο µετά την καταστροφή
και οφείλω να επαναλάβω τη συµµετοχή µου στο εθνικό και κοι-
νωνικό µας πένθος για τα θύµατα και για ό,τι έγινε εκεί.

Επιτρέψτε µου, όµως, επειδή πολλά ακούγονται, να προσθέσω
και δυο λόγια ουσίας σε ό,τι αφορά αυτά τα γεγονότα. Η συζή-
τηση για την πρόληψη απέναντι στις καταστροφές δεν µπορεί να
ασχοληθεί µε κάποιους παράγοντες. Δεν µπορεί να ασχοληθεί,
για παράδειγµα, µε τον καιρό. Δεν µπορεί να ασχοληθεί µε τον
καιρό, γιατί σε εθνικό επίπεδο δεν µπορεί να γίνει πρόβλεψη και-
ρού. Δεν µπορεί να ασχοληθεί αποτελεσµατικά ούτε µε τους δό-
λιους εµπρηστές, διότι ναι µεν µε την καταστολή και την αστυ-
νόµευση µπορούµε να προλάβουµε ορισµένα δόλια φαινόµενα,
αλλά δεν µπορούµε να προλάβουµε το έγκληµα 100%. Ένας µα-
νιακός µπορεί να βρεθεί και να µας αιφνιδιάσει. Ποτέ στην αν-
θρωπότητα δεν υπήρξε η απόλυτη πρόληψη από το έγκληµα.

Τι είναι αυτό πάνω στο οποίο µπορεί να επιδράσει η εθνική πο-
λιτική, για να µην έχουµε τέτοια φαινόµενα; Είναι τα µέτρα που
αφορούν τις υποδοµές και τον κόσµο, δηλαδή τα δροµάκια να
µην είναι στενά, να µην υπάρχουν αυθαίρετα τα οποία αποκλεί-
ουν τη δυνατότητα των ανθρώπων να βρουν διέξοδο για να φτά-
σουν στη θάλασσα. Μιλώ γι’ αυτά ακριβώς που ο κ. Αµυράς
ονοµάτισε προηγουµένως και είπε µε µια υπεροψία «Ασχολείστε
µε αυτά;». Σ’ αυτά µπορεί να γίνει πρόληψη.

Ποια είναι η κύρια ευθύνη την επόµενη ηµέρα των υπεύθυνων
πολιτικών, των Υπουργών; Η κύρια ευθύνη τους νοµίζω ότι είναι
η προώθηση νοµοθετικών πρωτοβουλιών που θα υπηρετήσουν
την αποκατάσταση, ο σχεδιασµός και η έναρξη, όπου είναι δυ-
νατόν αυτό, άµεσης λήψης µέτρων που αφορούν τις υποδοµές,
που αφορούν τις σχέσεις µε το δάσος, τη ρυµοτοµία, οι οποίες
µπορούν, πραγµατικά, να επιδράσουν στην πρόληψη, τουλάχι-
στον, της έκτασης αυτών των καταστροφών. Αυτά συνιστούν και
την κύρια πολιτική ευθύνη. Διότι όπως είναι γνωστό, δεν είναι οι
ίδιοι αρµόδιοι, οι γνώστες, δεν έχουν κύρια επιχειρησιακή ευ-
θύνη, έχουν, όµως, σε όλα τα θέµατα, τα οποία προανέφερα, µία
σηµαντική γενική ευθύνη.

Αντί να ασκηθεί κριτική σε αυτά ή εν πάση περιπτώσει µία ανα-
φορά σε αυτούς τους τοµείς ευθύνης από ορισµένους συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης, ευτυχώς ορισµένους µόνο γιατί είχαµε
και λαµπρές τοποθετήσεις από την πλευρά της Αντιπολίτευσης
στο θέµα της καταστροφής, τι ακούστηκε; Ένας διαρκής λόγος:
«Παραιτηθείτε, ένοχοι Υπουργοί». Δεν µας ενδιαφέρει ότι µπορεί
να κάνει την επόµενη ηµέρα ασφαλέστερη, να την κάνει καλύ-
τερη, να περιθάλπει τα θύµατα. Όλα αυτά τα αφήνουµε στην
άκρη. Τι µας ενδιαφέρει; Να παραιτηθούν οι Υπουργοί, να παραι-
τηθεί η Κυβέρνηση, να ανακαταλάβουµε την καρέκλα. Αυτό ήταν
το µοναδικό άγχος, το οποίο ακούστηκε ηχηρά σε αυτή τη
Βουλή. Διότι υπάρχει ένας λόγος, ο οποίος είναι ανάγκη να γίνε-
ται ηχηρός, προκειµένου να µην µπορεί να επικρατήσει η νηφα-

λιότητα και η λογική. 
Βεβαίως, επίσης υπήρχε και το µεγάλο ενδιαφέρον για την επι-

κοινωνιακή πλευρά του θέµατος και πάλι και όχι για την ουσία.
Και θέλω να σας πω κάτι επικοινωνιακό, να το προσέξουµε όλοι:
Όσο είχαµε κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, όταν εί-
χαµε φαινόµενα πυρκαγιών, ακούγαµε διαρκώς στην τηλεόραση,
ιδίως από τα ίδια τα τηλεοπτικά µέσα, έναν λόγο που αναφερό-
ταν σε εµπρηστές. Ακούσατε τώρα να γίνεται λόγος για εµπρη-
στές στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης; Διότι τότε η αναγωγή στους
εµπρηστές απενοχοποιούσε την κυβέρνηση. Σήµερα µία ανα-
γωγή στους εµπρηστές θα απενοχοποιούσε τη σηµερινή Κυβέρ-
νηση της Αριστεράς. Δεν συµφέρει. Κανείς δεν µιλάει τώρα για
εµπρηστές. Δεν λέω ότι έχουµε να κάνουµε µε εµπρησµό, λέω
ότι αυτό το επικοινωνιακό φαινόµενο δεν είναι τυχαίο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Νοµίζω ότι µπορώ να µιλήσω µέχρι τα έξι λεπτά που έχει πει ο
κύριος Πρόεδρος. Δεν θα τα ξεπεράσω. 

Θα πω και µία κουβέντα για το νοµοσχέδιο. Να πω µόνο ότι η
κύρια επέµβαση µε αυτό τον νόµο είναι ο εξορθολογισµός της
ανάπτυξης των πανεπιστηµίων, ο οποίος έρχεται στη θέση του
προγράµµατος «ΑΘΗΝΑ», το οποίο είχε τα προβλήµατα τα οποία
περιεγράφηκαν εδώ, δηλαδή ανάπτυξη µε κριτήρια σε µεγάλο
βαθµό µε την αγορά και τη λιτότητα και όχι ακαδηµαϊκά. 

Αλλά, θέλω να πω κάτι µόνο. Τα πράγµατα θα ήταν ακόµα χει-
ρότερα. Δεν ήταν απλώς ότι το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» υπηρέτησε τη
λιτότητα σε βάρος των πανεπιστηµίων. Πόσοι θυµόσαστε ότι µε
το πρόγραµµα «ΑΘΗΝΑ» αυτονοµήθηκαν και έγιναν αυτοτελείς
κοσµητείες η Νοµική Σχολή της Θεσσαλονίκης και η Νοµική Σχο-
λή της Αθήνας; Τι υπηρετούσε αυτό; Τη λιτότητα; Καινούργια
έξοδα είχαµε. Την αγορά; Δεν νοµίζω να ενδιαφερόταν η αγορά
για το πόσες ήταν οι νοµικές σχολές. Τι εξυπηρετούσε αυτό; Τη
διαρκή παρουσία κοσµητόρων νοµικών στη σύγκλητο, δηλαδή
στις παρυφές πάντοτε της διοίκησης των πανεπιστηµίων. Είναι
ο µοναδικός λόγος. 

Και βεβαίως γνωρίζω πολύ καλά ότι πολλοί από τους συναδέλ-
φους µας τότε, υπηρέτησαν αυτή την πολιτική, χωρίς να συνει-
δητοποιούν το τι ακριβώς σήµαινε. Αντικειµενικά σήµαινε αυτό.
Το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» ήταν ακόµη χειρότερο από όσο εµφανίζε-
ται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παρασκευόπουλο. 

Ο κ. Κεφαλογιάννης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο. Μετά θα ολοκληρώσουµε τη λίστα
των οµιλητών µε τον κ. Μπάρκα και τον κ. Παυλίδη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακα-
λούσα να λάβω τον λόγο. Μου είχατε πει ότι θα µου δώσετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, εντάξει, θα µου
το θυµίσετε και εσείς µετά. Θέλετε να τοποθετηθείτε τώρα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας µιλήσει ο κ.
Κεφαλογιάννης και θα µιλήσω µετά τον κ. Μπάρκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Κεφα-
λογιάννη, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την προηγούµενη εβδοµάδα,
ακριβώς σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και εν όψει των νοµοσχεδίων,
δυστυχώς είχαµε σχολιάσει όλοι τα τραγικά γεγονότα εκείνων
των ηµερών. 

Πρώτοι ως Νέα Δηµοκρατία, µάλιστα, είχαµε εκφράσει την
αµέριστη συµπαράσταση στα θύµατα της εθνικής τραγωδίας. Εί-
χαµε προτείνει µάλιστα ότι εάν χρειαστεί -γιατί δεν είχε ακόµα
κηρυχθεί η χώρα σε εθνικό πένθος-, ίσως να πρέπει να αναστεί-
λουµε και τις εργασίες της Βουλής. Σε κάθε περίπτωση πάντως
νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί να κατηγορήσει τη Νέα Δηµοκρατία
ότι τουλάχιστον εκείνες τις ηµέρες και µετέπειτα δεν επέδειξε
µια αξιοπρεπή στάση, µια υπεύθυνη στάση.

Αυτό βεβαίως, δεν σηµαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
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δεν υπάρχουν ευθύνες. Μάλιστα όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
δήλωσε ότι αναλαµβάνει ακέραια την πολιτική ευθύνη, νοµίζω ότι
ο ίδιος ξεκίνησε έναν δηµόσιο διάλογο. Κάποια στιγµή πιστεύω
πρέπει να δούµε και την πραγµατική έννοια αυτών των όρων και
τι σηµαίνει «πολιτική ευθύνη». Τουλάχιστον για εµένα προσω-
πικά, αλλά νοµίζω και για την παράταξη την οποία υπηρετώ, «πο-
λιτική ευθύνη» σηµαίνει ότι αν κάποιος δει ότι υπάρχουν συγκε-
κριµένες ευθύνες, τότε ή θα πρέπει να παραιτηθεί ή θα πρέπει
να ζητήσει τις παραιτήσεις εκείνων που θεωρεί υπευθύνους. Βλέ-
πουµε, δυστυχώς, δέκα µέρες µετά από αυτήν την πρωτόγνωρη
καταστροφή, την εθνική τραγωδία, κανείς να µην έχει παραιτη-
θεί, κανείς εκ των Υπουργών που είχαν την ευθύνη, κανείς εκ των
Αρχηγών των Σωµάτων Ασφαλείας που είχαν την ευθύνη, κανείς
εκ των συµβούλων, γενικών γραµµατέων που είχαν την ευθύνη.

Δυστυχώς, αποδεικνύεται ότι τον Πρωθυπουργό το µόνο που
τον ενδιαφέρει είναι πώς θα συνεχίσει την πολιτική του επιβίωση,
λέγοντας και κάνοντας ανακοινώσεις κενού περιεχοµένου. Και
πραγµατικά αν εννοούσε αυτά τα οποία είπε πριν από λίγες
µέρες περί πολιτικής ευθύνης, θα έπρεπε ήδη να είχε προβεί σε
συγκεκριµένες πράξεις.

Ευθύνες υπάρχουν, σίγουρα πολιτικές, ενδεχοµένως και ποι-
νικές από τη στιγµή που έχει επιληφθεί η δικαιοσύνη και σε καµ-
µία περίπτωση, τουλάχιστον όσο αφορά τη δική µας παράταξη,
δεν θα αφήσουµε αυτήν την πρωτόγνωρη εθνική τραγωδία να
µείνει ανεξερεύνητη είτε σε πολιτικό είτε και σε ποινικό επίπεδο.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
άλλη µια φορά ενώ θα έπρεπε να συζητάµε -και συζητήθηκαν σε
έναν βαθµό βεβαίως- τα του νοµοσχεδίου, βλέπουµε ότι τον πε-
ρισσότερο χρόνο τον αφιερώσαµε σήµερα είτε για Υπουργούς
που παρελαύναν εδώ για τροπολογίες, οι οποίες είναι ολόκληρα
νοµοσχέδια, είτε για να µιλάµε για άσχετα θέµατα. Σε κάθε περί-
πτωση, θα το τονίσω για άλλη µια φορά -το έχω πει πολλές
φορές ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος-, δεν περιποιεί τιµή
στο Σώµα να ξεφεύγουµε από τον Κανονισµό, δυστυχώς να ξε-
φεύγουµε και από το Σύνταγµα πολλές φορές και να βλέπουµε
την Κυβέρνηση για άλλη µια φορά να φέρνει άσχετες τροπολο-
γίες εκπρόθεσµες, τροπολογίες οι οποίες αν κανείς τις µετρήσει
και δει το σώµα και τον αριθµό των σελίδων, είναι περισσότερες
από ολόκληρο το νοµοσχέδιο.

Στα του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ, το τελευταίο διάστηµα
διαβάζω ένα βιβλίο το οποίο εξέδωσε ο ελληνικός Οργανισµός
«ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ» µε τίτλο «Ο γρίφος των εκατό χρόνων». Το βιβλίο
αυτό το έχουν γράψει δύο Βρετανοί καθηγητές από το London
School of Economics και αναλύει τις ραγδαίες αλλαγές στη ζωή
µας και τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούν οι κοινωνίες, οι οι-
κονοµίες και οι επιχειρήσεις από την αύξηση του προσδόκιµου
ζωής, το οποίο υπάρχει µια πιθανότητα 50% να φτάσει τα εκατό
χρόνια για τη γενιά των millennials ή για τα παιδιά που γεννιούν-
ται σήµερα. Εξηγεί, µάλιστα, αυτό το βιβλίο ότι στη διάρκεια µιας
µεγάλης παραγωγικής ζωής η επένδυση στην απόκτηση γνώ-
σεων και δεξιοτήτων αποτελεί την πρώτη προτεραιότητα. Στέκε-
ται, επίσης, στο πώς η αναβάθµιση της οικονοµικής σηµασίας
της εκπαίδευσης υπήρξε καταλυτική στην αύξηση του αριθµού
των ατόµων που φοιτούν στα πανεπιστήµια. Αναφέρει και συγ-
κεκριµένα παραδείγµατα, όπως ότι το 30% του εργατικού δυνα-
µικού των ΗΠΑ έχει πτυχίο. Είναι ένα ποσοστό το οποίο αυξά-
νεται διαρκώς. Μάλιστα, αυτήν τη στιγµή ένας εικοσιδυάχρονος
ο οποίος έχει αποφοιτήσει από ένα πανεπιστήµιο στις Ηνωµένες
Πολιτείες, έχει εισόδηµα περίπου 30.000 δολάρια, ενώ ο αντί-
στοιχος απόφοιτος λυκείου έχει 18.000 δολάρια. Οι ίδιοι άνθρω-
ποι στα σαράντα τους χρόνια ο µεν πρώτος θα έχει εισόδηµα
80.000 και ο άλλος 30.000 δολάρια ετησίως.

Το συγκεκριµένο βιβλίο, επίσης, αναλύει πως σε µια εποχή η
τεχνολογία και οι θετικές επιστήµες γίνονται πιο σηµαντικές από
ποτέ. Το ζητούµενο για τις ανθρωπιστικές επιστήµες είναι η έµ-
φαση στην ανάπτυξη ανθρωπίνων δεξιοτήτων, όπως η δηµιουρ-
γικότητα νέων ιδεών, η ενσυναίσθηση και η πνευµατική ευελιξία.
Σχηµατικά, δηλαδή, θα µπορούσε να πει κανείς ότι ο 21ος αιώνα,
ο αιώνας της «τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης» και των ρα-
γδαίων αλλαγών που επιφέρει η ανάπτυξη της τεχνολογίας, θα
είναι ο αιώνας της προστιθέµενης αξίας των ιδεών και των και-

νοτοµιών που µπορούν να αναπαραχθούν ή να αγοραστούν από
τους άλλους.

Γι’ αυτό θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, αν γνωρί-
ζετε αυτήν τη νέα διεθνή πραγµατικότητα στο νοµοσχέδιο, το
οποίο συζητάµε σήµερα. Δηλαδή, αν θεωρείτε ότι το σηµερινό
νοµοσχέδιο απαντά σε ένα βασικό ζητούµενο, που είναι το εκ-
παιδευτικό µας σύστηµα να ανταποκρίνεται στις ανάγκες της
σύγχρονης οικονοµίας, της επαγγελµατικής προοπτικής των φοι-
τητών. Αν θεωρείτε, για παράδειγµα, ότι η ίδρυση πανεπιστηµια-
κών ερευνητικών κέντρων συµβάλλει σε αυτό που η ΔΕΠ έθεσε
στο συνέδριο της, δηλαδή την αξιοποίηση των ερευνητικών απο-
τελεσµάτων των ΑΕΙ µέσω εταιριών «spin-off», που συστήνονται
για την εµπορική αξιοποίηση και εκµετάλλευση των αποτελεσµά-
των από ερευνητικά έργα που εκτελέστηκαν στο πανεπιστήµιο.
Αν θεωρείτε ότι η οικονοµία µας δηµιουργεί θέσεις εργασίας, κα-
τάλληλες για τους αποφοίτους των σχολών που ιδρύονται µε
αυτόν τον νόµο, αν απαντά στα ζητήµατα που ανέδειξε η πρό-
σφατη έρευνα του ΙΟΒΕ, στην οποία µάλιστα, σπεύσατε ως
Υπουργείο να χαρακτηρίσετε ως νεοφιλελεύθερη, δηλαδή, το γε-
γονός ότι οι άνεργοι πτυχιούχοι µεταξύ 2008 και 2017 σχεδόν
τριπλασιάστηκαν από ενενήντα τέσσερις χιλιάδες σε διακόσιες
εξήντα χιλιάδες. 

Δεύτερον, το γεγονός ότι το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα
ανταποδίδει τις υπηρεσίες του όχι στους Έλληνες φορολογου-
µένους, αλλά στους φορολογουµένους της Γερµανίας, της Βρε-
τανίας, του Ντουµπάι και τρίτον αν η προσεχής κατάργηση των
ΤΕΙ ενισχύει τη συµµετοχή των νέων στην τεχνική εκπαίδευση,
µέση και ανώτερη, που οδηγεί ευκολότερα στην απασχόληση
στον ιδιωτικό τοµέα, όπως είναι και η διεθνής στάση. 

Νοµίζω ότι θα σας ανέφερε και πρόσφατα ο Τόµας Ράχελ,
Υφυπουργός Παιδείας της Γερµανίας, ποια είναι η αναλογία των
σπουδών και των παιδιών που θα κατευθυνθούν στο πανεπιστή-
µιο ή σε επαγγελµατικές σπουδές και η οποία θα πρέπει να δια-
µορφωθεί µε βάση τις ανάγκες της κάθε χώρας. Φαντάζοµαι ότι
θα σας επισήµανε το γεγονός ότι έξι στις δέκα ελληνικές επιχει-
ρήσεις αναφέρουν δυσκολίες στην εξεύρεση εξειδικευµένου
προσωπικού και νοµίζω ότι αυτό είναι ενδεικτική, κύριε Υπουργέ,
στρέβλωση που αυτήν τη στιγµή υπάρχει στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση.

Στα της εξωστρέφειας: Στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχε-
δίου διαβάζουµε ότι «στόχος από την επικείµενη συγχώνευση
των ΤΕΙ και των ΑΕΙ είναι, µεταξύ άλλων, τα νέα ιδρύµατα να γί-
νουν ορατά και να διακριθούν διεθνώς. Μάλιστα όλα τα κράτη
έχουν κατονοµάσει τη σηµασία της εκπαίδευσης ως διεθνοποι-
ηµένη υπηρεσία». 

Δυστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα απέ-
χει πολύ από την αγορά, παρ’ όλο που θα µπορούσε. Δείτε για
παράδειγµα τι συµβαίνει στην Κύπρο. Το 1996 η Κύπρος είχε δύο
χιλιάδες φοιτητές από τους οποίους οι χίλιοι οχτακόσιοι ήταν Κύ-
πριοι και οι εκατόν εξήντα ήταν ξένοι και σήµερα, είκοσι χρόνια
µετά -δεν νοµίζω ότι είναι πολύ µεγάλο το χρονικό διάστηµα- η
Κύπρος έχει τριάντα δύο χιλιάδες φοιτητές, πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα, από τα οποία δεκατρείς χιλιάδες είναι ξένοι. 

Και σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Ποιες είναι οι αντίστοιχες κι-
νήσεις του ελληνικού κράτους ή ποιες σκοπεύετε να κάνετε αυ-
τήν τη στιγµή, που έχετε την ευθύνη του συγκεκριµένου Υπουρ-
γείου; Μάλιστα, εσείς προσωπικά, αν θυµάµαι καλά, είχατε βάλει
φρένο στην πρόταση της Φιλοσοφικής Σχολής Αθηνών για να δη-
µιουργηθεί ξενόγλωσσο προπτυχιακό πρόγραµµα, το οποίο µά-
λιστα επρόκειτο να απευθυνθεί σε Κινέζους φοιτητές που ήθελαν
να σπουδάσουν στην Ελλάδα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ιδρύθηκε, όµως.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα τα πείτε στην οµιλία σας.
Και µάλιστα, πριν από εσάς ο συνάδελφος σας ο κ. Μπαλτάς

είχε αποφασίσει να παγώσει τα ξενόγλωσσα προπτυχιακά, τα
οποία ήταν στα πανεπιστήµια για παράδειγµα της Κρήτης, του
Αιγαίου και της Θράκης. Δεν νοµίζω να έχω χάσει κάποια εξέλιξη
σε αυτό. Παρ’ ότι πέρυσι το Φεβρουάριο, εσείς προσωπικά σε
µια επίκαιρη ερώτηση που σας είχα κάνει, µε είχατε βεβαιώσει
ότι θα εξετάζατε το προπτυχιακό ξενόγλωσσο τµήµα τουρισµού
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στο Πανεπιστήµιο Κρήτης και ότι µέχρι τον Ιούνιο εκείνου του
έτους -του 2017-, θα είχατε προχωρήσει στην έκδοση του σχετι-
κού προεδρικού διατάγµατος, σήµερα, Αύγουστο του 2018,
ακόµα αυτό το προεδρικό διάταγµα εκκρεµεί.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Διαφωνεί ο κ. Κόνσολας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν ακούγεστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Λέει ότι υπάρχει αντίρρηση από

το Πανεπιστήµιο του Αιγαίου. Το να δηµιουργηθεί ένα τµήµα στο
Πανεπιστήµιο Κρήτης και στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου, είναι κάτι
διαφορετικό. Δεν είναι αντικρουόµενο, νοµίζω.

Για να ολοκληρώσω όσον αφορά τις παρατηρήσεις επί της
αρχής, πολύ φοβάµαι, κύριε Υπουργέ ότι ο µόνος στόχος που θα
επιτευχθεί µε αυτό το νοµοσχέδιο είναι αυτό της µείωσης των
ανωτάτων ιδρυµάτων. Διότι, δυστυχώς τα δοµικά προβλήµατα
της ελληνικής εκπαίδευσης από τον κρατικό εναγκαλισµό των
ΑΕΙ, την έλλειψη παραγωγής εξειδίκευσης αιχµής που ανταπο-
κρίνεται στις ανάγκες της ελληνικής οικονοµίας, τη φυγή των
νέων στο εξωτερικό, τη µη αξιοποίηση των ερευνητικών αποτε-
λεσµάτων των πανεπιστηµίων από τις ελληνικές και διεθνείς επι-
χειρήσεις, τη µικρή ανταπόκριση των πανεπιστηµίων στις ανά-
γκες της ελληνικής αγοράς εργασίας, δυστυχώς, δεν τα θίγει
καν. Και ένα εκπαιδευτικό σύστηµα το οποίο δεν οδηγεί σε ικα-
νοποιητική απασχόληση, το µόνο το οποίο έχει να κάνει είναι να
ενισχύει τις εκπαιδευτικές κοινωνικές ανισότητες και τελικά να
περιορίζει τις προοπτικές των νέων και ιδιαίτερα, εκείνων από τα
φτωχότερα κοινωνικά στρώµατα.

Σχετικά µε τις τροπολογίες θα είµαι πολύ σύντοµος, γιατί
πραγµατικά, όπως είπα και στην αρχή της οµιλίας µου, είχαµε
καταιγισµό τροπολογιών-ολόκληρων νοµοσχεδίων. Δυστυχώς,
σας είπα για άλλη µια φορά ότι έρχονται εκπρόθεσµα. Μάλιστα,
αυτή που ανέπτυξε ο κ. Σταθάκης προηγουµένως, εξήντα σελί-
δες, την κατέθεσε πριν από µιάµιση ώρα. Εκ των πραγµάτων δεν
µπορεί κανείς να έχει τον χρόνο να τη µελετήσει στην ουσία της. 

Γι’ αυτό θα σας πω τουλάχιστον τη θέση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Θα ψηφίσουµε «ναι» στις τροπολογίες µε αριθµούς 1715,
1719, 1726, 1727, 1728, 1729, 1732 και 1736, θα ψηφίσουµε
«παρών» στην τροπολογία 1716 και στην τροπολογία 1720 και θα
ψηφίσουµε «όχι» στη 1717 και στις 1721, 1722, 1723, 1724, 1731,
1734 και 1735. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε είκοσι τρο-
πολογίες σήµερα. 

Όσον αφορά στη 1730 µε ειδικό αριθµό 189, που ρυθµίζει τα
θέµατα της Εκκλησίας και των µουφτήδων, θα ψηφίσουµε
«παρών».

Όσον αφορά στη 1733 για το ζήτηµα των αυθαιρέτων, ο Πρό-
εδρος της Νέας Δηµοκρατίας έχει µιλήσει εδώ και πάρα πολλά
χρόνια, από το 2008, για την ανάγκη να υπάρξουν κατεδαφίσεις
και ειδικά για εκείνα τα αυθαίρετα, τα οποία δεν επιτρέπεται νο-
µικά και υπό οποιαδήποτε περίπτωση να τακτοποιηθούν. Βε-
βαίως, ξέρετε πολύ καλά ποια είναι αυτά. Είναι αυθαίρετα εντός
εκτάσεων που έχουν κριθεί αναδασωτέες, αυθαίρετα που είναι
στον αιγιαλό και αυθαίρετα που είναι µέσα σε ρέµατα. Βεβαίως,
σε αυτές τις περιπτώσεις είναι ξεκάθαρο ότι πρέπει να προχω-
ρήσουµε σε κατεδαφίσεις. 

Θα θυµίσω, όµως, ότι έχει ψηφιστεί και ένας νόµος, ο ν.4178,
από την προηγούµενη κυβέρνηση, ένας σωστός νόµος, ο οποίος
τακτοποιούσε εκείνες τις περιπτώσεις στις οποίες πραγµατικά
µπορούσαν να δοθούν οι άδειες. 

Στην τροπολογία 1733 θα ψηφίσουµε «παρών».
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: «Ναι».
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: «Ναι»; Εντάξει. Τέλος πάντων.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριοι συνά-

δελφοι!
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Επιφυλασσόµαστε για τις τροπολογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Καραµανλή, στη

δευτερολογία σας θα το πείτε. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Μην ανοίγετε διάλογο.
Κύριε Κεφαλογιάννη, ολοκληρώστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα τα πει και η εισηγήτριά µας

την ώρα της ψηφοφορίας. Η ενηµέρωση που είχα εγώ ήταν για

το «παρών».
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα ρίξετε κέρµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε Παππά!
Συνεχίστε, κύριε Κεφαλογιάννη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Το είπα, κύριε Παππά. Έρχον-

ται τροπολογίες σωρηδόν. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα τα πω κι εγώ τώρα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τη συγκεκριµένη τροπολογία

εξήντα σελίδων δεν προλαβαίνει κανείς να τη διαβάσει. Τέλος
πάντων.

Σε κάθε περίπτωση, κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία,
όπως έχω πει κατ’ επανάληψη, σε ό,τι κρίνει θετικό ψηφίζει θε-
τικά. Ό,τι κρίνει αρνητικά, το καταψηφίζει αιτιολογηµένα. Αυτό
το λέω για να κάνει κανείς τη σύγκριση µε προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. Όταν ήταν κάποιοι στην αντιπολίτευση, τα καταψήφιζαν
όλα, ακόµα και τα θετικά και πολλές φορές έχουν και το πολιτικό
θράσος όταν είναι στην κυβέρνηση, τα ίδια που είχαν καταψηφί-
σει να έρχονται και να τα εφαρµόζουν, να τα επικροτούν και κα-
λώς τα εφαρµόζουν, αλλά τουλάχιστον πρέπει να σταµατήσει
εδώ η πολιτική υποκρισία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κεφαλογιάννη.
Κύριοι συνάδελφοι, αποµένουν ο κ. Μπάρκας και ο κ. Παυλί-

δης από τη λίστα των οµιλητών. Δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε
Μπάρκα.

Θα ήθελα να απευθυνθώ στους εισηγητές και στους ειδικούς
αγορητές, οι οποίοι στην πλειοψηφία τους έχετε ζητήσει δευτε-
ρολογία. Να σας θυµίσω ότι τους χρόνους των πρωτολογιών σας
τους έχετε υπερβεί όλοι κατά πολύ, οπότε ο χρόνος των δευτε-
ρολογιών δεν θα είναι στα επτάµισι λεπτά, αλλά θα είναι λιγότε-
ρος. Θα πούµε τρία µε τέσσερα λεπτά, για να µπορέσουµε να
ολοκληρώσουµε σε εύλογο χρονικό διάστηµα.

Κύριε Μπάρκα, θα δώσω πρώτα τον λόγο στον Υπουργό για
τις τροπολογίες, οπότε περιµένετε.

Δεν θέλω να αναφερθώ ακριβώς στο πόσο µίλησε ο καθένας,
γιατί δεν θέλω να αδικήσω κάποιον ή να φανεί. Πάντως όλοι έχε-
τε µιλήσει πολύ περισσότερο στις πρωτολογίες σας. Έτσι όπως
συµπτύξαµε τον χρόνο των οµιλητών, θα συµπτύξουµε και τον
χρόνο των δευτερολογιών. Το λέω αυτό από τώρα για να µην υ-
πάρξουν παρεξηγήσεις εκείνη τη στιγµή. Ο κ. Μαντάς αποµένει
µετά από τους κοινοβουλευτικούς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τα δικά µου δύο
λεπτά µην τα ξεχάσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Συρµαλένιε, δεν
έχω ξεχάσει το ενάµισι λεπτό σας. Θα σας το δώσω. Αφήστε µε
να δώσω τη σειρά στους υπολοίπους και να ενηµερώσω το Τµή-
µα για το πώς θα εξελιχθεί η συζήτηση.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Γαβρόγλου για να αναπτύξει δύο
τροπολογίες και µετά ο κ. Μπάρκας θα ανέβει στο Βήµα.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Είναι καινούργιες τροπολο-
γίες, κύριε Υπουργέ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Είναι δύο βουλευτικές τροπολογίες, η
µε γενικό αριθµό 1735 και ειδικό 194 και η µε γενικό αριθµό 1736
και ειδικό 195. Γίνονται και οι δύο δεκτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Ο κ. Μπάρκας έχει τον λόγο. Αµέσως µετά, κύριε Συρµαλένιε,
θα σας δώσω τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Μπάρκα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου να δηλώσω και

εγώ τη συµµετοχή µου στο εθνικό πένθος της χώρας µας. Να δη-
λώσω την αµέριστη συµπαράστασή µου στους συγγενείς, τις οι-
κογένειες των ανθρώπων οι οποίοι χάθηκαν από την καταστρο-
φική φωτιά στο Μάτι, στην Αττική. Πραγµατικά νοµίζω ότι είναι
στιγµές για τις οποίες πρέπει όλοι µας, όλο το πολιτικό σύστηµα,
να συζητήσουµε σοβαρά τι πρέπει να κάνουµε, έτσι ώστε ποτέ
ξανά να µη βιώσουµε τέτοιου είδους εικόνες και απώλειες στη
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χώρα µας. 
Επιτρέψτε µου να πω ότι πραγµατικά εγώ θέλω να ζητήσω µία

συγγνώµη από τις οικογένειες των θυµάτων για το γεγονός ότι
τόσα χρόνια δεν φώναζα όσο δυνατά µπορούσα απέναντι στις
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας οι οποίες,
δυστυχώς, οδήγησαν την ελληνική κοινωνία σε αυτά τα αποτε-
λέσµατα. Θέλω να πω µία µεγάλη συγγνώµη για το γεγονός ότι
µέσα από τη νεολαία του Συνασπισµού, τότε που δίναµε τη µάχη
εναντίον της τσιµεντοποίησης της παραλιακής ζώνης, δεν έβαλα
πιο δυνατά τις πλάτες µου, έτσι ώστε να γκρεµίσω τα παράνοµα
κτήρια και τα παράνοµα κτίσµατα τα οποία είχαν φράξει την πα-
ραλία και µέσα βρισκόντουσαν οι Βουλευτές, οι Υπουργοί της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και έκαναν το µπάνιο τους ως
λουόµενοι µε ακριβό αντίτιµο. Θέλω να ζητήσω µία συγγνώµη
για το γεγονός ότι δεν συµµετείχα τόσο ενεργά ως νεολαίος του
Συνασπισµού τότε στις αναδασώσεις των περιοχών που κάηκαν
από πυρκαγιές. 

Να ζητήσω πραγµατικά συγγνώµη για το γεγονός ότι δεν κα-
τάφερα να πείσω πιο νωρίς την ελληνική κοινωνία ότι η Ριζοσπα-
στική Αριστερά είχε ένα σχέδιο και έχει ένα πολιτικό σχέδιο
απέναντι στα παράνοµα κτήρια, στις παράνοµες τσιµεντοποι-
ήσεις, στις πυρκαγιές, στο γεγονός του «µαζί τα φάγαµε». Γιατί
δεν τα φάγαµε µαζί. Αυτό το πολιτικό σχέδιο αναπτύσσεται αυτήν
τη στιγµή στα µάτια όλου του κόσµου. Είναι η συνέχεια του «µαζί
τα φάγαµε». Ξεκίνησε από τον κ. Πάγκαλο, ο οποίος λουόµενος
στα παράνοµα κτήρια της παραλιακής, έλεγε ότι µαζί τα φάγαµε.
Όχι, δεν τα φάγαµε µαζί. Ούτε τα χτίσαµε µαζί, ούτε τα φάγαµε
µαζί. Δεν συµµετέχουµε. Δεν ήµαστε µαζί λουόµενοι. Δεν πηγαί-
νουµε µαζί στις παραλίες αυτές. Εµείς συµµετέχουµε στις ανα-
δασώσεις. Πραγµατικά από εδώ και πέρα πρέπει να βάλουµε
εµείς το µέτρο εκείνο έτσι ώστε να µην ξαναζήσει η χώρα µας
τέτοιου είδους καταστροφές. 

Θέλω να µιλήσω τώρα για το νοµοσχέδιο. Είναι ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο πραγµατικά δίνει µια απάντηση στο πώς η Ριζοσπα-
στική Αριστερά αντιλαµβάνεται την τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Οφείλω να πω ότι µέσα από τις αλλαγές των ΤΕΙ όλα αυτά τα
χρόνια, δυστυχώς, φτάσαµε σε µια κατάσταση ώστε να ονοµατί-
ζουµε ανώτατα τα τµήµατα των ΤΕΙ χωρίς όµως οι φοιτητές και
οι φοιτήτριες να µπορούν να απολαµβάνουν αυτήν την ανωτατο-
ποίηση. Έρχεται τώρα το νοµοσχέδιο αυτό και µέσα από έναν
ευρύ διάλογο µε την κοινωνία, µε τους αρµόδιους φορείς, µε
τους καθηγητές, µε τους φοιτητές φτάνει σε ένα αποτέλεσµα το
οποίο λέει ότι πλέον δηµιουργούνται ανώτατα τµήµατα σε περιο-
χές όπου µέχρι τώρα λειτουργούσαν τα ΤΕΙ. 

Θα σταθώ µόνο στο γεγονός ότι και εµείς στην Ήπειρο πλέον
αποκτούµε το Πανεπιστήµιο των Ιωαννίνων. Το ΤΕΙ της Ηπείρου
ενσωµατώνεται στο Πανεπιστήµιο των Ιωαννίνων και τα τµήµατα
του ΤΕΙ γίνονται ανώτατα τµήµατα του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων. 

Είναι µια µεγάλη µεταρρύθµιση, η οποία συζητήθηκε ευρέως
και διεξοδικά µέσα από το διάλογο, τον οποίο ανέπτυξε το
Υπουργείο και ο αρµόδιος Υπουργός. Εγώ µπορώ να θυµηθώ,
τουλάχιστον, τέσσερις παρουσίες του στην Ήπειρο µε συζητή-
σεις µε όλους τους φορείς όσον αφορά το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο. 

Εγώ θέλω να χαιρετίσω αυτήν τη διαδικασία και να πω ότι βε-
βαίως δηµιουργούνται τµήµατα τα οποία είναι αξιόλογα, έχουν
ένα ευρύ επαγγελµατικό και επιστηµονικό πεδίο, το οποίο µπορεί
να δώσει πτυχιούχους ανώτατων σχολών. Νοµίζω ότι είναι η αρχή
ενός βήµατος, έτσι ώστε και τα επόµενα χρόνια να ισχυροποι-
ήσουµε ακόµα περισσότερο τα τµήµατα αυτά τα οποία δηµιουρ-
γούνται.

Θέλω εδώ να πω -και ολοκληρώνω µε αυτό- ότι είναι τουλάχι-
στον αστείο η εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να
ισχυρίζεται ότι στην Πρέβεζα δηµιουργείται το Τµήµα Οικονο-
µίας, Λογιστικής και Χρηµατοοικονοµικής του Πανεπιστηµίου
Ιωαννίνων γιατί ο κ. Τσακαλώτος είναι από εκεί και γιατί του έδω-
σαν τον τίτλο του επίτιµου διδάκτορα. 

Θα ήθελα να θυµίσω στην κ. Καραµανλή –η οποία προφανώς
και δεν γνωρίζει και ούτε ρώτησε τον Βουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας εκεί στην περιοχή µας- ότι το συγκεκριµένο τµήµα έχει
δεκαέξι µέλη ΔΕΠ, έχει ένα µεταπτυχιακό πάρα πολύ δυνατό,

έχει πολλούς φοιτητές οι οποίοι συµµετέχουν σε αυτήν τη διαδι-
κασία. Το µεταπτυχιακό έχει συµµετοχή από πάρα πολύ κόσµο
και ο κόσµος που θέλει να συµµετάσχει στο συγκεκριµένο πρό-
γραµµα είναι πάρα πολύς. Είµαστε πάρα πολύ κοντά στο να δη-
µιουργήσουµε και διδακτορικό στη συγκεκριµένη σχολή. 

Άρα, η οποία αναφορά γίνεται στην λογική ότι για χάρη του κ.
Τσακαλώτου δηµιουργείται το τµήµα είναι για να µπορέσετε να
αλλοιώσετε πραγµατικά –γιατί δεν έχετε να πείτε τίποτα για τα
τµήµατα αυτά- τα επιχειρήµατα τα οποία έχουν αναπτυχθεί στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Νοµίζω ότι είναι η αρχή µιας πολύ καλής πορείας. Είµαστε χα-
ρούµενοι για αυτό. Θα κριθεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και η
Αντιπολίτευση για την αρνητική της στάση και νοµίζω ότι εδώ θα
είµαστε για τα συζητήσουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπάρκα.

Τον λόγο έχει ο κ. Συρµαλένιος για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, επειδή παίρνω τον λόγο, θεωρώ ελάχιστη υποχρέ-

ωση µου να εκφράσω και εγώ από την πλευρά µου τα ειλικρινή
µου συλλυπητήρια στους οικείους των θανόντων. 

Ελπίζω, βεβαίως, η σηµερινή συζήτηση να είναι απαρχή για να
γίνει ένα µάθηµα η τραγωδία την οποία πέρασε η χώρα σε όλο
το πολιτικό σύστηµα. Νοµίζω ότι αρκετά από τα µέτρα, τα οποία
έχουν ήδη ληφθεί και επίσης αποφασίζονται σήµερα, βοηθούν
προς την κατεύθυνση αναστροφής µιας µακρόχρονης κατάστα-
σης, η οποία οδηγούσε µε το στρεβλό τρόπο ανάπτυξης της
χώρας σε επανειληµµένες τραγωδίες.

Πήρα τον λόγο, όµως, για να πω µια κουβέντα για την τροπο-
λογία, η οποία κατατέθηκε από τον Υπουργό Ενέργειας και Πε-
ριβάλλοντος για το θέµα της Μακρονήσου. Το λέω αυτό εκφρά-
ζοντας και τους άλλους δύο συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ από τις
Κυκλάδες, τον κ. Συρίγο και τον κ. Μανιό, που συµµετέχουν σε
άλλα τµήµατα, διότι είχαν δηµιουργηθεί ορισµένες ασάφειες σε
σχέση µε το θέµα της Μακρονήσου.

Κατ’ αρχάς, να πούµε όπως λέει και η αιτιολογική έκθεση ότι
στις 16-5-1989, η αείµνηστη Μελίνα Μερκούρη µε την ιστορική
της απόφαση χαρακτήρισε ολόκληρο το νησί της Μακρονήσου
ως ιστορικό τόπο και τα κτήρια των βασανιστηρίων ως ιστορικά
διατηρητέα µνηµεία.

Επίσης, µε το π.δ. 895/1995 καθορίστηκαν οι χρήσεις γης και
ο περιορισµός της δόµησης στην κατεύθυνση προστασίας του
ιστορικού αυτού τόπου.

Με τη σηµερινή τροπολογία δίνεται η δυνατότητα, µε από-
φαση του Υπουργού, µετά από έλεγχο των επιθεωρητών και
ελεγκτών δόµησης, να κατεδαφιστούν όλα τα αυθαίρετα κτί-
σµατα, τα οποία έχουν υπάρξει τα τελευταία χρόνια στο ιστορικό
νησί της Μακρονήσου. 

Νοµίζω ότι αυτό είναι µια απόφαση η οποία πρέπει να υλοποι-
ηθεί τάχιστα, ανεξάρτητα από τη διοικητική υπαγωγή του νησιού
σε οποιονδήποτε δήµο. Το λέω αυτό, γιατί υπήρξε ένα θέµα ότι
διοικητικά η Μακρόνησος ανήκει στο νησί της Κέας, άρα, µε την
ευρεία έννοια, στις Κυκλάδες. Δεν έχει σηµασία σε ποιο δήµο
ανήκει. Σηµασία έχει ότι τα Υπουργεία µπορούν να πάρουν αυτή
την απόφαση, την οποία παίρνει σήµερα το κεντρικό κράτος, για
να αποκαταστήσει, ως ελάχιστο φόρο τιµής στα θύµατα και
στους βασανισµένους των χρόνων της Μακρονήσου, την ιστο-
ρική µνήµη. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτή η τροπολογία, πραγµατικά, αποτελεί
µια ιστορική τοµή που πρέπει να υλοποιηθεί άµεσα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ. Αϊ-

βατίδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, για
δώδεκα λεπτά. 

Στη συνέχεια θα µιλήσει ο κ. Παυλίδης και θα κλείσει ο κ. Μαν-
τάς, έτσι ώστε να µπορέσουµε να περάσουµε στον Υπουργό και
σε δευτερολογίες. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο και η πληµµυρίδα εκπρόθεσµων και µη συνα-
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φών µε αυτό τροπολογιών αποτελούν ένα συνονθύλευµα άρ-
θρων, που παρατίθενται χύδην, χωρίς καµµία απολύτως συνοχή. 

Το νοµοσχέδιο για το Πανεπιστήµιο των Ιωαννίνων και το Ιόνιο
Πανεπιστήµιο είναι ένα νοµοσχέδιο µε ένα κρυψιφανές µνηµο-
νιακό κίνητρο, αφού προβλέπει συγχωνεύσεις. Ακόµα κι αν κά-
ποιοι απεχθάνονται τη λέξη συγχωνεύσεις, αν µη τι άλλο, είναι
συνενώσεις. Φρονούµε ότι εξυπηρετούνται τοπικιστικά συµφέ-
ροντα, αλλά και κενόδοξες επιδιώξεις πολιτικών προσώπων και
όχι µόνο. 

Θεωρούµε πως είναι καταδικασµένο να αποτύχει. Δεν πι-
στεύουµε ότι θα αποδώσει τα αναµενόµενα, ακόµα κι αν υπάρ-
χουν κάποια ψήγµατα θετικών στοιχείων στα εµπεριεχόµενα
άρθρα. Αυτό, διότι η πολιτική που ασκεί η Κυβέρνηση είναι µία
µη εθνοκεντρική πολιτική στην παιδεία. 

Δεν ακολουθείται µία πολιτική η οποία να είναι –στο πεδίο
πάντα της παιδείας- στην υπηρεσία του έθνους. Δηλαδή, η επι-
στήµη, η έρευνα, η τεχνολογία, κατά τη γνώµη µας, θα πρέπει να
υπηρετούν τα εθνικά ιδεώδη και ως εκ τούτου, η µη προσέγγιση
προς την κατεύθυνση αυτή του ζητήµατος της παιδείας, εν γένει,
οδηγεί σε λανθασµένες πολιτικές επιλογές. Άλλωστε, είναι γνω-
στή η εµµονή της Κυβέρνησης να καταπολεµά αυτό το οποίο λέ-
γεται «αριστεία», µέσω της οποίας προόδευσε το έθνος µας. 

Θα εστιάσω στο µείζον ζήτηµα των τελευταίων ηµερών, την
ανείπωτη αυτή τραγωδία που έπληξε την Αττική, µε σχεδόν
εκατό νεκρούς και αρκετούς αγνοούµενους, απ’ ό,τι φαίνεται. 

Είχα ευθύς εξαρχής πει ότι η Κυβέρνηση εµφανίζει µία αναλ-
γησία και έναν κυνισµό, όσον αφορά το ζήτηµα αυτό και το πώς
το προσεγγίζει. Επίσης, πιστεύω ότι έθεσε σε λειτουργία έναν
µηχανισµό χρονοκαθυστέρησης της απόδοσης των ευθυνών.
Μιλώ για αναλγησία, διότι κανείς δεν µπορεί να ξεχάσει την ανα-
φορά του Πρωθυπουργού ότι είναι ένα ασύµµετρο φαινόµενο –
αυτή η φράση παραπέµπει σε κάποια δολιοφθορά- και ότι
κάποιοι θέλουν να προσποριστούν όφελος, διότι οσονούπω θα
λάβει χώρα η καθαρή έξοδος από τα µνηµόνια. Όλοι βέβαια γνω-
ρίζουµε, είτε το παραδεχόµαστε είτε όχι, ότι αυτή η έξοδος είναι
κίβδηλη.

Όσον αφορά τον κυνισµό, τυπική περίπτωση είναι η αναφορά
του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας, κ. Πολάκη. Τι είπε ο κ. Πο-
λάκης; Είπε: «Μα πώς είναι δυνατόν; Θα κρύβαµε τα πτώµατα;
Θα τα πηγαίναµε σπίτια µας;». Αυτό ακριβώς είναι ο ορισµός του
κυνισµού στην πολιτική διαχείριση της τραγωδίας. Αυτό ακριβώς
χαρακτηρίζει και την Κυβέρνησή σας. Η συγκολλητική ουσία µε-
ταξύ του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ είναι βεβαίως η νοµή της εξου-
σίας και διαγωνιστήκατε για το ποιος θα τα καταφέρει καλύτερα
σε αυτό.

Ο κ. Τόσκας, ο οποίος όφειλε να παραιτηθεί ευθύς εξαρχής,
τι είπε; Είπε ότι δεν βλέπει λάθος στη διαχείριση. Αλήθεια, πότε
θα παραδεχόταν ότι υπήρξε λάθος; Πόσοι θα έπρεπε να ήταν οι
νεκροί, πόσες εκατοντάδες;

Πράγµατι, ούτε µία ειλικρινή συγγνώµη, απολύτως καµµία.
Ακόµη και µία συγγνώµη που ακούστηκε πριν από λίγο στην Αί-
θουσα, δεν αφορούσε αυτό καθ’ αυτό το συµβάν της τραγωδίας
και τις ευθύνες της Κυβέρνησης, αλλά το ότι ο συνάδελφος Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ όταν παλαιότερα αγωνιζόταν εναντίον των
κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, δεν αντι-
στάθηκε όπως έπρεπε. Έτσι τουλάχιστον δήλωσε, αυτό αντιλή-
φθηκα.

Η ανάληψη ακέραιας της πολιτικής ευθύνης από τον κύριο
Πρωθυπουργό τι µπορεί να συνεπάγεται; Είναι δυνατόν αυτή η
βαρύγδουπη δήλωση να µην συνεπάγεται παραίτηση; Είναι αδια-
νόητο. Προφανώς, οι λέξεις έχουν χάσει το νόηµά τους και ειδικά
οι λέξεις οι οποίες χρησιµοποιούνται στην πολιτική σήµερα στην
Ελλάδα. Η δήλωση αυτή ήταν µία δήλωση κενή περιεχοµένου,
ψευδεπίγραφη και υποκριτική. Άλλωστε ήταν έκδηλη η αµηχανία
του, κάτι το οποίο συνάδει µε την αναφορά ότι είναι µόλις σα-
ράντα τεσσάρων ετών. 

Και αυτό το οποίο βρήκε η συγκυβέρνηση να µετέλθει ως µέσο
για να δικαιολογήσει την εγκληµατική της αµέλεια στο συµβάν
στο σύνολό του, είναι η ρήση περί αυθαιρέτων. Είναι πραγµατικά
αίσχος για το πολιτικό σύστηµα να χρησιµοποιούνται τέτοια επι-
χειρήµατα.

Θα ήθελα να πω µε την ευκαιρία ότι η νεολαία της Χρυσής
Αυγής και αρκετοί Βουλευτές –δυστυχώς δεν είχα την τιµή και
τη δυνατότητα να είµαι παρών- από την πρώτη στιγµή της κατα-
στροφής παρέστησαν στο σηµείο της τραγωδίας προσπαθώντας
να βοηθήσουν τους συµπολίτες µας, πάντοτε υπό την καθοδή-
γηση κάποιων ανθρώπων οι οποίοι είναι γνώστες του αντικειµέ-
νου και είναι καθ’ ύλην αρµόδιοι, όπως είναι οι πυροσβέστες. Σε
κάθε περίπτωση δώσαµε το παρών ως Χρυσή Αυγή, διότι ο εθνι-
κισµός είναι συνυφασµένος µε τον αλτρουισµό και τη φιλαλλη-
λία. 

Και όχι µόνο συνυφασµένος µε αυτά, αλλά και µε τη φυσιολα-
τρία, διότι αγαπάµε τη γη µας, τη θάλασσά µας, τα δάση µας,
τους αγρούς µας, τον αέρα που αναπνέουµε. Και είµαστε έτοιµοι
-αυτή είναι µία άλλου είδους πολιτική τραγωδία για το σύστηµα
το πολιτικό και των κοµµάτων- να δώσουµε και τη ζωή µας γι’
αυτά. 

Ο εξ Ιωαννίνων ορµώµενος εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ υπέπεσε σε
ένα µείζον ολίσθηµα. Κατασυκοφάντησε τη Χρυσή Αυγή, υιοθε-
τώντας ένα ψευδές, κατασκευασµένο δηµοσίευµα, προκειµένου,
µε σκοπό, µε πρόθεση, µε δόλο να σπιλώσει τη Χρυσή Αυγή. 

Θα σας πω, κύριε εισηγητά του ΣΥΡΙΖΑ, ότι αυτό που κάνατε
είναι επίµεµπτο, όχι µόνο πολιτικά και ηθικά, αλλά και ποινικά και
αστικά. Κάποια στιγµή, όταν θα επιστρέψετε στις αίθουσες διδα-
σκαλίας, να θυµάστε αυτό που σας λέω σήµερα, ότι θα υπάρχει
εις βάρος σας δικαστική διαδικασία και θα κληθείτε ενώπιον της
δικαιοσύνης να υποστηρίξετε αυτά τα οποία είπατε σήµερα στη
Βουλή. Γι’ αυτό δεν θα πρέπει να διαγραφούν, δεν θέλουµε να
ανακαλέσετε. Η δικαιοσύνη έχει τον λόγο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αϊβατίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Στέφο.

Τι θα θέλατε; Ζητάτε τον λόγο επί προσωπικού;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ασφαλώς, εισηγητής είµαι. Κοιτάξτε. Δύο

πράγµατα έχω να πω. Οι άνθρωποι της δηµοκρατίας, της Αριστε-
ράς και του σοσιαλισµού δεν φοβήθηκαν ποτέ ούτε απειλές ούτε
διώξεις. Ως εκ τούτου, ξέρω καλά τι είπα. Σε απάντηση προς τον
εισηγητή της Χρυσής Αυγής, ο οποίος ανέφερε δύο κατασκευα-
σµένες ειδήσεις, τη µία σε βάρος του Υπουργού κ. Παύλου Πο-
λάκη και την άλλη για ένα site, το οποίο δεν αφορά τον ΣΥΡΙΖΑ,
µε σκοπό να συκοφαντήσει τον ΣΥΡΙΖΑ, είπα ότι υπάρχει δηµο-
σίευµα που αφορά µέλη της Χρυσής Αυγής. Αυτό είπα. Δεν το
υιοθετώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είπατε ότι συνελήφθησαν!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ακούστε µε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Μην ανακαλείτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Είπα ότι το δηµοσίευµα λέει ότι συνελή-

φθησαν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αϊβατίδη, παρα-

καλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ακούστε µε, δεν ανακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Η µήνυση είναι νόµιµη. Δεν είναι α-

πειλή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ακούστε. Ανεξάρτητα από αυτό, µίλησα

για δηµοσίευµα που αφορά τέσσερις συλλήψεις, δύο εκ των
οποίων αφορούν τη Χρυσή Αυγή. Είναι θέµα της δικαιοσύνης αν
είναι ή δεν είναι έτσι. Ωστόσο, το να µε απειλείτε µε αυτόν τον
χυδαίο τρόπο, σας λέγω ειλικρινά, ότι ούτε τιµά εσάς ούτε τιµά
το Κοινοβούλιο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ε, όχι και χυδαίο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε Παππά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Το χυδαίο πού το βρήκατε; Είναι απο-

λύτως πολιτισµένος ο τρόπος που απευθύνοµαι σε εσάς!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ξέρετε πολύ καλά µε τι βαρύνεσθε και

ποιοι έχουν διαπράξει εγκλήµατα σε αυτήν την χώρα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είµαι Έλληνας πολίτης και µέλος του

ελληνικού Κοινοβουλίου. Να προσέχετε τι λέτε. Είναι θέση ευθύ-
νης η θέση του εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ. Εκφράζετε όλο το κόµµα
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σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε Αϊβατίδη,

σας παρακαλώ. 
Λοιπόν, να συνεχίσουµε. Ο κ. Παυλίδης έχει τον λόγο για πέντε

λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάληψη της πολιτικής ευθύ-

νης από τον Πρωθυπουργό νοµίζω ότι θεωρήθηκε από τον ίδιο -
και έτσι δηλώθηκε- ως µία αυτονόητη πολιτική πράξη. Αν ανα-
τρέξουµε στο παρελθόν, θα δούµε ότι σε άλλα τραγικά γεγο-
νότα, όπως το «ΕΞΠΡΕΣ ΣΑΜΙΝΑ», τους σεισµούς, τη «ΡΙΚΟ-
ΜΕΞ», τις καταστροφικές φωτιές του 2007, δεν ήταν τόσο αυτο-
νόητη αυτή η πολιτική πράξη ανάληψης της ευθύνης συνολικά.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, επειδή το προσπερνάτε πολύ εύκολα, η
ανάληψη πολιτικής ευθύνης από τον Πρωθυπουργό είναι µια µέ-
γιστη πολιτική πράξη ανάληψης των συλλογικών και διαχρονικών
ευθυνών της Πολιτείας που οδήγησαν και σε αυτήν την τραγω-
δία. Το ίδιο ακριβώς πράξαµε και στο παρελθόν. Γιατί για εµάς,
το κράτος έχει αναγκαστικά συνέχεια και άρα, όλες οι καθυστε-
ρήσεις και οι παραλήψεις και τα λάθη του παρελθόντος οφείλουν
οι εκάστοτε Πρωθυπουργοί, οι εκάστοτε κυβερνήσεις να τα ανα-
λαµβάνουν πολιτικά ως ευθύνη. Το ίδιο κάναµε συνολικά και όταν
αναλάβαµε πολιτικά τα βάρη της κοινωνικής, οικονοµικής και αν-
θρωπιστικής καταστροφής στη χώρα. Τα αναλάβαµε πολιτικά και
κυβερνητικά για να οδηγήσουµε τη χώρα εκτός µνηµονίων. 

Κυρίως, όµως, η ανάγκη της ανάληψης της πολιτικής ευθύνης
έχει µια πολύ πιο σηµαντική σηµασία και από τις παραιτήσεις και
από τις αποποµπές και από χίλιες δυο επικοινωνιακές ή όχι πρά-
ξεις. Είναι µια µεγάλη πολιτική πράξη ευθύνης ότι θα πάρουµε
πρωτοβουλίες και µέτρα άµεσα για την αντιµετώπιση και την αλ-
λαγή αυτής της κατάστασης που κυριαρχεί δεκαετίες τώρα στη
χώρα. Και αυτά θα τα δείτε πολύ άµεσα. Ήδη, πολλά από αυτά
ανακοινώθηκαν, όπως η αποκατάσταση των αυθαιρεσιών µε δρα-
στικό τρόπο, η κατάρτιση ενός εθνικού σχεδιασµού αντιµετώπι-
σης όλων των οικιστικών στρεβλώσεων που συµβαίνουν χρόνια
τώρα, η αναµόρφωση και η αναβάθµιση της υπηρεσίας και του
µηχανισµού της Πολιτικής Προστασίας για να µπορέσουµε να
βάλουµε ένα τέλος σε αυτό το αµαρτωλό παρελθόν. Νοµίζω ότι
αυτή είναι µια µέγιστη πολιτική πράξη, η οποία έχει αποτέλεσµα
και κοινωνικό αντίκτυπο. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι παρακολουθεί την
ανάγκη της στρατηγικής του ενιαίου χώρου στην ανώτατη εκπαί-
δευση και την έρευνα, της συγκρότησης ενός ανοιχτού συστή-
µατος παραγωγής µετάδοσης και διάχυσης της γνώσης, η οποία
όµως βλέπει προς την κοινωνία. Δεν αποτελεί µόνο µια ανάγκη
προσαρµογής στα νέα δεδοµένα, αλλά κατά τη γνώµη µου απο-
τελεί ένα νέο πολιτισµικό δεδοµένο. 

Σηµαντικό είναι το γεγονός ότι υπήρξε ένα µεγάλο χρονικό
διάστηµα διαβούλευσης µε τους αρµόδιους φορείς για συζή-
τηση και συνδιαµόρφωση, χωρίς αιφνιδιασµούς. Και αυτό φά-
νηκε ξεκάθαρα στο ότι υπήρξε µια ισχυρή ακαδηµαϊκή συναίνεση
στο νοµοσχέδιο αυτό. Και σε αυτό το επίπεδο, δεν έχει καµία
σχέση µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». 

Ταυτόχρονα, ενσωµατώθηκαν πολλές παρατηρήσεις και προ-
τάσεις. Το σχέδιο νόµου κυρίαρχα υιοθέτησε ακαδηµαϊκά κριτή-
ρια, την ανάγκη δηλαδή και τους όρους της ακαδηµαϊκής βιω-
σιµότητας, την εκτίµηση του επιπέδου των εκπαιδευτικών δοµών
και τη συµβολή στο σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης των
Ιονίων Νήσων, όσον αφορά τουλάχιστον την περιοχή τη δική µου. 

Νοµίζω ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο δηµιουργεί ένα αναβαθµι-
σµένο τοπίο ανώτατης εκπαίδευσης στο Ιόνιο, ενισχύει τη συ-
νοχή της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων, αξιοποιεί συγκριτικά τοπικά
πλεονεκτήµατα, είτε είναι το περιβάλλον στη Ζάκυνθο και οι πε-
ριοχές «NATURA» στην ευρύτερη περιοχή είτε η τέχνη της µου-
σικής που είναι διάσπαρτη στο Ιόνιο. Ταυτόχρονα, δηµιουργεί
νέα τµήµατα και τα αποκεντρώνει στην κλίµακα των Ιονίων Νή-
σων και δηµιουργεί ένα ισχυρό ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα µε
νέα επιστηµονικά πεδία και µε νέες σχολές και τµήµατα. 

Θέλω να χαιρετίσω την ίδρυση της Σχολής Περιβάλλοντος στη
Ζάκυνθο και ιδιαίτερα την ίδρυση της Σχολής Οικονοµικών Επι-
στηµών στην Κέρκυρα. Θεωρώ ότι η περιφερειακή ανάπτυξη

είναι ένα σηµαντικό επιστηµονικό πεδίο που το χρειαζόταν πάρα
πολύ η Περιφέρεια Ιονίων Νήσων µε τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
της. Το Τµήµα Τουρισµού στην Κέρκυρα έρχεται να αντιµετωπί-
σει χρόνιες εθνικές παθογένειες. Έχουµε ισχυρές βιοµηχανίες,
τη ναυτιλία και τον τουρισµό. Παρ’ όλα αυτά, δεν παράγουµε
στελέχη υψηλού επιστηµονικού επιπέδου για να µπορούµε να τις
στελεχώσουµε. 

Επίσης, χαιρετίζω την ίδρυση του Πανεπιστηµιακού Ερευνητι-
κού Κέντρου στο Ιόνιο. Είναι µια συµβολή στην εφαρµοσµένη
έρευνα µε κοινωνικό και αναπτυξιακό αποτύπωµα και στην εξει-
δίκευση των νέων επιστηµών που θα υπάρξει. 

Είναι κοινή συνείδηση όλων µας, φυσικά, ότι οι προϋποθέσεις
αυτές που απαιτούνται για την επιτυχία της προσπάθειας αυτής
είναι οικονοµικοί πόροι, η υλικοτεχνική υποδοµή που νοµίζω είναι
επαρκέστατη και η ανάγκη ενός επαρκέστατου προσωπικού σε
διδακτικό και διοικητικό επίπεδο. 

Θα ήθελα να θέσω µόνο µια ιδιαίτερη παράµετρο πριν περάσω
στην τροπολογία. Είναι το γεγονός ότι το επόµενο διάστηµα χρει-
άζεται άµεσα να υπάρξει η ανάγκη ορισµού των επαγγελµατικών
δικαιωµάτων των αποφοίτων και στα νέα τµήµατα και σε παλαι-
ότερα. Υπάρχει µια παθογένεια που πρέπει να τη δούµε. Υπάρχει
µια αρνητική εµπειρία από το τµήµα Αρχειονοµίας, Βιβλιοθηκο-
νοµίας και Μουσικολογίας. Έχει βγάλει χίλιους αποφοίτους, εκ
των οποίων οι µισοί είναι Κερκυραίοι. Παρ’ όλα αυτά, όµως,
υπάρχουν κατά τη γνώµη µου -και βιώνουν- αδικίες στις προκη-
ρύξεις θέσεων. Υπάρχει η έλλειψη του προσοντολογίου και η
υποβάθµιση της αξίας τους έργου τους. 

Τελειώνοντας, θέλω να τοποθετηθώ στην τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 1722 και ειδικό 181, που κατέθεσα και αφορά στη
βελτίωση του εξωδικαστικού µηχανισµού της ρύθµισης των οφει-
λών. Με τις παραγράφους 1 και 5 κυρίως προστίθενται στη δυ-
νατότητα ρύθµισης και οι ΠΑΕ, γιατί υπόκεινται σε ένα αυστηρό
ειδικό θεσµικό καθεστώς σε σχέση µε τις league, που αφορά
στην ενηµερότητά τους και στη σχέση τους µε τα χρέη τους
προς το δηµόσιο. Τελειώνοντας, θέλω να τοποθετηθώ στην τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1722 και ειδικό αριθµό 181, που κατέ-
θεσα και αφορά τη βελτίωση του εξωδικαστικού µηχανισµού την
ρύθµισης των οφειλών. Με τις παραγράφους 1 και 5 κυρίως προ-
στίθενται στη δυνατότητα ρύθµισης και οι ΠΑΕ, γιατί υπόκεινται
σε ένα αυστηρό ειδικό θεσµικό καθεστώς σε σχέση µε τις league,
που αφορά την ενηµερότητά τους και τη σχέση τους µε τα χρέη
τους προς το δηµόσιο. 

Οι παράγραφοι 2 και 3 αφορούν την εκτίµηση και την αξία ρευ-
στοποίησης της ακίνητης περιουσίας και της ποιότητας της ρύθ-
µισης και ορίζουν την ισχύ του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
κατά την υποβολή της αίτησης. Άρα αφορούν στον νέο Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας. 

Τρίτον, η τέταρτη παράγραφος ρυθµίζει την αναλογικότητα
που απαιτείται στον τρόπο πληρωµής των χρεών σε σχέση µε τις
διαφορετικές χρονικές διάρκειες αυτών των ρυθµίσεων. Και
τέλος η παράγραφος 6 αφορά στην αναδροµικότητα του νόµου
προς τα πίσω για να εντάξει και τις όποιες εκκρεµείς υποθέσεις.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παυλίδη.

Ο κ. Μαντάς έχει τον λόγο. Μετά θα πάρει τον λόγο ο Υπουρ-
γός, ο κ. Γαβρόγλου ή αν προχωρήσουµε µε τις δευτερολογίες,
να κλείσει ο Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μήπως θέλουν, κύριε Πρόεδρε, να
δευτερολογήσουν πρώτα οι εισηγητές;

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ο Υπουργός δεν θέλει να
κλείσει τη συζήτηση, κύριε Πρόεδρε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θα µιλήσω στο τέλος, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είπα ότι θα συνεχί-
σουµε µε τις δευτερολογίες και θα κλείσει ο κύριος Υπουργός
µε ένα τελικό σχόλιο µετά. Οπότε µετά τον κ. Μαντά ξεκινούν οι
δευτερολογίες των εισηγητών.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε δώδεκα λεπτά στη διάθεσή
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σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρία Υφυπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, η εθνική τραγωδία που ζήσαµε και
έζησαν οι άνθρωποι στην ανατολική Αττική την περασµένη εβδο-
µάδα σφραγίζει χωρίς αµφιβολία την κοινωνική και πολιτική
πραγµατικότητα. 

Θρήνος, οδύνη, οργή και απόγνωση κυριαρχούν στα θύµατα
της καταστροφής και ιδιαίτερα στους οικείους των ανθρώπων
που βρήκαν τραγικό θάνατο από την πύρινη λαίλαπα. Στεκόµα-
στε µε σεβασµό και οδύνη απέναντι σ’ αυτούς τους ανθρώπους.
Ιδιαίτερα για τους οικείους όσων χάθηκαν, ο δρόµος του πέν-
θους είναι µακρύς, η απώλεια βαριά και δεν γιατρεύεται εύκολα. 

Οι ευθύνες είναι αυτονόητες και είναι σοβαρές. Θα διερευνη-
θούν σε βάθος. Δεν υπάρχει καµµιά αµφιβολία. Η έµπρακτη συγ-
γνώµη είναι επίσης αυτονόητη. 

Ταυτόχρονα, όµως, και θέλω να το υπογραµµίσω αυτό, είναι
βαριά η ευθύνη να µην επιτρέψουµε την τυµβωρυχία στα απο-
καΐδια της τραγωδίας και στον ανθρώπινο πόνο µε σεβασµό απέ-
ναντι σ’ αυτήν την κατάσταση και χωρίς να ξεχνάµε τη µεγάλη
εικόνα, αυτό δηλαδή που συµβαίνει στο διεθνές περιβάλλον, σε
ολόκληρο τον κόσµο, αυτό που συνιστά µια νέα πραγµατικότητα
και αφορά –για όποιον θέλει να δει µε καθαρό µάτι- τα ακραία
φαινόµενα που προέρχονται από την κλιµατική αλλαγή. Και χρει-
άζεται και η συµβολή της χώρας µας στο να αλλάξουν πράγµατα
σε αυτό το επίπεδο. Ταυτόχρονα χρειαζόµαστε -και θέλω να το
υπογραµµίσω αυτό- τώρα, την επόµενη µέρα αυτής της τραγω-
δίας, τη µέγιστη δυνατή πολιτική συνεννόηση και στο επίπεδο
των µέτρων της ανακούφισης των πληγέντων, που ήδη έχουν
παρθεί και στα άλλα που θα παρθούν, αλλά και στην επιτάχυνση
όλης αυτής της διαδικασίας που βλέπουµε να εξελίσσεται.

Χρειάζεται, επίσης, η µέγιστη πολιτική συνεννόηση πάνω σε
ριζικές τοµές που οφείλουµε να κάνουµε και που αφορούν µια
νέα αντίληψη για το πώς πρέπει να διαµορφώνουµε αυτό το πε-
ριβάλλον που ζούµε, το αστικό περιβάλλον, για το πώς πρέπει
να διαµορφώνουµε τις πόλεις µας, για το πώς πρέπει να αλλά-
ξουµε όσο πιο γρήγορα µπορούµε τις επικίνδυνες εστίες που
υπάρχουν στη χώρα µας και που νοµίζω ότι πολλές από αυτές
συγκεντρώνονται στην περιοχή της Αττικής και σε µία, δύο άλλες
περιοχές, που είναι τα µέγιστα προβλήµατα.

Είµαστε σε µια νέα πραγµατικότητα. Την έχουµε εισπράξει µε
οδυνηρό τρόπο. Την εισέπραξαν πρώτα απ’ όλα οι άνθρωποι και
οι περιοχές εκείνες, οι οποίες επλήγησαν από αυτήν την κατα-
στροφή. Νοµίζω ότι ως πολιτεία, ως θεσµικοί παράγοντες οφεί-
λουµε σ’ αυτό το επίπεδο να δώσουµε τον καλύτερο εαυτό µας
χωρίς, βεβαίως, -το επαναλαµβάνω- να παραβλέπουµε τη διερεύ-
νηση και την απόδοση ευθυνών εκεί που πρέπει να αποδοθούν.
Άλλωστε, οι σχετικές διαδικασίες νοµίζω ότι είναι σε εξέλιξη και
δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, κατά τη γνώµη µου, ότι αυτές θα
αποδοθούν.

Και τώρα έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Θέλω να πω ότι µέσα σ’
αυτό το φόντο, που δεν µας αφήνει να µπορούµε να συγκεντρώ-
σουµε -αν θέλετε- και το µυαλό µας σε αυτά τα πράγµατα κατά
τον τρόπο που πρέπει, νοµίζω ότι είµαι υποχρεωµένος -θα έλεγα
βιωµατικά υποχρεωµένος µέσα και από την ιδιότητά µου ως
µέλος της πανεπιστηµιακής κοινότητας του Πανεπιστηµίου των
Ιωαννίνων- να πω ότι νοιώθω περηφάνεια γι’ αυτήν τη νοµοθετική
πρωτοβουλία που παίρνει το Υπουργείο Παιδείας και η Κυβέρ-
νηση µας. 

Νοιώθω περηφάνεια και η περηφάνεια µου συνίσταται στο ότι
υλοποιούµε στην πράξη, και µέσα από τις πολλές προκλήσεις
που είναι να απαντηθούν τους επόµενους µήνες και τα επόµενα
χρόνια -είναι φανερό-, το επόµενο βήµα µετά από δύο-τρία κρί-
σιµα πράγµατα τα οποία έχουµε διαµορφώσει. Και τα δύο-τρία
κρίσιµα πράγµατα που έχουµε διαµορφώσει είναι ένα πλαίσιο,
µια στρατηγική του ενιαίου χώρου στην ανώτατη εκπαίδευση, η
οποία έχει πολύ συγκεκριµένα χαρακτηριστικά και έχει διαµορ-
φωθεί µε πολύ συγκεκριµένες πρωτοβουλίες. Αναφέρθηκε εκτε-
ταµένα σ’ αυτό και ο Υπουργός Παιδείας, ο Κώστας Γαβρόγλου,
και οι άλλοι Υπουργοί. Το πρώτο είναι αυτό. 

Το δεύτερο είναι ότι είµαι, επίσης, περήφανος -και θέλω να το
πω- για τη διαδικασία που ακολουθήσαµε  σ’ όλη αυτήν την πο-

ρεία. Είναι µια διαδικασία πρωτόγνωρη. Είναι µια διαδικασία, θα
έλεγα, συστατικό στοιχείο αυτής της στρατηγικής. Δεν θα µπο-
ρούσε να υπάρξει οποιαδήποτε στρατηγική ενιαίου χώρου αν
αυτό δεν συνοδευόταν από µια βαθιά δηµοκρατική διαδικασία
µέσα στα ιδρύµατα. Και νοµίζω ότι διαµορφώνει ένα αποτέλεσµα
που έχει πολλά συγκριτικά πλεονεκτήµατα σε σχέση µε την προ-
ηγούµενη πραγµατικότητα. 

Συγκεντρώνει, λοιπόν, πολλά συγκριτικά πλεονεκτήµατα που
θα προσφέρουν πολύ σηµαντικά πράγµατα, κατά τη γνώµη µου,
και στον τοµέα της µόρφωσης, που πρέπει να θυµόµαστε πάντα
ότι έτσι και αλλιώς είναι αυτοσκοπός στο πλαίσιο της παιδείας
και ως τέτοιο πρέπει να το αντιλαµβανόµαστε, αλλά και στην πα-
ραγωγική δυνατότητα των συγκεκριµένων περιοχών -και των Ιο-
νίων Νήσων και της Ηπείρου- και, µάλιστα, µε πολύ συγκεκρι-
µένες παρεµβάσεις που αφορούν ενδεικτικά και στα δύο ερευ-
νητικά ιδρύµατα που καθορίζονται και στο Πανεπιστήµιο Ηπείρου
και στο Πανεπιστήµιο Ιονίων Νήσων και, βεβαίως, στο Αγροδια-
τροφικό Πάρκο, που είναι πολύ σηµαντική παρέµβαση για να
ανατάξει, αλλά και να ενδυναµώσει την παραγωγική ικανότητα
αυτών των δύο περιοχών.

Είναι, επίσης, ενδεικτικό της διαδικασίας -και νοµίζω ότι πρέπει
να το τονίσουµε- ότι πολλά από αυτά, θα έλεγα η πλειοψηφία της
συγκρότησης των δύο αυτών ιδρυµάτων, που πια γίνονται ισχυρά
ιδρύµατα -να µην το ξεχνάµε αυτό-, ήταν και αποτελούσαν µέρος
των αιτηµάτων και της στρατηγικής, που τα ίδια τα ιδρύµατα
είχαν ήδη διαµορφώσει.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σεβαστήκαµε µε τον πιο σαφή τρόπο τους
συναδέλφους µας και από τα πανεπιστήµια και από τα ΤΕΙ των
συγκεκριµένων περιοχών, τις τεκµηριωµένες επεξεργασίες τους,
τις οποίες κάποιοι από εδώ οφείλουν να δουν µε προσοχή και σε
έναν δεύτερο χρόνο. Δεν πειράζει που ίσως εξέφρασαν µία αντί-
θεση, µία διαφορετική άποψη. 

Οφείλουµε να το ξαναδούµε αυτό, γιατί αποτελεί –θα έλεγα-
και ουσιαστικό στοιχείο και σε άλλες τέτοιες διαδικασίες, που,
όπως είπε ο κύριος Υπουργός, θα συνεχιστούν και στο αµέσως
επόµενο διάστηµα. 

Άλλωστε, ανέφερε πάρα πολλές περιοχές –σχεδόν το σύνολο
της χώρας, πλην της Κρήτης, αν δεν κάνω λάθος, που είναι και
αυτό υπό διαµόρφωση- όπου ήδη έχουν συγκροτηθεί αυτές οι
επιτροπές και βρίσκονται σε µια εξέλιξη, για να καταλήξουν στην
αναβάθµιση µέσα από τη στρατηγική του ενιαίου χώρου της ανώ-
τατης εκπαίδευσης στη χώρα µας. Περί αυτού πρόκειται.

Και είναι ουσιαστικά, για να το δούµε και µε όρους ιστορίας
της εκπαίδευσης, µία εµπράγµατη µεταρρύθµιση, µία µεταρρύθ-
µιση µε σάρκα και οστά, που λαµβάνει χώρα αυτήν την περίοδο.
Περί αυτού πρόκειται. Διότι εδώ και πολλά χρόνια τώρα, ίσως
µετά τη µεταρρύθµιση του 1982, µετά από εκεί, υπήρξε ένα τε-
ράστιο κενό. 

Και για πρώτη φορά τώρα, αυτήν την περίοδο, έχουµε αυτήν
τη µεταρρύθµιση, που εγώ την ονοµάζω «εµπράγµατη µεταρρύθ-
µιση», γιατί δίνει σαφέστατο στίγµα την επόµενη κιόλας µέρα.
Δηλαδή, από αύριο –για να το πω έτσι- οι διοικήσεις των πανεπι-
στηµίων, οι πρυτανικές αρχές αναλαµβάνουν ένα πολύ δύσκολο,
αλλά και πολύ δηµιουργικό έργο, στο οποίο είµαι απολύτως βέ-
βαιος –το είπε, άλλωστε και ο Υπουργός πολύ συµβολικά- ότι θα
σταθούµε δίπλα. Και θα σταθούµε δίπλα όχι µόνο µε τις θέσεις
που έχουµε δεσµευτεί ότι θα δώσουµε, αλλά και µε την οικονο-
µική ενίσχυση, που είναι πρόσθετη οικονοµική ενίσχυση, πρό-
σθετη χρηµατοδότηση. Δεν εξαφανίστηκαν ξαφνικά οι προϋπο-
λογισµοί των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ) 

Νοµίζω ότι ειπώθηκε µε απόλυτη σαφήνεια ότι εµείς, η πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου, όλοι εµείς που είµαστε αρωγοί σ’
αυτήν την προσπάθεια στα ιδρύµατα, θα επανέλθουµε σ’ αυτήν
τη διαδικασία να βοηθήσουµε κάθε στιγµή, σε κάθε φάση, στο
κάθε στάδιο, έτσι ώστε να έχουµε αυτό το αποτέλεσµα που θέ-
λουµε να έχουµε και που είναι ένα αποτέλεσµα –κατά τη γνώµη
µου- στρατηγικής σηµασίας γι’ αυτές τις περιοχές και για τις
άλλες περιοχές. 

Υπάρχουν –και κλείνω µε αυτό- ερωτηµατικά, ζητήµατα, προ-
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βλήµατα; Προφανώς, υπάρχουν, αλλά θα έλεγα ότι η βασική κα-
τεύθυνση, η βασική λεωφόρος στην οποία θέλουµε να βαδίσουµε
το επόµενο χρονικό διάστηµα έχει ήδη διαµορφωθεί σε ένα πλαί-
σιο πολύ δηµιουργικό. 

Και νοµίζω ότι σ’ αυτό το πλαίσιο θα δώσουµε όλες µας τις δυ-
νάµεις για την αναβάθµιση –και το τονίζω αυτό και το επαναλαµ-
βάνω- της δηµόσιας ανώτατης δηµόσιας εκπαίδευσης. Σε αυτόν
τον δρόµο θα δώσουµε όλες µας τις δυνάµεις, για να µπορέ-
σουµε και την αξία της µόρφωσης να αναβαθµίσουµε και να εγ-
καταστήσουµε χωρίς επιστροφή, αλλά και για να δώσουµε στις
παραγωγικές δυνατότητες αυτών των περιοχών µία πολύ µεγάλη
ώθηση, που είµαι βέβαιος ότι θα πραγµατοποιηθεί και µέσα από
αυτή τη διαδικασία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 

Εισερχόµαστε τώρα στις δευτερολογίες. Παράκληση να τηρη-
θούν οι προβλεπόµενοι χρόνοι για τις δευτερολογίες.

Ο κ. Στέφος, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σταχυολογώντας τις σκέ-

ψεις µου γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, τόσο κατά τη συζήτηση στις
επιτροπές όσο και σήµερα, σε ό,τι αφορά στο νοµοθετικό κοµ-
µάτι, φαίνεται ότι η Κυβέρνηση κέρδισε τις εντυπώσεις. 

Έγινε µια εξαιρετική διαδικασία. Θα ψηφιστεί ένα νοµοσχέδιο
το οποίο για µεγάλο χρονικό διάστηµα ήταν στη διαβούλευση και
συζητήθηκε. Στην ακρόαση των φορέων φάνηκε ότι είχε την απο-
δοχή της πανεπιστηµιακής κοινότητας, αλλά και των υπόλοιπων
φορέων των περιοχών στις οποίες γίνονται οι παρεµβάσεις από
την πολιτεία. Σίγουρα έχει ληφθεί κάθε µέριµνα και φροντίδα,
έτσι ώστε αυτά τα ιδρύµατα να µακροηµερεύσουν και να προ-
οδεύσουν.

Κατηγορηθήκαµε ότι ήρθε σωρεία τροπολογιών. 
Πολύ σύντοµα θα σας πω ότι από τις είκοσι δύο τροπολογίες

οι δώδεκα έχουν άµεση σχέση µε ζητήµατα του Υπουργείου Παι-
δείας, περίπου οι οκτώ ήρθαν για να θεραπεύσουν προβλήµατα,
που δηµιούργησε η µεγάλη εθνική τραγωδία το τελευταίο διά-
στηµα, και τρεις ή τέσσερις αφορούν διάφορα άλλα θέµατα. Και
γι’ αυτό ακριβώς πολλές από αυτές τις τροπολογίες, όπως
άκουσα τουλάχιστον από κάποιους από τους οµιλητές της Νέας
Δηµοκρατίας, τις ψηφίζουν. 

Θα ήθελα, όµως, να σταθώ για ένα ή δύο λεπτά στη συγγνώµη
που ποτέ δεν είπαµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγγνώµη δεν είναι µία λέξη
κενή περιεχοµένου. Ο λαός λέει ότι «απ’ όταν βγήκε η συγγνώµη,
χάθηκε το φιλότιµο». Το φιλότιµο είναι έµπρακτη διαβεβαίωση
προς τον ελληνικό λαό ότι είµαστε δίπλα του. Είχαµε πολλές τρα-
γωδίες. Δεν θέλω να τις απαριθµήσω. Είναι ντροπή να το κάνω,
διότι µπορεί πάλι να κατηγορηθώ για συµψηφισµό. Το ζητούµενο
είναι αυτήν την ύστατη στιγµή, όπως και ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος µας, ο Χρήστος Μαντάς, πριν από λίγο τόνισε, να κα-
ταθέσουµε τις προτάσεις µας, να ενώσουµε τις δυνάµεις µας, να
δούµε µε ποιους τρόπους µπορούµε να έχουµε τις λιγότερες
απώλειες ανθρώπινων ψυχών σ’ αυτήν τη χώρα.

Τελειώνοντας, επειδή υπήρξαν διενέξεις µε Βουλευτές της
Χρυσής Αυγής σε υψηλούς τόνους, κάτι που θα µπορούσε ίσως
να αποφευχθεί, θέλω να πω το εξής: Είναι ένα κόµµα που µέλη
του έχουν καταδικαστεί για εγκληµατικές πράξεις, είναι υπόδι-
κοι…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, λες ψέµατα πάλι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Είναι υπόδικοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα παρακαλέσω

να τοποθετηθείτε επί του νοµοσχεδίου, κύριε Στέφο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Εντάξει, επί της συζήτησης είναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μην παίρνεις το µειλίχιο ύφος για να ρί-

ξεις το λογύδριό σου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν είναι επί της

συζήτησης. Παρακαλώ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Άλλα µέλη του τα βαραίνουν κατηγορίες

που έχουν σχέση µε τον µισό Ποινικό Κώδικα. Άλλα µέλη τους

οµνύουν στον ναζισµό. Δεν µπορούν να απειλούν καθέναν εδώ
µέσα ότι σε κάποιες άλλες στιγµές θα διωχθεί και θα φυλακιστεί
ή θα κατηγορηθεί ή θα τιµωρηθεί.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν σας απειλήσαµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και τις τροπο-

λογίες.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα Κα-

ραµανλή για τέσσερα λεπτά.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τι να πούµε πάλι για τις τροπολογίες; Χάσαµε

το µέτρηµα. Γιατί τέτοια βιασύνη για όλα τα θέµατα και χωρίς
καµµία λογική; Ρητορικά και πολλά τα ερωτήµατα. Όλα, όµως,
αποδεικνύουν την πρόχειρη και εκ του πονηρού νοµοθέτηση. 

Θα ήθελα να σταθώ σε ένα µόνο σηµείο της πρωτολογίας του
κυρίου Υπουργού. Άλλωστε το µεγαλύτερο µέρος το έχουµε
ακούσει αρκετές φορές. Ο κύριος Υπουργός δεν χάνει την ευ-
καιρία να θριαµβολογεί για τον νόµο που ψηφίστηκε πέρυσι τέ-
τοιο καιρό. Δεν χάνει την ευκαιρία να µας κουνάει το δάχτυλο
λέγοντας πόσο πετυχηµένος νόµος είναι και πόσο πολύ έχει δια-
ψεύσει εµάς, τους κακούς της Αντιπολίτευσης, που λέµε ότι είναι
ένας νόµος που γυρνάει τα πανεπιστήµια χρόνια πίσω. 

Αυτό, όµως, που δεν λέει πουθενά είναι ότι ο νόµος αυτός στην
ουσία δεν έχει εφαρµοστεί ακόµη. Εκτός, λοιπόν, από τις θριαµ-
βολογίες, ο κύριος Υπουργός εγκάλεσε συλλήβδην τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης ότι δεν έχουµε αντιπρόταση, ότι ασκούµε
στείρα κριτική και ότι δεν έχουµε ένα δικό µας σχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνεστε ότι δεν είναι ούτε ο χώρος
ούτε ο χρόνος κατάλληλος για µία ακόµα προσχηµατικού χαρα-
κτήρα από µέρους σας επιθυµία συναίνεσης. 

Για το σχέδιό µας, κύριε Υπουργέ, µπορώ να σας δώσω ένα
στοιχείο. Έχει κάτι που επ’ ουδενί δεν περιλαµβάνεται στο δικό
σας. Έχει κάτι, την απουσία από το δικό σας σχέδιο σάς επιση-
µαίνει και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, και αυτό είναι η
αξιολόγηση, η τεκµηρίωση και οι ενιαίοι κανόνες. Σας λέει χαρα-
κτηριστικά η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής: «Η ένταξη ΤΕΙ
σε πανεπιστηµιακό ίδρυµα εξισώνεται µε τη µετατροπή του σε
πανεπιστηµιακό. Ευνοήτως µια τέτοια ένταξη χρήζει τεκµηρίω-
σης και θέσπισης κανόνων, οι οποίοι να περιλαµβάνουν την αξιο-
λόγηση των υφιστάµενων δοµών και του διδακτικού προσωπικού
του ιδρύµατος που πρόκειται να ενταχθούν στο πανεπιστήµιο,
αλλά και ρύθµισης ως προς τον απαιτούµενο χρόνο και τις ειδι-
κότερες διαδικασίες µετάβασης, ώστε αφ’ ενός να εκπληρώνεται
εν τοις πράγµασι η προβλεπόµενη πανεπιστηµιακή αποστολή και
αφ’ ετέρου να µην µαταιώνεται η τεχνολογική ανώτατη εκπαί-
δευση, περιλαµβανοµένων των εφαρµοσµένων επιστηµών».

Ως εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας στο εν λόγω σχέδιο
νόµου πηγαινοέρχοµαι λόγω και της βροχής των τροπολογιών
που κατατέθηκαν. Πληροφορήθηκα, λοιπόν, για την επίθεση του
Υφυπουργού Αθλητισµού κ. Βασιλειάδη. Περίµενα να πάρω τα
Πρακτικά της Βουλής για να τοποθετηθώ. Απαντώ, λοιπόν.

Μιλάµε για ένα παραλήρηµα του κ. Βασιλειάδη, τον οποίο η
κριτική προφανώς ενοχλεί. Έχει συνηθίσει µάλλον στο λιβάνισµα
από συγκεκριµένα ΜΜΕ. Στην απεγνωσµένη του προσπάθεια να
δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα, κατηγόρησε τη Νέα Δηµοκρα-
τία ακόµη και για το προπατορικό αµάρτηµα. Χρειάζεται πραγ-
µατικά περίσσιο θράσος για να αυτοθαυµάζεται κάποιος ως
επιτυχηµένος, όταν έχουν προηγηθεί συγκεκριµένα πράγµατα.
Φαίνεται ότι ο κ. Βασιλειάδης αυτό το θράσος το διαθέτει.

Ο κ. Βασιλειάδης δεν ήταν που έλεγε ότι επί των ηµερών του
διεξάγεται το συναρπαστικότερο πρωτάθληµα των τελευταίων
ετών; Παρακολουθήσαµε, ναι ή όχι, αγώνες να µην ξεκινούν πο-
τέ, αγώνες να µην τελειώνουν ποτέ, αγώνες να ολοκληρώνονται
και να κρίνονται στις δικαστικές αίθουσες; Ναι ή όχι, κύριε Βασι-
λειάδη; Ακούστηκαν και δυσµενή σχόλια για τον τρόπο λειτουρ-
γίας κάποιων δικαιοδοτικών οργάνων, σε βαθµό µάλιστα που
προκάλεσε και έλεγχο από την εισαγγελία του Αρείου Πάγου.
Ναι ή όχι, κύριε Βασιλειάδη; Ναι, απαντώ εγώ.
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Να πούµε για την καταπολέµηση της ποδοσφαιρικής βίας, κύ-
ριε Βασιλειάδη; Θα µας πει ο Υφυπουργός Αθλητισµού τι φταίει
και δεν µπορεί να τελειώσει επί θητείας του αναίµακτα ένας τε-
λικός κυπέλου; Τι φταίει και αδυνατεί να καταπολεµήσει ακόµα
και επεισόδια σε ερασιτεχνικές κατηγορίες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και για να τελειώνουµε και µε τις φωτοβολίδες -ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε- περί περίεργων σχέσεων, τα όσα λέει ο κ. Βασι-
λειάδης κάθε φορά που στριµώχνεται είναι τουφεκιές στον αέρα.
Δεν υπάρχει προηγούµενο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλης
κυβέρνησης που στενότατοι συνεργάτες των δύο Υφυπουργών
Αθλητισµού, ο πρώην διευθυντής του προκατόχου του κ. Βασι-
λειάδη και ο πρώην νοµικός σύµβουλος του κ. Βασιλειάδη να διο-
ρίζονται στην ΕΠΟ µε παχυλότατους µισθούς. Ισχύει ή δεν ισ-
χύει, κύριε Βασιλειάδη; Ισχύει και το γνωρίζετε. Έχουµε τα πρα-
κτικά των συνεδριάσεων.

Για σχέσεις διαπλοκής και συγκοινωνούντα δοχεία ας ψάξει
αλλού ο κ. Βασιλειάδης. Αρκετά, λοιπόν, µε την υποκρισία. Μπο-
ρεί επικοινωνιακά να νοµίζει ότι είναι καλός ο κ. Βασιλειάδης,
αλλά την αποτυχία του δεν µπορεί να την κρύψει κάτω από το
χαλί, «πετώντας την µπάλα στην εξέδρα». Ας αφήσει τη µικρο-
πολιτική και ας κάνει κουτσά στραβά τη δουλειά του. Κι όπως µα-
θαίνουµε, ψάχνει εκλογική περιφέρεια. Του ευχόµαστε καλή
επιτυχία στην Αχαΐα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Η ειδική αγορήτρια της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ

- ΔΗΜΑΡ κ. Κεφαλίδου έχει τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

από την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής και
ευχαριστώ πάρα πολύ και τους συναδέλφους των υπόλοιπων
κοµµάτων, που ανέδειξαν ένα θέµα που έχει ουσία.

Δεν χρειάζεται τόση στρεψοδικία, κύριε Υπουργέ, αν είναι εν-
τός εισαγωγικών ή εκτός εισαγωγικών, αν δεσµεύεστε από την
αιτιολογική ή αν δεν δεσµεύεστε από την αιτιολογική. Εδώ υπάρ-
χει µε σαφήνεια µια αιτιολογική έκθεση, θα σας έλεγα, η οποία
κρούει τον κώδωνα του κινδύνου για το νοµοθέτηµά σας.

Και σας λέει µε πάρα πολύ ευγενικό τρόπο, αλλά «σας τη λέει»
ότι έχετε ανοικτά θέµατα, πολλά και σοβαρά, που είναι τόσο σο-
βαρά που κινδυνεύει να αλλάξει, να αλλοιωθεί ο τρόπος µε τον
οποίον δουλεύει η ανώτατη τεχνολογική εκπαίδευση. Κινδυνεύει
να µαταιωθεί. 

Δεν θα αφιερώσω άλλο χρόνο, εξάλλου σ’ αυτή τη διαδικασία
που ακολουθούµε µας έχετε πνίξει κυριολεκτικά. Δεν είναι µόνο
ασφυκτικοί οι χρόνοι, δεν είναι µόνο ότι δεν έχετε καµµία διά-
θεση για διάλογο, είναι ότι πρέπει να τελειώσουµε µέσα σε τρία
λεπτά ένα νοµοσχέδιο στο οποίο έχουν έρθει σωρεία τροπολο-
γιών και µιλάµε για είκοσι δυο σηµερινές, φρέσκιες, επί του πιε-
στηρίου τροπολογίες, δέκα υπουργικές και δώδεκα βουλευτικές. 

Και ξέρετε πολύ καλά τι σηµαίνουν οι δώδεκα βουλευτικές.
Δεν έχουν περάσει από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Δεν
έχουν κοστολογηθεί. Τι ψάχνω, όµως; Εδώ δεν έχετε κοστολο-
γήσει το ίδιο το νοµοσχέδιο. Ψύλλους στα άχυρα! Ποιος θα βρει
την ευαισθησία για το αν είναι κοστολογηµένες ή όχι οι βουλευ-
τικές τροπολογίες! 

Ξέρετε, όµως, τι θέλω να σας πω; Ότι αυτή η διαδικασία που
ακολουθούµε σήµερα εδώ, όπου βρέχει τροπολογίες και κινδυ-
νεύουν να είναι περισσότερες από το ίδιο το σώµα του νοµοθε-
τήµατος, που είναι άσχετες, πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως ερ-
ριµµένοι –και δεν βάζω σ’ αυτή τη λογική τις τροπολογίες, ό,τι
έχει έρθει, καλώς έχει έρθει, για το µεγάλο εθνικό µας θέµα, τις
πυρκαγιές- δεν σας τιµά και δεν εξυπηρετεί την Κυβέρνηση. Σας
το λέω µε σιγουριά ότι δεν την εξυπηρετεί, γιατί όπως πάντα,
βρήκατε την ευκαιρία να περάσετε ρουσφετάκια, διευκολύνσεις,
µικροεξυπηρετήσεις, εκκρεµότητες και όλα αυτά χωρίς να ανοί-
ξει ρουθούνι. 

Και πάµε λίγο στο ακοστολόγητο του πράγµατος. Εδώ βλέπω
συναδέλφους που οµολογώ ότι κάνουν µια φιλότιµη προσπάθεια

-τους σέβοµαι, τους εκτιµώ- να µας πουν ότι είναι ακοστολόγητο,
αλλά υπάρχουν ήδη πανεπιστήµια που λειτουργούν, οπότε θα το
φέρουµε σε έναν λογαριασµό.

Ο ίδιος ο κύριος Υπουργός αναγκάστηκε σήµερα, κάτω από
το τραγελαφικό του πράγµατος, να πει ότι δηµιουργούνται νέες
θέσεις και «έχουµε σκεφτεί ότι σε βάθος τριετίας έχουµε ενάµισι
εκατοµµύριο γι’ αυτό το πράγµα». 

Συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ. Μεγάλος µεταρρυθµιστής
εσείς, ο µουτζούρης πάει στον επόµενο. Καµµία µελέτη, καµµία
δέσµευση, κανένας κωδικός που να δεσµεύει αυτούς τους προ-
ϋπολογισµούς. Όλα τέλεια! 

Και συνεχίζω. Απ’ όλη αυτή τη διαδικασία -ας είναι fast forward-
ξέρετε τι συνειδητοποιώ; Ότι νοµοθετείτε µε έναν συγκεκριµένο
τρόπο. Το τελευταίο που σας ενδιαφέρει είναι να πετύχει το εγ-
χείρηµα για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Μοναδικό σας µέληµα
είναι να κλείσετε το µάτι σε όλους αυτούς στους οποίους απευ-
θύνεστε, εκπέµποντας ένα καθαρό και σαφές µήνυµα, ότι ο λαϊ-
κισµός των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι αήττητος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Με αυτά τα µυαλά θα πάµε µπροστά; Έτσι χτίζετε εσείς το
µέλλον; Αυτά οραµατίζεστε για τη χώρα; Εργαλειοποιείτε τα
πάντα. Δεν σας σταµατάει τίποτα, ούτε το γεγονός ότι αυτό το
νοµοσχέδιο αφορά θέµατα εκπαίδευσης, άρα αφορά τη νέα
γενιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ολοκληρώνω αµέσως, κύριε
Πρόεδρε. 

Μακάρι τη µισή απ’ αυτή την προσήλωση, που έχετε δείξει σε
µικροσυντεχνιακές λογικές να την έδειχνε η Κυβέρνηση στη λει-
τουργία του κράτους και των υπηρεσιών για τους πολίτες που
τους άφησε έρµαιους και ανυπεράσπιστους στο έλεος της πυρ-
καγιάς. 

Και ένα σχόλιο για όλους τους Υπουργούς που κατέθεσαν τρο-
πολογίες για τις πυρκαγιές. Να ξέρετε ότι τη στήριξή µας για το
τι πρέπει να γίνει στο µέλλον, θα την έχετε. Αυτό, όµως, έπεται
της ολοκλήρωσης απόδοσης ευθυνών σε αυτούς που ολιγώρη-
σαν, σε αυτούς που αδιαφόρησαν, σε αυτούς που σκηνοθέτησαν
µια παράσταση για να κρύψουν τις τεράστιες ευθύνες τους. 

Κλείνω µε το εξής: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανικανό-
τητα ενός Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησής του ως προς την
αντιµετώπιση µιας ακραίας και δύσκολης κατάστασης, υπό προ-
ϋποθέσεις συγχωρείται. Το ζήσαµε στο πρόσφατο παρελθόν. Η
κυνικότητα, η αναλγησία και η αδιαφορία δεν συγχωρείται ποτέ.
Κι αυτό, να ξέρετε, δεν πρόκειται να ξεχαστεί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ.

Παππάς. 
Παράκληση, κύριε Παππά, όπως είπα και στον κ. Στέφο, για να

µην ηλεκτρίζεται η ατµόσφαιρα στη Βουλή, να µην κάνουµε προ-
σωπικές αναφορές.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, δεν θα κάνω προσωπική αναφορά,
κύριε Πρόεδρε. Δεν αφορά κάτι σε προσωπική αντιπαλότητα και
αντιµαχία. Η αντιπαλότητα είναι συλλογική.

Ξέρει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι ο πραγµατικός πολιτικός αντίπαλός του
είναι η Χρυσή Αυγή και όχι η Νέα Δηµοκρατία. Το γνωρίζετε πολύ
καλά και γι’ αυτό µας αντιµάχεστε. Έχει καταστεί ολοφάνερο πια
ότι έχετε βαλθεί να αλλάξετε τη µορφή της ελληνικής κοινωνίας.
Στον οικονοµικό τοµέα, οι µαρξιστικές ιδεολογικές σας αγκυλώ-
σεις θα έχουν -ολοφάνερο είναι αυτό- φαιδρά αποτελέσµατα.
Όµως, εσείς πιάνεστε και στον χώρο της παιδείας. Δηλαδή, θέ-
λετε το ελληνικό κράτος από ένα εθνικό κράτος να το κάνετε ένα
κράµα πολύχρωµο, πολύµορφο και πολυπολιτισµικό.

Αυτός, λοιπόν, ο αγώνας σας, αυτό το σχέδιό σας δεν είναι
δικό σας -να είµαστε ειλικρινείς-, αυτό δεν το κάνετε µόνο εσείς
τώρα. Το κάνει η Νέα Δηµοκρατία εδώ και χρόνια στον χώρο της
παιδείας. Η κ. Γιαννάκου ήταν προϊσταµένη της κ. Ρεπούση, όταν
βγήκε αυτό το βιβλίο. Ο µαρξισµός έχει εισχωρήσει στην παιδεία
µας από το 1974 και µετά.
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Θέλω να πω, λοιπόν, ότι είµαστε εκ διαµέτρου αντίθετοι, κύριε
Γαβρόγλου. Εµείς δεν συµφωνούµε µε αυτά τα περί ακαδηµαϊ-
κής κοινότητας, του αυτοδιοίκητου των πανεπιστηµίων, όπου
υπάρχει η ρεµούλα, υπάρχουν τα προγράµµατα, υπάρχουν οι κα-
θηγητές όπου «Γιάννης κερνάει και Γιάννης πίνει», υπάρχουν οι
ελεγκτικοί µηχανισµοί όπου υφιστάµενοι καλούνται να ελέγξουν
προϊσταµένους.

Δεν συµφωνούµε, λοιπόν. Υπάρχει «πάρτι»…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευτυχώς!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευτυχώς, λοιπόν!
Για να το κλείσω και δεν είναι χαριτολόγηµα -είναι από µια

παλιά ελληνική ταινία, είναι πολύ γνωστό, το ξέρει ο κόσµος- δεν
θα πω «είναι πολλά τα λεφτά, Άρη», αλλά «είναι πολλά τα λεφτά,
Κώστα» σε ό,τι αφορά στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Σήµερα γίνεται ένα έγκληµα εδώ µέσα. Σήµερα έρχεται µια
τροπολογία κρυφά. Είναι 1η Αυγούστου. Λέτε: «Πού θα καταλάβει
ο κόσµος; Η τελευταία συνεδρίαση είναι». Έρχεται η τροπολογία
για τους µουφτήδες. Τους νόµιµους µουφτήδες της Θράκης
τούς αντιµετωπίζετε ως ιεροδίκες. Τους αναγκάζετε σε παραί-
τηση στο εξηκοστό έβδοµο έτος της ηλικίας, για να γίνει πραγ-
µατικότητα η υπόσχεση του Τσίπρα, που αποκάλυψε ο ίδιος ο
Ερντογάν, ότι ο Τσίπρας είπε: «Ο Ερντογάν έχει καλή διάθεση».

Προσπαθήσατε και εσείς, κύριε Γαβρόγλου, να τους πιέσετε
να παραιτηθούν. Μάλιστα, ένας µουσουλµάνος µουφτής -και
είναι σηµαντικό αυτό να το πω- σας είπε ένα µεγάλο «όχι» σαν
τον Ιωάννη Μεταξά. Ανοίγετε την κερκόπορτα για τη Θράκη µας.
Να µην ξανακουστεί εδώ µέσα σε αυτή την Αίθουσα ο όρος «Δυ-
τική Θράκη». Η Θράκη είναι µία. Σηµείο αναφοράς είναι η Θράκη.
Υπάρχει η Θράκη και υπάρχει το σκλαβωµένο ανατολικό της
τµήµα. Τελεία και παύλα.

Σήµερα, λοιπόν, γίνεται ένα έγκληµα, µια προδοσία και απορώ
πως ο -εντός ή και εκτός εισαγωγικών- πατριώτης Προκόπης
Παυλόπουλος, ο κύριος Πρόεδρος της Δηµοκρατίας θα βάλει
την υπογραφή του σε αυτό το άρθρο. Άρθρο πλέον θα γίνει του
νοµοσχεδίου σας αυτό, που αφορά στη Θράκη µας.

Επίσης, να πω εδώ -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- ότι η Νέα Δη-
µοκρατία political correct και προς τον Ερντογάν -πήγατε και
εσείς στην ορκωµοσία του Ερντογάν- είπε «παρών» σε αυτή την
προδοτική τροπολογία για τους µουφτήδες.

Επίσης, να πω για τις άλλες τροπολογίες, δηλαδή να σταθώ
σε αυτή την τροπολογία που έφερε ο κ. Σταθάκης, όπου δεν µπο-
ρεί κανένας εχέφρων άνθρωπος να ακολουθήσει τη λογική σας.
Από τη µια, έχετε νοµοσχέδια να νοµιµοποιήσετε τα αυθαίρετα
και από την άλλη, µέσα σε µια µέρα, στο γόνατο κυριολεκτικά,
φέρνετε τροπολογία για να γκρεµίσετε τα σπίτια του κόσµου. Και
δεν φτάνει µόνο αυτό, αλλά εµπλέκετε και το στράτευµα σε
αυτό. Απίστευτη δήλωση του κ. Καµµένου ότι εάν χρειαστεί και
ο στρατός θα βοηθήσει στην κατεδάφιση σπιτιών.

Έ, όχι κύριε Καµµένε! Ο στρατός είναι για να δηµιουργεί έργα.
Σας έκραξε και ο ίδιος ο Κωσταράκος, που δεν έχει πια οργανική
θέση µαζί σας.

Ο στρατός είναι για να δηµιουργεί έργα, για να φτιάχνει έργα.
Φανταστείτε το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, µαζί µε µη-
χανήµατα που έχει πληρώσει από το υστέρηµά του ο ελληνικός
λαός, να γκρεµίζει το σπίτι ενός δυστυχούς πολίτη.

Επίσης, αναφέρατε εδώ σήµερα και είπατε ότι θα κάνετε και
επέκταση του νεκροταφείου της Νέας Μάκρης. Προφανώς, δεν
φθάνουν τα νεκροταφεία στην περιοχή για να θάψει ο κόσµος
τους νεκρούς του. Ήσασταν γρήγοροι σ’ αυτό, αλλά πολύ αργοί
το κρίσιµο δίωρο που έκαψε η φωτιά τον κόσµο.

Για τη Μακρόνησο που είπατε, να σας πω το εξής: Συµφωνώ
µε τον κ. Συρµαλένιο. Είναι µνηµείο. Κάτω τα χέρια από τη Μα-
κρόνησο. Να µην γκρεµιστεί τίποτα από τη Μακρόνησο. Η Μα-
κρόνησος θα χρειαστεί. Και άµα γκρεµιστεί κάτι, θα γκρεµιστεί
µε κοινωνική εργασία. Δεν θα πρέπει να ασχοληθείτε µε τη Μα-
κρόνησο.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Τι είναι αυτά που λες;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας παρακαλώ, κύριε!
Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
κύριε Παππά.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Τι εννοείς, δηλαδή;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θέλω να κλείσω, λοιπόν…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ποιον απειλείς, ρε φασίστα, ναζιστή; Δεν

ντρέπεσαι;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Για ποιο πράγµα χρειάζεται η Μακρόνησος;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Φωνάξτε, φωνάξτε.
Θέλω να κλείσω, λοιπόν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Τι είναι αυτά που λες; Για ποιο πράγµα

θα χρειαστεί η Μακρόνησος;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Φωνάξτε, φωνάξτε. Φωνάξτε, φωνάξτε

«φασίστα».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παππά, πα-

ρακαλώ, ολοκληρώνετε.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα χρειαστεί η Μακρόνησος ως εθνικό
πάρκο και ως ιστορικό µνηµείο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ποιον τροµοκρατείς;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είπα ότι συµφωνώ µε τον κ. Συρµαλένιο.
Κύριε Συρµαλένιο, µε σας συµφωνώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-

κληρώνετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Με σας συµφωνώ. Μνηµείο είναι η Μα-

κρόνησος. Το είπε ο κ. Συρµαλένιος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,

κύριε Παππά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για σας, λοιπόν, φταίει ο άνεµος και

φταίει ο φασισµός και η ακροδεξιά ρητορική. Ποτέ δεν φταίτε
εσείς.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κι αν κάποτε πείτε κάτι, θα πείτε ότι διαφωνείτε µόνο και µόνο

επειδή σας το λέει ο πολιτικός σας αντίπαλος.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,

σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε µισό

λεπτό, γιατί µε έχουν διακόψει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας έχω δώσει

πάνω από πέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω µόνο µία

πρόταση.
Εσείς να γνωρίζετε πως η οργή του λαού φουντώνει και πραγ-

µατικά είναι µία φωτιά. Δεν είναι η πυρκαγιά στο Μάτι, αλλά είναι
µία πραγµατική φωτιά οργής την οποία τη φουντώνετε εσείς µε
την αµετροέπειά σας και τη συµπεριφορά σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Να είστε σίγουροι ότι δεν θα ξεφύγετε από το αιώνιο και νο-
µοτελειακό «Ύβρις-Άτη-Νέµεσις-Τίσις» και όσο πιο γρήγορα συµ-
βεί αυτό το συµπαντικό, το νοµοτελειακό, τόσο πιο καλά θα είναι
για την πατρίδα και τον λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ να ο-
λοκληρώνετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα πληρώσετε, γιατί πρέπει να πληρώ-
σετε για τα αίσχη που κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίζουµε µε
τον ειδικό αγορητή από το Ποτάµι, τον κ. Μαυρωτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κοιτάξτε, θα δώ-

σω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ. Μαντά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε, βλέπουµε να

επαναλαµβάνεται, ίσως µε πιο καλυµµένο τρόπο, µία λειτουργία
της Χρυσής Αυγής εντός του Κοινοβουλίου σαν αυτή που µας
είπε λίγες εβδοµάδες πριν ο κ. Μπαρµπαρούσης. Το να απει-
λούνται ευθέως οι δηµοκράτες Βουλευτές που βρίσκονται εντός
της Αιθούσης µε «Μακρονήσια»…
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτό καταλάβατε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μη µε διακόπτετε τώρα. 
Το να απειλούνται ευθέως οι δηµοκράτες Βουλευτές που βρί-

σκονται εντός του Κοινοβουλίου µε νέα «Μακρονήσια» είναι
ύβρις στη Δηµοκρατία, στην κοινοβουλευτική Δηµοκρατία και
πρέπει να καταδικαστεί από όλες τις πολιτικές δυνάµεις και βε-
βαίως και από το Προεδρείο, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κατ’ αρχάς, θα

δώσω τον λόγο στον κ. Δελή, γιατί προηγείται κοινοβουλευτικά.
Είναι αυτονόητο ότι αναφορικά µε την απειλή κατά των Βου-

λευτών, από το Προεδρείο κατά κάποιον τρόπο δεν συζητείται
το θέµα. Αποδοκιµάζεται. Είναι αδιανόητο και µάλιστα µέσα στο
Κοινοβούλιο. Βέβαια, ο κ. Παππάς είπε ότι δεν απείλησε. Σ’ αυτό
το θέµα δεν µπορώ να τον ερµηνεύσω, αλλά η απειλή οπωσδή-
ποτε είναι κάτι…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Όλοι καταλάβαµε, όµως, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, σας λέω τι

είπε. Και γράφεται στα Πρακτικά αυτό. Όµως, η απειλή είναι απα-
ράδεκτη, αν θεωρηθεί απειλή.

Παρακαλώ, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Μόλις πριν από λίγο ακούσαµε ότι οι βα-

σανιστές επιστρέφουν, οι απόγονοι των βασανιστών ετοιµάζονται
να την ξανανοίξουν. Οι υπόδικοι εγκληµατίες της Χρυσής Αυγής
έχουν το θράσος να ξερνάνε όλο το µίσος τους ενάντια σε αν-
θρώπους που αγωνίζονται για να φτιάξουν µια ζωή και έναν
κόσµο καλύτερο. 

(Χειροκροτήµατα)
Σχετικά τώρα µε το άρθρο, που αφορά και την Μακρόνησο,

για να µην αλλάξουµε και θέµα δηλαδή, που έχει τις ρυθµίσεις
για την προστασία του ιστορικού χώρου της Μακρονήσου, ασφα-
λώς και πρέπει αυτός ο ιστορικός τόπος, ο τόπος του µαρτυρίου
να προστατευτεί και να αναδειχθεί, να τον γνωρίσει η ελληνική
νεολαία, να τον γνωρίσει η νέα γενιά. Και ασφαλώς και θα πρέπει
να κατεδαφιστούν όλα όσα αυθαίρετα έχουν χτιστεί εκεί, έτσι
ώστε να µένουν εκεί εκείνα τα κτίσµατα, για να µένει ανεξίτηλο
το στίγµα, η ντροπή εκείνης της εποχής. 

Όµως, εδώ στο σχετικό άρθρο βλέπουµε -και µας προβληµα-
τίζει ιδιαίτερα αυτό- ότι µιλάτε για εκτέλεση τελεσίδικων πρωτο-
κόλλων κατεδάφισης αυθαιρέτων κατασκευών. Για τα υπόλοιπα
τι θα γίνει; Αυτό, ξέρετε, µας θυµίζει λιγάκι προφάσεις για κωλυ-
σιεργία, να καθυστερήσουµε λίγο ακόµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Όχι!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Εµείς λέµε ότι αρκούν οι εκθέσεις των επι-

θεωρητών περιβάλλοντος από µόνες τους, έτσι ώστε η Μακρό-
νησος να καθαρίσει από όλα τα αυθαίρετα.

Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο επίσης για µια τροπολογία που
ήρθε τελευταία στιγµή -δεν ήταν και η µόνη βέβαια- για την εκ-
παίδευση των προσφυγόπουλων, για τις δοµές, για τις ΔΥΕΠ στις
σχολικές µονάδες, µια τροπολογία την οποία θα ψηφίσουµε
εµείς, γιατί έρχεται να διορθώσει κάποιες δυσλειτουργίες του
προηγούµενου νοµοθετήµατος, το οποίο και εκείνο το ψηφίσαµε.
Εντάξει, να το ψηφίσουµε, να γίνουν όλα αυτά, να νοµοθετηθούν.
Όµως -και είναι εδώ και ο κύριος Υπουργός- τι θα γίνει µε αυτούς
που θα εργαστούν, µε τους εκπαιδευτικούς, σε αυτές τις δοµές;
Πότε σκοπεύετε να τους διορίσετε; Εµείς λέµε ότι αυτοί θα πρέ-
πει να διοριστούν άµεσα µε την έναρξη των σχολείων, γιατί πέ-
ρυσι διορίστηκαν Νοέµβριο, Δεκέµβριο και οι περισσότεροι τον
Ιανουάριο. Έτσι θα πάµε και φέτος; Καλά είναι τα λόγια τα µε-
γάλα και τα ψυχοπονετικά για τα προσφυγόπουλα, αλλά θα πρέ-
πει να το δείχνουµε και στην πράξη. 

Τέλος, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο νοµίζω ότι δεν χρειάζεται
να πω πάρα πολλά. Αναδείχθηκαν οι διαφορές, κυρίως ανάµεσα
στο ΚΚΕ και τα όσα λέει και την αντίληψη που αυτό έχει για την
ανώτατη εκπαίδευση, για το πώς εννοεί το πτυχίο, για το πώς εν-
νοεί τις πανεπιστηµιακές σπουδές, σε σχέση µε όλα τα υπόλοιπα
κόµµατα, τα οποία βεβαίως, όσο και αν φωνάζουν, όσο και αν
διαµαρτύρονται εδώ µέσα, βαδίζουν στον ίδιο δρόµο, στον δρό-
µο που χαράζει πάντα η Ευρωπαϊκή Ένωση και ο ΟΟΣΑ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Προχωρούµε στον κ. Μαυρωτά, ειδικό αγορητή του κόµµατος

Το Ποτάµι. 
Και εσείς, κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να ξεκινήσω από το γεγονός ότι είναι απαράδεκτο

να έρχονται τροπολογίες του Υπουργείου, που έχει το νοµοσχέ-
διο τελευταία στιγµή και να έρχονται σε µορφή τέτοια που να
είναι πολλά άρθρα µέσα σε µια τροπολογία, οπότε να µην µπο-
ρείς ουσιαστικά να ψηφίσεις κάποιο και να µην ψηφίσεις κάποιο
άλλο. Δηλαδή, να έρχεται το ΜΑΙΧ, το Αγρονοµικό Ινστιτούτο στα
Χανιά, µαζί µε τις µουφτείες. Αυτός είναι ένας απαράδεκτος τρό-
πος νοµοθέτησης. Πρέπει να σταµατήσουµε λίγο αυτόν τον µι-
θριδατισµό τού... 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Είναι διαφορετικά άρθρα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι, όµως θα πρέπει να ψηφιστούν
σαν µια τροπολογία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Εντάσσονται όλα στο τέλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι, άµα όµως τα ψηφίσουµε ως τρο-
πολογία, επειδή µπήκαν εκ των υστέρων θα πρέπει να ψηφιστούν
εν τω συνόλω. 

Όπως επίσης και το άλλο το άρθρο για τις κατεδαφίσεις, που
έχει µαζί και άλλα πράγµατα. Δεν νοµίζουµε ότι αυτός ο τρόπος
νοµοθέτησης µας ταιριάζει, έστω και αν βρισκόµαστε στο τέλος
της θερινής περιόδου, στα Θερινά Τµήµατα και έχουν µαζευτεί
πολλά. Όπως, επίσης, το γεγονός ότι πολλές τροπολογίες είναι
«µαζί µε τον βασιλικό ποτίζουµε και τη γλάστρα».

Στα τρία λεπτά που έχω στη δευτερολογία, θα ήθελα να απαν-
τήσω λίγο στις εµφατικές αιτιάσεις του κυρίου Υπουργού, ότι δεν
έχουµε προτάσεις για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Από εµάς,
τουλάχιστον, δεν θα έπρεπε να έχετε παράπονο, κύριε Υπουργέ.
Και για τις δοµές εκπαίδευσης κάναµε πρόταση για τη µοριοδό-
τηση και για τις µετεγγραφές φοιτητών σάς έχουµε στείλει προ-
τάσεις και περιµένουµε πότε θα συνεδριάσει η Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων για να δει αυτό το θέµα και για την αναβάθ-
µιση του λυκείου και τις εισαγωγικές επί υπουργίας του κ. Φίλη
είχαµε στείλει προτάσεις. Άλλο αν οι δικές µας προτάσεις µπορεί
να µην σας αρέσουν. Πάντα, όµως, στέλνουµε. 

Για τον χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, που µας κατη-
γορείτε, ουδέποτε µας ζητήσατε προτάσεις. Μόνο τότε στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων το 2016 το συζητήσαµε και
είχαµε συµφωνήσει µάλιστα και στα βασικά. Εσείς τα αλλάξατε
µετά. Και έρχεστε και µας λέτε ότι δεν έχουµε προτάσεις, όταν
είχαµε καταλήξει σε µια στρατηγική, που έλεγε για τριών ειδών
ΤΕΙ, δηλαδή αυτά που είναι έτοιµα, αυτά που θέλουν τρία χρόνια,
αυτά που δεν θα γίνουν ποτέ. Και σας διαβάζω µάλιστα από τα
Πρακτικά της συνεδρίασης, στις 7 Ιουνίου του 2016, όταν συζη-
τάγαµε το πόρισµα τότε έλεγα συγκεκριµένα: «Να σας πω κατ’
αρχάς ότι είµαστε αρκετά θετικά διακείµενοι προς το συγκεκρι-
µένο και ως προς το σύνολό του». Και συνέχιζα συγκεκριµένα για
τα ΤΕΙ: «Εδώ πέρα είναι µια µεγάλη κουβέντα που θα πρέπει να
ανοίξουµε σχετικά µε το αν θα πρέπει να συνεχίσουν να υπάρ-
χουν τα τεχνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα και αν θέλουµε στο
παραγωγικό µοντέλο της χώρας µας να υπάρχουν εκείνα τα µε-
σαία τεχνολογικά στελέχη στην πυραµίδα της παραγωγής ή όχι.
Η γνώµη µας είναι ότι πρέπει να υπάρχουν και έχουν ρόλο να παί-
ξουν τα τεχνολογικά ιδρύµατα». Συνέχιζα και στο τέλος κατέληγα
ότι «αυτό σηµαίνει ότι θα πρέπει πρώτα να γίνει η αξιολόγηση
και µετά οι αποφάσεις να παρθούν όχι µε πελατειακά κριτήρια,
όπως έχουµε δει να γίνεται κατά κόρον στο παρελθόν, δηλαδή
να µην φύγει από την πόλη µου το πανεπιστήµιο, το ΤΕΙ και ο
νοών νοείτω». 

Αυτή λοιπόν, ήταν η πρόταση µας που συµφωνούσε µε το δικό
σας πόρισµα. Εσείς όµως µετά το αλλάξατε. Τώρα εσείς λέτε,
και το λέω κατά λέξη, ότι «ορισµένοι από εµάς µπορούν να αλ-
λάζουν θέση». Συµφωνώ. Και ο µεγάλος οικονοµολόγος του πε-
ρασµένου αιώνα, ο Κέινς, έλεγε ότι «όταν αλλάζουν τα δεδοµένα,
αλλάζω κι εγώ γνώµη». Δεν είναι κακό αυτό. Μόνο να µας πείτε
ποια δεδοµένα άλλαξαν στη συγκεκριµένη περίπτωση και αλλά-
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ξατε γνώµη. Ήταν η υπουργοποίηση, οι κάλπες που πλησιάζουν;
Μην µας κατηγορείτε λοιπόν, για έλλειψη θέσεων στο συγκεκρι-
µένο, προκειµένου να δικαιολογήσετε την αλλαγή των δικών σας
θέσεων.

Να πω για την ψήφιση των τροπολογιών, ότι παρ’ όλο που συµ-
φωνούµε µε αρκετές, αν έλθουν συνολικά σαν τροπολογίες και
όχι σαν ξεχωριστά άρθρα θα ψηφίσουµε «παρών».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Μεγαλοµύστακας, ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεν-

τρώων, έχει τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θέλω να επαναλάβω κάτι που είπα και στις επιτροπές, αλλά

και στην προηγούµενη τοποθέτησή µου, σήµερα στο Τµήµα. Δεν
πρέπει να λέτε τη µισή αλήθεια, για να µην πω ψέµατα. Διότι δεν
είναι ούτε καν µισή. Λιγότερα από τα µισά άρθρα αυτού του νο-
µοσχεδίου ήλθαν προς διαβούλευση. Εποµένως, να το ξεκαθα-
ρίσουµε αυτό και αν προσθέσουµε και τις τροπολογίες, τότε ού-
τε το 1/5 δεν έχει έλθει προς διαβούλευση. Είναι ξεκάθαρα τα
πράγµατα. 

Από εκεί και πέρα, θέλω να αναφερθώ σε δύο τροπολογίες
που δεν είχα τον χρόνο να το κάνω στην προηγούµενη τοποθέ-
τηση. Θέλω να ξεκινήσω µε την τροπολογία 1733, η οποία έρχε-
ται από οκτώ Υπουργούς και µε την οποία γκρεµίζετε τα αυθαί-
ρετα στην Αττική. Αυθαίρετα υπάρχουν κι αλλού. Έχετε δει τι γί-
νεται στο διαδίκτυο ή ελπίζω να τα έχετε πληροφορηθεί, µε φω-
τογραφίες αγανακτισµένων πολιτών, οι οποίοι δείχνουν ποιες
είναι οι παρανοµίες σε όλη την Ελλάδα. Έχουµε δει κτίσµατα
πάνω στον αιγιαλό.

Εποµένως, όπως προείπα, εδώ δεν πρέπει να µπαίνουµε σε
παιχνίδια εντυπώσεων. Αυτό που θα έπρεπε να κάνετε είναι άµε-
σα να προβείτε σε σχέδιο, έτσι ώστε οι Έλληνες να αποκτήσουν
την κατάλληλη παιδεία σε τέτοιου είδους συνθήκες -είδαµε πόσα
θύµατα θρηνήσαµε πριν από λίγες ηµέρες- και στη συνέχεια να
αξιοποιήσουµε στο έπακρο την τεχνολογία.

Έχω πει πάρα πολλές φορές απ’ αυτό το Βήµα ότι η τεχνολο-
γία είναι ένα µέσο, που πρέπει να χρησιµοποιήσουµε προς όφε-
λός µας. Υπάρχουν πάρα πολλά δηµοσιεύµατα και πάρα πολλές
αναφορές φορέων, οι οποίοι µας λένε ότι αδράνησε το σύστηµα
«ΕVITA», ένα σύστηµα που θα βοηθούσε πολύ, γιατί µέσα στον
µετεωρολογικό σταθµό θα µπορούσε το σύστηµα, χωρίς να κά-
νουµε παραπάνω δουλειά, να αναλύσει τα στοιχεία που υπήρχαν
και τις συνιστώσες που υπήρχαν εκείνη τη στιγµή σε εκείνη την
περιοχή και να µη βγαίνουν τώρα άνθρωποι και να λένε ότι ο άνε-
µος δεν ήλθε από την ίδια κατεύθυνση που ερχόταν πάντα, ότι
ήταν πολύ δυνατός κ.λπ.. Μάλιστα, αυτό το σύστηµα θα µπο-
ρούσε µε µία µικρή βελτίωση να ενηµερώσει αυτόµατα µέσω των
κινητών τους τηλεφώνων και όλους όσοι βρίσκονταν σε εκείνη
την περιοχή. 

Ας λύσουµε, λοιπόν, το πρόβληµα πιάνοντας τις ουσιώδεις
πλευρές του και αυτές σίγουρα δεν είναι, για να δηµιουργήσουµε
θόρυβο, να γκρεµίσουµε τώρα τα αυθαίρετα µόνο στην Αττική.
Είχατε τρία χρόνια. Δεν το κάνατε. Το κάνετε τώρα. Αν δεν είναι
αυτό επικοινωνιακό κόλπο, τότε ποιο είναι; 

Η άλλη τροπολογία στην οποία θα ήθελα να αναφερθώ είναι η
1730 και θέλω να αναφερθώ στο άρθρο 48, όπως ήλθε τώρα στο
«σπλάχνο». Είναι ένα άρθρο, το οποίο για εµάς αποτελεί εθνικό
θέµα. Θεωρούµε ότι η διάταξη, σύµφωνα µε την οποία οι µου-
φτήδες πρέπει να αποχωρούν υποχρεωτικά µετά το εξηκοστό
έβδοµο έτος της ηλικίας τους, δεν θα πρέπει να εφαρµοστεί. Το
διπλωµατικό µας γραφείο εργάστηκε σκληρά αυτές τις λίγες
ώρες για να βρει γιατί το κάνετε αυτό και είµαστε σίγουροι ότι
αυτό το άρθρο έρχεται στη συνέχεια της συνάντησης που είχε
µε τον Υπουργό και τον κ. Παπαδάκη ο Μουφτής Ξάνθης, όπου
του ζητήθηκε στην ουσία να παραιτηθεί. Το ίδιο ζητήθηκε και από
τον Μουφτή της Κοµοτηνής. Γιατί; Εξετάσαµε ενδελεχώς το ζή-
τηµα και είδαµε ότι αυτοί οι δύο µουφτήδες είναι αντίθετοι µε τα
όσα γίνονται στην Τουρκία, αντίθετοι µε το καθεστώς που έχει
επιβάλει ο Ερντογάν. Γιατί να έλθετε να ικανοποιήσετε εσείς
µικρά ή µεγάλα χατίρια του «Σουλτάνου»; Τι σας υποχρεώνει να

το κάνετε; 
Εµείς ζητάµε άµεσα, ακόµα και τώρα, την απόσυρση αυτού

του άρθρου. Πραγµατικά πιστεύουµε ότι θα διαπράξετε πολύ µε-
γάλο λάθος -για να µην το χαρακτηρίσω πιο βαριά- αν το ψηφί-
σετε, όταν οι Έλληνες αξιωµατικοί βρίσκονται εδώ και 154 µέρες
πλέον στις τούρκικες φυλακές, αν εσείς µπλέξετε σε ένα ανατο-
λίτικο παζάρι µε τον «Σουλτάνο». Πρέπει να δράσετε σοβαρά και
υπεύθυνα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Γαβρόγλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αρχίσω µε κάποιες διευκρινίσεις. Θυµάστε –ελπίζω- ότι το

Κοινοβούλιο οµόφωνα –πλην της Χρυσής Αυγής- είχε ψηφίσει
την προαιρετικότητα της σαρίας. Ο νόµος, που ψηφίσαµε προ-
βλέπει ένα προεδρικό διάταγµα για τη λειτουργία των µουφ-
τειών. Αυτή η λειτουργία του µουφτειών, που έχει διάφορα ορ-
γανωτικά και δικονοµικά ζητήµατα κ.λπ., είπαµε να είναι αποτέ-
λεσµα της συνεννόησης µιας Επιστηµονικής Επιτροπής, στην
οποία τα κόµµατα θα υπεδείκνυαν διάφορα άτοµα. Έτσι κι έγινε
και το προεδρικό διάταγµα έχει πάρει την πορεία του προς το
Συµβούλιο της Επικρατείας.

Τι κάναµε, λοιπόν; Προσπαθήσαµε να κανονικοποιήσουµε τη
λειτουργία των µουφτειών. Άρα και οι ίδιοι οι µουφτήδες πρέπει
να περιληφθούν σε όλες τις διατάξεις της κανονικότητας. Όπως,
λοιπόν, οι δικαστικοί παίρνουν σύνταξη στα εξήντα επτά τους, το
ίδιο πρέπει να ισχύει και για τους µουφτήδες -µην του δώσουµε
µια άλλη διάσταση πέρα από αυτήν- και βεβαίως αµέσως τον διο-
ρισµό τοποτηρητών από την αποκεντρωµένη διοίκηση, όπως
ακριβώς λέει ο νόµος του ‘91 κ.λπ. για να πάµε παρακάτω. 

Σήµερα, οι δύο µουφτήδες, οι οποίοι πράγµατι έχουν ευσυνεί-
δητα εργαστεί κ.λπ., είναι ογδόντα ετών ο ένας και ογδόντα ενός
ετών ο άλλος. Δεν είναι αµαρτία η ηλικία, αλλά όταν λέµε ότι πρέ-
πει να κανονικοποιήσουµε δοµές, όλοι πρέπει να είναι το ίδιο στα
µάτια του νόµου. Είµαι σίγουρος ότι πρώτα οι ίδιοι οι µουφτήδες
θα θελήσουν να µπουν σε αυτήν τη διαδικασία. 

Για το θέµα των ιεροδιδασκάλων, έχει πάρα πολύ µεγάλη ση-
µασία οι ιεροδιδάσκαλοι να είναι σοβαρά µορφωµένοι. Ένας από
τους λόγους που ιδρύσαµε την κατεύθυνση των µουσουλµανι-
κών σπουδών στη Θεολογική Σχολή του Πανεπιστηµίου Θεσσα-
λονίκης, είναι ακριβώς και αυτός. Θέλουµε να δώσουµε µια µικρή
παράταση ώσπου να υπάρχουν οι πρώτοι απόφοιτοι από αυτό το
τµήµα. 

Ο κ. Μουσταφά έθιξε ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα για το
οποίο έχουµε να κάνουµε πολύ δουλειά ακόµη και αυτό είναι η
εκπαίδευση στη Θράκη, η εκπαίδευση των δικών µας παιδιών,
των παιδιών που είναι από οικογένειες µουσουλµάνων. Εκεί, λοι-
πόν, πρέπει να αναβαθµιστούν τα σχολεία. Εκεί πρέπει να γίνουν
καινούργια σχολεία. Πρέπει να πάνε δάσκαλοι και καθηγητές
καλά εκπαιδευµένοι. Επίσης, πρέπει να ενισχύσουµε πάρα πολύ
τα έξι πιλοτικά νηπιαγωγεία, που άρχισαν να λειτουργούν φέτος
µετά από πολλές δυσκολίες και τα οποία του χρόνου θα πολλα-
πλασιάσουµε. Όλα αυτά ενισχύουν πραγµατικά την εκπαίδευση
των παιδιών. 

Δεν θα σχολιάσω καν και θα αγνοήσω προκλητικά τις ανατρι-
χιαστικές δηλώσεις, προτάσεις και το ύφος της Χρυσής Αυγής.
Ως δηµοκρατία είµαστε υποχρεωµένοι να τους ανεχόµαστε,
αλλά αυτά τα πράγµατα δεν πρέπει να λέγονται εδώ µέσα. Αλλά
ξέρετε, ούτε και άλλα πράγµατα πρέπει να λέγονται. Εάν κανείς
έχει αµφιβολία για το πώς καθορίζεται η πολιτική µας στα εθνικά
ζητήµατα, να βγει και αν το πει. Να µην κάνει διάφορους περίερ-
γους συνειρµούς. Εµείς έχουµε δείξει και θα δείξουµε ότι πρέπει
να κανονικοποιηθούν καθεστώτα, καταστάσεις οι οποίες επί δε-
καετίες λειτουργούσαν και κανένας δεν ήθελε να θίξει. Αυτές
είναι οι νοµοτέλειες της δηµοκρατίας και αυτά θα κάνουµε.

Ο κ. Δελής ανησυχεί -και έχει δίκιο σε αυτό- για τον διορισµό
των εκπαιδευτικών για την εκπαίδευση των προσφυγόπουλων.
Πράγµατι, υπήρξε µε δική µας ευθύνη –διότι υπάρχει µια απί-
στευτη γραφειοκρατία πίσω από όλα αυτά- καθυστέρηση τις
προηγούµενες χρονιές. Φέτος, ολοκληρώνουµε όλες τις διαδι-
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κασίες πολύ πιο νωρίς από τις άλλες χρονιές και πραγµατικά ελ-
πίζουµε και εµείς να αρχίσει η εκπαίδευση αυτή µε τους εκπαι-
δευτικούς στη θέση τους στην ώρα τους.

Υπάρχει κάτι το οποίο µας το υπέδειξε ο κ. Σεβαστάκης και το
οποίο για λόγους τεχνικούς δεν µπήκε στις τροπολογίες και αυτό
είναι το εξής: Υπάρχει µια δυσκολία, µια άρνηση του Ελεγκτικού
Συνεδρίου να εγκρίνει τα έξοδα που γίνονται για τις δαπάνες των
σχολικών αγώνων. 

Θα παρακαλούσα και το Ελεγκτικό Συνέδριο να το ξαναδεί
αυτό το θέµα. Τα χρήµατα υπάρχουν στις περιφερειακές διευ-
θύνσεις. Η νοµοθεσία είναι σαφέστατη οι περιφερειακές διευ-
θύνσεις µπορούν να κάνουν έξοδα για όλες αυτές τις δραστη-
ριότητες. Θα παρακαλούσα να το ξαναδεί το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Οι τρείς Πάρεδροι είναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Οι τρεις συγκεκριµένοι Πάρεδροι. 
Εάν αυτό δεν επιλυθεί είναι εντελώς προφανές ότι τον Σεπτέµ-

βριο νοµοθετικά θα τα λύσουµε. Δεν υπάρχει, όµως, λόγος να
λύνουµε νοµοθετικά πράγµατα για τα οποία υπάρχει, ήδη, νοµο-
θετική ρύθµιση.

Τώρα αναφέρθηκε ο κ. Κεφαλογιάννης, για την µελέτη του
ΙΟΒΕ. Κοιτάξτε, όντως έχουµε διαφορές. Οι διαφορές δεν είναι
στη µέθοδο επεξεργασίας. Επιστήµονες είναι οι άνθρωποι, εγώ
τη διάβασα και πολύ αναλυτικά µάλιστα και δεν είναι εκεί το θέµα
µας. Έχουµε την ίδια δυσκολία κατανόησης και σίγουρα µεγάλη
δυσκολία συµφωνίας, όπως έχουµε και µε την Νέα Δηµοκρατία.
Δηλαδή, εδώ υπάρχει µια µονοσήµαντη σύνδεση της αγοράς ερ-
γασίας µε την ανώτατη εκπαίδευση. Σε αυτό έχουµε διαφορές,
τι να κάνουµε; Και οι διαφορές µας είναι και πάρα πολύ βαθιές.

Για εµάς κριτήριο της επιτυχίας της ανώτατης εκπαίδευσης
δεν είναι αποκλειστικά το αν βρίσκει κανείς δουλειά ή όχι. Το αν
βρίσκει δουλειά ή όχι έχει σχέση µε την οικονοµία, έχει σχέση µε
αυτά που µαθαίνεις. Για εµάς, όµως, το µορφωτικό στοιχείο της
ανώτατης εκπαίδευσης έχει πολύ, µα πάρα πολύ µεγάλη σηµα-
σία. Και εδώ, όπως ξέρετε, διαφέρουµε πλήρως µε τη Νέα Δη-
µοκρατία και βεβαίως µε το ΙΟΒΕ.

Θέλω να σχολιάσω ορισµένα πράγµατα που λέχθηκαν ή του-
λάχιστον ορισµένα πράγµατα που δεν λέχθηκαν. Εγώ θέλω να
χαιρετίσω το γεγονός ότι η Νέα Δηµοκρατία για πρώτη φορά δεν
ανέφερε την ίδρυση Πανεπιστηµίων Εφαρµοσµένων Επιστηµών.
Ήταν ένα πράγµα εκτός τόπου και χρόνου. Αυτό λέχθηκε από
τον αρχηγό της, τον κ. Μητσοτάκη, στη Βουλή, υιοθετήθηκε από
κάποιους. Επιχειρηµατολογήσαµε ότι αυτά είναι ξεπερασµένα
σχήµατα, είναι σχήµατα της δεκαετίας του ’60 και δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε το σήµερα.

Επίσης, και το χαιρετίζω αυτό...
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Το ανέφερα σήµερα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Το αναφέρατε; Μάλιστα, ακόµη χειρό-
τερα δηλαδή. Εν πάση περιπτώσει αν το αναφέρατε, τότε το
παίρνω πίσω ότι µπορεί να πειστήκατε ότι δεν είναι κάτι για την
εποχή µας. 

Αυτό, όµως, που θα ήθελα να χαιρετήσω είναι ότι η κ. Καρα-
µανλή και όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που µίλησαν
φάνηκαν να έχουν µία πολύ πιο σύνθετη σκέψη από τη διακηρυγ-
µένη εκπαιδευτική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Ξέρετε ποια
είναι αυτή; Ιδιωτικά πανεπιστήµια, ξανά ιδιωτικά πανεπιστήµια,
ξανά ιδιωτικά πανεπιστήµια και κατάργηση των νόµων Μπαλτά,
Φίλη και Γαβρόγλου. Έχει λυθεί αυτό το πακετάκι. Δεν το ακού-
σαµε αυτό. Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να το χαιρετίσουµε.

Από τη συζήτηση, που είχε µία διάρκεια τεσσάρων πολύωρων
συνεδριάσεων στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και όλης
της ηµέρας σήµερα, ορισµένα πράγµατα αποκτούν πια µια σα-
φήνεια. Κανένα κόµµα δεν αµφισβήτησε τον απολογισµό που κά-
ναµε ένα χρόνο µετά του νόµου πλαίσιο που ψηφίσαµε πέρσι
τέτοια εποχή. Λέω κανένα κόµµα. 

Η κυρία Καραµανλή, πράγµατι, στη δευτερολογία της είπε:
«Μα, πώς να το αµφισβητήσουµε όταν δεν έχει λειτουργήσει
ακόµα;» Νοµίζω είναι κακά πληροφορηµένη. Άρχισε να λειτουρ-
γεί από την επόµενη µέρα. Στο µεταξύ έχει λειτουργήσει, έχουν

γίνει εκλογές πρυτανικές, µεταπτυχιακά προγράµµατα σπουδών,
κ.λπ.. Κανένα κόµµα, λοιπόν, δεν το αµφισβήτησε. Επιµένω ότι
είναι στοιχείο ωριµότητας της κουβέντας που γίνεται εδώ µέσα.

Δεύτερον, κανένα κόµµα δεν ανέφερε ούτε ένα πρόβληµα για
το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής. Και αυτό είναι κάτι το θετικό.
Εγώ δεν λέω ότι πρέπει να κάνετε αυτοκριτική, κ.λπ., γιατί δεν
νοµίζω ότι πρέπει να λειτουργεί έτσι το Κοινοβούλιο. Το Κοινο-
βούλιο πρέπει να λειτουργεί µε αµοιβαίες µετακινήσεις.

Κανένα, λοιπόν, κόµµα…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεν λειτούργησε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Δεν λειτούργησε. Ε, τι να κάνουµε που
λειτουργεί εδώ και έξι µήνες. Καταλάβατε; Βλέπετε, εγώ δεν θέ-
λω να σας κακολογήσω ότι έχετε έγνοια των προβληµάτων, αλλά
όταν έχεις µία διοικούσα και κάνει αυτό το εγχείρηµα, ξέρετε
πόσα πράγµατα πρέπει να γίνουν για να δεχθεί φοιτητές; Εσείς
νοµίζετε ότι κάτι λειτουργεί µόνο όταν δέχεται φοιτητές. Δεν
είναι έτσι. Πρέπει να προετοιµαστεί.

ΧΑΡΑ (ΧΑΡΟΥΛΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μην µας υποτιµάτε! Από δι-
οίκηση ξέρουµε.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Από διοίκηση ξέρετε. Χαίροµαι. Άρα
αφού ξέρετε, ένας λόγος παραπάνω επειδή δεν αναφέρατε…

ΧΑΡΑ (ΧΑΡΟΥΛΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Γι’ αυτό σας τα λέµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Αυτό λέω. Ένας λόγος παραπάνω,
αφού ξέρετε από διοίκηση, το ότι δεν αναφέρατε ούτε ένα πρό-
βληµα –γιατί είναι διοικητικά µέχρι τώρα- στο Πανεπιστήµιο Δυ-
τικής Αττικής. 

ΧΑΡΑ (ΧΑΡΟΥΛΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ερώτηση σας έχουµε κατα-
θέσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Τρίτο, κανένα κόµµα –και θα µου επι-
τρέψετε- δεν παρουσίασε ένα εναλλακτικό σχέδιο για το µέλλον
της ανώτατης εκπαίδευσης. 

Βεβαίως, πρέπει να είµαστε δίκαιοι, υπάρχουν επιµέρους προ-
τάσεις. Συνολικό σχέδιο, όµως, µε διαδικασία, µε βήµατα, µε µε-
ταβατικές καταστάσεις, τόσες µέρες στην Επιτροπή Μορφω-
τικών και σήµερα, δεν παρουσιάστηκε. 

Και βέβαια, έγινε απολύτως σαφές πως ό,τι προτείνουµε, ό,τι
ρυθµίζουµε δεν έχει καµµία σχέση µε συνενώσεις, δεν έχει καµ-
µία σχέση µε συγχωνεύσεις, δεν έχει καµία σχέση µε ρουσφετά-
κια –δεν είναι δική µου λέξη-, δεν έχει καµία σχέση µε εξυπη-
ρέτηση τοπικών συµφερόντων. Φάνηκε και αυτό. 

Ποια θα είναι τα επόµενα βήµατα; Τα επόµενα βήµατα, ως
προς τα πανεπιστήµια, θα τα πω σε λίγο. Ως προς τις δικές µας
νοµοθετικές πρωτοβουλίες, θα είναι το να φέρουµε τον Σεπτέµ-
βριο ένα νοµοσχέδιο για το Πανεπιστήµιο Αθηνών και για το Πα-
νεπιστήµιο Θεσσαλίας. Σε αυτό το νοµοσχέδιο θα συµπεριληφ-
θούν οι διατάξεις για τους αµετάθετους. 

Θέλω ξανά να τονίσω –γιατί υπήρξε ένας αστεϊσµός, στην κα-
λύτερη περίπτωση- ότι οι δεσµεύσεις µας για τον αριθµό των θέ-
σεων καθηγητών και για την έκτακτη χρηµατοδότηση όχι σε
βάθος τριετίας, αλλά για του χρόνου, θα τηρηθούν στο ακέραιο.

Όλα καλά, λοιπόν; Όλα εντάξει; Όλα υπέροχα; Το είπε και ο
κ. Μαντάς. Και ναι και όχι. Και λέω και ναι και όχι, γιατί τώρα αρ-
χίζει για τα δύο ιδρύµατα µία δύσκολη, σύνθετη και περίπλοκη
περίοδος σε αυτό το πρωτόγνωρο εγχείρηµα, το οποίο, µε βάση
τον προγραµµατισµό µας, θέλαµε να συµπέσει στη νέα περίοδο
που αρχίζει για τη χώρα µας. 

Υπάρχει πολλή δουλειά να γίνει και σε συνεννόηση µε τους συ-
ναδέλφους των δύο ιδρυµάτων και στο πλαίσιο των Συµβουλίων
µετάβασης. Υπάρχει πολλή δουλειά να γίνει στο στήσιµο των
ερευνητικών ιδρυµάτων. Πολλή δουλειά πρέπει να γίνει στα νέα
προγράµµατα σπουδών. Υπάρχει πολλή δουλειά, µε ακαδηµαϊκή
αξιοπρέπεια, που να γίνει στις κρίσεις για τους καθηγητές των
ΤΕΙ. 

Και υπάρχει πάρα πολλή δουλειά που πρέπει να γίνει στην
προκήρυξη και πλήρωση των νέων θέσεων. Είναι αυτό στο οποίο
θα είµαστε αµείλικτοι. Υπάρχουν άπειροι επιστήµονες εκεί έξω.
Ας επιλέξουµε τους πιο άξιους, αυτούς που θέλουν να προσφέ-
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ρουν και είναι πάρα πολλοί, είναι πολλοί περισσότεροι από τις
θέσεις που δώσαµε. Γιατί από αυτούς θα εξαρτηθεί και η δυνα-
µική στα ιδρύµατα και στο εγχείρηµά µας. Είναι ένα εγχείρηµα
που το παρακολουθεί όλη η κοινωνία. Είναι ένα εγχείρηµα που
θα δυναµώσει το κύρος του δηµόσιου –το τονίζω, του δηµόσιου-
πανεπιστηµίου και σε αυτό πρέπει όλοι να εργαστούµε.   

Θέλω πραγµατικά να ευχαριστήσω τους συναδέλφους µας
από τα πανεπιστήµια που συµµετείχαν στις επιτροπές και συµ-
µετείχαν µε έναν τρόπο πραγµατικά δηµιουργικό. 

Θέλω επίσης, να ευχαριστήσω προσωπικά τους συνεργάτες
µας και τις συνεργάτιδές µας στο Υπουργείο και βέβαια τους συ-
ναδέλφους µου Υπουργούς, τον γενικό γραµµατέα και τους υπό-
λοιπους γενικούς γραµµατείς που καταφέραµε να συνθέσουµε
ένα τόσο δύσκολο πράγµα.

Εάν πριν ένα χρόνο λέγαµε ότι µετά από ένα χρόνο –πέρυσι
τον Αύγουστο ψηφίζαµε το νόµο- θα ψηφίσουµε ένα τέτοιο νόµο,
πάρα πολλοί θα γελούσαν. Και δεν θα γελούσαν µόνο εδώ αυτήν
την Αίθουσα. Πάρα πολλοί θα θεωρούσαν ότι είµαστε πάλι σε
ένα φαντασιακό πλαίσιο πάλι. Και όµως τα καταφέραµε.

Εγώ είµαι πεισµένος ότι ο λόγος που τα καταφέραµε είναι
επειδή θριάµβευσε ο διάλογος πάνω από τις κοµµατικοποιήσεις,
πάνω από την πολιτικοποίηση. Με αυτόν τον διάλογο καταφέ-
ραµε να ζήσουµε µε τις διαφορές µας και καταφέραµε όλοι να
µετακινηθούµε. Το να µετακινηθούµε δεν σηµαίνει ότι ο καθένας
κάνει πίσω και βρίσκουµε µέσους όρους. Ο καθένας ακούει και
µπορεί να προχωρήσει. Δηλαδή, τα καταφέραµε, επειδή λειτούρ-
γησε η δηµοκρατία. Και αυτή θα µας πάει στην επόµενη µέρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κηρύσσεται πε-
ραιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των άρθρων του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων: «Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, Ιόνιο Πανεπιστήµιο και άλλες
διατάξεις».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς, το σχέ-

διο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των: «Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, Ιόνιο Πανεπιστήµιο και άλλες
διατάξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 3 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 4 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
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ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 12 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 24 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό ;
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 34 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 35 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το άρθ-

ρο 39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1726 και ειδικό 185 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1726 και ειδικό 185 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1727 και ειδικό 186 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς, η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1727 και ειδικό 186 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1728 και ειδικό 187 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1728 και ειδικό 187 έγινε δεκτή ως έχει
οµόφωνα και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1729 και ειδικό 188 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1729 και ειδικό 188 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1730 και ειδικό 189 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1730 και ειδικό 189 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1731 και ειδικό 190, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1731 και ειδικό 190 έγινε δεκτή, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1733 και ειδικό 192 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1733 και ειδικό 192 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1715 και ειδικό 174 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1715 και ειδικό 174 έγινε δεκτή ως έχει
οµόφωνα και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1716 και ειδικό 175 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1716 και ειδικό 175 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1717 και ειδικό 176 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1717 και ειδικό 176 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1721 και ειδικό 180 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1721 και ειδικό 180 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1722 και ειδικό 181 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1722 και ειδικό 181 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1723 και ειδικό 182 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1723 και ειδικό 182 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 25 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1724 και ειδικό 183 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1724 και ειδικό 183 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1732 και ειδικό 191 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1732 και ειδικό 191 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1734 και ειδικό 193, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1734 και ειδικό 193 έγινε δεκτή, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1735 και ειδικό 194 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών. 
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ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1735 και ειδικό 194 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1736 και ειδικό 195 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1736 και ειδικό 195 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, Ιόνιο Πανεπιστή-
µιο και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί της
αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων,
Ιόνιο Πανεπιστήµιο και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής: 

«Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, Ιόνιο Πανεπιστήµιο και άλλες δια-
τάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ

Άρθρο 1
Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και Τ.Ε.Ι. Ηπείρου

1. Από 1.10.2018 το Τεχνολογικό Εκπαιδευτικό Ίδρυµα Ηπεί-
ρου (Τ.Ε.Ι. Ηπείρου), µε έδρα την Άρτα καταργείται ως αυτοτε-
λές νοµικό πρόσωπο και εντάσσεται στο Πανεπιστήµιο Ιωαν-
νίνων, το οποίο υπεισέρχεται αυτοδικαίως και χωρίς άλλη διατύ-
πωση σε όλα τα ενοχικά και εµπράγµατα δικαιώµατα και σε όλες
τις υποχρεώσεις του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου, ως οιονεί καθολικός διάδο-

χος αυτού, χωρίς την καταβολή φόρου, τέλους ή άλλου δικαιώ-
µατος υπέρ του Δηµοσίου ή των Ο.Τ.Α. ή άλλων νοµικών προσώ-
πων, τηρουµένων των διατυπώσεων δηµοσιότητας για τα ακίνη-
τα. Ο εξοπλισµός, τα εργαστήρια, τα αρχεία και οι βιβλιοθήκες
των Τµηµάτων και Σχολών του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου µεταφέρονται στα
αντίστοιχα, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 4, Τµή-
µατα και Σχολές του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων. Αν ανήκουν σε
Τοµείς µεταφέρονται στα αντίστοιχα Τµήµατα. Εκκρεµείς δίκες
µε διάδικο το Τ.Ε.Ι. Ηπείρου συνεχίζονται από το Πανεπιστήµιο
Ιωαννίνων χωρίς διακοπή της δίκης. Δικαστικές αποφάσεις που
εκδίδονται για το Τ.Ε.Ι. Ηπείρου ισχύουν έναντι του Πανεπιστη-
µίου Ιωαννίνων. 

2. Ο Ειδικός Λογαριασµός Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) του
Τ.Ε.Ι. Ηπείρου εντάσσεται στον Ε.Λ.Κ.Ε. του Πανεπιστηµίου Ιωαν-
νίνων, ο οποίος υπεισέρχεται αυτοδικαίως σε όλα τα δικαιώµατα,
ενοχικά και εµπράγµατα, και τις υποχρεώσεις του και ο οποίος
συνεχίζει και υλοποιεί όλα τα έργα-προγράµµατα του Ε.Λ.Κ.Ε.
του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου που αυτός έχει αναλάβει, συµπεριλαµβανοµέ-
νων των χρηµατοδοτούµενων και συγχρηµατοδοτούµενων από
την Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλους φορείς που χρηµατοδοτούν
έρευνα ή δράσεις. Στις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα αυτά
συµπεριλαµβάνονται και όσα απορρέουν από συµβάσεις εργα-
σίας και έργου µέχρι τη λήξη τους. Η Μονάδα Οικονοµικής και
Διοικητικής Υποστήριξης (Μ.Ο.Δ.Υ.) ενσωµατώνεται στην αντί-
στοιχη µονάδα του Ε.Λ.Κ.Ε. του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων και
χρέη προϊσταµένου της µονάδας (Π.Μ.Ο.Δ.Υ.) και Προϊσταµένου
Οικονοµικών Υπηρεσιών (Π.Ο.Υ.) του Ε.Λ.Κ.Ε. τελεί ο οικείος
προϊστάµενος του Ε.Λ.Κ.Ε. του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων. Οι επι-
στηµονικά υπεύθυνοι των προγραµµάτων-έργων εξακολουθούν
να ευθύνονται για την ολοκλήρωση του έργου τους. Η επιτροπή
ερευνών και διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε. ανασυγκροτείται µέσα σε
τριάντα (30) ηµέρες από την έναρξη της διοικητικής λειτουργίας
των Τµηµάτων και προστίθενται ως µέλη εκπρόσωποι των νέων
Τµηµάτων µε θητεία έως τη λήξη της θητείας των ήδη ορισµένων
µελών. Στην επιτροπή ερευνών και διαχείρισης µετέχει έως την
31.12.2020, ως επιπλέον µέλος, ο υπηρετών κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος, πρόεδρος της επιτροπής ερευνών και δια-
χείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε. του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου. Σε περίπτωση απουσίας
του για οποιονδήποτε λόγο ή προσωρινού κωλύµατος, καθώς και
αν παραιτηθεί ή εκλείψει, τον αναπληρώνει ένα εκ των µελών
Δ.Ε.Π. της επιτροπής ερευνών και διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε. του
Τ.Ε.Ι. Ηπείρου, το οποίο επιλέγεται µε απόφαση της Συγκλήτου
του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων.

3. Στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων λειτουργεί από την 1η.10.2018
έως την 31.8.2022 Συµβούλιο Ένταξης, στo οποίο µετέχουν ο
υπηρετών κατά την 1.10.2018 Πρύτανης του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου, ως
πρόεδρος, οι υπηρετούντες κατά την 1.10.2018 Αντιπρυτάνεις
του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου, καθώς και ο εκάστοτε εκλεγµένος Αντιπρύ-
τανης ακαδηµαϊκών υποθέσεων του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων,
ως µέλη. Το Συµβούλιο Ένταξης είναι αρµόδιο για τη διευθέτηση
θεµάτων που αφορούν την ένταξη του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου στο Πανε-
πιστήµιο Ιωαννίνων και τη διασφάλιση της οµαλής διεξαγωγής
των προγραµµάτων σπουδών των Τµηµάτων του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου,
κατά τη µεταβατική περίοδο, σύµφωνα µε το άρθρο 5, όπως:

α) την εισήγηση προς τη Σύγκλητο για την εύρυθµη λειτουργία
και ολοκλήρωση των προγραµµάτων σπουδών των Τµηµάτων
του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου,

β) την εισήγηση προς τη Σύγκλητο και την εφαρµογή των απο-
φάσεων της Συγκλήτου για την πρόσληψη του αναγκαίου έκτα-
κτου εκπαιδευτικού προσωπικού για τη διεξαγωγή των
προγραµµάτων σπουδών των Τµηµάτων του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου µέχρι
την ολοκλήρωσή τους.

4. Ο υπηρετών κατά την 1.10.2018 πρύτανης του Τ.Ε.Ι. Ηπεί-
ρου συµµετέχει έως την 31.8.2022:

α) στη Σύγκλητο χωρίς δικαίωµα ψήφου και ως εισηγητής στα
θέµατα αρµοδιότητας του Συµβουλίου Ένταξης και

β) στο Πρυτανικό Συµβούλιο του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, µε
δικαίωµα ψήφου µόνο όταν το Πρυτανικό Συµβούλιο ασκεί τις
γνωµοδοτικές του αρµοδιότητες. 

Σε περίπτωση απουσίας του για οποιονδήποτε λόγο ή προσω-
ρινού κωλύµατος, καθώς και αν παραιτηθεί ή εκλείψει, τον ανα-
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πληρώνει ένα εκ των µελών του Συµβουλίου Ένταξης, που υπο-
δεικνύεται µε τον αναπληρωτή του από το ίδιο το Συµβούλιο. 

Άρθρο 2
Ίδρυση Σχολών στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων

1. Στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων ιδρύονται την 1η.10.2018 οι
εξής Σχολές:

α) Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών, µε έδρα την πόλη της
Άρτας.

β) Γεωπονίας, µε έδρα την πόλη της Άρτας.
γ) Κοινωνικών Επιστηµών, µε έδρα την πόλη των Ιωαννίνων.
δ) Μουσικών Σπουδών, µε έδρα την πόλη της Άρτας.
2. Η Σχολή Οικονοµικών και Κοινωνικών Επιστηµών του Πανε-

πιστηµίου Ιωαννίνων µετονοµάζεται σε Σχολή Οικονοµικών και
Διοικητικών Επιστηµών. 

3. Η ακαδηµαϊκή λειτουργία των ιδρυόµενων Σχολών αρχίζει
από την έναρξη του ακαδηµαϊκού έτους 2019-2020.

4. Για τη διοικητική και γραµµατειακή υποστήριξη των Σχολών
που ιδρύονται µε την παράγραφο 1 οργανώνεται Γραµµατεία, η
οποία λειτουργεί σε επίπεδο Τµήµατος, σύµφωνα µε την περί-
πτωση Α’ της παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4178/2013 (Α’ 174).

5. Οι διαδικασίες συγκρότησης και ανάδειξης των οργάνων δι-
οίκησης των Σχολών που ιδρύονται µε την παράγραφο 1 ολοκλη-
ρώνονται το αργότερο µέχρι τις 31.1.2019. Οι εκλογές για
ανάδειξη Κοσµήτορα προκηρύσσονται από τον Πρύτανη του Πα-
νεπιστηµίου Ιωαννίνων έως τις 31.10.2018. Αν ο Πρύτανης δεν
προκηρύξει εκλογές µέχρι την ηµεροµηνία αυτή, η αρµοδιότητά
του αυτή περιέρχεται στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων.

6. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων µπορεί να δοθεί παράταση έως δύο (2) φορές στις
προθεσµίες της παραγράφου 5.

7. Έως την ολοκλήρωση των διαδικασιών συγκρότησης και
ανάδειξης των οργάνων διοίκησης της Σχολής, οι αρµοδιότητες
των οργάνων αυτών ασκούνται από προσωρινή Κοσµητεία, η
οποία ορίζεται µε απόφαση της Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου
Ιωαννίνων και αποτελείται από: 

α) τον προσωρινό Κοσµήτορα, στη θέση του οποίου ορίζεται,
µε όµοια απόφαση της Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων,
Καθηγητής Α’ βαθµίδας ή Αναπληρωτής Καθηγητής Τµήµατος
της Σχολής,

β) τους Προέδρους των Τµηµάτων της Σχολής, και 
γ) τρία (3) µέλη Δ.Ε.Π. από κάθε Τµήµα. 
Στις Σχολές που έχουν µόνο ένα Τµήµα, αντί του Προέδρου

Τµήµατος της περίπτωσης β’ µετέχει ο Κοσµήτορας.

Άρθρο 3
Ίδρυση Τµηµάτων στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων

1. Στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων ιδρύονται την 1η.10.2018 τα
εξής Τµήµατα:

α) Νοσηλευτικής, µε έδρα την πόλη των Ιωαννίνων, το οποίο
εντάσσεται στη Σχολή Επιστηµών Υγείας.

β) Λογοθεραπείας, µε έδρα την πόλη των Ιωαννίνων, το οποίο
εντάσσεται στη Σχολή Επιστηµών Υγείας.

γ) Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία, µε έδρα
την πόλη των Ιωαννίνων, το οποίο εντάσσεται στη Σχολή Κοινω-
νικών Επιστηµών.

δ) Λογιστικής και Χρηµατοοικονοµικής, µε έδρα την πόλη της
Πρέβεζας, το οποίο εντάσσεται στη Σχολή Οικονοµικών και Διοι-
κητικών Επιστηµών.

ε) Μουσικών Σπουδών, µε έδρα την πόλη της Άρτας, το οποίο
εντάσσεται στη Σχολή Μουσικών Σπουδών.

στ) Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών, µε έδρα την πόλη της
Άρτας, το οποίο εντάσσεται στη Σχολή Πληροφορικής και Τηλε-
πικοινωνιών.

ζ) Γεωπονίας, µε έδρα την πόλη της Άρτας, το οποίο εντάσσε-
ται στη Σχολή Γεωπονίας.

η) Ψυχολογίας, µε έδρα την πόλη των Ιωαννίνων, το οποίο εν-
τάσσεται στη Σχολή Κοινωνικών Επιστηµών.

θ) Μετάφρασης και Διερµηνείας, µε έδρα την πόλη της Ηγου-
µενίτσας, το οποίο εντάσσεται στη Σχολή Κοινωνικών Επιστηµών.

ι) Επιστηµών Τροφίµων και Διατροφής, µε έδρα την πόλη της
Άρτας, το οποίο εντάσσεται στη Σχολή Γεωπονίας.

ια) Μηχανολόγων Μηχανικών, µε έδρα την πόλη των Ιωαννί-
νων, το οποίο εντάσσεται στην Πολυτεχνική Σχολή.

2. Η εκπαιδευτική λειτουργία των Τµηµάτων των περιπτώσεων
α’ έως η’ της παραγράφου 1 και η εισαγωγή των πρώτων φοιτη-
τών, αρχίζει από την έναρξη του ακαδηµαϊκού έτους 2019-2020.
Η έναρξη της εκπαιδευτικής λειτουργίας των Τµηµάτων των πε-
ριπτώσεων θ’ έως ια’ της παραγράφου 1 καθορίζεται µε αιτιολο-
γηµένη απόφαση της Συγκλήτου, ύστερα από συνεκτίµηση των
υλικοτεχνικών υποδοµών και του εκπαιδευτικού προσωπικού, και
πάντως όχι αργότερα από το ακαδηµαϊκό έτος 2021-2022. Η
απόφαση αυτή εκδίδεται έως τις 30 Ιουνίου του προηγούµενου
έτους από το έτος έναρξης της εκπαιδευτικής λειτουργίας. Η
προθεσµία του προηγούµενου εδαφίου είναι αποκλειστική. 

Κατ’ εξαίρεση για την έναρξη της εκπαιδευτικής λειτουργίας
και την εισαγωγή των πρώτων φοιτητών κατά το ακαδηµαϊκό
έτος 2019 - 2020, η απόφαση της Συγκλήτου εκδίδεται έως την
31η Δεκεµβρίου 2018.

3. Στα Τµήµατα της παραγράφου 1 λειτουργεί από την
1.10.2018 προσωρινή Συνέλευση και ορίζεται προσωρινός Πρό-
εδρος, µε εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 24 του ν.
4485/2017, έως την 31η.12.2018, οπότε και αναδεικνύεται Πρό-
εδρος µε εκλογική διαδικασία, διαφορετικά έως να καταστούν
αυτοδύναµα, σύµφωνα µε το άρθρο 11 του ν. 4485/2017. Οι Πρό-
εδροι των Τµηµάτων, προσωρινοί ή µη, καθώς και τα µέλη Δ.Ε.Π.
αυτών, συµµετέχουν στα συλλογικά όργανα διοίκησης του Πα-
νεπιστηµίου Ιωαννίνων, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο ν. 4485/
2017. Κατ’ εξαίρεση οι Πρόεδροι των Τµηµάτων των περιπτώ-
σεων θ’ έως ια’ µετέχουν στη Σύγκλητο από την 1η Σεπτεµβρίου
του έτους έναρξης της εκπαιδευτικής τους λειτουργίας.

4. Σε κάθε Τµήµα οργανώνεται Γραµµατεία, η οποία λειτουργεί
σε επίπεδο Τµήµατος σύµφωνα µε την περίπτωση α’ της παρ. 2
του άρθρου 54 του ν. 4178/2013 και παρέχει διοικητική και γραµ-
µατειακή υποστήριξη στο εκπαιδευτικό και ερευνητικό έργο του. 

5. Σε καθένα από τα Τµήµατα Ψυχολογίας, Μετάφρασης και
Διερµηνείας, Επιστηµών Τροφίµων και Διατροφής και Μηχανο-
λόγων Μηχανικών συνιστώνται οκτώ (8) θέσεις µελών Δ.Ε.Π..

6. Ο πρώτος κύκλος σπουδών των Τµηµάτων του παρόντος
άρθρου έχει διάρκεια οκτώ (8) ακαδηµαϊκά εξάµηνα. Εξαιρούνται
τα Τµήµατα Μουσικών Σπουδών, Γεωπονίας, Επιστηµών Τροφί-
µων και Διατροφής και Μηχανολόγων Μηχανικών, στα οποία η
απαιτούµενη διάρκεια φοίτησης για την απόκτηση πτυχίου ορί-
ζεται σε δέκα (10) ακαδηµαϊκά εξάµηνα.

7. Η διαµόρφωση των προγραµµάτων σπουδών των Τµηµάτων
του παρόντος γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο 32 του ν. 4009/2011
(Α’ 195). Τα προγράµµατα αυτά θεωρούνται πιστοποιηµένα έως
την ολοκλήρωση της διαδικασίας πιστοποίησης από την Αρχή
Διασφάλισης Ποιότητας (Α.ΔΙ.Π.), σύµφωνα µε τα άρθρα 70 έως
και 72 και το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης δ’ της παρ. 12 του
άρθρου 80 του ν. 4009/2011.

Άρθρο 4
Προσωπικό 

1. Το πάσης φύσεως προσωπικό του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου, µε τις αν-
τίστοιχες θέσεις, συµπεριλαµβανοµένων και των προσωρινών ή
προσωποπαγών θέσεων, µεταφέρεται αυτοδικαίως, την
1.10.2018, στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, σύµφωνα µε όσα ορί-
ζονται κατωτέρω. Η µεταφορά του ανωτέρω προσωπικού διαπι-
στώνεται µε σχετικές πράξεις του Πρύτανη του Πανεπιστηµίου
Ιωαννίνων, οι οποίες εκδίδονται έως την 31.12.2018, µνηµο-
νεύουν τη θέση και το όνοµα αυτού που την κατέχει, δηµοσιεύον-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και ανατρέχουν στην
1η.10.2018.

2. Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου εντάσσονται στα Τµήµατα
του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων ως εξής:

α) τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Νοσηλευτικής του Τ.Ε.Ι. Ηπεί-
ρου εντάσσονται στο Τµήµα Νοσηλευτικής του Πανεπιστηµίου
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Ιωαννίνων,
β) τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Λογοθεραπείας του Τ.Ε.Ι.

Ηπείρου εντάσσονται στο Τµήµα Λογοθεραπείας του Πανεπιστη-
µίου Ιωαννίνων,

γ) τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Προσχολικής Αγωγής του
Τ.Ε.Ι. Ηπείρου εντάσσονται στο Τµήµα Αγωγής και Φροντίδας
στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων,

δ) τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Λογιστικής και Χρηµατοοικο-
νοµικής του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου εντάσσονται στο Τµήµα Λογιστικής
και Χρηµατοοικονοµικής του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων,

ε) τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Λαϊκής και Παραδοσιακής
Μουσικής του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου εντάσσονται στο Τµήµα Μουσικών
Σπουδών του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων,

στ) τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Μηχανικών Πληροφορικής
Τ.Ε. του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου εντάσσονται στο Τµήµα  Πληροφορικής
και Τηλεπικοινωνιών του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων,

ζ) τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Τεχνολόγων Γεωπόνων του
Τ.Ε.Ι. Ηπείρου εντάσσονται στο Τµήµα Γεωπονίας του Πανεπι-
στηµίου Ιωαννίνων,

η) τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Διοίκησης Επιχειρήσεων εν-
τάσσονται στο Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας του Πανεπι-
στηµίου Ιωαννίνων. 

3. Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου αποκτούν τους ακαδηµαϊ-
κούς τίτλους των µελών Δ.Ε.Π. του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων
κατ’ αντιστοίχιση των κατεχόµενων θέσεων, δηλαδή Α’ βαθµίδας,
Αναπληρωτές, Επίκουροι, υπηρετούντες Λέκτορες, και υποβάλ-
λονται στο ακαδηµαϊκό καθεστώς των µελών Δ.Ε.Π. πανεπιστη-
µίων, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης ειδικότερης διάταξης,
σύµφωνα µε την παράγραφο 4. 

4. α) Όσοι κατέχουν, κατά την 1.10.2018, προσωποπαγή θέση
µέλους Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου, εντάσσονται σε αντίστοιχης
βαθµίδας προσωποπαγή θέση µέλους Δ.Ε.Π. του Πανεπιστηµίου
Ιωαννίνων και όσοι κατέχουν τακτική θέση, επί θητεία µέλους
Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου εντάσσονται σε αντίστοιχης βαθµίδας
οργανική θέση επί θητεία µέλους Δ.Ε.Π. του Πανεπιστηµίου
Ιωαννίνων, µε την επιφύλαξη της υποπερίπτωσης ε’. 

β) Οι Αναπληρωτές Καθηγητές και Επίκουροι Καθηγητές οι
οποίοι κατέχουν τακτική θέση µέλους Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου
κατά την 1.10.2018 εντάσσονται, επίσης, σε προσωποπαγείς θέ-
σεις µελών Δ.Ε.Π. του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, οι οποίες µετα-
τρέπονται σε οργανικές της ίδιας βαθµίδας, ύστερα από αίτησή
τους, µε απόφαση της Συγκλήτου, που δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως. Οι αιτήσεις υποβάλλονται έως την
31.2.2018 και η πράξη µετατροπής εκδίδεται χωρίς τήρηση
άλλης διαδικασίας. Η έναρξη ισχύος της πράξης µετατροπής
ανατρέχει στην 1.10.2018. 

γ) Οι Καθηγητές Α’ βαθµίδας του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου εντάσσονται
οµοίως σε προσωποπαγείς θέσεις µελών Δ.Ε.Π. του Πανεπιστη-
µίου Ιωαννίνων και ζητούν τη µετατροπή της θέσης τους σε µό-
νιµη οργανική θέση της ίδιας βαθµίδας, η οποία διενεργείται
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης ειδικής διάταξης, σύµφωνα µε τα
επόµενα εδάφια. Για τη µετατροπή θέσης, ο ενδιαφερόµενος
υποβάλλει σχετική αίτηση στη Γραµµατεία του Τµήµατος στο
οποίο εντάσσεται, η οποία συνοδεύεται από τα απαιτούµενα δι-
καιολογητικά και βιογραφικό σηµείωµα. Αιτήσεις υποβάλλονται
µέχρι την 31η Αυγούστου 2024 και κρίνονται από επταµελείς επι-
τροπές κρίσης, µε ισάριθµα αναπληρωµατικά µέλη, που αποτε-
λούνται από Καθηγητές Πανεπιστηµίου Α’ βαθµίδας και συνα-
φούς γνωστικού αντικειµένου µε το γνωστικό πεδίο κάθε Τµήµα-
τος. Με πράξη του Πρύτανη του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων,
ύστερα από απόφαση της Συγκλήτου, συγκροτείται µία επιτροπή
κρίσης σε καθένα από τα Τµήµατα της παραγράφου 2. Η Σύγ-
κλητος συντάσσει έναν κατάλογο είκοσι (20) εκλεκτόρων για
κάθε Τµήµα, τον οποίο υποβάλλει στη Συνέλευση του Τµήµατος.
Μέσα σε δέκα (10) εργάσιµες ηµέρες από την υποβολή, η Συνέ-
λευση ή και µεµονωµένα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος µπορούν να
ζητούν την εξαίρεση εκλέκτορα, αν συντρέχουν οι περιπτώσεις
της παρ. 2 του άρθρου 7 του ν. 2690/1999 (Α’ 45), καθώς και αν
αντιλέγουν για τη συνάφεια του γνωστικού αντικειµένου των
εκλεκτόρων. Μετά την παρέλευση της προθεσµίας του προηγού-
µενου εδαφίου, η Σύγκλητος συγκροτεί την επιτροπή επιλέγον-

τας από τον κατάλογο τα τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη της.
Η απόφαση συγκρότησης φέρει ειδική αιτιολογία σε περίπτωση
υποβολής αίτησης εξαίρεσης. Αν εξαιρεθούν τόσα µέλη από τον
κατάλογο ώστε τα εναποµείναντα να µην επαρκούν για τη συγ-
κρότηση της επιτροπής, η Σύγκλητος συντάσσει νέο κατάλογο
και τον κοινοποιεί εκ νέου στη Συνέλευση Τµήµατος. Τα µέλη των
επιτροπών έχουν ετήσια θητεία, η οποία µπορεί να ανανεώνεται.
Οι αιτήσεις εξετάζονται και αξιολογούνται για να διαπιστωθεί η
συνδροµή των προσόντων που προβλέπονται στο στοιχείο iii της
υποπερίπτωσης γγ’ της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου
19 του ν. 4009/2011. Οι αιτήσεις εξετάζονται το αργότερο µέσα
σε ένα δίµηνο από την υποβολή τους µε πλήρη φάκελο. Οι απο-
φάσεις των επιτροπών υποβάλλονται στον Πρύτανη για τον
έλεγχο νοµιµότητας, ο οποίος πραγµατοποιείται σε αποκλειστική
προθεσµία τριάντα (30) ηµερών. Ο Πρύτανης εκδίδει για τη µε-
τατροπή της θέσης σχετική πράξη µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από
την παρέλευση της τριακονθήµερης προθεσµίας για τον έλεγχο
νοµιµότητας. Η πράξη µνηµονεύει τη θέση και το όνοµα αυτού
που την κατέχει και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως. Η πράξη µετατροπής υπόκειται σε έλεγχο νοµιµότητας
από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, αυτε-
παγγέλτως ή ύστερα από υποβολή ένστασης που κατατίθεται
µέσα σε εξήντα (60) ηµέρες από τη δηµοσίευσή της. Ο έλεγχος
νοµιµότητας από τον Υπουργό ολοκληρώνεται σε αποκλειστική
προθεσµία τριάντα (30) ηµερών από την περιέλευση του φακέ-
λου στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η
έναρξη ισχύος της πράξης µετατροπής ανατρέχει στην
1η.10.2018, εφόσον η αίτηση υποβληθεί έως την 30η.12.2018. Αι-
τήσεις µετατροπής θέσης υποβάλλονται έως δύο (2) φορές. Η
δεύτερη αίτηση υποβάλλεται µετά την παρέλευση ενός (1) έτους
από την έκδοση της αρνητικής απόφασης. Σε περίπτωση απόρ-
ριψης και της δεύτερης αίτησης το µέλος Δ.Ε.Π. παραµένει στη
θέση την οποία κατέχει. 

δ) Τα µέλη Δ.Ε.Π. των περιπτώσεων α’ έως γ’ που παραµένουν
σε προσωποπαγείς θέσεις διατηρούν το µισθολογικό καθεστώς
της θέσης που κατέχουν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος.
Όσοι εντάσσονται σε τακτικές θέσεις υπάγονται στο µισθολογικό
καθεστώς µέλους Δ.Ε.Π. Πανεπιστηµίου από 1.1.2020, εφόσον
η πράξη µετατροπής εκδοθεί πριν από την ηµεροµηνία αυτή, δια-
φορετικά από την ηµεροµηνία έκδοσης της πράξης. 

ε) Οι υπηρετούντες Λέκτορες (πρώην Καθηγητές Εφαρµογών)
εντάσσονται σε οργανικές θέσεις επί θητεία ή σε προσωποπα-
γείς θέσεις Λεκτόρων Εφαρµογών, ανάλογα µε τη θέση που κα-
τέχουν την 1.10.2018, διατηρώντας το µισθολογικό καθεστώς
Καθηγητή εφαρµογών Τ.Ε.Ι. και στα αντίστοιχα Τµήµατα, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 2. Η κατηγορία αυτή ανήκει στα µέλη
Δ.Ε.Π. Πανεπιστηµίου και υπάγεται:

α) στις κείµενες διατάξεις πριν από την έναρξη ισχύος του ν.
4485/2017 για τους Καθηγητές Εφαρµογών,

β) στις διατάξεις του ν. 4485/2017 που αφορούν τους υπηρε-
τούντες Λέκτορες ως προς το δικαίωµα εκλέγειν, καθώς και συµ-
µετοχής στα συλλογικά όργανα διοίκησης του ιδρύµατος. Για το
ωράριο διδακτικής απασχόλησης ισχύει η νοµοθεσία που διέπει
τους υπηρετούντες Λέκτορες Πανεπιστηµίου. Όποιος είναι κά-
τοχος διδακτορικού διπλώµατος υποβάλλει αίτηση έως την
31.12.2022 στη Σύγκλητο, η οποία αποφασίζει για τη µετατροπή
της θέσης σε οργανική θέση επί θητεία ή σε προσωποπαγή θέση
Λέκτορα. Για γνωστικό αντικείµενο εξαιρετικής και αδιαµφισβή-
τητης ιδιαιτερότητας, όπου δεν είναι δυνατή ή συνήθης, η εκπό-
νηση διδακτορικής διατριβής σύµφωνα µε τους κανόνες της
οικείας τέχνης ή επιστήµης, για την τροπή της θέσης αποφασίζει,
σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 19 του ν. 4009/2011, πενταµελής επιτροπή που αποτελείται
από µέλη Δ.Ε.Π. τουλάχιστον της βαθµίδας του Επίκουρου, ιδίου
ή συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε αυτό του αιτούµενου τη
µετατροπή. Η επιτροπή αυτή συγκροτείται µε απόφαση της Συγ-
κλήτου και δύο (2) τουλάχιστον από τα µέλη της προέρχονται
από άλλο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής. Οι αποφάσεις
της επιτροπής υποβάλλονται στον Πρύτανη για τον έλεγχο νοµι-
µότητας, ο οποίος πραγµατοποιείται σε αποκλειστική προθεσµία
τριάντα (30) ηµερών. Ο Πρύτανης εκδίδει για τη µετατροπή της
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θέσης σχετική πράξη µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από την υπο-
βολή της αίτησης µε συνηµµένο το απαιτούµενο δικαιολογητικό,
σε περίπτωση τροπής της θέσης µε προσκόµιση διδακτορικού
διπλώµατος, διαφορετικά µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από την πα-
ρέλευση της τριακονθήµερης προθεσµίας για τον έλεγχο νοµι-
µότητας. Η πράξη µνηµονεύει τη θέση και το όνοµα αυτού που
την κατέχει και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Η πράξη µετατροπής υπόκειται σε έλεγχο νοµιµότητας από τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, αυτεπαγγέλ-
τως ή ύστερα από υποβολή ένστασης που κατατίθεται µέσα σε
εξήντα (60) ηµέρες από τη δηµοσίευσή της. Ο έλεγχος νοµιµό-
τητας από τον Υπουργό ολοκληρώνεται σε αποκλειστική προθε-
σµία τριάντα (30) ηµερών από την περιέλευση του φακέλου στο
Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Οι πράξεις
µετατροπής έχουν έναρξη ισχύος την 1η.10.2018, εφόσον ο
αιτών είναι κάτοχος διδακτορικού διπλώµατος ή κατέχει τα προ-
σόντα κατά την ηµεροµηνία αυτή, διαφορετικά την ηµεροµηνία
έκδοσης της πράξης. Η υπαγωγή στο ακαδηµαϊκό καθεστώς Λέ-
κτορα Πανεπιστηµίου γίνεται µε την έναρξη ισχύος της πράξης
µετατροπής, ενώ η µισθολογική προσαρµογή επέρχεται την
1η.1.2020, εφόσον η πράξη εκδοθεί πριν από την ηµεροµηνία
αυτή, διαφορετικά από την ηµεροµηνία έκδοσης της πράξης.

στ) Η ένταξη των µελών Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου στο Πανεπι-
στήµιο Ιωαννίνων και η υπαγωγή στο ακαδηµαϊκό καθεστώς των
µελών Δ.Ε.Π. Πανεπιστηµίου, γίνεται αποκλειστικά σύµφωνα µε
τις διατάξεις του παρόντος νόµου, οι οποίες υπερισχύουν κάθε
άλλης ειδικής διάταξης. 

5. Οι διαδικασίες εκλογής σε νέες θέσεις µελών Δ.Ε.Π. του
Τ.Ε.Ι. Ηπείρου για τις οποίες έχει εκδοθεί προκήρυξη έως την
1η.10.2018, και οι διαδικασίες εξέλιξης ή µονιµοποίησης για τις
οποίες έχει υποβληθεί αίτηση από το ενδιαφερόµενο για εξέλιξη
µέλος Δ.Ε.Π. έως την 1.10.2018, καθώς και οι διαδικασίες µετα-
κίνησης που εκκρεµούν κατά την 1.10.2018, συνεχίζονται κανο-
νικά από το σηµείο που βρίσκονται και ολοκληρώνονται από τα
αρµόδια όργανα των αντίστοιχων, σύµφωνα µε την παράγραφο
2, Τµηµάτων του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων και σύµφωνα µε τις
διατάξεις και τα πραγµατικά περιστατικά που ίσχυαν κατά τη δη-
µοσίευση της προκήρυξης ή υποβολής της αίτησης. Μετά την
ολοκλήρωση της διαδικασίας, εφαρµόζονται όσα ορίζονται στην
παράγραφο 4.

6. Η χρονική προϋπόθεση υπηρεσίας πέντε (5) τουλάχιστον
ετών στο ίδιο Τµήµα, που προβλέπεται στην παρ. 5 του άρθρου
16 του ν. 4009/2011 δεν απαιτείται στις περιπτώσεις µετακίνησης
µελών Δ.Ε.Π. σε Τµήµατα του άρθρου 3. Αυτό ισχύει για την
πρώτη µετακίνηση µετά την ένταξη των καθηγητών σε Τµήµα του
Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων και αφορά και τους ήδη υπηρετούντες
καθηγητές του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων για µετακίνηση προς
τα Τµήµατα του άρθρου 3. Οι διατάξεις της παρούσας ισχύουν
µόνο για αιτήσεις που κατατίθενται έως την 31η Δεκεµβρίου του
έτους έναρξης της ακαδηµαϊκής λειτουργίας του Τµήµατος υπο-
δοχής.

7. Τα έτη που τα µέλη Δ.Ε.Π. έχουν διανύσει στην εκάστοτε
βαθµίδα ως µέλη Δ.Ε.Π. Τ.Ε.Ι. συνυπολογίζονται, µετά την ένταξή
τους στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, σαν να έχουν διανυθεί στην
οικεία βαθµίδα Καθηγητή πανεπιστηµίου.

8. α) Τα µέλη του Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Ε.ΔΙ.Π.) και Ειδικού Τεχνικού Εργαστηριακού Προσωπικού
(Ε.Τ.Ε.Π.) του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου εντάσσονται σε Τµήµατα-Σχολές
του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, σύµφωνα µε την αντιστοιχία της
παραγράφου 2, διαφορετικά στο Ίδρυµα, αναλόγως µε το που
ανήκουν οι θέσεις τους. Αν οι θέσεις τους είναι κατανεµηµένες
σε Τοµείς, εντάσσονται στο αντίστοιχο Τµήµα του Πανεπιστηµίου
στο οποίο εντάσσονται και τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Τ.Ε.Ι.
στο οποίο ανήκε ο Τοµέας. Τα µέλη της παρούσας εντάσσονται
µε την ίδια εργασιακή σχέση που κατέχουν, οργανική θέση ή
προσωποπαγή, και υποβάλλονται στο ακαδηµαϊκό καθεστώς των
µελών Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. Πανεπιστηµίου, καθώς και στο αντί-
στοιχο µισθολογικό καθεστώς. Η µισθολογική προσαρµογή επέρ-
χεται την 1.1.2020. Αν προκύπτουν τακτικές µηνιαίες αποδοχές
χαµηλότερες από αυτές που δικαιούνταν ως εργαζόµενοι σε
Τ.Ε.Ι., η διαφορά διατηρείται ως προσωπική. Η εν λόγω προσω-

πική διαφορά µειώνεται από οποιαδήποτε µελλοντική αύξηση
των αποδοχών, πλην της χορήγησης παροχών και επιδοµάτων
που προβλέπονται στο άρθρο 155 του ν. 4472/2017 (Α’ 74). Κατά
τα λοιπά εφαρµόζεται η παρ. 3 του άρθρου 27 του ν. 4386/2016
(Α’ 83). 

β) Οι εκκρεµείς διαδικασίες κρίσης και µονιµοποίησης µελών
Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. ολοκληρώνονται από τα όργανα του Τµήµα-
τος του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων στο οποίο εντάσσονται.

9. Το µόνιµο και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου διοικητικό προσωπικό που υπηρετεί κατά την
1.10.2018 στο Τ.Ε.Ι. Ηπείρου, µεταφέρεται αυτοδικαίως στο Πα-
νεπιστήµιο Ιωαννίνων σε αντίστοιχη θέση αυτής που κατέχει, ορ-
γανική θέση ή προσωποπαγή, µε την ίδια εργασιακή σχέση, στην
ίδια κατηγορία-εκπαιδευτική βαθµίδα, στον ίδιο κλάδο, στην ίδια
ειδικότητα και µε το βαθµό που κατέχει, παραµένοντας στην ίδια
έδρα (πόλη εργασίας). Είναι δυνατή η µετακίνησή τους σε άλλη
πόλη εργασίας, µετά από αίτησή τους. Η µετακίνηση και η τοπο-
θέτηση γίνονται µε απόφαση του Πρυτανικού Συµβουλίου, σύµ-
φωνα µε τις υπηρεσιακές ανάγκες και συνεκτιµώντας την οικο-
γενειακή κατάσταση, λόγους υγείας, καθώς και λοιπά κοινωνικά
και οικονοµικά κριτήρια. Οι δικηγόροι µε σύµβαση αορίστου χρό-
νου και πάγια έµµισθη εντολή µεταφέρονται αυτοδίκαια και εξα-
κολουθούν να παρέχουν τις υπηρεσίες τους και να ασκούν τα
καθήκοντά τους στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων µε την ίδια εργα-
σιακή σχέση, τους ίδιους όρους και την ίδια διάρκεια.

10. Προσωπικό του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου µε σχέση εργασίας ιδιωτι-
κού δικαίου ορισµένου χρόνου, επιστηµονικοί συνεργάτες και ερ-
γαστηριακοί συνεργάτες, ακαδηµαϊκοί υπότροφοι, καθώς και
λοιπές κατηγορίες έκτακτου προσωπικού εξακολουθούν να πα-
ρέχουν τις υπηρεσίες τους και να ασκούν τα καθήκοντά τους στο
Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων µε το ίδιο καθεστώς, τους ίδιους όρους
και την ίδια διάρκεια. Το ίδιο ισχύει και για τις συναφθείσες συµ-
βάσεις έργου.

11. Οι κενές θέσεις πάσης φύσεως προσωπικού του Τ.Ε.Ι.
Ηπείρου µεταφέρονται στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων. Θέσεις
µελών Δ.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. για την προκήρυξη των οποίων
έχει εκδοθεί εγκριτική απόφαση της επιτροπής της παρ. 1 του
άρθρου 2 της ΠΥΣ 33/2006 (Α’ 280) προκηρύσσονται από το Πα-
νεπιστήµιο Ιωαννίνων.

Άρθρο 5
Φοιτητές του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου

1. Οι εγγεγραµµένοι φοιτητές σε Τµήµατα του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου,
δηλαδή όσοι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος δεν έχουν
ολοκληρώσει όλες τις υποχρεώσεις που απαιτούνται από το πρό-
γραµµα σπουδών για τη λήψη πτυχίου, εντάσσονται αυτοδικαίως
στα αντίστοιχα, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 4,
Τµήµατα του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, µε δικαίωµα να ολοκλη-
ρώσουν τις σπουδές τους, σύµφωνα µε τις παραγράφους 2 και
5. Οι φοιτητές του Τµήµατος Διοίκησης Επιχειρήσεων εντάσσον-
ται αυτοδικαίως στο Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας, αλλά
ολοκληρώνουν τις σπουδές τους µόνο σύµφωνα µε όσα ορίζον-
ται στην παράγραφο 2.

2. Η εκπαιδευτική λειτουργία των Τµηµάτων του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου
συνεχίζεται µεταβατικώς µέχρι την αποφοίτηση των ήδη εγγε-
γραµµένων, κατά την 1.10.2018, φοιτητών και όσων εγγραφούν
κατά το ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019. Προγράµµατα µεταπτυχια-
κών σπουδών των Τµηµάτων του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου συνεχίζονται έως
την ολοκλήρωση του προγράµµατος από εγγεγραµµένους έως
και το χειµερινό εξάµηνο του ακαδηµαϊκού έτους 2018-2019 φοι-
τητές. Οι φοιτητές των προηγούµενων εδαφίων συνεχίζουν και
ολοκληρώνουν το πρόγραµµα σπουδών του Τµήµατος Τ.Ε.Ι. ει-
σαγωγής τους και λαµβάνουν τον αντίστοιχο τίτλο σπουδών Τµή-
µατος Τ.Ε.Ι.. 

3. Για τη διεξαγωγή των εκπαιδευτικών και εξεταστικών διαδι-
κασιών και την πρακτική άσκηση των φοιτητών, αρµόδια είναι τα
µέλη Δ.Ε.Π. που προέρχονται από τα αντίστοιχα Τµήµατα Τ.Ε.Ι.
και τα οποία συνεχίζουν να ασκούν τα ανατεθειµένα σε αυτούς
διδακτικά καθήκοντα στο Τµήµα προέλευσης, σε προπτυχιακές
και µεταπτυχιακές σπουδές, καθώς και όσα τους ανατεθούν µε
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απόφαση των οργάνων του Τµήµατος του Πανεπιστηµίου στο
οποίο εντάσσονται. Σχετικές αρµοδιότητες µπορεί να ανατίθενται
και σε άλλα µέλη Δ.Ε.Π. του Ιδρύµατος. 

4. Για την ολοκλήρωση των προγραµµάτων σπουδών, την πα-
ροχή τίτλων σπουδών, την έκδοση πιστοποιητικών και πάσης φύ-
σεως βεβαιώσεων, καθώς και τη χορήγηση πιστοποιητικών και
βεβαιώσεων σε αποφοίτους των Τµηµάτων αυτών αρµόδια είναι
τα όργανα των αντίστοιχων, σύµφωνα µε την παράγραφο 1, Τµη-
µάτων του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων. 

5. Οι προπτυχιακοί φοιτητές που εξετάζονται επιτυχώς στα
απαιτούµενα για τη λήψη πτυχίου υποχρεωτικά και επιλεγόµενα
µαθήµατα του πρώτου κύκλου σπουδών του Τµήµατος Τ.Ε.Ι. ει-
σαγωγής τους, έχουν τη δυνατότητα µε αίτηση, που καταθέτουν
στη γραµµατεία του Τµήµατος στο οποίο εντάσσονται σύµφωνα
µε την παράγραφο 1, αντί να ορκιστούν και να λάβουν πτυχίο
Τ.Ε.Ι. σύµφωνα µε την παράγραφο 2, να παρακολουθήσουν επι-
πλέον µαθήµατα από το πρόγραµµα σπουδών του αντίστοιχου
Τµήµατος Πανεπιστηµίου και να λάβουν πτυχίο πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης. Η αίτηση υποβάλλεται έως τις 15.9.2019, διαφο-
ρετικά µέσα σε εξήντα (60) ηµέρες από την ανάρτηση της βαθ-
µολογίας στο τελευταίο µάθηµα και είναι δυνατόν να ανακληθεί
µε νέα αίτηση του ενδιαφεροµένου που υποβάλλεται το αργό-
τερο έξι (6) µήνες µετά την κατάθεση της αρχικής δήλωσης. Τα
επιπλέον µαθήµατα καθορίζονται µε πράξη του Προέδρου του
Τµήµατος, ύστερα από σχετική απόφαση της Συνέλευσης Τµή-
µατος, η οποία εγκρίνεται από τη Σύγκλητο και µε την οποία γί-
νεται αντιστοίχιση µαθηµάτων του προγράµµατος σπουδών του
Τµήµατος Τ.Ε.Ι. µε µαθήµατα του προγράµµατος σπουδών του
Τµήµατος του Πανεπιστηµίου. Η απόφαση της Συνέλευσης του
Τµήµατος, του προηγούµενου εδαφίου, µε τους πρόσθετους
όρους λήψης πτυχίου Πανεπιστηµίου, εκδίδεται έως την
31.6.2019 και σε κάθε περίπτωση πριν από την υποβολή της αί-
τησης από τους φοιτητές. Δεν αντιστοιχείται µε µάθηµα και δεν
λαµβάνεται υπόψη για τη λήψη του πτυχίου πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης η πρακτική άσκηση, εκτός αν περιλαµβάνεται πρα-
κτική άσκηση και στο αντίστοιχο πρόγραµµα σπουδών του
Τµήµατος του Πανεπιστηµίου. Για τα µαθήµατα που ολοκλήρωσε
επιτυχώς ο φοιτητής και την πρακτική άσκηση, που δεν λαµβά-
νονται υπόψη για τη λήψη του πτυχίου πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης, χορηγείται σχετική βεβαίωση παρακολούθησης.

6. Οι φοιτητές που κατά την έναρξη του ακαδηµαϊκού έτους
2019-2020 έχουν υπερβεί τη διάρκεια των εξαµήνων που απαι-
τούνται για τη λήψη του τίτλου σπουδών, σύµφωνα µε το ενδει-
κτικό πρόγραµµα σπουδών, προσαυξανόµενη κατά τέσσερα (4)
εξάµηνα, έχουν µόνο το δικαίωµα να ολοκληρώσουν τον πρώτο
κύκλο σπουδών Τµήµατος Τ.Ε.Ι.. 

7. Εγγραφές και µετεγγραφές φοιτητών στα Τµήµατα του
Τ.Ε.Ι. Ηπείρου διενεργούνται αποκλειστικά και µόνο για το ακα-
δηµαϊκό έτος 2018-2019 και οι φοιτητές λαµβάνουν πτυχίο Τ.Ε.Ι.
ή Πανεπιστηµίου, σύµφωνα µε τις παραγράφους 2 και 5. 

Άρθρο 6
Μετονοµασία του Τµήµατος Φιλοσοφίας, Παιδαγωγικής και

Ψυχολογίας της Φιλοσοφικής Σχολής 
του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων

1. Από το ακαδηµαϊκό έτος 2019-2020 το Τµήµα Φιλοσοφίας,
Παιδαγωγικής και Ψυχολογίας (Φ.Π.Ψ.) της Φιλοσοφικής Σχολής
του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων µετονοµάζεται σε Τµήµα Φιλοσο-
φίας.

2. To Τµήµα Φιλοσοφίας χορηγεί πτυχίο το οποίο θεωρείται
ως προς κάθε συνέπεια αντίστοιχο και ισότιµο µε το πτυχίο Φι-
λοσοφίας, Παιδαγωγικής και Ψυχολογίας και οι απόφοιτοί του
εντάσσονται στον κλάδο ΠΕ02 Φιλολόγων της παρ. 2 του άρθρου
29 του ν. 4521/2018  (Α’38).

3. Η εκπαιδευτική λειτουργία του Τµήµατος Φιλοσοφίας και η
εισαγωγή των πρώτων φοιτητών αρχίζει από το ακαδηµαϊκό έτος
2019-2020.

4. Ο πρώτος κύκλος σπουδών διαρκεί οκτώ (8) ακαδηµαϊκά
εξάµηνα. Η διαµόρφωση του προγράµµατος σπουδών γίνεται
σύµφωνα µε το άρθρο 32 του ν. 4009/2011 και θεωρείται πιστο-

ποιηµένο έως την ολοκλήρωση της διαδικασίας πιστοποίησης
από την Α.ΔΙ.Π., σύµφωνα µε τα άρθρα 70 έως και 72 και το δεύ-
τερο εδάφιο της περίπτωσης δ’ της παρ. 12 του άρθρου 80 του
ν. 4009/2011.

5. Στο Τµήµα παρέχει διοικητική και γραµµατειακή υποστήριξη
Γραµµατεία, η οποία οργανώνεται και λειτουργεί σε επίπεδο Τµή-
µατος, σύµφωνα µε την έννοια της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του
άρθρου 54 του ν. 4178/2013 (Α’ 174).

6. Τα εργαστήρια και λοιπές εκπαιδευτικές µονάδες του Τµή-
µατος Φιλοσοφίας, Παιδαγωγικής και Ψυχολογίας, που έχουν
κατανεµηθεί στον Τοµέα Ψυχολογίας εντάσσονται στο Τµήµα
Ψυχολογίας, µε διαπιστωτική πράξη του Πρύτανη, η οποία δη-
µοσιεύεται στην εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

7. Το Τµήµα Φιλοσοφίας διοικείται από τα όργανα διοίκησης
του Τµήµατος Φ.Π.Ψ.. Τα µέλη Δ.Ε.Π., Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π., καθώς και οι φοιτητές που συµµετέχουν στα όργανα δι-
οίκησης και µεταφέρονται στο Τµήµα Ψυχολογίας, σύµφωνα µε
τις επόµενες παραγράφους αντικαθίστανται µε ορισµό ή εκλογή,
σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο ν. 4485/2017.

8. Το Διδακτικό Ερευνητικό Προσωπικό (Δ.Ε.Π.), το Ειδικό Εκ-
παιδευτικό Προσωπικό (Ε.Ε.Π.), το Εργαστηριακό Διδακτικό
Προσωπικό (Ε.ΔΙ.Π.) και το Ειδικό Τεχνικό Εργαστηριακό Προ-
σωπικό (Ε.Τ.Ε.Π.), το οποίο υπηρετεί µέχρι την έναρξη ισχύος
του παρόντος στον Τοµέα Ψυχολογίας του Τµήµατος Φ.Π.Ψ., εν-
τάσσεται στο Τµήµα Ψυχολογίας, µε πράξη του Πρύτανη που δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Οι θέσεις που
κατέχουν µεταφέρονται ταυτοχρόνως µε την πράξη κατανοµής
και ένταξής τους στο νέο Τµήµα. Εκκρεµείς διαδικασίες διορι-
σµού, εξέλιξης ή µετακίνησης συνεχίζονται από ένα από τα δύο
Τµήµατα Φιλοσοφίας ή Ψυχολογίας, ανάλογα µε το γνωστικό αν-
τικείµενο, ύστερα από ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση του Πρύ-
τανη, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Εκλεκτορικά που έχουν ήδη συγκροτηθεί δεν θίγονται.

9. Οι ακαδηµαϊκοί υπότροφοι, καθώς και λοιπές κατηγορίες
έκτακτου προσωπικού, η σύµβαση των οποίων δεν λήγει µέχρι
την έναρξη λειτουργίας του ακαδηµαϊκού έτους 2019-2020, µπο-
ρεί να εντάσσονται στο Τµήµα Ψυχολογίας, µε πράξη του Πρύ-
τανη του Πανεπιστηµίου που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, ύστερα από αιτιολογηµένη αίτηση των ενδιαφε-
ροµένων και γνώµη της Συνέλευσης του Τµήµατος Ψυχολογίας.
Το προσωπικό αυτό εξακολουθεί να διέπεται από το καθεστώς
µε το οποίο είχε προσληφθεί ως τη λήξη της σύµβασής του.

10. Φοιτητές που έχουν εισαχθεί στο Τµήµα Φ.Π.Ψ. κατά τα
ακαδηµαϊκά έτη 2016-2017, 2017-2018 και όσοι εγγραφούν κατά
το ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019, εντάσσονται σε ένα από τα Τµή-
µατα Φιλοσοφίας ή Ψυχολογίας ως εξής:

α) Οι φοιτητές των κατευθύνσεων Φιλοσοφίας και Παιδαγωγι-
κής, που έχουν εισαχθεί το ακαδηµαϊκό έτος 2016-2017, εντάσ-
σονται αυτοδίκαια στο Τµήµα Φιλοσοφίας. 

β) Οι φοιτητές της κατεύθυνσης Ψυχολογίας, που έχουν ει-
σαχθεί το ακαδηµαϊκό έτος 2016-2017, καθώς και οι φοιτητές του
Τµήµατος Φ.Π.Ψ. που έχουν εισαχθεί το ακαδηµαϊκό έτος 2017-
2018 και όσοι εισάγονται το ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019 εντάσ-
σονται σε οποιοδήποτε από τα δύο Τµήµατα, ύστερα από
δήλωση προτίµησης και απόφαση της Συγκλήτου. Η δήλωση
υποβάλλεται µέσα σε προθεσµία που καθορίζεται µε απόφαση
της Συγκλήτου και δεν ανακαλείται.

11. Όσοι φοιτητές έχουν εισαχθεί έως και το ακαδηµαϊκό έτος
2015-2016 και όσοι από τους φοιτητές της παραγράφου 10 δεν
υποβάλουν δήλωση προτίµησης έχουν δικαίωµα να ολοκληρώ-
σουν το πρόγραµµα σπουδών του Τµήµατος Φ.Π.Ψ. και να λά-
βουν το αντίστοιχο πτυχίο. Η εκπαιδευτική λειτουργία του
Τµήµατος Φ.Π.Ψ. συνεχίζεται µεταβατικά µέχρι την αποφοίτηση
των φοιτητών αυτών. Τα όργανα του Τµήµατος Φιλοσοφίας είναι
αρµόδια για την ολοκλήρωση του προγράµµατος σπουδών του
Τµήµατος Φ.Π.Ψ., την παροχή τίτλων σπουδών, την έκδοση πι-
στοποιητικών και πάσης φύσεως βεβαιώσεων, καθώς και τη χο-
ρήγηση πιστοποιητικών και βεβαιώσεων σε αποφοίτους του
Τµήµατος.

12. Οι υποψήφιοι διδάκτορες του Τµήµατος Φ.Π.Ψ. µπορεί να
εντάσσονται στο Τµήµα Ψυχολογίας ύστερα από αίτησή τους και
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απόφαση της Συγκλήτου.

Άρθρο 7 
Πανεπιστηµιακό Ερευνητικό Κέντρο

Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων

1. Στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων ιδρύεται Πανεπιστηµιακό Ερευ-
νητικό Κέντρο (Π.Ε.Κ.) ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα, υπό την εποπτεία της Συγκλήτου και
του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων. 

2. Έδρα του Π.Ε.Κ. είναι η έδρα του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων,
στις εγκαταστάσεις του οποίου στεγάζεται και λειτουργεί, χρη-
σιµοποιώντας τις υλικοτεχνικές υποδοµές του Πανεπιστηµίου
που του παραχωρούνται µε απόφαση της Συγκλήτου, µέχρις
ότου αποκτήσει ιδιόκτητους χώρους εγκατάστασης. Με από-
φαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Π.Ε.Κ. και έγκριση της
Συγκλήτου µπορεί να ιδρύονται γραφεία και παραρτήµατα σε
άλλες πόλεις της Ελλάδας.

3. Σκοποί του Π.Ε.Κ. είναι:
Η διεξαγωγή βασικής και εφαρµοσµένης έρευνας, η αξιοποί-

ηση των ερευνητικών αποτελεσµάτων προς όφελος της ελληνι-
κής κοινωνίας, η συµβολή στην εξειδίκευση νέων επιστηµόνων,
η παροχή υπηρεσιών σε δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς, η δια-
µεσολάβηση ανάµεσα στο δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα για την
ανάπτυξη ερευνητικών µονάδων στις επιχειρήσεις, καθώς και η
προβολή της ελληνικής γλώσσας και του ελληνικού πολιτισµού
στο εξωτερικό, ιδίως στους τοµείς:

α) των βιοεπιστηµών,
β) του περιβάλλοντος και αειφόρου ανάπτυξης,
γ) του υδάτινου περιβάλλοντος και στήριξης της αλιευτικής

παραγωγής,
δ) των επιστηµών υλικών και υπολογισµών,
ε) οικονοµικής ανάλυσης και αλληλέγγυας οικονοµίας,

στ) των νεοελληνικών σπουδών, της ελληνικής γραµµατείας,
ιστορίας, τεχνών, γλωσσολογίας, της ψυχολογίας, των παιδαγω-
γικών, της λαογραφίας και της κοινωνικής ανθρωπολογίας και 

ζ) της ψηφιακής καινοτοµίας.
4. Για την επίτευξη των παραπάνω σκοπών, το Π.Ε.Κ.: 
α) εκπονεί µελέτες κάθε φύσης και εκτελεί ή διαχειρίζεται εγ-

κεκριµένα ερευνητικά ή αναπτυξιακά προγράµµατα και έργα, τα
οποία εµπίπτουν στους τοµείς της παραγράφου 3,

β) συνεργάζεται µε παραγωγικούς φορείς της Ελλάδας ή της
αλλοδαπής και προωθεί την οικονοµική αξιοποίηση των ερευνη-
τικών αποτελεσµάτων,

γ) συνεργάζεται µε διεθνείς οργανισµούς, το Ελληνικό Δηµό-
σιο, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου, τους
Ο.Τ.Α., τις κατά τόπους Περιφέρειες, συνεταιρισµούς, επιστηµο-
νικές ενώσεις, φορείς παροχής υπηρεσιών υγείας και Α.Ε.Ι. και
επιστηµονικά ή τεχνολογικά πάρκα, διαµεσολαβώντας στη δια-
σύνδεση της έρευνας µε την εκπαίδευση και την παραγωγή αγα-
θών, 

δ) συνεργάζεται µε έλληνες και ξένους εµπειρογνώµονες σε
θέµατα που άπτονται του αντικειµένου του για την προώθηση
των σκοπών του,

ε) αναπτύσσει οποιαδήποτε άλλη δραστηριότητα συναφή µε
τους παραπάνω σκοπούς. 

5. Το Π.Ε.Κ. αποτελείται από τα εξής Ινστιτούτα: 
α) βιοεπιστηµών, το οποίο λειτουργεί στην πόλη των Ιωαννί-

νων, µε εξειδίκευση σε θέµατα λειτουργικής γονιδιωµατικής, βιο-
λογίας της ανάπτυξης, καθώς και έρευνας σχετικής µε τη
διάγνωση ή τη θεραπεία ανθρώπινων νόσων, 

β) επιστήµης υλικών και υπολογισµών, το οποίο λειτουργεί
στην πόλη των Ιωαννίνων, µε εξειδίκευση στο σχεδιασµό, στην
ανάπτυξη και στις εφαρµογές των επιστηµών και των τεχνολο-
γιών νέων υλικών, καθώς και σε ψηφιακές καινοτοµίες αξιοποί-
ησης τεχνολογιών πληροφορικής και τηλεπικοινωνιών, 

γ) ανθρωπιστικών και κοινωνικών σπουδών, το οποίο λειτουρ-
γεί στην πόλη των Ιωαννίνων, µε εξειδίκευση στις νεοελληνικές
σπουδές, στην ελληνική γραµµατεία, την εκπαίδευση, την ιστο-
ρία, τις τέχνες και τη γλωσσολογία,

δ) οικονοµικής ανάλυσης και αλληλέγγυας οικονοµίας, το

οποίο λειτουργεί στην πόλη των Ιωαννίνων, µε εξειδίκευση στην
ανάλυση οικονοµικών και κοινωνικών φαινοµένων, µε σκοπό την
προώθηση εναλλακτικών µορφών ανάπτυξης µε επίκεντρο τον
άνθρωπο και το περιβάλλον,

ε) περιβάλλοντος και αειφόρου ανάπτυξης, το οποίο λειτουρ-
γεί στην πόλη των Ιωαννίνων, µε εξειδίκευση στις τεχνολογίες
ελέγχου και προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος, στη διατή-
ρηση της βιοποικιλότητας και στην εφαρµογή µοντέλων ανάπτυ-
ξης βασισµένων στην αειφορία µε έµφαση στην προστασία των
υδατικών και εδαφικών πόρων και στα χαρακτηριστικά της αγρο-
διατροφής, Στο Ινστιτούτο περιβάλλοντος και αειφόρου ανάπτυ-
ξης ιδρύεται παράρτηµα (σταθµός) υδάτινου περιβάλλοντος και
αειφόρου ανάπτυξης, µε εξειδίκευση στην στήριξη της αλιευτι-
κής παραγωγής, την ανάδειξη και προστασία του υδάτινου περι-
βάλλοντος, καθώς και την παροχή εξειδικευµένης γνώσης σε
θέµατα αλιείας, υδατοκαλλιεργειών και προστασίας. Με από-
φαση της Συγκλήτου καθορίζεται η έδρα του παραρτήµατος.

στ) Ινστιτούτο Ψηφιακής Καινοτοµίας, το οποίο λειτουργεί
στην πόλη των Ιωαννίνων, αναφέρεται στην αξιοποίηση των Τε-
χνολογιών Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών (ΤΠΕ) για τον ευ-
ρύτερο ψηφιακό µετασχηµατισµό που υφίσταται η σύγχρονη
κοινωνία στις περισσότερες δραστηριότητές της, όπως οικονο-
µία, πολιτισµός, βιοµηχανία και επιστήµες. Oι δραστηριότητες
του Ινστιτούτου περιλαµβάνουν τη βασική και εφαρµοσµένη πλη-
ροφορική και τη µηχανική υπολογιστών, στο πλαίσιο ενός ευ-
ρέως φάσµατος εφαρµογών, όπως η επιχειρηµατικότητα, η
διοίκηση, ο πολιτισµός, το περιβάλλον, η υγεία και η διεπιστηµο-
νικότητα.

6. Πόροι του Π.Ε.Κ. είναι:
α) επιχορηγήσεις από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουρ-

γείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που χορηγούνται
στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων ειδικά για τη λειτουργία του ερευ-
νητικού κέντρου,

β) χρηµατοδοτήσεις από ερευνητικά προγράµµατα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, διεθνείς οργανισµούς, το Ελληνικό Δηµόσιο,
καθώς και χορηγίες από ιδιωτικές επιχειρήσεις και ιδιώτες,

γ) δωρεές, κληρονοµίες, κληροδοσίες, καθώς και κάθε είδους
τακτικές και έκτακτες εισφορές ή παροχές ηµεδαπών ή αλλοδα-
πών, φυσικών ή νοµικών προσώπων,

δ) έσοδα από την παροχή υπηρεσιών, την εκτέλεση ή την αξιο-
λόγηση ερευνητικών προγραµµάτων για λογαριασµό τρίτων,
όπως δηµόσιων υπηρεσιών, Ν.Π.Δ.Δ., Ν.Π.Ι.Δ., διεθνών οργανι-
σµών καθώς και ιδιωτών, ή τη διάθεση πνευµατικών προϊόντων
που παράγει το Π.Ε.Κ.,

ε) τόκοι από καταθέσεις,
στ) πρόσοδοι από την εκµετάλλευση της περιουσίας του

Π.Ε.Κ. και επιχορηγήσεις από άλλες πηγές,
ζ) λοιπά πάσης φύσεως έσοδα.
7. α) Το Π.Ε.Κ. διοικείται από Διοικητικό Συµβούλιο, το οποίο

αποτελείται από τον Πρόεδρό του και τους Διευθυντές των Ιν-
στιτούτων, ως µέλη. Ο Πρόεδρος και οι Διευθυντές επιλέγονται
σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 9.

β) Αν για οποιονδήποτε λόγο ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του Π.Ε.Κ. απουσιάζει ή προσωρινά κωλύεται να ασκή-
σει τα καθήκοντά του, τα καθήκοντά του ασκούνται από Αντι-
πρόεδρο, ο οποίος ορίζεται κατά την πρώτη συνεδρίαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, ύστερα από µυστική ψηφοφορία µεταξύ
των µελών του. 

γ) Το Διοικητικό Συµβούλιο αποφασίζει για όλα τα θέµατα που
αφορούν τη διοίκηση και τη λειτουργία του ερευνητικού κέντρου,
τη διαχείριση και την αξιοποίηση των ερευνητικών αποτελεσµά-
των από τις δραστηριότητές του, τη διάθεση των πόρων του και
γενικά, για κάθε ενέργεια που σχετίζεται µε την εκπλήρωση των
σκοπών του, σύµφωνα µε όσα ορίζονται ειδικότερα στον εσωτε-
ρικό κανονισµό λειτουργίας της παραγράφου 12. 

8. Κάθε Ινστιτούτο του Π.Ε.Κ. διοικείται από τριµελή συντονι-
στική επιτροπή, στην οποία µετέχει ως Πρόεδρος ο Διευθυντής
του Ινστιτούτου.

α) Η τριµελής επιτροπή είναι αρµόδια για την κατάρτιση του
ερευνητικού και αναπτυξιακού προγράµµατος του Ινστιτούτου,
την κατάρτιση σχεδίου για τα κονδύλια του ετήσιου προϋπολο-
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γισµού του ερευνητικού κέντρου που αφορούν τις δραστηριότη-
τες του Ινστιτούτου και κάθε άλλο θέµα που προβλέπεται στον
κανονισµό της παραγράφου 12. 

β) Ο Διευθυντής έχει την ευθύνη για τη λειτουργία του Ινστι-
τούτου, εισηγείται στο Διοικητικό Συµβούλιο του Π.Ε.Κ. το ερευ-
νητικό και αναπτυξιακό πρόγραµµα του Ινστιτούτου, προΐσταται
των υπηρεσιών του Ινστιτούτου και ασκεί κάθε άλλη αρµοδιότητα
που του ανατίθεται από το Διοικητικό Συµβούλιο του Π.Ε.Κ.. Αν
ο Διευθυντής ελλείπει ή κωλύεται να ασκήσει τα ανωτέρω καθή-
κοντά του ή τα καθήκοντά του ως µέλους του Διοικητικού Συµ-
βουλίου, τα καθήκοντα αυτά ασκούνται από µέλος της τριµελούς
συντονιστικής επιτροπής, το οποίο ορίζεται κατά την πρώτη συ-
νεδρίαση της επιτροπής αυτής, ύστερα από µυστική ψηφοφορία
µεταξύ των µελών της. Αν ο Διευθυντής ελλείπει ή κωλύεται να
ασκήσει τα καθήκοντά του ως µέλους της τριµελούς συντονιστι-
κής επιτροπής, τα καθήκοντά του ασκούνται από τον Πρόεδρο
του Διοικητικού Συµβουλίου. 

9. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου, οι Διευθυντές των
Ινστιτούτων και τα µέλη της συντονιστικής επιτροπής είναι µέλη
Δ.Ε.Π. του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, επιστήµονες µε διεθνές
κύρος, οι οποίοι έχουν διοικητική πείρα και ερευνητική δραστη-
ριότητα σχετική µε τα αντικείµενα των ινστιτούτων του ερευνη-
τικού κέντρου, µε εµπειρία στην προσέλκυση χρηµατοδοτήσεων
για ερευνητικά προγράµµατα ή έργα και στην εφαρµογή των
αποτελεσµάτων της έρευνας. Για την επιλογή τους εκδίδεται
προκήρυξη από τον Πρύτανη. Με την προκήρυξη µπορεί να ορι-
στούν πρόσθετα κριτήρια επιλογής, σύµφωνα µε όσα ορίζονται
στον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας του Π.Ε.Κ.. Η αξιολόγηση
των υποψηφίων γίνεται από πενταµελή επιτροπή, η οποία που
αποτελείται από µέλη Δ.Ε.Π. πανεπιστηµίων ή οµοταγών Ιδρυµά-
των της αλλοδαπής και συγκροτείται µε απόφαση της Συγκλή-
του. Ο ορισµός αυτών που επιλέχθηκαν από την επιτροπή γίνεται
µε πράξη του Πρύτανη, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως. Αν δεν υπάρχουν υποψηφιότητες, στις ανω-
τέρω θέσεις τοποθετούνται µέλη Δ.Ε.Π. του Ιδρύµατος, που επι-
λέγονται από τη Σύγκλητο και ορίζονται µε πράξη του Πρύτανη,
και γίνεται εκ νέου προκήρυξη µέσα σε ένα (1) έτος. Η θητεία
του Προέδρου του Διοικητικού Συµβουλίου, των Διευθυντών των
Ινστιτούτων και των µελών της συντονιστικής επιτροπής είναι
τριετής, µε δυνατότητα ανανέωσης. Η κατοχή των ανωτέρω θέ-
σεων δεν είναι ασυµβίβαστη µε την κατοχή θέσης µονοπρόσω-
που οργάνου διοίκησης στο Α.Ε.Ι..

10. Στο Π.Ε.Κ. τοποθετείται προσωπικό του Πανεπιστηµίου
Ιωαννίνων, ύστερα από απόφαση της Συγκλήτου. Στο Π.Ε.Κ. απα-
σχολείται και προσωπικό µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου ή
έργου ή µε συµβάσεις παροχής υπηρεσιών, στο πλαίσιο των
προγραµµάτων-έργων που αυτό διαχειρίζεται.

11. Για ζητήµατα που αφορούν την οικονοµική διαχείριση των
ερευνητικών προγραµµάτων, τις προµήθειες, τον τρόπο απασχό-
λησης και τις µετακινήσεις του προσωπικού του Π.Ε.Κ., καθώς
και των ερευνητικών προγραµµάτων-έργων που αυτό διαχειρίζε-
ται εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των άρθρων 60 έως 67
του  ν. 4485/2017. Η οικονοµική διαχείριση των έργων-προγραµ-
µάτων των Ινστιτούτων του Π.Ε.Κ. ασκείται από τον Ε.Λ.Κ.Ε. του
Πανεπιστηµίου. Οι προβλεπόµενες κρατήσεις του Ε.Λ.Κ.Ε. από
τη διαχείριση ερευνητικών προγραµµάτων και έργων των Ινστι-
τούτων του Π.Ε.Κ. διατίθενται υπέρ της λειτουργίας και των σκο-
πών του Κέντρου. 

12. Με απόφαση της Συγκλήτου, που εκδίδεται µέσα σε εννέα
(9) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταρτίζεται ο
εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας του ερευνητικού κέντρου.
Με τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας καθορίζονται ιδίως τα
εξής θέµατα:

α) οι αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου του ερευνητι-
κού κέντρου και ο τρόπος λειτουργίας του,

β) οι αρµοδιότητες των Διευθυντών και των τριµελών επιτρο-
πών διοίκησης των ερευνητικών Ινστιτούτων και ο τρόπος λει-
τουργίας τους,

γ) η εξειδίκευση των προσόντων που πρέπει να διαθέτουν ο
Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου, οι Διευθυντές των Ινστι-
τούτων και τα µέλη των τριµελών επιτροπών, 

δ) η διαδικασία παύσης µελών του Διοικητικού Συµβουλίου,
ε) η εσωτερική οργανωτική διάρθρωση και ο τρόπος οργάνω-

σης και λειτουργίας των υπηρεσιών του ερευνητικού κέντρου,
στ) οι λεπτοµέρειες σχετικά µε την οικονοµική διαχείριση του

ερευνητικού κέντρου,
ζ) οι αρµοδιότητες και οι υποχρεώσεις των επιστηµονικών

υπευθύνων και λοιπού προσωπικού,
η) οι διαδικασίες και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την απασχό-

ληση, τις αµοιβές και τις µετακινήσεις των απασχολουµένων στα
έργα του ερευνητικού κέντρου,

θ) οι τρόποι διάχυσης και αξιοποίησης των αποτελεσµάτων
των ερευνών και των άλλων δραστηριοτήτων του,

ι) η διαχείριση και η προστασία των δικαιωµάτων διανοητικής
(πνευµατικής και βιοµηχανικής) ιδιοκτησίας,

ια) θέµατα ηθικής και δεοντολογίας της έρευνας,
ιβ) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την οργάνωση του ερευνητικού

κέντρου, την εύρυθµη λειτουργία του και την εκπλήρωση του
σκοπού του.

13. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου της παραγράφου 7
και της συντονιστικής επιτροπής της παραγράφου 8 δεν λαµβά-
νουν αποζηµίωση για τη συµµετοχή τους, εκτός από τα οδοιπο-
ρικά τους έξοδα, δηλαδή ηµερήσια αποζηµίωση, έξοδα διαµονής
και µετακίνησής τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις της υποπαρα-
γράφου Δ.9 του  ν. 4336/2015 (Α’ 94) και ιδιαίτερα µε την επιφύ-
λαξη της παρ. 7 του άρθρου 6 του ιδίου νόµου.

Άρθρο 8
Πρότυπο Αγροδιατροφικό Τεχνολογικό Πάρκο Ηπείρου

(Π.Α.ΤΕ.Π.Η.)

1. Στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων δηµιουργείται Πρότυπο Αγρο-
διατροφικό Τεχνολογικό Πάρκο Ηπείρου (Π.Α.ΤΕ.Π.Η.) στην ευ-
ρύτερη εδαφική περιφέρεια της πόλης της Άρτας. Η οργάνωση,
διαχείριση και λειτουργία του πάρκου αυτού ανατίθεται στην
Εταιρεία Αξιοποίησης και Διαχείρισης Περιουσίας του Πανεπι-
στηµίου Ιωαννίνων που ιδρύθηκε µε το π.δ. 264/2001 (Α’ 190).
Για την ανάπτυξη των εγκαταστάσεων του πάρκου παραχωρείται
κατά χρήση, στην Εταιρεία αυτή έκταση του Πανεπιστηµίου, µε
απόφαση του Πρύτανη, η οποία εγκρίνεται από τη Σύγκλητο του
Ιδρύµατος.

2. Στο Π.Α.ΤΕ.Π.Η., σχεδιάζονται και πραγµατοποιούνται, σε
συνεργασία µε τη Γεωπονική Σχολή, παραγωγικές δραστηριότη-
τες αγροτικής και οικολογικής κατεύθυνσης, που ενσωµατώνουν
καινοτόµα επιστηµονικά και τεχνολογικά δεδοµένα, διατηρώντας
µια διαρκή λειτουργική διασύνδεση µε την επιστηµονική κοινό-
τητα, την αγορά, τον καταναλωτή και την κοινωνία, σε εθνικό και
διεθνές επίπεδο. Ειδικότερα, στο Π.Α.ΤΕ.Π.Η. πραγµατοποιείται:

α) στοχευµένη έρευνα, ενίσχυση, δηµιουργία και ανάπτυξη
καινοτόµων εφαρµογών στον τοµέα της αγροδιατροφής, παρα-
γωγή υψηλής ποιότητας προϊόντων και τροφίµων ζωικής και φυ-
τικής προέλευσης µε ταυτόχρονη διατήρηση, καθώς και ανά-
δειξη και εµπλουτισµό των φυσικών πόρων και αποκατάσταση
του φυσικού περιβάλλοντος µε πρότυπες δράσεις,

β) εκπαίδευση σπουδαστών της Γεωπονικής Σχολής, καθώς
και επιµόρφωση και κατάρτιση, µέσω του Κέντρου Δια Βίου Μά-
θησης (ΚΕ.ΔΙ.ΒΙ.Μ.) ή του Κέντρου Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
(Κ.Ε.Ε.) του Ιδρύµατος, σε θέµατα όπως οι εναλλακτικές µορφές
παραγωγής και οι νέες τεχνολογίες βέλτιστης αγροτικής παρα-
γωγής, η διαχείριση και προστασία του περιβάλλοντος, η εφαρ-
µογή επιστηµονικών ανακαλύψεων για την παραγωγή προϊόντων
µε µειωµένο περιβαλλοντικό αποτύπωµα, η αναγνώριση και η
αναπαραγωγή γηγενών αυτοφυών αρωµατικών και φαρµακευτι-
κών φυτών, η παραγωγή και η ανάδειξη καινοτόµων προϊόντων
µε ιδιαίτερα και ευεργετικά χαρακτηριστικά για την υγεία του αν-
θρώπου, η εφαρµογή καινοτόµων συστηµάτων καλλιέργειας και
η ανάπτυξη τεχνικών γενετικής βελτίωσης,

γ) ανάπτυξη δράσεων ενηµέρωσης και εξοικείωσης µε τον
αγροδιατροφικό κλάδο και τις επιµέρους δραστηριότητες του
πρωτογενή τοµέα, στις οποίες περιλαµβάνονται και δράσεις ανα-
ψυχής, όπως θεµατικές εκθέσεις και ηµερίδες, οργανωµένες επι-
σκέψεις, επιδείξεις και ξεναγήσεις στους χώρους του
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Π.Α.ΤΕ.Π.Η.. 
3. Στο Π.Α.ΤΕ.Π.Η. µπορεί να δηµιουργούνται δοµές κατάλλη-

λες για την επίτευξη των σκοπών της παραγράφου 2, όπως κέν-
τρο ολοκληρωµένης αγροτικής εκπαίδευσης και παραγωγής
πρότυπων τοπικών αγροδιατροφικών προϊόντων, πρότυπες βιο-
κλιµατικές µονάδες εκτροφών για την παραγωγή τοπικών αγρο-
τικών προϊόντων µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά και καινοτόµες
ιδιότητες στο πλαίσιο πρότυπης παραγωγής ελαχιστοποιηµένου
περιβαλλοντικού αποτυπώµατος, πρότυπο θερµοκήπιο και µο-
νάδα αρωµατικών και φαρµακευτικών φυτών. Η δηµιουργία των
δοµών αυτών αποφασίζεται από τη Σύγκλητο του Πανεπιστηµίου
Ιωαννίνων, ύστερα από πρόταση του Διοικητικού Συµβουλίου της
Εταιρείας Αξιοποίησης και Διαχείρισης Περιουσίας του Πανεπι-
στηµίου Ιωαννίνων, η οποία διαµορφώνεται κατόπιν εισήγησης
της επιτροπής της παραγράφου 4.

4. Με απόφαση της Συγκλήτου συγκροτείται πενταµελής επι-
τροπή που αποτελείται από τον Κοσµήτορα της Σχολής Γεωπο-
νίας και τέσσερα (4) µέλη Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµίδας ή της
βαθµίδας του Αναπληρωτή Καθηγητή του Πανεπιστηµίου Ιωαν-
νίνων, δύο (2) τουλάχιστον από τα οποία είναι µέλη Δ.Ε.Π. του
Τµήµατος Γεωπονίας. Η θητεία των µελών της επιστηµονικής επι-
τροπής είναι τετραετής, µε δυνατότητα ανανέωσης. Η επιτροπή
εισηγείται στο Διοικητικό Συµβούλιο της Εταιρείας Αξιοποίησης
και Διαχείρισης Περιουσίας του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων για
κάθε θέµα σχετικά µε τη λειτουργία του Π.Α.ΤΕ.Π.Η.. Στην επι-
τροπή αυτή µπορεί να ανατίθεται, ύστερα από απόφαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, ο συντονισµός και η υλοποίηση των
επιστηµονικών, ερευνητικών και λοιπών δραστηριοτήτων του
Π.Α.ΤΕ.Π.Η.. Τα µέλη της Επιτροπής δεν λαµβάνουν αποζηµίωση
για τη συµµετοχή τους σ’ αυτή, εκτός από τα οδοιπορικά τους
έξοδα, δηλαδή ηµερήσια αποζηµίωση, έξοδα διαµονής και µετα-
κίνησής τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις της υποπαραγράφου
Δ.9 του ν. 4336/2015 (Α’ 94) και ιδιαίτερα µε την επιφύλαξη της
παραγράφου 7 του άρθρου 6 του ιδίου νόµου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΙΟΝΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ

Άρθρο 9
Ιόνιο Πανεπιστήµιο και Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων

1. Από 1.10.2018 το Τεχνολογικό Εκπαιδευτικό Ίδρυµα Ιονίων
Νήσων (Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων), µε έδρα το Αργοστόλι καταργείται
ως αυτοτελές νοµικό πρόσωπο και εντάσσεται στο Ιόνιο Πανεπι-
στήµιο, το οποίο υπεισέρχεται αυτοδικαίως και χωρίς άλλη δια-
τύπωση σε όλα τα ενοχικά και εµπράγµατα δικαιώµατα και σε
όλες τις υποχρεώσεις του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων, ως οιονεί καθολι-
κός διάδοχος αυτού, χωρίς την καταβολή φόρου, τέλους ή άλ-
λου δικαιώµατος υπέρ του Δηµοσίου ή των Ο.Τ.Α. ή άλλων νοµι-
κών προσώπων, τηρουµένων των διατυπώσεων δηµοσιότητας
για τα ακίνητα. Ο εξοπλισµός, τα εργαστήρια, τα αρχεία και οι
βιβλιοθήκες των Τµηµάτων και Σχολών του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων
µεταφέρονται στα αντίστοιχα, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του
άρθρου 12, Τµήµατα και Σχολές του Ιονίου Πανεπιστηµίου. Αν
ανήκουν σε Τοµείς µεταφέρονται στα αντίστοιχα Τµήµατα. Εκ-
κρεµείς δίκες µε διάδικο το Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων συνεχίζονται από
το Ιόνιο Πανεπιστήµιο χωρίς διακοπή της δίκης. Δικαστικές απο-
φάσεις που εκδίδονται για το Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων ισχύουν έναντι
του Ιονίου Πανεπιστηµίου.

2. Ο Ειδικός Λογαριασµός Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) του
Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσσεται στον Ε.Λ.Κ.Ε. του Ιονίου Πανεπι-
στηµίου, ο οποίος υπεισέρχεται αυτοδικαίως σε όλα τα δικαιώ-
µατα, ενοχικά και εµπράγµατα και τις υποχρεώσεις του και ο
οποίος συνεχίζει και υλοποιεί όλα τα έργα-προγράµµατα που
έχει αναλάβει ο Ε.Λ.Κ.Ε. του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων, συµπεριλαµβα-
νοµένων των χρηµατοδοτούµενων και συγχρηµατοδοτούµενων
από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλους φορείς που χρηµατοδο-
τούν έρευνα ή δράσεις. Στις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα
αυτά συµπεριλαµβάνονται και όσα απορρέουν από συµβάσεις
εργασίας και έργου µέχρι τη λήξη τους. Η µονάδα οικονοµικής
και διοικητικής υποστήριξης ενσωµατώνεται στην αντίστοιχη µο-

νάδα του Ε.Λ.Κ.Ε. του Ιονίου Πανεπιστηµίου και χρέη Προϊστα-
µένου της µονάδας (Π.Μ.Ο.Δ.Υ.) και Προϊσταµένου Οικονοµικών
Υπηρεσιών (Π.Ο.Υ.) του Ε.Λ.Κ.Ε. τελεί ο σχετικός Προϊστάµενος
του Ε.Λ.Κ.Ε. του Ιονίου Πανεπιστηµίου. Οι επιστηµονικά υπεύθυ-
νοι των προγραµµάτων-έργων εξακολουθούν να ευθύνονται για
την ολοκλήρωση του έργου τους. Η επιτροπή ερευνών και δια-
χείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε. ανασυγκροτείται µέσα σε τριάντα (30) ηµέ-
ρες από την έναρξη της διοικητικής λειτουργίας των Τµηµάτων
και προστίθενται ως µέλη εκπρόσωποι των νέων Τµηµάτων µε
θητεία έως τη λήξη της θητείας των ήδη ορισµένων µελών. Στην
Επιτροπή Ερευνών µετέχει έως τις 31.12.2020 χωρίς δικαίωµα
ψήφου ένα από τα µέλη του Συµβουλίου Ένταξης της παραγρά-
φου 3, που υποδεικνύεται µε τον αναπληρωτή του από το ίδιο το
Συµβούλιο. 

3. Στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο λειτουργεί από την 1.10.2018 έως
την 31.8.2022 Συµβούλιο Ένταξης, µε έδρα στην Αθήνα, στο
οποίο µετέχουν ο Πρόεδρος της Διοικούσας Επιτροπής του Τ.Ε.Ι.
Ιονίων Νήσων που υπηρετεί κατά την 1.10.2018, οι Αντιπρόεδροι
της Διοικούσας Επιτροπής του ΤΕΙ Ιονίων Νήσων που υπηρετούν
κατά την 1.10.2018, καθώς και ο εκάστοτε Αντιπρύτανης ακαδη-
µαϊκών υποθέσεων του Ιονίου Πανεπιστηµίου, ως µέλη. Το Συµ-
βούλιο Ένταξης είναι αρµόδιο για τη διευθέτηση θεµάτων που
αφορούν την ένταξη του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων και τη διασφάλιση
της οµαλής διεξαγωγής των προγραµµάτων σπουδών των Τµη-
µάτων του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων, που παρέχονται µεταβατικά, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 13, όπως:

α) την εισήγηση προς τη Σύγκλητο για την εύρυθµη λειτουργία
και την ολοκλήρωση των προγραµµάτων σπουδών των Τµηµάτων
του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων,

β) την εισήγηση προς τη Σύγκλητο και την εφαρµογή των σχε-
τικών αποφάσεών της για την πρόσληψη του αναγκαίου έκτα-
κτου εκπαιδευτικού προσωπικού, για τη διεξαγωγή των προ-
γραµµάτων σπουδών των Τµηµάτων του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων
µέχρι την ολοκλήρωσή τους.

4. Ο Πρόεδρος της Διοικούσας Επιτροπής του Τ.Ε.Ι. Ιονίων
Νήσων, που υπηρετεί κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος,
συµµετέχει, έως την 31.8.2022, στο Πρυτανικό Συµβούλιο και στη
Σύγκλητο χωρίς δικαίωµα ψήφου. Σε περίπτωση απουσίας του
για οποιονδήποτε λόγο ή προσωρινού κωλύµατος, καθώς και αν
παραιτηθεί ή εκλείψει, τον αναπληρώνει ένα εκ των µελών του
Συµβουλίου Ένταξης, που υποδεικνύεται µε τον αναπληρωτή του
από το ίδιο το Συµβούλιο. 

Άρθρο 10
Ίδρυση Σχολών στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο

1. Στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο ιδρύονται την 1η.10.2018 οι εξής
Σχολές:

α) Περιβάλλοντος, µε έδρα την πόλη της Ζακύνθου.
β) Οικονοµικών Επιστηµών, µε έδρα την πόλη της Κέρκυρας.
2. Η ακαδηµαϊκή λειτουργία των ιδρυόµενων Σχολών αρχίζει

από την έναρξη του ακαδηµαϊκού έτους 2019-2020. Κατ’ εξαί-
ρεση η ακαδηµαϊκή λειτουργία της Σχολής Οικονοµικών Επιστη-
µών αρχίζει όταν αρχίσει η εκπαιδευτική λειτουργία ενός από τα
Τµήµατά της, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 2 του
άρθρου 11.

3. Για τη διοικητική και γραµµατειακή υποστήριξη των Σχολών
που ιδρύονται µε την παράγραφο 1 οργανώνεται Γραµµατεία, η
οποία λειτουργεί σε επίπεδο Τµήµατος, σύµφωνα µε την περί-
πτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4178/2013.

4. Οι διαδικασίες συγκρότησης και ανάδειξης των οργάνων δι-
οίκησης των Σχολών που ιδρύονται µε την παράγραφο 1 ολοκλη-
ρώνονται το αργότερο µέχρι τις 31.1.2019. Οι εκλογές για
ανάδειξη Κοσµήτορα προκηρύσσονται από τον Πρύτανη του Ιο-
νίου Πανεπιστηµίου έως τις 31.10.2018. Αν ο Πρύτανης δεν προ-
κηρύξει εκλογές µέχρι την ηµεροµηνία αυτή, η αρµοδιότητά του
αυτή περιέρχεται στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων. Κατ’ εξαίρεση, στη Σχολή Οικονοµικών Επιστηµών
εκλογές διενεργούνται και η εκλογική διαδικασία ολοκληρώνεται
έως την 31η Ιανουαρίου του έτους έναρξης της ακαδηµαϊκής λει-
τουργίας της. 
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5. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων µπορεί να δοθεί παράταση έως δύο (2) φορές, στις
προθεσµίες της παραγράφου 4.

6. Έως την ολοκλήρωση των διαδικασιών συγκρότησης και
ανάδειξης των οργάνων διοίκησης της Σχολής, οι αρµοδιότητες
των οργάνων αυτών ασκούνται από προσωρινή Κοσµητεία, η
οποία ορίζεται µε απόφαση της Συγκλήτου του Ιονίου Πανεπι-
στηµίου και αποτελείται από: 

α) τον προσωρινό Κοσµήτορα, στη θέση του οποίου ορίζεται,
µε όµοια απόφαση της Συγκλήτου του Ιονίου Πανεπιστηµίου, Κα-
θηγητής Α’ βαθµίδας ή Αναπληρωτής Καθηγητής Τµήµατος της
Σχολής,

β) τους Προέδρους των Τµηµάτων της Σχολής και 
γ) τρία (3) µέλη Δ.Ε.Π. από κάθε Τµήµα. 
Στις Σχολές που έχουν µόνο ένα Τµήµα, αντί του Προέδρου

Τµήµατος της περίπτωσης β’ µετέχει ο Κοσµήτορας.

Άρθρο 11
Ίδρυση Τµηµάτων στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο

1. Στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο ιδρύονται την 1η.10.2018 τα εξής
Τµήµατα:

α) Εθνοµουσικολογίας, µε έδρα την πόλη του Ληξουρίου, το
οποίο εντάσσεται στη Σχολή Μουσικής και Οπτικοακουστικών Τε-
χνών.

β) Επιστήµης και Τεχνολογίας Τροφίµων, µε έδρα την πόλη
του Αργοστολίου, το οποίο εντάσσεται στη Σχολή Περιβάλλον-
τος.

γ) Περιβάλλοντος, µε έδρα την πόλη της Ζακύνθου, το οποίο
εντάσσεται στη Σχολή Περιβάλλοντος.

δ) Περιφερειακής Ανάπτυξης, µε έδρα την πόλη της Λευκά-
δας, το οποίο εντάσσεται στη Σχολή Οικονοµικών Επιστηµών.

ε) Τουρισµού µε έδρα την πόλη της Κέρκυρας το οποίο εντάσ-
σεται στη Σχολή Οικονοµικών Επιστηµών.

στ) Ψηφιακών Μέσων και Επικοινωνίας, µε έδρα την πόλη του
Αργοστολίου, το οποίο εντάσσεται στη Σχολή Επιστήµης της
Πληροφορίας και Πληροφορικής.

2. Η εκπαιδευτική λειτουργία των Τµηµάτων των περιπτώσεων
β’, γ’ και στ’ της παραγράφου 1 και η εισαγωγή των πρώτων φοι-
τητών, αρχίζει από την έναρξη του ακαδηµαϊκού έτους 2019-
2020. Η έναρξη της εκπαιδευτικής λειτουργίας των Τµηµάτων
των περιπτώσεων α’, δ’ και ε’ της παραγράφου 1 καθορίζεται µε
αιτιολογηµένη απόφαση της Συγκλήτου, ύστερα από συνεκτί-
µηση των υλικοτεχνικών υποδοµών και του εκπαιδευτικού προ-
σωπικού και πάντως όχι αργότερα από το ακαδηµαϊκό έτος
2021-2022. Η απόφαση αυτή εκδίδεται έως τις 30 Ιουνίου του
προηγούµενου έτους από το έτος έναρξης της εκπαιδευτικής
λειτουργίας. Η προθεσµία του προηγούµενου εδαφίου είναι απο-
κλειστική.  Κατ’ εξαίρεση για την έναρξη της εκπαιδευτικής λει-
τουργίας και την εισαγωγή των πρώτων φοιτητών κατά το
ακαδηµαϊκό έτος 2019-2020, η απόφαση της Συγκλήτου εκδίδε-
ται έως την 31 Δεκεµβρίου 2018.

3. Στα Τµήµατα της παραγράφου 1 λειτουργεί από την
1η.10.2018 προσωρινή Συνέλευση και ορίζεται προσωρινός Πρό-
εδρος, µε εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 24 του ν. 4485/
2017, έως την 31.1.2019, οπότε και αναδεικνύεται Πρόεδρος µε
εκλογική διαδικασία, άλλως έως να καταστούν αυτοδύναµα, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 11 του ν. 4485/2017. Οι Πρόεδροι των Τµη-
µάτων, προσωρινοί ή µη, καθώς και τα µέλη Δ.Ε.Π. αυτών,
συµµετέχουν στα συλλογικά όργανα διοίκησης του Ιονίου Πανε-
πιστηµίου, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο ν. 4485/2017. Κατ’
εξαίρεση οι Πρόεδροι των Τµηµάτων των περιπτώσεων α’, δ’ και
ε’ µετέχουν στη Σύγκλητο από την 1η Σεπτεµβρίου του έτους
έναρξης της εκπαιδευτικής τους λειτουργίας.

4. Σε κάθε Τµήµα οργανώνεται Γραµµατεία, η οποία λειτουργεί
σε επίπεδο Τµήµατος, σύµφωνα µε την περίπτωση α’ της παρ. 2
του άρθρου 54 του ν. 4178/2013 και παρέχει διοικητική και γραµ-
µατειακή υποστήριξη στο εκπαιδευτικό και ερευνητικό έργο του.

5. Σε καθένα από τα Τµήµατα Εθνοµουσικολογίας, Περιφερει-
ακής Ανάπτυξης και Τουρισµού συστήνονται από την ίδρυσή
τους οκτώ (8) θέσεις µελών Δ.Ε.Π..

6. Ο πρώτος κύκλος σπουδών των Τµηµάτων του παρόντος
άρθρου διαρκεί οκτώ (8) ακαδηµαϊκά εξάµηνα. 

7. Η διαµόρφωση των προγραµµάτων σπουδών των Τµηµάτων
του παρόντος γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο 32 του ν. 4009/2011.
Τα προγράµµατα αυτά θεωρούνται πιστοποιηµένα έως την ολο-
κλήρωση της διαδικασίας πιστοποίησης από την Α.ΔΙ.Π., σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 70 έως και 72, καθώς και το δεύτερο εδάφιο
της περίπτωσης δ’ της παρ. 12 του άρθρου 80 του ν. 4009/2011.

Άρθρο 12
Προσωπικό 

1. Το πάσης φύσεως προσωπικό του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων, µε
τις αντίστοιχες θέσεις, συµπεριλαµβανοµένων και των προσωρι-
νών ή προσωποπαγών θέσεων, µεταφέρεται αυτοδικαίως, την
1.10.2018, στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο, σύµφωνα µε όσα ορίζονται
κατωτέρω. Η µεταφορά του ανωτέρω προσωπικού διαπιστώνεται
µε σχετικές πράξεις του Πρύτανη του Ιονίου Πανεπιστηµίου, οι
οποίες εκδίδονται έως τις 31.12.2018, µνηµονεύουν τη θέση και
το όνοµα αυτού που την κατέχει, δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως και ανατρέχουν στην 1.10.2018.

2. Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσσονται στα
Τµήµατα του Ιονίου Πανεπιστηµίου ως εξής:

α) Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Τεχνολογίας Ήχου και Μου-
σικών Οργάνων του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσσονται σε ένα από
τα Τµήµατα του Ιονίου Πανεπιστηµίου, µε πράξη του Πρύτανη,
ύστερα από αίτησή τους, γνώµη του Τµήµατος υποδοχής και αι-
τιολογηµένη απόφαση της Συγκλήτου, µε βάση το γνωστικό τους
αντικείµενο και τις λειτουργικές ανάγκες των Τµηµάτων. Η αί-
τηση κατατίθεται έως τις 31.10.2018, η απόφαση ένταξης εκδί-
δεται µέσα σε είκοσι (20) εργάσιµες ηµέρες από την κατάθεση,
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και ανατρέχει
στην 1.10.2018.

β) Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Τεχνολογίας Τροφίµων του
Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσσονται στο Τµήµα Επιστήµης και Τε-
χνολογίας Τροφίµων του Ιονίου Πανεπιστηµίου.

γ) Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Τεχνολόγων Περιβάλλοντος
Τ.Ε. του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσσονται στο Τµήµα Περιβάλ-
λοντος του Ιονίου Πανεπιστηµίου.

δ) Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Ψηφιακών Μέσων και Επικοι-
νωνίας Τ.Ε. του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσσονται στο Τµήµα Ψη-
φιακών Μέσων και Επικοινωνίας του Ιονίου Πανεπιστηµίου.

ε) Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Διοίκησης Επιχειρήσεων του
Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσσονται στο Τµήµα Περιφερειακής Ανά-
πτυξης του Ιονίου Πανεπιστηµίου ή στο Τµήµα Τουρισµού του
Ιονίου Πανεπιστηµίου, µε πράξη του Πρύτανη, ύστερα από αί-
τησή τους, γνώµη του Τµήµατος υποδοχής και αιτιολογηµένη
απόφαση της Συγκλήτου, µε βάση το γνωστικό τους αντικείµενο
και τις λειτουργικές ανάγκες των Τµηµάτων. Η αίτηση κατατίθε-
ται έως τις 31.10.2018 και η απόφαση ένταξης εκδίδεται µέσα σε
είκοσι (20) εργάσιµες ηµέρες από την κατάθεση, δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και ανατρέχει στην 1.10.2018. 

3. Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων αποκτούν τους ακα-
δηµαϊκούς τίτλους των µελών Δ.Ε.Π. του Ιονίου Πανεπιστηµίου
κατ’ αντιστοίχιση των κατεχόµενων θέσεων, δηλαδή Α’ βαθµίδας,
αναπληρωτές, επίκουροι, υπηρετούντες λέκτορες, και υποβάλ-
λονται στο ακαδηµαϊκό καθεστώς των µελών Δ.Ε.Π. πανεπιστη-
µίων, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης ειδικότερης διάταξης,
σύµφωνα µε την παράγραφο 4. 

4.α) Όσοι κατέχουν, κατά την 1.10.2018, προσωποπαγή θέση
µέλους Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων, εντάσσονται σε αντίστοι-
χης βαθµίδας προσωποπαγή θέση µέλους Δ.Ε.Π. του Ιονίου Πα-
νεπιστηµίου και όσοι κατέχουν τακτική θέση επί θητεία µέλους
Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσσονται σε αντίστοιχης βαθ-
µίδας οργανική θέση επί θητεία µέλους Δ.Ε.Π. του Ιονίου Πανε-
πιστηµίου, µε την επιφύλαξη της υποπερίπτωσης ε’. 

β) Οι Αναπληρωτές Καθηγητές και Επίκουροι Καθηγητές, οι
οποίοι κατέχουν τακτική θέση µέλους Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ιονίων
Νήσων κατά την 1.10.2018 εντάσσονται επίσης σε προσωποπα-
γείς θέσεις µελών Δ.Ε.Π. του Ιονίου Πανεπιστηµίου, οι οποίες µε-
τατρέπονται σε οργανικές της ίδιας βαθµίδας, ύστερα από
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αίτησή τους, µε απόφαση της Συγκλήτου, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Οι αιτήσεις υποβάλλονται έως τις
31.12.2018 και η πράξη µετατροπής εκδίδεται χωρίς τήρηση
άλλης διαδικασίας. Η έναρξη ισχύος της πράξης µετατροπής
ανατρέχει στην 1.10.2018. 

γ) Οι Καθηγητές Α’ βαθµίδας του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσ-
σονται οµοίως σε προσωποπαγείς θέσεις µελών Δ.Ε.Π. του Ιο-
νίου Πανεπιστηµίου και ζητούν τη µετατροπή της θέσης τους σε
µόνιµη οργανική θέση της ίδιας βαθµίδας, η οποία διενεργείται
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης ειδικής διάταξης, σύµφωνα µε τα
επόµενα εδάφια. Για τη µετατροπή θέσης ο ενδιαφερόµενος
υποβάλλει σχετική αίτηση στη Γραµµατεία του Τµήµατος στο
οποίο εντάσσεται, η οποία συνοδεύεται από τα απαιτούµενα δι-
καιολογητικά και βιογραφικό σηµείωµα. Αιτήσεις υποβάλλονται
µέχρι την 31η Αυγούστου 2024 και κρίνονται από επτταµελείς
επιτροπές κρίσης, µε ισάριθµα αναπληρωµατικά µέλη, που απο-
τελούνται από Καθηγητές Πανεπιστηµίου Α’ βαθµίδας και συνα-
φούς γνωστικού αντικειµένου µε το γνωστικό πεδίο κάθε
Τµήµατος. Με πράξη του Πρύτανη του Ιονίου Πανεπιστηµίου,
ύστερα από απόφαση της Συγκλήτου, συγκροτείται µία επιτροπή
κρίσης σε καθένα από τα Τµήµατα της παραγράφου 2. Η Σύγ-
κλητος συντάσσει έναν κατάλογο είκοσι (20) εκλεκτόρων για
κάθε Τµήµα, τον οποίο υποβάλλει στη Συνέλευση του Τµήµατος.
Μέσα σε δέκα (10) εργάσιµες ηµέρες από την υποβολή, η Συνέ-
λευση ή και µεµονωµένα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος µπορούν να
ζητούν την εξαίρεση εκλέκτορα αν συντρέχουν οι περιπτώσεις
της παρ. 2 του άρθρου 7 του ν. 2690/1999 (Α’ 45), καθώς και αν
αντιλέγουν για τη συνάφεια του γνωστικού αντικειµένου των
εκλεκτόρων. Μετά την παρέλευση της προθεσµίας του προηγού-
µενου εδαφίου η Σύγκλητος συγκροτεί την επιτροπή επιλέγοντας
από τον κατάλογο τα τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη της. Η
απόφαση συγκρότησης φέρει ειδική αιτιολογία σε περίπτωση
υποβολής αίτησης εξαίρεσης. Αν εξαιρεθούν τόσα µέλη από τον
κατάλογο ώστε τα εναποµείναντα να µην επαρκούν για τη συγ-
κρότηση της επιτροπής, η Σύγκλητος συντάσσει νέο κατάλογο
και τον κοινοποιεί εκ νέου στη Συνέλευση Τµήµατος. Τα µέλη των
επιτροπών έχουν ετήσια θητεία, η οποία µπορεί να ανανεώνεται.
Οι αιτήσεις εξετάζονται και αξιολογούνται για να διαπιστωθεί η
συνδροµή των προσόντων που προβλέπονται στο στοιχείο iii της
υποπερίπτωσφης γγ’ της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου
19 του ν. 4009/2011. Οι αιτήσεις εξετάζονται µέσα σε ένα δίµηνο
το αργότερο, από την υποβολή τους µε πλήρη φάκελο. Οι απο-
φάσεις των επιτροπών υποβάλλονται στον Πρύτανη για έλεγχο
νοµιµότητας, ο οποίος πραγµατοποιείται σε αποκλειστική προ-
θεσµία τριάντα (30) ηµερών. Ο Πρύτανης εκδίδει για τη µετα-
τροπή της θέσης πράξη µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από την
παρέλευση της τριακονθήµερης προθεσµίας για τον έλεγχο νο-
µιµότητας. Η πράξη µνηµονεύει τη θέση και το όνοµα αυτού που
την κατέχει και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Η πράξη µετατροπής υπόκειται σε έλεγχο νοµιµότητας από τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, αυτεπαγγέλ-
τως ή ύστερα από υποβολή ένστασης που κατατίθεται µέσα σε
εξήντα (60) ηµέρες από τη δηµοσίευσή της. Η έναρξη ισχύος της
πράξης µετατροπής ανατρέχει στην 1.10.2018, εφόσον η αίτηση
υποβληθεί ως τις 30.12.2018. Αιτήσεις µετατροπής θέσης υπο-
βάλλονται έως δύο (2) φορές. Η δεύτερη αίτηση υποβάλλεται
µετά την παρέλευση ενός (1) έτους από την έκδοση της αρνητι-
κής απόφασης. Σε περίπτωση απόρριψης και της δεύτερης αί-
τησης το µέλος Δ.Ε.Π. παραµένει στη θέση την οποία κατέχει. 

δ) Τα µέλη Δ.Ε.Π. των περιπτώσεων α’ έως γ’, που παραµένουν
σε προσωποπαγείς θέσεις, διατηρούν το µισθολογικό καθεστώς
της θέσης που κατέχουν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος.
Όσοι εντάσσονται σε τακτικές θέσεις υπάγονται στο µισθολογικό
καθεστώς µέλους Δ.Ε.Π. Πανεπιστηµίου από την 1.1.2020, εφό-
σον η πράξη µετατροπής εκδοθεί πριν από την ηµεροµηνία αυτή,
διαφορετικά από την ηµεροµηνία έκδοσης της πράξης. 

ε) Οι υπηρετούντες Λέκτορες (πρώην Καθηγητές Εφαρµογών)
εντάσσονται σε οργανικές θέσεις επί θητεία ή σε προσωποπα-
γείς θέσεις Λεκτόρων Εφαρµογών, ανάλογα µε τη θέση που κα-
τέχουν την 1.10.2018, διατηρώντας το µισθολογικό καθεστώς
Καθηγητή Εφαρµογών Τ.Ε.Ι. και στα αντίστοιχα Τµήµατα, σύµ-

φωνα µε την παράγραφο 2. Η κατηγορία αυτή ανήκει στα µέλη
Δ.Ε.Π. Πανεπιστηµίου και υπάγεται: 

α) στις κείµενες πριν από την έναρξη ισχύος του            ν.
4485/2017 διατάξεις για  τους καθηγητές εφαρµογών, 

β) στις διατάξεις του  ν. 4485/2017 που αφορούν τους υπηρε-
τούντες Λέκτορες για το δικαίωµα εκλέγειν, καθώς και για το δι-
καίωµα συµµετοχής στα συλλογικά όργανα διοίκησης του
ιδρύµατος. 

Για το ωράριο διδακτικής απασχόλησης ισχύει η νοµοθεσία
που διέπει τους υπηρετούντες Λέκτορες Πανεπιστηµίου. Όποιος
είναι κάτοχος διδακτορικού διπλώµατος υποβάλλει αίτηση έως
τις 31.12.2022 στη Σύγκλητο, η οποία αποφασίζει για τη µετα-
τροπή της θέσης σε οργανική θέση επί θητεία ή σε προσωπο-
παγή θέση Λέκτορα. Για γνωστικό αντικείµενο εξαιρετικής και
αδιαµφισβήτητης ιδιαιτερότητας, όπου δεν είναι δυνατή ή συνή-
θης η εκπόνηση διδακτορικής διατριβής σύµφωνα µε τους κανό-
νες της οικείας τέχνης ή επιστήµης, για την τροπή της θέσης
αποφασίζει, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην περίπτωση Α’ της
παρ. 1 του άρθρου 19 του  ν. 4009/2011, πενταµελής επιτροπή
που αποτελείται από µέλη Δ.Ε.Π. τουλάχιστον της βαθµίδας του
Επίκουρου, ίδιου ή συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε αυτό
του αιτουµένου τη µετατροπή. Η επιτροπή αυτή συγκροτείται µε
απόφαση της Συγκλήτου και δύο (2) τουλάχιστον από τα µέλη
της προέρχονται από άλλο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή της αλλοδα-
πής. Οι αποφάσεις της επιτροπής υποβάλλονται στον Πρύτανη
για έλεγχο νοµιµότητας, ο οποίος πραγµατοποιείται σε αποκλει-
στική προθεσµία τριάντα (30) ηµερών. Ο Πρύτανης εκδίδει για
τη µετατροπή της θέσης σχετική πράξη µέσα σε τριάντα (30)
ηµέρες από την υποβολή της αίτησης µε συνηµµένο το απαιτού-
µενο δικαιολογητικό, σε περίπτωση τροπής της θέσης µε προ-
σκόµιση διδακτορικού διπλώµατος, διαφορετικά µέσα σε δέκα
(10) ηµέρες από την παρέλευση της τριακονθήµερης προθε-
σµίας για τον έλεγχο νοµιµότητας. Η πράξη µνηµονεύει τη θέση
και το όνοµα αυτού που την κατέχει και δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως. Η πράξη µετατροπής υπόκειται σε
έλεγχο νοµιµότητας από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, αυτεπαγγέλτως ή ύστερα από υποβολή ένστα-
σης που κατατίθεται µέσα σε εξήντα (60) ηµέρες από τη δηµοσί-
ευσή της. Ο έλεγχος νοµιµότητας από τον Υπουργό
ολοκληρώνεται σε αποκλειστική προθεσµία τριάντα (30) ηµερών
από την περιέλευση του φακέλου στο Υπουργείο Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων. Οι πράξεις µετατροπής έχουν
έναρξη ισχύος την 1.10.2018, εφόσον ο αιτών είναι κάτοχος δι-
δακτορικού διπλώµατος ή κατέχει τα προσόντα κατά την ηµερο-
µηνία αυτή, διαφορετικά την ηµεροµηνία έκδοσης της πράξης.
Η υπαγωγή στο ακαδηµαϊκό καθεστώς Λέκτορα Πανεπιστηµίου
γίνεται µε την έναρξη ισχύος της πράξης µετατροπής, ενώ η µι-
σθολογική προσαρµογή επέρχεται την 1.1.2020, εφόσον η πράξη
εκδοθεί πριν από την ηµεροµηνία αυτή, διαφορετικά από την
ηµεροµηνία έκδοσης της πράξης.

στ) Η ένταξη των µελών Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων στο
Ιόνιο Πανεπιστήµιο και η υπαγωγή στο ακαδηµαϊκό καθεστώς
των µελών Δ.Ε.Π. Πανεπιστηµίου γίνεται αποκλειστικά σύµφωνα
µε τις διατάξεις του παρόντος, οι οποίες υπερισχύουν κάθε
άλλης ειδικής διάταξης. 

5. Οι διαδικασίες εκλογής σε νέες θέσεις µελών Δ.Ε.Π. του
Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων, για τις οποίες έχει εκδοθεί προκήρυξη έως
την 1.10.2018 και οι διαδικασίες εξέλιξης ή µονιµοποίησης για
τις οποίες έχει υποβληθεί αίτηση από το ενδιαφερόµενο για εξέ-
λιξη µέλος Δ.Ε.Π. έως την 1.10.2018, καθώς και οι διαδικασίες
µετακίνησης που εκκρεµούν κατά την 1.10.2018, συνεχίζονται κα-
νονικά από το σηµείο που βρίσκονται και ολοκληρώνονται από
τα αρµόδια όργανα των αντίστοιχων, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 2, Τµηµάτων του Ιονίου Πανεπιστηµίου και σύµφωνα µε
τις διατάξεις και τα πραγµατικά περιστατικά που ίσχυαν κατά τη
δηµοσίευση της προκήρυξης ή υποβολής της αίτησης. Μετά την
ολοκλήρωση της διαδικασίας, εφαρµόζονται όσα ορίζονται στην
παράγραφο 4. Εκλεκτορικά που έχουν ήδη συγκροτηθεί δεν θί-
γονται.

6. Η χρονική προϋπόθεση υπηρεσίας πέντε (5) τουλάχιστον
ετών στο ίδιο Τµήµα, που προβλέπεται στην παρ. 5 του άρθρου
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16 του ν. 4009/2011, δεν απαιτείται στις περιπτώσεις µετακίνη-
σης µελών Δ.Ε.Π. σε Τµήµατα του άρθρου 11. Αυτό ισχύει για
την πρώτη µετακίνηση µετά την ένταξη των καθηγητών σε Τµήµα
του Ιονίου Πανεπιστηµίου, αφορά και τους ήδη υπηρετούντες
Καθηγητές του Ιονίου Πανεπιστηµίου για µετακίνηση προς τα
Τµήµατα του άρθρου 11. Οι διατάξεις της παρούσας παραγρά-
φου ισχύουν µόνο για αιτήσεις που κατατίθενται έως την 31η Δε-
κεµβρίου του έτους έναρξης της ακαδηµαϊκής λειτουργίας του
Τµήµατος υποδοχής.

7. Τα έτη που τα µέλη Δ.Ε.Π. έχουν διανύσει στην εκάστοτε
βαθµίδα ως µέλη Δ.Ε.Π. Τ.Ε.Ι. συνυπολογίζονται, µετά την ένταξή
τους στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο, σαν να έχουν διανυθεί στην οικεία
βαθµίδα Καθηγητή Πανεπιστηµίου.

8.α) Τα µέλη του Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Ε.ΔΙ.Π.) και Ειδικού Τεχνικού Εργαστηριακού Προσωπικού
(Ε.Τ.Ε.Π.) του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσσονται σε Τµήµατα/Σχο-
λές του Ιονίου Πανεπιστηµίου, σύµφωνα µε την αντιστοιχία της
παραγράφου 2, ή στο ίδρυµα, ανάλογα µε το που ανήκουν οι θέ-
σεις τους. Αν οι θέσεις τους είναι κατανεµηµένες σε Τοµείς, εν-
τάσσονται στο αντίστοιχο Τµήµα του Πανεπιστηµίου στο οποίο
εντάσσονται και τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος Τ.Ε.Ι. στο οποίο
ανήκε ο Τοµέας. Αν οι θέσεις τους είναι στο Τµήµα Τεχνολογίας
Ήχου και Μουσικών Οργάνων εντάσσονται σε Τµήµα µε τη δια-
δικασία που ορίζεται στην παράγραφο 2 για τα µέλη Δ.Ε.Π. του
οικείου Τµήµατος. Εάν οι θέσεις τους είναι στο Τµήµα Διοίκησης
Επιχειρήσεων εντάσσονται στο Τµήµα Περιφερειακής Ανάπτυξης
του Ιονίου Πανεπιστηµίου ή στο Τµήµα Τουρισµού του Ιονίου Πα-
νεπιστηµίου µε τη διαδικασία που ορίζεται στην παράγραφο 2
για τα µέλη Δ.Ε.Π. του οικείου Τµήµατος. Τα µέλη της παρούσας
εντάσσονται µε την ίδια εργασιακή σχέση που κατέχουν, οργα-
νική θέση ή προσωποπαγή, και υποβάλλονται στο ακαδηµαϊκό
καθεστώς των µελών Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. Πανεπιστηµίου, καθώς
και στο αντίστοιχο µισθολογικό καθεστώς. Η µισθολογική προ-
σαρµογή επέρχεται την 1.1.2020. Αν προκύπτουν τακτικές µηνι-
αίες αποδοχές χαµηλότερες από αυτές που δικαιούνταν ως
εργαζόµενοι σε Τ.Ε.Ι., η διαφορά διατηρείται ως προσωπική. Η
εν λόγω προσωπική διαφορά µειώνεται από οποιαδήποτε µελ-
λοντική αύξηση των αποδοχών, πλην της χορήγησης παροχών
και επιδοµάτων που προβλέπονται στο άρθρο 155 του ν.
4472/2017 (Α’ 74). Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται η παρ. 3 του άρ-
θρου 27 του ν. 4386/2016 (Α’ 83). 

β) Οι εκκρεµείς διαδικασίες κρίσης και µονιµοποίησης µελών
Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. ολοκληρώνονται από τα όργανα του Τµήµα-
τος του Ιονίου Πανεπιστηµίου στο οποίο εντάσσονται.

9. Το µόνιµο και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου διοικητικό προσωπικό που υπηρετεί κατά την
1.10.2018 στο Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων, µεταφέρεται αυτοδικαίως στο
Ιόνιο Πανεπιστήµιο σε αντίστοιχη θέση αυτής που κατέχει (ορ-
γανική θέση ή προσωποπαγή) µε την ίδια εργασιακή σχέση, στην
ίδια κατηγορία/εκπαιδευτική βαθµίδα, στον ίδιο κλάδο, στην ίδια
ειδικότητα και µε το βαθµό που κατέχει, παραµένοντας στην ίδια
έδρα (πόλη εργασίας). Είναι δυνατή η µετακίνησή τους σε άλλη
πόλη εργασίας, µετά από αίτησή τους. Η µετακίνηση και η τοπο-
θέτηση γίνονται µε απόφαση του πρυτανικού συµβουλίου, σύµ-
φωνα µε τις υπηρεσιακές ανάγκες και συνεκτιµώντας την οικο-
γενειακή κατάσταση, λόγους υγείας, καθώς και λοιπά κοινωνικά
και οικονοµικά κριτήρια. Οι δικηγόροι µε σύµβαση αορίστου χρό-
νου και πάγια έµµισθη εντολή µεταφέρονται αυτοδίκαια και εξα-
κολουθούν να παρέχουν τις υπηρεσίες τους και να ασκούν τα
καθήκοντά τους στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο µε την ίδια εργασιακή
σχέση, τους ίδιους όρους και την ίδια διάρκεια.

10. Προσωπικό του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, επιστηµονικοί συνεργάτες
και εργαστηριακοί συνεργάτες, ακαδηµαϊκοί υπότροφοι, καθώς
και λοιπές κατηγορίες έκτακτου προσωπικού εξακολουθούν να
παρέχουν τις υπηρεσίες τους και να ασκούν τα καθήκοντά τους
στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο µε το ίδιο καθεστώς, τους ίδιους όρους
και την ίδια διάρκεια. Το ίδιο ισχύει και για τις συναφθείσες συµ-
βάσεις έργου.

11. Οι κενές θέσεις πάσης φύσεως προσωπικού του Τ.Ε.Ι. Ιο-
νίων Νήσων µεταφέρονται στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο. Θέσεις µελών

Δ.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. για την προκήρυξη των οποίων έχει
εκδοθεί εγκριτική απόφαση της επιτροπής της παρ. 1 του άρ-
θρου 2 της ΠΥΣ 33/2006 (Α’ 280), προκηρύσσονται από το Ιόνιο
Πανεπιστήµιο.

Άρθρο 13
Φοιτητές του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων

1. Οι εγγεγραµµένοι φοιτητές σε Τµήµατα του Τ.Ε.Ι. Ιονίων
Νήσων, δηλαδή όσοι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος δεν
έχουν ολοκληρώσει τις υποχρεώσεις που απαιτούνται από το
πρόγραµµα σπουδών για τη λήψη πτυχίου, εντάσσονται αυτοδι-
καίως στα αντίστοιχα, σύµφωνα µε τις περιπτώσεις ββ’, γγ’ ή δδ’
της παραγράφου 2 του άρθρου 12, Τµήµατα του Ιονίου Πανεπι-
στηµίου, µε δικαίωµα να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους σύµ-
φωνα µε τις παραγράφους 2 και 5. Οι φοιτητές του Τµήµατος
Διοίκησης Επιχειρήσεων του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων εντάσσονται µε
αίτησή τους που κατατίθεται έως τις 30.11.2018 και απόφαση
της Συγκλήτου σε Τµήµα της Σχολής Οικονοµικών Επιστηµών
του Ιονίου Πανεπιστηµίου, µε δικαίωµα να ολοκληρώσουν τις
σπουδές τους σύµφωνα µε τις παραγράφους 2 και 5. Οι φοιτητές
του Τµήµατος Τεχνολογίας Ήχου και Μουσικών Οργάνων εντάσ-
σονται αυτοδικαίως στο Τµήµα Εθνοµουσικολογίας, αλλά ολο-
κληρώνουν τις σπουδές τους µόνο σύµφωνα µε όσα ορίζονται
στην παράγραφο 2.

2. Η εκπαιδευτική λειτουργία των Τµηµάτων του Τ.Ε.Ι. Ιονίων
Νήσων συνεχίζεται µεταβατικά µέχρι την αποφοίτηση των ήδη
εγγεγραµµένων, κατά την 1.10.2018, φοιτητών και όσων εγγρα-
φούν κατά το ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019. Οι φοιτητές των προ-
ηγούµενων εδαφίων συνεχίζουν και ολοκληρώνουν το πρόγραµ-
µα σπουδών του Τµήµατος Τ.Ε.Ι. εισαγωγής τους και λαµβάνουν
τον αντίστοιχο τίτλο σπουδών Τµήµατος Τ.Ε.Ι.. 

3. Για τη διεξαγωγή των εκπαιδευτικών και εξεταστικών διαδι-
κασιών και την πρακτική άσκηση των φοιτητών, αρµόδια είναι τα
µέλη Δ.Ε.Π. που προέρχονται από τα αντίστοιχα Τµήµατα Τ.Ε.Ι.
και συνεχίζουν να ασκούν τα ανατεθειµένα σε αυτά διδακτικά κα-
θήκοντα στο Τµήµα προέλευσης, σε προπτυχιακές και µεταπτυ-
χιακές σπουδές, καθώς και όσα τους ανατεθούν µε απόφαση των
οργάνων του Τµήµατος του Πανεπιστηµίου στο οποίο εντάσσον-
ται. Σχετικές αρµοδιότητες µπορεί να ανατίθενται και σε άλλα
µέλη Δ.Ε.Π. του Ιδρύµατος. 

4. Για την ολοκλήρωση των προγραµµάτων σπουδών, την πα-
ροχή τίτλων σπουδών, την έκδοση πιστοποιητικών και πάσης φύ-
σεως βεβαιώσεων, καθώς και τη χορήγηση πιστοποιητικών και
βεβαιώσεων σε αποφοίτους των Τµηµάτων αυτών, αρµόδια είναι
τα όργανα των αντίστοιχων, σύµφωνα µε την παράγραφο 1, Τµη-
µάτων του Ιονίου Πανεπιστηµίου. Για το Τµήµα Διοίκησης Επιχει-
ρήσεων, η ευθύνη ολοκλήρωσης του προγράµµατος σπουδών
και οι αρµοδιότητες του προηγούµενου εδαφίου ανατίθενται σε
Τµήµα της Σχολής Οικονοµικών Επιστηµών του Ιονίου Πανεπι-
στηµίου ύστερα από απόφαση της Συγκλήτου. Για το Τµήµα Τε-
χνολογίας Ήχου και Μουσικών Οργάνων την ευθύνη ολοκλή-
ρωσης του προγράµµατος σπουδών και τις αρµοδιότητες του
προηγούµενου εδαφίου έχουν τα όργανα του Τµήµατος Εθνο-
µουσικολογίας. 

5. Οι προπτυχιακοί φοιτητές που εξετάζονται επιτυχώς σε όλα
τα απαιτούµενα για τη λήψη πτυχίου υποχρεωτικά και επιλεγό-
µενα µαθήµατα του πρώτου κύκλου σπουδών του Τµήµατος
Τ.Ε.Ι. εισαγωγής τους, έχουν τη δυνατότητα µε αίτηση, που κα-
ταθέτουν στη γραµµατεία του Τµήµατος στο οποίο εντάσσονται
σύµφωνα µε την παράγραφο 1, αντί να ορκιστούν και να λάβουν
πτυχίο Τ.Ε.Ι σύµφωνα µε την παράγραφο 3, να παρακολουθή-
σουν επιπλέον µαθήµατα θεωρητικού χαρακτήρα από το πρό-
γραµµα σπουδών του αντίστοιχου Τµήµατος Πανεπιστηµίου και
να λάβουν πτυχίο πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Η αίτηση υπο-
βάλλεται έως τις 15.9.2019, διαφορετικά µέσα σε εξήντα (60)
ηµέρες από την ανάρτηση της βαθµολογίας στο τελευταίο µά-
θηµα και είναι δυνατόν να ανακληθεί µε νέα αίτηση του ενδιαφε-
ροµένου που υποβάλλεται το αργότερο έξι (6) µήνες µετά την
κατάθεση της αρχικής δήλωσης. Τα επιπλέον µαθήµατα καθορί-
ζονται µε πράξη του προέδρου του Τµήµατος, ύστερα από σχε-
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τική απόφαση της Συνέλευσης Τµήµατος, η οποία εγκρίνεται από
τη Σύγκλητο και µε την οποία γίνεται αντιστοίχιση µαθηµάτων
του προγράµµατος σπουδών του Τµήµατος Τ.Ε.Ι. µε µαθήµατα
του προγράµµατος σπουδών του Τµήµατος του Πανεπιστηµίου.
Η απόφαση της Συνέλευσης Τµήµατος του προηγούµενου εδα-
φίου, µε τους πρόσθετους όρους λήψης πτυχίου Πανεπιστηµίου,
εκδίδεται έως τις 31.6.2019 και σε κάθε περίπτωση πριν από την
υποβολή της αίτησης από τους φοιτητές. Η πρακτική άσκηση δεν
αντιστοιχείται µε µάθηµα και δεν λαµβάνεται υπόψη για τη λήψη
του πτυχίου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, εκτός αν περιλαµβά-
νεται πρακτική άσκηση και στο αντίστοιχο πρόγραµµα σπουδών
του Τµήµατος του Πανεπιστηµίου. Για τα µαθήµατα που ολοκλή-
ρωσε επιτυχώς ο φοιτητής και την πρακτική άσκηση, που δεν
λαµβάνονται υπόψη για τη λήψη του πτυχίου πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης, χορηγείται σχετική βεβαίωση παρακολούθησης.

6. Οι φοιτητές που κατά την έναρξη του ακαδηµαϊκού έτους
2019-2020 έχουν υπερβεί τη διάρκεια των εξαµήνων που απαι-
τούνται για τη λήψη του τίτλου σπουδών, σύµφωνα µε το ενδει-
κτικό πρόγραµµα σπουδών, προσαυξανόµενη κατά τέσσερα (4)
εξάµηνα, έχουν µόνο το δικαίωµα να ολοκληρώσουν τον πρώτο
κύκλο σπουδών Τµήµατος Τ.Ε.Ι.. 

7. Εγγραφές και µετεγγραφές φοιτητών στα Τµήµατα του
Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων διενεργούνται αποκλειστικά και µόνο για το
ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019 και οι φοιτητές λαµβάνουν πτυχίο
Τ.Ε.Ι. ή Πανεπιστηµίου, σύµφωνα µε τις παραγράφους 2 και 5. 

Άρθρο 14
Πανεπιστηµιακό Ερευνητικό Κέντρο

Ιονίου Πανεπιστηµίου

1. Ιδρύεται στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο Πανεπιστηµιακό Ερευνη-
τικό Κέντρο (Π.Ε.Κ.), ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα, υπό την εποπτεία της Συγκλήτου και
του Ιονίου Πανεπιστηµίου. 

2. Έδρα του Π.Ε.Κ. είναι η έδρα του Ιονίου Πανεπιστηµίου,
στις εγκαταστάσεις του οποίου στεγάζεται και λειτουργεί, χρη-
σιµοποιώντας τις υλικοτεχνικές υποδοµές του Πανεπιστηµίου
που του παραχωρούνται µε απόφαση της Συγκλήτου, µέχρις
ότου αποκτήσει ιδιόκτητους χώρους εγκατάστασης. Με από-
φαση του διοικητικού συµβουλίου του Π.Ε.Κ. και έγκριση της
Συγκλήτου µπορεί να ιδρύονται γραφεία και παραρτήµατα σε
άλλες πόλεις της Ελλάδας.

3. Σκοποί του Π.Ε.Κ. είναι:
η διεξαγωγή βασικής και εφαρµοσµένης έρευνας, η αξιοποί-

ηση των ερευνητικών αποτελεσµάτων προς όφελος της ελληνι-
κής κοινωνίας, η συµβολή στην εξειδίκευση νέων επιστηµόνων,
η παροχή υπηρεσιών σε δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς, η δια-
µεσολάβηση ανάµεσα στο δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα για την
ανάπτυξη ερευνητικών µονάδων στις επιχειρήσεις, η προβολή
της ελληνικής γλώσσας και του ελληνικού πολιτισµού στο εξω-
τερικό, ιδίως στους τοµείς: α) των βιοεπιστηµών, β) των επιστη-
µών τροφίµων, γ) του περιβάλλοντος και της αειφόρου ανά-
πτυξης, δ) της µουσικής και καλλιτεχνικής δηµιουργίας και ε) της
ιστορίας. 

4. Για την επίτευξη των παραπάνω σκοπών, το Π.Ε.Κ.: 
α) εκπονεί µελέτες κάθε φύσης και εκτελεί ή διαχειρίζεται εγ-

κεκριµένα ερευνητικά ή αναπτυξιακά προγράµµατα και έργα, τα
οποία εµπίπτουν στους τοµείς της παραγράφου 3,

β) συνεργάζεται µε παραγωγικούς φορείς της Ελλάδας ή της
αλλοδαπής και προωθεί την οικονοµική αξιοποίηση των ερευνη-
τικών αποτελεσµάτων,

γ) συνεργάζεται µε διεθνείς οργανισµούς, το Ελληνικό Δηµό-
σιο, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου, τους
Ο.Τ.Α., τις κατά τόπους Περιφέρειες, συνεταιρισµούς, επιστηµο-
νικές ενώσεις, φορείς παροχής υπηρεσιών υγείας και Α.Ε.Ι. και
επιστηµονικά ή τεχνολογικά πάρκα, διαµεσολαβώντας στη δια-
σύνδεση της έρευνας µε την εκπαίδευση και την παραγωγή αγα-
θών, 

δ) συνεργάζεται µε Έλληνες και ξένους εµπειρογνώµονες σε
θέµατα που άπτονται του αντικειµένου του για την προώθηση
των σκοπών του,

ε) αναπτύσσει οποιαδήποτε άλλη δραστηριότητα συναφή µε
τους παραπάνω σκοπούς. 

5. Το Π.Ε.Κ. αποτελείται από τα εξής Ινστιτούτα:
α) βιοεπιστηµών, βιοτεχνολογίας, επιστήµης τροφίµων και πε-

ριβάλλοντος, µε έδρα την πόλη της Ζακύνθου, µε εξειδίκευση
στη βιοτεχνολογία τροφίµων, στην περιβαλλοντική βιοτεχνολο-
γία, στις εφαρµογές της βιοπληροφορικής στη βιοϊατρική, στην
ποιότητα και ασφάλεια τροφίµων, στην ανάπτυξη νέων προϊόν-
των µε την εφαρµογή σύγχρονων µεθόδων και τεχνολογιών και
στις χηµικές και µικροβιολογικές αναλύσεις τροφίµων, στη µετε-
ωρολογία και την κλιµατική αλλαγή, στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, στη χηµεία και τον έλεγχο ποιότητας περιβάλλοντος
και στη διαχείριση περιβάλλοντος και την οικολογία,

β) µουσικής και καλλιτεχνικής δηµιουργίας, µε έδρα την πόλη
της Κέρκυρας, µε εξειδίκευση σε θέµατα νέας µουσικής δηµι-
ουργίας και δηµιουργικότητας, έρευνας των οπτικοακουστικών
και υβριδικών τεχνών και της τέχνης της παράστασης και της
εφαρµογής αυτών σε πεδία, όπως η καλλιτεχνική έκφραση, η ψυ-
χαγωγία και η εκπαίδευση,

γ) ιστορικών µελετών, µε έδρα την πόλη της Κέρκυρας, µε
εξειδίκευση σε θέµατα αρχειακής έρευνας σε όλες τις περιόδους
της αρχαίας, µεσαιωνικής, νεότερης και σύγχρονης ιστορίας,
καθώς σε διεπιστηµονικές προσεγγίσεις της ιστορίας µε την
αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών και την εφαρµογή αυτών σε
πεδία όπως η εκπαίδευση και ο πολιτισµός. Στο ινστιτούτο ιστο-
ρικών µελετών ιδρύεται παράρτηµα οικονοµικής και κοινωνικής
ιστορίας «Νίκος Σβορώνος», µε έδρα την πόλη της Λευκάδας, µε
εξειδίκευση στην οικονοµική και κοινωνική ιστορία.

6. Πόροι του Π.Ε.Κ. είναι:
α) επιχορηγήσεις από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουρ-

γείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που χορηγούνται
στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο ειδικά για τη λειτουργία του ερευνητικού
κέντρου,

β) χρηµατοδοτήσεις από ερευνητικά προγράµµατα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, διεθνείς οργανισµούς, το Ελληνικό Δηµόσιο,
καθώς και χορηγίες από ιδιωτικές επιχειρήσεις και ιδιώτες,

γ) δωρεές, κληρονοµίες, κληροδοσίες και κάθε είδους τακτι-
κές και έκτακτες εισφορές ή παροχές ηµεδαπών ή αλλοδαπών,
φυσικών ή νοµικών προσώπων,

δ) έσοδα από την παροχή υπηρεσιών, την εκτέλεση ή την αξιο-
λόγηση ερευνητικών προγραµµάτων για λογαριασµό τρίτων,
όπως δηµοσίων υπηρεσιών, Ν.Π.Δ.Δ., Ν.Π.Ι.Δ., διεθνών και µη
οργανισµών, καθώς και ιδιωτών, ή τη διάθεση πνευµατικών προ-
ϊόντων που παράγει το Π.Ε.Κ.,

ε) τόκοι από καταθέσεις,
στ) πρόσοδοι από την εκµετάλλευση της περιουσίας του

Π.Ε.Κ. και επιχορηγήσεις από άλλες πηγές,
ζ) λοιπά πάσης φύσεως έσοδα.
7.α) Το Π.Ε.Κ. διοικείται από Διοικητικό Συµβούλιο, το οποίο

αποτελείται από τον Πρόεδρό του και τους Διευθυντές των Ιν-
στιτούτων, ως µέλη. Ο Πρόεδρος και οι Διευθυντές επιλέγονται
σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 9.

β) Αν για οποιονδήποτε λόγο ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του Π.Ε.Κ. απουσιάζει ή προσωρινά κωλύεται να ασκή-
σει τα καθήκοντά του, τα καθήκοντά του ασκούνται από Αντι-
πρόεδρο, ο οποίος ορίζεται κατά την πρώτη συνεδρίαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, ύστερα από µυστική ψηφοφορία µεταξύ
των µελών του. 

γ) Το Διοικητικό Συµβούλιο αποφασίζει για τα θέµατα που αφο-
ρούν τη διοίκηση και τη λειτουργία του ερευνητικού κέντρου, τη
διαχείριση και την αξιοποίηση των ερευνητικών αποτελεσµάτων
από τις δραστηριότητές του, τη διάθεση των πόρων του και, γε-
νικά, για κάθε ενέργεια που σχετίζεται µε την εκπλήρωση των
σκοπών του, σύµφωνα µε όσα ορίζονται ειδικότερα στον εσωτε-
ρικό κανονισµό λειτουργίας της παραγράφου 12. 

8. Κάθε Ινστιτούτο του Π.Ε.Κ. διοικείται από τριµελή συντονι-
στική επιτροπή, στην οποία µετέχει ως Πρόεδρος ο Διευθυντής
του Ινστιτούτου.

α) Η τριµελής επιτροπή είναι αρµόδια για την κατάρτιση του
ερευνητικού και αναπτυξιακού προγράµµατος του Ινστιτούτου,
την κατάρτιση σχεδίου για τα κονδύλια του ετήσιου προϋπολο-
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γισµού του ερευνητικού κέντρου που αφορούν στις δραστηριό-
τητες του ινστιτούτου και κάθε άλλο θέµα που προβλέπεται στον
κανονισµό της παραγράφου 12. 

β) Ο Διευθυντής έχει την ευθύνη για τη λειτουργία του ινστι-
τούτου, εισηγείται στο Διοικητικό Συµβούλιο του Π.Ε.Κ. το ερευ-
νητικό και αναπτυξιακό πρόγραµµα του ινστιτούτου, προΐσταται
των υπηρεσιών του Ινστιτούτου και ασκεί κάθε άλλη αρµοδιότητα
που του ανατίθεται από το Διοικητικό Συµβούλιο του Π.Ε.Κ.. Αν
ο Διευθυντής ελλείπει ή κωλύεται να ασκήσει τα ανωτέρω καθή-
κοντά του ή τα καθήκοντά του ως µέλους του Διοικητικού Συµ-
βουλίου, τα καθήκοντα αυτά ασκούνται από µέλος της τριµελούς
συντονιστικής επιτροπής, το οποίο ορίζεται κατά την πρώτη συ-
νεδρίαση της επιτροπής αυτής, ύστερα από µυστική ψηφοφορία
µεταξύ των µελών της. Αν ο Διευθυντής ελλείπει ή κωλύεται να
ασκήσει τα καθήκοντά του ως µέλος της τριµελούς συντονιστι-
κής επιτροπής, τα καθήκοντά του ασκούνται από τον Πρόεδρο
του Διοικητικού Συµβουλίου. 

9. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου, οι Διευθυντές των
Ινστιτούτων και τα µέλη της συντονιστικής επιτροπής είναι µέλη
Δ.Ε.Π. του Ιονίου Πανεπιστηµίου, επιστήµονες µε διεθνές κύρος,
οι οποίοι έχουν διοικητική πείρα και ερευνητική δραστηριότητα
σχετική µε τα αντικείµενα των ινστιτούτων του ερευνητικού κέν-
τρου, µε εµπειρία στην προσέλκυση χρηµατοδοτήσεων για ερευ-
νητικά προγράµµατα ή έργα και στην εφαρµογή των αποτε-
λεσµάτων της έρευνας. Για την επιλογή τους εκδίδεται προκή-
ρυξη από τον Πρύτανη. Με την προκήρυξη µπορεί να οριστούν
πρόσθετα κριτήρια επιλογής, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον
εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας του Π.Ε.Κ.. Η αξιολόγηση των
υποψηφίων γίνεται από πενταµελή επιτροπή, η οποία αποτελείται
από µέλη Δ.Ε.Π. πανεπιστηµίων ή οµοταγών ιδρυµάτων της αλ-
λοδαπής και συγκροτείται µε απόφαση της Συγκλήτου. Ο ορι-
σµός αυτών που επιλέχθηκαν από την επιτροπή γίνεται µε πράξη
του Πρύτανη, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως. Αν δεν υπάρχουν υποψηφιότητες, στις ανωτέρω θέσεις
τοποθετούνται µέλη Δ.Ε.Π. του Ιδρύµατος, που επιλέγονται από
τη Σύγκλητο και ορίζονται µε πράξη του Πρύτανη, και γίνεται εκ
νέου προκήρυξη µέσα σε ένα (1) έτος. Η θητεία του Προέδρου
του Διοικητικού Συµβουλίου, των Διευθυντών των Ινστιτούτων και
των µελών της συντονιστικής επιτροπής είναι τριετής, µε δυνα-
τότητα ανανέωσης. Η κατοχή των ανωτέρω θέσεων δεν είναι
ασυµβίβαστη µε την κατοχή θέσης µονοπρόσωπου οργάνου δι-
οίκησης στο Α.Ε.Ι..

10. Στο Π.Ε.Κ. τοποθετείται προσωπικό του Ιονίου Πανεπιστη-
µίου, ύστερα από απόφαση της Συγκλήτου. Στο Π.Ε.Κ. απασχο-
λείται και προσωπικό µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου ή έργου
ή µε συµβάσεις παροχής υπηρεσιών, στο πλαίσιο των προγραµ-
µάτων/έργων που αυτό διαχειρίζεται.

11. Για ζητήµατα που αφορούν την οικονοµική διαχείριση των
ερευνητικών προγραµµάτων, τις προµήθειες, τον τρόπο απασχό-
λησης και τις µετακινήσεις του προσωπικού του Π.Ε.Κ., καθώς
και των ερευνητικών προγραµµάτων/έργων που αυτό διαχειρίζε-
ται, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των άρθρων 60 έως 67
του ν. 4485/2017. Η οικονοµική διαχείριση των έργων/προγραµ-
µάτων των Ινστιτούτων του Π.Ε.Κ. ασκείται από τον Ε.Λ.Κ.Ε. του
Πανεπιστηµίου. Οι προβλεπόµενες κρατήσεις του Ε.Λ.Κ.Ε. από
τη διαχείριση ερευνητικών προγραµµάτων και έργων των Ινστι-
τούτων του Π.Ε.Κ. διατίθενται υπέρ της λειτουργίας και των σκο-
πών του Κέντρου. 

12. Με απόφαση της Συγκλήτου, που εκδίδεται µέσα σε εννέα
(9) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταρτίζεται ο
εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας του ερευνητικού κέντρου.
Με τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας καθορίζονται ιδίως τα
εξής θέµατα:

α) οι αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου του ερευνητι-
κού κέντρου και ο τρόπος λειτουργίας του,

β) οι αρµοδιότητες των Διευθυντών και των τριµελών επιτρο-
πών διοίκησης των ερευνητικών Ινστιτούτων και ο τρόπος λει-
τουργίας τους,

γ) η εξειδίκευση των προσόντων που πρέπει να διαθέτουν ο
Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου, οι Διευθυντές των Ινστι-
τούτων και τα µέλη των τριµελών επιτροπών, 

δ) η διαδικασία παύσης µελών του Διοικητικού Συµβουλίου,
ε) η εσωτερική οργανωτική διάρθρωση και ο τρόπος οργάνω-

σης και λειτουργίας των υπηρεσιών του ερευνητικού κέντρου,
στ) οι λεπτοµέρειες σχετικά µε την οικονοµική διαχείριση του

ερευνητικού κέντρου,
ζ) οι αρµοδιότητες και οι υποχρεώσεις των επιστηµονικών

υπευθύνων και λοιπού προσωπικού,
η) οι διαδικασίες και κάθε ειδικό ζήτηµα σχετικά µε την απα-

σχόληση, τις αµοιβές και τις µετακινήσεις των απασχολουµένων
στα έργα του ερευνητικού κέντρου,

θ) οι τρόποι διάχυσης και αξιοποίησης των αποτελεσµάτων
των ερευνών και των άλλων δραστηριοτήτων του,

ι) η διαχείριση και προστασία των δικαιωµάτων διανοητικής
(πνευµατικής και βιοµηχανικής) ιδιοκτησίας,

ια) θέµατα ηθικής και δεοντολογίας της έρευνας,
ιβ) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την οργάνωση του ερευνητικού

κέντρου, την εύρυθµη λειτουργία του και την εκπλήρωση του
σκοπού του.

13. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου της παραγράφου 7
και της Συντονιστικής Επιτροπής της παραγράφου 8 δεν λαµβά-
νουν αποζηµίωση για τη συµµετοχή τους, εκτός από τα οδοιπο-
ρικά τους έξοδα, δηλαδή ηµερήσια αποζηµίωση, έξοδα διαµονής
και µετακίνησής τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις της υποπαρα-
γράφου Δ.9 του  ν. 4336/2015 (Α’ 94) και ιδιαίτερα µε την επιφύ-
λαξη της παραγράφου 7 του άρθρου 6 του ιδίου νόµου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

ΤΩΝ ΚΕΦΑΛΑΙΩΝ Α’ ΚΑΙ Β’ 

Άρθρο 15 

1. Διαδικαστικές και άλλες λεπτοµέρειες, που ανακύπτουν από
την ένταξη των Τµηµάτων του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου και του Τ.Ε.Ι. Ιονίων
Νήσων στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και το Ιόνιο Πανεπιστήµιο,
αντίστοιχα, τη µετονοµασία του Τµήµατος Φ.Π.Ψ. του Πανεπι-
στηµίου Ιωαννίνων, την οργάνωση των διοικητικών υπηρεσιών
των Τµηµάτων και την κατανοµή σε αυτές του προσωπικού, ρυθ-
µίζονται µε απόφαση της Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου Ιωαννί-
νων και του Ιονίου Πανεπιστηµίου αντίστοιχα, σύµφωνα και µε
όσα ορίζονται στον οργανισµό και τον εσωτερικό κανονισµό του
Ιδρύµατος. 

2. Εκκρεµείς υποθέσεις µελών Δ.Ε.Π. του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου και
του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων ενώπιον του οικείου πειθαρχικού συµ-
βουλίου παραπέµπονται και κρίνονται από το αρµόδιο πλέον πει-
θαρχικό συµβούλιο µελών Δ.Ε.Π. πανεπιστηµίων.

3. Εκκρεµείς διαδικασίες, όπως µετατάξεις, συνεχίζονται και
ολοκληρώνονται από τα αρµόδια όργανα του Πανεπιστηµίου
Ιωαννίνων και του Ιονίου Πανεπιστηµίου.

4. Μέλος Δ.Ε.Π. που κατέχει τακτική θέση ως µέλος Δ.Ε.Π. του
Τ.Ε.Ι. Ηπείρου ή του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων και εντάσσεται σε προ-
σωποπαγή θέση στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων ή στο Ιόνιο Πανε-
πιστήµιο, αντίστοιχα, έχει δικαίωµα να εκλεγεί ή να οριστεί
κοσµήτορας, πρόεδρος Τµήµατος ή διευθυντής Τοµέα, σύµ-
φωνα µε όσα ειδικότερα ορίζονται στο ν. 4485/2017. Σε θέση
πρύτανη και αντιπρύτανη εκλέγονται µόνο όσοι κατέχουν οργα-
νική θέση στα αντίστοιχα πανεπιστήµια. Αν µέλος Δ.Ε.Π. επιθυµεί
να θέσει υποψηφιότητα για πρύτανης ή αντιπρύτανης, η αίτηση
µετατροπής της θέσης του εξετάζεται κατά προτεραιότητα. Τα
µέλη Δ.Ε.Π. που κατέχουν, κατά την 1.10.2018, προσωποπαγή
θέση στο Τ.Ε.Ι. Ηπείρου και στο Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων και παραµέ-
νουν σε προσωποπαγή θέση στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και στο
Ιόνιο Πανεπιστήµιο, αντίστοιχα, δεν έχουν δικαίωµα εκλογής σε
θέση µονοπρόσωπου οργάνου διοίκησης. Όλα τα µέλη Δ.Ε.Π.
συµµετέχουν στα συλλογικά όργανα διοίκησης Τµηµάτων και Το-
µέων και στα εκλεκτορικά σώµατα για ανάδειξη των µονοπρόσω-
πων οργάνων.

5. Mέλη Δ.Ε.Π. που κατείχαν τακτικές θέσεις ως µέλη Δ.Ε.Π.
του Τ.Ε.Ι. Ηπείρου και του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων και εντάσσονται
σε προσωποπαγείς θέσεις, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόν-
τος, µετέχουν στα εκλεκτορικά σώµατα του άρθρου 19 του ν.
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4009/2011, εκτός αν για τη συµµετοχή απαιτείται η ιδιότητα του
Καθηγητή Α’ βαθµίδας, οπότε µετέχουν µόνο οι Καθηγητές Α’
βαθµίδας που κατέχουν τακτική θέση στο Πανεπιστήµιο Ιωαννί-
νων και στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο. Εκλεκτορικά σώµατα που έχουν
ήδη συγκροτηθεί δεν θίγονται.

6. Καταργούνται από την 1.10.2018 τα προεδρικά διατάγµατα
343/1994 (Α’ 181) και 84/2013 (Α’ 124), µε την επιφύλαξη της πα-
ροχής των προγραµµάτων σπουδών των Τµηµάτων του Τ.Ε.Ι.
Ηπείρου, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 2 του άρ-
θρου 5 και την εγγραφή και µετεγγραφή φοιτητών για το ακαδη-
µαϊκό έτος 2018-2019.

7. Καταργούνται από την 1.10.2018 τα προεδρικά διατάγµατα
195/2003 (Α’ 156) και 103/2013 (Α’ 136) και το άρθρο 56 του ν.
4264/2014 (Α’ 118), µε την επιφύλαξη της παροχής των προγραµ-
µάτων σπουδών των Τµηµάτων του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων, σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 2 του άρθρου 13 και
την εγγραφή και µετεγγραφή φοιτητών για το ακαδηµαϊκό έτος
2018-2019.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ, 

ΔΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑΣ 
ΚΑΙ ΤΡΙΤΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ 

Άρθρο 16 
Τροποποιήσεις του ν. 4009/2011

1. Ο ν. 4009/2011 τροποποιείται ως εξής:
α) Το δεύτερο και τρίτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ. 1

του άρθρου 19, όπως αντικαταστάθηκαν µε την παρ. 1 του άρ-
θρου τετάρτου του ν. 4405/2016 (Α’ 129), αντικαθίστανται ως
εξής: 

«Τα ανωτέρω ισχύουν και για τη µονιµοποίηση των επί θητεία
υπηρετούντων Λεκτόρων και Επίκουρων Καθηγητών. Οι µόνιµοι
Λέκτορες και οι µόνιµοι Επίκουροι Καθηγητές µπορούν να υπο-
βάλουν αίτηση εξέλιξης στην επόµενη βαθµίδα οποτεδήποτε
µετά τη δηµοσίευση της πράξης µονιµοποίησής τους, διατηρών-
τας τη µονιµότητά τους.»

β) Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ. 7 του άρ-
θρου 29, όπως η περίπτωση αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ.
4 του άρθρου 19 του ν. 4452/2017 (Α’ 17), αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Σε περίπτωση πλήρους απασχόλησης, το διδακτικό έργο δεν
µπορεί να υπερβαίνει τις δεκαέξι (16) ώρες εβδοµαδιαίας απα-
σχόλησης, από τις οποίες το µέγιστο έξι (6) ώρες µπορεί να
αφορά διδασκαλία θεωρητικού µαθήµατος, ενώ στην περίπτωση
µερικής απασχόλησης η υποχρέωση παροχής διδακτικού έργου
µειώνεται ανάλογα µε το ποσοστό της απασχόλησης.»

γ) Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 32 καταργείται.

δ) Η περίπτωση β’ της παρ. 5 του άρθρου 77, όπως η περί-
πτωση αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 34 του
ν. 4115/2013 (Α’ 24), αντικαθίσταται ως εξής:

«β) οι Λέκτορες µε θητεία που υπηρετούν ή έχουν εκλεγεί
χωρίς να έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία διορισµού τους κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου ή εκλεγούν µετά τη δηµοσί-
ευση του παρόντος νόµου σε θέσεις για τις οποίες έχει εκδοθεί
προκήρυξη, έως τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, µπορούν
να ζητήσουν τη µονιµοποίησή τους στη βαθµίδα του Λέκτορα ή
την εξέλιξή τους στη βαθµίδα του Επίκουρου Καθηγητή µέχρι
δύο φορές έως τη λήξη επταετίας από τη δηµοσίευση της πρά-
ξης διορισµού τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Κατά τα
λοιπά εφαρµόζονται οι διατάξεις των παραγράφων 2 και 3.»

ε)αα) Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης δ’ της παραγράφου
3 του άρθρου 79, όπως η περίπτωση αυτή αντικαταστάθηκε µε
την παρ. 21 του άρθρου 39 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Η ένταξη πραγµατοποιείται µε απόφαση της Συνέλευσης του
Τµήµατος ή της Γενικής Συνέλευσης της Σχολής ή της Συγκλή-
του, ανάλογα µε τη µονάδα στην οποία ανήκει το µέλος, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 2 του  π.δ. 118/2002 (Α’ 99), ύστερα από

εισήγηση τριµελούς επιτροπής, η οποία αποτελείται από δύο (2)
Καθηγητές και ένα (1) µέλος Ε.ΔΙ.Π., που ορίζονται από το όρ-
γανο που είναι αρµόδιο σύµφωνα µε τα ανωτέρω, και σχετική
πράξη που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

ββ) Η υποπερίπτωση αα’ καταλαµβάνει και τις εκκρεµείς κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος, υποθέσεις, για τις οποίες
έχουν ολοκληρωθεί οι ακαδηµαϊκές διαδικασίες, αλλά δεν έχουν
δηµοσιευθεί οι αποφάσεις.

2. Επί θητεία Λέκτορες, που έχουν αιτηθεί κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος την εξέλιξή τους στην επόµενη βαθµίδα και
εκκρεµεί η κρίση ή απορρίφθηκε το αίτηµά τους και έληξε η θη-
τεία τους, µπορούν να ζητήσουν τη µονιµοποίησή τους στη βαθ-
µίδα του Λέκτορα, εντός τριάντα (30) ηµερών από όταν λάβουν
αποδεδειγµένα γνώση της αρνητικής κρίσης, άλλως εντός
τριάντα (30) ηµερών την έναρξη ισχύος του παρόντος και υπό
την προϋπόθεση ότι δεν έχει δηµοσιευθεί η σχετική πράξη στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 17 
Τροποποιήσεις του ν. 4485/2017

Στο ν. 4485/2017 (Α’ 114) γίνονται οι εξής τροποποιήσεις: 
α) Στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 30 προστίθεται

εδάφιο ως εξής:
«Ειδικά για το Πανεπιστήµιο Αιγαίου και το Ιόνιο Πανεπιστήµιο

το ποσοστό του προηγούµενου εδαφίου δεν υπερβαίνει το πε-
νήντα τοις εκατό (50%).»

β) Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 39 διαγράφον-
ται οι λέξεις «Α’ βαθµίδας, αναπληρωτή και επίκουρου». 

γ)αα) Η περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 45 αντικαθίσταται
ως εξής:

«δ) ο αριθµός και ο τρόπος επιλογής των εισακτέων στο
Π.Μ.Σ., ο αριθµός των οποίων δεν είναι µικρότερος των δέκα (10)
ατόµων, η διαδικασία και τα κριτήρια επιλογής, στα οποία περι-
λαµβάνονται οι γλώσσες, των οποίων απαιτείται η γνώση, και τα
επίπεδα της γλωσσοµάθειας,».

ββ) Η διάταξη της υποπερίπτωσης αα’ ισχύει για την εισαγωγή
φοιτητών από το ακαδηµαϊκό έτος 2019-2020 και εφεξής.

δ) στην περίπτωση Α’ της παραγράφου 21 του άρθρου 84: 
αα) οι λέξεις «πρόταση της Συγκλήτου» αντικαθίστανται από

τις λέξεις «εισήγηση της Συγκλήτου»,
ββ) οι λέξεις «σύµφωνα µε το άρθρο 18 του ν. 2190/1994 (Α’

28), όπως ισχύει» αντικαθίστανται από τις λέξεις «και τα κριτήρια
του άρθρου 18 του   ν. 2190/1994 (Α’ 28), λαµβάνοντας υπόψη
ενδεχόµενες εξειδικευµένες ανάγκες για τη λειτουργία του
φορέα».

ε) Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παραγράφου
21 του άρθρου 84 αντικαθίσταται ως εξής:

«Τα απαιτούµενα δικαιολογητικά και κάθε άλλη αναγκαία λε-
πτοµέρεια, καθορίζονται µε την κοινή απόφαση της περίπτωσης
Α’.»

Άρθρο 18
Ζητήµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης

1. Τα εδάφια πέµπτο, έκτο και έβδοµο της περίπτωσης δ’ της
παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 4521/2018 αντικαθίστανται ως εξής: 

«Για γνωστικό αντικείµενο εξαιρετικής και αδιαµφισβήτητης
ιδιαιτερότητας, όπου δεν είναι δυνατή ή συνήθης η εκπόνηση δι-
δακτορικής διατριβής σύµφωνα µε τους κανόνες της οικείας τέ-
χνης ή επιστήµης, για την τροπή της θέσης αποφασίζει,
σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην περίπτωση Α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 19 του  ν. 4009/2011, πενταµελής επιτροπή που αποτελείται
από µέλη Δ.Ε.Π. τουλάχιστον της βαθµίδας του Επίκουρου, ίδιου
ή συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε αυτό του αιτούµενου τη
µετατροπή. Η επιτροπή αυτή συγκροτείται µε απόφαση της Συγ-
κλήτου και δύο (2) τουλάχιστον από τα µέλη της προέρχονται
από άλλο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής. Οι αποφάσεις
της επιτροπής υποβάλλονται στον Πρύτανη για έλεγχο νοµιµό-
τητας, ο οποίος πραγµατοποιείται σε αποκλειστική προθεσµία
τριάντα (30) ηµερών. Ο Πρύτανης εκδίδει για τη µετατροπή της
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θέσης σχετική πράξη µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από την υπο-
βολή της αίτησης µε συνηµµένο το απαιτούµενο δικαιολογητικό,
σε περίπτωση τροπής της θέσης µε προσκόµιση διδακτορικού
διπλώµατος, διαφορετικά µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από την πα-
ρέλευση της τριακονθήµερης προθεσµίας για τον έλεγχο νοµι-
µότητας. Η πράξη µνηµονεύει τη θέση και το όνοµα αυτού που
την κατέχει και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Η πράξη µετατροπής υπόκειται σε έλεγχο νοµιµότητας από τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, αυτεπαγγέλ-
τως ή ύστερα από υποβολή ένστασης που κατατίθεται µέσα σε
εξήντα (60) ηµέρες από τη δηµοσίευσή της. Ο έλεγχος νοµιµό-
τητας από τον Υπουργό ολοκληρώνεται σε αποκλειστική προθε-
σµία τριάντα (30) ηµερών από την περιέλευση του φακέλου στο
Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Οι πράξεις
µετατροπής έχουν έναρξη ισχύος την ηµεροµηνία ίδρυσης του
Πανεπιστηµίου Δυτικής Αττικής, εφόσον ο αιτών είναι κάτοχος
διδακτορικού διπλώµατος ή κατέχει τα προσόντα κατά την ηµε-
ροµηνία αυτή, διαφορετικά την ηµεροµηνία έκδοσης της πρά-
ξης.»

2.α) Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης ζ’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 4 του ν. 4521/2018, η φράση «σύµφωνα µε τις διατάξεις
που ίσχυαν» αντικαθίσταται από τη φράση «σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις και τα πραγµατικά περιστατικά που ίσχυαν».

β) Η διάταξη της προηγούµενης περίπτωσης α’ ισχύει από
2.3.2018. 

3.α) Η εκλογή, εξέλιξη, µετακίνηση και κάθε υπηρεσιακή µε-
ταβολή των περιλαµβανοµένων στο άρθρο 29 του ν. 4009/2011
ειδικών κατηγοριών εργαστηριακού και διδακτικού προσωπικού
υπόκειται σε έλεγχο νοµιµότητας από τον Πρύτανη, που ασκείται
µέσα σε αποκλειστική προθεσµία δύο (2) µηνών από τη διαβί-
βαση του φακέλου από το αρµόδιο κατά περίπτωση όργανο, µε
δικαίωµα του Πρύτανη να αναπέµψει το φάκελο µία (1) µόνο
φορά. Αν για δεύτερη φορά κρίνει τη διαδικασία µη νόµιµη, πα-
ραπέµπει το φάκελο για έλεγχο νοµιµότητας, στον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, στον οποίο µεταβιβάζεται
στην περίπτωση αυτή και η αρµοδιότητα για την έκδοση διαπι-
στωτικής πράξης. Η µη ολοκλήρωση της ανωτέρω διαδικασίας
ή η µη αναποµπή µέσα στην προθεσµία του πρώτου εδαφίου συ-
νιστά πειθαρχικό παράπτωµα για τον Πρύτανη. 

β) Ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων ελέγχει,
µέσα σε αποκλειστική προθεσµία τεσσάρων (4) µηνών από την
παραλαβή του φακέλου, τη νοµιµότητα οποιασδήποτε από τις
ανωτέρω πράξεις είτε αυτεπαγγέλτως είτε ύστερα από υποβολή
ένστασης, που κατατίθεται µέσα σε προθεσµία εξήντα (60) ηµε-
ρών που ξεκινά από την εποµένη της λήξης της αποκλειστικής
προθεσµίας της περίπτωσης α’.

γ) Οι περιπτώσεις α’ και β’ καταλαµβάνουν και τις εκκρεµείς
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος υποθέσεις, για τις οποίες
έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες από τα αρµόδια ακαδηµαϊκά
όργανα, αλλά δεν έχουν δηµοσιευθεί οι αποφάσεις στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.

4.α) Μετά την περίπτωση α’ του άρθρου 66 του ν. 4415/2016
(Α’159) προστίθεται περίπτωση β’ ως εξής:

«β) Ο έλεγχος νοµιµότητας της ένταξης της περίπτωσης α’ γί-
νεται από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
µέσα σε αποκλειστική προθεσµία έξι (6) µηνών από την παρα-
λαβή του φακέλου, είτε αυτεπαγγέλτως είτε ύστερα από υπο-
βολή ένστασης.»

β) Οι περιπτώσεις β’ και γ’ του άρθρου 66 του ν. 4415/2016
αναριθµούνται σε περιπτώσεις γ’ και δ’, αντίστοιχα.

γ) Η περίπτωση α’ της παραγράφου αυτής καταλαµβάνει τις
εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος υποθέσεις, για
τις οποίες έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες από τα αρµόδια
ακαδηµαϊκά όργανα αλλά δεν έχουν δηµοσιευθεί οι αποφάσεις
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και η ένσταση κατατίθεται
εντός αποκλειστικής προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος.

5. Στην κατανοµή νέων θέσεων µελών Δ.Ε.Π. στο ίδρυµα, η
Σύγκλητος οφείλει να στελεχώνει κατά προτεραιότητα τα Τµή-
µατα µέχρι τη συµπλήρωση των οκτώ (8) µελών Δ.Ε.Π..

6.α) Οι θητείες των µονοµελών οργάνων διοίκησης των Α.Ε.Ι.

υπολογίζονται σε ακαδηµαϊκά έτη. 
β) Οι θητείες των υπηρετούντων κατά την έναρξη ισχύος του

παρόντος νόµου µονοµελών οργάνων διοίκησης λήγουν την 31η
Αυγούστου του ακαδηµαϊκού έτους στη διάρκεια του οποίου
πρόκειται να λήξει η θητεία τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις που
ίσχυαν κατά το χρόνο εκλογής τους.

Η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου δεν ισχύει αν, µε την
εφαρµογή της, Πρύτανης παραµένει στη διοίκηση Α.Ε.Ι. για πε-
ρισσότερα από πέντε (5) συνεχόµενα έτη. Στην περίπτωση αυτή
η θητεία του Πρύτανη δεν παρατείνεται και η θητεία του νέου
Πρύτανη λήγει την 31η Αυγούστου του ακαδηµαϊκού έτους, κατά
τη διάρκεια του οποίου επρόκειτο να λήξει η τετραετής θητεία
του.

Άρθρο 19
Εισαγωγή σπουδαστών στα Τµήµατα Μουσικών

Σπουδών του Ιονίου Πανεπιστηµίου και Μουσικής
Επιστήµης και Τέχνης του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας

1. Οι σπουδαστές των Τµηµάτων Μουσικών Σπουδών του Ιο-
νίου Πανεπιστηµίου και Μουσικής Επιστήµης και Τέχνης του Πα-
νεπιστηµίου Μακεδονίας εισάγονται στα ανωτέρω Τµήµατα
ύστερα από κοινές εισιτήριες εξετάσεις σε καλλιτεχνικά αντικεί-
µενα που διοργανώνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόν-
τος, κατά παρέκκλιση από το σύστηµα πανελληνίων εξετάσεων
του άρθρου 2 του ν. 2525/1997. Για την εξαγωγή της τελικής
βαθµολογίας του υποψηφίου συνυπολογίζονται ο βαθµός του
απολυτηρίου λυκείου και ο βαθµός που έλαβε ο υποψήφιος στις
πανελλήνιες εξετάσεις για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση στο µάθηµα «Ελληνική Γλώσσα».

2. Δικαίωµα συµµετοχής στις κοινές εισιτήριες εξετάσεις για
την εισαγωγή σπουδαστών στο Τµήµα Μουσικών Σπουδών του
Ιονίου Πανεπιστηµίου και στο Τµήµα Μουσικής Επιστήµης και Τέ-
χνης του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας έχουν οι κάτοχοι απολυτη-
ρίου τίτλου Λυκείου ή ισότιµου τίτλου Σχολείου Μέσης Εκπαί-
δευσης του εσωτερικού ή εξωτερικού.

3. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζονται:

α) οι ειδικότερες προϋποθέσεις και όροι εισαγωγής και εγγρα-
φής φοιτητών στα ανωτέρω Τµήµατα, οι διαδικασίες διενέργειας
των κοινών εισιτηρίων εξετάσεων και κάθε άλλο σχετικό θέµα,

β) η συγκρότηση, η σύνθεση, το πλαίσιο λειτουργίας και οι αρ-
µοδιότητες των οργάνων που θεσπίζονται προς το σκοπό της διε-
ξαγωγής των κοινών εισιτηρίων εξετάσεων,

γ) τα εξεταστέα καλλιτεχνικά αντικείµενα και οι συντελεστές
βαρύτητας βάσει των οποίων εξάγεται η τελική βαθµολογία του
υποψηφίου. Με την ίδια απόφαση καθορίζεται ο συντελεστής βα-
ρύτητας του απολυτηρίου Λυκείου και ο συντελεστής βαρύτητας
του βαθµού στο µάθηµα «Ελληνική Γλώσσα» που έλαβε ο υπο-
ψήφιος στις πανελλήνιες εξετάσεις για την εισαγωγή στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση,

δ) η αντιστοίχιση των καλλιτεχνικών αντικειµένων στα οποία
θα επιλέξει να εξεταστεί ο υποψήφιος µε τις κατευθύνσεις των
Τµηµάτων στις οποίες µπορεί να εισαχθεί.

4. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, ύστερα από γνώµη του οικείου Τµήµατος, µπορεί να
υπαχθούν στις ρυθµίσεις του παρόντος και άλλα Τµήµατα συνα-
φούς γνωστικού αντικειµένου. 

Άρθρο 20

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 3848/2010 (Α’ 71), όπως η
παράγραφος αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου
111 του ν. 4547/2018 (Α’ 102), προστίθεται περίπτωση δ’ ως εξής:

«δ) Με την κατοχή πτυχίου Παιδαγωγικών Τµηµάτων Α.Ε.Ι.
(Παιδαγωγικών Τµηµάτων Δηµοτικής Εκπαίδευσης, Τµηµάτων
Εκπαίδευσης και Αγωγής στην Προσχολική Ηλικία, Τµηµάτων Φι-
λοσοφίας – Παιδαγωγικής – Ψυχολογίας, Τµηµάτων Φιλοσοφίας
– Παιδαγωγικής και Παιδαγωγικού Τµήµατος Ειδικής Αγωγής),
καθώς και µε την κατοχή πτυχίου της Ανωτάτης Σχολής Παιδα-
γωγικής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (ΑΣΠΑΙΤΕ).»

2. Η διάταξη της παραγράφου 1 ισχύει από τις 12.6.2018. 
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Άρθρο 21
Σύσταση Δικαστικού Γραφείου του Νοµικού 

Συµβουλίου του Κράτους στο Πανεπιστήµιο Πειραιώς

1. Στο Πανεπιστήµιο Πειραιώς συνιστάται Δικαστικό Γραφείο
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους (Ν.Σ.Κ.).

2. Στο Δικαστικό Γραφείο προΐσταται Πάρεδρος του Ν.Σ.Κ., ο
οποίος είναι αρµόδιος για:

α) τη γενική εποπτεία του Γραφείου, την επιµέλεια για την
οµαλή και απρόσκοπτη λειτουργία του, καθώς και τη διεκπεραί-
ωση των πάσης φύσεως υποθέσεων αρµοδιότητάς του,

β) τη γνωµοδότηση σε νοµικής φύσεως ερωτήµατα που υπο-
βάλλουν ο Πρύτανης και, µέσω του γραφείου του Πρύτανη, η
Σύγκλητος, το Πρυτανικό Συµβούλιο και οι Αντιπρυτάνεις του
ιδρύµατος,

γ) τη δικαστική εκπροσώπηση του ιδρύµατος ενώπιον όλων
των δικαστηρίων, ελληνικών και αλλοδαπών, διαιτητικών δικα-
στηρίων και κάθε άλλης δικαστικής ή διοικητικής αρχής,

δ) την εισήγηση στη Σύγκλητο για την άσκηση ή µη ένδικων
βοηθηµάτων ή µέσων.

3. Η δικαστική εκπροσώπηση του Πανεπιστηµίου διενεργείται
είτε από τον προϊστάµενο του Γραφείου είτε από δικηγόρους,
στους οποίους κατανέµονται οι υποθέσεις µε ευθύνη του Προ-
ϊσταµένου.

4. Οι οργανικές θέσεις των Παρέδρων του Ν.Σ.Κ. αυξάνονται
κατά µία (1).

5. Στο Δικαστικό Γραφείο του Πανεπιστηµίου συνιστώνται δύο
(2) θέσεις δικηγόρων µε έµµισθη εντολή, οι οποίοι επικουρούν
τον Προϊστάµενο του Γραφείου στο έργο του. Για την πρόσληψή
τους εφαρµόζεται η παρ. 2 του άρθρου 43 του ν. 4194/2013 (Α’
208). Μέχρι την πρόσληψη των δικηγόρων αυτών, η νοµική υπο-
στήριξη του Πανεπιστηµίου µπορεί να ανατίθεται σε δικηγόρους
που αµείβονται κατά υπόθεση.

6. Ο Πρύτανης, ύστερα από έγκριση της Συγκλήτου και σύµ-
φωνη γνώµη του Προϊσταµένου του Γραφείου, µπορεί να αναθέ-
σει την υπεράσπιση του πανεπιστηµίου σε οποιουδήποτε βαθµού
δικαστήριο της Ελλάδας ή της αλλοδαπής, για συγκεκριµένη
υπόθεση, σε δικηγόρο ή δικηγόρους που δεν ανήκουν στο Δικα-
στικό Γραφείο, αν αυτό επιβάλλεται από το φόρτο των υποθέ-
σεων που εκκρεµούν στο Δικαστικό Γραφείο ή λόγω της
βαρύτητας της υπόθεσης και της πολυπλοκότητας των νοµικών
ζητηµάτων της.

7. Τα όργανα διοίκησης του Πανεπιστηµίου, τα όργανα των
Σχολών και των Τµηµάτων, το προσωπικό κάθε κατηγορίας του
Ιδρύµατος και τα όργανα διαχείρισης του Ειδικού Λογαριασµού
Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) υποχρεούνται να παρέχουν στο
Δικαστικό Γραφείο κάθε έγγραφο που κατέχουν ή τους ζητηθεί
από αυτό για την υπεράσπιση του πανεπιστηµίου στις εκκρεµού-
σες στο Δικαστικό Γραφείο υποθέσεις της αρµοδιότητάς του,
καθώς και να παρέχουν σε αυτό εγγράφως το ιστορικό (πραγ-
µατικό) της υπόθεσης.

8. Το Πανεπιστήµιο Πειραιώς υποχρεούται να παρέχει στο Δι-
καστικό Γραφείο την απαραίτητη για τη λειτουργία του υλικοτε-
χνική υποδοµή. Για τη γραµµατειακή υποστήριξη του Γραφείου,
ο πρύτανης διαθέτει µέχρι δύο (2) διοικητικούς υπαλλήλους του
Πανεπιστηµίου για χρονικό διάστηµα έως δύο (2) έτη που µπορεί
να παραταθεί.

Άρθρο 22
Πρακτική άσκηση φοιτητών Α.Ε.Ι. και σπουδαστών Ι.Ε.Κ. σε

σχολικές µονάδες

1. Προπτυχιακοί και µεταπτυχιακοί φοιτητές των Α.Ε.Ι. και
σπουδαστές των Ι.Ε.Κ. µπορούν, στο πλαίσιο των µαθηµάτων του
προγράµµατος σπουδών, να ασκούνται σε σχολικές µονάδες
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ή σε δοµές του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Ινστιτούτου
Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.), καθορίζονται η διαδικασία, οι
όροι, τα κριτήρια, οι προϋποθέσεις υλοποίησης, καθώς και κάθε

άλλο θέµα σχετικό µε την πρακτική άσκηση της παραγράφου 1.

Άρθρο 23
Τροποποιήσεις του π.δ. 79/2017 (Α’ 109)

Το π.δ. 79/2017 τροποποιείται ως εξής:
α) Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 2 αντι-

καθίσταται ως εξής: 
«Το ευέλικτο ωράριο καθορίζεται από τον εκπαιδευτικό της

τάξης και το σύλλογο διδασκόντων, σε συνεργασία µε τους γο-
νείς ή τους κηδεµόνες του νηπίου.»

β) Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 6 του άρθρου 3 αντι-
καθίσταται ως εξής: 

«Μετά το τέλος των εορταστικών εκδηλώσεων, οι µαθητές
αποχωρούν και οι εκπαιδευτικοί µπορούν να παραµένουν στο
σχολείο για να συµµετέχουν σε έκτακτες ή τακτικές συνεδριά-
σεις του συλλόγου διδασκόντων ή και σε συνεδριάσεις του σχο-
λικού συµβουλίου ή σε επιµορφωτικές/ενηµερωτικές συναντή-
σεις µε τους συντονιστές εκπαιδευτικού έργου ή για να διεκπε-
ραιώνουν οποιοδήποτε άλλο διοικητικό έργο τους έχει ανατε-
θεί.»,

γ) Η παράγραφος 7 του άρθρου 5 αντικαθίσταται ως εξής: 
«7. Η σχολική περιφέρεια των τµηµάτων ένταξης στα νηπιαγω-

γεία και στα δηµοτικά σχολεία καθορίζεται µε απόφαση του οι-
κείου διευθυντή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, ύστερα από
εισήγηση του προϊσταµένου εκπαιδευτικών θεµάτων.»

δ) Το άρθρο 6 τροποποιείται ως εξής:
αα) Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3 αντικαθίσταται ως

εξής: 
«Η Επιτροπή αποτελείται από τον προϊστάµενο εκπαιδευτικών

θεµάτων, ως πρόεδρο, και δύο (2) διευθυντές ή προϊσταµένους
νηπιαγωγείου, ως µέλη.»

ββ) Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης Α’ της παραγράφου 4
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Στην περίπτωση µαθητών µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευ-
τικές ανάγκες οι γονείς/κηδεµόνες συνυποβάλλουν γνωµάτευση
από Κέντρο Εκπαιδευτικής και Συµβουλευτικής Υποστήριξης
(Κ.Ε.Σ.Υ.) ή δηµόσιο ιατροπαιδαγωγικό κέντρο ή άλλη αρµόδια
δηµόσια υπηρεσία, χωρίς αυτή να αποτελεί προϋπόθεση εγγρα-
φής.»

γγ) Η παράγραφος 7 αντικαθίσταται ως εξής: 
«7. Επανάληψη φοίτησης στο νηπιαγωγείο για ένα (1) ακόµη

έτος µπορεί να γίνει µε τη συγκατάθεση των  γονέων/κηδεµόνων,
όταν βεβαιώνεται µε γνωµάτευση Κ.Ε.Σ.Υ. ή δηµόσιου ιατροπαι-
δαγωγικού κέντρου ή σχετική βεβαίωση του συντονιστή εκπαι-
δευτικού έργου ειδικής αγωγής και ενταξιακής εκπαίδευσης ή
του συντονιστή εκπαιδευτικού έργου νηπιαγωγών ότι ο µαθητής
παρουσιάζει σοβαρές δυσκολίες για να παρακολουθήσει την Α’
τάξη του δηµοτικού σχολείου.»

ε) Το άρθρο 7 τροποποιείται ως εξής:
αα) Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3 αντικαθίσταται ως

εξής: 
«Η επιτροπή αποτελείται από τον προϊστάµενο εκπαιδευτικών

θεµάτων ως Πρόεδρο, και δύο (2) Διευθυντές ή Προϊσταµένους
δηµοτικού σχολείου, ως µέλη.»

ββ) Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παραγράφου 4
αντικαθίσταται ως εξής:

«Στην περίπτωση µαθητών µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευ-
τικές ανάγκες, οι γονείς/κηδεµόνες συνυποβάλλουν γνωµάτευση
από Κ.Ε.Σ.Υ. ή δηµόσιο ιατροπαιδαγωγικό κέντρο ή άλλη δηµό-
σια αρµόδια υπηρεσία, χωρίς αυτή να αποτελεί προϋπόθεση εγ-
γραφής.»

γγ) Η παράγραφος 8 αντικαθίσταται ως εξής: 
«8. Καθυστέρηση εγγραφής στην Α’ τάξη, εκτός από τις περι-

πτώσεις των παραγράφων 8 και 9 του άρθρου 6, µπορεί να γίνει
για σοβαρούς λόγους που πιστοποιούνται µε βεβαίωση Κ.Ε.Σ.Υ.
ή δηµόσιας ιατροπαιδαγωγικής υπηρεσίας ή δηµόσιου νοσοκο-
µείου, µε την οποία προσδιορίζεται και η διάρκεια της δικαιολο-
γηµένης καθυστέρησης.»

στ) Η περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 9 αντικα-
θίσταται ως εξής:
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«β) όσοι προέρχονται από Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής
και Εκπαίδευσης (Σ.Μ.Ε.Α.Ε.) και οι γονείς/κηδεµόνες τους επι-
θυµούν την κατάταξή τους σε τάξη του γενικού σχολείου, εφό-
σον υπάρχει γνωµάτευση Κ.Ε.Σ.Υ. µε την οποία συστήνεται η
εγγραφή του µαθητή σε γενικό σχολείο,».

ζ) Το άρθρο 10 τροποποιείται ως εξής:
αα) Η περίπτωση ι’ της παραγράφου 1 αντικαθίσταται ως εξής:
«ι) στη διεξαγωγή επιµορφωτικών σεµιναρίων και συναντή-

σεων µε τον συντονιστή εκπαιδευτικού έργου του οικείου Περι-
φερειακού Κέντρου Εκπαιδευτικού Συντονισµού (ΠΕ.Κ.Ε.Σ.),».

ββ) Η παράγραφος 2 αντικαθίσταται ως εξής: 
«2. Ο Διευθυντής του σχολείου αποστέλλει για ενηµέρωση,

µέχρι το τέλος Σεπτεµβρίου του κάθε σχολικού έτους, στον προ-
ϊστάµενο εκπαιδευτικών θεµάτων τον ετήσιο ή τριµηνιαίο προ-
γραµµατισµό των σχολικών δράσεων, την κατανοµή τµηµάτων/
τάξεων και το πρόγραµµα εφηµεριών.»

γγ) Η περίπτωση δ’ της παραγράφου 3 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«δ) τη διεξαγωγή επιµορφωτικών σεµιναρίων και συναντήσεων
µε τον συντονιστή εκπαιδευτικού έργου του οικείου ΠΕ.Κ.Ε.Σ.,».

η) Το Κεφάλαιο Α’ του άρθρου 11 τροποποιείται ως εξής:
αα) Το τρίτο και τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 5 αντικαθί-

στανται ως εξής: 
«Το εβδοµαδιαίο ωρολόγιο πρόγραµµα υποβάλλεται σε τρία

αντίγραφα στον Προϊστάµενο εκπαιδευτικών θεµάτων για έγ-
κριση. Ο Προϊστάµενος εκπαιδευτικών θεµάτων επιστρέφει ένα
θεωρηµένο αντίγραφο στο σχολείο και ένα αντίγραφο στον οι-
κείο Διευθυντή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης.»

ββ) Η παράγραφος 9 αντικαθίσταται ως εξής: 
«9. Ο οικείος Προϊστάµενος εκπαιδευτικών θεµάτων εισηγείται

εγγράφως µέσω του Διευθυντή εκπαίδευσης, στο αρµόδιο υπη-
ρεσιακό συµβούλιο (Π.Υ.Σ.Π.Ε.), προτείνοντας την αξιοποίηση
των διδακτικών ωρών που πλεονάζουν στα σχολεία.»

γγ) Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παραγράφου
10 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η ανάληψη του ίδιου τµήµατος από εκπαιδευτικό για τρίτη
συνεχόµενη χρονιά γίνεται µόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις, µε
απόφαση του συλλόγου διδασκόντων, παιδαγωγικά τεκµηριω-
µένη, ύστερα από σύµφωνη γνώµη του συντονιστή εκπαιδευτι-
κού έργου.»

δδ) Η παράγραφος 11 αντικαθίσταται ως εξής: 
«11. Αν υπάρχουν σηµαντικές διαφορές απόψεων και προκύ-

πτουν δυσκολίες στην κατανοµή των τάξεων/τµηµάτων, ο Διευ-
θυντής ή ο Προϊστάµενος ορίζει µια έκτακτη συνεδρίαση σε µια
προσπάθεια σύνθεσης των διαφορετικών απόψεων, στην οποία
καλείται και ο προϊστάµενος εκπαιδευτικών θεµάτων.»

εε) Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 12 αντικαθίσταται ως
εξής:

«Έως ότου τοποθετηθεί στη σχολική µονάδα το σύνολο του
εκπαιδευτικού προσωπικού για την πλήρη ανάπτυξη του Εβδο-
µαδιαίου Ωρολόγιου Προγράµµατος Διδασκαλίας, αυτό αναµορ-
φώνεται προσωρινά, µε απόφαση του συλλόγου διδασκόντων σε
συνεργασία µε τον Προϊστάµενο εκπαιδευτικών θεµάτων και
ύστερα από εισήγηση του Διευθυντή. Συγκεκριµένα, αξιοποιείται
πλήρως το υποχρεωτικό διδακτικό ωράριο από τις διδακτικές
ώρες των εκπαιδευτικών που είναι ήδη τοποθετηµένοι στη σχο-
λική µονάδα.»

στστ) Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 16 αντικαθίσταται ως
εξής:

«γ) Αντίγραφο του πρακτικού συλλόγου διδασκόντων, στο
οποίο αναφέρονται οι εκπαιδευτικοί οι οποίοι διδάσκουν στο
ολοήµερο πρόγραµµα, καθώς και η ηµέρα για την οποία έχει ορι-
στεί ο κάθε εκπαιδευτικός που έχει την ευθύνη λειτουργίας του
ολοήµερου προγράµµατος, κοινοποιείται στον οικείο Διευθυντή
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και στον Προϊστάµενο εκπαιδευτι-
κών θεµάτων, επισυνάπτεται στο εβδοµαδιαίο ωρολόγιο πρό-
γραµµα διδασκαλίας ολοήµερου προγράµµατος και αναρτάται
σε εµφανές σηµείο στο γραφείο των εκπαιδευτικών.»

ζζ) Το τέταρτο εδάφιο της περίπτωσης ζ’ της παραγράφου 16
αντικαθίσταται ως εξής:

«Η συγκρότηση και η λειτουργία τµήµατος πρωινής ζώνης µα-

θητών γίνεται ύστερα από σχετική αιτιολογηµένη πρόταση του
συλλόγου διδασκόντων και σύµφωνη γνώµη του αρµόδιου Προ-
ϊσταµένου εκπαιδευτικών θεµάτων, µε απόφαση του οικείου Δι-
ευθυντή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και έγκριση του οικείου
περιφερειακού Διευθυντή εκπαίδευσης.»

ηη) Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης θ’ της παραγράφου 16
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Μέσα στο πρώτο πενθήµερο κάθε µήνα, µε ευθύνη του διευ-
θυντή της σχολικής µονάδας, συντάσσεται και αποστέλλεται
στην οικεία διεύθυνση αναλυτική κατάσταση µαθητών που φοι-
τούν στο ολοήµερο πρόγραµµα.»

θθ) Η περίπτωση ιβ’ της παραγράφου 16 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«ιβ) Η ώρα της σίτισης-χαλάρωσης εντάσσεται στην παιδαγω-
γική διαδικασία και θεωρείται ως διδακτική ώρα για τους εκπαι-
δευτικούς, οι οποίοι ορίζονται µε σχετική πράξη του συλλόγου
διδασκόντων ως υπεύθυνοι ολοήµερου προγράµµατος τη συγ-
κεκριµένη ηµέρα, καθώς και για τους εκπαιδευτικούς που ανα-
λαµβάνουν την επίβλεψη της διαδικασίας σίτισης των µαθητών
και διδάσκουν την επόµενη 2η ώρα του ολοήµερου προγράµµα-
τος. Σε κάθε περίπτωση, ο αριθµός των εκπαιδευτικών, συµπε-
ριλαµβανοµένου και του υπευθύνου του ολοήµερου προγράµ-
µατος, στους οποίους ανατίθεται η ώρα της σίτισης-χαλάρωσης
δεν µπορεί να υπερβαίνει τον αριθµό των λειτουργούντων τµη-
µάτων της 2ης διδακτικής ώρας (14:15-15:00) του ολοήµερου
προγράµµατος.»,

θ) το Κεφάλαιο Β’ του άρθρου 11 τροποποιείται ως εξής:
αα) η παράγραφος 3 αντικαθίσταται ως εξής: 
«3. Το Ε.Ω.Π.Δ. καταρτίζεται, σύµφωνα µε τις κείµενες διατά-

ξεις, το πρώτο δεκαήµερο του Σεπτεµβρίου από το Διευθυντή ή
τον Προϊστάµενο του νηπιαγωγείου, σε συνεργασία µε το σύλ-
λογο διδασκόντων. Το Ε.Ω.Π.Δ. βασίζεται σε παιδαγωγικά κριτή-
ρια, και στο πλαίσιο αυτό, αξιοποιείται το υποχρεωτικό διδακτικό
ωράριο των εκπαιδευτικών, καθώς και οι διδακτικές ώρες για τις
οποίες έχουν τοποθετηθεί στη σχολική µονάδα. Το Ε.Ω.Π.Δ. υπο-
βάλλεται σε τρία αντίγραφα στον Προϊστάµενο εκπαιδευτικών
θεµάτων για θεώρηση, ο οποίος επιστρέφει ένα θεωρηµένο αν-
τίγραφο στο σχολείο και ένα στέλνει για ενηµέρωση στον οικείο
Διευθυντή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης. Αντίγραφο του πρακτι-
κού του συλλόγου διδασκόντων:

α) Επισυνάπτεται στο Ε.Ω.Π.Δ. του σχολείου,
β) αναρτάται σε εµφανές σηµείο στο γραφείο των εκπαιδευ-

τικών. Ανάλογα µε τις ιδιαίτερες συνθήκες του κάθε νηπιαγω-
γείου το ωρολόγιο πρόγραµµα µπορεί να αναπροσαρµόζεται
από τους νηπιαγωγούς, ύστερα από συνεργασία µε τον Προϊστά-
µενο εκπαιδευτικών θεµάτων.»,

ββ) η παράγραφος 6 αντικαθίσταται ως εξής:
«6. Με απόφαση του συλλόγου διδασκόντων ορίζονται οι εκ-

παιδευτικοί που διδάσκουν στο υποχρεωτικό πρόγραµµα και οι
εκπαιδευτικοί που διδάσκουν στο ολοήµερο πρόγραµµα. Σε πε-
ρίπτωση διαφωνίας την οριστική λύση δίνει ο προϊστάµενος εκ-
παιδευτικών θεµάτων. Το Τµήµα Πρόωρης Υποδοχής µαθητών
αναλαµβάνει ο εκπαιδευτικός που διδάσκει στο υποχρεωτικό
πρόγραµµα. Αντίγραφο της παραπάνω απόφασης του συλλόγου
διδασκόντων, στην οποία αναφέρονται οι εκπαιδευτικοί οι οποίοι
διδάσκουν στο υποχρεωτικό και στο ολοήµερο πρόγραµµα:

α) Κοινοποιείται στον προϊστάµενο εκπαιδευτικών θεµάτων και
στον οικείο διευθυντή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης,

β) επισυνάπτεται στο εβδοµαδιαίο ωρολόγιο πρόγραµµα διδα-
σκαλίας ολοήµερου προγράµµατος,

γ) αναρτάται σε εµφανές σηµείο στο γραφείο των εκπαιδευ-
τικών.»,

γγ) η περίπτωση δ’ της παραγράφου 7 αντικαθίσταται ως εξής: 
«δ) Όταν ο αριθµός των µαθητών που φοιτούν στο ολοήµερο

πρόγραµµα είναι χαµηλότερος των όσων προβλέπονται παρα-
πάνω, τότε αναστέλλεται η λειτουργία του τµήµατος µε απόφαση
του Διευθυντή εκπαίδευσης.»,

δδ) η περίπτωση ε’ της παραγράφου 7 αντικαθίσταται ως εξής:
«ε) Μέσα στο πρώτο πενθήµερο κάθε µήνα, µε ευθύνη του Δι-

ευθυντή - προϊσταµένου της σχολικής µονάδας, συντάσσεται και
αποστέλλεται στην οικεία διεύθυνση αναλυτική κατάσταση µα-
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θητών που φοιτούν στο ολοήµερο πρόγραµµα και στο τµήµα
πρόωρης υποδοχής µαθητών.»,

ι) το άρθρο 12 τροποποιείται ως εξής:
αα) Η παράγραφος 1 αντικαθίσταται ως εξής: 
«1. Η εφηµερία αφορά την επιτήρηση των µαθητών κατά τη

διάρκεια της προσέλευσης και της αποχώρησής τους από το
σχολείο, την ώρα των διαλειµµάτων, τη µέριµνα για την προστα-
σία και τη σωµατική τους ακεραιότητα, τον έλεγχο καθαριότητας
των σχολικών χώρων και οτιδήποτε έχει σχέση µε την υγιεινή και
την ασφάλεια των µαθητών.»,

ββ) το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 3 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Το πρόγραµµα των εφηµεριών αναρτάται στον πίνακα ανα-
κοινώσεων του εκπαιδευτικού προσωπικού και υποβάλλεται στον
Προϊστάµενο εκπαιδευτικών θεµάτων.»,

ια) το άρθρο 14 τροποποιείται ως εξής:
αα) Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 2 αντικαθίσταται ως

εξής:
«Στις συναντήσεις αυτές µπορεί να συµµετέχει ο συντονιστής

εκπαιδευτικού έργου ύστερα από πρόσκληση του συλλόγου δι-
δασκόντων.»,

ββ) η παράγραφος 5 αντικαθίσταται ως εξής: 
«5. Για την αντιµετώπιση των µαθητών που παρουσιάζουν σο-

βαρές µαθησιακές δυσκολίες ή και προβλήµατα συµπεριφοράς,
ο εκπαιδευτικός της τάξης συνεργάζεται µε το Διευθυντή ή τον
Προϊστάµενο του σχολείου, τον εκπαιδευτικό του τµήµατος έν-
ταξης, τους γονείς/κηδεµόνες στο πλαίσιο της λειτουργίας της
οµάδας εκπαιδευτικής υποστήριξης των µαθητών ή των
Ε.Δ.Ε.Α.Υ., όπου αυτές λειτουργούν, µε τα οικεία Κ.Ε.Σ.Υ., τον
αρµόδιο συντονιστή εκπαιδευτικού έργου και το συντονιστή εκ-
παιδευτικού έργου ειδικής αγωγής και ενταξιακής εκπαίδευσης,
καθώς και τις αρµόδιες υπηρεσίες και τους φορείς για την προ-
στασία και την υποστήριξη των παιδιών και των οικογενειών τους.
Η αλλαγή περιβάλλοντος του µαθητή είναι µέτρο παιδαγωγικού
ελέγχου και µπορεί να γίνει µε απόφαση του συλλόγου διδασκόν-
των:

α) όταν πρόκειται για αλλαγή τµήµατος, 
β) µε τη συναίνεση του γονέα/κηδεµόνα όταν πρόκειται για

αλλαγή σχολείου.»,
ιβ) το άρθρο 16 τροποποιείται ως εξής: 
αα) Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3 αντικαθίσταται ως

εξής:
«Στη συνέχεια υποβάλλονται για ενηµέρωση στον Προϊστά-

µενο εκπαιδευτικών θεµάτων, ο οποίος µπορεί να διατυπώνει τις
δικές του παρατηρήσεις και προτάσεις.»,

ββ) το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 4 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Οι σχολικές δράσεις της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 2
µπορεί να µην εντάσσονται στον ετήσιο ή τριµηνιαίο προγραµ-
µατισµό του σχολείου, αλλά να είναι έκτακτες µετακινήσεις των
µαθητών, οπότε εγκρίνονται από το Διευθυντή ή τον Προϊστά-
µενο του σχολείου, ύστερα από εισήγηση των διδασκόντων που
είναι υπεύθυνοι για την εκάστοτε σχολική δράση και θα συνο-
δεύουν τους µαθητές σε αυτή, τη γραπτή ή προφορική ενηµέ-
ρωση του προϊσταµένου εκπαιδευτικών θεµάτων και αφού
ληφθούν υπόψη τα κριτήρια που ορίζονται από το Ινστιτούτο Εκ-
παιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.).»,

γγ) το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 6 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Αντίγραφο του πρακτικού υποβάλλεται στον οικείο διευθυντή
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης για έγκριση.»,

δδ) το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 8 αντικαθίσταται ως
εξής:

«Κάθε διδακτική επίσκεψη πραγµατοποιείται µε την προϋπό-
θεση ότι συµµετέχουν σ’ αυτή τα δύο τρίτα (2/3) τουλάχιστον των
µαθητών κάθε τµήµατος/τάξης.»,

εε) το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 10 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Μεταφορά ωραρίου εργασίας σε απογευµατινές ώρες για την
πραγµατοποίηση εκδηλώσεων µπορεί να πραγµατοποιηθεί έως
δύο (2) φορές ανά διδακτικό έτος µε απόφαση του συλλόγου δι-

δασκόντων για την οποία ενηµερώνεται ο οικείος Διευθυντής
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης.»,

στστ) το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 12 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Η παρουσία τρίτων προσώπων στο σχολείο, στο πλαίσιο των
δράσεων που αναφέρονται στην περίπτωση β’ της παραγράφου
2, προϋποθέτει τη σύµφωνη γνώµη του συλλόγου διδασκόντων
και την ενηµέρωση του Προϊσταµένου εκπαιδευτικών θεµάτων.»,

ιγ) το άρθρο 17 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 17
Επιµορφωτικές δράσεις

1. Με απόφαση του συντονιστή εκπαιδευτικού έργου και χωρίς
να απαιτείται άδεια άλλης αρχής µπορεί να χρησιµοποιηθούν
µέχρι δύο (2) εργάσιµες ηµέρες το χρόνο ανά τάξη για την πραγ-
µατοποίηση επιµορφωτικών σεµιναρίων και ηµερίδων. Στα επι-
µορφωτικά αυτά σεµινάρια και τις ηµερίδες συµµετέχουν υπο-
χρεωτικά όλοι οι εκπαιδευτικοί της περιφέρειας ή οµάδες εκπαι-
δευτικών κατά σχολεία ή τάξεις, σύµφωνα µε την περίπτωση στ’
της παρ. 1 του άρθρου 55 του ν. 1566/1985.

2. Σκοπός των επιµορφωτικών αυτών συναντήσεων είναι η εξέ-
ταση των θεµάτων που έχουν σχέση µε την επιστηµονική και παι-
δαγωγική υποστήριξη των εκπαιδευτικών, την εφαρµογή των
προγραµµάτων σπουδών, το συντονισµό, τον προγραµµατισµό
και την αποτίµηση του εκπαιδευτικού έργου ή την αντιµετώπιση
προβληµάτων που παρακωλύουν την εύρυθµη λειτουργία των
σχολείων. Σε κάθε περίπτωση, για τη διαµόρφωση του θεµατικού
περιεχοµένου των επιµορφωτικών αυτών συναντήσεων ο οικείος
συντονιστής εκπαιδευτικού έργου λαµβάνει υπόψη τις προτάσεις
των εκπαιδευτικών της περιφέρειας ή οµάδων εκπαιδευτικών
κατά σχολεία ή τάξεις.

3. Μέσα στα χρονικά διαστήµατα από την 1η έως την 10η Σε-
πτεµβρίου και από την 15η έως την 21η Ιουνίου µπορεί να διορ-
γανώνονται από το συντονιστή εκπαιδευτικού έργου επιµορφω-
τικές δράσεις, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες δοµές υποστήρι-
ξης της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης.»,

ιδ) το άρθρο 19 τροποποιείται ως εξής:
αα) Η παράγραφος 2 αντικαθίσταται ως εξής: 
«2. Διαφοροποίηση των συνθηκών λειτουργίας συστεγαζόµε-

νων σχολείων επιτρέπεται ύστερα από γνώµη των διευθυντών ή
των προϊσταµένων των σχολείων, του συλλόγου διδασκόντων και
του διευθυντή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και εφόσον αυτό εξυ-
πηρετεί τους µαθητές και τους γονείς /κηδεµόνες τους.»,

ββ) το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 8 αντικαθίσταται ως
εξής:

«Σε περίπτωση διαφωνίας, εκδίδεται απόφαση του διευθυντή
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης.»,

ιε) στα Παραρτήµατα, όπου γίνεται αναφορά σε «ΚΕ.Δ.Δ.Υ.»
νοείται «Κ.Ε.Σ.Υ.».

Άρθρο 24
Ρυθµίσεις πρωτοβάθµιας

και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης

1. Ο ν. 4186/2013 (Α’ 193) τροποποιείται ως εξής:
α) Οι παράγραφοι 1, 2, 3 και 4 του άρθρου 2, αντικαθίστανται

ως εξής:
«1. Η Α’ Τάξη Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου αποτελεί τάξη απο-

κλειστικά γενικής παιδείας, στην οποία εφαρµόζεται πρόγραµµα
µαθηµάτων τριάντα πέντε (35) συνολικά ωρών εβδοµαδιαίως. 

2. Στη Β’ Τάξη Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου εφαρµόζεται πρό-
γραµµα µαθηµάτων που περιλαµβάνει µαθήµατα γενικής παι-
δείας τριάντα (30) συνολικά διδακτικών ωρών εβδοµαδιαίως και
δύο (2) Οµάδες Μαθηµάτων Προσανατολισµού, Ανθρωπιστικών
και Θετικών Σπουδών, πέντε (5) συνολικά διδακτικών ωρών εβδο-
µαδιαίως έκαστη οµάδα, όπου οι µαθητές καλούνται να επιλέ-
ξουν τη µία.

3.α) Η Γ’ Τάξη Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου και η Δ’ Τάξη Εσπε-
ρινού Γενικού Λυκείου χωρίζονται σε τρεις Οµάδες Προσανατο-
λισµού: Οµάδα Ανθρωπιστικών Σπουδών, Οµάδα Θετικών Σπου-
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δών και Οµάδα Σπουδών Οικονοµίας και Πληροφορικής. Το πρό-
γραµµα διδασκαλίας της Γ’ Ττάξης Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου
και της Δ’ Τάξης Εσπερινού Γενικού Λυκείου περιλαµβάνει µα-
θήµατα Γενικής Παιδείας και Μαθήµατα Προσανατολισµού. Οι
µαθητές υποχρεούνται να παρακολουθούν τα µαθήµατα της
Οµάδας Προσανατολισµού που επιλέγουν, καθώς και τα Μαθή-
µατα Γενικής Παιδείας. Ειδικά οι µαθητές της Γ’ Τάξης Ηµερή-
σιου Γενικού Λυκείου παρακολουθούν και ένα (1) Μάθηµα
Επιλογής.

β) Όσοι µαθητές επιθυµούν να προετοιµαστούν για τις εξετά-
σεις των Ειδικών Μαθηµάτων Ελεύθερου Σχεδίου και Γραµµικού
Σχεδίου, µπορούν να δηλώσουν ότι θέλουν να παρακολουθή-
σουν και τα δύο (2) µαθήµατα, από τα οποία το ένα θα διδάσκε-
ται µετά τη λήξη του ηµερήσιου ωρολογίου προγράµµατος.

4. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από γνώµη του Ι.Ε.Π. και  δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται τα
µαθήµατα και το ωρολόγιο πρόγραµµα ανά τάξη στα Ηµερήσια
και Εσπερινά Γενικά Λύκεια, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια.»

β) Η υποπερίπτωση αα’ της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2
του άρθρου 42 αντικαθίσταται ως εξής:

«β) αα) Καθορίζονται τα διδασκόµενα µαθήµατα, καθώς και τα
ωρολόγια προγράµµατα όλων των τάξεων του Ηµερησίου και
Εσπερινού Γενικού Λυκείου από το σχολικό έτος 2018-2019,».

2. Η προθεσµία που ορίζεται στο δεύτερο εδάφιο της περίπτω-
σης 3 της υποπαράγραφου Θ.3 της παρ. Θ’ του άρθρου πρώτου
του ν. 4093/2012 (Α’ 222), όπως αυτό προστέθηκε µε την παρ. 5
του άρθρου 48 του ν. 4264/2014 (Α’118) παρατείνεται για το σχο-
λικό έτος 2018-2019 έως τις 25.9.2018, για την υποβολή αιτή-
σεων χορήγησης ή τροποποίησης άδειας από ιδιωτικά συστε-
γαζόµενα νηπιαγωγεία, τα οποία πρόκειται να λειτουργήσουν
στους δήµους, στους οποίους εφαρµόζονται για το σχολικό έτος
2018-2019 οι διατάξεις της υποχρεωτικής προσχολικής εκπαί-
δευσης σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 1566/ 1985
(Α’167), όπως αντικαταστάθηκε µε την περίπτωση γ’ της παρ. 3
του άρθρου 33 του ν. 4521/2018 (Α’38). Η άδεια χορηγείται
ύστερα από υποβολή πλήρους φακέλου στο Υπουργείο Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

Άρθρο 25
Ρυθµίσεις για θέµατα της επαγγελµατικής

εκπαίδευσης και κατάρτισης

1. Στο άρθρο 7 του ν. 4186/2013, όπως αυτό αντικαταστάθηκε
µε την παρ. 2 του άρθρου 66 του ν. 4386/2016 και τροποποι-
ήθηκε µε τις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 4 του ν. 4473/
2017 (Α’ 78), προστίθεται παράγραφος 4 ως εξής:

«4. Στα ηµερήσια και εσπερινά ΕΠΑ.Λ. εφαρµόζεται πρό-
γραµµα µε τον τίτλο «Μια Νέα Αρχή στα ΕΠΑ.Λ», το οποίο περι-
λαµβάνει: α) την εναλλακτική ενισχυτική διδασκαλία που πα-
ρέχεται σε µαθητές των επαγγελµατικών λυκείων, σύµφωνα µε
το άρθρο 26 του ν. 4368/2016  (Α’ 21), β) τη ψυχοκοινωνική και
συναισθηµατική στήριξη µαθητών, σύµφωνα µε την περίπτωση
β’ της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 3699/2008 (Α’ 199), γ) την επι-
µόρφωση των εκπαιδευτικών των ΕΠΑ.Λ. στο πλαίσιο του προ-
γράµµατος, δ) σχέδια δράσης που προάγουν την καινοτοµία και
τη δηµιουργικότητα και συνδέονται ενδεικτικά µε τις επιστήµες,
την τεχνολογία, τον πολιτισµό και την επιχειρηµατικότητα, ε) τον
εξοπλισµό των ΕΠΑ.Λ. µε υποδοµές τηλεδιάσκεψης, στ) το
θεσµό του σύµβουλου καθηγητή και του συµβουλίου τάξης, ζ)
τη δικτύωση των σχολικών µονάδων. 

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
εξειδικεύονται τα σχέδια δράσης του προγράµµατος και οι αρ-
µοδιότητες του σύµβουλου - καθηγητή και του συµβουλίου
τάξης, καθορίζονται τα ειδικότερα θέµατα οργάνωσης και λει-
τουργίας του προγράµµατος, µπορεί να συνιστώνται όργανα και
επιτροπές για την εποπτεία και την υποστήριξη του προγράµµα-
τος και να καθορίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη λειτουργία και
τη συγκρότησή τους. Οι δαπάνες του προγράµµατος µπορούν

να καλύπτονται από πράξεις που συγχρηµατοδοτούνται από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Τη διαχείριση κονδυλίων, τα οποία διατίθεν-
ται για τα σχέδια δράσης, µπορεί να αναλαµβάνει η οικεία σχο-
λική επιτροπή. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών
και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορίζεται κάθε σχε-
τικό θέµα µε τη συγκεκριµένη διαχείριση κονδυλίων.»

2. α) Μετά την παρ. 5 του άρθρου 12 του ν. 4186/2013, όπως
το άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 72 του ν. 4310/
2014 (Α’ 258), προστίθεται παράγραφος 6 ως εξής:

«6. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του διοικητικού
συµβουλίου του Εθνικού Οργανισµού Πιστοποίησης Προσόντων
και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού και δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, είναι δυνατή η χορήγηση αντιστοι-
χίας στους κατόχους τίτλων ειδικοτήτων του «Μεταλυκειακού
έτους - Τάξης Μαθητείας» των επαγγελµατικών δικαιωµάτων και
των αδειών των κατόχων αντίστοιχων τίτλων ειδικοτήτων της Αρ-
χικής Επαγγελµατικής Κατάρτισης, επιπέδου 5.».

β) Στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4186/
2013, όπως η παράγραφος αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ.
11 του άρθρου 66 του ν. 4386/2016 και τροποποιήθηκε µε την
περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 87 του ν. 4547/2018, η φρά-
ση «Με την ανωτέρω απόφαση καθορίζεται το πλαίσιο ποιότητας
µαθητείας και» αντικαθίσταται από τη φράση «Με την απόφαση
της παρ. 4 του άρθρου 42 του ν. 4403/2016 (Α’ 125) καθορίζεται
το πλαίσιο ποιότητας µαθητείας».

3. Στην παρ. 8 του άρθρου 4 του ν. 4473/2017, η ηµεροµηνία
«6.9.2016» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «1.9.2018». 

4. Στο άρθρο 239 του ν. 4281/2014 (Α’ 160), όπως το άρθρο
αυτό αντικαταστάθηκε από το άρθρο 244 του ν. 4512/2018 (Α’
5), επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:

α) Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης ζ’ της παραγράφου 2,
πριν τις λέξεις «Κέντρο Διά Βίου Μάθησης», διαγράφεται η λέξη
«πιστοποιηµένο».

β) Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 3,
πριν τις λέξεις «Κέντρο Διά Βίου Μάθησης», διαγράφεται η λέξη
«πιστοποιηµένο». 

γ) Στο δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 3,
µετά τις λέξεις «σε κοµµωτήριο ή κουρείο» προστίθεται η φράση
«ή επιχείρηση που παρέχει υπηρεσίες περιποίησης χεριών - πο-
διών».

δ) Μετά την παράγραφο 3 προστίθεται παράγραφος 4 ως
εξής:

«4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και Οικονοµικών, που εκδίδεται ύστερα από ει-
σήγηση του Δ.Σ. του Εθνικού Οργανισµού Πιστοποίησης Προ-
σόντων και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.)
και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως καθορίζον-
ται οι όροι, οι προϋποθέσεις και τα δικαιολογητικά συµµετοχής
στις εξετάσεις πιστοποίησης της περίπτωσης ζ’ της παραγράφου
2 και της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 3 του παρόντος,
καθώς και α) ο χρόνος διεξαγωγής και η διαδικασία των εξετά-
σεων, β) η οργανωτική δοµή των εξετάσεων, γ) ο τύπος των χο-
ρηγούµενων βεβαιώσεων σύµφωνα µε το προηγούµενο άρθρο,
δ) το ύψος και ο τρόπος καταβολής των εξέταστρων πιστοποί-
ησης, ε) οι επιµέρους αρµοδιότητες της Κεντρικής Εξεταστικής
Επιτροπής Πιστοποίησης Επαγγελµατικής Κατάρτισης
(Κ.Ε.Ε.Π.Ε.Κ.) της παρ. 5 του άρθρου 25 του ν. 4186/2013 (Α’
193) για τη διενέργεια των εξετάσεων, στ) η σύσταση οργάνων
και επιτροπών πρόσκαιρου χαρακτήρα για την υποβοήθηση του
Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. στη διενέργεια των εξετάσεων, καθώς και ζ) ο κα-
θορισµός του ύψους, του τρόπου, της διαδικασίας αποζηµίωσης
των οργάνων αυτών και ο τρόπος λειτουργίας τους και η) κάθε
άλλο θέµα σχετικό µε τις συγκεκριµένες εξετάσεις πιστοποίησης.
Η συγκρότηση των οργάνων και των επιτροπών πρόσκαιρου χα-
ρακτήρα γίνεται µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου του
Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π., ύστερα από εισήγηση της Κ.Ε.Ε.Π.Ε.Κ..

Άρθρο 26
Διατάξεις για τα Ενιαία Ειδικά Επαγγελµατικά 

Γυµνάσια-Λύκεια (ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ.)
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1. Το δέκατο πέµπτο εδάφιο της υποπερίπτωσης αα’ της περί-
πτωσης γ’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του  ν. 3699/2008 (Α’ 199), ό-
πως τροποποιήθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 48 του ν. 4415/
2016 (Α’ 159), αντικαθίσταται ως εξής:

«Η φοίτηση στο Λύκειο του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ. είναι τετραετής και
περιλαµβάνει τις τάξεις Α’, Β’ Γ’ και Δ’. Η Α’ τάξη Λυκείου του
ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ. έχει ενιαίο πρόγραµµα και διδάσκονται µαθήµατα
γενικής παιδείας, µαθήµατα προσανατολισµού και µαθήµατα επι-
λογής. Οι Β’ και Γ’ τάξεις του Λυκείου του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ. διαχωρί-
ζονται σε τοµείς σπουδών και διδάσκονται µαθήµατα γενικής
παιδείας και τεχνολογικά – επαγγελµατικά µαθήµατα του τοµέα
(θεωρητικά και εργαστηριακά). Η Δ’ τάξη διαχωρίζεται σε ειδι-
κότητες και διδάσκονται µαθήµατα γενικής παιδείας και µαθή-
µατα ειδικότητας (θεωρητικά και εργαστηριακά). Οι τοµείς
σπουδών των Β’ και Γ’ τάξεων και οι επιµέρους ειδικότητες της
Δ’ τάξης συστήνονται σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στο άρθρο
8 του ν. 4186/2013 (Α’ 193). Δικαίωµα πρόσβασης στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση, µέσω των ειδικών διατάξεων που προβλέπονται
για τους υποψηφίους των Ηµερήσιων Επαγγελµατικών Λυκείων,
έχουν όσοι φοίτησαν επί τέσσερα (4) πλήρη σχολικά έτη στο τε-
τραετές Λύκειο του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ.. Με απόφαση του Υπουργού
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα
από γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται
τα αναλυτικά προγράµµατα των µαθηµάτων, τα ωρολόγια προ-
γράµµατα, η αντιστοιχία των διδασκοµένων µαθηµάτων και των
κλάδων�ειδικοτήτων εκπαιδευτικών σε Α’ και Β’, ανάθεση όλων
των τάξεων του Λυκείου των ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ και ρυθµίζονται θέµατα
λεπτοµερειακού χαρακτήρα που αφορούν στην οργάνωση
αυτών. Τα αναλυτικά προγράµµατα σπουδών του Λυκείου του
ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ. καταρτίζονται από το Ι.Ε.Π., σύµφωνα µε όσα προ-
βλέπονται στο άρθρο 10 του ν. 4186/2013.».

2. Το δέκατο έκτο εδάφιο της υποπερίπτωσης αα’ της περί-
πτωσης γ’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 3699/2008, όπως τρο-
ποποιήθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 48 του ν. 4415/2016,
αντικαθίσταται ως εξής:

«Στην Α’ τάξη Λυκείου του Ενιαίου Ειδικού Επαγγελµατικού Γυ-
µνασίου-Λυκείου εγγράφονται, κατόπιν γνωµάτευσης του
ΚΕ.Δ.Δ.Υ. ή του Κ.Ε.Σ.Υ., κάτοχοι απολυτηρίου Γυµνασίου του
Ενιαίου Ειδικού Επαγγελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου, καθώς και
κάτοχοι απολυτηρίου των Ειδικών και Γενικών Γυµνασίων. Επι-
πλέον:

α) Μαθητές που έχουν προαχθεί έως και κατά το σχολικό έτος
2017-2018 από την Α’ τάξη Ηµερησίου ή Εσπερινού ΓΕ.Λ. ή της
Α’ τάξης Ηµερησίου ή Εσπερινού ΕΠΑ.Λ., έχουν δικαίωµα εγγρα-
φής στη Β’ τάξη του Λυκείου του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ., η λειτουργία της
οποίας αρχίζει το σχολικό έτος 2018-2019, κατόπιν γνωµάτευσης
του ΚΕ.Δ.Δ.Υ. ή του Κ.Ε.Σ.Υ., ύστερα από την έναρξη λειτουργίας
αυτών,

β) µαθητές που προήχθησαν από την Α’ Λυκείου του
ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ. του ν. 4415/2016 έχουν δικαίωµα εγγραφής στη Β’
τάξη του νέου τετραετούς Λυκείου του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ., η λειτουρ-
γία της οποίας αρχίζει το σχολικό έτος 2018-2019,

γ) µαθητές που έχουν προαχθεί από την Β’ και Γ’ τάξη του τε-
τραετούς Λυκείου του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ., κατά το σχολικό έτος 2017-
2018, συνεχίζουν και ολοκληρώνουν την τετραετή φοίτησή τους
µε το Ωρολόγιο Πρόγραµµα, όπως αυτό ορίζεται στην υπουργική
απόφαση 68755/Δ3/26.4.2017 (Β’ 1606), όπως κάθε φορά ισχύει, 

δ) η Δ’ τάξη του τετραετούς Λυκείου του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ. του ν.
4415/2016 θα λειτουργήσει έως το σχολικό έτος 2019-2020,

ε) τα πρώτα απολυτήρια του νέου τετραετούς Λυκείου του
ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ. και τα πρώτα πτυχία του νέου τετραετούς Λυκείου
του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ. θα δοθούν στη λήξη του σχολικού έτους 2020-
2021.».

3. Το δέκατο όγδοο εδάφιο της υποπερίπτωσης αα’ της περί-
πτωσης γ’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 3699/2008, όπως τρο-
ποποιήθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 48 του ν. 4415/2016,
αντικαθίσταται ως εξής:

«Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι, οι προϋποθέσεις, η δια-
δικασία και τα απαραίτητα πιστοποιητικά για την εγγραφή και

µετεγγραφή, των νυν και των πρώην µαθητών του τετραετούς
Λυκείου του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ. του ν. 4415/2016 στις τάξεις του νέου
τετραετούς Λυκείου του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ., καθώς και των νυν και των
πρώην µαθητών του τετραετούς εσπερινού ΓΕ.Λ. ή ΕΠΑ.Λ., κα-
τόπιν γνωµάτευσης του ΚΕ.Δ.Δ.Υ. ή του Κ.Ε.Σ.Υ., στις τάξεις του
νέου τετραετούς λυκείου του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ., σύµφωνα µε την αν-
τιστοίχιση των τάξεων του τετραετούς και του τριετούς εσπερι-
νού ΓΕ.Λ. ή ΕΠΑ.Λ. και του νέου τετραετούς λυκείου του
ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ., όπως αυτή προκύπτει από τις κείµενες διατάξεις
και τα προγράµµατα σπουδών.»

Άρθρο 27

Στην αρχή της παραγράφου 3 του άρθρου 9 της υποπαραγρά-
φου Δ.9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), όπως
προστέθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 4 του ν. 4473/2017 (Α’ 78),
οι λέξεις «στους εκπαιδευτικούς» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«Στα µέλη του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) των
κλάδων ΠΕ23-Ψυχολόγων ή ΠΕ30 Κοινωνικών Λειτουργών και
στους εκπαιδευτικούς».

Άρθρο 28
Εξασφάλιση πιστώσεων για απασχόληση 

εκπαιδευτικών

Το άρθρο 19 του ν. 4283/2014 (Α’ 189), όπως αντικαταστάθηκε
µε το άρθρο 82 του ν. 4485/2017 (Α’ 114), αντικαθίσταται ως
εξής:

«Για την πληρωµή αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτι-
κών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και Ειδικού Βοηθητικού
Προσωπικού, µπορεί να γίνει χρήση πόρων του εθνικού σκέλους
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η σχετική δαπάνη µπορεί να
βαρύνει τη Συλλογική Απόφαση Έργων (ΣΑΕ) 047 µε Κωδικό
έργου 2014ΣΕ04700000 και τίτλο «Πληρωµή αναπληρωτών και
ωροµίσθιων εκπαιδευτικών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και
Βοηθητικού Προσωπικού (ΕΕΠ-ΕΒΠ) του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων βάσει της παρ. 6 του άρθρου 82
του ν. 4485/2017 (Α’ 114)» του έτους 2018 έως το ποσό των εί-
κοσι δύο εκατοµµυρίων τριακοσίων χιλιάδων (22.300.000,00)
ευρώ και την οικεία Συλλογική Απόφαση του έτους 2019 έως του
ποσού των δεκατριών εκατοµµυρίων πεντακοσίων χιλιάδων
(13.500.000) ευρώ.»

Άρθρο 29
Ξενώνες φιλοξενίας µεταναστών και προσφύγων

1. Η παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4115/2013 (Α’ 24) τροποποιεί-
ται ως εξής:

α) προστίθεται περίπτωση ι’ ως εξής:
«ι) Είναι αρµόδιο για τη διαχείριση θεµάτων που σχετίζονται

µε τη λειτουργία του ξενώνα φιλοξενίας ασυνόδευτων ανηλίκων
στο Δήµο Ανωγείων Κρήτης και του ξενώνα φιλοξενίας ασυνό-
δευτων ανηλίκων και µονογονεϊκών οικογενειών στο Πάρκο Τρί-
τση στο Δήµο Αγίων Αναργύρων Αττικής και για την κάλυψη των
λειτουργικών εξόδων και λοιπών δαπανών, όπως ιδίως δαπανών
για τη σίτιση των µεταναστών, την κοινωνικοψυχολογική τους
στήριξη, τη διενέργεια προπαρασκευαστικών εκπαιδευτικών
δράσεων. Επίσης, µεριµνά σε συνεργασία µε τους αρµόδιους
φορείς για την ένταξη των ανηλίκων που φιλοξενούνται στους
ως άνω ξενώνες στο εκπαιδευτικό σύστηµα.».

β) η περίπτωση ι’ αναριθµείται σε ια’.
2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων µπορεί να λειτουργούν και σε άλλα ακίνητα του
Ι.ΝΕ.ΔΙ.ΒΙ.Μ. ξενώνες φιλοξενίας και να υπάγονται στην αρµο-
διότητά του, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 1.

3. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από την 1.7.2017.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ Π.Δ. 18/2018 (Α’ 31)
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Άρθρο 30

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 2 του π.δ. 18/2018 (Α’ 31) επέρχον-
ται οι εξής τροποποιήσεις:

α) Η υποπερίπτωση η’ της περίπτωσης Α’ αντικαθίσταται ως
εξής:

«η) το Γραφείο του Γενικού/Τοµεακού Γραµµατέα Νέας Γε-
νιάς»,

β) στην περίπτωση Α’ προστίθεται υποπερίπτωση θ’ ως εξής:
«θ) το Γραφείο του Γενικού/Τοµεακού Γραµµατέα Δία Βίου Μά-

θησης»,
γ) περίπτωση Η’ αντικαθίσταται ως εξής:
«Η. Γενική Γραµµατεία Νέας Γενιάς:
α) Διεύθυνση Νέας Γενιάς.
β) Αυτοτελές τµήµα Διεθνών και Ευρωπαϊκών θεµάτων.
γ) Διεύθυνση Εθνικής Στρατηγικής.»
δ) Προστίθεται περίπτωση Θ’ ως εξής:
«Θ. Γενική Γραµµατεία Διά Βίου Μάθησης:
α) Διεύθυνση Διά Βίου Μάθησης.
β) Αυτοτελές Τµήµα Υποστήριξης Συµβουλίου Αναγνώρισης

Επαγγελµατικών Προσόντων (ΣΑΕΠ) και εφαρµογής της Ευρω-
παϊκής Νοµοθεσίας.».

2. Στο τέλος του άρθρου 8 του π.δ. 18/2018 (Α’ 31) προστίθε-
ται εδάφιο, το οποίο έχει ως εξής:

«Στο Γραφείο Επιστηµονικών Συµβούλων µπορεί να τοποθε-
τούνται:

α) το προσωπικό της παρ. 2 του άρθρου 20 του ν. 3966/2011
(Α’ 118), και

β) το προσωπικό, το οποίο έχει υπηρετήσει σε θέση προϊστα-
µένου οργανικής µονάδας επιπέδου Γενικής Διεύθυνσης ή Διεύ-
θυνσης των γενικών γραµµατειών του Υπουργείου Παιδείας,
‘Ερευνας και Θρησκευµάτων»

3. Ο τίτλος του µέρους Α’ «VII. ΓΕΝΙΚΗ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑ ΝΕΑΣ
ΓΕΝΙΑΣ ΚΑΙ ΔΙΑ ΒΙΟΥ ΜΑΘΗΣΗΣ» του π.δ. 18/2018 αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«VII. ΓΕΝΙΚΕΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΕΣ ΝΕΑΣ ΓΕΝΙΑΣ ΚΑΙ ΔΙΑ ΒΙΟΥ ΜΑ-
ΘΗΣΗΣ».

4. Το άρθρο 10 του π.δ. 18/2018 τροποποιείται ως εξής: 
α) Στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 2 διαγράφονται οι λέ-

ξεις «Νέας Γενιάς και»,
β) Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 6 η φράση «της Γενικής

Γραµµατείας Νέας Γενιάς και Δία Βίου Μάθησης» αντικαθίσταται
ως εξής:

«Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς και Γενικής Γραµµατείας
Δία Βίου Μάθησης»,

5. Στις περιπτώσεις γ’ και στ’ της παραγράφου 8 του άρθρου
11 η φράση «της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς και Δία Βίου
Μάθησης» αντικαθίσταται ως εξής:

«της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς και της Γενικής Γραµ-
µατείας Δία Βίου Μάθησης,»,

6. Στις περιπτώσεις α’ και β’ της παραγράφου 5 του άρθρου
19 η φράση «της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς και Δία Βίου
Μάθησης» αντικαθίσταται ως εξής:

«της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς και της Γενικής Γραµ-
µατείας Δία Βίου Μάθησης».

7. Στην παράγραφο 1 και στην περίπτωση α’ της παραγράφου
3 του άρθρου 21 η φράση «της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γε-
νιάς και Δία Βίου Μάθησης» αντικαθίσταται ως εξής:

«της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς και της Γενικής Γραµ-
µατείας Δία Βίου Μάθησης».

8. Στην παράγραφο 1 και στην περίπτωση α’ της παραγράφου
3 του άρθρου 22 η φράση «της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γε-
νιάς και Δία Βίου Μάθησης» αντικαθίσταται ως εξής:

«της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς και της Γενικής Γραµ-
µατείας Δία Βίου Μάθησης».

9. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 24 η φράση «Γενική Γραµ-
µατεία Νέας Γενιάς και Δία Βίου Μάθησης» αντικαθίσταται ως
εξής:

«Γενική Γραµµατεία Νέας Γενιάς και Γενική Γραµµατεία Δία
Βίου Μάθησης».

10. α) Στην παράγραφο 1 του άρθρου 25 η φράση «Γενική

Γραµµατεία Νέας Γενιάς και Δία Βίου Μάθησης» αντικαθίσταται
ως εξής:

«Γενική Γραµµατεία Νέας Γενιάς και Γενική Γραµµατεία Δία
Βίου Μάθησης».

β) η περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 25 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«β) Τµήµα Β’ Ανθρώπινου Δυναµικού της Γενικής Γραµµατείας
Έρευνας και Τεχνολογίας, της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς
και της Γενικής Γραµµατείας Διά Βίου Μάθησης.

γ) Η παράγραφος 4 του άρθρου 25 αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Το Τµήµα Β’ Ανθρώπινου Δυναµικού της Γενικής Γραµµα-

τείας Έρευνας και Τεχνολογίας, της Γενικής Γραµµατείας Νέας
Γενιάς και της Γενικής Γραµµατείας Διά Βίου Μάθησης είναι αρ-
µόδιο για:

α) Το χειρισµό όλων των θεµάτων υπηρεσιακής κατάστασης
του πάσης φύσεως προσωπικού της Γενικής Γραµµατείας Έρευ-
νας και Τεχνολογίας, της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς και
της Γενικής Γραµµατείας Διά Βίου Μάθησης, πλην των πειθαρ-
χικών θεµάτων και των θεµάτων κινητικότητας.

β) Το χειρισµό όλων των θεµάτων υπηρεσιακής κατάστασης
του πάσης φύσεως προσωπικού των γραφείων του Γενικού/Το-
µεακού Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνολογίας και του
Γενικού/Τοµεακού Γραµµατέα Νέας Γενιάς και του Γενικού/Το-
µεακού Γραµµατέα Δια Βίου Μάθησης, καθώς και των πολιτικών
γραφείων µε βάση τις αρµοδιότητες που τους ανατίθενται,

γ) Το χειρισµό κάθε συναφούς θέµατος.».
11. Το άρθρο 66 του π.δ. 18/2018 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 66
Αποστολή και διάρθρωση της Γενικής Γραµµατείας 

Νέας Γενιάς και της Γενικής Γραµµατείας 
Διά Βίου Μάθησης

1. Αποστολή της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς (Γ.Γ.Ν.Γ.)
είναι η παρακολούθηση της εθνικής στρατηγικής, ο συντονισµός
και η αξιολόγηση της πολιτικής για τη Νέα Γενιά, ο σχεδιασµός,
η υλοποίηση και η αξιολόγηση δράσεων και προγραµµάτων για
νέους και νέες.

2. Η Γενική Γραµµατεία Νέας Γενιάς συγκροτείται από τις ακό-
λουθες οργανικές µονάδες:

α) Διεύθυνση Νέας Γενιάς.
β) Διεύθυνση Εθνικής Στρατηγικής.
γ) Αυτοτελές Τµήµα Διεθνών και Ευρωπαϊκών θεµάτων.
3. Αποστολή της Γενικής Γραµµατείας Διά Βίου Μάθησης

(Γ.Γ.Δ.Β.Μ.) είναι ο σχεδιασµός της πολιτικής για τη Δία Βίου Μά-
θηση.

4.Η Γενική Γραµµατεία Διά Βίου Μάθησης συγκροτείται από
τις ακόλουθες οργανικές µονάδες:

α) Διεύθυνση Διά Βίου Μάθησης.
β) Αυτοτελές Τµήµα Υποστήριξης Συµβουλίου Αναγνώρισης

Επαγγελµατικών Προσόντων (ΣΑΕΠ) και εφαρµογής της Ευρω-
παϊκής Νοµοθεσίας.

5. Τα Δηµόσια Ι.Ε.Κ. συνιστούν περιφερειακές υπηρεσίες που
αποτελούν αποκεντρωµένες υπηρεσίες της Γ.Γ.Δ.Β.Μ. του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και η αρµο-
διότητα της οργάνωσης και λειτουργίας τους ανήκει στο Υπουρ-
γείο ή στην Περιφέρεια ή στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
που τα συστήνει, ενώ η αρµοδιότητα διαµόρφωσης και επο-
πτείας του εκπαιδευτικού πλαισίου τους ανήκει στη Γ.Γ.Δ.Β.Μ.,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 3879/2010 (Α’ 163) και του ν.
4186/2013 (Α’ 193), όπως τροποποιήθηκαν και ισχύουν.»

12. α) Ο τίτλος του άρθρου 67 του π.δ. 18/2018 αντικαθίσταται
ως εξής: 

«Άρθρο 67 
Διευθύνσεις και αυτοτελή τµήµατα της Γ.Γ.Ν.Γ.»

β) Οι περιπτώσεις στ’ και ζ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 67
καταργούνται.

γ) Στις περιπτώσεις α’, β’, δ’ και ε’ της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 67 διαγράφονται οι λέξεις «και Δία Βίου Μάθησης»
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δ) Στο άρθρο 67 αντικαθίστανται οι παράγραφοι 8 και 9 και
προστίθεται παράγραφος 10 ως εξής:

«8. Επιχειρησιακός στόχος της Διεύθυνσης Εθνικής Στρατηγι-
κής είναι ο συντονισµός των συναρµόδιων φορέων, η παρακο-
λούθηση και η αξιολόγηση πολιτικών, προγραµµάτων και δρά-
σεων για νέους και νέες. Η εξασφάλιση της ανεµπόδιστης και έγ-
καιρης ενηµέρωσης των νέων για θέµατα που άπτονται των εν-
διαφερόντων τους, των δικαιωµάτων και των δυνατοτήτων τους,
καθώς και η εποπτεία και υποστήριξη του χώρου όσων δραστη-
ριοποιούνται για τη νεολαία ή και µε αυτή.

9. Η Διεύθυνση Εθνικής Στρατηγικής συγκροτείται από τα εξής
τµήµατα:

α) Το Τµήµα Συντονισµού και Αξιολόγησης δράσεων και πολι-
τικών για τη Νέα Γενιά, το οποίο είναι αρµόδιο για:

αα) Το συντονισµό Υπουργείων, Υπηρεσιών, Οργανισµών, Φο-
ρέων και νοµικών προσώπων ιδιωτικού ή και δηµοσίου δικαίου,
καθώς και διευθύνσεων και τµηµάτων της υπηρεσιακής δοµής
όλων των ανωτέρω, κατά την ανάπτυξη συνεργειών ή και την
υλοποίηση κοινών προγραµµάτων και δράσεων στον τοµέα της
Νέας Γενιάς, 

ββ) τη σύγκληση, ενηµέρωση και υποστήριξη µονοπρόσωπων
ή πολυπρόσωπων οργάνων που συµµετέχουν στο πλαίσιο διυ-
πουργικών συνεργασιών ή συνεργιών για τη Νέα Γενιά, 

γγ) τη συλλογή προτάσεων ή εισηγήσεων Υπουργείων, φο-
ρέων, οργανώσεων νέων και κάθε θεσµικού άλλου οργάνου ή
συλλογικότητας σχετικών µε τους νέους µε σκοπό τη σύσταση
τουλάχιστον ετήσιας περιοδικότητας έκθεσης αξιολόγησης πο-
λιτικών για τη Νέα Γενιά, 

δδ) την παρακολούθηση του συνόλου ίδιων προγραµµάτων και
δράσεων, καθώς και αυτών των άλλων Υπουργείων επί θεµάτων
Νέας Γενιάς, τον καθορισµό δεικτών και την παρακολούθησή
τους, τον καθορισµό, την συγκέντρωση, την ανάλυση και ερµη-
νεία στατιστικών στοιχείων και κάθε άλλου πρόσφορου µέσου
και µεθόδου για τη διαπίστωση της αποτελεσµατικότητας δρά-
σεων και προγραµµάτων που υλοποιούνται εντός Πλαισίου Στρα-
τηγικής και Δράσεων για την Ενδυνάµωση των Νέων ή που θα
όφειλαν να εναρµονιστούν µε αυτό,

εε) τη σύνθεση εξαµηνιαίας έκθεσης αξιολόγησης προγραµ-
µάτων και δράσεων που πραγµατοποιούνται εντός Πλαισίου
Στρατηγικής και Δράσεων για την Ενδυνάµωση των Νέων και την
εισήγηση από τον Γενικό Γραµµατέα Νέας Γενιάς για την ανακα-
τεύθυνση κονδυλίων Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων ή
Τακτικού Προϋπολογισµού µε βάση το µέγεθος της απορρόφη-
σής τους και τον δείκτη αποτελεσµατικότητας των υλοποιηµένων
δράσεων και προγραµµάτων κατά την περίοδο αξιολόγησης,

στστ) το χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.
β) Το Τµήµα Πληροφόρησης, Διάχυσης και Επικοινωνίας για

τη Νέα Γενιά, το οποίο είναι αρµόδιο για:
αα) Τη διαµόρφωση και προώθηση δηµοσιεύσεων, ανακοινώ-

σεων, συνεντεύξεων, παραγωγών και εκποµπών που δηµιουρ-
γούν νέοι ή άλλες κοινωνικές οµάδες αλλά αφορούν τους νέους,
µέσω του τύπου, των ηλεκτρονικών ΜΜΕ, της δηµόσιας Τηλεό-
ρασης και Ραδιοφωνίας, των ψηφιακών Μέσων Κοινωνικής Δι-
κτύωσης και κάθε άλλου πρόσφορου µέσου,

ββ) την επικοινωνία µεταξύ της Γ.Γ.Ν.Γ., των οργανισµών νεο-
λαίας, των ανένταχτων νέων, των οργανισµών τοπικής αυτοδιοί-
κησης και των φορέων κεντρικής κυβέρνησης για την προώθηση
θεµάτων Νέας Γενιάς και διεκδικήσεων των νέων,

γγ) την παραγωγή οπτικοακουστικού, έντυπου ή άλλου υλικού
και τη διοργάνωση συναντήσεων, ηµερίδων, διηµερίδων, συνε-
δρίων, µεµονωµένων γεγονότων ή και φεστιβάλ µε σκοπό την
ευαισθητοποίηση των νέων σε θέµατα που τους αφορούν, τη σύ-
σφιξη των σχέσεών τους, την κοινωνική τους ένταξη, την πολιτι-
στική τους καλλιέργεια και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την
ενδυνάµωσή τους και την ανάπτυξη του χαρακτήρα τους,

δδ) την οργάνωση και λειτουργία εκτάκτων ή µονίµων Σηµείων
Πληροφόρησης, 

εε) την έκδοση δελτίων τύπου για λογαριασµό του γραφείου
Γενικού Γραµµατέα,

στστ) τη διαχείριση των ιστοσελίδων και των λογαριασµών στα
κοινωνικά δίκτυα που ανήκουν στη Γενική Γραµµατεία ή εξυπη-

ρετούν τους σκοπούς τους και την ενηµέρωση των νέων,
ζζ) το χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.
γ) Το Τµήµα Υποστήριξης και Εποπτείας, το οποίο είναι αρµό-

διο για:
αα) Τη γραµµατειακή υποστήριξη της Επιτροπής Επικαιροποί-

ησης Εθνικής Στρατηγικής (Ε.Ε.Ε.Σ.) για την ενδυνάµωση των
νέων,

ββ) την εποπτεία των φορέων υλοποίησης που υπάγονται στη
Γενική Γραµµατεία Νέας Γενιάς και ειδικότερα του Οργανισµού
Νέας Γενιάς από τη σύστασή του,

γγ) τη Διοικητική και Οικονοµική Υποστήριξη του Ειδικού Λο-
γαριασµού Κονδυλίων Νέας Γενιάς, συµπεριλαµβανοµένων και
των αρµοδιοτήτων που αφορούν τις διαδικασίες σύναψης δηµο-
σίων συµβάσεων προµηθειών, παροχής υπηρεσιών και έργων,
την κατάρτιση και παρακολούθηση προϋπολογισµών, τη διενέρ-
γεια διαγωνισµών, τη διενέργεια των δηµοσιονοµικών δεσµεύ-
σεων και την τήρηση του µητρώου δεσµεύσεων, τον έλεγχο,
εκκαθάριση και έκδοση ενταλµάτων πληρωµής των δαπανών του
Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Νέας Γενιάς, εντός της προ-
βλεπόµενης προθεσµίας από το ευρωπαϊκό και εθνικό κανονι-
στικό πλαίσιο, καθώς και όσων ορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών και αφορούν την λειτουργία του Ειδικού
Λογαριασµού Κονδυλίων Νέας Γενιάς,

δδ) τη διατήρηση και επικαιροποίηση µητρώων συλλόγων, σω-
µατείων, συµβουλίων και οργανώσεων νέων, 

εε) το χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.
10. Το Αυτοτελές Τµήµα Διεθνών και Ευρωπαϊκών Θεµάτων

είναι αρµόδιο για:
α) Την παρακολούθηση, τη συµµετοχή στην ανάπτυξη και την

εφαρµογή πολιτικών για τη νεολαία σε Ευρωπαϊκό και Διεθνές
επίπεδο,

β) την εκπροσώπηση για θέµατα νεολαίας σε Όργανα και Επι-
τροπές των Διεθνών και Ευρωπαϊκών Οργανισµών (Ε.Ε., Συµβού-
λιο της Ευρώπης, ΟΗΕ, ΟΥΝΕΣΚΟ, κ.λπ.),

γ) την ανάπτυξη συνεργασιών µε οµόλογους φορείς σε Ευρω-
παϊκό και Διεθνές επίπεδο, µε σκοπό τον συντονισµό, την προ-
ετοιµασία, παρακολούθηση και υλοποίηση των πρωτοκόλλων
συνεργασίας ή των διµερών συµφωνιών σε θέµατα νεολαίας,

δ) την ενεργοποίηση των διακρατικών µορφωτικών συµφωνιών
σε θέµατα νεολαίας,

ε) την προβολή της εθνικής πολιτικής σε θέµατα νεολαίας στο
εξωτερικό,

στ) την προώθηση των περιφερειακών και πολυµερών συνερ-
γασιών και τη διαµόρφωση διακρατικών συνεργασιών σε θέµατα
νεολαίας,

ζ) την ανάπτυξη σχέσεων και συνεργασιών µε Διεθνείς Οργα-
νισµούς σε θέµατα νεολαίας,

η) τη συµµετοχή, σε διεθνές επίπεδο, σε Συνέδρια, Συναντή-
σεις, Σεµινάρια και Οµάδες Εργασίας και τη διοργάνωση, σε
εθνικό επίπεδο, αντίστοιχων συναντήσεων, εκδηλώσεων και οµά-
δων,

θ) τη συνεργασία µε δοµές Οργανώσεων Νέων σε διεθνές και
ευρωπαϊκό επίπεδο,

ι) τη συγκέντρωση και την επεξεργασία στοιχείων που προκύ-
πτουν από τη συµµετοχή σε διεθνείς συναντήσεις και από τη συ-
νεργασία µε διεθνείς Οργανισµούς και τη διάχυση της σχετικής
πληροφόρησης στις αρµόδιες υπηρεσίες,

ια) την ενηµέρωση των αρµοδίων υπηρεσιών για τις δυνατό-
τητες, τις ευκαιρίες και τα Προγράµµατα που διαµορφώνονται
σε εθνικό και διεθνές επίπεδο,

ιβ) την κατάρτιση και την υποβολή προτάσεων και σχεδίων
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε άλλους Διεθνείς Οργανισµούς
και την παρακολούθηση και υλοποίηση των σχετικών Προγραµ-
µάτων συνεργασίας,

ιγ) τη σύνταξη και την υποβολή των περιοδικών και εθνικών εκ-
θέσεων και ερωτηµατολογίων για θέµατα νεολαίας, τα οποία
προκύπτουν από τη συµµετοχή της χώρας µας στους Διεθνείς
Οργανισµούς και στην Ευρωπαϊκή Ένωση,

ιδ) την έκδοση σχεδίων αποφάσεων µετακίνησης για συµµε-
τοχή σε συναντήσεις και επιτροπές στο εξωτερικό,

ιε) την υλοποίηση ή την εισήγηση ανάθεσης υλοποίησης ευ-

354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρωπαϊκών προγραµµάτων νεολαίας όπως το Erasmus + Youth,
η Ευρωπαϊκή Κάρτα Νέων, το Ευρωπαϊκό Σώµα Αλληλεγγύης
κ.α.,

ιστ) τον χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.».
13. α) Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 69 του π.δ. 18/2018 δια-

γράφονται οι λέξεις «Νέας Γενιάς και»,
β) στην περίπτωση γ’ του άρθρου 69 του π.δ. 18/2018 διαγρά-

φονται οι λέξεις «νέας γενιάς και».

Άρθρο 31
Μεταβατικές διατάξεις Κεφαλαίου Ε’

1. Ο Γενικός/Τοµεακός Γραµµατέας Νέας Γενιάς και Διά Βίου
Μάθησης, ο οποίος, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, προ-
ΐσταται της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς και Διά Βίου Μά-
θησης, µετονοµάζεται σε Γενικό/Τοµεακό Γραµµατέα Νέας
Γενιάς και προΐσταται της Γενικής Γραµµατείας Νέας Γενιάς. 

2. Μέχρι την πλήρωση της θέσης του Γενικού/Τοµεακού Γραµ-
µατέα Διά Βίου Μάθησης, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
4369/2016, ο Γενικός/Τοµεακός Γραµµατέας Νέας Γενιάς της πα-
ραγράφου 1 προΐσταται της Γενικής Γραµµατείας Δια Βίου Μά-
θησης.

Άρθρο 32

1. Στο Γραφείο του Γενικού Γραµµατέα Νέας Γενιάς, συστή-
νονται οι ακόλουθες θέσεις:

α) δύο (2) θέσεις ειδικών συµβούλων,
β) δύο (2) θέσεις ειδικών συνεργατών,
γ) επτά (7) θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσωπικού,
δ) δύο (2) θέσεις διοικητικών υπαλλήλων.
2. Η πλήρωση των θέσεων αυτών γίνεται σύµφωνα µε τις δια-

τάξεις του άρθρου 55 του π.δ. 63/2005 (Α’ 98) για τους ειδικούς
συµβούλους, ειδικούς συνεργάτες και διοικητικούς υπαλλήλους
των Γενικών Γραµµατέων και του άρθρου 33 του ν. 2190/1994 (Α’
28) για το ειδικό επιστηµονικό προσωπικό των Γενικών Γραµµα-
τειών, αντίστοιχα.

3. Η πλήρωση των θέσεων των υπηρεσιών της Γενικής Γραµ-
µατείας Νέας Γενιάς γίνεται µε µετάταξη ή απόσπαση προσωπι-
κού από θέση του Δηµοσίου ή νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου ή νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου του δηµόσιου
τοµέα ή µε σχέση ιδιωτικού δικαίου, κατά παρέκκλιση των δια-
τάξεων για το ΕΣΚ (ν. 4440/2016, Α’ 124) και κάθε αντίθετης, γε-
νικής ή ειδικής διάταξης, µε κοινή απόφαση του Υπουργού
Παιδείας Έρευνας και Θρησκευµάτων και του κατά περίπτωση
αρµόδιου Υπουργού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΡΕΥΝΑ

Άρθρο 33
Οικονοµική διαχείριση ερευνητικών προγραµµάτων

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 51 του ν. 4485/2017  (Α’114) προ-
στίθεται περίπτωση ι’ ως εξής:

«ι. Έσοδα από την απόδοση ποσοστού επί των αµοιβών που
εισπράττονται από τα νοσοκοµεία κατά την ολοήµερη λειτουργία
τους για ιατρικές επισκέψεις ή πράξεις που γίνονται από πανεπι-
στηµιακούς ιατρούς, σύµφωνα µε το άρθρο 1 του ν. 3868/2010.» 

2. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 56 του ν. 4485/2017 προ-
στίθεται το ακόλουθο εδάφιο: 

«Με απόφασή της, η Επιτροπή Ερευνών µπορεί να ορίζει ανα-
πληρωτή επιστηµονικό υπεύθυνο.» 

3. Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 59 του ν. 4485/2017 προ-
στίθεται εδάφιο, το οποίο έχει ως εξής:

«Ειδικά για τα ταµειακά διαθέσιµα έργων/προγραµµάτων, των
οποίων το φυσικό αντικείµενο έχει επιτυχώς ολοκληρωθεί και για
τα οποία δεν προκύπτει άλλη συµβατική υποχρέωση, επιτρέπεται
η διάθεσή τους για χρηµατοδότηση ερευνητικών δραστηριοτή-
των της ίδιας ερευνητικής οµάδας. Για τον σκοπό αυτό, ο επι-
στηµονικός υπεύθυνος, µετά την ολοκλήρωση των συµβατικών

του υποχρεώσεων, η οποία αποδεικνύεται από βεβαίωση ολο-
κλήρωσης του χρηµατοδότη, καταθέτει προς έγκριση στην Επι-
τροπή Ερευνών ετήσιο προϋπολογισµό και πρόταση χρήσης του
αδιαθέτου υπόλοιπου για δράσεις µε στόχο την υποστήριξη της
έρευνας.» 

4. Στο άρθρο 59 του ν. 4485/2017 προστίθεται παράγραφος 9,
η οποία έχει ως εξής:

«9.α) Οι Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι., κατόπιν τεκµηριωµένου αιτήµατος
του επιστηµονικά υπευθύνου έργου/προγράµµατος, χορηγούν
προκαταβολές µε την έκδοση χρηµατικού εντάλµατος προπλη-
ρωµής (ΧΕΠ), µε σκοπό την υλοποίηση των έργων/προγραµµά-
των που διαχειρίζονται. Το ΧΕΠ εκδίδεται από τη ΜΟΔΥ των
Ε.Λ.Κ.Ε. µετά από έγκριση της Επιτροπής Ερευνών. Το ΧΕΠ χο-
ρηγείται προκειµένου να καλυφθούν: α) έξοδα µετακίνησης
εκτός έδρας, β) απαιτήσεις προµήθειας οργάνων, αναλωσίµων
ή εξειδικευµένων υπηρεσιών από το εξωτερικό, γ) ανάγκες µι-
κροεξόδων λοιπών δαπανών µέχρι το ποσό των χιλίων (1.000)
ευρώ.

Δικαιούχος της προκαταβολής µπορεί να είναι ο επιστηµονικός
υπεύθυνος του έργου/προγράµµατος, εφόσον έχει µόνιµη ή αο-
ρίστου χρόνου εργασιακή σχέση µε το Α.Ε.Ι., καθώς και το µό-
νιµο ή αορίστου χρόνου προσωπικό του οικείου φορέα και της
ΜΟΔΥ για δαπάνες µετακινήσεων. Η απόφαση της Επιτροπής
Ερευνών θα ορίζει και την προθεσµία απόδοσης της προκατα-
βολής, η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει το τρίµηνο και σε κάθε
περίπτωση την 31η Δεκεµβρίου του οικονοµικού έτους. Μετά τη
διενέργεια των δαπανών ο δικαιούχος υποβάλλει στη ΜΟΔΥ όλα
τα σχετικά παραστατικά (εξοφληµένα τιµολόγια κ.λπ.) και δικαιο-
λογητικά. Σε περίπτωση µη εξαντλήσεως όλου του ποσού του
Χ.Ε.Π. ο δικαιούχος καταθέτει το υπόλοιπο ποσό στον λογαρια-
σµό ταµειακής διαχείρισης του έργου/προγράµµατος. Δεν επι-
τρέπεται η έκδοση Χ.Ε.Π. σε δικαιούχο που, για οποιονδήποτε
λόγο, δεν έχει αποδώσει λογαριασµό για προηγούµενη προκα-
ταβολή. 

β) Οι κάθε είδους αποζηµιώσεις που δίνονται σε δικαιούχους
(φοιτητές, νέοι ερευνητές κ.λπ.) στο πλαίσιο ευρωπαϊκών και
συγχρηµατοδοτούµενων έργων κινητικότητας (Erasmus κ.λπ.)
ελέγχονται, εκκαθαρίζονται και καταβάλλονται, σύµφωνα µε τους
όρους του εκάστοτε προγράµµατος, µε την έκδοση τακτικών
χρηµατικών ενταλµάτων.» 

5. Η περίπτωση α’ της παρ. 7 του άρθρου 11 του ν. 4521/2018
αντικαθίσταται ως εξής:

«7.α) Το άρθρο 62 και η υπουργική απόφαση της παραγράφου
2 του άρθρου 63 του ν. 4485/2017 ισχύουν από την 1.1.2019. Από
1.1.2018 έως 31.12.2018 για δαπάνες που διενεργούνται σε
βάρος του προϋπολογισµού των Ε.Λ.Κ.Ε., των ερευνητικών και
τεχνολογικών κέντρων και των Ερευνητικών Πανεπιστηµιακών Ιν-
στιτούτων δεν απαιτείται έκδοση απόφασης ανάληψης υποχρέ-
ωσης και η έλλειψη αυτή δεν καθιστά τις ανωτέρω δαπάνες µη
κανονικές. Έως τις 31.12.2018 η διαδικασία και ο τρόπος ελέγ-
χου, εκκαθάρισης, ενταλµατοποίησης και εξόφλησης των δαπα-
νών διενεργείται σύµφωνα µε τις ισχύουσες, έως την έναρξη
ισχύος του ν. 4485/2017, διατάξεις.»

6. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4009/
2011, όπως αντικαταστάθηκε από την παρ. 6 του άρθρου 98 του
ν. 4547/2018, διαγράφεται η φράση «εφόσον δεν έχει παρέλθει
πενταετία από τη λήψη του διδακτορικού τίτλου σπουδών τους.
Διαγράφεται, επίσης, το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης β’ της
παρ. 3 του άρθρου 24 του ν. 4386/2016 και η φράση «για αξία
µεγαλύτερη του ποσού των δύο χιλιάδων πεντακοσίων (2.500)
ευρώ» από την περίπτωση ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 55 του ν.
4485/2017.

7. Είναι δυνατή η επιχορήγηση των Ε.Λ.Κ.Ε. του Εθνικού Κα-
ποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών (Ε.Κ.Π.Α.) και του Αριστο-
τελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης (Α.Π.Θ.) από τον τακτικό
προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων για τις δράσεις, εργασίες και προµήθειες που σχετί-
ζονται µε την προετοιµασία των εξετάσεων του 2018 για το
Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας.
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Άρθρο 34
Ρυθµίσεις για τα ερευνητικά κέντρα

και τους τεχνολογικούς φορείς

1. Το ερευνητικό προσωπικό των ερευνητικών κέντρων και των
τεχνολογικών φορέων του άρθρου 13Α του         ν. 4310/2014 εγ-
γράφεται, κατόπιν αίτησής του, στο ηλεκτρονικό σύστηµα δια-
χείρισης διαδικασιών εκλογής και εξέλιξης καθηγητών (σύστηµα
«ΑΠΕΛΛΑ»). Από 1.1.2019 τα µέλη των επιτροπών κρίσης και των
εισηγητικών επιτροπών του ερευνητικού προσωπικού των ερευ-
νητικών κέντρων και των τεχνολογικών φορέων του άρθρου 13Α
του ν. 4310/2014 επιλέγονται µέσω του ανωτέρω συστήµατος.
Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των ρυθµίζεται η λειτουργία του ηλεκτρονικού συστήµατος όσον
αφορά τα ερευνητικά  κέντρα και τους τεχνολογικούς φορείς.
Έως τη δηµοσίευση της υπουργικής απόφασης, η διαδικασία
εκλογής και εξέλιξης του ερευνητικού προσωπικού πραγµατο-
ποιείται σύµφωνα µε το ν. 4310/2014, όπως ισχύει. 

2. Στο άρθρο 29 του ν. 4310/2014 προστίθεται παράγραφος 5,
η οποία έχει ως εξής:

«5. Οι επιτροπές κρίσης είναι δυνατό να συνεδριάζουν και µε
τη χρήση ηλεκτρονικών µέσων (τηλεδιάσκεψη)».

3. Η παρ. 9 της περίπτωσης Α’ του άρθρου 13Α του ν. 4310/
2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«9.α. Το Ερευνητικό Κέντρο Βιοϊατρικών Επιστηµών «Αλέξαν-
δρος Φλέµινγκ» (Ε.ΚΕ.Β.Ε. Α. Φλέµινγκ), το οποίο αποτελείται
από τα εξής Ινστιτούτα: 

αα. Ινστιτούτο Βασικής Βιοϊατρικής Έρευνας (ΙΒΒΕ), 
ββ. Ινστιτούτο Βιοκαινοτοµίας (ΙΒΚ).
β. Το Ελληνικό Ίδρυµα Βασικής Βιολογικής Έρευνας «Αλέξαν-

δρος Φλέµινγκ».
4. Στην υποπαράγραφο γ’ της παρ. Γ’ του άρθρου 13Α του ν.

4310/2014, όπως προστέθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 20 του
ν. 4521/2018, µετά τις λέξεις «προγραµµάτων/έργων» προστίθε-
ται το ακόλουθο εδάφιο:

«Τις αρµοδιότητες του διοικητικού συµβουλίου του ερευνητι-
κού κέντρου ασκεί το διοικητικό συµβούλιο του ΕΛΓΟ ΔΗΜΗΤΡΑ,
το οποίο συγκροτείται όπως προβλέπει το ειδικό θεσµικό πλαίσιο
του Οργανισµού».

Άρθρο 35

Η παρ. 3 του άρθρου 23 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3.α) Οι αµοιβές των καθηγητών και υπηρετούντων λεκτόρων
πλήρους απασχόλησης της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2
εισπράττονται µέσω του Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευ-
νας (Ε.Λ.Κ.Ε.) του Ιδρύµατος όπου υπηρετούν και υπόκεινται σε
παρακράτηση πέντε τοις εκατό (5%) επί του ακαθάριστου ποσού.
Η ανωτέρω παρακράτηση αποτελεί πόρο του Ε.Λ.Κ.Ε. του οι-
κείου Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.).

β) Οι καθηγητές και υπηρετούντες λέκτορες πλήρους απασχό-
λησης, οι οποίοι ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα, είτε ατο-
µικώς είτε µέσω εταιρείας, υποχρεούνται να αποδίδουν στον
Ειδικό Λογαριασµό Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) του Α.Ε.Ι.,
όπου υπηρετούν, ποσοστό επτά τοις εκατό (7%) επί του ετήσιου
καθαρού εισοδήµατος που υπάγεται στην περίπτωση θ’ της πα-
ραγράφου 2 του παρόντος άρθρου. Το εν λόγω ποσό αποτελεί
πόρο του Ε.Λ.Κ.Ε. του Α.Ε.Ι. και αποδίδεται από τους υπόχρεους
στον οικείο Ε.Λ.Κ.Ε.. Οφειλές που θα προκύψουν σύµφωνα µε
την παρούσα παράγραφο παραγράφονται µετά την πάροδο ει-
κοσαετίας από το τέλος του οικονοµικού έτους µέσα στο οποίο
θα δηµιουργηθούν. Έναρξη ισχύος της παρούσας ορίζεται η
1.1.2018.

γ) Τα ποσά που οφείλουν έως τις 31.12.2017 οι καθηγητές και
οι υπηρετούντες λέκτορες πλήρους απασχόλησης που ασκούν
ή ασκούσαν επιχειρηµατική δραστηριότητα, είτε ατοµικώς είτε
µέσω εταιρείας, παραγράφονται µε την πάροδο εικοσαετίας από
το τέλος του οικονοµικού έτους µέσα στο οποίο δηµιουργήθηκε
η οφειλή. Τα οφειλόµενα ποσά υπολογίζονται µε ποσοστό επτά
τοις εκατό (7%) επί του ετήσιου καθαρού εισοδήµατος των κα-

θηγητών και υπηρετούντων λεκτόρων.
δ) Τα ποσά των περιπτώσεων β’ και γ’ που οφείλουν οι καθη-

γητές και υπηρετούντες λέκτορες των Α.Ε.Ι. αποτελούν έσοδο
του Ε.Λ.Κ.Ε. του οικείου Α.Ε.Ι.. Για τον προσδιορισµό της απαί-
τησης, η Α.Α.Δ.Ε. χορηγεί στους Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι. όλα τα απα-
ραίτητα φορολογικά στοιχεία από τα οποία προκύπτει το ετήσιο
καθαρό εισόδηµα των καθηγητών και υπηρετούντων λεκτόρων
που υπάγονται στις ανωτέρω περιπτώσεις. Εν συνεχεία, ο
Ε.Λ.Κ.Ε. προσδιορίζει την απαίτηση και αποστέλλει στους οφει-
λέτες το οφειλόµενο ποσό. Εάν οι οφειλέτες καθηγητές δεν απο-
δώσουν στον Ε.Λ.Κ.Ε. το ποσό που οφείλουν, η Μ.Ο.Δ.Υ. του
Ε.Λ.Κ.Ε. αποστέλλει όλα τα απαραίτητα στοιχεία των υπόχρεων
στις Δ.Ο.Υ., προκειµένου αυτές να βεβαιώσουν και να εισπρά-
ξουν, υπέρ των Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι., τις οφειλές, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του Κ.Ε.Δ.Ε..

ε) Τα ποσά της περίπτωσης β’ προσδιορίζονται από τον
Ε.Λ.Κ.Ε. µετά την εκκαθάριση της δήλωσης φορολογίας εισοδή-
µατος του υπόχρεου καθηγητή και εισπράττονται σε ισόποσες
µηνιαίες δόσεις έως το τέλος του επόµενου φορολογικού έτους.
Το ποσό της περίπτωσης β’ που καταβάλλεται κάθε έτος από
τους υπόχρεους καθηγητές εκπίπτει στη φορολογική δήλωση
που υποβάλλεται το επόµενο φορολογικό έτος.

στ) Τα ποσά της περίπτωσης γ’ που οφείλονται στους Ε.Λ.Κ.Ε.
των Α.Ε.Ι. προσδιορίζονται, βεβαιώνονται και εισπράττονται ως
εξής:

αα) Η Α.Α.Δ.Ε. υποβάλλει στους Ε.Λ.Κ.Ε. µε κάθε πρόσφορο
τρόπο µέσα σε προθεσµία έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος όλα τα διαθέσιµα φορολογικά στοιχεία από τα
οποία προκύπτουν τα καθαρά εισοδήµατα ανά έτος των καθηγη-
τών πλήρους απασχόλησης και των υπηρετούντων λεκτόρων που
οφείλουν, καθώς και τα ποσά που αυτοί έχουν καταβάλει από την
άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας, είτε ατοµικώς είτε
µέσω εταιρείας.

ββ) Οι Ε.Λ.Κ.Ε. προσδιορίζουν το οφειλόµενο ποσό και κοινο-
ποιούν την πράξη προσδιορισµού µε κάθε πρόσφορο τρόπο
στους υπόχρεους καθηγητές.

γγ) Το οφειλόµενο ποσό µπορεί να καταβληθεί σε µηνιαίες δό-
σεις. Ο µέγιστος αριθµός των δόσεων δεν µπορεί να υπερβαίνει
το λόγο του συνολικού οφειλόµενου ποσού προς το ένα δωδέ-
κατο (1/12) του ακαθάριστου µηνιαίου εισοδήµατος του τελευ-
ταίου φορολογικού έτους.

δδ) Για τη ρύθµιση της οφειλής σε δόσεις, οι τελευταίοι υπο-
βάλλουν δήλωση στον Ε.Λ.Κ.Ε., ύστερα από σχετική ενηµέρωσή
τους για το σύνολο της οφειλής τους.

εε) Σε περίπτωση που οι οφειλέτες καθηγητές δεν καταβάλουν
το ποσό (ή κάποια δόση αυτού) στον Ε.Λ.Κ.Ε., η Μ.Ο.Δ.Υ. του
Ε.Λ.Κ.Ε. αποστέλλει στη Δ.Ο.Υ. του υπόχρεου όλα τα απαραίτητα
στοιχεία, προκειµένου η τελευταία να εκδώσει σχετική πράξη βε-
βαίωσης και να εισπράξει το ποσό σύµφωνα µε τη διαδικασία του
Κ.Ε.Δ.Ε.. Με την ίδια διαδικασία εισπράττονται και οφειλές που
θα δηµιουργηθούν µετά την 1.1.2018.

στστ) Οι οφειλές καθηγητών και υπηρετούντων λεκτόρων, οι
οποίες δηµιουργήθηκαν µέχρι 31.12.2017 και αφορούν την
άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας µέσω εταιρείας, υπό-
κεινται σε περαίωση. Η περαίωση πραγµατοποιείται, εφόσον
υποβληθεί αίτηση περαίωσης, µέσα σε έξι (6) µήνες από τον
προσδιορισµό των σχετικών οφειλών από τη Μ.Ο.Δ.Υ. του
Ε.Λ.Κ.Ε.. Το ποσό που πρέπει να καταβληθεί για τη συντέλεση
της περαίωσης ανέρχεται στο είκοσι τοις εκατό (20%) της συνο-
λικής οφειλής που βεβαιώνεται επί του καθαρού εισοδήµατος.
Οι πράξεις προσδιορισµού των οφειλόµενων µπορούν, ύστερα
από αίτηση του ενδιαφεροµένου καθηγητή, να προβλέπουν τη
ρύθµιση της καταβολής του οφειλόµενου ποσού σε ισόποσες µη-
νιαίες δόσεις, οι οποίες δεν µπορούν να είναι περισσότερες από
τριάντα έξι (36).

Σε περίπτωση που οι οφειλέτες καθηγητές δεν καταβάλουν το
ποσό (ή κάποια δόση αυτού) στον Ε.Λ.Κ.Ε., η Μ.Ο.Δ.Υ. του
Ε.Λ.Κ.Ε. αποστέλλει στη Δ.Ο.Υ. του υπόχρεου όλα τα απαραίτητα
στοιχεία, προκειµένου η τελευταία να εκδώσει σχετική πράξη βε-
βαίωσης και να εισπράξει, υπέρ του Ε.Λ.Κ.Ε., το οφειλόµενο
ποσό σύµφωνα µε τη διαδικασία του Κ.Ε.Δ.Ε..
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ζ) Τα έσοδα που εισπράττει ο Ε.Λ.Κ.Ε. από τις οφειλές, οι
οποίες δηµιουργήθηκαν µέχρι τις 31.12.2017 και αφορούν την
άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας καθηγητών, είτε ατο-
µικά είτε µέσω εταιρείας, χρησιµοποιούνται για τη χρηµατοδό-
τηση ερευνητικών/εκπαιδευτικών έργων/προγραµµάτων
καθηγητών, οι οποίοι µέχρι τις 31.12.2017 απέδιδαν στον Ε.Λ.Κ.Ε.
το ποσοστό από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας
και δεν είχαν οφειλές εξ αυτής της αιτίας. Η Επιτροπή Ερευνών
αποφασίζει για τον τρόπο κατανοµής των εν λόγω ποσών σε
ερευνητικά/εκπαιδευτικά προγράµµατα.

η) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και Οικονοµικών καθορίζεται η διαδικασία απο-
στολής όλων των απαραίτητων φορολογικών στοιχείων από την
Α.Α.Δ.Ε. στους Ε.Λ.Κ.Ε., η διαδικασία προσδιορισµού του οφει-
λόµενου ποσού, ο τρόπος είσπραξης ή συµψηφισµού του ποσού
των ανωτέρω παραγράφων, ο τρόπος και το είδος ρύθµισης της
οφειλής, ο αριθµός και το είδος των ρυθµιζόµενων δόσεων, η
διαδικασία βεβαίωσης των οφειλόµενων ποσών, η διαδικασία εί-
σπραξης παλαιότερων οφειλών και απόδοσής τους στους
Ε.Λ.Κ.Ε., η διαδικασία περαίωσης, ο τρόπος υποβολής των αιτή-
σεων των καθηγητών, και ρυθµίζεται κάθε άλλο τεχνικό ή λεπτο-
µερειακό θέµα».»

Άρθρο 36
Τροποποίηση των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 5

του ν. 4326/2015 (Α’ 49)

1. Η παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 4326/2015 (Α’ 49) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Τα πειθαρχικά και δικαιοδοτικά όργανα του ποδοσφαίρου
είτε λειτουργούν στο πλαίσιο της ΕΠΟ είτε στο πλαίσιο Ενώσεων
Ποδοσφαιρικών Ανωνύµων Εταιρειών, αποτελούνται από τακτι-
κούς δικαστές µε βαθµό, κατά τον αρχικό διορισµό τους, Πρω-
τοδίκη στα πρωτοβάθµια όργανα και Εφέτη στα δευτεροβάθµια
όργανα, µε τριετή θητεία ανανεώσιµη.

Αµφότεροι επιλέγονται και ορίζονται από την ΕΠΟ από κατα-
λόγους που αποστέλλονται από τον Προϊστάµενο του Πρωτοδι-
κείου Αθηνών και τον Πρόεδρο του Τριµελούς Συµβουλίου
Διεύθυνσης του Εφετείου Αθηνών, µέσα σε προθεσµία τεσσά-
ρων (4) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, καθώς και από
τους ήδη υπηρετούντες στα πειθαρχικά και δικαιοδοτικά όργανα
τακτικούς δικαστές. Σε περίπτωση επιλογής ήδη υπηρετούντων
στα πειθαρχικά και δικαιοδοτικά όργανα τακτικών δικαστών, η
θητεία τους µε τους ανωτέρω βαθµούς κατά τον αρχικό διορισµό
τους θεωρείται ανανέωση του αρχικού τους διορισµού.

Η ΕΠΟ, από την έναρξη λειτουργίας του προβλεπόµενου από
το Καταστατικό της και τον οικείο Κανονισµό Διαιτητικού Δικα-
στηρίου Ποδοσφαίρου, επιλέγει και ορίζει τους δικαστικούς λει-
τουργούς που µετέχουν στη σύνθεση αυτού, µε τριετή θητεία
ανανεώσιµη, µε βαθµό, κατά τον αρχικό διορισµό τους, Αρεοπα-
γίτη και Προέδρου Εφετών, από καταλόγους που συγκροτούν
και αποστέλλουν σε αυτήν, κατά περίπτωση, ο Πρόεδρος του
Αρείου Πάγου και ο Πρόεδρος του Τριµελούς Συµβουλίου Διεύ-
θυνσης του Εφετείου Αθηνών, καθώς και από τους ήδη υπηρε-
τούντες στα πειθαρχικά και δικαιοδοτικά όργανα τακτικούς
δικαστές. Σε περίπτωση επιλογής ήδη υπηρετούντων στα πει-
θαρχικά και δικαιοδοτικά όργανα τακτικών δικαστών, η θητεία
τους µε τους ανωτέρω βαθµούς κατά τον αρχικό διορισµό τους
θεωρείται ανανέωση του αρχικού τους διορισµού.» 

2. Η παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 4326/2015 (Α’ 49) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Μέσα σε προθεσµία τεσσάρων (4) µηνών από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος και κατόπιν απόφασης του αρµοδίου οργά-
νου της ΕΠΟ, η οποία πρέπει να ληφθεί εντός της ίδιας προ-
θεσµίας, υπεύθυνος άσκησης δίωξης πειθαρχικών ποδοσφαιρι-
κών αδικηµάτων αναλαµβάνει εν ενεργεία εισαγγελικός λειτουρ-
γός µε βαθµό, κατά τον αρχικό διορισµό του, εισαγγελέα πρω-
τοδικών, ο οποίος αναπληρώνεται από εν ενεργεία εισαγγελικό
λειτουργό µε βαθµό, κατά τον αρχικό διορισµό του, αντεισαγγε-
λέα πρωτοδικών, µε τριετή θητεία ανανεώσιµη. Αµφότεροι επι-
λέγονται και ορίζονται από την ΕΠΟ, από κατάλογο που συγκ-

ροτεί και αποστέλλει σε αυτήν ο Προϊστάµενος της Εισαγγελίας
Πρωτοδικών Αθηνών ή άλλο αρµόδιο δικαστικό όργανο, καθώς
και από τους ήδη υπηρετούντες στα πειθαρχικά όργανα εισαγ-
γελικούς λειτουργούς. Σε περίπτωση επιλογής ήδη υπηρετούν-
των στα πειθαρχικά όργανα εισαγγελικών λειτουργών, η θητεία
τους µε τους ανωτέρω βαθµούς κατά τον αρχικό διορισµό τους
θεωρείται ανανέωση του αρχικού τους διορισµού.»

Άρθρο 37
Ρύθµιση ζητηµάτων διακριθέντων αθλητών

1. Οι αθλητές που πέτυχαν µία ή περισσότερες από τις αγωνι-
στικές διακρίσεις της παρ. 4 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999,
κατά τα έτη 2012 έως 2016, καθώς και οι προπονητές αυτών, που
δεν υπέβαλαν την αίτηση και τα δικαιολογητικά εντός της απο-
κλειστικής προθεσµίας που ορίζει η εκάστοτε ισχύουσα υπουρ-
γική απόφαση, που προβλέπεται στο ίδιο άρθρο, δικαιούνται την
οικονοµική επιβράβευση της παρ. 4 του άρθρου 34 και της παρ.
8 του άρθρου 31 του ν. 2725/1999, εφόσον έχουν υποβάλει την
αίτηση καταβολής οικονοµικής επιβράβευσης και τα δικαιολογη-
τικά πριν τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

2.α. Αθλητές που πέτυχαν, πριν τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου, εξαιρετική αγωνιστική διάκριση κατά την έννοια της παρ.
2 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999, αγωνιζόµενοι µε αθλητικό σω-
µατείο που δεν είχε, κατά το χρόνο επίτευξης της διάκρισης, την
ειδική αθλητική αναγνώριση του άρθρου 8 του ν. 2725/1999, απο-
κτούν δικαίωµα εισαγωγής σε Α.Ε.Ι. σύµφωνα µε τις ευεργετικές
διατάξεις της παρ. 8 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999, εφόσον
πληρούνται σωρευτικά οι εξής προϋποθέσεις: (α) το σωµατείο
µε το οποίο αγωνίστηκαν οι διακριθέντες αθλητές ήταν, κατά το
χρόνο επίτευξης της διάκρισης, µέλος εθνικής αθλητικής οµο-
σπονδίας µε ειδική αθλητική αναγνώριση, κατά το άρθρο 28 του
ν. 2725/1999 και είχε υποβάλει αίτηση για να λάβει την ειδική
αθλητική αναγνώριση του άρθρου 8 του ν. 2725/1999 πριν από
τον τελικό αγώνα της διοργάνωσης, κατά την οποία σηµειώθηκε
η διάκριση και (β) το σωµατείο µε το οποίο αγωνίστηκαν οι δια-
κριθέντες αθλητές έλαβε την ειδική αθλητική αναγνώριση του
άρθρου 8 του ν. 2725/1999 πριν τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου.

β. Η εγγραφή στον ειδικό πίνακα της παρ. 3 του άρθρου 34
του ν. 2725/1999 των διακριθέντων αθλητών της περιπτωσης α’
γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού,
ύστερα από αίτηση των ενδιαφερόµενων αθλητών που υποβάλ-
λεται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού εντός αποκλειστικής
προθεσµίας δύο (2) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου.

Άρθρο 38
Μετεγκατάσταση υπηρεσιών 

Δήµου Ελληνικού-Αργυρούπολης

Επιτρέπεται η µετεγκατάσταση των υπηρεσιών  του Δήµου Ελ-
ληνικού - Αργυρούπολης, οι οποίες βρίσκονται εντός του Μητρο-
πολιτικού Πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσµά, στα οικοδοµικά
τετράγωνα (Ο.Τ.) 90 και 90α του ρυµοτοµικού σχεδίου του
Δήµου Ελληνικού - Αργυρούπολης (π.δ. από 30.5.1979, Δ’342,
β.δ. από 21.12.1964, Δ’8 και β.δ. από 21.7.1963, Δ’129) µέχρι την
τροποποίηση του Γενικού Πολεοδοµικού Σχεδίου και του Ρυµο-
τοµικού Σχεδίου και σε κάθε περίπτωση εντός τριών (3) ετών,
από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 39
Προσθήκη άρθρου 29Α στο ν. 4521/2018 (Α’38)

Μετά το άρθρο 29 του ν. 4521/2018 (Α’38) προστίθεται νέο
άρθρο 29Α ως εξής:

«Άρθρο 29Α
Ειδικότητες εκπαιδευτικών ΟΑΕΔ

1. Οι εκπαιδευτικοί του κλάδου ΔΕ Εµπειροτεχνιτών των σχο-
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λών του ΟΑΕΔ, οι οποίοι µονιµοποιήθηκαν σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 27 του ν. 2190/1994 (Α’ 28), όπως αυτό ερµη-
νεύεται µε την παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 3552/2007 (Α’ 77), και
για τους οποίους δεν είναι δυνατή η ένταξη σε κλάδους και ειδι-
κότητες µε βάση τα οριζόµενα στο άρθρο 29, διατηρούν τις θέ-
σεις και τις ειδικότητες που κατέχουν.

Μετά την καθ’ οιονδήποτε τρόπο αποχώρησή τους, οι θέσεις
αυτές µετατρέπονται σε οργανικές θέσεις του κλάδου ΠΕ 86
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ.

2. Στον κλάδο ΤΕ και ΔΕ του εκπαιδευτικού προσωπικού του
ΟΑΕΔ, προβλέπονται, πέραν του άρθρου 29, και οι παρακάτω
κλάδοι µε τις αντίστοιχες ειδικότητες:
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3. Τα προσόντα και τα κριτήρια διορισµού των εκπαιδευτικών
για τις ειδικότητες της προηγούµενης παραγράφου καθορίζονται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης.»



Άρθρο 40

1. Στις περιπτώσεις που η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου
15 του ν. 3889/2010 (Α’ 182) λήγει στις 31.7.2018, η προθεσµία
αυτή παρατείνεται από την ηµεροµηνία λήξης της έως τις
10.9.2018. Η ίδια καταληκτική προθεσµία ισχύει και για τους κα-
τοίκους του εξωτερικού.

2. Η διάταξη της παρ. 1 του άρθρου 24 του ν. 4519/2018 (Α’
25) εξακολουθεί να ισχύει από την ηµεροµηνία λήξης της έως τις
27.8.2018.

Άρθρο 41

1. Το άρθρο 143Δ του ν. 4001/2011 (Α’179) αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Θεσπίζεται και τίθεται σε εφαρµογή µεταβατικός Μηχανι-
σµός Αποζηµίωσης Ευελιξίας (εφεξής Μηχανισµός). Η διάρκεια
ισχύος του µεταβατικού Μηχανισµού Αποζηµίωσης Ευελιξίας
ορίζεται, κατά µέγιστο, έως την 31η Δεκεµβρίου 2019, ή, εάν
αυτό συµβεί νωρίτερα, µέχρι την εφαρµογή του Μακροχρόνιου
Μηχανισµού Αποζηµίωσης Επάρκειας Ισχύος του Συστήµατος
Ηλεκτρικής Ενέργειας, σύµφωνα µε τις σχετικές αποφάσεις της
ΡΑΕ, κατά τα προβλεπόµενα στην κείµενη νοµοθεσία. Η διάρκεια
ισχύος του ανωτέρω Μηχανισµού χωρίζεται σε δύο περιόδους,
εντός των οποίων διεξάγεται τουλάχιστον µία Διαγωνιστική Δια-
δικασία, σύµφωνα µε τα κατωτέρω. Η πρώτη περίοδος εκκινεί
από τη θέση σε ισχύ του παρόντος και λήγει την 31η Μαρτίου
2019 και η δεύτερη από την 1η Απριλίου 2019, ηµεροµηνία προ-
βλεπόµενης έναρξης λειτουργίας των αγορών ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, σύµφωνα µε τα άρθρα 73 έως 99 του ν. 4512/2018 (Α’ 5),
µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2019.

2. Ως µεταβατικός Μηχανισµός Αποζηµίωσης Ευελιξίας ορίζε-
ται η διαθεσιµότητα παροχής της Υπηρεσίας Ευελιξίας στο
Εθνικό Σύστηµα Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΕΣΜΗΕ). Ο
Διαχειριστής του ΕΣΜΗΕ καταβάλλει αποζηµίωση στους επιλε-
γέντες Παρόχους για την παροχή της ανωτέρω Υπηρεσίας.

3. Ως Υπηρεσία Ευελιξίας ορίζεται η ταχεία αύξηση ή µείωση
της ισχύος του επιλεγέντος Παρόχου ώστε να καλύπτει τη ζή-
τηση του ΕΣΜΗΕ, ακολουθώντας τις Εντολές Κατανοµής του
Διαχειριστή του ΕΣΜΗΕ. Οι Πάροχοι πρέπει να έχουν την ικανό-
τητα ανταπόκρισης εντός τριών (3) ωρών από την έκδοση σχετι-
κής Εντολής Κατανοµής του Διαχειριστή, µε µετρούµενο ρυθµό
µεταβολής της ισχύος παραγωγής/έγχυσης ή κατανάλωσης/
απορρόφησης τουλάχιστον οχτώ (8) ΜW/min και δυνατότητα
απόκρισης για τουλάχιστον τρεις (3) συνεχόµενες ώρες. Ειδικό-
τερα η ικανότητα ανταπόκρισης των Κατανεµόµενων θερµικών
µονάδων ηλεκτροπαραγωγής ορίζεται από θερµή κατάσταση.

4. Ως Πάροχοι ορίζονται οι Κατανεµόµενες µονάδες παραγω-
γής που έχουν την δυνατότητα παροχής της Υπηρεσίας Ευελι-
ξίας. Ειδικότερα οι Κατανεµόµενες µονάδες ΣΗΘΥΑ που έχουν
την δυνατότητα παροχής της Υπηρεσίας Ευελιξίας ορίζονται ως
Πάροχοι µόνο για το µέρος της ισχύος τους που δεν αµείβεται
από µηχανισµό στήριξης ΑΠΕ/ΣΗΘΥΑ. Μετά την έναρξη λειτουρ-
γίας των αγορών ηλεκτρικής ενέργειας που προβλέπονται στα
άρθρα 73 έως 99 του ν. 4512/2018 και µε την επιφύλαξη τήρησης
των οριζοµένων στην παράγραφο 3 του παρόντος, ως Πάροχοι
ορίζονται επιπλέον τα συστήµατα απόκρισης ζήτησης και τα συ-
στήµατα αποθήκευσης.

5. Ως Διαγωνιστική Διαδικασία ορίζεται η δηµοπρασία για τη
διαθεσιµότητα ισχύος για την παροχή της Υπηρεσίας Ευελιξίας
που διενεργείται από τον Διαχειριστή του ΕΣΜΗΕ. Η πρώτη δη-
µοπρασία διεξάγεται το αργότερο µέχρι την 30η Σεπτεµβρίου
2018. Κατά τη διεξαγωγή της δηµοπρασίας οι Πάροχοι δύνανται
να υποβάλλουν διακριτές προσφορές µέχρι δέκα (10) βήµατα
ισχύος, µε ελάχιστη διακριτή ισχύ ένα (1) ΜW. Η ανώτατη τιµή
προσφοράς ορίζεται σε τριάντα εννέα (39) ευρώ/kW/έτος. Οι Κα-
τανεµόµενες µονάδες παραγωγής υποχρεούνται να συµµετέ-
χουν στις δηµοπρασίες µε το σύνολο της ισχύος τους, όπως
ορίζεται παρακάτω.

6. Δικαίωµα συµµετοχής στις δηµοπρασίες έχουν οι Πάροχοι
που είναι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο Ευέλικτων Παρόχων το

οποίο τηρεί ο Διαχειριστής του  ΕΣΜΗΕ. Προκειµένου οι Πάροχοι
να εγγραφούν στο Μητρώο, υποβάλλουν αίτηση στο Διαχειριστή
του ΕΣΜΗΕ, µετά από σχετική ανακοίνωσή του. Απαραίτητες
προϋποθέσεις για την εγγραφή ενός Παρόχου είναι η δυνατό-
τητα παροχής της Υπηρεσίας Ευελιξίας, η σύνδεση στο ΕΣΜΗΕ
ή στο Δίκτυο Μέσης Τάσης ή Χαµηλής Τάσης εκτός των Μη Δια-
συνδεδεµένων Νησιών και η µη συµµετοχή σε άλλο σχήµα κρα-
τικής ενίσχυσης. Ειδικότερες προϋποθέσεις καθώς και η διαδι-
κασία εγγραφής στο Μητρώο καθορίζονται στον Κώδικα Διαχεί-
ρισης του ΕΣΜΗΕ.

7. Η ισχύς των Κατανεµόµενων θερµικών µονάδων η οποία κα-
ταχωρίζεται στο Μητρώο, ισούται µε τη Διαθέσιµη Ισχύ των µο-
νάδων, όπως υπολογίζεται και ανακοινώνεται από τον Διαχει-
ριστή του ΕΣΜΗΕ, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον Κώδικα Δια-
χείρισης του ΕΣΜΗΕ.

Η ισχύς των Κατανεµόµενων υδροηλεκτρικών µονάδων η
οποία καταχωρίζεται στο Μητρώο, υπολογίζεται µε τρόπο ώστε
να αντανακλά τη συνδροµή και ικανότητα παροχής της Υπηρε-
σίας Ευελιξίας, όταν οι απαιτήσεις ευελιξίας του συστήµατος
υπερβαίνουν τη µέση ενεργειακή διαθεσιµότητά τους, λαµβάνον-
τας υπόψη τις συνθήκες υδραυλικότητας και διαθεσιµότητας
πόρων. Για τον υπολογισµό της εν λόγω ισχύος λαµβάνονται
υπόψη απολογιστικά δεδοµένα λειτουργίας προηγούµενων
υδρολογικών ετών, όπως καταγράφονται από τον Διαχειριστή
του ΕΣΜΗΕ. Ειδικότερα, ο υπολογισµός της ως άνω ισχύος βα-
σίζεται στη µέση µεταβολή της ενέργειάς τους, ανά τρίωρη πε-
ρίοδο κατανοµής, κατά τις οποίες οι απαιτήσεις της αντίστοιχης
τρίωρης αυξητικής µεταβολής του συστήµατος, ήτοι το καθαρό
φορτίο, υπερβαίνουν τη µέση τρίωρη ενεργειακή διαθεσιµότητα
των υδροηλεκτρικών. Σε περίπτωση νέων Κατανεµόµενων υδ-
ροηλεκτρικών µονάδων, οι οποίες κατά την εξεταζόµενη απολο-
γιστική περίοδο δεν λειτούργησαν, λειτούργησαν δοκιµαστικά ή
για χρόνο µικρότερο του ήµισυ της απολογιστικής περιόδου, η
ισχύς τους υπολογίζεται σε αναλογία προς την εγκατεστηµένη
ισχύ τους βάσει του συντελεστή της συνολικής επιλέξιµης ισχύος
των υδροηλεκτρικών µονάδων ως προς τη συνολική εγκατεστη-
µένη ισχύ των υδροηλεκτρικών µονάδων. Με Απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθορίζεται η ισχύς των
Κατανεµόµενων υδροηλεκτρικών µονάδων καθώς και οι λεπτο-
µέρειες του τρόπου υπολογισµού της ως άνω ισχύος.

Η ισχύς των συστηµάτων απόκρισης ζήτησης και αποθήκευ-
σης, η οποία καταχωρίζεται στο Μητρώο, υπολογίζεται βάσει µε-
θοδολογίας που περιγράφεται στον Κώδικα Διαχείρισης του
ΕΣΜΗΕ.

8. Ως Αποζηµίωση για την Υπηρεσία Ευελιξίας ορίζεται η
αµοιβή που καταβάλλεται από τον Διαχειριστή του προς τους
επιλεγέντες Παρόχους για την παροχή της Υπηρεσίας Ευελιξίας
και καθορίζεται στη βάση της τιµής προσφοράς των Παρόχων
στη Διαγωνιστική Διαδικασία ("pay - as - bid"). Δικαίωµα Αποζη-
µίωσης έχουν οι επιλεγέντες Πάροχοι µε την κατακύρωση των
αποτελεσµάτων της δηµοπρασίας. Ο Διαχειριστής του ΕΣΜΗΕ
καταβάλλει Αρχική Αποζηµίωση στους επιλεγέντες Παρόχους για
την παροχή της ανωτέρω Υπηρεσίας σε µηνιαία βάση και Τελική
Αποζηµίωση στους επιλεγέντες Παρόχους, η οποία υπολογίζεται
µετά το πέρας του Μηχανισµού βάσει της Πραγµατικά Διαθέσι-
µης Ισχύος κάθε Παρόχου όπως αυτή καταγράφεται κατά τη
διάρκεια ισχύος του Μηχανισµού. Το συνολικό κόστος της Απο-
ζηµίωσης επιµερίζεται σε µηνιαία βάση και µετά τη λήξη του Μη-
χανισµού στους Εκπροσώπους Φορτίου. Η διενέργεια των ανα-
γκαίων εκκαθαρίσεων και χρεοπιστώσεων στο πλαίσιο του εν
λόγω Μηχανισµού, πραγµατοποιείται από τον Διαχειριστή του
ΕΣΜΗΕ, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον Κώδικα Διαχείρισης του
ΕΣΜΗΕ. Ειδικότερες λεπτοµέρειες εφαρµογής καθορίζονται
στον Κώδικα Διαχείρισης του ΕΣΜΗΕ.

9. Η δηµοπρατούµενη ισχύς ορίζεται στα τέσσερις χιλιάδες
πεντακόσια (4.500) MW. Ο Διαχειριστής του        ΕΣΜΗΕ δύναται
να µειώνει την ανωτέρω δηµοπρατούµενη ισχύ εκάστης Διαγω-
νιστικής Διαδικασίας προκειµένου να διασφαλίζεται η ανταγωνι-
στικότητα αυτών.

10. Η εγγραφή στο Μητρώο Ευέλικτων Παρόχων αποτελεί
πρόταση σύναψης Σύµβασης παροχής Υπηρεσίας Ευελιξίας, η
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οποία συνάπτεται για κάθε επιλεγέντα Πάροχο µε την κατακύ-
ρωση των αποτελεσµάτων της δηµοπρασίας που διενεργεί ο Δια-
χειριστής του ΕΣΜΗΕ και η οποία διέπεται από τις διατάξεις του
Κώδικα Διαχείρισης του ΕΣΜΗΕ.

11. Ειδικότερα θέµατα που αφορούν στη λειτουργία και εφαρ-
µογή του Μηχανισµού Ευελιξίας, εξειδικεύονται στον Κώδικα
Διαχείρισης του ΕΣΜΗΕ ή/και στον Κώδικα Διαχείρισης του
ΕΔΔΗΕ.»

2. Το άρθρο 143Ε του ν. 4001/2011 (Α’ 179) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Η µη συµµόρφωση των επιλεγέντων Παρόχων µε τις υποχρε-
ώσεις που απορρέουν από τη Σύµβαση παροχής Υπηρεσίας Ευε-
λιξίας συνεπάγεται την επιβολή κυρώσεων, σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στον Κώδικα Διαχείρισης του ΕΣΜΗΕ ή/και του Κώ-
δικα Διαχείρισης του ΕΔΔΗΕ.

Κατά τη διάρκεια και ιδίως κατά τη λήξη του Μηχανισµού, ο
Διαχειριστής του ΕΣΜΗΕ και η ΡΑΕ ελέγχουν τη συµµόρφωση
των επιλεγέντων Παρόχων µε τις υποχρεώσεις που απορρέουν
από τη Σύµβαση παροχής Υπηρεσίας Ευελιξίας και από την
άδεια παραγωγής τους. Σε περίπτωση που διαπιστώνεται η µη
εκπλήρωση από τον επιλεγέντα Πάροχο των σχετικών όρων ή/και
υποχρεώσεων, δύναται να επιβάλλονται κυρώσεις σε ποσοστό
από 10% έως και 100% της εκκαθαρισθείσας Αποζηµίωσης, ανά-
λογα µε τη σοβαρότητα της παραβιαζόµενης υποχρέωσης και τη
διάρκεια της παράβασης.

Ειδικότερα θέµατα δύναται να καθορίζονται στον Κώδικα Δια-
χείρισης του ΕΣΜΗΕ ή/και στον Κώδικα Διαχείρισης του
ΕΔΔΗΕ.»

Άρθρο 42
Επιδότηση ανεργίας εργαζοµένων σε επιχειρήσεις 
που καταστράφηκαν από τις πυρκαγιές της 23ης 

και 24ης Ιουλίου 2018

Στο άρθρο 4 του ν. 1545/1985 (Α’ 91) προστίθεται παρ. 6 ως
εξής:

«6. Κατ' εξαίρεση, οι εργαζόµενοι σε επιχειρήσεις που κατα-
στράφηκαν ολικά ή µερικά από τις πυρκαγιές που έπληξαν την

Περιφέρεια Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018, και οι οποίοι κα-
τέστησαν εξ αυτού του λόγου άνεργοι, εφόσον δεν πληρούν τις
προϋποθέσεις των προηγούµενων παραγράφων, δικαιούνται να
λάβουν την ελάχιστη διάρκεια της τακτικής επιδότησης ανεργίας
των κοινών ανέργων.»

Άρθρο 43

1. Οι ρυθµίσεις της υπ' αριθµ. 2673/2001 (Β’ 1185) κοινής
υπουργικής απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας
και Πρόνοιας, εφαρµόζονται για κάθε κατοικία φυσικών προσώ-
πων που επλήγη από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου
2018, σε περιοχές της Περιφέρειας Αττικής.

2. Τα πρόσωπα της παραγράφου 1 εξαιρούνται από την υπο-
χρέωση προσκόµισης αντιγράφου φορολογικής δήλωσης ή
Υπεύθυνης Δήλωσης του ν. 1599/86 θεωρηµένης από την οικεία
Εφορία, που προβλέπεται στην περίπτωση α’ της παραγράφου
3 της κοινής υπουργικής απόφασης της παραγράφου 1.

3. Ειδικά για τα πρόσωπα της παραγράφου 1, προσκοµίζεται
το πόρισµα της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, όπως αυτό προβλέ-
πεται στην περίπτωση α’ της παραγράφου 3 της κοινής υπουρ-
γικής απόφασης της παραγράφου 1 ή η έκθεση αυτοψίας του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Η τελευταία γίνεται απο-
δεκτή στις εξής περιπτώσεις: α) για κατοικίες, οι οποίες σύµ-
φωνα µε την «Εκτίµηση καταλληλόλητας κτιρίου για χρήση»
κρίνονται ως «κτίρια προσωρινά ακατάλληλα για χρήση» (κίτρινο)
του Δελτίου Επανελέγχου, οι οποίες θα εντάσσονται στην περί-
πτωση 2.2 «Κατηγορία Β» του «Κριτηρίου 2 «Βαθµός ζηµιών»»,
της παραγράφου 2 «2. Κριτήρια υπολογισµού της ενίσχυσης» και
β) για κατοικίες, οι οποίες σύµφωνα µε την «Εκτίµηση καταλλη-
λόλητας κτιρίου για χρήση» κρίνονται ως «κτίρια επικίνδυνα για
χρήση» (κόκκινο) του Δελτίου Επανελέγχου, οι οποίες θα εντάσ-
σονται και στην περίπτωση 2.3 «Κατηγορία Γ», του «Κριτηρίου 2
«Βαθµός ζηµιών»», της παραγράφου  2 «2. Κριτήρια υπολογισµού
της ενίσχυσης».

4. Ειδικά για τα πρόσωπα της παραγράφου 1 ο πίνακας ΙΙ.2 µε
τίτλο «Κριτήριο: «Βαθµός Ζηµιών»» του Παραρτήµατος της κοι-
νής υπουργικής απόφασης της παραγράφου 1, ισχύει ως εξής:
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5. Στις ανωτέρω οικονοµικές ενισχύσεις εφαρµόζεται το άρθρο
271 του ν. 4555/2018 (A’ 133)»

Άρθρο 44
Ζητήµατα Α.Ε.Ι.

1. Οι προβλεπόµενες στην παρ. 3 του άρθρου 7 και στην παρ.
3 του άρθρου 8 του ν. 4485/2017 (Α’ 114) προθεσµίες, παρατεί-
νονται µέχρι τις 31.12.2018.

2. Η περίπτωση α’ της παρ. 12 του άρθρου 18 του ν. 4310/2014
(Α’ 258), όπως το άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 16
του ν. 4386/2016 (Α’ 83), εφαρµόζεται και στους µεταδιδακτορι-
κούς συνεργάτες που απασχολούνται στα ερευνητικά και λοιπά
έργα και προγράµµατα που διαχειρίζονται οι Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι..

Άρθρο 45
Μεταπτυχιακά σεµινάρια ερευνητικών κέντρων

και ινστιτούτων

Ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα του άρθρου 13Α του ν.
4310/2014, συµπεριλαµβανοµένου του Ιδρύµατος Ιατροβιολογι-
κών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών, µπορούν, ύστερα από από-
φαση του Διοικητικού τους Συµβουλίου, να διοργανώνουν
σεµινάρια µεταπτυχιακού επιπέδου.

Με την ίδια απόφαση, ύστερα από πρόταση του Επιστηµονι-
κού Συµβουλίου Ινστιτούτου (Ε.Σ.Ι.), η οποία αναρτάται στον δια-
δικτυακό τόπο του ερευνητικού κέντρου, καθορίζονται η δοµή
του µαθήµατος και οι διδάσκοντες, ο αριθµός των πτυχιούχων
φοιτητών και τα κριτήρια επιλογής τους, η χρονική διάρκεια πα-
ρακολούθησης του σεµιναρίου και οι κανόνες των εξετάσεων,
καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα σχετικά µε την οργάνωση
και τη λειτουργία του σεµιναρίου µεταπτυχιακού επιπέδου. Με
όµοια απόφαση καθορίζονται τυχόν τέλη φοίτησης αποκλειστικά
και µόνο για κάλυψη εξοπλισµού και αναλωσίµων και όχι για αµοι-
βές διδασκόντων και λοιπά έξοδα. Στην περίπτωση αυτή αναρ-
τάται στο διαδικτυακό τόπο του ερευνητικού κέντρου και
αναλυτικός προϋπολογισµός λειτουργίας.

Η πρόταση του Ε.Σ.Ι. συνοδεύεται από µελέτη σκοπιµότητας,
στην οποία εκτίθενται αναλυτικά οι επιστηµονικοί και κοινωνικοί
λόγοι που καθιστούν αναγκαία τη διδασκαλία του µαθήµατος µε-
ταπτυχιακού επιπέδου, η συνάφεια του µαθήµατος µε το αντικεί-
µενο του ερευνητικού κέντρου, η επιστηµονική επάρκεια του
ερευνητικού προσωπικού ως προς το συγκεκριµένο γνωστικό αν-
τικείµενο, η υλικοτεχνική υποδοµή και ο εξοπλισµός του ερευνη-
τικού κέντρου και ο αναλυτικός προϋπολογισµός λειτουργίας
του κατ’ έτος.

Στους φοιτητές που ολοκληρώνουν επιτυχώς την παρακολού-
θηση και τις εξετάσεις του µαθήµατος, τα ερευνητικά κέντρα χο-
ρηγούν πιστοποιητικό επιτυχούς παρακολούθησης.

Άρθρο 46
Μεταπτυχιακά διπλώµατα διεθνών οργανισµών

Τα µεταπτυχιακά διπλώµατα που χορηγεί το Διεθνές Κέντρο
Ανωτάτων Μεσογειακών Γεωπονικών Σπουδών, είναι ισότιµα
προς τα µεταπτυχιακά διπλώµατα των        ελληνικών δηµοσίων
ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται
το άρθρο 11 του              ν. 3328/2005 (Α’ 80).

Άρθρο 47
Μητρώο Θρησκευτικών Λειτουργών του άρθρου 14 

του ν. 4301/2014 (Α’ 223)

Στο ηλεκτρονικό µητρώο θρησκευτικών λειτουργών που τηρεί
το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων δυνάµει
του άρθρου 14 του ν. 4301/2014 (Α’ 223) καταχωρίζονται υπο-
χρεωτικά όλοι οι θρησκευτικοί λειτουργοί της Εκκλησίας της Ελ-
λάδος, της Εκκλησίας της Κρήτης, των Ιερών Μητροπόλεων
Δωδεκανήσου, των Μουφτειών της Θράκης και των Ισραηλιτικών
Κοινοτήτων. Εντός προθεσµίας ενός (1) έτους από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, οι ανωτέρω φορείς υποχρεούνται να ενη-

µερώσουν το µητρώο µε το σύνολο των υπηρετούντων θρησκευ-
τικών λειτουργών.

Άρθρο 48
Θέµατα Μουφτειών

1. Στο τέλος του άρθρου 7 της από 24 Δεκεµβρίου 1990 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Περί Μουσουλµάνων Θρησκευ-
τικών Λειτουργών» που κυρώθηκε µε το άρθρο µόνο του ν.
1920/1991 (Α' 11) προστίθενται νέα εδάφια ως εξής: 

«Οι λοιπές εν γένει δαπάνες λειτουργίας τους βαραίνουν τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων. Ο οικονοµικός και διαχειριστικός έλεγχος των Μου-
φτειών διενεργείται από τη Γενική Διεύθυνση Δηµοσιονοµικών
Ελέγχων του Υπουργείου Οικονοµικών, σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις, ύστερα από απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών, µε την οποία αποφασί-
ζεται η ένταξή τους στους φορείς του άρθρου 3 του ν.
3492/2006, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα που χρήζει ιδιαί-
τερης αντιµετώπισης.»

2. Στο άρθρο 3 της από 24 Δεκεµβρίου 1990 Πράξης Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου «Περί Μουσουλµάνων Θρησκευτικών Λει-
τουργών» που κυρώθηκε µε το άρθρο µόνο του ν. 1920/1991
προστίθεται νέα παράγραφος ως εξής:

«4. Οι Μουφτήδες ή οι Τοποτηρητές Μουφτήδες αποχωρούν
υποχρεωτικά από την υπηρεσία µόλις συµπληρώσουν το 67ο
έτος της ηλικίας τους, θεωρουµένης σε κάθε περίπτωση ως ηµε-
ροµηνίας συµπλήρωσης του ορίου αυτού η 30η Ιουνίου του
έτους αποχώρησης. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, διαπιστώνεται η αυτοδίκαιη λύση της υπηρε-
σιακής σχέσης λόγω παρέλευσης του ορίου ηλικίας.»

3. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, που εκδίδεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο
(2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος και δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διαπιστώνεται η αυτοδίκαιη
απόλυση των υπηρετούντων Μουφτήδων και Τοποτηρητών Μου-
φτήδων που έχουν υπερβεί το 67ο έτος της ηλικίας τους. Μέχρι
την έκδοση της απόφασης του πρώτου εδαφίου οι Μουφτήδες
και Τοποτηρητές Μουφτήδες διατηρούν τη θέση τους και συνε-
χίζουν να ασκούν τα καθήκοντά τους.

4. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 36 του  ν. 3536/2007 (Α’
42) προστίθεται εδάφιο, το οποίο έχει ως εξής: 

«Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων µπορεί να παρατείνεται έως τρεις (3) φορές η προθεσµία
του προηγούµενου εδαφίου, για ένα (1) έτος κάθε φορά.»

Άρθρο 49
Υποστήριξη επιστηµονικού έργου για το διάλογο 

µεταξύ θρησκευτικών κοινοτήτων, τη θρησκευτική 
ελευθερία και την καταπολέµηση της µισαλλοδοξίας, του ρα-

τσισµού και του αντισηµιτισµού

1. Στο άρθρο 73 του ν. 2413/1996 (Α’ 124) µετά τις λέξεις «της
Γενεύης» προστίθενται οι λέξεις «µπορεί να» και µετά τις λέξεις
«µε σκοπό την ίδρυση» προστίθενται οι λέξεις «και λειτουργία».

2. Τα ερευνητικά κέντρα και φορείς της παρ. 2 του άρθρου 3
του ν. 4310/2014 µπορούν να επιχορηγούνται από τον προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
για την υλοποίηση ερευνητικών, εκπαιδευτικών και επιµορφωτι-
κών προγραµµάτων που αφορούν την προώθηση του διαλόγου
µεταξύ των θρησκευτικών κοινοτήτων, τη διασύνδεση θρησκείας
και πολιτισµού και την καταπολέµηση της θρησκευτικής µισαλ-
λοδοξίας, του ρατσισµού και του αντισηµιτισµού.

Άρθρο 50
Θέµατα Εκκλησίας της Ελλάδος

1. Στο άρθρο 38 του ν. 590/1977 (Α’ 146) προστίθεται παρά-
γραφος 3, η οποία έχει ως εξής :

«3. Η Ιερά Σύνοδος προβαίνει σε κατάρτιση διαρκούς µητρώου
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των εν ενεργεία εφηµερίων, διακόνων και ιεροκηρύκων των
Ιερών Μητροπόλεων, το οποίο επικαιροποιείται από τις Ιερές Μη-
τροπόλεις µε τις αποχωρήσεις ή χειροτονίες κληρικών και τις µε-
ταβολές στην προσωπική τους κατάσταση. Κανονισµός, που
εγκρίνεται από την Ι.Σ.Ι. κατόπιν εισηγήσεως της Δ.Ι.Σ. και δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζει τα κατα-
χωριζόµενα στοιχεία και δεδοµένα του µητρώου, καθώς και τις
αρµοδιότητες, τις προϋποθέσεις και τον τρόπο τήρησης, διάρ-
θρωσης, λειτουργίας, ενηµέρωσης, διασύνδεσής του µε άλλα
αρχεία και της δηµοσίευσης στοιχείων του. Οι Ιερές Μητροπό-
λεις υποχρεούνται να ενηµερώνουν σχετικά µε τους θρησκευτι-
κούς λειτουργούς τους το µητρώο θρησκευτικών λειτουργών του
άρθρου 14 του ν. 4301/2014 (Α’ 223), ανεξάρτητα από τη λει-
τουργία του Μητρώου της Ιεράς Συνόδου.»

2.α. Στην παρ. 4 του άρθρου 1 του ν. 590/1977 (Α’ 146) η
φράση «και εκκλησιαστικά Μουσεία» αντικαθίσταται από τη
φράση «, τα εκκλησιαστικά Μουσεία και τα Ιερά Ησυχαστήρια».

β. Στην παρ. 6 του άρθρου 39 του ν. 590/1977 (Α’ 146) προστί-
θεται δεύτερο εδάφιο ως εξής: 

«Τα ανωτέρω ισχύουν και ως προς τα Ιερά Ησυχαστήρια ασχέ-
τως νοµικής µορφής.»

γ. Η διάταξη της προηγούµενης περίπτωσης εφαρµόζεται και
στα υφιστάµενα Ιερά Ησυχαστήρια ασχέτως αντίθετων προβλέ-
ψεων στα ιδρυτικά τους κείµενα και του έως σήµερα καθεστώτος
λειτουργίας τους.

3. Στο άρθρο 4 του ν. 590/1977 (Α’ 146) προστίθεται περί-
πτωση ιδ’, η οποία έχει ως εξής:

«ιδ) ψηφίζει ύστερα από εισήγηση της Δ.Ι.Σ. κανονισµούς που
δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και καθορί-
ζουν, σύµφωνα µε τους ιερούς κανόνες και κατ' αναλογία προς
τα ισχύοντα για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου: α) τους
γενικούς κανόνες διοικητικής λειτουργίας των εκκλησιαστικών
νοµικών προσώπων, σχετικά µε τις προθεσµίες και τις προϋπο-
θέσεις αυτεπάγγελτης ενέργειας, β) τις αιτήσεις και εισηγήσεις
για έκδοση διοικητικών πράξεων, γ) τη διεκπεραίωση υποθέσεων
και τη συνεργασία και επικοινωνία των εκκλησιαστικών φορέων,
δ) τις προϋποθέσεις, τη διαδικασία και την προθεσµία άσκησης
του δικαιώµατος πρόσβασης στα έγγραφα και λοιπά στοιχεία
που παράγονται ή τηρούνται από τις εκκλησιαστικές αρχές, ε)
την άσκηση του δικαιώµατος προηγούµενης ακρόασης, στ) την
αµεροληψία των εισηγητικών και αποφασιστικών οργάνων, ζ) την
αναπλήρωση των εκκλησιαστικών οργάνων, η) τη δυνατότητα µε-
ταβίβασης αρµοδιότητας ή εξουσιοδότησης υπογραφής, θ) τις
προθεσµίες προς ενέργεια των εκκλησιαστικών αρχών, ι) την αρ-
µοδιότητα βεβαίωσης υπογραφής και επικύρωσης αντιγράφων
εγγράφων, ια) τους κανόνες τήρησης πρωτοκόλλου των εκκλη-
σιαστικών αρχών, ιβ) τη συγκρότηση, τη σύνθεση, τις συνεδριά-
σεις, τις προσκλήσεις µελών και τη λειτουργία των συλλογικών
οργάνων, ιγ) τη διαδικασία λήψης και κατάρτισης των αποφά-
σεων συλλογικών οργάνων, ιδ) τις προϋποθέσεις νόµιµης έκδο-
σης, υπογραφής, αιτιολογίας, ιε) τις προϋποθέσεις και τη
διαδικασία ανάκλησης, δηµοσίευσης και εν γένει νόµιµης υπό-
στασης, ιστ) τα όργανα επίδοσης, τις προϋποθέσεις και τους
τρόπους κοινοποίησης των διοικητικών πράξεων στους παραλή-
πτες τους, ιζ) τα είδη, τις προϋποθέσεις άσκησης διοικητικών
προσφυγών, τα αποφαινόµενα όργανα και τη διαδικασία κρίσης
επί των προσφυγών. Με κανονισµό σύµφωνα µε τα ανωτέρω κα-
θορίζει την πολιτική διαχείρισης και επεξεργασίας προσωπικών
και µη δεδοµένων και τήρησης αρχείων από εκκλησιαστικά νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου σε συµµόρφωση προς την κεί-
µενη νοµοθεσία. Στο πεδίο εφαρµογής των παραπάνω
κανονισµών επιτρέπεται να συµπεριληφθούν και τα εκκλησια-
στικά νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, για όσα θέµατα δεν αν-
τίκεινται στη φύση τους ως νοµικών προσώπων ιδιωτικού
δικαίου.»

Άρθρο 51

1. Στο ν. 4485/2017 (A’ 114) ο τίτλος του Κεφαλαίου Ε’ αντικα-
θίσταται ως εξής: «ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑ, ΜΟΥΣΕΙΑ ΚΑΙ ΚΛΙΝΙΚΕΣ».

2. Στο ν. 4485/2017 προστίθεται άρθρο 28Α, το οποίο έχει ως
εξής:

«Άρθρο 28Α
Σύσταση, οργάνωση και λοιπά θέµατα κλινικών

1. Οι κλινικές ανήκουν σε Τοµέα ή Τµήµα. Μπορεί να ανήκουν
και σε Σχολή, εφόσον υπάρχει:

α) τεκµηριωµένο ενδιαφέρον συµµετοχής από µέλη Δ.Ε.Π. δια-
φορετικών Τµηµάτων της ίδιας Σχολής και

β) απόφαση της Κοσµητείας της Σχολής ύστερα από σύµφωνη
γνώµη της Συνέλευσης των οικείων Τµηµάτων. Τα ζητήµατα ορ-
γάνωσης και λειτουργίας των κλινικών ρυθµίζονται στους Εσω-
τερικούς Κανονισµούς τους.

2. Κλινικές ιδρύονται, µε την προϋπόθεση τήρησης των δηµο-
σιονοµικών στόχων του εκάστοτε ισχύοντος Μεσοπρόθεσµου
Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής (Μ.Π.Δ.Σ.), µε πράξη του
Πρύτανη ύστερα από απόφαση της Συγκλήτου, η οποία λαµβά-
νεται ύστερα από εισήγηση της Γενικής Συνέλευσης του Τοµέα
ή της Συνέλευσης του Τµήµατος ή της Κοσµητείας της Σχολής,
ανάλογα µε το αν η υπό ίδρυση µονάδα πρόκειται να ενταχθεί
σε Τοµέα, Τµήµα ή Σχολή. Την εισήγηση πρέπει να συνοδεύει ο
Εσωτερικός Κανονισµός της υπό ίδρυση µονάδας και εισήγηση
υπογεγραµµένη από τον προϊστάµενο των αρµόδιων οικονοµικών
υπηρεσιών. Η πράξη του Πρύτανη, στην οποία περιλαµβάνεται
και ο παραπάνω Εσωτερικός Κανονισµός, δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

3. Με τη διαδικασία της παραγράφου 2 είναι δυνατή η µετο-
νοµασία, συγχώνευση, κατάργηση ή όποια άλλη µεταβολή των
κλινικών, καθώς και η τροποποίηση των Εσωτερικών Κανονισµών
τους.

4. Τα µέλη Δ.Ε.Π. τοποθετούνται σε κλινικές και µετακινούνται
από αυτές µε απόφαση της Κοσµητείας της Σχολής, όταν η κλι-
νική ανήκει σε Σχολή, και µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης
του Τµήµατος, σε κάθε άλλη περίπτωση. Όταν η κλινική ανήκει
σε Τοµέα, η απόφαση τοποθέτησης της Γενικής Συνέλευσης του
Τµήµατος εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του οικείου Τοµέα,
ενώ όταν πρόκειται για µετακίνηση εκδίδεται µετά από εισήγηση
και των δύο εµπλεκόµενων Τοµέων. Καθένας µπορεί να είναι
µέλος µόνο µίας (1) κλινικής, ανεξάρτητα από το αν προσφέρει
τις υπηρεσίες του σε περισσότερες.

5. Η τοποθέτηση σε κλινικές των µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π. γίνεται µε πράξη του Πρύτανη, ύστερα από εισήγηση
της Κοσµητείας της Σχολής, όταν η κλινική ανήκει σε Σχολή, και
ύστερα από εισήγηση της Γενικής Συνέλευσης του Τµήµατος, σε
κάθε άλλη περίπτωση.

6. Σε περίπτωση κατάργησης, κατάτµησης ή συγχώνευσης
των κλινικών, η µετακίνηση των µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π., τα οποία υπηρετούσαν σε αυτές, γίνεται, µε πράξη του
Πρύτανη, ύστερα από εισήγηση της Κοσµητείας της Σχολής, αν
η κλινική ανήκει σε Σχολή, και ύστερα από εισήγηση της Συνέ-
λευσης του Τµήµατος, σε κάθε άλλη περίπτωση.

7. Σε περίπτωση κατάργησης κλινικής τα όργανα και ο εξοπλι-
σµός κατανέµονται µε απόφαση της Κοσµητείας της Σχολής,
όταν η κλινική ανήκει σε Σχολή, και µε απόφαση της Συνέλευσης
του Τµήµατος, σε κάθε άλλη περίπτωση, σε αντίστοιχες µονάδες
που λειτουργούν στη Σχολή, στο Τµήµα ή στον Τοµέα.

8. Διαγνωστικές εξετάσεις και πράξεις που διενεργούνται, στο
πλαίσιο του Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.)
σε πανεπιστηµιακές κλινικές, αποζηµιώνονται από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ.
µετά από σύναψη σύµβασης µε τις Ιατρικές Σχολές. Στη σύµ-
βαση περιγράφεται το είδος των εξετάσεων και των πράξεων
που αποζηµιώνονται και η τιµή της αποζηµίωσής τους. Οι προ-
ϋποθέσεις για την παροχή των άνω υπηρεσιών καθορίζονται µε
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
µετά από εισήγηση της Συνέλευσης της οικείας Ιατρικής Σχολής.

9.α) Πανεπιστηµιακές κλινικές, εργαστήρια και ειδικές µονά-
δες µπορεί να εγκαθίστανται και να λειτουργούν σε νοσοκοµεία
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.), σε Πανεπιστηµιακά Νο-
σοκοµεία ή στο Ευγενίδειο Θεραπευτήριο. Η εγκατάσταση γίνε-
ται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα από γνώµη του οικείου
Τµήµατος Ιατρικής. Με όµοια απόφαση είναι δυνατή η µετακί-
νηση πανεπιστηµιακών κλινικών, εργαστηρίων και ειδικών µονά-
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δων.
β) Το πανεπιστηµιακό προσωπικό που υπηρετεί σε κλινικές, ερ-

γαστήρια και ειδικές µονάδες εγκαταστηµένες σε νοσοκοµεία
του Ε.Σ.Υ., σε ότι αφορά την υπηρεσία του στο νοσοκοµείο, θε-
ωρείται ότι βρίσκεται σε οργανική σχέση µε αυτό και υπάγεται
στη δικαιοδοσία και στον ιεραρχικό έλεγχο των αρµόδιων οργά-
νων του νοσοκοµείου, όπως και το λοιπό προσωπικό της ιατρικής
υπηρεσίας. Οι διοικήσεις των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., στα οποία
είναι εγκαταστηµένες πανεπιστηµιακές κλινικές, οφείλουν να δι-
ευκολύνουν το διδακτικό, ερευνητικό, κλινικό και διοικητικό έργο
των µελών Δ.Ε.Π. που υπηρετούν σε αυτές.»

3. Στο ν. 4485/2017 προστίθεται άρθρο 29Α, το οποίο έχει ως
εξής:

«Άρθρο 29Α
Διευθυντής Κλινικής

1.α) Κάθε κλινική διευθύνεται από µέλος Δ.Ε.Π., αντίστοιχου
γνωστικού αντικειµένου, το οποίο υπηρετεί στην ακαδηµαϊκή µο-
νάδα (Τοµέα, Τµήµα ή Σχολή), στην οποία υπάγεται η κλινική, και
ανήκει κατά προτεραιότητα στις βαθµίδες του Καθηγητή, του
Αναπληρωτή Καθηγητή και ελλείψει αυτών στη βαθµίδα του Επί-
κουρου Καθηγητή. Η θητεία του Διευθυντή είναι τριών (3) ετών.
Είναι δυνατή η εκλογή του ίδιου προσώπου ως Διευθυντή για πε-
ρισσότερες από µία θητείες. Η ιδιότητα του Διευθυντή δεν είναι
ασυµβίβαστη µε την ιδιότητα µονοπρόσωπου οργάνου ή µέλους
συλλογικού οργάνου Α.Ε.Ι.. Δεν µπορεί να είναι υποψήφιοι και να
εκλεγούν εκείνοι που αποχωρούν λόγω συµπλήρωσης του ανώ-
τατου ορίου ηλικίας κατά τη διάρκεια της προκηρυσσόµενης
θέσης. Το προηγούµενο εδάφιο δεν ισχύει, όταν στην κλινική
υπηρετεί ένα µόνο µέλος Δ.Ε.Π. ή δεν υπάρχει άλλος υποψή-
φιος.

β) Ο Διευθυντής αναπληρώνεται, σε περίπτωση απουσίας ή
κωλύµατος, από µέλη Δ.Ε.Π. αντίστοιχου γνωστικού αντικειµένου
µε αποδεδειγµένη κλινική εµπειρία, της ίδιας κλινικής, και ειδι-
κότερα από το αρχαιότερο µέλος Δ.Ε.Π. ξεκινώντας από την
πρώτη βαθµίδα και εξαντλώντας τις βαθµίδες µέχρι και τη βαθ-
µίδα του επίκουρου.

2. Τρεις (3) µήνες πριν από τη λήξη της θητείας του υπηρε-
τούντος Διευθυντή, µε απόφαση του επικεφαλής της ακαδηµαϊ-
κής µονάδας στην οποία ανήκει η κλινική, προκηρύσσεται
υποχρεωτικά η θέση του Διευθυντή. Η απόφαση κοινοποιείται
στα µέλη του εκλεκτορικού σώµατος, το οποίο απαρτίζεται από
τα µέλη Δ.Ε.Π. που µετέχουν στη Γενική Συνέλευση του Τοµέα ή
στη Συνέλευση του Τµήµατος ή στη Γενική Συνέλευση της Σχο-
λής, ανάλογα µε το αν η κλινική ανήκει σε Τοµέα, Τµήµα ή Σχολή.
Μέσα σε αποκλειστική προθεσµία δέκα (10) εργάσιµων ηµερών
από την εποµένη της ηµεροµηνίας της κοινοποίησης της προκή-
ρυξης υποβάλλονται στη Γραµµατεία της οικείας ακαδηµαϊκής
µονάδας οι αιτήσεις εκδήλωσης ενδιαφέροντος για τη θέση του
Διευθυντή. Μέσα σε αποκλειστική προθεσµία δέκα (10) εργάσι-
µων ηµερών από τη λήξη της προθεσµίας του προηγούµενου
εδαφίου καλείται, από τον επικεφαλής της οικείας ακαδηµαϊκής
µονάδας, το εκλεκτορικό σώµα, να προβεί στην εκλογή του Δι-
ευθυντή, µε άµεση και µυστική ψηφοφορία. Διευθυντής εκλέγε-
ται ο υποψήφιος που συγκεντρώνει την απόλυτη πλειοψηφία των
έγκυρων ψήφων. Αν κανένας υποψήφιος δεν συγκεντρώσει την
απαιτούµενη πλειοψηφία, η ψηφοφορία επαναλαµβάνεται την
ίδια ηµέρα µεταξύ των δύο (2) πρώτων σε ψήφους υποψηφίων,
οπότε και εκλέγεται ο υποψήφιος που συγκεντρώνει τις περισ-
σότερες ψήφους. Σε περίπτωση ισοψηφίας, διενεργείται κλή-
ρωση από τον επικεφαλής της οικείας ακαδηµαϊκής µονάδας
παρουσία των ισοψηφισάντων. Για την εκλογή ή την κλήρωση
συντάσσεται σχετικό πρακτικό από τον επικεφαλής της ακαδη-
µαϊκής µονάδας. Όταν η κλινική ανήκει σε Τοµέα το πρακτικό κοι-
νοποιείται στον Πρόεδρο του Τµήµατος. Ο τελευταίος το
διαβιβάζει στον Πρύτανη, ο οποίος εκδίδει σχετική διαπιστωτική
πράξη που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Η
διαπιστωτική πράξη του Πρύτανη κοινοποιείται στη Διοίκηση του
οικείου νοσοκοµείου µε ευθύνη του Προέδρου του Τµήµατος,
εάν η κλινική ανήκει σε Τοµέα ή Τµήµα ή µε ευθύνη του Κοσµή-

τορα, εάν η κλινική ανήκει σε Σχολή. Μέχρι την εκλογή και την
ανάληψη καθηκόντων του νέου Διευθυντή εξακολουθεί να ασκεί
τα καθήκοντά του ο έως τότε Διευθυντής, ακόµη και αν έχει λήξει
η θητεία του. Αν ο Διευθυντής εκλείψει για οποιονδήποτε λόγο,
ο επικεφαλής της ακαδηµαϊκής µονάδας στην οποία ανήκει η κλι-
νική αναθέτει καθήκοντα προσωρινού Διευθυντή στον Αναπλη-
ρωτή Διευθυντή και προκηρύσσει αµέσως τη θέση του Διευθυ-
ντή.

3. Αν στην ακαδηµαϊκή µονάδα στην οποία ανήκει η κλινική
υπηρετεί ένας µόνο καθηγητής πρώτης βαθµίδας που πληροί τις
προϋποθέσεις της παραγράφου 1 του παρόντος, αυτός τοποθε-
τείται µε απόφαση του επικεφαλής της ακαδηµαϊκής µονάδας,
υποχρεωτικά χωρίς εκλογές στη θέση του Διευθυντή, για πλήρη
θητεία ή για το διάστηµα µέχρι την αποχώρησή του, αν συντρέχει
η περίπτωση του τελευταίου εδαφίου της παραγράφου 1α του
παρόντος. Όταν η κλινική ανήκει σε Τοµέα η απόφαση κοινοποι-
είται στον Πρόεδρο του Τµήµατος. Ο τελευταίος τη διαβιβάζει
στον Πρύτανη, ο οποίος εκδίδει σχετική διαπιστωτική πράξη που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Η διαπιστωτική
πράξη του Πρύτανη κοινοποιείται στη Διοίκηση του οικείου νο-
σοκοµείου µε ευθύνη του Προέδρου του Τµήµατος, εάν η κλινική
ανήκει σε Τοµέα ή Τµήµα, ή µε ευθύνη του Κοσµήτορα, εάν η κλι-
νική ανήκει σε Σχολή.

4. Αν στην ακαδηµαϊκή µονάδα στην οποία ανήκει η κλινική δεν
υπηρετεί ή δεν υποβάλει αίτηση εκδήλωσης ενδιαφέροντος κα-
θηγητής πρώτης βαθµίδας, στη θέση του Διευθυντή εκλέγεται ή
τοποθετείται, κατά τους όρους των παραγράφων 2 ή 3 του πα-
ρόντος, αναπληρωτής καθηγητής που πληροί τις προϋποθέσεις
της παραγράφου 1 του παρόντος. Η θητεία του αναπληρωτή κα-
θηγητή λήγει αυτοδικαίως µόλις διοριστεί καθηγητής πρώτης
βαθµίδας που πληροί τις ως άνω προϋποθέσεις. Στην περίπτωση
αυτή, µε ευθύνη του επικεφαλής της ακαδηµαϊκής µονάδας στην
οποία ανήκει η κλινική, εκλέγεται, αν έχουν διοριστεί περισσότε-
ροι του ενός καθηγητές πρώτης βαθµίδας, ή τοποθετείται στη
θέση του Διευθυντή κατά τους όρους των παραγράφων 2 ή 3 του
παρόντος, καθηγητής πρώτης βαθµίδας. Η θητεία του τελευ-
ταίου είναι πλήρης.

5. Αν στην ακαδηµαϊκή µονάδα στην οποία ανήκει η κλινική δεν
υπηρετεί ή δεν υποβάλει αίτηση εκδήλωσης ενδιαφέροντος ούτε
καθηγητής πρώτης βαθµίδας ούτε αναπληρωτής καθηγητής, στη
θέση του Διευθυντή εκλέγεται ή τοποθετείται, κατά τους όρους
των παραγράφων 2 ή 3 του παρόντος, µόνιµος επίκουρος καθη-
γητής ή ελλείψει αυτού επίκουρος καθηγητής επί θητεία, που
πληροί τις προϋποθέσεις της παραγράφου 1 του παρόντος. Η
θητεία του επίκουρου καθηγητή λήγει αυτοδικαίως µόλις διορι-
στεί καθηγητής πρώτης βαθµίδας ή αναπληρωτής καθηγητής
που πληροί τις ως άνω προϋποθέσεις. Το τρίτο εδάφιο της πα-
ραγράφου 4 του παρόντος εφαρµόζεται ανάλογα και στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση.

6. Αν δεν υπηρετεί ή δεν υποβάλει υποψηφιότητα καθηγητής
πρώτης βαθµίδας, ή αναπληρωτής καθηγητής ή επίκουρος κα-
θηγητής, στη θέση του Διευθυντή τοποθετείται ο αρχαιότερος
µε βαθµό Διευθυντή υπηρετών ιατρός του Ε.Σ.Υ., ο οποίος δια-
τηρεί τη θέση αυτή µέχρι τον διορισµό καθηγητή πρώτης βαθµί-
δας ή αναπληρωτή καθηγητή ή επίκουρου καθηγητή που πληροί
τις προϋποθέσεις του νόµου.»

Άρθρο 52
Επείγουσες ρυθµίσεις για κατεδαφίσεις αυθαίρετων κτισµά-

των σε αιγιαλό και δασικές εκτάσεις

1. Μέχρι τη συγκρότηση των Υπηρεσιών Ελέγχου Δόµησης του
Κεφαλαίου Α’ του ν. 4495/2017 (Α’ 167), σε περιπτώσεις:

α) περιφράξεων σε ζώνη αιγιαλού κατά παράβαση των διατά-
ξεων του άρθρου 23 του ν. 1337/1983 (Α’ 33),

β) αυθαίρετων κτισµάτων και κατασκευών σε δάση και δασικές
εκτάσεις που καταστράφηκαν ή καταστρέφονται συνεπεία πυρ-
καγιάς και έχουν κηρυχτεί αναδασωτέες σύµφωνα µε την παρ. 1
του άρθρου 38 του  ν. 998/1979 και γ) αυθαίρετων κτισµάτων και
κατασκευών σε περιοχές που περιλαµβάνονται σε ρέµατα που
έχουν οριοθετηθεί σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία και βρί-
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σκονται εντός Ζώνης Δυνητικού Κινδύνου Πληµµύρας (ΖΔΚΠ),
σύµφωνα µε τα εγκεκριµένα από την Εθνική Επιτροπή Υδάτων
Σχέδια Διαχείρισης Κινδύνων Πληµµύρας, δ) επικίνδυνων οικο-
δοµών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 13/22.4.1929 (Α’ 153),
είναι δυνατή η έκδοση πράξης κατεδάφισης µε απόφαση των
Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Εσωτερικών, κατό-
πιν σύνταξης έκθεσης αυτοψίας των Επιθεωρητών Δόµησης του
Σώµατος Επιθεώρησης της Ειδικής Γραµµατείας του Σώµατος
Επιθεωρητών και Ελεγκτών του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας.

2. Κατά της πράξης κατεδάφισης της παραγράφου 1 είναι δυ-
νατή η άσκηση αίτησης ακύρωσης ενώπιον του Συµβουλίου της
Επικράτειας. Μετά το πέρας δεκαπέντε ηµερών από την κοινο-
ποίηση της πράξης κατεδάφισης της παραγράφου 1 στον ενδια-
φερόµενο, αυτή είναι άµεσα εκτελεστή.

3. Η εκτέλεση των πράξεων κατεδάφισης της παραγράφου 1
γίνεται κατά τις διατάξεις της υποπαρ. 45 της παραγράφου II του
άρθρου 280 του ν. 3852/2010, µε εφαρµογή των διατάξεων του
π.δ. 267/1998 (Α’ 195).

4. Για την εκτέλεση πράξεων κατεδάφισης αυθαιρέτων κτισµά-
των και κατασκευών που εµπίπτουν στις περιπτώσεις της παρα-
γράφου 1 του παρόντος, ανεξαρτήτως της διαδικασίας έκδοσης
τους, επιτρέπεται η σύναψη σύµβασης µε τη διαδικασία της
απευθείας ανάθεσης, κατά παρέκκλιση του ορίου της παρ. 1 του
άρθρου 118 του ν. 4412/2016 (Α’ 147), και µέχρι τα όρια της πε-
ρίπτωσης β’ του άρθρου 5 του ίδιου νόµου. Για τις κατεδαφίσεις
του προηγούµενου εδαφίου, η Αναθέτουσα Αρχή µπορεί να επε-
κτείνει υφιστάµενη σύµβαση που έχει συναφθεί µε σκοπό την πα-
ροχή υπηρεσιών κατεδάφισης, µέχρι πενήντα τοις εκατό (50%)
επιπλέον του οικονοµικού αντικειµένου της σύµβασης, εφόσον
επεκτείνεται ανάλογα και το φυσικό αντικείµενο αυτής. 

5. Τα έξοδα της εκτέλεσης των πράξεων κατεδάφισης της πα-
ραγράφου 4, καλύπτονται από το Πράσινο Ταµείο, καταλογίζον-
ται σε βάρος του υπόχρεου µετά από απόφαση του Συντονιστή
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, και βεβαιώνονται στην αρµόδια
ΔΟΥ, εισπράττονται ως δηµόσιο έσοδο και αποδίδονται στο Πρά-
σινο Ταµείο. Τα παραπάνω έξοδα κατεδάφισης καταβάλλονται
από τον υπόχρεο εφάπαξ.

6. Για το σκοπό της χρηµατοδότησης της εκτέλεσης πράξεων
κατεδάφισης της παραγράφου 4 του παρόντος, το Πράσινο Τα-
µείο µπορεί να διαθέτει πόρους στις Αποκεντρωµένες Διοικήσεις,
κατά παρέκκλιση των περιορισµών της παρ. 4 του άρθρου 3 του
ν. 3889/2010 (Α’ 182).

7. Στην παρ. 1 του άρθρου 7 του π.δ. 13/22.4.1929 (Α’153) οι,
εντός παρενθέσεως, λέξεις «(άρθρα 1 παρ. 2)» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «(άρθρα 1 παρ. 2 και 4)».

Άρθρο 53
Ρυθµίσεις για την προστασία του ιστορικού τόπου 

της Μακρόνησου

1. Η εκτέλεση τελεσίδικων πρωτοκόλλων κατεδάφισης αυθαί-
ρετων κατασκευών που βρίσκονται στον χαρακτηρισµένο ιστο-
ρικό τόπο της νήσου Μακρονήσου σύµφωνα µε την υπ'αριθµ.
ΥΠΠΟ /ΔΙΛΑΠ/Γ/ 1285/24225/ 16.5.1989 (Β’ 436) υπουργική από-
φαση, πραγµατοποιείται από το Σώµα Επιθεώρησης της Ειδικής
Γραµµατείας του Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας (ΥΠΕΝ).

2. Η εκτέλεση της κατεδάφισης των ανωτέρω αυθαιρέτων κα-
τασκευών γίνεται κατ' εφαρµογή του άρθρου 6 του π.δ. 267/1998
(Α’ 195) µε την επίβλεψη του Τµήµατος Επιθεώρησης Δόµησης
και Κατεδαφίσεων του Σώµατος Επιθεώρησης της Ειδικής Γραµ-
µατείας Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών ΥΠΕΝ, και µε την
εποπτεία της αρµοδίας υπηρεσίας του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού.

3. Οι αστυνοµικές αρχές παρέχουν τη συνδροµή τους για την
πραγµατοποίηση της κατεδάφισης, εφόσον τους ζητηθεί. Υπο-
χρέωση συνδροµής έχει και κάθε άλλη δηµόσια αρχή, όπως
ιδίως οι κτηµατικές υπηρεσίες και οι υπηρεσίες των Αποκεντρω-
µένων Διοικήσεων και των οικείων ΟΤΑ, µε τη διάθεση µηχανικών
µέσων, αλλά και για τη διευκόλυνση µε οποιονδήποτε τρόπο του
έργου της κατεδάφισης.

4. Τα έξοδα κατεδάφισης του αυθαιρέτου καλύπτονται από το
Πράσινο Ταµείο, καταλογίζονται σε βάρος του υπόχρεου µετά
από σχετική απόφαση του Σώµατος Επιθεώρησης της Ειδικής
Γραµµατείας Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών ΥΠΕΝ και βε-
βαιώνονται στην αρµόδια ΔΟΥ, εισπράττονται ως δηµόσιο έσοδο
και αποδίδονται στο Πράσινο Ταµείο. Τα παραπάνω έξοδα κατε-
δάφισης καταβάλλονται από τον υπόχρεο εφάπαξ.

Άρθρο 54
Προστασία υγρότοπων της Αττικής

Στις περιοχές των υγροτόπων Α’ προτεραιότητας της υποπε-
ρίπτωσης αα’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 2 του άρθρου 20 του
ν. 4277/2014 (Α' 156), όπως αυτές φαίνονται εντός των περιγραµ-
µάτων τους µε διακεκοµµένη γραµµή στα σχετικά πρωτότυπα
διαγράµµατα, που θεωρήθηκαν από τον Προϊστάµενο της Διεύ-
θυνσης Τοπογραφικών Εφαρµογών και που αντίτυπό τους σε
φωτοσµίκρυνση προσαρτάται ως Παράρτηµα Α' στον παρόντα
νόµο, και µέχρι την οριοθέτησή τους σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 3937/2011 (Α' 60), απαγορεύεται η δόµηση, η επιχωµά-
τωση, η άσκηση οχλουσών δραστηριοτήτων και κάθε δραστηριό-
τητα που υποβαθµίζει την οικολογική κατάστασή τους, καθώς και
η έκδοση αδειών δόµησης.
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Άρθρο 55
Επέκταση Κοιµητηρίου Νέας Μάκρης

1. Καθορίζεται χώρος Κοιµητηρίου κατ' επέκταση του υφιστά-
µενου Κοιµητηρίου Νέας Μάκρης Δήµου Μαραθώνος (Ν. Αττι-
κής), στη θέση Ξυλοκέριζα, όπως φαίνεται µε στοιχεία
Α',Β',Γ',Δ',Ε',Α' στο σχετικό πρωτότυπο διάγραµµα σε κλίµακα

1:200 που αντίτυπό τους σε φωτοσµίκρυνση προσαρτάται ως
Παράρτηµα Β' στον παρόντα νόµο.

2. Το όριο του χώρου στις πλευρές Α’ Β’ και Γ’ Δ’ υλοποιείται
σε απόσταση οκτώ (8) µέτρων εσώτερον του ορίου της ιδιοκτη-
σίας µε ΚΑΕΚ 051017708002, όπως αυτή εµφαίνεται στο οικείο
κτηµατογραφικό διάγραµµα του ΟΤΑ Νέας Μάκρης.
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Άρθρο 56
Τροποποίηση του άρθρου 36 του ν. 4508/2017

Στο άρθρο 36 του ν. 4508/2017 (Α’ 200) προστίθεται τέταρτη
παράγραφος ως εξής:

«4.α) Ποσό ενός εκατοµµυρίου (1.000.000) ευρώ από το συνο-
λικό µεταφερθέν ποσό στον ειδικό λογαριασµό της παραγράφου
2, διατίθεται για την κάλυψη των εξόδων έκδοσης υπεύθυνης δή-
λωσης αδειούχου ηλεκτρολόγου εγκαταστάτη, κατά τα οριζό-
µενα στο άρθρο 2 του ν. 4483/1965 (Α’ 118), όπως ισχύει και τις
σχετικές κανονιστικές διατάξεις, κατόπιν ελέγχου των εσωτερι-
κών ηλεκτρικών εγκαταστάσεων των κτισµάτων που βρίσκονται
εντός της Περιφέρειας Αττικής και που επλήγησαν από τις πυρ-
καγιές στις 23 και 24 Ιουλίου 2018. Για τη διάθεση του ποσού
αυτού δεν έχει εφαρµογή η υπουργική απόφαση που εκδίδεται
σύµφωνα µε την παράγραφο 3.

β) Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
καθορίζονται οι δικαιούχοι, η διαδικασία, οι εµπλεκόµενες υπηρε-
σίες και οι επιµέρους αρµοδιότητές τους, ο χρόνος και ο τρόπος
κάλυψης των εξόδων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια για την εφαρµογή της περίπτωσης α’ της παρούσας παρα-
γράφου. Η απόφαση του προηγούµενου εδαφίου δύναται να έχει
αναδροµική ισχύ τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευσή της.»

Άρθρο 57

1. Για όλες τις µονάδες/δοµές της Πρωτοβάθµιας και της Δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης, καθίσταται υποχρεωτική εντός δια-
στήµατος έξι (6) µηνών, η Σύνταξη Σχεδίου Έκτακτης Ανάγκης,
το οποίο περιλαµβάνει Ειδικά Σχέδια για την Αντιµετώπιση: α)
Ακραίων Καιρικών Φαινοµένων, β) Σεισµού και γ) Πυρκαγιάς. Με
την έναρξη κάθε σχολικού έτους υποχρεωτικά, πραγµατοποιούν-
ται Εκπαιδευτικά Σεµινάρια και διοργανώνονται Ασκήσεις Ετοι-
µότητας, ανά θεµατική ενότητα του πρώτου εδαφίου, στα οποία
συµµετέχει όλη η σχολική κοινότητα.

2. Τα Εκπαιδευτικά Σεµινάρια και οι Ασκήσεις Ετοιµότητας γί-
νονται τουλάχιστον δύο (2) φορές κατ’ έτος, µία (1) φορά στο
πρώτο τετράµηνο και µία (1) φορά στο δεύτερο τετράµηνο.

Τα Εκπαιδευτικά Σεµινάρια και οι Ασκήσεις Ετοιµότητας έχουν
ως σκοπό την κατάλληλη προετοιµασία, την αντιµετώπιση και την
εκµάθηση µέτρων προφύλαξης προς τους µαθητές και όλη την
σχολική κοινότητα, για την αποφυγή τραυµατισµού, την αποτε-
λεσµατική συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες κατά την ώρα
του συµβάντος έκτακτης ανάγκης, τους τρόπους διαφυγής,
καθώς και τη διάθεση και χρήση του απαραίτητου εξοπλισµού.

3. Αρµόδιος φορέας για τη διεξαγωγή και τον καθορισµό των
σχετικών διαδικασιών ορίζεται το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, το οποίο και συνεργάζεται µε τη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας και τους άλλους κατά περί-
πτωση φορείς.

Λεπτοµέρειες εφαρµογής του παρόντος θα εξειδικευτούν µε
υπουργική απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, η οποία θα πρέπει να έχει εκδοθεί σε διάστηµα τριών
(3) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

4. Εξαιρετικά και µόνο κατά την πρώτη εφαρµογή του εν λόγω
άρθρου, τα προβλεπόµενα της παραγράφου 1 δύνανται να έχουν
ολοκληρωθεί το αργότερο µέχρι τις 31 Μαρτίου 2019, προκειµέ-
νου να ισχύουν τα οριζόµενα της παραγράφου 2.

Άρθρο 58

Τα µέλη ΔΕΠ, που τελούν σε αναστολή καθηκόντων λόγω βου-
λευτικής ιδιότητας αλλά συνεχίζουν να προσφέρουν αµισθί το
διδακτικό και ερευνητικό τους έργο στον οικείο φορέα, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 34 παρ. 10 του ν. 4115/2013, µπο-
ρούν να αναλαµβάνουν και την επίβλεψη διδακτορικών διατρι-
βών, βάσει των διατάξεων του ν. 4485/2017.

Άρθρο 59

Στο τέλος του στοιχείου δ’ της παρ. 1 του άρθρου 31 του ν.
2160/1993 προστίθενται δύο εδάφια ως εξής:

«Η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Τουρισµού, ενεργώντας
ως «Αρχή Σχεδιασµού», διαβιβάζει το αίτηµα χωροθέτησης και
το σχετικό φάκελο της κατατιθέµενης Στρατηγικής Μελέτης Πε-
ριβαλλοντικών Επιπτώσεων (Σ.Μ.Π.Ε.) στην αρµόδια υπηρεσία
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, διακινεί τη σχε-
τική αλληλογραφία που αφορά την πληρότητα του φακέλου και
ακολουθεί την κανονιστικά προβλεπόµενη διαδικασία διαβούλευ-
σης µε το κοινό. Τυχόν έξοδα δηµοσίευσης καταβάλλονται από
τον αιτούντα τη χωροθέτηση.»

Άρθρο 60

Η παρ. 5 του άρθρου 85 του ν. 4485/2017 (Α’114) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«5. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου δεν εφαρµόζονται για
τους υποψήφιους διδάκτορες που έχουν γίνει δεκτοί πριν την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου και οι οποίοι συνεχίζουν και
ολοκληρώνουν την εκπόνηση της διδακτορικής τους διατριβής,
σύµφωνα µε τις διατάξεις που ίσχυαν πριν την έναρξη ισχύος του
παρόντος.»

Άρθρο 61
Διατάξεις για τον Εξωδικαστικό Μηχανισµό

Ρύθµισης Οφειλών

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4469/2017 (Α’ 62) προστί-
θεται νέα περίπτωση ε’, ως εξής:

«ε) οι αθλητικές ανώνυµες εταιρείες.»
2. Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του άρθρου 9 του

ν. 4469/2017 προστίθεται η φράση «, όπως αυτό ισχύει κατά το
χρόνο υποβολής της αίτησης, ανεξάρτητα από το χρόνο επιβο-
λής κατάσχεσης ή επίδοσης επιταγής προς εκτέλεση».

3. Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παρ. 2 του άρθρου 9 του
ν. 4469/2017 προστίθεται η φράση «, όπως αυτό ισχύει κατά το
χρόνο υποβολής της αίτησης, ανεξάρτητα από το χρόνο επιβο-
λής κατάσχεσης ή επίδοσης επιταγής προς εκτέλεση».

4. Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 15 του ν. 4469/2017 προ-
στίθενται εδάφια ως εξής:

«Αν η ρύθµιση ως προς τους ιδιώτες πιστωτές έχει µεγαλύ-
τερη διάρκεια από τη µέγιστη διάρκεια της ρύθµισης ως προς το
Δηµόσιο, τότε οι υποχρεωτικοί κανόνες του άρθρου 9 εφαρµό-
ζονται αναφορικά µε την καθαρή παρούσα αξία των καταβολών
που πραγµατοποιούνται κατά τη µεγίστη διάρκεια της ρύθµισης
ως προς το Δηµόσιο.»

5. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 21 του άρθρου 15 του ν. 4469/
2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«Ύστερα από αίτηση οφειλετών τους, οι οποίοι εξαιρούνται
από το πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου επειδή, σωρευτικά
ή διαζευκτικά:

α) δεν εµπίπτουν στην περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 2,

β) εµπίπτουν στην περίπτωση ε’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 2,

γ) εµπίπτουν στην παράγραφο 5 του άρθρου 2,
δ) αυτοί είναι φυσικά πρόσωπα, τα οποία αποκτούν εισόδηµα

από επιχειρηµατική δραστηριότητα, σύµφωνα µε το ν. 4172/
2013, αλλά δεν έχουν πτωχευτική ικανότητα, το Δηµόσιο και οι
Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης δύνανται να προτείνουν στους εν
λόγω οφειλέτες λύσεις ρύθµισης των οφειλών τους προς αυ-
τούς, εφαρµοζοµένης αναλογικά της παραγράφου 3 του παρόν-
τος άρθρου.»

6. Οι διατάξεις των παραγράφων 2 έως 4 του παρόντος άρ-
θρου καταλαµβάνουν και τις εκκρεµείς, κατά την έναρξη ισχύος
του, αιτήσεις. Οι κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 21 του άρθρου 15
του ν. 4469/2017 εκδοθείσες υπουργικές αποφάσεις εφαρµόζον-
ται, από την έναρξη ισχύος του παρόντος, και για τις αιτήσεις
οφειλετών που εµπίπτουν στη νέα περίπτωση β’ της ως άνω πα-
ραγράφου, όπως αυτή προστίθεται µε την παράγραφο 5 του πα-
ρόντος άρθρου.

Άρθρο 62
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1. Η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου 6 του π.δ. 99/2017 (Α’
141) ως προς τα δικαιολογητικά της περίπτωσης β’ και ως προς
την απόφαση παραχώρησης των χώρων ή το παραχωρητήριο
της περίπτωσης γ’, παρατείνεται έως τις 31.12.2018. Σε περί-
πτωση µη προσκόµισής τους εντός της ως άνω αποκλειστικής
προθεσµίας, η άδεια που εκδόθηκε κατά την παρ.1 του άρθρου
6 του π.δ. 99/2017 ανακαλείται.

2. Τα οριζόµενα στην παράγραφο 1 ισχύουν από 31.7.2018.

Άρθρο 63

Τακτικοί δηµόσιοι υπάλληλοι, µόνιµοι ή µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, των φορέων του άρθρου 14
του ν. 2190/1994 (Α’ 28) και οι οποίοι:

α. περιέρχονται ή περιήλθαν προσωρινά ή µόνιµα σε κατά-
σταση απρόβλεπτης έκτακτης ανάγκης εξαιτίας των πυρκαγιών
που έλαβαν χώρα στις 23 και 24 Ιουλίου 2018, ή

β. είναι σύζυγοι ή πρόσωπα που έχουν συνάψει σύµφωνο συµ-
βίωσης προσώπων που περιέρχονται ή περιήλθαν προσωρινά ή
µόνιµα σε κατάσταση απρόβλεπτης έκτακτης ανάγκης, ή απε-
βίωσαν εξαιτίας των πυρκαγιών που έλαβαν χώρα στις 23 και 24
Ιουλίου 2018, ή 

γ. είναι συγγενείς µέχρι β’ βαθµού προσώπων που περιέρχον-
ται ή περιήλθαν προσωρινά ή µόνιµα σε κατάσταση απρόβλε-
πτης έκτακτης ανάγκης, ή απεβίωσαν εξαιτίας των πυρκαγιών
που έλαβαν χώρα στις 23 και 24 Ιουλίου 2018, επιτρέπεται, κατά
παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, να αποσπώνται ή
µετατάσσονται, σε φορείς του άρθρου 14 του ν. 2190/1994 µε
αίτησή τους που υποβάλλεται στον οικείο φορέα υποδοχής και
απόφαση του αρµόδιου για το διορισµό οργάνου του φορέα
αυτού, η οποία εγκρίνεται από τον Υπουργό Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης. Η διάρκεια των αποσπάσεων του προηγούµενου εδα-
φίου είναι δύο (2) έτη, µε δυνατότητα ισόχρονης ανανέωσης. 

Άρθρο 64
Διαδικασία εισαγωγής σπουδαστών στις Ανώτερες Σχολές

Δραµατικής Τέχνης

1. Μετά την παρ. 2 του άρθρου 14 του ν. 1158/1981 (Α’127)
προστίθεται παράγραφος 2Α ως εξής:

«2Α. Ειδική Επιτροπή που διορίζεται από τον Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού παρίσταται στις προαγωγικές εξετάσεις
των κυρίων µαθηµάτων της β’ περιόδου του Α’ και Β’ έτους σπου-
δών των Ανωτέρων Σχολών Δραµατικής Τέχνης. Η Ειδική Επι-
τροπή συντάσσει Έκθεση, η οποία αναφέρεται στο επίπεδο των
σπουδαστών και της Σχολής, χωρίς να προχωράει σε βαθµολό-
γηση. Η Έκθεση της Ειδικής Επιτροπής κοινοποιείται στη Σχολή,
στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού και στην Επιτροπή του
άρθρου 25. Η Ειδική Επιτροπή στελεχώνεται από πρόσωπα εγνω-
σµένου κύρους και ειδικούς πάνω στα εξεταζόµενα µαθήµατα
και λειτουργεί σε κλιµάκια µε τριµελή σύνθεση, προκειµένου να
καλύψει όλες τις Σχολές. Σε κάθε κλιµάκιο διορίζεται υπάλληλος
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού ως Γραµµατέας.»

2. Μετά την παρ. 3 του άρθρου 14 του ν. 1158/1981 προστίθε-
ται παράγραφος 3Α ως εξής:

«3Α. Οι εισαγωγικές και κατατακτήριες εξετάσεις διεξάγονται
για µεν την Ανωτέρα Σχολή Δραµατικής Τέχνης του Εθνικού Θε-
άτρου και για την Ανώτερη Σχολή Δραµατικής Τέχνης του Κρα-
τικού Θεάτρου Βορείου Ελλάδος ενώπιον Επιτροπών αποτελού-
µενων από πρόσωπα εγνωσµένου κύρους και εµπειρίας περί τα
εξεταζόµενα µαθήµατα, για δε τις υπόλοιπες Ανώτερες Σχολές
Δραµατικής Τέχνης ενώπιον Επιτροπής που συγκροτείται µετά
από πρόταση της οικείας Σχολής και ορίζεται από τον Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού. Οι προτεινόµενοι ως Πρόεδρος και
Αντιπρόεδρος της Επιτροπής θα πρέπει να διαθέτουν τα προ-
βλεπόµενα προσόντα για τον Διευθυντή των Ανωτέρων Σχολών
Δραµατικής Τέχνης, ενώ οι προτεινόµενοι ως µέλη θα πρέπει να
διαθέτουν τα προβλεπόµενα προσόντα για τη διδασκαλία ενός
από τα εξεταζόµενα µαθήµατα.

Στις Επιτροπές για την Εισαγωγή και την Κατάταξη στις Ανώ-
τερες Σχολές Δραµατικής Τέχνης, πλην των Ανωτέρων Σχολών

Δραµατικής Τέχνης του Εθνικού Θεάτρου και του Κρατικού Θε-
άτρου Βορείου Ελλάδος, µετέχει χωρίς δικαίωµα βαθµολογή-
σεως εκπρόσωπος του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού.
Ο Γραµµατέας της Επιτροπής προέρχεται από την οικεία Σχολή.»

3. Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 8 του π.δ. 370/1983 (Α’
130) αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Εισαγωγικές εξετάσεις:
α) Οι εισαγωγικές εξετάσεις διενεργούνται κατά το χρονικό

διάστηµα των θερινών διακοπών και µέχρι τις 25 Σεπτεµβρίου
κάθε έτους. Το διδακτικό έτος για τους πρωτοετείς ξεκινάει τη
δεύτερη Δευτέρα του Οκτωβρίου. Με προκήρυξη του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού που εκδίδεται µετά από γνώµη
της Επιτροπής του άρθρου 25 του ν. 1158/1981 και δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησεως, προσδιορίζεται κάθε έτος το
διάστηµα υποβολής των αιτήσεων των υποψηφίων και της διεξα-
γωγής των εξετάσεων, ο τύπος της αίτησης, τα συνοδευτικά δι-
καιολογητικά και τα εξεταζόµενα µαθήµατα. Στα εξεταζόµενα
µαθήµατα περιλαµβάνονται υποχρεωτικά τα µαθήµατα «υποκρι-
τική», «απαγγελία και τραγούδι» και «στοιχειώδεις θεωρητικές
γνώσεις ιστορίας θεάτρου και λογοτεχνίας» και τυχόν επιπλέον
µαθήµατα, συναφή µε αυτά, τα οποία καθίστανται υποχρεωτικά
για τους υποψηφίους.

β) Η οικεία Σχολή δέχεται τις αιτήσεις των υποψηφίων σπου-
δαστών και ανακοινώνει το Πρόγραµµα των Εξετάσεων, τουλά-
χιστον δέκα (10) ηµέρες πριν την έναρξή τους.

γ) Επιτυχόντες θεωρούνται αυτοί που έχουν ουσιαστικά προ-
σόντα θεατρικής τέχνης, δηλαδή καλή άρθρωση και καθαρότητα
φωνής, εκφραστικότητα και σκηνική εµφάνιση και έλαβαν στα
προβλεπόµενα από το δεύτερο εδάφιο µαθήµατα τουλάχιστον
το βαθµό πέντε (5).

δ) Αν υποψήφιος δεν προσέλθει για εξέταση σε µαθήµατα του
προγράµµατος ή αποκλειστεί από την Επιτροπή για οποιαδήποτε
αιτία, λαµβάνει µονάδα.

ε) Τα αποτελέσµατα των εξετάσεων εκδίδονται και ανακοινώ-
νονται από την οικεία Σχολή, µε βάση τους ονοµαστικούς πίνακες
των εισαγοµένων που καταρτίζει η οικεία Επιτροπή Εξετάσεων.
Τα αποτελέσµατα των εξετάσεων και τα πρακτικά της Επιτροπής
κοινοποιούνται στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού.

στ) Κατά το ίδιο χρονικό διάστηµα από την Επιτροπή του άρ-
θρου 12 παρ. 3 του ν. 1158/1981 και µε την ίδια διαδικασία διε-
ξάγονται και οι εισαγωγικές εξετάσεις των υποψηφίων που δεν
έχουν απολυτήριο Λυκείου ή εξαταξίου Γυµνασίου παλαιού
τύπου.

ζ) Η υποβολή αίτησης συµµετοχής υποψηφίου από άλλο πρό-
σωπο επιτρέπεται µόνον εφόσον το πρόσωπο αυτό φέρει εξου-
σιοδότηση θεωρηµένη για το γνήσιο της υπογραφής του, από
την οικεία αστυνοµική αρχή.

2. Κατατακτήριες Εξετάσεις:
α) Οι κατατακτήριες εξετάσεις διενεργούνται τους µήνες Σε-

πτέµβριο ή Οκτώβριο εκάστου σχολικού έτους από Επιτροπή
Εξετάσεων αντίστοιχη µε την Επιτροπή των Εισαγωγικών Εξετά-
σεων. Στις κατατακτήριες εξετάσεις συµµετέχουν πτυχιούχοι και
σπουδαστές Ανωτάτων ή Ανωτέρων Σχολών, ισοτίµων ή συνα-
φών της αλλοδαπής.

β) Οι αιτήσεις αυτών που επιθυµούν κατάταξη, υποβάλλονται
στη Σχολή που επιλέγουν να φοιτήσουν από 1 µέχρι 15 Σεπτεµ-
βρίου και συνοδεύονται από τους τίτλους σπουδών και τα σχε-
τικά πιστοποιητικά.

Η ενδιαφερόµενη Σχολή υποβάλλει τα δικαιολογητικά αυτά
στην αρµόδια Υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού µέχρι 20 Σεπτεµβρίου.

γ) Οι υποψήφιοι εξετάζονται στα κύρια µαθήµατα του έτους
σπουδών, που ορίζει η Επιτροπή του άρθρου 25 του ν. 1158/1981
και εγγράφονται στο αντίστοιχο έτος σπουδών, εφόσον λάβουν
από την Επιτροπή Κατατακτήριων Εξετάσεων τουλάχιστον τη
βάση σε όλα τα εξεταζόµενα µαθήµατα.»

4. Ειδικά για το σχολικό έτος 2018-2019 οι Εισαγωγικές Εξε-
τάσεις των Ανωτέρων Σχολών Δραµατικής Τέχνης ολοκληρώνε-
ται έως τις 11 Οκτωβρίου 2018 και το διδακτικό έτος για τους
πρωτοετείς ξεκινάει στις 22 Οκτωβρίου 2018.

5. Καταργείται το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης στ’ της παρα-
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γράφου 1, η περίπτωση ζ’ και η περίπτωση θ’, της παρ. 1 του άρ-
θρου 8 του π.δ. 370/1983 (Α’ 130).

6. Η απόφαση υπ’ αριθµ. 16984/3.4.1998 «Καθορισµός τρόπου
και διαδικασίας υποβολής αιτήσεων υποψηφίων σπουδαστών ει-
σαγωγικών εξετάσεων Ανωτέρων Σχολών Δραµατικής Τέχνης και
Χορού» (Β’ 386), όπως τροποποιήθηκε από την υπ’ αριθµ. 65532/
29.7.2005 απόφαση (Β’1149) παύει να ισχύει για την εισαγωγή
αποφοίτων Λυκείου στις Ανώτερες Σχολές Δραµατικής Τέχνης,
ενώ εξακολουθεί να ισχύει για τα «Εξαιρετικά Ταλέντα» της παρ.
3 του άρθρου 12 του ν.1158/1981 και την εισαγωγή στις Ανώτε-
ρες Σχολές Χορού. 

Άρθρο 65

Η µεταφορά του διδακτικού προσωπικού από τα καταργού-
µενα ΤΕΙ (Ηπείρου και Ιονίων νήσων) στα Πανεπιστήµια (Ιωαννί-
νων και Ιονίου αντίστοιχα), συµπεριλαµβάνει και τα µέλη του
διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού που τελούν σε ανα-
στολή καθηκόντων ή έχουν παραιτηθεί µε δυνατότητα επανόδου,
σύµφωνα µε το άρθρο 18 παρ. 5 του ν. 1735/1987.

Άρθρο 66
Τροποποιήσεις στο Μέρος Τέταρτο

του ν. 4547/2018 (Α’ 102)

1. Το άρθρο 72 του ν. 4547/2018 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Η εκπαίδευση των ανηλίκων που εµπίπτουν στο πεδίο

εφαρµογής του άρθρου 71, παρέχεται από τις σχολικές µονάδες
της Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, ενταγµέ-
νες στο τυπικό εκπαιδευτικό σύστηµα µε τους όρους, τις προ-
ϋποθέσεις και τη διαδικασία της κείµενης νοµοθεσίας.

2. Κατ’ εξαίρεση, λαµβάνοντας υπόψη τις ιδιαίτερες ανάγκες
του προσφυγικού πληθυσµού που προκύπτουν από την κινητικό-
τητα, το χρόνο άφιξης και τη χρονική διάρκεια παραµονής στη
δοµή φιλοξενίας, καθώς και το µέγεθος του µαθητικού πληθυ-
σµού, µπορεί να ιδρύονται Δοµές Υποδοχής για την Εκπαίδευση
των Προσφυγοπαίδων (Δ.Υ.Ε.Π.), που λειτουργούν στο πλαίσιο
του τυπικού εκπαιδευτικού συστήµατος και εφαρµόζουν εξειδι-
κευµένα προγράµµατα σπουδών, περιορισµένης χρονικής διάρ-
κειας.

3. Οι κατά τα ανωτέρω ιδρυόµενες Δ.Υ.Ε.Π. λειτουργούν:
α) σε σχολικές µονάδες Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας

Εκπαίδευσης, των Περιφερειακών Διευθύνσεων Πρωτοβάθµιας
και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, µέσα στα όρια των οποίων
υφίστανται κέντρα φιλοξενίας προσφύγων ή και κάθε είδους κα-
τάλυµα, όπως ξενώνας φιλοξενίας, διαµέρισµα και δωµάτιο ξε-
νοδοχείου, που χρησιµοποιείται από το Ελληνικό Κράτος ή την
Ύπατη Αρµοστεία του Ο.Η.Ε. ή άλλους διεθνείς φορείς για τη
διαµονή προσφύγων (εφεξής «δοµές φιλοξενίας»),

β) στα κέντρα φιλοξενίας προσφύγων, ως παραρτήµατα όµο-
ρων νηπιαγωγείων, στα οποία φοιτούν τα παιδιά ηλικίας τεσσά-
ρων (4) έως πέντε (5) ετών που διαµένουν στα κέντρα φιλοξε-
νίας.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 73 του ν. 4547/2018 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Με απόφαση του συλλόγου διδασκόντων, µετά από εισή-
γηση του υπευθύνου της Δ. Υ.Ε.Π. και των εκπαιδευτικών που
υπηρετούν στη Δ.Υ.Ε.Π., που λαµβάνεται σε συνεργασία µε τον
οικείο Συντονιστή Εκπαίδευσης Προσφύγων (Σ.Ε.Π.), οι οποίοι
παρακολουθούν την πορεία φοίτησης και την προσαρµογή των
µαθητών σε όλη τη διάρκεια του διδακτικού έτους, είναι δυνατή
η ταχύτερη εγγραφή του µαθητή σε τάξη της Πρωτοβάθµιας ή
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης σχολικής µονάδας, αν διαπιστω-
θεί ότι µπορεί απρόσκοπτα να παρακολουθεί όλα τα µαθήµατα.
Αν η απόφαση του συλλόγου διδασκόντων αποκλίνει από την ει-
σήγηση, απαιτείται ειδική αιτιολογία.»

3. Στην περίπτωση α’ της παρ. 5 του άρθρου 75 του ν. 4547/
2018 µετά τη φράση «Υπεύθυνος εκπαιδευτικός ορίζεται µόνιµος
εκπαιδευτικός από όσους υπηρετούν» προστίθεται η φράση «µε
πλήρες ωράριο».

4. Στην πρώτη παράγραφο του άρθρου 77 διαγράφεται η

φράση «µε εισήγηση του Αυτοτελούς Τµήµατος Συντονισµού και
Παρακολούθησης της Εκπαίδευσης των Προσφύγων προς τον
Γενικό/Διοικητικό Γραµµατέα του Υπουργείου Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων, ο οποίος αποφασίζει».

5. Στην παράγραφο 7 του άρθρου 78 διαγράφεται η φράση
«και γνώµη του ΑΠΥΣΠΕ ή ΑΠΥΣΔΕ».

6. Στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 79 δια-
γράφονται οι εντός παρενθέσεως λέξεις «(αραβική γλώσσα,
γλώσσα φαρσί ή γλώσσα ούρντου)».

7. Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 81 αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«υλοποιούν εκπαιδευτικές δράσεις στους χώρους φιλοξενίας
των προσφύγων και στις πλησιέστερες σχολικές µονάδες. Τα κρι-
τήρια και η διαδικασία έγκρισης της υλοποίησης εκπαιδευτικών
δράσεων από το σύλλογο διδασκόντων και κάθε άλλο σχετικό
θέµα ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων.»

Άρθρο 67
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                 2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

5. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 6. ΥΓΕΙΑΣ

7. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ 8. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

9. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 10. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 14. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

17. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 18. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ
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19. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 20. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Τµήµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με τη συναίνεση

του Τµήµατος και ώρα 21.13’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 2 Αυγούστου 2018 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο
εργασιών του Τµήµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.
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